
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 9383 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθή-

τριες και µαθητές και  συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Καλλι-
τεχνικό Γυµνάσιο και Λύκειο Κοζάνης, το 34ο Δηµοτικό
Σχολείο Αθήνας, το Δηµοτικό Σχολείο Αγίας Τριάδος Θεσσα-
λονίκης, το Δηµοτικό Σχολείο Νέας Κερασιάς Θεσσαλονίκης,
το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Παραµυθιάς Θεσπρωτίας, το 4ο Δη-
µοτικό Σχολείο Ανατολής Ιωαννίνων,  το 2ο Πειραµατικό Γε-
νικό Λύκειο Ιεράπετρας Λασιθίου, το Γυµνάσιο της Ιθάκης, το
1ο Δηµοτικό Σχολείο Λευκάδας, ο 7ο Δηµοτικό Σχολείο Γιαν-
νιτσών, το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Αλεξανδρούπολης, το Δηµο-
τικό Σχολείο Κατσικά Ιωαννίνων, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο
Σκύδρας Πέλλας,  το Δηµοτικό Σχολείο Σεβαστιανών Πέλλας
και από το 53ου Δηµοτικού Σχολείου Ηρακλείου Κρήτης.,
σελ. 9265, 9270, 9271, 9283,9289, 9300, 9305, 9308, 9317,
9320, 9323, 9336 

3. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη:
Συνέχιση της συζήτησης και ψηφοφορία επί της προτά-

σεως δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης, που υπέβαλαν οι
Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων «ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ
ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης, «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥ-
ΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Σωκράτης Φάµελλος, «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ»
κ. Αλέξανδρος (Αλέξης) Χαρίτσης, «ΠΛΕΥΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ -
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ» κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου, οι
Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών τους Οµάδων και εννέα
Ανεξάρτητοι Βουλευτές, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συ-
ντάγµατος και 142 του Κανονισµού της Βουλής., σελ. 9259 -
9384 

4. Αναφορά στο απαράδεκτο σχόλιο του Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Δ.Κυριαζίδη στην Πρόεδρο της Πλέυ-
σης Ελευθερίας κ. Ζ. Κωνσταντοπουλου., σελ. 9315, 9316,
9317, 9324, 9328, 9332, 9336, 9340 

5. Ανακοινώνεται ότι κατόπιν επικοινωνίας του Πρωθυπουρ-
γού και Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκου Μη-
τσοτάκη µε τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Νικήτα Κακλαµάνη,
ο Βουλευτής κ. Κυριαζίδης παραπέµφθηκε, σύµφωνα µε το
καταστατικό του Κόµµατος, στην Επιτροπή Δεοντολογίας µε
το ερώτηµα της διαγραφής., σελ. 9320 

6. Αναφορά στη ρίψη φυλλαδίων από επισκέπτες των θεω-
ρείων της Βουλής, σελ. 9340 

7. Ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφοφορία επί της Ειδικής
Ηµερήσιας Διάταξης., σελ. 9346, 9373 - 9382 

8. Επιστολικές ψήφοι επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης.,
σελ. 9346 - 9372 

9. Ανακοινώνεται ότι κατόπιν του αποτελέσµατος της διε-
ξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας, η πρόταση δυσπιστίας
κατά της Κυβέρνησης, που υπέβαλαν οι Πρόεδροι των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων του ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής  κ. Νι-
κόλαος Ανδρουλάκης, του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ.
Σωκράτης Φάµελλος, της Νέας Αριστεράς κ. Αλέξανδρος
(Αλέξης) Χαρίτσης, της Πλεύσης Ελευθερίας κυρία Ζωή Κων-
σταντοπούλου, οι Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών τους
Οµάδων και 9 ανεξάρτητοι Βουλευτές, σύµφωνα µε τα άρθρα
84 του Συντάγµατος και 142 του Κανονισµού της Βουλής,
απορρίπτεται., σελ. 9373 

10. Ανακοινώνεται ότι οι επισκέπτες που προέβησαν στην
ρίψη φυλλαδίων από το θεωρείο της Βουλής είχαν εισέλθει

µε επίσηµες προσκλήσεις από συγκεκριµένη κοινοβουλευτική
οµάδα και στην οποία κατόπιν απόφασης του Προέδρου της
Βουλής κ. Νικήτα Κακλαµάνη, µέχρι το τέλος της περιόδου
δεν πρόκειται να δοθεί καµία επίσηµη πρόσκληση., σελ. 9346 

11. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 9310, 9317 
12. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9259, 9265, 9270,

9274, 9277, 9280, 9281, 9288, 9290, 9298, 9302, 9304, 9308,
9309, 9310, 9315, 9316, 9317, 9318, 9320, 9332, 9336, 9338,
9340, 9343, 9344, 9345, 9346, 9373, 9384 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 10 Μαρτίου 2025, σελ. 9383 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 9314 – 9315, 9320, 9336, 
9346

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 9295 - 9309
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ.9324 - 9336
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 9309 – 9314, 9315 - 9320
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 9280 - 9295
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 9346 - 9384
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9259 - 9280

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της ειδικής ηµερήσιας διάταξης:
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 9336, 9337, 9338, 9339, 

9342, 9343, 9344, 9346
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 9275
ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ Δ. , σελ. 9280
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 9277, 9278
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 9264, 9295
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 9290
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 9324, 9326, 9327, 9328
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 9298, 9304, 9337
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 9263, 9264, 9337
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 9271
ΔΕΝΔΙΑΣ  Ν. , σελ. 9267, 9268, 9269
ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ Χ. , 

σελ. 9265
ΈΞΑΡΧΟΣ Ν. , σελ. 9288, 9289
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π. , σελ. 9272, 9273
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 9289
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 9264, 9265, 9294
ΚΑΣΙΜΑΤΗ Ε. , σελ. 9269, 9270
ΚΑΦΟΥΡΟΣ Μ. , σελ. 9286
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 9278
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ  Ό. , σελ. 9287
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 9261, 9264, 9265
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 9292
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 9291
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 9295
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 9327, 9328, 9331

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 9310, 9311, 9312, 9314, 

9315, 9343
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 9259, 9260
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 9262
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 9339, 9340, 9342, 9343, 

9344, 9345, 9346
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 9279, 9280
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 9274
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 9285, 9286
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 9283, 9284, 9343, 9344
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 9275, 9277
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 9317
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 9282
ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ  Γ. , σελ. 9299
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 9301, 9302, 9304, 9343
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 9300, 9301, 9302
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 9263, 9305
ΣΑΜΑΡΑΣ  Α. , σελ. 9306
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 9260, 9261
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 9270
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 9284, 9285
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 9309
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 9332, 9335, 9342, 9344
ΦΟΡΤΩΜΑΣ Φ. , σελ. 9281
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 9281
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 9320, 9323
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 9268, 9297, 9298, 9299, 

9306
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 9266, 9267, 9273, 9288, 

9338, 9343

Β. Επί της αναφοράς στο απαράδεκτο σχόλιο του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δ.Κυριαζίδη στην Πρόεδρο
της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζ. Κωνσταντοπουλου:

ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε. , σελ. 9315
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 9315, 9316
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 9336
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 9317
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 9324
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 9316
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 9316, 9317
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ. , σελ. 9316
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 9317
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 9328
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 9315, 9316
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 9315, 9316, 9317
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 9315, 9317
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 9340
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 9316
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 9317
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 9315, 9316
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 9316, 9317
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 9317
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 9317
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 9317
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 9317
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 9332
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 9320
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 9317
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 9315, 9316

Γ. Επί της αναφοράς στη ρίψη φυλλαδίων από επισκέ-
πτες των θεωρείων της Βουλής:

ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 9340
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 9340
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9340

Δ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΑΚΡΙΤΑ  Έ. , σελ. 9310
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 9317
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 9317

Ε. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΚΡΙΤΑ  Έ. , σελ. 9309, 9310
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 9298, 9302, 9304, 9308
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 9338
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 9332, 9336
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 9265, 9316
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 9315, 9320, 9336, 9338, 

9340, 9343, 9344, 9345, 
9346

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 9310, 9316, 9317, 9320

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 9315, 9318

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 9280, 9281, 9288, 9290
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 9346, 9373, 9384
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 9336
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9259, 9265, 9270, 9274, 

9277
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 9317
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 9336

ΣΤ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9312
ΒΟΥΛΤΕΨΗ  Σ. , σελ. 9263, 9264, 9337, 9338
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ., σελ. 9311
ΚΑΙΡΙΔΗΣ Δ. , σελ. 9301
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ  Σ. , σελ. 9335, 9342
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 9342
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 9318
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 9343
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 9326
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ  Θ. , σελ. 9285
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 9291
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 9345
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 9311, 9343
ΠΑΠΑΣ Θ. , σελ. 9312
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 9327
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 9318
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 9285, 9342
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 9326



Αθήνα, σήµερα στις 7 Μαρτίου 2025, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευ-
τηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Καλή σας ηµέρα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συνέχιση της συζήτησης και ψηφοφορία επί της προτάσεως
δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης, που υπέβαλαν οι Πρόεδροι
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Νι-
κόλαος Ανδρουλάκης, «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Σω-
κράτης Φάµελλος, «Νέα Αριστερά» κ. Αλέξανδρος (Αλέξης)
Χαρίτσης, «Πλεύση Ελευθερίας - Ζωή Κωνσταντοπούλου» κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου, οι Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών τους
Οµάδων και εννέα ανεξάρτητοι Βουλευτές, σύµφωνα µε τα
άρθρα 84 του Συντάγµατος και 142 του Κανονισµού της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τον προγραµµατισµό και την
οργάνωση των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και στο πλαίσιο της
οµόφωνης απόφασής µας, η ονοµαστική ψηφοφορία θα διεξα-
χθεί γύρω στις 21.00’ το βράδυ. Εποµένως, στις 13.00’ θα ξεκι-
νήσουµε µε τις κυρίως οµιλίες των Κοινοβουλευτικών Εκπρο-
σώπων σε έναν κύκλο µε αντίστροφη σειρά και περίπου στις
15.00’ θα ξεκινήσουν οι οµιλίες των Προέδρων των Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων, επίσης µε αντίστροφη σειρά.

Εισερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών. 
Τον λόγο έχει η κ. Ευαγγελία Λιακούλη. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε

Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, κυβερνάτε τον τόπο µας εδώ και έξι χρόνια. Η τελευταία
εντολή διακυβέρνησης που σας δόθηκε, ήταν τον Ιούνιο του
2023, µε προβλεπόµενη συνταγµατικά θητεία µέχρι το 2027. 

Αναρωτηθήκατε, αλήθεια, κάποια στιγµή αυτού του τριηµέρου
που συζητάµε την πρόταση µοµφής στο Κοινοβούλιο, για ποιον
λόγο υποβλήθηκε αυτή η πρόταση µοµφής και αν αυτή βρίσκεται
σε αντιστοιχία µε το λαϊκό αίσθηµα; 

Αναρωτηθήκατε, γιατί πρώιµα -τόσο πρώιµα- ο ελληνικός λαός
ξεχύθηκε στις πλατείες, αποδοκιµάζοντας στους δρόµους τη
δική σας πολιτική; 

Μην ισχυριστείτε αυτήν τη φορά ότι ο ελληνικός λαός βγήκε
µόνο για να αποτίσει φόρο τιµής στους νεκρούς των Τεµπών -βε-
βαίως- και να συµπαρασταθεί στο πένθος των τραγικών οικογε-
νειών -βεβαίως-, αλλά δεν ήταν εκδηλώσεις ευγνωµοσύνης απέ-
ναντι στην Κυβέρνησή σας, ούτε στην «πεφωτισµένη» ηγεσία τού

τόσο µεταρρυθµιστή Πρωθυπουργού µας. Ήταν εκδηλώσεις πα-
ρότρυνσης, να πάτε καλύτερα; Ψηλότερα; Να γίνει η Κυβέρνησή
σας µία κυβέρνηση σύγχρονη, ευρωπαϊκή, όπως είπε ο κύριος
Πρωθυπουργός; Αυτό µεταφράσατε; Ότι σας έδωσαν µία κίτρινη
κάρτα και όχι κόκκινη κάρτα; 

Πρωτοφανής η συσπείρωση του ελληνικού λαού απέναντί σας.
Ήταν ένα δυνατό πολιτικό µήνυµα αυτό που έστειλε ο ελληνικός
λαός και βεβαίως επισφράγισε τη βαθιά πολιτική κρίση, στην
οποία βρίσκεται η Κυβέρνησή σας και πλέον οριστικά σε απο-
δροµή. Τώρα, κοιτάζετε κατάµατα κατ’ αρχάς την ηθική σας χρε-
οκοπία, άθροισµα πολλών επιµέρους χρεοκοπιών. 

Χρεοκόπησε ηθικά η Κυβέρνησή σας, κύριε Μητσοτάκη, διότι
η υπόθεση των Τεµπών -των πενήντα επτά νεκρών, των ενενήντα
εννέα τραυµατιών- ήταν η αποκορύφωση του δράµατος ενός
λαού, που υπέµεινε την Κυβέρνησή σας και της έδωσε και ευκαι-
ρίες και δεύτερη και τρίτη ευκαιρία. Όµως, δεν σεβαστήκατε τον
λαό µας, τις ανάγκες του, τα συναισθήµατά του, τα συλλογικά
του πένθη. Αγγίξατε µε τρόπο βάναυσο θεµελιακές του χορδές.

Χρεοκόπησε ηθικά η Κυβέρνησή σας, κύριε Μητσοτάκη, για
τον τρόπο που διαχειριστήκατε την εθνική τραγωδία των Τεµπών,
σαν να επρόκειτο για µια πολιτική υπόθεση επικοινωνίας κό-
στους-οφέλους. Δεν εφαρµόσατε την 717, δεν την τελειώσατε,
ξεπουλήσατε στην πραγµατικότητα µεγάλης και κοµβικής σηµα-
σίας έργα. Είδαµε καθυστερήσεις, παραλείψεις, λάθη και τώρα
συγκαλύψεις, ξεκινώντας από το µπάζωµα, από τη σύµβαση 717
που είχατε υποχρέωση να υλοποιήσετε, φτάνοντας µέχρι και τις
µάνικες καταστολής που αντί να έχουν προορισµό τους εκατό
«µπαχαλάκηδες» έξω από το ξενοδοχείο που έβγαζαν µάρµαρα,
εσείς τις στρέψατε εναντίον των ειρηνικών διαδηλωτών.

Χρεοκόπησε ηθικά η Κυβέρνησή σας, διότι χρησιµοποιεί τους
θεσµούς, τους υποτάσσει, τους χειραγωγεί, δηµιουργώντας αί-
σθηµα ανασφάλειας δικαίου στους πολίτες. 

Χρεοκόπησε ηθικά η Κυβέρνησή σας, γιατί ακόµη και τα ρου-
σφέτια σας τα προβάλλετε για να ρίξετε εκεί την ευθύνη του αν-
θρώπινου λάθος και δεν καταλαβαίνετε ότι εσείς οι ίδιοι βγάζετε
µε τα δάχτυλά σας τα µάτια σας.

Χρεοκόπησε ηθικά η Κυβέρνησή σας, διότι ακόµη και τους
Βουλευτές της Πλειοψηφίας τους κάνατε «Ιφιγένειες», λέγοντας
ότι ήταν άτυχη στιγµή, παρωδία της εξεταστικής, ενώ ακολου-
θούσαν µόνο το δικό σας σχέδιο, αποδεικνύοντας έτσι ότι είστε
ικανοί για όλα. 

Χρεοκόπησε ηθικά η Κυβέρνησή σας, γιατί µόνο την κουλ-
τούρα να ζητήσει συγγνώµη δεν έχει. Το ακούσαµε χθες από την
αδελφή του κυρίου Πρωθυπουργού και δεν το ακούσαµε από τον
ίδιο τον κύριο Πρωθυπουργό! Η κ. Μπακογιάννη ένιωσε την ανά-
γκη να ζητήσει συγγνώµη από τον ελληνικό λαό και από τις οικο-
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γένειες και εσείς, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν ζητήσατε. 
Χρεοκόπησε η Κυβέρνησή σας ηθικά, όχι µόνο τώρα. Δεκα-

τρείς συνολικά αξιωµατούχοι έχουν παραιτηθεί από την Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη είτε ήταν λόγω της συµµετοχής
σε σκάνδαλα, είτε σε εκδηλώσεις µε επιχειρηµατίες, είτε για συ-
µπεριφορές που επέλεξαν οι ίδιοι και κάποιοι για λόγους ευθι-
ξίας.

Χρεοκόπησε ηθικά η Κυβέρνησή σας µετά το τεράστιο σκάν-
δαλο των υποκλοπών, που δεν έχετε αποκαταστήσει ακόµη αυτό
που πρέπει να κάνετε, µετά την απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας και να καλέσει ως προϊστάµενος ο κ. Μητσοτάκης
τον κ. Ανδρουλάκη και να τον ενηµερώσει, όπως διέταξε η δικα-
στική απόφαση, για ποιον λόγο τον παρακολουθούσαν.

Χρεοκόπησε ηθικά η Κυβέρνησή σας για τα σκάνδαλα του
ΟΠΕΚΕΠΕ και όλες αυτές τις σκανδαλώδεις υποθέσεις που
εµπλέκονται µέσα σε έναν οργανισµό που δεν θέλετε να εκκαθα-
ρίσετε, λόγω των οµογάλακτών σας.

Χρεοκόπησε ηθικά η Κυβέρνηση στην ψυχή του ίδιου του ελ-
ληνικού λαού. Αφήσατε τους ευάλωτους, τους πληµµυροπαθείς,
τους σεισµοπαθείς του Δαµασίου, της Ελασσόνας αλλά και του
Αρκαλοχωρίου, όλους τους αφήσατε να είναι αόρατοι στο πεδίο
της πολιτικής σας εδώ και πολλά χρόνια.

Χρεοκόπησε ηθικά η Κυβέρνησή σας, γιατί γίνατε τροχονόµοι
των συµφερόντων και όταν ο Πρωθυπουργός της χώρας µιλάει
για αποσταθεροποίηση, αυτό εννοεί. Στις δηµοκρατίες, στην κοι-
νοβουλευτική δηµοκρατία δεν υπάρχουν αδιέξοδα, όπως ο ίδιος
είπε στο Υπουργικό σας Συµβούλιο. Δεν υπάρχουν αδιέξοδα,
αγαπητοί µου, και δεν υπάρχει έλλειµµα σταθερότητας στη
χώρα, γιατί υπάρχουν πυλώνες, που είναι τα κόµµατα και οι δη-
µοκρατικοί θεσµοί. Αποσταθεροποίηση είναι ο φόβος των συµ-
φερόντων που υπηρετείτε και όχι της χώρας και των πολιτικών
της.

Δυστυχώς, ο κύριος Πρωθυπουργός το µήνυµα που έλαβε
είναι ότι πρέπει να προχωρήσει και να βελτιώσει κάποιες πολιτι-
κές, οι οποίες, δυστυχώς, δεν εκφράζουν τον ελληνικό λαό θε-
τικά. Είδε στον εθνικό καθρέφτη, µας είδε, λοιπόν, άσχηµους,
ενώ εκείνος ο άριστος, ο επιτελικός, θα κάνει τα πάντα καλύτερα,
βυθίζοντας στο σκοτάδι το κράτος του παρελθόντος, το οποίο
υπηρετεί ο ίδιος προσωπικά εικοσιένα συναπτά έτη και η οικογέ-
νειά του τα διπλάσια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα στη συζήτηση στο Κοινο-
βούλιο για την υπόθεση των Τεµπών και όλα τα συναφή ζητήµατα
των πολιτικών της Κυβέρνησης, ο κύριος Πρωθυπουργός έκανε
και ένα µεγάλο πολιτικό ολίσθηµα. Αναφέρθηκε στην παράταξη
του ΠΑΣΟΚ µε έναν τρόπο προσβλητικό ιστορικά, δηµιουργώ-
ντας ένα ακόµα τραύµα που δεν θα µπορέσει να επουλώσει στη
συνείδηση του λαού, όχι στην παράταξη του ΠΑΣΟΚ.

Η παράταξή µας είναι αυτή που κράτησε στη χούφτα της τη
χρεοκοπία της χώρας και ήταν τότε µία χειροβοµβίδα που είχατε
τραβήξει εσείς την περόνη µε τα Greek statistics. Εµείς την κρα-
τήσαµε την άτακτη χρεοκοπία της χώρας, που η δική σας παρά-
ταξη είχε δυστυχώς βάλει. 

Θα πρέπει να επιδείξετε, λοιπόν, µεγαλύτερο σεβασµό στη µε-
γάλη δηµοκρατική παράταξη που µεταρρύθµισε τη χώρα σε όλα
τα επίπεδα, εκδηµοκράτισε τους θεσµούς και της διασφάλισε ευ-
ρωπαϊκή πορεία στην Ευρωζώνη. Να σέβεστε την παράταξη και
να µετράτε τα λόγια σας όταν τα εκστοµίζετε, γιατί είναι σαν τις
σφαίρες, όταν φεύγουν από το όπλο δεν γυρίζουν πίσω. 

Το ΠΑΣΟΚ δεν έγινε ποτέ ουρά κανενός, ούτε µπορεί να γίνει.
Ο ρόλος του είναι παραδοσιακά κεντροβαρής, ιστορικός, έρχεται
από µακριά και θα πάει πολύ µακριά. Εµείς ούτε ειδικά δικαστή-
ρια στήσαµε, όπως εσείς, ούτε ανίερες συµµαχίες κάναµε επί συ-
γκεκριµένο σκοπό, ούτε κρεµάλες στις πλατείες στήσαµε
βάζοντας θηλιές στους γερµανοτσολιάδες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Εµείς είµαστε εδώ, εκτείνοντας τη
φωνή του λαού µας. Και επειδή κυριαρχούµε και επικυριαρχούµε,
αν θέλετε, στην ενσυναίσθηση την πολιτική, είµαστε αυτοί που

εγγυώµαστε ότι δεν θα ξαναδούµε παιδιά, ειρηνικούς διαδηλω-
τές, στο Μνηµείο του Αγνώστου Στρατιώτη να σηκώνουν τα χέρια
ψηλά στις Ειδικές Δυνάµεις Καταστολής, δηλώνοντας «Είµαστε
άοπλοι, είµαστε άοπλοι». Αυτό είναι ένα σύνθηµα που ανήκει σε
άλλες εποχές, του παρελθόντος, που πρωταγωνιστές ήταν η δική
σας παράταξη όχι η δική µας. Εσείς βάζετε στο σκοτάδι. Εµείς
ανάβουµε κερί και βγάζουµε στο φως.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Λιακούλη.

Τον λόγο έχει η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία.
Στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας κ. Βασίλης Κικίλιας.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, τελικά βγήκε λευκός καπνός από τις ζυµώσεις τόσων ηµε-
ρών. Κατάφεραν τα τέσσερα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να
συνεννοηθούν και να καταθέσουν την πρόταση δυσπιστίας κατά
της Κυβέρνησης.

Επιτέλους, τελείωσε και η δική µας αγωνία, γιατί λέγαµε: Θα
µας δώσετε την ευκαιρία να συζητήσουµε εφ’ όλης της ύλης; Θα
δώσετε την ευκαιρία στους συµπολίτες µας να συνειδητοποι-
ήσουν τι επιδιώκετε, πώς το επιδιώκετε και γιατί το επιδιώκετε;
Θα µπορέσει, επιτέλους, να ακουστεί η αλήθεια; Γιατί η αλήθεια,
αγαπητοί συνάδελφοι, είναι πάντα µία και φυσικά, δεν ανήκει σε
όποιον ισχυρίζεται ότι την κατέχει. Η αλήθεια είναι κόρη του χρό-
νου και µητέρα της είναι η λογική.

Εσείς, όµως, η όψιµη παρέα της λυκοφιλίας, είστε και βιαστικοί
και η κοινή λογική δεν είναι το δυνατό σας σηµείο. Είστε αγκι-
στρωµένοι σε δόγµατα. Είστε ιδεοληπτικοί. Για εσάς ο σκοπός
αγιάζει τα µέσα. Επιζητάτε το χάος. Άλλωστε, µας το έχετε πει
ξεκάθαρα ότι η κανονικότητα δεν ευνοεί την Αριστερά, ότι για
εσάς η µεγάλη αναταραχή είναι µια θαυµάσια κατάσταση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά την άποψή µου, τους πο-
λιτικούς θα πρέπει να τους χαρακτηρίζει σωφροσύνη, ήθος, εντι-
µότητα και ειλικρίνεια. Να είναι οι θεµατοφύλακες των θεσµών
και της δηµοκρατίας, να ανοίγουν δρόµους προόδου και προ-
οπτικής. Η στάση, η θέση τους, ο τρόπος γενικά που πολιτεύο-
νται να είναι πρότυπο και να εµπνέει. Εσείς τι παράδειγµα δίνετε;
Το πολιτικό σας ήθος; Τη χυδαιολογία και τις ύβρεις; Τη λάσπη
και την επιθετικότητα; Έχετε ξεφύγει, κύριοι συνάδελφοι. Δεν
έχετε όρια, δεν έχετε µέτρο. Όποιος δεν έχει αυτά τα δύο, καθί-
σταται επικίνδυνος. Το χειρότερο, βέβαια, για εµένα είναι ότι δεν
ντρέπεστε.

Τι ακριβώς επιδιώκετε µε όλα αυτά; Να φθείρεται την Κυβέρ-
νηση και προσωπικά τον Κυριάκο Μητσοτάκη. Και γιατί µε αυτόν
τον τρόπο; Γιατί δεν έχετε κανέναν άλλον. Γιατί δεν έχετε πολι-
τικά επιχειρήµατα, δεν έχετε προτάσεις και πρόγραµµα. Δεν µπο-
ρείτε να αντιπαρατεθείτε πολιτικά σε κανένα πεδίο. Γι’ αυτό
κάνετε τόση φασαρία. Δηµιουργείτε ένα νέφος τοξικότητας και
καλλιεργείτε τον διχασµό. Μόνο έτσι µπορείτε να υπάρχετε.

Και γιατί τόσο µένος για τον Κυριάκο Μητσοτάκη; Το ακούσαµε
και τώρα, αµέσως πριν, από την κ. Λιακούλη, κατευθείαν στον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη. Γιατί αναδείχτηκε πραγµατικός ηγέτης. Το κα-
τέκτησε µέσα από την αντιµετώπιση των τεράστιων προβληµάτων
που παρουσιάστηκαν σε όλη την περίοδο της διακυβέρνησής
του, από την πρώτη στιγµή, µε την εισβολή στον Έβρο, µε το µε-
ταναστευτικό που βρισκόταν σε έξαρση, µε µια πανδηµία που
συµβαίνει κάθε εκατό χρόνια, µε τις τεράστιες και πρωτόγνωρες
φυσικές καταστάσεις, όπως ο «Daniel», µε την παγκόσµια ενερ-
γειακή κρίση, µε δύο πολέµους στην ευρύτερη γειτονιά, µε τις
απαράδεκτες προκλήσεις των γειτόνων µας.

Όχι µόνο διαχειρίστηκε µε επιτυχία όλα αυτά ο Πρωθυπουρ-
γός, αλλά έφτιαξε και µια καλύτερη Ελλάδα. Αποκατέστησε την
αξιοπιστία της χώρας διεθνώς. Διαµορφώνει µε τις προτάσεις
του ευρωπαϊκή πολιτική. Ανέκτησε την επενδυτική βαθµίδα. Θω-
ράκισε αµυντικά τη χώρα µας. Δηµιούργησε συνθήκες ανάπτυξης
στην οικονοµία. Αύξησε το ΑΕΠ. Μείωσε την ανεργία στο ιστο-
ρικό 8,7%. Δηµιούργησε ένα ψηφιακό θαύµα µε το gov.gr. Εξα-
σφάλισε δωρεάν προληπτικές εξετάσεις για όλους. Και πολλά
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ακόµα. Φυσικά, υπολείπονται και άλλα και ποτέ δεν είπαµε ότι
έγιναν όλα ή ότι έγιναν όλα σωστά. Είµαστε, όµως, σε πολύ κα-
λύτερη κατάσταση. 

Κατηγορείτε την Κυβέρνηση, γιατί, παρά το ότι έχει προχωρή-
σει αρκετά, δεν είχε τελειώσει τα σιδηροδροµικά έργα µέσα σε
δύο χρόνια, αυτά τα έργα που τα χρόνια που κυβερνούσατε εσείς
δεν τα είχατε καν ακουµπήσει. Γιατί κυβερνήσατε πεντέµισι χρό-
νια ο ΣΥΡΙΖΑ και είκοσι πέντε το ΠΑΣΟΚ. Και διαχειρίστηκε το
ΠΑΣΟΚ πακτωλούς χρηµάτων από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Αν είστε ειλικρινείς, ελάτε να αναλάβουµε ο καθένας το µερίδιο
της ευθύνης που του αναλογεί και ας σκύψουµε το κεφάλι να
φτιάξουµε αυτά που χρειάζονται, µε συνεννόηση και συνεργασία.
Αυτό µας ζητάει η κοινωνία. Άλλωστε, τα έργα είναι της χώρας
και όχι των κοµµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν απευθύνεστε σε λωτοφά-
γους. Ξέρουµε την τακτική σας, και εµείς εδώ µέσα, αλλά και ο
ελληνικός λαός. Την ίδια τακτική εφαρµόσατε στην υπόθεση Βα-
τοπεδίου κατά της κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας πάλι επί
Κώστα Καραµανλή. Διασύρατε άδικα ανθρώπους για πολλά χρό-
νια, µέχρι που κάποιοι δεν άντεξαν και έφυγαν και από τη ζωή. 

Ίδια τακτική στην υπόθεση Novartis! Στήσατε µια σκευωρία
κατά της κυβέρνησης Σαµαρά, συκοφαντήσατε πολιτικούς αντι-
πάλους και από το µεγαλύτερο σκάνδαλο φτάσατε σε ένα ξερό
«mea culpa». 

Τώρα έχετε εξελιχθεί. Η ίδια τακτική βεβαίως, αλλά πιο σοβαρό
και ευαίσθητο το ζήτηµα, γιατί αφορά πενήντα επτά συνανθρώ-
πους µας που χάθηκαν άδικα και πρόωρα, πενήντα επτά οικογέ-
νειες που πενθούν και ζητούν δικαίωση, όλον τον ελληνικό λαό,
που δακρύζουµε µαζί τους. 

Δεν ντρέπεστε να εκµεταλλεύεστε για µικροπολιτικά οφέλη
αυτή την τραγωδία. Κάνετε επίκληση στο συναίσθηµα και χρησι-
µοποιείτε προσβλητικούς χαρακτηρισµούς. Ο ορισµός, δηλαδή,
της χειρότερης µορφής προπαγάνδας! 

Ειλικρινά, µε ξεπερνάει που έχετε φτάσει στο σηµείο να καπη-
λεύεστε εθνικές τραγωδίες. Είναι ιεροσυλία αυτό που κάνετε στη
µνήµη των πενήντα επτά θυµάτων. Ερµηνεύετε τα πάντα κατά το
πώς σας βολεύει, ακόµη και αυτά που ο ελληνικός λαός απαίτησε
στις πλατείες, ζήτησε την αλήθεια, απόδοση δικαιοσύνης και
«ποτέ ξανά». 

Ποιος, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, θα φωτίσει όλες τις πτυ-
χές του τραγικού δυστυχήµατος και ποιος θα αποδώσει δικαιο-
σύνη; Οι µόνοι αρµόδιοι είναι οι δικαστικοί λειτουργοί. Και εσείς
τι κάνετε; Προσπαθείτε να κλονίσετε την εµπιστοσύνη του κό-
σµου στον θεσµό της δικαιοσύνης. Μας παραδίδουν µαθήµατα
εκείνοι που είχαν στήσει παρακράτος δικαιοσύνης όταν κυβερ-
νούσαν. 

Η έκπληξη, όµως, ήταν ο κ. Ανδρουλάκης, που µας είπε ότι δεν
εµπιστεύεται τη δικαιοσύνη. Και ήρθε και δεύτερη έκπληξη από
το ΠΑΣΟΚ. 

Αλήθεια, συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, εσείς,
ένα κόµµα συστηµικό, που κυβερνήσατε επί τριάντα χρόνια, κα-
τεβήκατε σε κοινή εκστρατεία µε ποιους; Με εκείνους που σας
έλεγαν «προδότες», «γερµανοτσολιάδες», που σας απειλούσαν
µε κρεµάλες στο Σύνταγµα; Τόσο µεγάλο το άγχος σας να ηγη-
θείτε στο στρατόπεδο των ηττηµένων; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δικαίωµά σας βέβαια να µην τιµάτε την ιστορία σας! Δικαίωµά
σας να διολισθαίνετε στον βούρκο της Αριστεράς και της προ-
όδου, παλαιάς και νέας! Δικαίωµά σας, ακόµα, αν θέλετε να γί-
νετε και φορείς πιθανής εµπάθειας και ετερόκλητων συµφερό-
ντων! 

Εµένα εκείνο που πραγµατικά µε απασχολεί είναι η χώρα µου,
είναι οι αγωνίες των πολιτών και οι θυσίες τόσων ετών. Με απα-
σχολεί η οµαλότητα και η σταθερότητα στο πολιτικό γίγνεσθαι,
γιατί έχει άµεσα σχέση µε τη ζωή των Ελληνίδων και των Ελλήνων
και µε το µέλλον της νεολαίας µας. Με απασχολεί να γίνουµε πιο
αποτελεσµατικοί. Και, ναι, κάνουµε και λάθη, αλλά τα βλέπουµε,
τα οµολογούµε και προσπαθούµε να τα διορθώσουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτη και πάνω από όλους η
Κυβέρνηση, σύσσωµη η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, αλλά και

ο καθένας ξεχωριστά νεοδηµοκράτης και νεοδηµοκράτισσα
έχουµε αξίες και ηθική, αγαπάµε την αλήθεια, την εντιµότητα, την
αξιοπρέπεια και τη σοβαρότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Μοναδικός µας, λοιπόν, στόχος σε ό,τι αφορά το τραγικό δυ-

στύχηµα των Τεµπών είναι η καθαρή αλήθεια και η απόδοση ευ-
θυνών όπου και αν υπάρχουν. Ο καθένας µας, δε, θα κάνει ό,τι
του επιτρέπει ο θεσµικός του ρόλος για να δηµιουργηθούν οι
υποδοµές εκείνες ώστε να µη θρηνήσουµε ποτέ ξανά συνανθρώ-
πους µας. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας διαβεβαιώ ότι
τη λαϊκή εντολή εµείς στη Νέα Δηµοκρατία τη τιµούµε και δεν την
εκχωρούµε, γιατί σεβόµαστε την ψήφο και την εµπιστοσύνη των
συµπολιτών µας. 

Μην «καίτε», λοιπόν, άδικα το χαρτί της πρότασης δυσπιστίας
η παρέα των τεσσάρων. Αφήστε την πολιτική υποκρισία και τη
σπέκουλα και συνέλθετε όσο είναι καιρός. 

Κύριε Πρόεδρε, καταψηφίζω την πρόταση δυσπιστίας κατά της
Κυβέρνησης.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Σκόνδρα. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής κ.
Βασίλης Κικίλιας. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η τρίτη ηµέρα συζήτησης

της πρότασης µοµφής που κατέθεσαν τα τέσσερα ή τρία συν ένα
ή ένα από το παρελθόν, που έγιναν τρία συν ένα, κόµµατα της
Αντιπολίτευσης. 

Κυρίες και κύριοι, κάθε φορέας έκφρασης εξουσίας θα πρέπει,
κατά την άποψή µου, να στέκεται µε συστολή και αυτοπεριορισµό
µετά την τραγωδία των Τεµπών. 

Πιστεύω, κυρίες και κύριοι, ότι αυτές τις µέρες και το ύφος και
ο τόνος που τοποθετείται κανείς παίζει ρόλο. Και στέκοµαι µε σε-
βασµό δίπλα σε αυτούς τους ανθρώπους που πόνεσαν και πο-
νούν, που θρηνούν, που υποφέρουν. 

Αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολιτεύσεως, -όχι όλοι- αρκετοί
δυστυχώς, καλούµαστε εδώ πέρα να σχολιάσουµε σήµερα και
αυτό. Ποιο; Τον τρόπο µε τον οποίον τοποθετείστε αντιπολιτευ-
τικά, τον λόγο σας. Είναι πέρα από κάθε έννοια λογικής και ευ-
πρέπειας. Κουνάτε το δάχτυλο. 

Πρέπει να γνωρίζετε όµως -αυτό πάει σε όλους- ότι όποιος
κουνάει το δάχτυλο σε αυτήν τη χώρα, έρχεται αντιµέτωπος αργά
ή γρήγορα µε τη σκληρή πραγµατικότητα. 

Κυβερνήσατε όλοι πρόσφατα. 
Να σηκωθεί εδώ πέρα µέσα στο Ελληνικό Κοινοβούλιο όποιος

πιστεύει ότι επί των ηµερών του έγιναν όλα σωστά. Να σηκωθεί
και να µας το πει εδώ. Αλλιώς, εγκράτεια και συστολή και πολλή
σκέψη για το πού θέλετε να οδηγήσετε τα πράγµατα! 

Θα έρθει η ώρα και της δική σας κρίσης. Σας επαναλαµβάνω,
είναι νωπή η εποχή που οι τρεις σας ως κόµµατα της Αριστεράς
συγκυβερνούσατε ως συνασπισµός ή που κατά το µεγαλύτερο
κοµµάτι της Μεταπολίτευσης, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, είχατε στα
χέρια σας τη διακυβέρνηση της χώρας και άρα την ευθύνη για
τον εκσυγχρονισµό, τη µεταρρύθµιση και την αναβάθµιση, ας
πούµε, των κανόνων ασφαλείας σε ό,τι έχει να κάνει µε τον τρόπο
µε τον οποίον χειριζόµαστε τα µέσα µαζικής µεταφοράς. 

Φυσικά, η κριτική είναι επιβεβληµένη, η κριτική είναι υποχρέ-
ωσή σας, είναι κατοχυρωµένη από το Σύνταγµα. Είναι κοινοβου-
λευτική υποχρέωση. Είναι θλιβερό όµως ότι κάποιοι από εσάς
λέτε «ποτέ ξανά» και δεν το εννοείτε. 

Το Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας και Κλιµατικής Κρίσης
είναι το κατ’ εξοχήν παράδειγµα στο ότι σε αυτή τη χώρα µπο-
ρούµε να µαθαίνουµε από τα λάθη µας ως κράτος και να βελτιω-
νόµαστε συνεχώς. 

Γνωρίζετε όλοι πολύ καλά -έχουµε όλοι συναντίληψη- ότι µι-
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λούσαµε όλοι για µία παρηκµασµένη και απαξιωµένη Γενική
Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας κάπου στο κέντρο της πόλης,
χωρίς καν άρτιους πολεοδοµικούς όρους για το κτίριο που τη
στέγαζε και ότι ο Γενικός Γραµµατέας Πολιτικής Προστασίας
έπαιζε έναν τυπικό, ούτε καν ουσιαστικό, ρόλο και σε προηγού-
µενες τραγωδίες ήταν απών, όχι από το πεδίο, από την καρδιά
της λήψης των αποφάσεων. 

Νοµίζω ότι οργανώσαµε µια πολιτική προστασία που στην καρ-
διά της έχει την πρόληψη και την προστασία των πολιτών, που
επαγγελµατικά και µε αυταπάρνηση σε ό,τι έχει να κάνει µε τα
Σώµατα Ασφαλείας και τις Ένοπλες Δυνάµεις αντιµετωπίζει τις
κρίσεις -και δεν είναι λίγες αυτές τις οποίες αντιµετωπίσαµε τα
τελευταία χρόνια-, µια πολιτική προστασία µε διαλειτουργικό-
τητα, δοµές και προσωπικό που αυξάνει. Δεκαοκτώ χιλιάδες δα-
σοπυροσβέστες θα έχουµε φέτος στο Πυροσβεστικό Σώµα, πιο
πολλούς από ποτέ και εθελοντές πιο πολλούς από ποτέ

Τα παραδείγµατα είναι συγκεκριµένα, κύριε συνάδελφε, του
πώς ήρθαµε να αντιµετωπίσουµε κρίσεις, οι οποίες συνεχίζουν
να παράγονται και λόγω της κλιµατικής κρίσης και λόγω των δε-
δοµένων τα οποία είναι µη ισορροπητικά τα τελευταία χρόνια
στον πλανήτη, όπως, για παράδειγµα, ο τρόπος µε τον οποίο χει-
ριστήκαµε τις πάνω από τριάντα οκτώ χιλιάδες σεισµικές δονή-
σεις µέσα σε έναν µήνα στη Σαντορίνη µε σοβαρότητα, µε
ενηµέρωση, µε επιστηµονικό τρόπο, ο οποίος ήρθε να ακουµπή-
σει πάνω σε ένα επιχειρησιακό σχέδιο, µε πρόληψη, µε τους αν-
θρώπους µας όλους στο πεδίο, µε διαφάνεια, µαζί µε την
κοινωνία, µε τέτοιον τρόπο που για ένα θέµα, το οποίο είναι ανυ-
πέρβλητο και δεν µπορεί να προβλέψει κανείς πώς θα εξελιχθεί
και τι θα γίνει, το οργανωµένο κράτος και η πολιτεία αυτής της
Κυβέρνησης σε αυτή την παρούσα χρονική στιγµή έδειξε ότι είναι
παρόν και το αντιµετωπίζει σοβαρά. 

Επίσης, θα πρέπει να σας ενηµερώσω για µια ακόµη φορά ότι
όσον αφορά αυτό το οποίο µε ευκολία λέτε και κρίνετε, που είναι
το ένα κοµµάτι φυσικά της παρουσίας µας και των υποχρεώσεών
µας στο Κοινοβούλιο, γι’ αυτούς οι οποίοι είχαν θέσεις ευθύνης
και οι περισσότεροι από εσάς είχατε στο παρελθόν κρίνεται και
η αποτελεσµατικότητα στο πεδίο και τι κάνει ένας κοινοβουλευ-
τικός όταν έχει µια θέση ευθύνης. 

Θα πω, λοιπόν, ότι σήµερα που µιλάµε 1,87 δισεκατοµµύρια
ευρώ του προγράµµατος «ΑΙΓΙΣ» έχουν δηµοπρατηθεί και 651
εκατοµµύρια έχουν συµβασιοποιηθεί και ότι η πολιτική προστα-
σία προς όφελος της οργανωµένης αυτής δοµής, αλλά κυρίως
των συµπολιτών µας και των επόµενων γενεών, αρχίζει και παρα-
λαµβάνει -και σήµερα πάλι- και υπογράφει συµβάσεις και παρα-
λαµβάνει αεροσκάφη, ελικόπτερα, drones, οχήµατα, µετεωρολο-
γικούς σταθµούς, ραντάρ, ψηφιοποίηση, τεχνητή νοηµοσύνη,
µέσα ατοµικής προστασίας στους εθελοντές µας, µέσα ατοµικής
προστασίας στους πυροσβέστες µας, νέες δοµές επικοινωνίας. 

Αυτό δεν είναι που ζητάτε; Στις µη προτάσεις που κάνετε για
τον εκσυγχρονισµό του κράτους ή σε ό,τι έχει να κάνει µε την
ασφάλεια των πολιτών αυτό δεν είναι το ζητούµενο; Περισσότε-
ρος και πιο εκπαιδευµένος κόσµος, hardware και software τέτοιο
που να υποστηρίζει σε µια νέα εποχή την έκτακτη ανάγκη, σωστή
και διαφανή ενηµέρωση στους πολίτες, οργάνωση του κράτους
και των υπηρεσιών, έτσι ώστε να µπορούν να ανταπεξέλθουν σε
κάθε πολύ µεγάλη δυσκολία. 

Και τι δεν είχαµε να αντιµετωπίσουµε τα τελευταία χρόνια:
Μέγα πυρκαγιές. Είδατε τι έγινε στη Βόρεια Ευρώπη. Μέγα πληµ-
µύρες. Είδατε τι έγινε στην Ισπανία, είδατε τι έγινε στο Λος Άντζε-
λες και στην Καλιφόρνια. Τεράστιες κρίσεις, όπως η πανδηµία. 

Δεν µπορώ να το ξεχάσω. Είχα την τιµή ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός να µε διορίσει Υπουργό Υγείας. Θέλετε να συζητήσουµε για
το πώς η Κυβέρνησή µας αντιµετώπισε αυτή την παγκόσµια
κρίση δηµόσιας υγείας, πώς οργάνωσε το εθνικό σύστηµα
υγείας, πώς κατασκεύασε χίλιες ΜΕΘ µε εν κινήσει, κινητές µο-
νάδες COVID, πώς οργάνωσε στρατιωτικούς, νοσηλευτές, για-
τρούς, διοικητικούς και όλους αυτούς τους ανθρώπους σ’ ένα
εξαιρετικό σύστηµα εµβολιασµού, πώς οργανώσαµε το κράτος
στο κοµµάτι της πρόληψης και της αντιµετώπισης ακόµα και οι-
κονοµικά στην τεράστια απόφαση την οποία πήρε ο Πρωθυπουρ-
γός µετά από εισήγηση των επιστηµόνων να κλείσει οριζόντια η

χώρα οικονοµικά, προκειµένου να µπορέσει να αντέξει και να µεί-
νει όρθια πριν από τη Γερµανία, πριν από τη Γαλλία στη Γηραιά
Ήπειρο;

Ξεπερνώντας αυτό, δυστυχώς, αντιµετωπίσαµε και άλλες κρί-
σεις, ενεργειακές κρίσεις, τεράστιες κρίσεις, δύο πολέµους, ο
ένας στην ήπειρό µας, ο άλλος στη γειτονιά µας. 

Θεωρείτε, δηλαδή, ότι πρέπει να συνεχίσετε µονότονα να ισχυ-
ρίζεστε στην ελληνική κοινωνία και στον κόσµο το τι κάνει αυτή η
Κυβέρνηση στα θέµατα της ασφάλειας, της εσωτερικής ασφά-
λειας;

Θα δώσω ένα παράδειγµα στον τρόπο που χρησιµοποιήσαµε
τα drones και τη νέα τεχνολογία, έτσι ώστε να αντιµετωπίσουµε
τις δασικές πυρκαγιές φέτος το καλοκαίρι, drones τα οποία πε-
τούσαν έµφορτα τα εναέρια µας και συνδυαζόµασταν µαζί µε
τους δασάρχες, τους δασικούς υπαλλήλους, την τοπική αυτοδι-
οίκηση πρώτου και δεύτερου βαθµού, τους εθελοντές, τους πυ-
ροσβέστες, τους αστυνοµικούς και τον στρατό σε όλη τη χώρα
σ’ αυτές τις τεράστιες κρίσεις που αντιµετωπίσαµε σε µια άνυδρη
χρονιά. Δεν έβρεξε, δεν χιόνισε. Είναι σκηνικό µιας τραγωδίας, η
οποία θα ερχόταν και την ανασχέσαµε. Δεν πιστεύετε ότι όλα
αυτά είναι πολλή και σκληρή δουλειά;

Κυρίες και κύριοι, δεν θα πάρω παραπάνω από τον χρόνο σας.
Θα σας πω ότι θα τελειώσει αυτή η τριήµερη συζήτηση, θα ψη-
φίσουµε το βράδυ, ο Πρωθυπουργός θα σηκώσει ξανά τα µανί-
κια, το ίδιο και αυτή η Κυβέρνηση. Προφανώς και έχουν γίνει
λάθη. Προφανώς και απαιτείται να επιταχύνουµε το έργο µας.
Προφανώς και ακούµε την κοινωνία, τη σεβόµαστε και την ακού-
µε, µε τρόπο τον οποίον µπορεί να αποδεχτεί αυτός ο οποίος
αναγνωρίζει ότι δεν είναι µόνο λόγια, είναι και πολλά έργα. Προ-
φανώς και όποιος διοικήσει στη σύγχρονη εποχή τα πράγµατα
για αυτόν δεν είναι εύκολα και οι προκλήσεις πολλές, αλλά στο
τέλος της ηµέρας, όταν θα έρθει αυτή η ώρα και ο Πρωθυπουρ-
γός θα οδηγήσει τη χώρα σε εκλογές, τότε το διακύβευµα θα
είναι ένα, σκληρό και αδυσώπητο για όλους µας: Στην πράξη και
όχι στα λόγια. Όταν κληθήκαµε όλοι να έχουµε θέση ευθύνης,
υπηρετήσαµε πραγµατικά την ελληνική κοινωνία, τους συµπολί-
τες µας, τον ελληνικό λαό µε πατριωτισµό, εντίµως και αυτό είχε
µετρήσιµο αποτέλεσµα;

Να είστε βέβαιοι ότι ο σοφός ελληνικός λαός, αυτός ο οποίος
δεν µπορεί να παρασυρθεί και αυτός ο οποίος ξέρει πολύ καλά
και ζυγίζει και τοποθετεί τον καθέναν από εµάς και την καθεµία,
θα πάρει πολύ σωστά την απόφασή του.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κύριο Υπουργό.

Ο κ. Μάντζος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το ΠΑΣΟΚ,
έχει τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι, νοµίζω, γνωστό και πρέπει να είναι γνωστό ότι η σφρά-

γιση, η φύλαξη του χώρου ενός δυστυχήµατος µε εγκληµατικά
χαρακτηριστικά -ενός πολύνεκρου δυστυχήµατος- και η διάσωση,
η συλλογή των αποδεικτικών µέσων, του αποδεικτικού υλικού, έχει
κοµβική σηµασία όχι µόνο για τη διερεύνηση των αιτιών ενός δυ-
στυχήµατος µε εγκληµατικά επαναλαµβάνω χαρακτηριστικά,
αλλά επειδή ακριβώς υπάρχουν αυτά τα εγκληµατικά χαρακτηρι-
στικά, έχει κοµβική σηµασία και για την απόδοση των ενδεχόµε-
νων ποινικών ευθυνών στους πραγµατικούς υπεύθυνους.

Όπως λέγεται, η προδικασία είναι πράγµατι η µήτρα της δί-
καιης δίκης και αν δεν υπάρξει ορθή συλλογή του αποδεικτικού
υλικού, υπάρχει κίνδυνος γι’ αυτή καθαυτήν τη δίκη, όταν αυτή
γίνει.

Συνέβη αυτό στο δυστύχηµα των Τεµπών; Όσο περνούν οι
µέρες οι ενδείξεις περί του αντιθέτου πυκνώνουν. Και δεν ανα-
φέροµαι µόνο στο χθεσινό e-mail που δηµοσιεύτηκε σε εφηµε-
ρίδα και το οποίο ακόµα και τώρα έχετε λίγες ακόµα ώρες, απ’
όσο καταλαβαίνω, να καταθέσετε στα Πρακτικά της Βουλής. Ανα-
φέροµαι σε νέο δηµοσίευµα ιστοσελίδας, το οποίο θα καταθέσω
στα Πρακτικά σήµερα το πρωί νωρίς, στο οποίο δηµοσιεύεται κα-
ταγγελία πυρονόµου για ασφυκτικές πιέσεις και απειλές τις
οποίες υπέστη για να υπογράψει την έκθεση αυτοψίας της Πυ-
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ροσβεστικής για το µοιραίο βράδυ των Τεµπών -προσοχή-, ενώ
η ίδια η πυρονόµος, σύµφωνα µε την καταγγελία της, µε εντολές
των ανωτέρων της είχε περάσει σε πρώτο χρόνο αρκετές ώρες
σε διαφορετικά σηµεία -στην Τροχαία, στα νοσοκοµεία- και όχι
στο σηµείο της φονικής σύγκρουσης των δύο αµαξοστοιχιών και
παρ’ όλα αυτά της ασκήθηκαν πιέσεις από ανωτέρους της να συ-
ντάξει και να υπογράψει την έκθεση αυτοψίας και οι πιέσεις συ-
νεχίστηκαν µέχρι τελικά να την υπογράψει. Οι πιέσεις είχαν και
χαρακτήρα πειθαρχικών διώξεων και, µάλιστα, η ίδια καταγγέλλει
ότι αυτό έγινε ενώ είχαν ζητήσει τη συνδροµή ειδικών εµπειρο-
γνωµόνων και τους την είχαν αρνηθεί, οι πιέσεις συνεχίστηκαν.

Ποιος βιαζόταν; Ποιος ασκούσε πιέσεις; Ποιος είναι ο ανώτε-
ρος και οι ανώτεροι που ασκούσαν πιέσεις σε µία πυρονόµο να
εκδοθεί, να συνταχθεί µια έκθεση αυτοψίας, αν, όπως καταγγέλ-
λεται, δεν είχαν γίνει όλες οι απαραίτητες ενέργειες;

Και επιπλέον, κύριε Πρόεδρε, το συγκεκριµένο έγγραφο ανυ-
πόγραφο ως σχέδιο, όπως καταγγέλλεται, φέρεται ότι έχει αφαι-
ρεθεί από τον ηλεκτρονικό υπολογιστή της συγκεκριµένης
πυρονόµου και έχει, µάλιστα, δοθεί στη δηµοσιότητα τώρα, δύο
χρόνια µετά –πότε; προσοχή- αφότου ο Κυβερνητικός Εκπρόσω-
πος, ο κ. Μαρινάκης, απάντησε σε ερώτηση του εκπροσώπου
τύπου του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, του κ. Κώστα Τσουκαλά.

Το ερώτηµα ήταν: Ποια έκθεση αυτοψίας επικαλέστηκε ο Πρω-
θυπουργός της χώρας, στην τηλεοπτική του συνέντευξη στις 29
Ιανουαρίου, ως πηγή γνώσεως για την αιτία της ανάφλεξης σε
πρώτο χρόνο; 

Ρωτώ τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας, που προΐσταται αυτών των αρχών. Ο Πρωθυπουργός της
χώρας επικαλέστηκε έγγραφο που είναι προϊόν υπεξαγωγής και
σε κάθε περίπτωση προϊόν εκβιαστικών πιέσεων; Αντί να πέφτει
φως κάθε µέρα όπως µας ζητά ο λαός, το σκοτάδι πυκνώνει και
απλώνει ολόγυρά µας. Αυτό συµβαίνει. 

Περιµένουµε, κύριε Υπουργέ, και από όλη την Κυβέρνηση απα-
ντήσεις για το νέο αυτό περιστατικό και τις νέες αυτές αποκαλύ-
ψεις, που επαναλαµβάνω πυκνώνουν το σκοτάδι αντί να φωτίζουν
την αλήθεια. Ο χρόνος δεν είναι πια πολύς. 

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Μάντζος καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Μάντζο.

Παρακαλώ, κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σε συνέχεια -αν µπορούσαµε να έχουµε την

προσοχή σας, µακάρι να την έχει και ο ελληνικός λαός, µε την
καλή έννοια- των όσων είπε ο κ. Μάντζος, ώρα µε την ώρα φαίνε-
ται ότι αυτό για το οποίο µας κουνούσατε το δάχτυλο, ότι αυτή η
διαδικασία και η προηγούµενη που υπήρξε για την προανακρι-
τική, πρέπει να έχει ουσία, να αναδεικνύει στοιχεία κ.λπ., κ.λπ.,
το µόνο που αναδεικνύεται συνεχώς είναι νέες αντιφάσεις και νέα
ερωτήµατα. 

Φαντάζοµαι ότι θα ξεκινούσαµε την ηµέρα µας µε την παρου-
σία σας εδώ να έχετε την εντολή από τον Πρωθυπουργό, από τον
κ. Μητσοτάκη να φωτίσετε τη Βουλή για το περιεχόµενο του ηλε-
κτρονικού µηνύµατος που απευθύνεται στους κ. Σκέρτσο, Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη και τον κ. Γεραπετρίτη, τότε Υπουργό Υποδο-
µών. Δεν φαντάζοµαι ότι θα το κάνετε στη διάρκεια της ηµέρας,
αφού δεν το κάνατε τώρα. 

Επίσης, ακούσαµε χθες αργά το βράδυ -τρεις ή τέσσερις
παρά, κάπου εκεί πέρα- τον κ. Παπαθανάση, τον Αναπληρωτή
Υπουργό να λέει «ξέρετε στα 14 δισεκατοµµύρια που διαχειρι-
στήκαµε από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων λίγο πολύ
µας ξέφυγε και µία απόφαση για 645.000 µέσα σε όλη αυτή τη
διαδικασία τη νοµική που αφορούσε το µπάζωµα το αρχικό και
την παράταση τη δεύτερη. Μας ξέφυγε, αλλά εγώ δεν το υπέ-
γραψα. Εγώ δεν το υπέγραψα, το υπέγραψε ο αρµόδιος Υφυ-
πουργός, ο κ. Τσακίρης, αλλά εγώ δεν το υπέγραψα». Αυτή ήταν
η επίσηµη απάντηση της Κυβέρνησης. Είναι το «όλα στο φως»
του κ. Μητσοτάκη. 

Παραµένει επίσης επίκαιρο και αναπάντητο το ερώτηµα το
οποίο του έχετε δώσει και µια πολιτική χροιά: «Για ποιον λόγο να
κάνουµε συγκάλυψη; Γιατί να µπαζώσουµε; Ποιον θα ωφελή-
σουµε;». Θα ωφελήσετε το να κρυφτεί ο κακός σας εαυτός, τον
οποίο έχετε επιδείξει είτε στην οικονοµία είτε στη διαχείριση του
σιδηροδροµικού δικτύου είτε στις αποεπενδύσεις των 600.000.000
της Hellenic Train µε ευθύνη της ελληνικής Κυβέρνησης ως µια
προσφορά για τις υπηρεσίες που δεν προσέφερε. Έρχεται να επι-
βεβαιώσει ότι η συγκάλυψη και το σχέδιο παραπλάνησης προέρχε-
ται µάλλον από τον ίδιο τον κ. Μητσοτάκη εν γνώσει του ή εν τη
αφελεία του, αφού δεν µας απαντά ποιοι είναι αυτοί που τον τρο-
φοδοτούσαν µε τις πληροφορίες των πρώτων ωρών που έγιναν
βεβαιότητες. 

Όλα ξεκινούν, ακόµα και το ξέσπασµα του κόσµου, να το πω
λίγο απλά, από το παπατζιλίκι, από την παραπλάνηση και το κο-
ροϊδιλίκι, όπου άλλο είναι το αφήγηµα πριν δύο χρόνια, άλλο το
αφήγηµα ενδιάµεσα, άλλο το αφήγηµα πριν από λίγες ηµέρες.
Ποιοι τον ενηµέρωσαν; Οι άγνωστοι χ, ανύπαρκτα πρόσωπα;

Είπε ο κ. Μάντζος για την πυρονόµο. Υπάρχουν οι καταθέσεις
των αστυνοµικών οι οποίοι αρνήθηκαν να παρέµβουν σε σηµείο
και πεδίο εγκλήµατος. Και τώρα θέλετε να µας πείτε -και κλείνω,
κύριε Πρόεδρε- ότι αυτό το συντονιστικό συµβούλιο στο οποίο
παρίστατο ο κ. Τριαντόπουλος ως σιωπηλό πρόσωπο, ως ο σιω-
πηλός σύµβουλος και ερµηνευτής-εκτιµητής των καταστάσεων
που ενηµερώνουν τον Πρωθυπουργό, ότι σε µια σύσκεψη υπη-
ρεσιακών και επιχειρησιακών παραγόντων όπου τίθενται ζητή-
µατα στα όρια της νοµιµότητας -η δικαιοσύνη µάλιστα έδωσε πιο
έντονο το χαρακτήρα της παρανοµίας µε την εισαγγελική διά-
ταξη για το µπάζωµα- έλεγε ο εκπρόσωπος της Αστυνοµίας «εγώ
δεν θα παραβώ το καθήκον µου να πειράξω στοιχεία από το ση-
µείο του εγκλήµατος» και καθήµενος ο κ. Τριαντόπουλος, διά της
σιωπής του δεν έπαιρνε θέση. Δηλαδή κανένας δεν επηρεαζόταν
εκεί, για να τα ρίξουµε µετά ή στον Αγοραστό ή στον Ξιφαρά.

Δεν αντέχει το αφήγηµα αυτό στη λογική. Δεν αντέχει σε
όσους µας παρακολουθούν. Έστω και την τελευταία στιγµή, στα
λίγα λεπτά που θα µας κάνει την τιµή ο κ. Μητσοτάκης να έρθει
στη Βουλή µετά από τριάντα µέρες προκλητικής και απαξιωτι-
κής…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Σήµερα θα έρθει…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μετά από τριάντα µέρες αίτηµα… 
Αριθµητική δεν ξέρετε, κύριε Πλεύρη; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Θα έρθει…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μεγάλη µας χαρά. Θα έρθει δύο

ηµέρες στη σειρά. Να πάει διακοπές µετά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, σας

παρακαλώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ωραία, ας δοθούν απαντήσεις. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): …(Δεν ακούστηκε)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κυρία Βούλτεψη, αφήστε τα ηθικο-

πλαστικά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-

ρώστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αφήστε τα ηθικοπλαστικά και τις ευ-

γένειες. Ας δώσουµε απαντήσεις…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Μετά τη φωτιά ο Τσίπρας πήγε διακοπές…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εδώ δεν είναι τηλεόραση, δεν είναι

«ΣΚΑΪ».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, παρα-

καλώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Στην τηλεόραση πείτε ό,τι θέλετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-

ρώστε, κύριε Γιαννούλη. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Δεν θα µου κάνετε υποδείξεις…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δώστε απαντήσεις. Μη µου κουνάτε

το δάχτυλο! 
Κυρία Βούλτεψη, αυτά στον «ΣΚΑΪ». Εδώ είναι Βουλή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία

Βούλτεψη. 
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δώστε πρώτα απαντήσεις σε όλα τα
µείζονος σηµασίας ερωτήµατα…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Η δικαιοσύνη θα αποφασίσει, όχι εσείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Όχι διάλογο. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Δεν είστε δικαστής…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν κάνω διά-

λογο. Απαντώ σε µια λογική τηλεοπτική…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-

ρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δώστε απαντήσεις και µετά κάντε

όσα talk show θέλετε.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Εσείς είστε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε

Καζαµία, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κικίλια, ήρθατε εδώ και µιλήσατε λίγο πριν για να µας

πείτε να µην κουνάµε το δάχτυλο και να προσέχουµε τον τόνο µε
τον οποίο κάνουµε αντιπολίτευση. Και την ώρα που τα λέγατε
αυτά πρόσεξα ότι κουνήσατε εσείς το δάκτυλο στην Αντιπολί-
τευση δύο φορές. Προσπαθήστε να είστε πιο συνεπής. 

Επίσης, ήρθατε και µας είπατε -και το είπατε αρκετές φορές
εδώ- ότι προφανώς έγιναν λάθη. Καλό είναι να αναγνωρίζετε ότι
κάνετε λάθη, αλλά η αλήθεια είναι ότι δεν έγιναν µόνο λάθη.
Έχουν γίνει πάρα πολλά σοβαρά λάθη, πάρα πολλά µεγάλα λάθη
από την Κυβέρνηση και όταν γίνονται µεγάλα λάθη από την Κυ-
βέρνηση, η Αντιπολίτευση έχει την υποχρέωση και να εντείνει την
κριτική της και να ανεβάζει αναλόγως τους τόνους. 

Το πρόβληµα δεν είναι µόνο ότι έχουν γίνει πολλά και µεγάλα
λάθη. Το µεγαλύτερο πρόβληµα το οποίο αντιµετωπίζουµε και γι’
αυτό καταθέσαµε την πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνη-
σης, είναι ότι αντί να διορθώσετε αυτά τα λάθη ρίχνοντας φως
και κάνοντας ό,τι περνάει από το χέρι σας για να αποδοθεί δι-
καιοσύνη και να µπορέσει η κοινωνία που είναι έξω να ησυχάσει
από τις πράξεις σας, στέλνετε τα ΜΑΤ και χτυπάτε τον κόσµο.
Και έρχεστε εδώ στη Βουλή και λέτε στην Αντιπολίτευση να µην
κουνάει το δάχτυλο! 

Το µεγαλύτερο σφάλµα σας είναι ότι αντί να διορθώσετε τα
λάθη που κάνετε, κάνετε κι άλλα ακόµη µεγαλύτερα για να συ-
γκαλύψετε τα προηγούµενα λάθη και αναφέροµαι και στην περί-
πτωση που είδε το φως της δηµοσιότητας σήµερα το πρωί, µιας
πυρονόµου η οποία κατήγγειλε ότι οι προϊστάµενοί της, την
ηµέρα την εποµένη του εγκλήµατος στα Τέµπη, της ανέθεταν να
βρίσκεται µακριά από τον τόπο του εγκλήµατος και κατόπιν την
έβαλαν να υπογράψει έκθεση αυτοψίας, έχοντας περάσει πολύ
λίγο χρόνο εκεί ούτως ώστε να την υπογράψει. 

Θα περιµέναµε, αν θέλετε πραγµατικά να διορθώσετε τα λάθη
σας και αν αναγνωρίζετε ότι κάνετε λάθη, αντί να είστε υποκριτι-
κοί, να έρθετε εδώ και να µας αναφέρετε κάτι για αυτό το γεγο-
νός, όµως το αποσιωπήσατε, όπως έχετε αποσιωπήσει όλες τις
ευθύνες της Πυροσβεστικής εκείνο το βράδυ.

Κύριε Κικίλια, πρέπει να αλλάξετε εντελώς στάση ως προς
αυτά τα θέµατα και να µη δίνετε καθόλου µαθήµατα στην Αντι-
πολίτευση που σας κάνει κριτική. Είστε σε πολύ δύσκολη θέση.
Συγκαλύπτετε ένα έγκληµα και δεν φαίνεται να µετανιώνετε κα-
θόλου, µα καθόλου. Απεναντίας, συνεχίζετε τη συγκάλυψη µε
υποκριτικό τρόπο, προσποιούµενοι ότι κάνετε τα πάντα για να
αποκαλύψετε την αλήθεια. 

Δεν κάνετε απολύτως τίποτα! Ο κόσµος το ξέρει και πάλι στις
12.00’ το µεσηµέρι και στις 19.00’ το βράδυ θα βγει για να καταγ-
γείλει τις απαράδεκτες πρακτικές συγκάλυψης της Κυβέρνησής
σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Καζαµία.
Τον λόγο έχει ζητήσει η κ. Αχτσιόγλου.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Κύριε Κικίλια, κάθε µέρα που περνάει,

ιδίως την τελευταία εβδοµάδα, ερχόµαστε αντιµέτωποι µε ακόµη

περισσότερες αποκαλύψεις γύρω από το δεύτερο έγκληµα της
συγκάλυψης. Χθες είχαµε την αποκάλυψη αυτού του e-mail που
έστειλε ο κ. Τριαντόπουλος και ενηµέρωνε τον στενό πυρήνα του
Πρωθυπουργού, δηλαδή τον κ. Σκέρτσο και τον κ. Γεραπετρίτη,
για το πώς θα πληρωθεί το µπάζωµα το οποίο είχε αποφασιστεί
σε προηγούµενη σύσκεψη στην οποία συµµετείχαν δύο Υπουργοί
και ένας Γενικός Γραµµατέας. Άρα, αποδεικνυόταν χθες µε απο-
κάλυψη ότι όντως αυτή η σύσκεψη και η απόφαση και η εντολή
ήταν από το κέντρο της Κυβέρνησης για το µπάζωµα και για το
οποίο είχαν γνώση περισσότερο του ενός πρόσωπα της Κυβέρ-
νησης. Αυτό, όπως καταλαβαίνετε, σφίγγει τον στενό κλοιό του
Πρωθυπουργού. Και, µάλιστα, αποφάσιζαν και τον τρόπο πληρω-
µής του.

Σήµερα αποκαλύπτεται ένα νέο δεδοµένο, το οποίο βάζει
ακόµη µία ψηφίδα στη συνολική ροή της συγκάλυψης: Η πυρο-
νόµος που ήταν στην περιοχή έκανε έγγραφη καταγγελία στην
εισαγγελία και λέει τα εξής, πρώτον, ότι της άσκησαν πίεση να
κάνει αυτοψία στο πεδίο χωρίς έρευνα, ενώ η ίδια δηλαδή δεν
ήταν εκεί της είπαν να συντάξει έγγραφο αυτοψίας και ενώ δεν
είχε τη δυνατότητα να εξετάσει στοιχεία, δεύτερον, ότι δέχθηκε
απειλές για να το κάνει, το συνέταξε τελικά λόγω των απειλών,
δεν το υπέγραψε, όµως και, τρίτον, ότι αυτό το έγγραφο αυτής
της υποτιθέµενης αυτοψίας -που από τα λίγα που προκύπτουν
από το δηµοσίευµα η αυτοψία λέει ότι η φωτιά προκλήθηκε από
τη σύγκρουση των δύο τρένων- για το οποίο δέχτηκε απειλές και
πιέσεις για να το συντάξει, χωρίς η ίδια να το υπογράψει ή να το
έχει ολοκληρώσει, της το αφαιρούν από τον ηλεκτρονικό υπολο-
γιστή και το διαρρέουν στα µέσα και εν συνεχεία το χρησιµοποι-
ούν σε µόνιµη βάση ιδίως τις πρώτες µέρες τα κυβερνητικά
στελέχη.

Σας ρωτώ ευθέως ποιος άσκησε πιέσεις και µε ποια πολιτική
εντολή έγιναν αυτές οι ενέργειες. Από ποιον; Ποια ήταν η πολι-
τική εντολή για να ασκηθεί τέτοια πίεση στην πυρονόµο να γρά-
ψει ένα έγγραφο για το οποίο δεν µπορούσε να έχει εικόνα και
εν συνεχεία και αυτό να διαρρεύσει και να χρησιµοποιείται διαρ-
κώς από τα κυβερνητικά στελέχη τις πρώτες µέρες του δυστυ-
χήµατος;

Ο κλοιός σφίγγει διαρκώς γύρω από τον κ. Μητσοτάκη και τις
κυβερνητικές ευθύνες σε µία αέναη ιστορία συγκάλυψης εδώ και
δύο ετών αυτού του µείζονος δυστυχήµατος -τελικά εγκλήµατος-
που συντελέστηκε και έχασαν τη ζωή τους τόσοι άνθρωποι.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Αχτσιόγλου.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ.
Κύριε Καζαµία, κύριε συνάδελφε, µε όλο τον σεβασµό, καλό

είναι όταν έρχεστε µε προετοιµασµένη από πριν, έτοιµη δήλωση,
να έχετε ακούσει και τον συνάδελφό σας τι λέει από το Βήµα της
Βουλής.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Σας άκουγα όλη την ώρα, σας
έβλεπα κιόλας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Αν µου επιτρέπετε, δεν σας διέκοψα.

Δεν νοµίζετε ότι ο τόνος µου, το ύφος µου και η διαχρονική συ-
νέπειά µου στη µετριοπάθεια σε κάθε κρίση που έχουµε αντιµε-
τωπίσει και σε αυτή είναι το άκρως αντίθετο από αυτό το οποίο
ισχυρίζεστε; Μα, προφανώς δεν ακούσατε τι είπα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Άκουσα πολύ καλά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Σε κάθε περίπτωση, όµως, εγώ σέβοµαι τη
διαφορετικότητα των λεγοµένων σας, τα αντιπαρέρχοµαι, όµως,
µε τον τρόπο µε τον οποίο τοποθετούµαι. Και θα σας έλεγα ότι
καλό είναι, επειδή πιστεύω ότι είναι από αυτές τις φορές που η
ελληνική κοινωνία και ο ελληνικός λαός παρακολουθεί τα τεκται-
νόµενα της Βουλής -πολλές φορές διαµαρτυρόµαστε όλοι οι συ-
νάδελφοι ότι τις εργασίες της Βουλής ενδεχοµένως δεν τις
παρακολουθεί ο κόσµος και άρα δεν έχει συναντίληψη ή εικόνα
του τι συµβαίνει- να µην προετοιµάζετε από πριν αυτά τα οποία
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θέλετε να πείτε, χωρίς να ακούσετε τους συνοµιλητές σας, πα-
ρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Δεν είναι αλήθεια αυτό που λέτε!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Τώρα για τους υπόλοιπους συναδέλφους,
τον κ. Μάντζο, την κ. Αχτσιόγλου και εσάς, φυσικά, κύριε συνά-
δελφε, µε συγχωρείτε, πρώτον, ψηφίσαµε προανακριτική. Εγώ
τις διαδικασίες της Βουλής µε βάση το Σύνταγµα και τους νό-
µους, κύριοι συνάδελφοι, τις σέβοµαι. Στο πλαίσιο της προανα-
κριτικής κατατίθενται υποµνήµατα, πληροφορίες εµπεριστατω-
µένες, πονήµατα, αξιολογήσεις τεχνικών συµβούλων και ούτω κα-
θεξής και κρίνεται η πορεία της προανακριτικής, καταλήγει σε
συµπεράσµατα, οδηγεί ή δεν οδηγεί κάπου, διευρύνεται ή όχι.
Οµοίως αυτόν τον ρόλο πάντα είχε -εγώ δεν παρενέβην ποτέ- η
ελληνική δικαιοσύνη.

Τι έρχεστε να κάνετε εσείς όλοι µαζί σήµερα το πρωί εδώ
πέρα; Θέλετε να υποκαταστήσετε διά πληροφοριών, πιθανών
αποκαλύψεων που καθηµερινά βλέπουν το φως της δηµοσιότη-
τας -άλλες µπορεί να ισχύουν, άλλες και το έχουµε δει πολλάκις
καταρρίπτονται η µία πίσω από την άλλη αυτά τα δύο χρόνια- θέ-
λετε εµείς, εσείς και εγώ να υποκαταστήσουµε τη δικαιοσύνη, η
οποία έχει έναν ανακριτή ο οποίος συλλέγει τα στοιχεία και σύ-
ντοµα θα τα καταθέσει στον εισαγγελέα και θα πει «κατά την
άποψή µου, αυτό είναι το πλαίσιο της ανακρίσεως και οι κατηγο-
ρίες» και να προκαταβάλουµε και την προανακριτική και να µην
την αφήσουµε να κάνει τη δουλειά της, όπως θα κάνει για τους
επόµενους δύο, τρεις, τέσσερις µήνες, πόσο θα διαρκέσει. Αυτό
ζητάτε από µένα σήµερα το πρωί.

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, δεν το έκανα ποτέ ως Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη, δεν παρενέβην ποτέ σε ανακριτή, εισαγ-
γελέα για θέµατα πολύ σηµαντικά, τροµοκρατίας, διεθνούς τρο-
µοκρατίας, εγχώριας τροµοκρατίας, βαρέος ποινικού εγκλήµα-
τος. Δεν το έκανα ποτέ και δεν το κάναµε ποτέ ως Κυβέρνηση σε
θέµατα σηµαντικά, όπως ήταν βαριά νοµοθέτηση και ΠΝΠ, για
να µπορέσουµε να ξεπεράσουµε µείζονα θέµατα µέσα στην παν-
δηµία και να λειτουργήσει το κράτος και να προστατευθούν οι
πολίτες. Και φυσικά, δεν πρόκειται να το κάνω τώρα. Ουδέποτε
παρενέβην ως Υπουργός Πολιτικής Προστασίας και Κλιµατικής
Κρίσης -καίτοι στα γεγονότα στα οποία αναφέρεστε δεν ήµουν,
ήµουν Υπουργός Τουρισµού αλλά εκ των υστέρων- στη δικαιο-
σύνη. Ό,τι εζητήθη από τη δικαιοσύνη το Υπουργείο Πολιτικής
Προστασίας και το Πυροσβεστικό Σώµα τα κατέθεσε αµέσως -
σαράντα, πενήντα φορές υλικό και ό,τι άλλο απαιτείτο- και αυτός
είναι ο τρόπος µε τον οποίο θα συνεχίσω να πολιτεύοµαι.

Όµως και εµείς, εάν πιστεύετε ότι θα συνεχίσετε µε αυτόν τον
τρόπο να θέλετε να παρεισφρήσετε -είναι ξεχωριστές οι τρεις
εξουσίες, είναι η νοµοθετική, η εκτελεστική και η δικαστική- ή να
απαξιώσετε περαιτέρω τους θεσµούς και να οδηγήσετε τη χώρα
σε ένα αδιέξοδο στο οποίο ξαναβρεθήκαµε εµείς και εσείς λίγα
χρόνια πριν -και το πλήρωσε πολύ ακριβά ο ελληνικός λαός, πολύ
ακριβά οι συµπολίτες µας όπου και αν ανήκαν και έχετε κριθεί
για αυτό και είναι νωπή η µνήµη για αυτά τα οποία συνέβαιναν
τώρα- εµείς όλοι δεν θα σας ακολουθήσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», είκοσι εννέα µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Καλ-
λιτεχνικό Γυµνάσιο και Λύκειο Κοζάνης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τον λόγο τώρα στον κ. Δερµεντζόπουλο και µετά
στον κ. Χρηστίδη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια εκτίµηση περί-
που για τις ώρες σήµερα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το ανακοίνωσα στην
αρχή ότι στις 13.00’ θα ξεκινήσουν οι οµιλίες των Κοινοβουλευ-

τικών Εκπροσώπων και περίπου στις 16.00’ οι οµιλίες των Αρχη-
γών των Κοινοβουλευτικών Οµάδων.

Ορίστε, κύριε Δερµεντζόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ωραία, ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολλοί είναι αυτοί που προσπα-

θούν να ερµηνεύσουν, να υιοθετήσουν, να εκµεταλλευθούν, να
φέρουν στα µέτρα και στις επιδιώξεις τους τη µαζική παρουσία
των συµπολιτών µας την τελευταία µέρα του Φεβρουαρίου. Το
ποιοι είναι αυτοί µπορεί κάποιος εύκολα να το διαπιστώσει. Είναι
αυτοί που επιδίδονται σε έναν διαγωνισµό για το ποιος θα προ-
σφύγει στις πιο ακραίες εκφράσεις εναντίον της Κυβέρνησης και
της παράταξής µας, της Νέας Δηµοκρατίας. Ξέρετε, όλοι µας
έχουµε γνωστούς και φίλους που βγήκαν στους δρόµους την 28η

Φεβρουαρίου. Κανείς τους δεν βγήκε κρατώντας µια κοµµατική
σηµαία, ίσα-ίσα απαίτησαν να µην εµφανιστεί κάποιος και προ-
σπαθήσει να καπελώσει την όλη πρωτοβουλία τους.

Σέβοµαι -και σεβόµαστε- τη θλίψη όλων αυτών των ανθρώπων,
πάνω από όλα των συγγενών και φίλων των θυµάτων, αλλά και
των πολιτών που έβαλαν τους εαυτούς τους στη θέση αυτών των
ανθρώπων. Σεβόµαστε την οργή, την αγωνία τους, τα ξεκάθαρα
µηνύµατα που ήθελαν να στείλουν σε όλους µας, γιατί είδα αν-
θρώπους που δεν σηκώνονται εύκολα να βγουν στους δρόµους,
που δεν έχουν εµπειρία από τέτοιου είδους συγκεντρώσεις. Το
έκαναν και οι λόγοι που τους οδήγησαν σε αυτό πρέπει να γίνουν
σε όλους µας κατανοητοί.

Και θέλω να πω σε όλους αυτούς, όλες και όλους αυτούς τους
πολίτες µε τις ειλικρινείς αγωνίες και από το Βήµα της Βουλής
πως µε ελάχιστες εξαιρέσεις κανείς, δυστυχώς, από αυτούς εδώ
δεν έχει πραγµατικό ενδιαφέρον για τις αγωνίες που σας οδήγη-
σαν να βγείτε στους δρόµους.

Ζητάτε αλήθεια και δεν είναι η αλήθεια αυτή που επιδιώκουν,
µιας και τους βλέπετε ότι έχουν σκαρφιστεί και έχουν υιοθετήσει
ό,τι πιο ακραίο σενάριο υπάρχει.

Ζητάτε δικαιοσύνη και σίγουρα δεν επιδιώκουν την απονοµή
δικαιοσύνης µιας και, όπως έχουν δηλώσει, έχει κλονιστεί η πίστη
τους στις Ελληνίδες και τους Έλληνες δικαστές. Ζητάτε να µην
επαναληφθεί ποτέ ξανά κάτι τέτοιο και βλέπετε πως δεν τους νοι-
άζει η λειτουργία ενός ασφαλούς σιδηροδρόµου µιας και θα
είχαν αναφέρει κάτι γι’ αυτό, έστω µία πρόταση. Έχουν συστρα-
τευθεί οι απίθανες θεωρίες συνωµοσίας µε την αδίστακτη συµπε-
ριφορά που αφήνει υπονοούµενα µέχρι και για δολοφονίες µε
τους ανθρώπους που έστηναν επικοινωνιακά σόου στο Μάτι και
το έπαιζαν ανήξεροι και µε αυτούς που έφτιαξαν το πελατειακό
κράτος στην Ελλάδα και οι συγκυρίες τούς έφεραν στη θέση της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Μην έχετε καµία αµφιβολία, λοιπόν, πως η µοναδική τους
έγνοια είναι το πολιτικό τους όφελος και το πώς θα ρίξουν την
Κυβέρνηση. Εκµεταλλεύονται ένα εθνικό πένθος, ένα συλλογικό
τραύµα και διαγωνίζονται για το ποιος θα πάρει τη µεγαλύτερη
µερίδα από τον κόσµο που πληµµύρισε τους δρόµους. Και βέ-
βαια, κανείς τους δεν κατάφερε να ορθώσει ένα πολιτικό σχέδιο
για τις αγωνίες των συµπολιτών µας, ένα σχέδιο για την επόµενη
µέρα. Συγκάλυψη, λοιπόν, είναι αυτό που πραγµατοποιούν οι ίδιοι
προσπαθώντας να συγκαλύψουν την αδυναµία τους να αντιπολι-
τευτούν.

Σε αυτό, λοιπόν, που πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι είναι πως
οι πολίτες απαιτούν αλήθεια και δικαιοσύνη. Και η αλήθεια και η
δικαιοσύνη θα έρθει µε το να εµπιστευτούµε τους θεσµούς και
να αφήσουµε τους δικαστές να κάνουν τη δουλειά τους. Η δι-
καίωση και η αναγνώριση όλων των αιτηµάτων των συµπολιτών
µας θα έρθει απαντώντας στις αγωνίες τους. Και η παράταξή µας
από το 2019 αυτό ακριβώς κάνει. Εφαρµόζει ένα σχέδιο που έχει
για την πατρίδα και συγκρούεται µε διαχρονικές παθογένειες. Κά-
ποιες φορές τα καταφέρνει και κάποιες άλλες όχι. Όµως, σε
σχέση µε άλλους, εµείς αναγνωρίζουµε τις αστοχίες και τις κα-
θυστερήσεις µας, αλλά έχουµε δώσει και απαντήσεις σε πολλούς
τοµείς. Έχουµε βάλει σε τάξη τα οικονοµικά της χώρας, έχουµε
βελτιώσει την εικόνα της χώρας στο εξωτερικό, έχουµε αντιµε-
τωπίσει έκτακτες κρίσεις, έχουµε διαχειριστεί το µεταναστευτικό,
έχουµε εκσυγχρονίσει τις Ένοπλες Δυνάµεις και έχουµε εκπονή-
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σει σχέδια µε πλάνα περιφερειακής ανάπτυξης. Κάποιοι, βέβαια,
θέλουν να επιστρέψουµε στο παρελθόν. Έχει ακούσει κανείς κά-
ποια εναλλακτική; Το να προπαγανδίζεις τα χειρότερα σενάρια
φαντασίας µε σκοπό να δηλητηριάσεις την κοινωνία, ας αναλο-
γιστούµε όλοι ποιους και τι εξυπηρετεί.

Απευθυνόµαστε, λοιπόν, µε σεβασµό σε όλους τους συµπολί-
τες µας και απαντάµε στις πραγµατικές τους αγωνίες για την οι-
κονοµία µε µειώσεις φόρων και αυξήσεις µισθών και συντάξεων,
για την εργασία µε µείωση της ανεργίας και περισσότερες θέσεις
εργασίας, για την υγεία µε τις δωρεάν προληπτικές εξετάσεις και
τον εκσυγχρονισµό των νοσοκοµείων και των κέντρων υγείας, για
την παιδεία µε την αύξηση του προϋπολογισµού µε νέα σχολικά
κτίρια µε το πρόγραµµα «Μαριέττα Γιαννάκου» και την ίδρυση µη
κρατικών πανεπιστηµίων και για την ασφάλεια και τη µετανά-
στευση µε ένα ξεκάθαρο επιτέλους µήνυµα. Εµείς ζητάµε από
τους πολίτες να συνεχίσουν να είναι αυστηροί µε όλους µας, να
απαιτούν περισσότερα και να ξεµπροστιάζουν αυτούς που υπο-
κριτικά νοµίζουν ότι µπορούν να εργαλειοποιούν τις αγωνίες και
τη θλίψη τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες έχουν κουραστεί από
απλές διαπιστώσεις. Και ξέρετε, είναι πολύ εύκολο να λες απλά
τα αυτονόητα. Έχουν κουραστεί από την ανταλλαγή κατηγοριών.
Έρχονται εδώ στο Βήµα συνάδελφοι Βουλευτές και εξαπολύουν
κραυγές και κατηγορίες, αλλά από προτάσεις τίποτα. Κάποιοι,
λοιπόν, έχουν µείνει κολληµένοι στο χθες και ακολουθούν τακτι-
κές και µεθόδους του παρελθόντος, τακτικές που δεν µας οδη-
γούν όµως πλέον στο άγνωστο, αλλά µας οδηγούν στις µέρες
του 2015 και σε όλες αυτές τις τραγικές καταστάσεις που εµείς
βιώσαµε. Εξάλλου, οι περισσότεροι είναι οι ίδιοι οι άνθρωποι,
είναι αυτοί που κουνάνε σήµερα το δάχτυλο. Η ελληνική κοινωνία,
όµως, έπαθε και έµαθε και όλους αυτούς, αλλά και αυτούς που
τους αντιγράφουν τους έχει ξεπεράσει, κάτι που νοµίζω ότι είναι
πλέον ευδιάκριτο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη σηµερινή εποχή δεν αρκεί
πλέον σε έναν νέο άνθρωπο να ακούει απλά διαπιστώσεις. Θέλει
να δει περισσότερες ευκαιρίες απασχόλησης, να δει καλύτερους
µισθούς, να δει τα παιδιά του να έχουν ευκολότερη πρόσβαση
στην παιδεία και στην υγεία, να νιώθει περήφανος για τη χώρα
του στο εξωτερικό, να νιώθει ότι είναι ασφαλής στην κοινωνία
που ζει και φυσικά να δει καλύτερες υποδοµές. Και αυτή είναι µία
µάχη που ξεκινήσαµε από κοινού µε τους πολίτες εδώ και σχεδόν
έξι χρόνια και όλοι γνωρίζουν ότι δεν είναι µία εύκολη µάχη. Απαι-
τεί σχέδιο, απαιτεί σύγκρουση µε διαχρονικές παθογένειες, απαι-
τεί ειλικρινή σχέση µε τους πολίτες και φυσικά απαιτεί σταθε-
ρότητα. Και αυτή τη σταθερότητα προσπαθούν κάποιοι να δια-
ταράξουν δίνοντας τη δική τους απέλπιδα προσπάθεια πολιτικής
επιβίωσης. Αυτή τη σταθερότητα οφείλουµε να διαφυλάξουµε
εµείς.

Σας καλώ, λοιπόν, όλους να απορρίψουµε τις προσπάθειές
τους, να απορρίψουµε την πρόταση δυσπιστίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Δερµεντζόπουλο. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Παύλος Χρηστίδης από το ΠΑΣΟΚ και
αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ.
Νίκος Δένδιας. 

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτές τις τρεις µέρες
συζητάµε την πρόταση που κατέθεσαν απέναντι στην Κυβέρνηση
ογδόντα πέντε συνάδελφοι Βουλευτές επειδή δεν σας έχουµε
εµπιστοσύνη αλλά και γιατί έχετε µια επικίνδυνη αντίληψη γύρω
από µία σειρά πολύ κρίσιµων ζητηµάτων. Το λέω αυτό διότι ακού-
γοντας αυτές τις ηµέρες εδώ πολλούς συναδέλφους, νοµίζω ότι
πρέπει να διευκρινίσουµε ξανά ότι σε αυτήν εδώ την Αίθουσα βρι-
σκόµαστε για να εκφράσουµε το λαϊκό αίσθηµα, σε αυτήν εδώ
την Αίθουσα βρισκόµαστε για να εκφράσουµε τα συµφέροντα
του ελληνικού λαού, αλλά κυρίως βρισκόµαστε εδώ για να είµα-
στε γειωµένοι στην πραγµατικότητα και να κάνουµε µεταξύ µας
µία συζήτηση η οποία να είναι ειλικρινής, σοβαρή και να µπορεί
να βοηθήσει την Ελλάδα µας να προχωρήσει µπροστά µε βάση
τα πραγµατικά δεδοµένα.

Από τους πολίτες που κατέβηκαν στις πορείες, στα συλλαλη-
τήρια τόσο στις 26 Γενάρη όσο και στις 28 Φεβρουαρίου, το 76%
κατέβηκε, γιατί δεν έχει εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη. Το 78% κα-
τέβηκε διότι θέλει αλλαγή κυβέρνησης και το 72% όσων κατέβη-
καν στους δρόµους θεωρεί ότι όλα αυτά που γίνονται και όλη
αυτή η συζήτηση που αφορά τα Τέµπη είναι µια συζήτηση που
αφορά την Κυβέρνηση αυτή καθ’ αυτή. 

Τι βλέπουµε αυτές τις ηµέρες από τον κ. Μητσοτάκη και τους
κορυφαίους Υπουργούς του; Να παραµένουν αµετανόητοι και να
µην έχουν το θάρρος να ζητήσουν µία συγγνώµη για όλα όσα
έχουν πει επανειληµµένως τα τελευταία δύο χρόνια για το συγκε-
κριµένο τραγικό δυστύχηµα. Είστε αµετανόητοι και κρατάτε ακρι-
βώς το ίδιο ύφος, ενώ νοµίζετε ότι το πρόβληµα της χώρας αυτή
τη στιγµή είναι όσοι θέτουν ερωτήµατα και όσοι διαµαρτύρονται
και όχι εκείνοι οι οποίοι κυβερνάνε για έκτο συνεχόµενο χρόνο
χωρίς να έχουν καταφέρει να προστατεύουν τη ζωή και την
ασφάλεια των πολιτών. 

Και θέλω να είµαι πολύ συγκεκριµένος: Η Νέα Δηµοκρατία
είναι µπροστά στα γεγονότα. Και το πιο τραγικό από αυτά τα γε-
γονότα είναι αυτό που συνέβη το βράδυ της 28ης Φεβρουαρίου
που προκάλεσε τον τραγικό θάνατο σε πενήντα επτά συνανθρώ-
πους µας. Και ειλικρινά αναλογίζοµαι το εξής: Δεν σας απασχολεί
τι θα έπρεπε να έχετε κάνει εσείς από το 2019 µέχρι το 2023 για
να µην πεθάνουν τόσο άδικα αυτοί οι άνθρωποι; Δεν σας απα-
σχολεί να έρθετε να κάνουµε µία κουβέντα που να σχετίζεται µε
το τι δεν έκαναν οι αρµόδιοι Υπουργοί και Υφυπουργοί από το
2019, αλλά και οι αρµόδιοι υπηρεσιακοί παράγοντες, ώστε δύο
τρένα εν έτει 2023 να µπουν στην ίδια γραµµή, µε αποτέλεσµα
να έχουµε τον θάνατο πενήντα επτά συνανθρώπων µας και αυτό
που σας απασχολεί είναι να πιστεύετε αυτό το οποίο έλεγαν λα-
λίστατοι Υπουργοί και Υφυπουργοί της Κυβέρνησης, ότι είναι
µπαγιάτικο το θέµα των Τεµπών και ότι τα θέµατα αυτά κρίθηκαν
στις εκλογές; 

Το γεγονός της σύµβασης 717 και της µη υλοποίησής της απο-
τελεί πια απόλυτη ευθύνη της Νέας Δηµοκρατίας µπροστά σε
αυτό το οποίο αποδεικνύει µία σειρά πραγµατογνωµόνων, µία
σειρά µελετών, αλλά ακόµα και δικαστήρια πια τα οποία δείχνουν
ότι υπήρχε αιτιώδης συνάφεια µε ότι συνέβη στις 28 Φεβρουα-
ρίου. Και γι’ αυτήν την αιτιώδη συνάφεια κάνουµε σήµερα πρό-
ταση µοµφής. Διότι την κρίσιµη στιγµή, όταν ήρθαµε να συζητή-
σουµε αυτά τα πράγµατα, εσείς επιλέξετε να προστατεύσετε τον
βασικό υπεύθυνο που ήταν ο Κώστας Καραµανλής.

Γεγονός δεύτερο: η ιερότητα του πεδίου. Δεν σας απασχολεί
να µάθετε ποιος έδωσε εντολή, για να υπάρξει αυτό το βέβηλο
χάος εκείνο το βράδυ; Δεν σας ενδιαφέρει να µάθουµε τι ακρι-
βώς συνέβη; Σας ενδιαφέρει, όµως, να βγάζετε τον έναν µετά τον
άλλον τους Υπουργούς να κάνουν τους συνηγόρους υπεράσπι-
σης του κ. Τριαντόπουλου και όταν η συζήτηση έρχεται µπροστά
στα γεγονότα, στρίβετε, φεύγετε, εξαφανίζεστε, όπως ακριβώς
έκανε χθες ο Υπουργός στρεψοδικίας, ο κ. Φλωρίδης, ο λαλίστα-
τος κ. Φλωρίδης, εκείνος ο οποίος έλεγε ότι όποιος βάζει τα ζη-
τήµατα για το «µπάζωµα» είναι «για τα µπάζα». 

Ρωτώ σήµερα: Δεν σας ενδιαφέρει να µάθουµε; Δεν σας εν-
διαφέρει να απευθυνθούµε στους πολίτες, οι οποίοι ψήφισαν
όλους εµάς και να τους δώσουµε συγκεκριµένες απαντήσεις; Η
απάντηση είναι, όχι, δεν σας ενδιαφέρει. Αυτό που σας ενδιαφέ-
ρει είναι να κάνετε µία απόπειρα συσπείρωσης του κόµµατός
σας. Γι’ αυτό και η γραµµή, την οποία ακολουθείτε µε πολύ µε-
γάλη συνέπεια από την πρώτη στιγµή, είναι η γραµµή της σύ-
γκρουσης µε την Αντιπολίτευση, η αλαζονεία του 41% όπως τη
βγάζετε µετά τις εκλογές του 2023 και η προσπάθεια να δηµιουρ-
γήσετε συνθήκες ενός στρατηγικού κορεσµού προπαγάνδας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εσείς τι κάνετε; Δεν σας ενδιαφέρουν η αλήθεια και η ουσία,
αλλά βγάζετε τον έναν µετά τον άλλον τους Υπουργούς και τα
στελέχη σας να διαρρέουν διαρκώς διαφορετικά πράγµατα. Τη
µία έβγαινε και έλεγε ο ένας «Ήταν το φυσικό αέριο από πάνω»,
την άλλη έλεγε ο άλλος «Ήταν εντολή της Πυροσβεστικής», την
τρίτη φορά έλεγαν «Δεν πειράξαµε τίποτα», την τέταρτη «Θέλαµε
να σώσουµε εγκλωβισµένους». Από αυτά, στο τέλος της ηµέρας
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τι γίνεται; Τίποτα απολύτως. 
Αυτό, όµως, το οποίο συµβαίνει είναι ότι, εν τέλει, διαµορφώ-

νονται συνθήκες αµφισβήτησης του πολιτικού σκηνικού, γιατί η
Κυβέρνησή σας είναι µια Κυβέρνηση, η οποία δεν σέβεται τους
θεσµούς, δεν σέβεται τον τρόπο µε τον οποίο πρέπει να γίνεται
η συζήτηση, πέρα και πάνω από τις παραδοσιακές κοµµατικές
αντιπαραθέσεις. 

Εάν σας ενδιαφέρει να µην ξαναζήσουµε την τραγωδία των Τε-
µπών, πρέπει εσείς να ανοίξετε τη συζήτηση. Δεν το έχετε κάνει
και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο την ανοίγει η κοινωνία. Το µεγα-
λύτερο µήνυµα, το οποίο παίρνουµε από τα δύο µεγάλα συλλα-
λητήρια -και αυτό, συνάδελφοι, είναι κάτι το οποίο πρέπει να το
κρατήσουµε ως το πιο πολύτιµο εφόδιο που έχουµε-, είναι ότι η
λαϊκή πίεση οδηγεί την Κυβέρνηση στην ανάγκη να έρθει εδώ και
να απολογηθεί. Ο κ. Μητσοτάκης δεν θα είχε γυρίσει ποτέ τη
γραµµή του στον κ. Σρόιτερ, εάν ο ελληνικός λαός δεν είχε βγει
στον δρόµο. Ποτέ δεν θα είχαν έρθει στο φως της δηµοσιότητας
όλα αυτά, τα οποία έρχονται το ένα µετά το άλλο, e-mail το e-
mail, είδηση την είδηση, εάν περνούσαν όλα αυτά από το δικό
σας χέρι. Είναι οι γονείς, είναι οι συγγενείς των θυµάτων, είναι ο
κόσµος ο οποίος γεµίζει τις πλατείες, αυτός ο οποίος µέρα µε τη
µέρα οδηγεί στις αποκαλύψεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Νιώθω την ανάγκη να απευθυνθώ στους συγγενείς και στους
γονείς των πενήντα επτά θυµάτων και να τους διαβεβαιώσω ότι,
πέραν της αλαζονείας και της αµετροέπειας αυτής της Κυβέρνη-
σης, που δείχνει αµετανόητη γύρω από τα συγκεκριµένα ζητή-
µατα, εµείς θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας µέσα και
έξω από τη Βουλή, για να χυθεί άπλετο φως. Αυτό σηµαίνει ότι
για καθετί, το οποίο έρχεται στο φως της δηµοσιότητας, εµείς
θα ερχόµαστε εδώ, για να παίρνουµε όλες τις θεσµικές πρωτο-
βουλίες. 

Απευθύνοµαι, επίσης, και προς κάθε Έλληνα και καθεµία Ελ-
ληνίδα, που τα τελευταία αρκετά χρόνια έκανε πολλές διαφορε-
τικές επιλογές, ανάµεσα στις οποίες και την επιλογή του 2019,
να σας δώσει ψήφο κανονικότητας, «Ελλάδας 2.0». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κλείστε, σας παρα-
καλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό. 
Ξέρουν πλέον οι Έλληνες ότι αυτό είναι κάτι το οποίο δεν το

κάνατε. Η Ελλάδα, όµως, δεν θα µείνει στάσιµη στη δική σας ανι-
κανότητα. Δεν θα µείνει στάσιµη στο δικό σας σκοτάδι. Η Ελλάδα
και θέλει και µπορεί να προχωρήσει. Αυτό το οξυγόνο θα το δώ-
σουµε µαζί µε τους Έλληνες πολίτες και στα συλλαλητήρια και
στις πλατείες και όπου χρειάζεται, για να γίνει η χώρα µας µία
χώρα για την οποία κάθε Έλληνας πολίτης θα είναι περήφανος. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Χρηστίδη.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Νίκος Δένδιας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα την πρόταση

δυσπιστίας που κατέθεσε η Αντιπολίτευση, εξαιτίας της τραγω-
δίας των Τεµπών και άρα είναι ορθό να ξεκινήσω την τοποθέτησή
µου από αυτό.

Δύο χρόνια µετά το τραγικό δυστύχηµα και την οδύνη που προ-
κάλεσε σε όλους τους Έλληνες, η τραγωδία των Τεµπών εξακο-
λουθεί να µοχλεύει βαθύτατη θλίψη στο σύνολο της ελληνικής
κοινωνίας και να κινητροδοτεί µια πρωτοφανή κινητοποίηση.
Απαιτείται τεράστια προσοχή, απαιτείται σεβασµός, απόλυτος
σεβασµός, απέναντι στην ευρύτατη, σιωπηρή, συντεταγµένη,
λαϊκή διαµαρτυρία. 

Είναι, νοµίζω, προφανές σε όλους µας ότι η ελληνική κοινωνία
διατηρεί ακέραιη την απαίτησή της για απόδοση ευθυνών για ό,τι
συνέβη στα Τέµπη. Ταυτόχρονα, η λαϊκή κινητοποίηση επιβεβαι-

ώνει ένα πρόταγµα βελτίωσης της λειτουργίας του ελληνικού
κράτους. 

Τα Τέµπη είναι µια τεράστια συµφορά, µε την οποία ταυτίστηκε
κάθε ελληνική οικογένεια και το πόρισµα των Τεµπών περιγράφει
µε ανατριχιαστική διαύγεια µια τεράστια εθνική αποτυχία. Μια κα-
ταστροφή που προβάλλει πεντακάθαρα µπροστά σε όλους µας,
µε διαχρονικές παραλείψεις, διαχρονικές αστοχίες, ολιγωρίες,
στρεβλές αντιλήψεις, στρεβλές πρακτικές δεκαετιών στη λει-
τουργία του κράτους, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Θα παρακαλούσα να µη διατηρούµε αυταπάτες. Η τραγωδία
των Τεµπών, επαναλαµβάνω, συνιστά στη συλλογική συνείδηση
αποτυχία του κράτους στο σύνολό του και δεν αρµόζει σε µια
διαδικασία που αφορά εθνική τραγωδία έντονη και υψηλών τόνων
κοµµατική αντιπαράθεση. Είναι βέβαιο ότι οι πολίτες απαιτούν
απαντήσεις. Δεν απαιτούν αντεγκλήσεις αλλά απαντήσεις στέ-
ρεες, σαφείς, διαυγείς.

Η Κυβέρνηση κρίνεται και ορθώς κρίνεται. Και κρίνεται πάρα
πολύ αυστηρά, είναι προφανές αυτό. Θα έλεγα, όµως, ότι κρίνε-
ται και η Αντιπολίτευση. Και κρίνεται, εάν η Αντιπολίτευση προ-
τεραιοποιεί την αποκάλυψη της αλήθειας ή την πτώση της Κυβέρ-
νησης. Κρινόµαστε όλοι, ιδίως, από τη νέα γενιά, η οποία απαιτεί
πολύ καθαρά από εµάς, όπου υπάρχει υστέρηση, να εκσυγχρο-
νίσουµε τη λειτουργία του κράτους, να το κάνουµε ένα πραγµα-
τικό ευρωπαϊκό κράτος. 

Επειδή πρόκειται για πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνη-
σης, θα ήθελα να αναφερθώ και στον τοµέα της λειτουργίας του
κράτους, του οποίου έχω τη συνταγµατική ευθύνη, αυτήν που
µου ανέθεσε ο Πρωθυπουργός. 

Ποια είναι η µεγάλη εικόνα; Ασύλληπτες γεωπολιτικές αλλα-
γές, ταχύτατες, που οδηγούν στην αδήριτη ανάγκη µιας διαφο-
ρετικής αντιµετώπισης. Πρέπει να αντιπαρέλθουµε κάθε καθι-
στική ραθυµία και επίσης κάθε φόβο πολιτικού κόστους. Νοµίζω
ότι το κάνουµε αυτό στον τοµέα της εθνικής άµυνας, οφείλω να
πω, µε ευρύτερη συναντίληψη µεταξύ των κοµµάτων του πολιτι-
κού συστήµατος της χώρας. Μεταρρυθµίζουµε πλήρως τις Ένο-
πλες Δυνάµεις µε µια νέα προσέγγιση, µε µια νέα φιλοσοφία, µε
ένα νέο αφήγηµα εθνικής ασφάλειας, που λαµβάνει υπ’ όψιν τις
προκλήσεις, αλλά λαµβάνει υπ’ όψιν και τα δηµοσιονοµικά µας
περιθώρια. Διαµορφώνουµε στρατηγική εικοσαετίας, δέκα συν
δέκα χρόνια και εξοπλιστικό εικοσαετίας, δέκα συν δέκα χρόνια.
Θα σας παρουσιαστεί σε πολύ λίγες ηµέρες στην Ολοµέλεια της
Βουλής. 

Θα ήθελα να σας πω ότι εξοπλιστικό, πόσω µάλλον δεκαετίας
ή εικοσαετίας, δεν έχει παρουσιαστεί στην ιστορία της Ελλάδας.
Ως πρωτοβουλίες έχουµε ήδη διαµορφώσει την είσοδο στο διε-
θνές περιβάλλον αµυντικής καινοτοµίας µε το ΕΛΚΑΚ και µε τη
Διεύθυνση Καινοτοµίας των Ενόπλων Δυνάµεων και διαµορφώ-
νουµε τη θωράκιση της πατρίδας µε έξυπνα, προηγµένα, αλλά
και φθηνότερα οπλικά συστήµατα σε πεδία που µέχρι τώρα δεν
υπήρχαµε. 

Έχουµε δηµιουργήσει ένα νέο δόγµα άµυνας και αποτροπής.
Η «Ασπίδα του Αχιλλέα» είναι µια συνεκτική αντιπυραυλική, αντι-
αεροπορική, αντι-drone,  αντιπλοιική και αντιυποβρυχιακή άµυνα.
Μόλις ολοκληρωθεί θα απελευθερώσει τον στόλο των νέων φρε-
γατών και των αεροσκαφών 4,5 και 5 γενιάς από το καθήκον της
χωρικής υπεράσπισης που επιτελούν σήµερα και θα µπορούν
απελευθερωµένα να εκπληρώσουν έναν ευρύτερο ρόλο αποτρο-
πής µε στρατηγικά όπλα, που επίσης για πρώτη φορά στην ιστο-
ρία µας εισέρχονται στο ισοζύγιο. Δεν θα είναι εγκλωβισµένα στη
στενή άµυνα του Αιγαίου και δηµιουργούµε συνθήκες διεξαγωγής
κυβερνοπολέµου. Ήδη έχουµε αλλάξει τη δοµή -εγκρίθηκε από
την αρµόδια επιτροπή και το ΚΥΣΕΑ- και µέχρι το καλοκαίρι -αυτό
µε επιφύλαξη γιατί αργεί πάρα πολύ το νοµοθετικό έργο, έχουµε
ήδη περάσει δύο νοµοθετήµατα από το Υπουργικό Συµβούλιο που
δεν έχουν φτάσει ακόµα στη Βουλή, για την υγεία και για την ακί-
νητη περιουσία των Ενόπλων Δυνάµεων- ελπίζω να µπορέσουµε
να σας έχουµε παρουσιάσει τα νοµοθετήµατα για τη νέα θητεία,
τη νέα εφεδρεία τη νέα εθνοφυλακή και την εθελοντική στρά-
τευση των γυναικών. Αύριο είναι η Ηµέρα της Γυναίκας.

Κοινώς, µε την Ατζέντα 2030 στοχεύουµε σε µια συνολική απο-
γείωση των αµυντικών µας δυνατοτήτων, ώστε να µπορέσουµε
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να καλύψουµε το τεράστιο πληθυσµιακό και αριθµητικό χάσµα
έναντι της απειλής στη χώρα, χωρίς, επαναλαµβάνω, να υποθη-
κεύσουµε την οικονοµική µας ανεξαρτησία που είναι το ίδιο ση-
µαντική.

Και βέβαια θα ήθελα να επικροτήσω τα χθεσινά αποτελέσµατα
του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τη νέα ευρωπαϊκή
προσέγγιση για τις δαπάνες για την άµυνα, που αποτελεί ανα-
γνώριση του λάθους και της σχιζοφρενικής αντίληψης που
υπήρχε µέχρι σήµερα και να υπογραµµίσω τον ρόλο που ο Έλ-
ληνας Πρωθυπουργός έπαιξε για να καταλήξει το συµβούλιο σε
αυτά τα συµπεράσµατα.

Αναφέροµαι επιγραµµατικά στην εθνική ρήτρα διαφυγής, που
αφορά το οικονοµικό, την κινητοποίηση της ιδιωτικής χρηµατο-
δότησης για τις δαπάνες της άµυνας -µέσω του ΕΛΚΑΚ εµείς το
κάνουµε ήδη-, στους τοµείς προτεραιότητας, δηλαδή αεροπο-
ρική, αντιπυραυλική άµυνα, συστήµατα πυροβολικού µε δυνατό-
τητες κρούσης µακράς ακριβείας, drones, αντι-drones, ό,τι
κάνουµε εµείς εδώ και δύο χρόνια.

Και επίσης λέει κάτι εξαιρετικά σηµαντικό το συµβούλιο, ότι θα
πρέπει να λαµβάνονται υπ’ όψιν οι απειλές στα υπόλοιπα σύνορα
της Eυρωπαϊκής Ένωσης. Αναφέρεται στα σύνορα εκτός βαλτι-
κών χωρών και Ουκρανίας, δηλαδή και στα δικά µας, ορθότατα
επιτέλους! Θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά τα αποτελέ-
σµατα του χθεσινού συµβουλίου.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Άµυνας κ. Νικόλαος - Γεώργιος
Δένδιας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα ήθελα όµως να διατυπώσω µε την άδειά σας και ένα ερώ-
τηµα. Μετά από δύο χρόνια επίµονης προσπάθειας αυτό χθες
έγινε αποδεκτό µετά, οφείλω να πω, από την εκλογή του προ-
έδρου Τραµπ στις Ηνωµένες Πολιτείες, όχι επειδή η ίδια η Ευρω-
παϊκή Ένωση αυτοβούλως κατέληξε σε αυτά τα συµπεράσµατα.
Επί χρόνια όµως επιχειρεί -και ορθά- να στηρίξει µια χώρα µη
µέλος της οποίας έχει παραβιαστεί η κυριαρχία και η εδαφική
ακεραιότητα µε εισβολή από έναν γείτονα, από έναν εισβολέα
τριπλάσιο σε µέγεθος και έχει καταβάλει δισεκατοµµύρια δισε-
κατοµµυρίων ως δωρεάν βοήθεια στο θύµα αυτής της εισβολής.
Όµως µέχρι χθες περιόριζε -για να µην πω τιµωρούσε- δηµοσιο-
νοµικά µια χώρα-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης που εξ ανάγκης
δαπανούσε για δεκαετίες για την άµυνά της, γιατί ακριβώς είχε
την ανάγκη να αµυνθεί εάν χρειαζόταν µόνη της µια χώρα-µέλος
η οποία αντιµετώπιζε διακηρυγµένη απειλή πολέµου εναντίον της
εάν ασκούσε δικαιώµατα τα οποία προβλέπονταν από το ευρω-
παϊκό κεκτηµένο, δηλαδή την κοινή συνθήκη δηµιουργίας της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και που αντιµετώπιζε όλα αυτά ως απειλή όχι
από τριπλάσιο γείτονα αλλά από δεκαπλάσιο γείτονα. Ήταν ή δεν
ήταν σχιζοφρενική αυτή η προσέγγιση; Είναι όµως χαρά µου που
επιτέλους, έστω, πρέπει να πω, ίσως και για εξωγενείς παράγο-
ντες επιστρέφουµε στην κοινή λογική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη δεν
επιδιώκει -και σας το έχουµε ξεκαθαρίσει από τις προγραµµατι-
κές δηλώσεις της Κυβέρνησης- πρόσκτηση πολιτικού οφέλους
από τον χειρισµό των θεµάτων της εθνικής άµυνας, ιδίως µάλιστα
σε ένα περιβάλλον σαν το σηµερινό. Επιδιώξαµε, επιδιώκουµε,
θα επιδιώκουµε εθνική συνεννόηση και εθνική συναντίληψη, γιατί
πιστεύουµε -νοµίζω όλοι αν µου επιτρέπετε- ότι υφίστανται υπαρ-
ξιακά ζητήµατα για την πατρίδα µας και οι αποφάσεις µας θα
έχουν διαστάσεις ιστορικότητας. 

Στα θέµατα, λοιπόν, εθνικής ευθύνης δεν δικαιούµαστε να διο-
λισθήσουµε σε µια στείρα αντιπαράθεση. Αυτό που πρέπει να κά-
νουµε είναι να ανακτήσουµε την εµπιστοσύνη των Ελλήνων
πολιτών, για να αισθάνονται ασφαλείς, για να αισθάνονται περή-
φανοι για τη χώρα, για την πατρίδα στην οποία ζουν και να νιώ-
θουν µέσα τους βαθιά, όπως πρέπει, ιδίως η νέα γενιά, η οποία
εκπληρώνει αυτό το καθήκον, την τιµή και την υποχρέωση να υπε-
ρασπίσουν την πατρίδα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Ελληνικής Λύσης, ο κ. Χήτας.

Κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, καληµέρα. Θα είµαι πάρα πολύ σύντοµος. Σας

παρακολουθήσαµε µε προσοχή είναι η αλήθεια και είναι αλήθεια
επίσης, κύριε Δένδια, ότι είστε ακριβοθώρητος. Ιδίως το τελευ-
ταίο χρονικό διάστηµα έχουµε πολύ καιρό να σας δούµε στη
Βουλή. Θα περιµέναµε και µια πιο έντονη παρουσία δική σας και
για την υπόθεση των Τεµπών. Η αλήθεια είναι ότι δεν σας έχουµε
ακούσει να τοποθετείστε πολλές φορές ή σθεναρά για την υπό-
θεση αυτή. Ίσως είναι δικό σας θέµα. 

Θέλω απλά να πω ότι είστε ο Υπουργός, κύριε Δένδια, που
κατά δήλωσή σας σας ξεγέλασε ο Μπλίνκεν, οι Αµερικανοί. Είστε
ο Υπουργός που σας ξεγέλασαν οι Γάλλοι -αναφέροµαι στους
Meteor και στους Eurofighter-, πολύ σηµαντικά θέµατα αυτά για
την Ελλάδα. Είστε ο Υπουργός επί της υπουργίας του οποίου
υπογράψαµε µειωµένη επήρεια. Αναφέροµαι στη συµφωνία ΑΟΖ
µε την Αίγυπτο. Κάναµε πόλεµο µε τη Ρωσία. Τον κήρυξε ο Πρω-
θυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης, µόνος του, όντας στη λάθος πλευ-
ρά της ιστορίας, κάτι που αποδεικνύεται πλέον. Και τώρα πάµε
να κάνουµε τα ίδια λάθη µε τις ΗΠΑ, µε τον Τραµπ, έχοντας πάρει
θέση αναφανδόν -προεκλογικά τουλάχιστον-, αντί να έχουµε µια
στάση πιο ισορροπηµένη υπέρ των δηµοκρατικών, υπέρ της Κά-
µαλα Χάρις και βλέπετε πλέον ποια είναι η στάση των ΗΠΑ.

Για µας αυτά είναι τέσσερα, πέντε πολύ σηµαντικά θέµατα, τα
οποία όποτε συναντάµε τον Νίκο τον Δένδια θα τα καταφέρουµε
πάλι για να γνωρίζει ο κόσµος τι ακριβώς γίνεται.

Ευχαριστούµε πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Με συγχωρείτε, κύριε συνάδελφε, ίσως οφείλεται στη δική
µου ελαττωµατική ακοή, αλλά δεν άκουσα ποιος µας ξεγέλασε.
Στην αρχή κάτι είπατε και αναφερθήκατε σε ένα όνοµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Οι Αµερικάνοι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Για ποιο θέµα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Για τη συµφωνία µε τις ΗΠΑ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Συγγνώµη, νοµίζω ότι υπάρχει µια παρεξήγηση. Αν µπορώ,
να την εξηγήσω. 

Αναφέρεστε φαντάζοµαι -µε διορθώνετε, εσείς ξέρετε- στις δη-
λώσεις µου για την επιστολή Μπλίνκεν στον Πρωθυπουργό Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη, αυτό είναι που λέτε, όχι για το ΕΛΚΑΚ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Λέω για τον Μπλίνκεν…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Πράγµατι το έχω πει -και δεν έχω κανένα πρόβληµα να το
επαναλάβω- ότι οι Ηνωµένες Πολιτείες δεν εξεπλήρωσαν απένα-
ντι στην Ελλάδα τα υπεσχηµένα από την επιστολή Μπλίνκεν στον
Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη. Εάν κατάλαβα επίσης καλά,
εµένα µε εγκαλείτε γιατί το είπα δηµοσίως;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Με εγκαλείτε γιατί απευθύνθηκα στις Ηνωµένες Πολιτείες
και είπα ότι κακώς αυτά τα οποία υπεσχέθησαν προς τη χώρα
δεν εκπληρώθηκαν; Εγώ θεωρώ ότι αυτό ήταν το συνταγµατικό
µου καθήκον. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Καλά κάνετε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Με κρίνετε. Προς Θεού, ούτως ή άλλως κάθε Υπουργός και
βεβαίως κι εγώ είµαι υπό την απόλυτη κρίση της Εθνικής Αντι-
προσωπείας, δεν το συζητώ. Σας απαντώ απλώς επ’ αυτού.

Δεύτερον, όσον αφορά τη συµφωνία µε την Αίγυπτο, εγώ είµαι
υπερήφανος, πραγµατικά υπερήφανος για τις συµφωνίες Απο-
κλειστικών Οικονοµικών Ζωνών που υπέγραψα για πρώτη φορά
στην ιστορία της Ελληνικής Δηµοκρατίας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μειωµένη επήρεια…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε Χήτα.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Δεν σας διέκοψα. 

Αναφέροµαι στη συµφωνία µε την Ιταλία, αναφέροµαι στη συµ-
φωνία µε την Αίγυπτο και αναφέροµαι στην κατ’ αρχήν συµφωνία
µε την Αλβανία, η οποία ελπίζω ότι κάποια στιγµή θα περιβληθεί
και αυτή τον τύπο της συµφωνίας, όταν οι συνθήκες το επιτρέ-
ψουν. Αλλά την κατ’ αρχήν συµφωνία την πετύχαµε και εκεί. Στε-
ρήσαµε έτσι, κύριοι συνάδελφοι, από τη γειτονική χώρα ένα µέγα
επιχείρηµα: «Οι Έλληνες λένε για µας; Ναι, αλλά δεν συµφωνούν
µε κανέναν». 

Και επίσης, η Ελληνοαιγυπτιακή Συµφωνία, στην οποία ανα-
φερθήκατε, κατοχυρώνει απολύτως τα εθνικά µας συµφέροντα,
αντιµετωπίζοντας µια ανύπαρκτη, έµµεση διεκδίκηση προερχό-
µενη από τη γειτονική χώρα, διατυπούµενη διά του απίστευτου
κειµένου του τουρκολιβυκού µνηµονίου. 

Η χώρα έχει υποφέρει από µαξιµαλισµούς, η χώρα έχει υπο-
φέρει από συλλογικές ονειρώξεις. Και σας ξαναλέω: και αν οτι-
δήποτε άλλο δεν µπορέσω να πετύχω στο υπόλοιπο της όποιας
πολιτικής µου ζωής, θα διατηρώ πάντα ως τεράστια υπερηφάνεια
µέσα µου και ως τεράστιο επίτευγµα της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη την υπογραφή των συµφωνιών για τις Αποκλειστικές Οικο-
νοµικές Ζώνες και ιδιαίτερα τη συµφωνία µε την Αίγυπτο. Εάν η
Ελλάδα δεν είχε υπογράψει συµφωνία µε την Αίγυπτο διέτρεχε
υπαρξιακό κίνδυνο, στον οποίο έφτασε πολύ κοντά επί κυβέρνη-
σης Μόρσι στην Αίγυπτο. 

Κατά συνέπεια για εµάς, τη Νέα Δηµοκρατία, οι συµφωνίες
αυτές είναι προϊόν υπερηφάνειας. Για εσάς το κρίνετε εσείς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Δένδια. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Κασιµάτη. Στη συνέχεια θα

πάρει τον λόγο ο κ. Σκρέκας, ο κ. Δελής και µετά ο Υπουργός κ.
Θεοδωρικάκος. 

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο, κυρία Κασιµάτη. 
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι βέβαιο ότι πρέπει να γίνει µια πολύ ευρεία συζήτηση στην

Ολοµέλεια της Βουλής για τη διεθνή κατάσταση και τη θέση στην
οποία έχει περιέλθει η χώρα ως προς την εξωτερική της πολιτική,
µε τα νέα δεδοµένα και βέβαια µε τον τρόπο µε τον οποίον αλό-
γιστα και καθόλου ισορροπηµένα συνταχθήκαµε µε διάφορες δυ-
νάµεις, αλλά όχι προτάσσοντας το εθνικό συµφέρον και βεβαίως
δίνοντας µία έξωθεν καλή µαρτυρία στην Τουρκία ως καλής γεί-
τονος, για να µπορεί τώρα να παρακάθεται στα ευρωπαϊκά και
στα διεθνή fora ακόµα και για την ευρωπαϊκή κοινή άµυνα, µε την
Ελλάδα απούσα. 

Σήµερα, ωστόσο, θα επικεντρωθούµε στην πρόταση δυσπι-
στίας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, ολοκληρώνεται
σήµερα στη Βουλή η συζήτηση επί της προτάσεως δυσπιστίας
κατά της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, που κατέθεσε σχε-
δόν σύσσωµη και θα ψηφίσει η Αντιπολίτευση, ενσαρκώνοντας
θεσµικά τη µοµφή της ελληνικής κοινωνίας η οποία έχει βγει ανα-
ριθµήτως και σύµπασα στους δρόµους απαιτώντας από την Κυ-
βέρνηση επιτέλους δικαιοσύνη για τα Τέµπη, µε ό,τι αυτό συνε-
πάγεται πολιτικά και ποινικά για κάθε εµπλεκόµενο. Μια κοινωνία
που αποδεικνύει ότι είναι ζωντανή ακριβώς γιατί τιµά τους νε-
κρούς της, όπως διδάσκει το αρχαίο µας ήθος που αναπνέει
ακόµα, που δεν κατάφεραν ούτε να το κάψουν, ούτε να το κο-
νιορτοποιήσουν, ούτε να το εκχερσώσουν από τρία µέτρα βάθος,
ούτε να το τσιµεντώσουν µαφιόζικα, ούτε να το εγκατασπείρουν
στα χωράφια ως βορά οι επιτήδειοι, οι ανόητοι στα αλήθεια εξου-
σιαστές κάθε αιώνα, από το ίδιο φύραµα των οποίων ούτε ο δικός
µας αιώνας γλίτωσε ούτε οι πενήντα επτά άνθρωποι που έτυχε
να επιβιβαστούν τη λάθος ώρα στο τρένο του θανάτου τότε που
όλα πήγαν εναντίον τους, στις 28 Φεβρουαρίου 2023, τότε που η
διαφθορά σκότωσε τα παιδιά µας, όπως είπε συγκλονιστικά η
κυρία Καρυστιανού εκφράζοντας όλους τους γονείς. 

Έµεινε πίσω όµως για να φυλάει τα ιερά και τα όσια η οικογέ-
νεια, όρθια, αυτό το κύτταρο που ως πανίσχυρη ψυχική, διανοη-
τική και οικονοµική οµάδα είναι ιστορικά παραδεδεγµένο πως
συνέχει, διαµορφώνει, αναπαράγει και διατηρεί τον ελληνικό κοι-

νωνικό σχηµατισµό. Αποδεικνύεται και στο παρόν. Και γι’ αυτές
ακριβώς τις ιδιότητές της έχετε επιχειρήσει να την πλήξετε οικο-
νοµικά, µορφωτικά, πυρηνικά, τα πάντα. Αµ δε! Η ελληνική κοι-
νωνία είναι ενωµένη για τα παιδιά της που έφυγαν και εκείνα που
θα έρθουν, σαν µια οικογένεια, και όταν δεν τη δέρνετε µε τους
εγκάθετους του παρακράτους σας, τη δυσερµηνεύετε, κυρίες και
κύριοι της Κυβέρνησης, και την εργαλειοποιείτε, για να παραµεί-
νετε στην εξουσία µε τα δόγµατά σας. 

Λέει ο κ. Σκέρτσος: Τα συλλαλητήρια αποτελούν εντολή έµµε-
σης στήριξης της Κυβέρνησης προκειµένου να αλλάξει το κρά-
τος. Μα, σοβαρολογούµε; Ακούστε, κύριοι, δεν βρέχει. Έχουν
πλέον όλοι δει τα εµπόδια που πακτώσατε στον τόπο του δυστυ-
χήµατος/εγκλήµατος για να τον αλλοιώσετε προκειµένου να συ-
γκαλύψετε. «Τι, αλήθεια, να συγκαλύψουµε;» µας ρωτάτε. Μα,
τις βέβαιες πολιτικές και ποινικά διερευνητέες ευθύνες σας. Και
γι’ αυτό αφού φτάσατε στο µη περαιτέρω και υποχρεώνεστε από
τα ευρήµατα των γονέων που δεν το έβαλαν κάτω, όπως και από
την πίεση της κοινωνίας και της Αντιπολίτευσης, να ψηφίσετε τη
σύσταση προανακριτικής επιτροπής για τον Υπουργό παρά τω
Πρωθυπουργώ κ. Τριαντόπουλο, προκαταβολικά µας λέτε περί-
που ότι είναι αθώος και ότι ουσιαστικά δεν θα τον παραπέµψετε
κιόλας, µε τη δύναµη της πλειοψηφίας σας στην προανακριτική
επιτροπή.

Σας λέω εξουσιαστές γιατί κάνετε ωµή κατάχρηση εξουσίας.
Παρεµβαίνετε στη Δικαιοσύνη, όπως έχει ήδη καταγγελθεί από
την Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων και υποτιµάτε τη νοηµο-
σύνη ενός ολόκληρου λαού. 

Τώρα, όσον αφορά στον ΕΟΔΑΣΑΑΜ, διαβάζω από τη νοµική
προειδοποίηση στον πρόλογο της έκθεσης, µόλις µετά το in me-
moriam των πενήντα επτά θυµάτων, που επικαλέστηκε ο Πρωθυ-
πουργός ως ένδειξη –λέει- αρτιότητας της έκθεσης –µωραίνει ο
Κύριος ον βούλεται απολέσαι!-, διαβάζω λοιπόν και παρακαλώ το
Σώµα για την προσοχή σας. Λέει: «Η διερεύνηση για την ασφά-
λεια πρέπει να τηρηθεί χωριστά από την ποινική διερεύνηση για
το ίδιο περιστατικό και σε όσους τη διενεργούν πρέπει να χορη-
γηθεί πρόσβαση σε στοιχεία και µάρτυρες». Καλά, βεβαίως η ελ-
ληνική έννοµη τάξη και εµείς γνωρίζουµε το αυτονόητο, ότι η
έκθεση αυτή είναι απλώς ένα σχετικό της δικογραφίας και δεν
υποκαθιστά τις ανακριτικές και δικαστικές πράξεις, αλλά ο Πρω-
θυπουργός θέλει να παραβιάζει όλα όσα ξέρουµε, την κοινή λο-
γική και κάθε έννοια κράτους δικαίου. 

Βεβαίως αυτό δεν το κάνει µόνος του, το κάνει σε συγχορδία
µε τον δικηγόρο και Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Φλωρίδη, µε τον δι-
κηγόρο και Υπουργό Επικρατείας κ. Βορίδη, µε τον δικηγόρο και
Κυβερνητικό Εκπρόσωπο κ. Μαρινάκη. Απορούµε ειλικρινά µε το
θράσος σας όλοι, πάνω από όλα οι γονείς και οι συγγενείς. 

Όλοι µαζί οι προαναφερθέντες κι ο καθένας ξεχωριστά µάς
λένε ότι δεν υπήρξε συγκάλυψη. Γιατί; Γιατί –λέει- έτσι λέει το
πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ που όλως αναρµοδίως, χωρίς να προ-
βλέπεται από τη σύσταση και τις αρµοδιότητές του να εξετάζει
άλλο τι από το περιστατικό και όχι βέβαια την κυβερνητική δια-
χείριση µετά από αυτό, προβαίνει στην µόλις µετ’ επιφύλαξης πά-
ντως απόφανση για τη δήθεν µη εµπλοκή Υπουργών στην αλ-
λοίωση του τόπου του δυστυχήµατος, του εγκλήµατος. 

Το άλλο αστείο και θλιβερό επιχείρηµα, σχετικά µε τον κ. Τρια-
ντόπουλο, είναι ότι επειδή, λέει δήθεν, δεν υπήρχε ο τύπος, ότι
δεν προέκυπτε από το ΦΕΚ σχετική αρµοδιότητα του κ. Τριαντό-
πουλου, αυτό το γεγονός ακυρώνει ως µη γενόµενη οιαδήποτε
εκτός αρµοδιότητα εξουσία που όντως ίσως άσκησε στο πεδίο
και στη συνέχεια ως πληρεξούσιος του Πρωθυπουργού.

Αυτό το επιχείρηµα βεβαίως ενδεχοµένως να αθωώνει τελικά
τον κ. Μητσοτάκη, εφόσον είναι αλήθεια, όχι όµως και τον κ. Τρια-
ντόπουλο που πασχίζει η Κυβέρνηση να τον αθωώσει προκατα-
βολικά µε παιδαριώδη επιχειρήµατα, για να µην τον παραπέµψει
τελικά, όπως είπαµε, στο δικαστικό συµβούλιο και στο ειδικό δι-
καστήριο, καθώς σε αντίθετη περίπτωση, αν παραπεµπόταν, θα
χρειαζόταν ο κ. Τριαντόπουλος να µιλήσει και να πει την αλήθεια
για να υπερασπιστεί τον εαυτό του από ξένα ίσως κρίµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Πάµε παρακάτω, γιατί γίνεται όλο και χειρότερο.
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Γράφει η νοµική ειδοποίηση της έκθεσης του ΕΟΔΑΣΑΑΜ «Οι
φορείς που διεξάγουν την έρευνα θα πρέπει να έχουν έγκαιρη
πρόσβαση στο σηµείο του περιστατικού όπου αναγκαίως σε αγα-
στή συνεργασία µε όποια δικαστική αρχή επιλαµβάνεται της υπό-
θεσης». Καθώς αυτός ο οργανισµός λειτούργησε και έναν χρόνο
µετά το δυστύχηµα και βρήκε µη ιεροποιηµένο και αλλοιωµένο
τον χώρο του δυστυχήµατος-εγκλήµατος, ισχυρίζεται και λέει και
καταθέτει πως δεν υπήρξε η δυνατότητα να αποφανθεί για την
εύφλεκτη ύλη που προκάλεσε την πυρόσφαιρα.

Άρα, ο ΕΟΔΑΣΑΑΜ µας λέει ότι στην πραγµατικότητα δεν µπο-
ρεί να απαντήσει για το τι συνέβη και γιατί συνέβη αυτό, διότι εξέ-
λιπαν τα στοιχεία. Τα στοιχεία πώς εξέλιπαν αυτό θα το δούµε
στην προανακριτική ή και σήµερα, αν έρθει ο κ. Μητσοτάκης και
µας απαντήσει επιτέλους επί της ουσίας για όλα όσα καταλογί-
ζονται στην Κυβέρνησή του και στον ίδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ. Θα
χρειαστώ µισό λεπτό.

Η απαλλαγή των ενόχων βέβαια λόγω αµφιβολιών θα ήταν ένα
επαρκές κίνητρο για να προβούν κάποιοι σε αλλοίωση. 

Δεν υπάρχει σε αυτήν την Κυβέρνηση ούτε η πολιτική ούτε η
ηθική νοµιµοποίηση για να παραµείνει στην εξουσία και να επι-
φέρει και άλλα δεινά στο σώµα της πατρίδας. 

Εσείς είστε και η Κυβέρνησή σας, κύριε Μητσοτάκη, το πιο
άσχηµο πρόσωπο της χώρας στον εθνικό καθρέφτη. Εσείς τα
γράψατε, αλλά τα γράψατε απαραδέκτως. Γι’ αυτό να µην πιά-
νετε αρνητικά στο στόµα σας ούτε τη χώρα ούτε το έθνος. Πείτε
την αλήθεια. Μην βασανίζετε άλλο τους γονείς των αγνοουµένων
στα αλήθεια παιδιών τους. Πείτε την αλήθεια και απέλθετε. Επι-
τέλους δείξτε αξιοπρέπεια. 

Εκλογές τώρα. Υπερψηφίζω την πρόταση δυσπιστίας στην Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.

Κασιµάτη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα
της Βουλής, δεκαεννέα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το 34ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι θα πρέπει

να συµφωνήσουµε ότι το τραγικό δυστύχηµα στα Τέµπη δεν πρέ-
πει να είναι ένας διαγωνισµός δηµιουργίας εντυπώσεων απέναντι
στον κόσµο που µας βλέπει σήµερα.

Το θέµα το οποίο συζητούµε και έχει να κάνει µε την πρόταση
δυσπιστίας που κατέθεσαν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης ενα-
ντίον της Κυβέρνησης απαιτεί σοβαρότητα, υπευθυνότητα και
πέρα και πάνω απ’ όλα, ενσυναίσθηση, αφού αφορά το µεγαλύ-
τερο, τραγικότερο σιδηροδροµικό δυστύχηµα στη χώρα µε 57
νεκρούς και πολλούς άλλους οι οποίοι θα ζήσουν µε τις µνήµες
και τις συνέπειες του τραγικού συµβάντος. 

Μια εθνική τραγωδία: 57 ψυχές, 57 άγγελοι, 57 οικογένειες που
βυθίστηκαν στον πόνο. Είναι µια εθνική πληγή που πραγµατικά
µας συγκλονίζει όλους. Δεκάδες συλλαλητήρια την προηγούµενη
Παρασκευή από εκατοντάδες χιλιάδες συµπολίτες µας ζητούν δι-
καιοσύνη, τιµωρία των πραγµατικών ενόχων, αλλά και µια πολι-
τεία η οποία θα προστατεύει τους πολίτες της. 

Όµως, αλήθεια, µε ποια λογική κάποιοι προσπαθούν να εργα-
λειοποιήσουν µια τέτοια τραγωδία; Γιατί από τη µία, έχουµε µια
Κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό προσωπικά και ως συλλογικός
εκφραστής της δηµοκρατικής βούλησης να συνεχίζει την προ-
σπάθεια που στόχο έχει την αλήθεια, τη δικαιοσύνη, τη διαφάνεια

και παράλληλα, αποφασιστικές δράσεις, που λαµβάνει πρωτο-
βουλίες µε σεβασµό και ενσυναίσθηση, µε ειλικρινή αυτοκριτική
και ουσιαστικό περιεχόµενο, µε υπευθυνότητα, αλλά και αποφα-
σιστικότητα για να κλείσει η πληγή και για να δοµήσουµε ένα κρά-
τος που απαιτούν και αξίζουν οι πολίτες. Στον αντίποδα, η
χαλαρή συµµαχία του πρόσκαιρου συµφέροντος, τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης που, εργαλειοποιώντας την τραγωδία, προωθούν
ανακρίβειες, υπερβολές, πολλές φορές ψεύδη και σπέρνουν τη
διχόνοια στην κοινωνία, θέλοντας να θερίσουν τον καρπό των ψη-
φοθηρικών τους προσπαθειών. 

Ας αναλογιστούµε, όµως, ότι το ψέµα έχει ταχύτητα, η αλήθεια
αντοχή, όπως αναφέρει ένα γνωµικό. Ακούσαµε και ξεσκεπάσαµε
όλο το προηγούµενο διάστηµα πολλές ανακρίβειες, λαϊκισµούς,
θεωρίες συγκάλυψης που ακούστηκαν από την Αντιπολίτευση
αυτά τα δύο χρόνια, σε µια διαρκή και απρεπή προσπάθεια να
καπηλευτεί το τραγικό συµβάν, µε κάποιους που γνωρίζουν µόνο
να φωνάζουν, που ποτέ δεν αναλαµβάνουν την ευθύνη εφαρµο-
γής προτάσεων και που όταν κλήθηκαν να κυβερνήσουν, δεν έκα-
ναν απολύτως τίποτα, παρά µόνο συνέβαλαν στην περαιτέρω
απαξίωση των σιδηροδροµικών µεταφορών στη χώρα µας. 

Και τώρα έρχονται ως υπέρ πάντων κριτές να κατηγορήσουν
την Κυβέρνηση δήθεν για συγκάλυψη, χωρίς βέβαια να δηλώνουν
ούτε τι ούτε ποιον υποτίθεται ότι θέλει να συγκαλύψει. 

Πείτε µου πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιος
έχει ιδρύσει τον Εθνικό Οργανισµό Διερεύνησης Αεροπορικών
και Σιδηροδροµικών Ατυχηµάτων και Ασφάλειας Μεταφορών, τον
περιβόητο ΕΟΔΑΣΑΑΜ; Ο ΣΥΡΙΖΑ ίδρυσε τον ΕΟΔΑΣΑΑΜ όταν
κυβέρνησε; Όχι. Το ΠΑΣΟΚ όταν κυβερνούσε; Ούτε. Πάλι η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι αυτή η οποία ίδρυσε τον
οργανισµό. 

Πόσες αλήθειες φωτίστηκαν πράγµατι από το πόρισµα του ΕΟ-
ΔΑΣΑΑΜ, το οποίο επικαλείστε και εσείς; Γνωρίζετε πόσες φορές
αναφέρεται το πόρισµα του οργανισµού στην πρόταση δυσπι-
στίας που έχετε καταθέσει; Ούτε µία ούτε δύο ούτε τρεις φορές.
Δέκα αναφορές µέτρησα στην πρόταση δυσπιστίας που εσείς κα-
ταθέσατε για το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Ουσιαστικά η πρό-
τασή σας εδράζεται πάνω σε αυτό το πόρισµα. 

Εξηγήστε, λοιπόν, µε απλή λογική πώς είναι δυνατόν η Κυβέρ-
νηση που επιδιώκει δήθεν τη συγκάλυψη να ιδρύει και να στελε-
χώνει έναν οργανισµό που ανακοινώνει ένα πόρισµα πάνω στο
οποίο εσείς έχετε θεµελιώσει την πρόταση δυσπιστίας σας;
Μήπως υπήρξε προσπάθεια συγκάλυψης των αποτελεσµάτων
του πορίσµατος; Το αντίθετο. Τα συµπεράσµατα του πορίσµατος
και ανακοινώθηκαν, αλλά και παρουσιάστηκαν και σε ανοικτή συ-
νέντευξη Τύπου και µάλιστα, πριν τα συλλαλητήρια της Παρα-
σκευής. 

Τι διαπιστώνει, βεβαίως, η επιτροπή που συνέταξε το πόρισµα;
Πράγµατι διαχρονικές οι παθογένειες, πολλαπλές οι αστοχίες και
ανθρώπινες, πολλά τα λάθη και στο πεδίο. Γιατί θέλουµε να έρθει
στο φως η αλήθεια όσο άβολη και αν είναι αυτή. Γι’ αυτό έχουν
γίνει δεκτά και έχουν εξεταστεί περισσότερα από διακόσια πενή-
ντα αιτήµατα συγγενών. Διορίστηκε όποιος τεχνικός σύµβουλος
προτάθηκε. Γι’ αυτό βοηθήσαµε τη δικαιοσύνη, ώστε να αρθεί το
απόρρητο των επικοινωνιών του ΟΣΕ. Γιατί µόνο η δικαιοσύνη
µπορεί τελικά να ρίξει φως σε αυτήν την τραγωδία. Ούτε τα κόµ-
µατα ούτε τα τηλεοπτικά παράθυρα ούτε ακόµα πολύ περισσό-
τερο τα λαϊκά δικαστήρια που ίσως κάποιοι οραµατίζονται.

Οφείλουµε όλοι να σκύψουµε το κεφάλι στην οδύνη και στον
ανείπωτο πόνο των γονιών και των συγγενών των αδικοχαµένων
συνανθρώπων µας και να κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας
ώστε να αποδοθεί δικαιοσύνη και να τιµωρηθούν όλοι οι ένοχοι. 

Αλλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να τροφοδοτούν το
χάος έχουµε αρκετούς ειδικούς σε αυτήν την Αίθουσα. Θέλουµε
τελικά ένα γενικευµένο χάος µε απαξίωση των ασφαλιστικών δι-
κλείδων της δηµοκρατίας µας ή θέλουµε να ενισχύσουµε τη λει-
τουργία των θεσµών και τη λειτουργικότητα του κράτους µας;

Είναι χρέος µας να προστατεύσουµε τη δηµοκρατία µας από
την τοξικότητα, να αναµετρηθούµε περισσότερο µε τη γραφει-
οκρατία και τον λαϊκισµό. Να επιταχύνουµε τα έργα που φέρνουν
ουσιαστικές αλλαγές στην καθηµερινότητα των πολιτών µας. Να
βελτιώσουµε περαιτέρω τις υποδοµές µας. Να αποδεχτούµε και
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να διορθώσουµε τα λάθη µας, τα διαχρονικά µας λάθη. 
Και πώς προχωράµε; Με έµφαση στην ασφάλεια, την καινοτο-

µία και πάνω απ’ όλα τον σεβασµό των πολιτών. Γιατί αυτό είναι
το µεγάλο κοινωνικό αίτηµα: «Κάντε ό,τι χρειαστεί για να µην ξα-
νασυµβούν τέτοιες τραγωδίες. Δουλέψτε για να βελτιώσετε τη
ζωή των Ελλήνων». Αυτό ζητάει ο κόσµος που συγκεντρώνεται
στα συλλαλητήρια. Και επειδή αυτό από την πρώτη στιγµή κάνει
µε όλες του τις δυνάµεις ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτά-
κης, αλλά και αυτή η Κυβέρνηση, γι’ αυτό καταψηφίζω την πρό-
τασή δυσπιστίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Σκρέκα.

Τον λόγο έχει ο κ. Δελής και στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο
ο Υπουργός Ανάπτυξης κ. Θεοδωρικάκος.

Παρακαλώ, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Από εκείνη τη µαύρη µέρα, κυρίες και κύ-

ριοι, του φρικτού εγκλήµατος στα Τέµπη µια δυνατή φωνή από
την κοινωνία δεν σταµάτησε ούτε στιγµή να ακούγεται παντού να
αποδοθεί δικαιοσύνη. Είναι ο µόνος σεβασµός στη µνήµη τόσων
αθώων θυµάτων. Να πληρώσουν όλοι οι υπεύθυνοι από πάνω
µέχρι κάτω. Είναι η µόνη εξιλέωση των αυτουργών του εγκλήµα-
τος. Να καταδικαστεί και να ανατραπεί η πολιτική που οδηγεί σε
τέτοια εγκλήµατα. Είναι ο µόνος τρόπος για να µην επαναλη-
φθούν αυτά. 

Μπροστά σε αυτήν την ξεκάθαρη απαίτηση της κοινωνίας κρί-
νονται τελικά όλες οι πολιτικές δυνάµεις χωρίς κανείς να µπορεί
να κρυφτεί. Γιατί, ξέρετε, µέσα στον κόσµο αυτή η συζήτηση για
το έγκληµα των Τεµπών δεν έκλεισε ποτέ. Παραµένει ένα τραύµα
στο σώµα της κοινωνίας, που δεν µπορεί να επουλωθεί, αν δεν
αποκαλυφθεί όλη η αλήθεια, αν δεν υπάρξει δίκαιη τιµωρία όλων
των ενόχων µα, και αν δεν αντιµετωπιστούν όλα τα αίτια, ώστε να
µην ξανασυµβεί.

Αυτά τα αίτια δεν είναι άλλα από αυτά που µαυρίζουν τη ζωή
του λαού και τη γεµίζουν µε αδιέξοδα παντού. Μιλάµε φυσικά για
τα κέρδη και τους καπιταλιστές, που µε σύµµαχο το κράτος τους
τα επιδιώκουν µε κάθε τρόπο. Με την ένταση της εκµετάλλευσης,
µε την επίθεση στο εργατικό λαϊκό εισόδηµα, µε την ακρίβεια,
τους χαµηλούς µισθούς και τους φόρους, µε την αθλιότητα στην
παιδεία, στην υγεία, µε την ανυπαρξία ουσιαστικά προστασίας
από φυσικά φαινόµενα και καταστροφές, µα, και από την εµπ-
λοκή της χώρας µας στα πολεµικά µέτωπα. 

Όπου και να κοιτάξει κανείς θα δει να συγκρούονται δύο συµ-
φέροντα αγεφύρωτα. Από τη µια οι επιχειρηµατικοί όµιλοι και η
κερδοφορία τους και από την άλλη οι εργατικές λαϊκές ανάγκες.
Πώς λοιπόν µετά αυτό το σύνθηµα που ακούγεται «τα κέρδη τους
ή οι ζωές µας» να µη µιλάει στην καρδιά και στο µυαλό κάθε λαϊ-
κού ανθρώπου; 

Γιατί τελικά τα Τέµπη καραδοκούν παντού. Και στην παιδεία
φυσικά µε εκείνες τις παµπάλαιες, ασυντήρητες, ξεχαρβαλωµέ-
νες υποδοµές της. Τι να πρωτοθυµηθούµε τον τελευταίο καιρό;
Τον τραγικό θάνατο του εντεκάχρονου µαθητή µέσα στο σχολείο
του στις Σέρρες από την έκρηξη του λέβητα; Ή τους λέβητες που
πήραν φωτιά και λαχτάρισαν τις προάλλες και το 40ο Δηµοτικό
Σχολείο στο Ηράκλειο της Κρήτης και στο 2ο ΕΠΑΛ της Κατερί-
νης; Ή την πτώση παλαιότερα εν ώρα µαθήµατος µάλιστα ολό-
κληρης βαριάς ψευδοροφής σε δηµοτικό σχολείο στην Πυλαία
της Θεσσαλονίκης, µε τα παιδιά ευτυχώς να γλιτώνουν χάρη στην
έγκαιρη αντίδραση της δασκάλας; Ή τους σοβάδες που πέφτουν
κάθε µέρα στις σχολικές αίθουσες σε όλη τη χώρα, απειλώντας
παιδιά και εκπαιδευτικούς, στο Περιστέρι, τη Σαλαµίνα, τον Πει-
ραιά, τη Ζάκυνθο; Κάθε µέρα και ένα ατύχηµα, για να θυµηθούµε
µόνο τα πολύ πρόσφατα. Στο Σουφλί µάλιστα, εκεί στον Έβρο,
και στο γυµνάσιό του, ένα κτίριο που µετράει πάνω από µισό
αιώνα ζωής, ένας µαθητής τώρα, λίγο µετά τις γιορτές, τραυµα-
τίστηκε στην τάξη του από την πτώση σοβάδων και χρειάστηκε
να µεταφερθεί στο κέντρο υγείας. 

Και βέβαια µόνο οργή και ανησυχία προκαλεί το ότι δεν έχει
ολοκληρωθεί ακόµα και τώρα που µιλάµε εκείνος ο πρωτοβάθ-
µιος, οπτικός ουσιαστικά, προσεισµικός έλεγχος όλων των σχο-

λείων σε µια χώρα µάλιστα που είναι η πιο σεισµογενής χώρα
στην Ευρώπη. Σκέτο γεφύρι της Άρτας το κάνατε µε την πολιτική
σας, που έχει βέβαια άλλες προτεραιότητες, του ΝΑΤΟ πρώτα
απ’ όλα, τους εξοπλισµούς, αλλά και τις επιδοτήσεις των οµίλων,
και τα δύο αυτά µαζί. 

Ποια είναι όµως η απάντηση της Κυβέρνησης σε όλα αυτά τα
επικίνδυνα προβλήµατα των σχολικών κτιρίων; Τα Ωνάσεια Σχο-
λεία για λίγους και εκλεκτούς, που θα διώξουν µάλιστα και τους
µισούς µαθητές από τα σχολεία της γειτονιάς τους. Και, για να
µην ξεχνιόµαστε και ποιοι πραγµατικά είµαστε όλοι εδώ µέσα,
τον νόµο αυτό της Νέας Δηµοκρατίας µαζί µε τον κ. Μητσοτάκη
και τον κ. Βορίδη τον ψήφισε και το ΠΑΣΟΚ, αλλά και η Πλεύση
Ελευθερίας. Για τέτοια σκληρή αντιπολίτευση µιλάµε! 

Ή µήπως είναι τα 250 εκατοµµύρια, που µε το ζόρι δίνει η Κυ-
βέρνηση για τα πάνω από δώδεκα χιλιάδες σχολικά κτίρια όλης
της χώρας; Άντε να βάλουµε και άλλα 100 εκατοµµύρια που θα
δώσουν οι τράπεζες. Τόσα δισεκατοµµύρια κερδίζουν κάθε
χρόνο οι τραπεζίτες από τον αναβαλλόµενο φόρο, τον φόρο δη-
λαδή που ποτέ δεν πληρώνουν, να µην πετάξουν και ένα ψίχουλο
για να φανούν και σαν φίλοι του λαού; Αχάριστοι δεν είναι. Μόνο
που αυτά, ξέρετε, δεν φτάνουν ούτε καν για µερεµέτια στα σχο-
λεία, όχι για τη θωράκισή τους την αντισεισµική και όποια άλλη. 

Και επειδή όλη αυτή η αντιλαϊκή πολιτική είναι νύχι-κρέας µε
την καταστολή, έρχεται προχθές το Υπουργείο της Παιδείας και
µε µια πρωτοφανή απόφαση ποινικοποίησης της συνδικαλιστικής
δράσης κάνει πολύ µπούλινγκ σε όλους τους εκπαιδευτικούς, θέ-
τοντας σε δυνητική αργία µία αγωνιζόµενη ενάντια στην αξιολό-
γηση εκπαιδευτικών στον Πειραιά. Προχθές έγινε αυτό. Ανα-
καλέστε άµεσα, απευθυνόµαστε στην Κυβέρνηση, αυτήν την επι-
κίνδυνη απόφαση. Σταµατήστε τώρα όλες τις διώξεις σε βάρος
των εκπαιδευτικών που αγωνίζονται. 

Κυρίες και κύριοι, κλείνοντας, τίποτα πια δεν είναι ίδιο µετά τις
ιστορικές απεργιακές συγκεντρώσεις στη µαύρη επέτειο των δύο
χρόνων από τα Τέµπη. Όλος αυτός ο κόσµος, που βγαίνει κατά
χιλιάδες στους δρόµους όλης της χώρας, στην πραγµατικότητα
βγαίνει στο πολιτικό προσκήνιο και αλλάζει, διαµορφώνει την πο-
λιτική ατζέντα και διεκδικεί την ικανοποίηση των σύγχρονων του
αναγκών παντού, στη δουλειά, τους µισθούς, στην παιδεία, την
υγεία, τον ποιοτικό ελεύθερο χρόνο, διαψεύδοντας και τις µοι-
ρολογίστρες του λαϊκού κινήµατος. 

Συνειδητοποιούν ξαφνικά όλοι αυτοί που κινητοποιούνται ότι
είναι πολλοί µα, πάρα πολλοί, ότι είναι η τεράστια λαϊκή πλει-
οψηφία. Συνειδητοποιούν ότι αυτοί έχουν τη δύναµη και ότι µπρο-
στά τους οι εκµεταλλευτές τους µε τις κυβερνήσεις τους και τους
µηχανισµούς τους µόνο άτρωτοι δεν είναι. 

Ας εδραιωθεί λοιπόν, λέµε εµείς, η δυσπιστία του λαού απένα-
ντι στην κυβέρνηση, το αστικό κράτος, την πολιτική που υλοποι-
ούν όλα τα αστικά κόµµατα, τις στρατηγικές επιλογές που κάνουν
για λογαριασµό της άρχουσας τάξης. Ας στεριώσει γερά, πολύ
γερά, αυτή η λαϊκή δυσπιστία και ας συναντηθεί και συµπορευτεί
µε το ΚΚΕ, τις ανατρεπτικές του ιδέες, το πρόγραµµά του, στον
αγώνα εκείνον τον ανυποχώρητο και τον καλό βέβαια, για µια
άλλη οργάνωση της κοινωνίας και της οικονοµίας, όπου οι ζωές
δεν θα κοστίζουν. Γιατί αυτή τελικά είναι η πραγµατική δικαίωση
και η πραγµατική ελπίδα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Δελή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκατέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Αγίας Τριάδος Θεσσαλονίκης
καθώς και έντεκα µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Νέας Κερασιάς Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα καλέσω τώρα στο Βήµα τον Υπουργό Ανάπτυξης, τον κ. Θε-
οδωρικάκο.
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Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Σας

ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η περίοδος που διανύουµε είναι

εξαιρετικά κρίσιµη για την πορεία της χώρας µας, καθώς βρισκό-
µαστε εν µέσω πρωτοφανών διεθνών αναταράξεων, τεκτονικών
αλλαγών που συµβαίνουν στην ανθρωπότητα, ενώ την ίδια στιγµή
στο εσωτερικό επιχειρείται από ορισµένους µια οξύτατη πολιτική
σύγκρουση και διχασµός. 

Με την οµιλία µου ασφαλώς απευθύνοµαι στο Κοινοβούλιο,
αλλά και στη µεγάλη κοινωνική πλειονότητα των συµπολιτών µας
του µέτρου και της λογικής. Έχουµε ανθρώπινη ηθική και πολι-
τική υποχρέωση να διαλευκανθεί πλήρως η εθνική τραγωδία των
Τεµπών. Το οφείλουµε στους πενήντα επτά αδικοχαµένους συ-
µπατριώτες µας, στους γονείς, τους συγγενείς, τα αγαπηµένα
τους πρόσωπα, σε όλους όσοι κάθε µέρα ανεβαίνουν το δικό
τους Γολγοθά της ανείπωτης θλίψης και της µεγάλης απώλειας.
Το οφείλουµε στην ιστορία µας ως παράταξη και ως Κοινοβούλιο,
στη δηµοκρατική και θεσµική µας ευθύνη και το οφείλουµε ιδιαί-
τερα απέναντι στη νέα γενιά, η οποία πρέπει να νιώσει ότι την
ακούµε και τη σεβόµαστε και είµαστε αποφασισµένοι ως έµπρα-
κτη απόδειξη δικαιοσύνης και σεβασµού να κάνουµε τα πάντα για
να διορθώσουµε πολυετή λάθη και αδυναµίες και να µην επιτρέ-
ψουµε να επαναληφθεί ποτέ καµία παρόµοια τραγωδία. 

Σε αυτό το καθολικό αίτηµα η παράταξή µας και η Κυβέρνηση
ανταποκρίνονται χωρίς επιφυλάξεις και ενδοιασµούς. Πορευτή-
καµε δέκα χρόνια τώρα µε τη συµφωνία αλήθειας και δεν πρό-
κειται να αφήσουµε πίσω αυτό το καθήκον αληθείας σε καµία
περίπτωση. Η αλήθεια είναι προϋπόθεση της εµπιστοσύνης. Δεν
συγκαλύπτουµε τίποτα, γιατί δεν υπάρχει κάτι να συγκαλύψουµε. 

Και αν τα πράγµατα πιστεύει κανείς ότι είναι διαφορετικά, θα
πρέπει να το αποδείξει µε στοιχεία και όχι µε συκοφαντίες. Δι-
καιοσύνη δεν είναι το µίσος. Δικαιοσύνη δεν είναι το κυνήγι µα-
γισσών. Δικαιοσύνη δεν είναι η υιοθέτηση κάθε παράλογης
συκοφαντίας. 

Στην πρόταση µοµφής που κατέθεσαν τέσσερα κόµµατα µι-
λούν για αδιάφορο για την ανθρώπινη ζωή Πρωθυπουργό και Κυ-
βέρνηση. Πώς µπορεί να είναι αδιάφορος για την ανθρώπινη ζωή
ένας Πρωθυπουργός και µια Κυβέρνηση -θα επιµείνω όµως στον
Πρωθυπουργό- που πρώτος έδωσε στην Ευρώπη τη µάχη για να
σωθούν οι ανθρώπινες ζωές στην περίοδο της πανδηµίας του κο-
ρονοϊού, όταν πήρε την πολύ βαριά απόφαση να κλείσει πρώτη
η Ελλάδα την οικονοµία της για να σωθούν οι ανθρώπινες ζωές;
Πώς µπορεί να είναι αδιάφορος για την ανθρώπινη ζωή ένας
Πρωθυπουργός και µία Κυβέρνηση που µε επιµονή έκαναν πράξη
το «112», σώζοντας χιλιάδες και εκατοµµύρια ανθρώπινες ζωές
από πάρα πολλές πυρκαγιές που έχουν εκδηλωθεί όλα αυτά τα
χρόνια; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταθέσατε πρόταση µοµφής
όχι για να συµβάλλετε στην αλήθεια και στη δικαιοσύνη. Και εξη-
γούµαι. Πρώτον, διακόψατε στη µέση τη συζήτηση σε επίπεδο
Αρχηγών κοµµάτων για την τραγωδία των Τεµπών. Αυτό είναι
πρωτοφανές. Δεύτερον, εάν περνούσε η πρόταση µοµφής, η Κυ-
βέρνηση θα έπρεπε να παραιτηθεί, να οδηγηθεί η χώρα τώρα σε
εκλογές και να πάει περίπατο και να παραπεµφθεί στις καλένδες
η προανακριτική επιτροπή που εσείς την προηγούµενη µέρα φέ-
ρατε για τον κ. Τριαντόπουλο και η κυβερνητική πλειοψηφία
υπερψήφισε. Σε τι από τα δύο πιστεύετε; 

Η αλήθεια βέβαια είναι ότι εκ του ασφαλούς καταθέσατε την
πρόταση µοµφής και ξέρατε πάρα πολύ καλά ότι η ενότητα των
Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας είναι απολύτως αρραγής και
η πρόταση µοµφής που κάνετε δεν έχει καµία τύχη. Στην πρα-
γµατικότητα είναι µία επικοινωνιακού χαρακτήρα κοµµατική τα-
κτική βγαλµένη από το µακρινό παρελθόν, προϊόν ατέρµονων
συµβιβασµών, η οποία καπηλεύεται για κοµµατικούς και εσωκοµ-
µατικούς λόγους το πάνδηµο λαϊκό αίτηµα για αλήθεια. 

Επιτρέψτε µου να απευθυνθώ ιδιαιτέρως στους συναδέλφους
του ΠΑΣΟΚ. Δυστυχώς, για να το κάνετε αυτό συνεργαστήκατε
µε εκείνους που δεν δίσταζαν µέχρι τέλους να τινάξουν τη χώρα
στον αέρα το 2015 µόνο και µόνο για να επιτεθείτε στη Νέα Δη-
µοκρατία µε την οποία συνεργαστήκατε -και πολύ σωστά κάνατε

τότε- για να βγει η χώρα από τη χρεοκοπία και την κρίση. Έχετε
πολύ σοβαρό πρόβληµα στρατηγικής και ταυτότητας και ειλι-
κρινά πιστεύω, αγαπητοί συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, ότι θα µετα-
νιώσετε για αυτήν την επιλογή που κάνατε. Θα µετανιώσετε γιατί
είναι επιλογή απολύτως έωλη και αυτό φάνηκε και από τον τρόπο
που οι ίδιοι οι Βουλευτές των κοµµάτων σας αντιµετωπίσατε τον
Αρχηγό σας όταν ανήγγειλε την πρόταση µοµφής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο σπουδαίο είναι να διερευ-
νηθεί πλήρως η υπόθεση της µεγάλης αυτής τραγωδίας, άλλο
τόσο σπουδαίο είναι η Ελλάδα να πορευτεί µε ασφάλεια σε έναν
κόσµο που αλλάζει µε δραµατικό τρόπο µέσα από τεκτονικές αλ-
λαγές, που εµπεριέχουν πολύ µεγάλους κινδύνους και πρωτοφα-
νείς προκλήσεις, ειδικά στη δική µας ταραγµένη περιοχή µε τα
γνωστά προβλήµατα µε τους γείτονες µας που διαχειριζόµαστε
επί δεκαετίες. Σήµερα εξαιτίας αυτής της κατάστασης είναι πε-
ρισσότερο από ποτέ αναγκαίο η κοινωνία µας να είναι ενωµένη
και να µπει ένα τέλος στον καλλιεργηµένο διχασµό. Ο διχασµός
οδηγεί µόνο σε τραγωδίες. Αυτά είναι µαθήµατα της ελληνικής
ιστορίας, τα οποία δεν έχει κανείς µας το δικαίωµα να τα ξεχνά. 

Προϋπόθεση λοιπόν για όλα αυτά, δίπλα στο αυτονόητο αί-
τηµα της αλήθειας και της δικαιοσύνης, είναι ταυτόχρονα να µην
θέσουµε σε κίνδυνο βασικές συντεταγµένες της πορείας µας,
που διασφαλίστηκαν από την πολιτική και το έργο αυτής της Κυ-
βέρνησης αυτά τα έξι χρόνια, αλλά και τις µεγάλες προσπάθειες
και θυσίες του ελληνικού λαού. Όπου και αν ανήκει κανείς πολι-
τικά η πραγµατικότητα είναι ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει πετύχει
τη δηµοσιονοµική σταθερότητα, έχει µειώσει την ανεργία από το
18% στο 9%, κάνοντας την πιο σηµαντική κοινωνική πολιτική,
γιατί αυτό είναι η ενίσχυση της απασχόλησης. Διασφάλισε ρυθ-
µούς ανάπτυξης τα τελευταία χρόνια τουλάχιστον 2%. Μείωσε
φόρους και εισφορές. Προάσπισε τα σύνορα της πατρίδας και
αντιµετώπισε αποτελεσµατικά την παράνοµη µετανάστευση. Ταυ-
τόχρονα έδωσε και δίνει σκληρές µάχες για να περιορίσει την
ακρίβεια και το µεγάλο κόστος ζωής. Τους τελευταίους τέσσερις
µήνες στην Ελλάδα έχουµε πετύχει να έχουµε µηδενικό ή και αρ-
νητικό πληθωρισµό στα τρόφιµα και στα βασικά είδη διαβίωσης,
σε κάθε περίπτωση τον µικρότερο στην Ευρωζώνη. 

Οφείλουµε λοιπόν να κρατήσουµε σταθερή την τροχιά της
χώρας σε µια στιβαρή, συνεκτική εθνική στρατηγική στο διαρκώς
µεταβαλλόµενο περιβάλλον στο οποίο ζούµε. Βασική συνιστώσα
αυτής της στρατηγικής πρέπει να είναι η διατήρηση και ενίσχυση
της ισχυρής διαχρονικής στρατηγικής σχέσης της Ελλάδας µε
τις Ηνωµένες Πολιτείες τόσο αυτοτελώς όσο και στο πλαίσιο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Οφείλουµε ταυτόχρονα να προχωρήσουµε µπροστά, κάνοντας
πράξη τη στρατηγική µας για το νέο παραγωγικό µοντέλο, στρα-
τηγική που έχουµε παρουσιάσει από κοινού µε τον Πρωθυ-
πουργό µε έµφαση στις παραγωγικές επενδύσεις, τη βιοµηχανία,
την καινοτοµία και τις νέες τεχνολογίες. Όλα αυτά που αποτε-
λούν την ουσία του νέου αναπτυξιακού νόµου θεσπίζουµε άµεσα
µε προτεραιότητα στις παραµεθόριες περιοχές της πατρίδας
µας, µε προτεραιότητα την αντιµετώπιση των κοινωνικών και πε-
ριφερειακών ανισοτήτων, για να στηρίξουµε την παραγωγή, τη
βιοµηχανία και τις επενδύσεις ιδιαίτερα στην περιφέρεια και τις
παραµεθόριες περιοχές. 

Αυτή είναι η αναγκαία συνθήκη για την ασφάλεια της Ελλάδας
και για την αντιµετώπιση του πολύ µεγάλου δηµογραφικού προ-
βλήµατος που έχει η χώρα µας. Για τον σκοπό αυτό τη διετία
2025 και 2026 δίνονται 900 εκατοµµύρια ευρώ σε εφαρµογή του
αναπτυξιακού νόµου στα καθεστώτα των µεγάλων επενδύσεων
της µεταποίησης, της βιοµηχανίας και των επενδύσεων σε παρα-
µεθόριες περιοχές.

Για τον σκοπό αυτόν, την διετία 2025 και 2026, δίνονται 900
εκατοµµύρια ευρώ, σε εφαρµογή του αναπτυξιακού νόµου, στα
καθεστώτα των µεγάλων επενδύσεων της µεταποίησης και της
βιοµηχανίας και των επενδύσεων σε παραµεθόριες περιοχές. 

Ενισχύουµε τη στρατηγική ποιότητας στη βιοµηχανία. Ενι-
σχύουµε τις πολιτικές για την αύξηση της ανταγωνιστικότητας,
της οικονοµίας και των επιχειρήσεων και της ασφάλειας των πο-
λιτών. Συνδέουµε την έρευνα µε την παραγωγή και ανασυγκρο-
τούµε τον χώρο της έρευνας, για να υπάρξει περισσότερη διαφά-
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νεια και λογοδοσία, έναν τοµέα που δεν έχει έρθει στο µικροσκό-
πιο του Κοινοβουλίου, αλλά είναι ανάγκη να αναδείξουµε πολύ
περισσότερο. 

Προωθούµε, έµπρακτα, µεταρρυθµίσεις για την διασφάλιση
του υγιούς ανταγωνισµού και την προστασία του καταναλωτή,
όπως το κάναµε µε τις πρωτοβουλίες ενηµέρωσης, µέσω της
πλατφόρµας e–Καταναλωτής, µε τον νέο κώδικα δεοντολογίας
που βάζει τέλος στις παραπλανητικές εκπτώσεις, τον φραγµό
στις υπέρογκες αυξήσεις στα ασφαλιστήρια συµβόλαια αντιµε-
τωπίζοντας αποτελεσµατικά το πρόβληµα, το πλαφόν στα επαγ-
γελµατικά ενοίκια προστατεύοντας τους επαγγελµατίες και τους
ισχυρούς ελέγχους στην αγορά σε εφαρµογή των νόµων µε αυ-
ξηµένα πρόστιµα προς όλους όσοι έχουν παραβεί τη νοµοθεσία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πορευόµαστε µε σταθερή πυ-
ξίδα. Η Νέα Δηµοκρατία είναι µια µεγάλη λαϊκή παράταξη, που
ακούει πάντοτε την κοινωνία, ακούει πάντοτε τον ελληνικό λαό.
Αντιµετωπίζουµε, ταυτόχρονα, µε αποφασιστικό τρόπο, άθλιες
επιθέσεις και συκοφαντίες και κύµατα ανευθυνότητας που σπέρ-
νουν έναν αναίτιο διχασµό. 

Προχωράµε µπροστά µε ενότητα, µε ευθύνη για την υλοποίηση
των αναγκαίων πολιτικών, για την ασφάλεια των πολιτών και της
πατρίδας σε δύσκολους καιρούς, ώστε να πετύχουµε στην πράξη
η οικονοµική ανάπτυξη να είναι και βιώσιµη και διατηρήσιµη και
κυρίως να γίνει υπόθεση όλων των Ελλήνων, χωρίς εξαιρέσεις
και διακρίσεις. Συνεχίζουµε µπροστά και κάνουµε πράξη µια
ισχυρή παραγωγική και ασφαλή Ελλάδα, µαζί µε την ελληνική κοι-
νωνία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Χρηστίδης, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ.

Παρακαλώ, κύριε Χρηστίδη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να απευθυνθώ

προς τον κύριο Υπουργό, γιατί τον άκουσα να λέει πολλά πρά-
γµατα και για το ΠΑΣΟΚ. Είναι και ο κ. Θεοδωρικάκος, ένας
ακόµα από τους Υπουργούς, οι οποίοι αναφέρονται -όπως και
αρκετοί οµιλητές της Νέας Δηµοκρατίας- στην ιστορία. 

Θέλω να τους διαβεβαιώσω -και τον κ. Θεοδωρικάκο και τους
υπόλοιπους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας- ότι εµείς την
ιστορία την ξέρουµε πάρα πολύ καλά. Από την ιστορία αυτήν,
έχουµε µάθει ό,τι έχει συµβεί και δεν θέλουµε να επαναληφθεί. 

Γνωρίζουµε τι σηµαίνει, για παράδειγµα, η έννοια της αλήθειας
και της βαρύτητας που έχει η αλήθεια στα γεγονότα. Γνωρίζουµε
πάρα πολύ καλά, επίσης, τι έχει γίνει στην πολιτική ζωή του τόπου
τα τελευταία πενήντα χρόνια. 

Γνωρίζουµε πολύ καλά ποια κόµµατα έχουν συνεργαστεί µε
άλλα κόµµατα. Και να πω σε αυτό το σηµείο -παρά το γεγονός
ότι δεν νιώθω την ανάγκη να αναφερθώ σε αυτά, τα οποία έγιναν
τρεις και τέσσερις δεκαετίες πριν- ότι αν υπάρχει ένα κόµµα, το
οποίο συνεργάστηκε µε τον Συνασπισµό, αυτό δεν ήµασταν
εµείς, αυτό ήσασταν εσείς. Ο µοναδικός στόχος εκείνης της συ-
γκυβέρνησης ήταν να οδηγήσετε στο Ειδικό Δικαστήριο τον Πρω-
θυπουργό Ανδρέα Παπανδρέου. Αυτό το λέω γιατί και στρεψο-
δικούν µια σειρά Υπουργών και προφανώς, διαστρεβλώνουν την
ιστορική πραγµατικότητα. 

Όµως, θέλω να σταθώ και σε µία ακόµη φράση, την οποία χρη-
σιµοποιήσατε µέσα από το δικό µας κείµενο. Είναι η φράση, «αν
ο κ. Ο Μητσοτάκης είναι αδιάφορος, για την ανθρώπινη ζωή».
Όποιος παρακολουθεί τη συζήτηση, τις τελευταίες τρεις µέρες,
παρακολουθεί οµιλητή τον οµιλητή της Νέας Δηµοκρατίας, να
παίρνει τον λόγο και να επιπλήττει τους Βουλευτές της Αντιπολί-
τευσης, για τα ερωτήµατα που βάζουν. Αυτό είναι το πρόβληµα
της χώρας ή ότι είστε έξι χρόνια στην Κυβέρνηση; 

Εκλεγήκατε µε την έννοια της κανονικότητας, µε την έννοια της
ευρωπαϊκής Ελλάδας, µε την έννοια των µεταρρυθµίσεων και ο
αρµόδιος στη χώρα για τα τρένα, κ. Μητσοτάκης, κάνει ανάρτηση
πριν από δύο µέρες και λέει ότι τα τρένα θα είναι ασφαλή το
2027. 

Είναι αδιάφορος ή όχι ένας Πρωθυπουργός που σήµερα που

µπαίνουν οι άνθρωποι στα τρένα τους λέει, εµµέσως πλην
σαφώς, ότι ασφαλή θα είναι το 2027; Είναι αδιάφορος ή όχι ένας
Πρωθυπουργός, ο οποίος δύο χρόνια µετά την τραγωδία δεν µας
έχει απαντήσει ακόµα πού βρήκε το πόρισµα και έλεγε ότι η πυ-
ροσβεστική έχει διαβεβαιώσει για τον τρόπο, µε τον οποίο χειρί-
στηκαν τα πράγµατα; 

Ποιος είναι αδιάφορος; Αυτός που βάζει τα ερωτήµατα και ζη-
τάει από την κυβερνητική Πλειοψηφία να έρθει να απαντήσει ή
εκείνος που δύο χρόνια επαναλάµβανε πως ό,τι ερωτήµατα µπαί-
νουν, είναι ερωτήµατα συνωµοσίας, ό,τι ζητήµατα έρχονται στην
κουβέντα µας για το µπάζωµα, είναι για τα µπάζα; Αυτά είναι τα
πραγµατικά ερωτήµατα, τα οποία απασχολούν τους πολίτες. 

Σε αυτό το επίπεδο, κύριε Υπουργέ, οφείλω να πω ότι ναι, είστε
και αδιάφοροι, διότι απαντήσεις ακόµα δεν έχουµε πάρει. Ελπίζω
µέχρι το βράδυ να έχετε φέρει το e-mail του κ. Τριαντόπουλου,
να µας έχετε δώσει µια απάντηση για αυτά τα οποία λέει η πυρο-
νόµος. Όµως, ταυτόχρονα, είστε και αµετανόητοι. Συνεχίζετε
πάλι στην ίδια σκληρή γραµµή της κοµµατικής συσπείρωσης της
Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό είναι το µοτίβο της Νέας Δηµοκρατίας
µπροστά σε όλες τις κρίσεις. Όµως, ο ελληνικός λαός θυµάται
µπροστά σε όλες τις κρίσεις πότε επιλέξατε να διαφύγετε των
ευθυνών σας και την περίοδο Καραµανλή και την περίοδο Σα-
µαρά και την περίοδο Μητσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κύ-

ριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης):

Καθώς συζητάµε για ένα τόσο σοβαρό θέµα, θα ήθελα να σας
ζητήσω να απαντάτε σε συγκεκριµένα επιχειρήµατα, διότι αγα-
πητέ συνάδελφε, για να αναζητήσετε τρόπο υπεράσπισης της πο-
λιτικής κίνησης που κάνατε, υποχρεωθήκατε να καταφύγετε στον
ηγέτη σας στον Ανδρέα Παπανδρέου και σε συζητήσεις, οι ο-
ποίες αφορούν το βάθος χρόνων της Μεταπολίτευσης. 

Σας είπα κάτι πολύ συγκεκριµένο, ότι αν θέλουµε να προχω-
ρήσουµε µπροστά -δεν το είπα σε εσάς προσωπικά, το λέω σε
όλους τους συναδέλφους Βουλευτές και το λέω στη µεγάλη πλει-
οψηφία των πολιτών- πρέπει να διαλευκάνουµε πλήρως την υπό-
θεση, χωρίς δισταγµό, χωρίς κανέναν απολύτως δισταγµό. Αυτό
η Κυβέρνηση το κάνει µε θεσµικό τρόπο. 

Σας κατηγόρησα -και το επαναλαµβάνω- ότι µε την πρόταση
µοµφής που κάνατε, δεν υπηρετείται το αίτηµα της αλήθειας και
της δικαιοσύνης. Διακόψατε στην µέση συζήτηση σε επίπεδο πο-
λιτικών Αρχηγών που γινόταν µε δικό σας αίτηµα -της Αντιπολί-
τευσης- γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο. Και αν τυχόν πέρναγε αυτή
η πρόταση µοµφής και η χώρα οδηγούνταν σε εκλογές, η προ-
ανακριτική που εσείς προτείνατε και εµείς υπερψηφίσαµε, θα πή-
γαινε στο βάθος χρόνου µε άγνωστες συνέπειες. 

Συνεπώς, δεν απαντάτε σε αυτά τα επιχειρήµατα. Σας επανα-
λαµβάνω, δυστυχώς για εσάς, το κάνατε εκ του ασφαλούς, διότι
γνωρίζετε ότι δεν υπάρχει εδώ Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
που θα καταψηφίσει την Κυβέρνηση, ούτε και πρόκειται να υπάρ-
ξει ποτέ, γιατί είναι αρραγής η ενότητα της παράταξής µας. 

Άρα θέλατε να κερδίσετε κοµµατικούς πόντους στην αντιπα-
ράθεσή σας µε τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης για το
ποιος θα φωνάξει περισσότερο ενάντια στην Κυβέρνηση, χωρίς
όµως κανένα τεκµηριωµένο σχέδιο για την πορεία της χώρας στο
αύριο, µε την οποία σας είναι πάρα πολύ εύκολο να παίζετε µε
αυτόν τον τρόπο. 

Αυτήν την τακτική, αξιότιµε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης -το υπογράµµισα- την εκτελείτε µαζί
µε εκείνο το τµήµα του Κοινοβουλίου, το οποίο επέµεινε µέχρι το
τέλος να στείλει την Ελλάδα στον γκρεµό το 2015. Όχι το µακρινό
’80, το 2015. Είναι αλήθεια ή ψέµατα αυτό; Και αισθανθήκατε την
ανάγκη να το κάνετε αυτό σε βάρος µιας Κυβέρνησης και µιας
Κοινοβουλευτικής Οµάδας και µιας Πλειοψηφίας, µε την οποία
συνεργαστήκατε για τρία χρόνια -και πολύ καλά είχατε κάνει που
συνεργάστηκε το ΠΑΣΟΚ µε τη Νέα Δηµοκρατία- και είχατε
εθνική συµβολή στο έργο της τότε κυβέρνησης να βγάλει την Ελ-
λάδα από τη χρεοκοπία και την κρίση. Έπρεπε να κρατήσετε ως
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θετικό παράδειγµα εκείνη τη στάση σας για να είναι µια στάση
ευθύνης και για το ΠΑΣΟΚ του σήµερα. 

Δεν το κάνω για να αποδείξω στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση
κάτι. Το κάνω για να ακούσουν οι Έλληνες ότι αυτή η Κυβέρνηση
έχει αξιοπιστία, έχει συνέχεια, είναι δίπλα στην κοινωνία, ακούει
τη φωνή των πολιτών, διορθώνει λάθη και αδυναµίες και προ-
χωρά µπροστά µαζί µε την κοινωνία για µια Ελλάδα ισχυρή,
ασφαλή και παραγωγική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Γιαννούλη,
έχετε τον λόγο. Να προχωρήσουµε, όµως, τη διαδικασία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ένα λεπτό, γιατί δεν αξίζει περισσό-
τερο, κύριε Πρόεδρε.

Εάν υπάρχει ορισµός της αντιφατικότητας…
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Έχω το δικαίωµα να µιλήσω, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Βεβαίως.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Χαρά µου που µου το δίνετε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: «Έλα µωρέ»;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ, κύ-

ριοι συνάδελφοι! 
Ορίστε, κύριε Γιαννούλη, προχωρήστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Το προσπερνώ, κύριε Πρόεδρε. Κα-

ταλαβαίνω ότι το ενοχικό σύνδροµο προκαλεί αντιδράσεις πολ-
λές φορές περίεργες. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε την εντύπωση ότι απευθυνόµενος ως
επικεφαλής ενός Υπουργείου, που είναι το δεύτερο -ίσως και το
πρώτο- µείζον ζήτηµα της καθηµερινότητας, µε την ανοχή της αι-
σχροκέρδειας και της ακρίβειας µπορείτε να κάνετε µαθήµατα
πολιτικής ιστορίας, προερχόµενος και από την ορθόδοξη Κοµ-
µουνιστική Αριστερά µε τόσο κυνικό και απροκάλυπτο τρόπο;

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, υπήρξε το 2015 ο κίνδυνος να
πέσει η χώρα στον γκρεµό, γιατί υπήρξε κενό χρόνου; Κάποιοι
τη χρεοκόπησαν. Κάποιοι έφαγαν τα λεφτά. Κάποιοι τα έριξαν σε
τσέπες ανθρώπων που σήµερα δεν αντιλαµβάνονται. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας πονάει και αντιδράτε. Φωνάζετε, γιατί είστε ένοχοι! Η Ελ-

λάδα χρεοκόπησε το 2009! Τελεία, παράγραφος.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ησυχία!
Επανερχόµενοι στον κατάλογο των οµιλητών, τον λόγο έχει ο

κ. Ξενοφών Μπαραλιάκος από τη Νέα Δηµοκρατία.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ησυχία!
Παρακαλώ! 

Ορίστε, κύριε Μπαραλιάκο, έχετε τον λόγο.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, η κατατεθείσα πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και η τελευταία σχεδόν έναν
χρόνο πριν, αποτελεί µια κραυγή λαϊκισµού µιας ετερόκλητης και
ανερµάτιστης αντιπολίτευσης. 

Τα προσωπεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης, πλέον έχουν πέσει, χωρίς να τηρούνται ούτε καν τα προσχή-
µατα. Ανάµεσα στα ψέµατα και τις απίστευτες χυδαιολογίες που
έχουµε ακούσει µέσα στη Βουλή των Ελλήνων τις τελευταίες ηµέ-
ρες από τους κήρυκες της τοξικότητας και του µίσους, µόνο µία
κοινή επιδίωξη σας ενώνει εσάς κύριοι της Αντιπολίτευσης. Η
πρόκληση πολιτικής αστάθειας και η αγωνιώδης προσπάθεια για
την επανακατάκτηση της εξουσίας µε κάθε κόστος. Μερίδα, δε,
της Αντιπολίτευσης σκυλεύει συστηµατικά στην κοινή λύπη ενός
συλλογικού εθνικού πένθους, αναµοχλεύει τα πιο ταπεινά ένστι-
κτα για να κερδοσκοπεί σε ένα δράµα που µας έχει συγκλονίσει
όλους από την πρώτη στιγµή. Πόσο, αλήθεια, νοιάζονται για το
τι πραγµατικά συνέβη στο δυστύχηµα των Τεµπών όσοι διακινούν
τα πιο ανίερα ψεύδη; Μήπως η δική τους ευαισθησία είναι µεγα-
λύτερη των άλλων;

Όλες αυτές τις ηµέρες δεν έχουµε ακούσει ούτε µισή πρόταση
για το σχέδιό τους, πώς, δηλαδή, θα αποκτήσουµε επιτέλους τις

συγκοινωνίες που αξίζουν στην πατρίδα µας, παρά µόνο ένα κρε-
σέντο πλειοδοσίας, απειλών και επιστροφής σε σκοτεινές για τη
δηµοκρατία µας περιόδους.

Σκύβουµε ευλαβικά και µε σεβασµό το κεφάλι µπροστά στις
µανάδες και στους πατεράδες που έχασαν τα παιδιά τους, µπρο-
στά στον ανείπωτο πόνο που βιώνουν οι οικογένειες, οι συγγενείς
και οι φίλοι των θυµάτων. Δεν υπάρχει τίποτα που θα µπορέσει
να απαλύνει το βάρος αυτής της απώλειας. Αυτό το γνωρίζουµε
πολύ καλά και δεν πρόκειται ποτέ να καπηλευτούµε και να χειρα-
γωγήσουµε µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο αυτά τα οδυνηρά συ-
ναισθήµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας κατόρθωσε να ανατάξει τη χώρα, να την επαναφέρει σε
σταθερή αναπτυξιακή τροχιά και να θέσει τις βάσεις για την επα-
νεκκίνηση της εθνικής οικονοµίας, αλλά και να την καταστήσει
έναν αξιόπιστο εταίρο και έναν πυλώνα σταθερότητας στο διε-
θνές πεδίο.

Το τραγικό δυστύχηµα στα Τέµπη απέδειξε µε τον πιο θλιβερό
και επώδυνο τρόπο ότι απαιτείται να γίνουν πολλά περισσότερα,
πιο γρήγορα και πιο αποτελεσµατικά. Γι’ αυτό, άλλωστε, οι Έλ-
ληνες πολίτες µάς εµπιστεύθηκαν εκ νέου πριν ενάµιση χρόνο
και σε αυτό δεσµεύτηκε και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσο-
τάκης στην οµιλία του, ανακοινώνοντας µια δέσµη µέτρων, ώστε
άµεσα η Ελλάδα να αποκτήσει σύγχρονες και ασφαλείς συγκοι-
νωνίες, για να µην θρηνήσουµε ποτέ ξανά αθώες ψυχές, για να
µην ξεχάσουµε ποτέ ότι χάραξε βαθιά τη συλλογική µας µνήµη.

Οι Έλληνες πολίτες, άλλωστε, µαζικά και ακοµµάτιστα αυτό
απαιτούν κατά πλειοψηφία. Ούτε πλατείες µε κρεµάλες, ούτε πο-
λιτικό χάος, ούτε λαϊκά δικαστήρια και υπογραφές. Μας υπενθύ-
µισαν µε βροντώδη τρόπο τους λόγους για τους οποίους εν
πρώτοις µας επέλεξαν για να τους εκπροσωπήσουµε. Πλέον η
ανάγκη αυτή είναι επιτακτική.

Η πραγµατικότητα επιβάλλει µε κάθε τρόπο να συγκρουστούµε
µε διαχρονικές αβελτηρίες και βαθιά ριζωµένες παθογένειες ενός
κρατικού πελατειακού συστήµατος, το οποίο διαθέτει ισχυρές
εστίες που αντιστέκονται. Το απόστηµα του κρατισµού εµείς θα
είµαστε εκείνοι που πρώτοι θα το σπάσουµε, χωρίς να υπολογί-
σουµε πολιτικό κόστος όσων λίγων θα δυσαρεστηθούν πρό-
σκαιρα. Το έχουµε πράξει ήδη στο παρελθόν σε πολλές περιπτώ-
σεις. Θα το πράξουµε και τώρα. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας έχει αποδείξει την ανθεκτικότητα της πολιτικής της βού-
λησης να προχωρά µε ορµή στις απαραίτητες µεταρρυθµίσεις.
Αυτό δεν αφορά µόνο στις συγκοινωνίες. Η ανάταξη δεν είναι
απλή και µονοµερής, αλλά θα αφορά όλα τα µέτωπα της δηµό-
σιας ζωής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς µε ενσυναίσθηση, ευπρέ-
πεια και πολιτική µετριοπάθεια υποστηρίξαµε και υποστηρίζουµε
τα αιτήµατα των πολιτών για δικαιοσύνη, αλήθεια και δικαίωση.
Η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας διαχρονικά διέπεται από πο-
λιτική υπευθυνότητα, σοβαρότητα και συνέπεια, χωρίς να κακο-
ποιεί εύηχα συνθήµατα, χρησιµοποιώντας τα ως εργαλεία
µετατροπής της πολιτικής ζωής σε αρένα. Δεν το πράξαµε ούτε
στο Μάτι ούτε σε καµία µεγάλη εθνική τραγωδία.

Από την πρώτη στιγµή έχουµε δηλώσει την ακλόνητη πίστη µας
στην ελληνική δικαιοσύνη και έχουµε πράξει τα πάντα στο πλαί-
σιο της νοµιµότητας, για να διευκολύνουµε το έργο της. Την ίδια
δικαιοσύνη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
την οποία εσείς στοχοποιείτε συνεχώς, την ίδια δικαιοσύνη που
στο παρελθόν προσπαθήσατε πρόσκαιρα να χειραγωγήσετε τους
αρµούς της και να τη µετατρέψετε σε όπλο καταστροφής πολιτι-
κών σας αντιπάλων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εθνική τραγωδία των Τεµπών
αποτελεί ένα συλλογικό τραύµα, µια πληγή, η οποία µας συγκλό-
νισε και µας πονά όλους. Ορισµένοι παράγοντες έχουν αποδοθεί
σε έναν ασταµάτητο αγώνα να υποσκάψουν τα θεµέλια της δη-
µοκρατικής µας ευταξίας, για να εξυπηρετήσουν στενά, µικρο-
πολιτικά συµφέροντα. Έχουµε ευθύνη να περιφρουρήσουµε
τους θεσµούς και τη δικαιοσύνη, τη µοναδική αρµόδια για την κα-
τάδειξη των υπαιτίων για το τραγικό δυστύχηµα.

Εµείς, ως Κυβέρνηση και ως παράταξη, οφείλουµε να κατα-
βάλλουµε κάθε ικµάδα της µεταρρυθµιστικής µας προσπάθειας,
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για να αποτινάξουµε τις στρεβλώσεις που την κρατούν δέσµια
και αντιπαραγωγική και να εργαστούµε αποτελεσµατικά σε όλους
τους τοµείς της δηµόσιας σφαίρας για την ανάταξή της.

Καταψηφίζουµε την προσχηµατική πρόταση µοµφής των κοµ-
µάτων της Αντιπολίτευσης κατά της Κυβέρνησης και ανανεώ-
νουµε τη δέσµευσή µας ότι θα συνεχίσουµε µε τόλµη απέναντι
σε δικές µας παραλείψεις και καθυστερήσεις και θα εργαζόµαστε
σκληρά, µε σοβαρότητα και αποφασιστικότητα για την ταχύτερη
και πιο αποτελεσµατική υλοποίηση του κυβερνητικού έργου. Με
σταθερά βήµατα διαµορφώνουµε ένα πιο αισιόδοξο και πιο ελπι-
δοφόρο µέλλον για όλους τους Έλληνες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπαραλιάκο.

Τον λόγο έχει η κ. Σοφία Χάιδω Ασηµακοπούλου από την Ελ-
ληνική Λύση.

ΣΟΦΙΑ-ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που έγινε
στα Τέµπη είναι ένα έγκληµα στο οποίο συνέβαλαν κυρίως η κρα-
τική αδιαφορία και η συνεχής αµέλεια. 

Η συσσώρευση στοιχείων κραυγαλέων, που αποδείκνυαν τις
εγκληµατικές ελλείψεις στη λειτουργία των σιδηροδρόµων, αλλά
κυρίως ο άκαµπτος αγώνας των γονέων των θυµάτων, µε κορύ-
φωση τις πρόσφατες µεγαλειώδεις διαδηλώσεις σε όλη την Ελ-
λάδα, αλλά και στο εξωτερικό, που απαιτούσαν την τιµωρία των
ενόχων, θορύβησαν την Κυβέρνηση, που µε κροκοδείλια δάκρυα
και διαβεβαιώσεις σεβασµού για να αποφύγει τα χειρότερα, ανα-
ζήτησε σωτηρία δήθεν στη δικαιοσύνη. 

Τους γονείς αυτών των παιδιών, όµως, ποιος θα τους δικαιώ-
σει; Ο κόσµος εξέφρασε την αντίδρασή του σε κάθε προσπάθεια
συγκάλυψης και έστειλε ξεκάθαρο µήνυµα δικαιοσύνης και αλή-
θειας. Παρ’ όλα αυτά, ο σιδηρόδροµος παραµένει ασθενής. Οι
ράγες φαίνεται πως παραµένουν θανάσιµες. Ο Πρωθυπουργός
θα έπρεπε να πει έστω µία συγγνώµη. 

Στη συνείδηση του ελληνικού λαού η Κυβέρνησή σας έχει κα-
ταρρεύσει. Όλη η Ελλάδα ζητάει δικαιοσύνη για τους πενήντα
επτά νεκρούς της σιδηροδροµικής τραγωδίας. Και αυτό να το θυ-
µάστε όταν σηκώνετε το δάχτυλο στις οικογένειες των θυµάτων
και τους ζητάτε να καταπιούν την οργή και τη φωνή τους, απαι-
τώντας να πενθούν βαθιά. Πενήντα επτά ψυχές απαιτούν οι ένο-
χοι να λογοδοτήσουν όσο ψηλά κι αν βρίσκονται. Οι νεκροί θα
δικαιωθούν όταν δικαστούν και καταδικαστούν οι υπεύθυνοι. 

Έκτοτε, αντί να εξασφαλίσετε πραγµατικά ασφαλείς σιδηρο-
δροµικές διαδροµές, βάζετε µπροστά το πλυντήριο της συγκά-
λυψης. Είναι πιο κρίσιµο από ποτέ να αποδοθούν οι πολιτικές και
ποινικές ευθύνες, να τιµωρηθούν οι ένοχοι, να ανατραπούν οι πο-
λιτικές που απειλούν να οδηγήσουν σε νέα Τέµπη και να δοθούν
χρήµατα για την υγεία, την παιδεία και τις ασφαλείς µεταφορές. 

Μιλώντας για την παιδεία, µία από τις «σηµαίες» της Κυβέρνη-
σής σας ήταν η λεγόµενη «αριστεία». Και τι κάνατε; Ακριβώς τα
αντίθετα από όσα λέγατε και συνεχίζετε να λέτε. 

Το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η στάση της Κυβέρ-
νησής σας απέναντι στην έρευνα και την καινοτοµία, που σε κάθε
οµιλία σας µας λέτε πόσο σηµαντικοί παράγοντες είναι για την
ανάπτυξη και την πρόοδο της χώρας µας και ολόκληρης της ελ-
ληνικής κοινωνίας. 

Χαρακτηριστικές είναι οι δηλώσεις, όµως, του Πέτρου Κουµου-
τσάκου, Προέδρου του Τµήµατος Εφαρµοσµένων Μαθηµατικών
του Χάρβαρντ, που λέει, µεταξύ άλλων: «Πέρα από τα δοµικά
προβλήµατα, πέρα από τις αξιολογήσεις µας, που δεν λαµβάνο-
νταν υπ’ όψιν για τις χρηµατοδοτήσεις των ερευνητικών κέντρων,
καταλήξαµε να υπογράφουµε αιτήσεις και να περιµένουµε µήνες
για µία υπογραφή. Η Κυβέρνηση δεν καταλαβαίνει ότι η έρευνα
µπορεί να φέρει στη χώρα περισσότερα χρήµατα απ’ όσα ο του-
ρισµός και να συµβάλει στο να φτιάξουµε νέους ανθρώπους που
θα δηµιουργήσουν το αύριο του τόπου. Δυστυχώς, η βασική
έρευνα στην Ελλάδα δεν αµείβεται. Όσοι ασχολούνται µε αυτήν
παίρνουν µισθούς πείνας. Χωρίς κίνητρα πώς να αναπτυχθεί;». 

Και δεν είναι φυσικά µόνο αυτό. Ελλείψεις σε εκπαιδευτικούς,

συµπτύξεις τµηµάτων, προβλήµατα σε κτιριακές υποδοµές, χα-
µηλοί µισθοί, ελλιπής χρηµατοδότηση, απουσία επιµόρφωσης.
Το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα νοσεί βαθύτατα και αυτό είναι
αποδεκτό από τη συντριπτική πλειοψηφία όσων εµπλέκονται µε
τον ένα ή τον άλλο τρόπο µε το ελληνικό δηµόσιο σχολείο. 

Η ποιότητα της παρεχόµενης εκπαίδευσης υποβαθµίζεται ολο-
ένα και περισσότερο, παρά τις φιλότιµες προσπάθειες της πλει-
ονότητας των διδασκόντων. Οι όποιες αλλαγές και µεταρρυθ-
µίσεις έγιναν τα τελευταία χρόνια απέτυχαν, γιατί ήταν αποσπα-
σµατικές. 

Πρόκειται για σηµαντικά προβλήµατα και χρόνιες παθογένειες
που ταλανίζουν τα ελληνικά σχολεία. Το 59% των σχολικών κτι-
ρίων κατασκευάστηκε πριν από τον αντισεισµικό κανονισµό του
1985, ενώ το 33% µε τους κανονισµούς που ίσχυαν από το 1985
έως το 2020. 

Δηµιουργείτε υπερτµήµατα µε είκοσι πέντε, είκοσι έξι, είκοσι
επτά µαθητές, µε αρκετές δυσκολίες και διαγνώσεις µαθητών
που χρήζουν ειδικής στήριξης µέσα σε αυτά. 

Η Ελλάδα είναι τελευταία, σύµφωνα µε τον ΟΟΣΑ, στις δαπά-
νες για την εκπαίδευση. Σύµφωνα µε την τελευταία έκθεση, στη
χώρα µας οι δαπάνες για την πρωτοβάθµια, τη δευτεροβάθµια
και την τριτοβάθµια εκπαίδευση, συµπεριλαµβανοµένης της µη
τυπικής µάθησης, φτάνουν περίπου το 7%, παραµένοντας στο
χαµηλότερο επίπεδο µαζί µε την Ιταλία. Κατά µέσο όρο οι χώρες
του ΟΟΣΑ αφιερώνουν περίπου το 12% των κρατικών δαπανών
στην εκπαίδευση, µε τα υψηλότερα ποσοστά, άνω του 15%, να
καταγράφονται στην Κόστα Ρίκα, στο Ισραήλ και την Ελβετία. 

Αν συγκρίνουµε τις δηµόσιες δαπάνες παιδείας µε το ΑΕΠ, που
είναι ο διεθνής δείκτης σύγκρισης, θα διαπιστώσουµε ότι αυτές
το 2024 παραµένουν στο 2,8% του ΑΕΠ, καταγράφοντας µάλιστα
και µία µικρή πτώση 0,1% από το προηγούµενο ποσοστό 2,9%,
ενώ ο µέσος ευρωπαϊκός δείκτης στις δαπάνες αυτές κυµαίνεται
στο 5%-5,5% τα τελευταία χρόνια. 

Σταθερά η χώρα µας βρίσκεται στις τελευταίες θέσεις της Ευ-
ρώπης σε ό,τι αφορά τις εκπαιδευτικές δαπάνες ως ποσοστό επί
των συνολικών δηµοσίων δαπανών 7,2% έναντι 9,5% της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

Συµπερασµατικά, η έλλειψη εµπιστοσύνης απέναντι στους θε-
σµούς είναι χαρακτηριστικό γνώρισµα των κοινωνιών που µαστί-
ζονται από διαφθορά. Δεν έγινε τίποτα απ’ αυτά που έπρεπε να
γίνουν. Τα Τέµπη δεν ήταν απλά µια τραγωδία, ήταν και παραµέ-
νουν έγκληµα. 

Το ψέµα όµως έχει κοντά «ποδάρια». Αν τα ελάχιστα επίπεδα
ασφάλειας είχαν καθοριστεί από το αρµόδιο Υπουργείο και εφαρ-
µόζονταν, οι πενήντα επτά αυτοί οι συνάνθρωποί µας θα ήταν σή-
µερα κοντά µας. 

Λέτε ότι η βασική σιδηροδροµική γραµµή της χώρας Αθήνα-
Θεσσαλονίκη θα είναι άρτια το 2027. Άρα, δεν έχετε κάνει τίποτα
µετά από το έγκληµα των Τεµπών. Στη συνείδηση του ελληνικού
λαού έχετε ήδη καταρρεύσει. 

Από την πρώτη στιγµή οι µοναδικοί που µιλήσαµε για το ξυλό-
λιο, για το µπάζωµα και για την ενοχή της Κυβέρνησης για το πο-
λύνεκρο σιδηροδροµικό δυστύχηµα ήταν η Ελληνική Λύση. Το
έχουµε πει, θα το ξαναπούµε και θα το υλοποιήσουµε. Η Ελληνική
Λύση δεν θα σταµατήσει ποτέ και πουθενά µέχρι οι εµπλεκόµενοι
στο εθνικό έγκληµα των Τεµπών να οδηγηθούν εκεί που πρέπει,
αν θέλουµε να µιλάµε για πραγµατική δικαιοσύνη. Στη φυλακή!
Ως εδώ η ατιµωρησία. Μόνο µε αυτό τον τρόπο θα δικαιωθούν οι
ψυχές. 

Και θα µου επιτρέψετε να διαβάσω ένα ποίηµα για τις µανάδες
που έχασαν τα παιδιά τους: «Όλα µου φαίνονται πως είναι ένα
ψέµα. Θολώνει ο νους. Έρχεσαι στα όνειρά µου. Δικαίωση ζητάς.
Ψυχές που φτερουγίσατε, πετάξατε ψηλά. Σηκώνουµε τα χέρια
µας στον ουρανό. Το βλέµµα σου ζητάω. Είµαι η µάνα η γλυκιά,
αυτή που σε ζητάει. Το µόνο που ακούω είναι «δικαίωση»». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την

κυρία Ασηµακοπούλου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Σπυρίδων Μπιµπίλας από την Πλεύση Ελευ-

θερίας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ. 
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Και ευχαριστώ ιδιαιτέρως τον κ. Φόρτωµα που µου έδωσε τη
θέση του, γιατί έχω ΔΣ στο Σωµατείο Ηθοποιών για τις συλλογι-
κές συµβάσεις σε λίγο. 

Ευτυχώς, αγαπητοί συνάδελφοι, που εγώ ανήκω στον χώρο
της τέχνης, οπότε µπορώ να διακρίνω. Και δυστυχώς, βλέπω
µετά λύπης µου πόσο κακό και φθηνό θέατρο παίζετε εδώ µέσα,
κάτι που µε κάνει να απογοητεύοµαι: Φωνές, φανφάρες, µούτες,
κούνηµα του δαχτύλου. 

Είδαµε έναν Πρωθυπουργό αµετανόητο, άκαρδο, ανάλγητο και
ασεβή απέναντι στο τραγικό γεγονός. Τον έχουµε ακούσει αµέ-
σως µετά το έγκληµα να διαβεβαιώνει ότι όλα ήταν σύννοµα και
δεν υπήρχαν παράνοµα υλικά. Δύο χρόνια µετά όµως και, φυσικά
µετά τις εκλογές, που έγιναν µε την απόκρυψη της αλήθειας, να
µας λέει ότι παραπλανήθηκε ο καηµένος. Από ποιους; Δεν τους
βρήκατε ακόµα;  

Και τώρα, µήπως πάλι τον παραπλανούν; Η πυρόσφαιρα που
κατέκαψε τους ανθρώπους ζωντανούς έπεσε µήπως από το µα-
κρινό υπερπέραν; Ποιον κοροϊδεύετε ή ποιον θέλετε να καλύ-
ψετε; 

Είδαµε τον κ. Βορίδη, που προέρχεται από τον δεξιότερο χώρο
της Νέας Δηµοκρατίας, να βγαίνει εκτός εαυτού, να κοκκινίζει
ωρυόµενος, να µας κουνάει το δάχτυλο και χωρίς ντροπή να µας
κατονοµάζει όλους συλλήβδην, όλους εµάς της Πλεύσης Ελευ-
θερίας, «σταλινικούς». 

Πάτε καλά; Ξέρετε καλά την πορεία µας και µας κατηγορείτε
µε ό,τι σας κατέβει; 

Ακούσαµε τον κ. Γεωργιάδη εν εξάλλω και στη Βουλή και στα
κανάλια. Ονοµάζει µε τη γλώσσα της αγοράς την κ. Κωνσταντο-
πούλου, την Πρόεδρό µας, «κακιά γυναίκα». Άρα, όσοι την ακο-
λουθούµε πρέπει να είµαστε κι εµείς κακοί, κατά την άποψή του;
Ελπίζω ότι δεν έχει και για µένα την ίδια άποψη βάσει των συνο-
µιλιών που έχουµε κάνει. Επίσης, εκείνη λέει ότι καθοδηγεί τα
εκατοµµύρια των πολιτών που προσέρχονται στις διαδηλώσεις. 

Μα, αν είναι έτσι, κύριε Γεωργιάδη µου, τότε σίγουρα είναι η
επόµενη Πρωθυπουργός. Εσάς, που δεν συναισθάνεστε όλα
αυτά που έγιναν, πώς να σας χαρακτηρίσουµε; Ακόµα έχουµε
στα αυτιά µας τη φωνή του κ. Μαρκόπουλου να ουρλιάζει στην
εξεταστική επιτροπή και να αποκλείει την κ. Κωνσταντοπούλου,
που µάχεται για να βρεθεί η αλήθεια. «Μικρό συµβάν», λέει ο κ.
Βορίδης το έγκληµα των Τεµπών. Πόσο µικρό µπροστά σε όλα
όσα συµβαίνουν στον πλανήτη; Αν µέσα στο τρένο ήταν το δικό
του παιδί, θα έλεγε ότι είναι µικρό το συµβάν; Εγώ ντρέποµαι που
το ακούω. Δεν σέβεστε έτσι ούτε τις ψυχές που χάθηκαν ούτε
τους συγγενείς που από τότε έχασαν τη γαλήνη τους και τους δι-
κούς τους που θα ζουν µε ένα µεγάλο τραύµα. 

Έχετε βάλει το φερέφωνό σας, τον κ. Πορτοσάλτε, καθηµερινά
να κάνει προπαγάνδα εναντίον όλης της Αντιπολίτευσης και να
µιλάει ξεδιάντροπα για θυσία µετατρέποντας τα νεκρά παιδιά σε
Ιφιγένειες. Ε, ντροπή δεν υπάρχει. Και, φυσικά, µετά από όλα όσα
συµβαίνουν στο τέλος θα κερδίσετε και θα αυτοχειροκροτηθείτε. 

Και όχι, δεν είναι µόνο οι πενήντα επτά νεκροί που µας απα-
σχολούν, είναι και οι πολυτραυµατίες, αυτοί που σώθηκαν και
είναι στους ψυχολόγους γιατί ο χρόνος σταµάτησε για αυτούς
εκείνη τη βραδιά. 

Γι’ αυτό σας µιλάω µε τη γλώσσα της καρδιάς σα λαβωµένος
πολίτης αυτής της χώρας που το ίδιο αισθάνονται και οι υπόλοι-
ποι και δεν σας ανέχονται άλλο. Μιλάω και για τον νεαρό Γερά-
σιµο, που µόλις προχθές γύρισε στην Ελλάδα και είναι ακόµα σε
κώµα. Ένας νεαρός είκοσι δύο ετών είναι ο πεντηκοστός όγδοος
άνθρωπος και δεν µιλάει κανείς γι’ αυτόν. Δεν τον υπολογίζουµε;

Είµαστε εδώ για µια υπόθεση που έχει συγκλονίσει όλο τον ελ-
ληνικό λαό. Πιθανόν δεν έχετε αντιληφθεί ακόµα τη δυσαρµονία
που υπάρχει ανάµεσα στην εκλεγµένη Κυβέρνηση του 41% και
του 28% των ευρωεκλογών του ελληνικού λαού, που ήδη µε τις
δηµοσκοπήσεις έχει φτάσει στο 23%. Και όλα αυτά επετεύχθη-
σαν βάσει ενός ληστρικού, αντιδηµοκρατικού νόµου, κατά την
άποψή µου, που υφαρπάζει πενήντα έδρες από όλους τους άλ-
λους. Γιατί υπάρχει αυτή η δυσαρµονία;

Γιατί εγώ που σας µιλάω µε τη γλώσσα της καρδιάς έχω αντι-
ληφθεί, όπως και κάθε πολίτης της πατρίδας µας, ακόµα και οι
ψηφοφόροι σας που ντρέπονται πια, πως υπεύθυνοι γι’ αυτό το

τραγικό έγκληµα και για τον απαράδεκτο θάνατο των πενήντα
επτά κυρίως νέων ανθρώπων είναι υπεύθυνοι πολλοί άνθρωποι,
που µε ανεύθυνο τρόπο προσπάθησαν να ενταφιάσουν την αλή-
θεια όχι µόνο µε το µπάζωµα, το οποίο επέβλεπε ο κ. Τριαντό-
πουλος -αλήθεια, εκείνη την ώρα τι έκανε εκεί; Βόλτα; Δεν ήταν
υπεύθυνος;- αλλά και µε τις δεκάδες δηλώσεις σας ότι όλα οφεί-
λονται µόνο σε ένα ανθρώπινο λάθος. Ασφαλώς και υπήρχε και
ανθρώπινο λάθος από τον παράνοµα προσληφθέντα µε ρουσφέτι
σταθµάρχη, αλλά όλοι εσείς δεν ντρέπεστε να χειροκροτείτε έναν
ανεύθυνο Υπουργό, που λίγες µέρες πριν το δυστύχηµα βροντο-
φώναζε για την ασφάλεια των τρένων και τον βάλατε ξανά ως
υποψήφιο για να εκλεγεί Βουλευτής; 

Ποιος έδινε εντολές για να διαταραχθεί ο τόπος του µαρτυ-
ρίου; Από την πρώτη στιγµή έπρεπε να τον ψάχνετε αυτόν τον
υπεύθυνο. Όµως, τώρα έχουµε και ένα e-mail, το οποίο περιµέ-
νουµε να έρθει. Θα έρθει ή δεν θα έρθει;

Ποιος άφησε τους σιδηροδρόµους στην τύχη τους; Ποιοι είναι
οι υπεύθυνοι και από τα άλλα κόµµατα που δεν νοιάστηκαν για
την πραγµατοποίηση της Σύµβασης 717;

Όλα αφέθηκαν στην τύχη τους δυστυχώς. Πάµε και όπου βγει.
Αυτή είναι η σύγχρονη Ελλάδα. Αυτό σας χαρακτηρίζει. Και δεν
τολµάτε να ζητάτε συγνώµη και φροντίσατε να κρύψετε την αλή-
θεια, γιατί έτσι κερδίσατε τις εκλογές µε το ψέµα. Αν όλα όσα ξέ-
ρουµε σήµερα, τα ξέραµε πριν τις εκλογές, το 41% να είστε
σίγουροι ότι θα είχε πάει περίπατο και κουνάτε συνεχώς το δά-
χτυλο και µε αλαζονεία και έπαρση µας λέτε ότι κατέχετε την
πλειοψηφία των κλεµµένων εδρών και κάνετε ό,τι γουστάρετε.

Ελπίζω στις επόµενες εκλογές το 50% των ανθρώπων που δεν
ψήφισαν καθόλου να προσέλθουν στις κάλπες. Η κατακερµατι-
σµένη Αντιπολίτευση, που έχει την πλειοψηφία στις καρδιές του
ελληνικού λαού, θα σας καταγγέλλει µέχρι και ο τελευταίος πο-
λίτης να καταλάβει πως µεθοδεύσατε τη συγκάλυψη του τροµε-
ρού αυτού εγκλήµατος. 

Ο λαός έδωσε το µήνυµα στις τεράστιες διαδηλώσεις και στην
Κυβέρνηση και στην κατακερµατισµένη Αντιπολίτευση. Έδωσε
µήνυµα στις φωνασκίες των Υπουργών σας και απάντησε στον κ.
Φλωρίδη που είπε πως «όσοι µιλάνε για το µπάζωµα είµαστε για
τα µπάζα». Στους καθρέπτες κοιτάχτηκαν κάποιοι; Ακόµα και στο
πιο µικρό ατύχηµα γνωρίζουν ότι δεν πρέπει να πειραχτεί τίποτα
µέχρι να έρθουν οι πραγµατογνώµονες. Εσείς από την πρώτη στι-
γµή µαζεύατε κακήν-κακώς και άρον-άρον ό,τι έδειχνε την αλή-
θεια: υπολείµµατα, σιδερικά, αντικείµενα. Όλα στα οικόπεδα. 

Ευτυχώς υπάρχει αυτή η γυναίκα, η κ. Καρυστιανού, η εθνική
µάνα θα την έλεγα εγώ και άλλοι συγγενείς που δεν το έβαλαν
κάτω για να φωτιστεί η αλήθεια µαζί µε µαχητικούς ανθρώπους
από την Αντιπολίτευση.

Και σας ερωτώ: Την εποµένη του τραγικού συµβάντος, όταν επι-
σκέφθηκε ο κ. Πρωθυπουργός τον τόπο της τραγωδίας, τι δουλειά
είχαν εκεί, όπως βλέπουµε στις φωτογραφίες, νατοϊκοί πιλότοι; Τι
γύρευαν αξιωµατούχοι της Πολεµικής Αεροπορίας; Εάν είναι προ-
ϊόν φωτοµοντάζ, να µας το πείτε. Ποιος τους έφερε; Ποιος έφερε
τις µπουλντόζες; Ποιος τις πλήρωσε; Ποιος συνέστησε ετεροχρο-
νισµένα εταιρεία που πληρώθηκε εκ των προτέρων; Ποιος διέ-
πραξε ύβρη ανακατεύοντας υπολείµµατα ανθρώπων;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό πιθανόν ακόµη.
Για τα 650.000 ευρώ του µπαζώµατος υπέγραψαν αρχικά ο

Υπουργός Ανάπτυξης Νίκος Παπαθανάσης και ο Υφυπουργός
Γιάννης Τσακίρης, ο οποίος µετατέθηκε τώρα σε ευρωπαϊκό
πόστο, προκειµένου ο κ. Τριαντόπουλος να συντονίσει ακολού-
θως το µπάζωµα των στοιχείων, όπως ο ίδιος οµολόγησε δηµόσια
µε δύο Δελτία Τύπου 3 και 6 Μαρτίου του 2023. Το γνωρίζει η Κυ-
βέρνηση, αλλά δεν το παραδέχεται.

Ο εργολάβος που συµµετείχε στις εργασίες του σηµείου της
τραγωδίας λέει πως τα ξηµερώµατα τού τηλεφώνησαν από την
περιφέρεια. Γιατί δεν αίρεται το απόρρητο των τηλεφώνων όλων,
από τον πιο απλό πυροσβέστη έως τον Πρωθυπουργό; Τότε θα
γνωρίζαµε όλοι ποιος είπε, τι και σε ποιον, ποιος έδωσε εντολές
και σε ποιον. Τι προσπαθείτε να κρύψετε; Ασφαλώς φοβάστε την
πτώση σας. 
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Γιατί δεν παίρνετε το µήνυµα που στέλνουν τα εκατοµµύρια
του λαού που τον φοβάστε και γι’ αυτό τον διαλύετε στις µεγα-
λειώδεις συγκεντρώσεις µε κατάχρηση βίας από ένστολους, οι
οποίοι όλως περιέργως δεν πάνε να ψάξουν τις ταυτότητες των
παράξενων τύπων µε τις κουκούλες, τα πέτσινα µπουφάν, έστω
και για να τους ζητήσουν στοιχεία πριν τα επεισόδια, οι οποίοι
κυκλοφορούν ανάµεσά µας και τους βλέπουµε; Τους βλέπουµε.

Και, µάλιστα, έχω µια πληροφορία από τον δηµοσιογράφο Δη-
µήτρη Χαλκιά, που σας παρακαλώ να την ελέγξετε, γιατί έχει κλη-
θεί σε απολογία συγκεκριµένος αστυνοµικός -έχω το όνοµά του-
γιατί δηµοσίευσε στον προσωπικό του λογαριασµό του Tic Toc,
που φαίνονται αστυνοµικοί οι οποίοι είναι κουκουλοφόροι. Αυτό
θα πρέπει να το ψάξετε. Και εσείς γινωµένοι περισσότερο αλα-
ζόνες καταντάτε επικίνδυνοι, γιατί κυνηγάτε τον λαό και κάποιοι
από εσάς απαξιωτικά τον λέτε όχλο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Όµως, αυτός ο λαός είναι τέτοιος,
ώστε του δίνεται η δύναµη να δηµιουργούνται αυτές οι µεγαλει-
ώδεις συγκεντρώσεις διαµαρτυρίας του λαού και όχι του στενού
εκλογικού σώµατος που ψήφισε πριν δύο χρόνια. 

Όµως, χρειάστηκαν δύο χρόνια για να ακούσετε τις κραυγές
απελπισίας των συγγενών των θυµάτων µε τη διεθνοποίηση του
θέµατος, µε την πίεση της Αντιπολίτευσης, µε τα παλλαϊκά µέ-
τωπα οργής στην Ελλάδα και στο εξωτερικό για να φτάσουµε σε
παραιτήσεις κυβερνητικών στελεχών σε µια κοινωνία που βοά,
που βοά για το έγκληµα στα Τέµπη. Λέτε ότι αρκούν τα δύο εξι-
λαστήρια θύµατα, του κ. Παπαγεωργίου και του κ. Τριαντόπου-
λου; Μα, αυτοί φωνάζουν πως είναι αθώοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Και να δούµε πώς θα προχωρήσετε
στην προανακριτική και πώς θα λειτουργήσετε για να ρίξετε ή όχι
στάχτη στα µάτια του κόσµου. Εάν η λέξη συγγνώµη και µεταµέ-
λεια δεν υπάρχει για εσάς, σίγουρα θα γίνετε πιο αντιπαθείς και
πώς θα κοιτάξετε µετά στα µάτια τον ελληνικό λαό, τους γονείς
των θυµάτων και κυρίως την κ. Καρυστιανού, που αφύπνισε τους
πάντες; Καθίστε εκεί και αυτοχειροκροτηθείτε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπιµπίλα.
Για την ενηµέρωσή σας σε συνεννόηση και µε τον Πρόεδρο

της Βουλής και για να δώσουµε τη δυνατότητα να µιλήσουν όσο
το δυνατόν περισσότεροι Βουλευτές, οι οµιλίες των Κοινοβου-
λευτικών Εκπροσώπων µε αντίστροφη σειρά θα ξεκινήσουν στις
14.00’. Εποµένως, µέχρι τις 14.00’ θα µπορούν να µιλούν Βου-
λευτές.

Τον λόγο έχει ο κ. Αυλωνίτης. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Σήµερα ήλπιζα, που είναι και η τελευταία µέρα, να έχει παραι-

τηθεί η Κυβέρνηση, να κριθεί από τον λαό µε εκλογές και ήταν
µια θαυµάσια ευκαιρία µε τη συζήτηση της πρότασης δυσπιστίας.
Και αντί αυτού, παρακολουθώ πολλές οµιλίες αυτές τις δύο
µέρες. Υπάρχει η διάθεση ειρωνείας, διαστρέβλωσης, µας κου-
νάτε το δάχτυλο. 

Εάν µετρούνταν όλοι αυτοί οι οποίοι συγκεντρώθηκαν σε όλες
τις πόλεις της Ελλάδας και του εξωτερικού και αν ίσχυε το παλιό
άρθρο του Συντάγµατος που ορίζει την περίφηµη δυσαρµονία
της ασκούµενης πολιτικής µε τη λαϊκή βούληση, έπρεπε ήδη ο
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας να σας είχε παραιτήσει. Το θυµάστε
όλοι αυτό το άρθρο; Έτσι δεν είναι;

Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός την Τετάρτη µέµφθηκε τις πλατείες,
έκανε λόγο για λαϊκισµό και υποστήριξε ότι το αίτηµα των πολι-
τών -ακούστε σε τι συµπέρασµα κατέληξε ο Πρωθυπουργός µας-
, ότι το σύνθηµα ήταν να ανέβει η Ελλάδα λίγο ψηλότερα. 

Έχω την εντύπωση ότι ούτε από την τηλεόραση δεν παρακο-
λούθησε τις συγκεντρώσεις. Όχι, κύριε Μητσοτάκη, δεν ήταν
αυτό το αίτηµα. Το αίτηµα του κόσµου ήταν δικαιοσύνη. Δικαίωση
ζητούν για τις πενήντα επτά ψυχές του εγκλήµατος στα Τέµπη.
Να παραιτηθείτε απαιτούν. Πώς εγώ που ήµουν στη συγκέ-
ντρωση στο Σύνταγµα άκουγα συνεχώς «παραιτήσου, Μητσο-
τάκη» και άλλες υβριστικές φράσεις τις οποίες προφανώς δεν
υιοθετώ; 

Κι ο κ. Πρωθυπουργός τι βρήκε να πει σε όλον αυτόν τον λαϊκό
ξεσηκωµό; Ότι, λέει, θα κατοχυρώσει την αξιολόγηση στο δηµό-
σιο. Δείτε όµως πρώτα τη δική σας αξιολόγηση, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας. Σας αξιολόγησαν εκατοµµύρια πολιτών στους δρό-
µους αυτές τις µέρες. Ακούστε τους πριν να είναι αργά. 

Αν θέλετε να φέρετε ένα σύστηµα προς συζήτηση, όχι όπως
τα προηγούµενα, για τους διορισµούς, φέρτε επιτέλους τη ριζική
αλλαγή του άρθρου 86 του Συντάγµατος που προσδιορίζει τον
εφαρµοστικό νόµο περί ευθύνης Υπουργών, που σε κάθε περί-
πτωση αυτή η διάταξη θα πρέπει άµεσα να αναθεωρηθεί. Το φω-
νάζουν όλοι. Φωνάζουν οι συγγενείς των θυµάτων ότι θα πρέπει
οι Υπουργοί να αντιµετωπίζονται όπως όλοι οι Έλληνες πολίτες
από τον φυσικό τους δικαστή. 

Μη µου πείτε ότι δεν το έχετε ακούσει. Μη µου πείτε ότι δεν
έχετε ακούσει συνταγµατολόγους να λένε κάτι τέτοιο. Μη µου
πείτε, εν όψει της Αναθεώρησης του Συντάγµατος, ότι δεν έχετε
ακούσει για την τροποποίηση του νόµου περί ευθύνης Υπουρ-
γών! Το ζήτησαν εξάλλου κάπου ενάµισι εκατοµµύρια άνθρωποι
οι οποίοι υπέγραψαν το σχετικό έγγραφο που είχε συντάξει η κ.
Καρυστιανού και οι συνεργάτες της. 

Θέλω να είµαι απόλυτα ξεκάθαρος και το χρωστάω κι εγώ,
όπως όλοι µας, στον τιτάνιο αγώνα που δίνουν οι οικογένειες των
θυµάτων του εγκλήµατος στα Τέµπη, στη νοµική µου υπόσταση,
µιας και είµαι δικηγόρος και στη συνείδησή µου, µια και συµµε-
τείχα στην απαράδεκτη από κάθε άποψη εξεταστική επιτροπή
που είχατε συστήσει, που είχατε συντονίσει, που εσείς κλείσατε
τις εργασίες της άρον άρον, µε τις απαγορεύσεις για κλήση µαρ-
τύρων, όπως θυµάστε, κύριε Κόκκαλη, µε τον Τριαντόπουλο, την
άρνηση αποκάλυψης της αλήθειας, την αλαζονική στάση του κ.
Καραµανλή. 

Είδα το σχετικό βίντεο χθες, όταν τον ρωτούσα, όταν τον ρω-
τούσαν και άλλοι συνάδελφοι στην Εξεταστική Επιτροπή. Είχε τέ-
τοια αλαζονεία ο άνθρωπος, µα, τέτοια αλαζονεία! Δεν έχει ένα
αίσθηµα έστω ντροπής ο κ. Καραµανλής; Και υπάρχει απροθυµία
φυσικά να αποκαλυφθεί η αλήθεια. 

Απείχα χθες, προχθές συνειδητά της ψηφοφορίας για τη σύ-
σταση προανακριτικής επιτροπής για τον κ. Τριαντόπουλο, την
οποία έσπευσε να αποδεχθεί ως σωσίβιο σωτηρίας, ως άλλοθι η
Κυβέρνηση, γιατί εξ αρχής δεσµεύτηκα ότι θα ψηφίσω µόνο αν
συναινούν οι οικογένειες των θυµάτων, αν έχει ολοκληρωθεί η δι-
κογραφία, να συµπεριλάβει όλους τους εµπλεκόµενους Υπουρ-
γούς και να καλύψει όλα τα εγκλήµατα, πριν και µετά το µπά-
ζωµα, κατά τη σύγκρουση και µετά τη σύγκρουση των τρένων.
Αυτό απαιτεί η νοµική και ηθική συνείδηση των Ελλήνων, των Ελ-
λήνων Βουλευτών. Όλη η υπόθεση είναι µία. 

Για να σας ρωτήσω κάτι εκτός κειµένου. Ας υποθέσουµε ότι ο
κ. Τριαντόπουλος απαλλάσσεται. Αυτός φέρεται ως ο φυσικός
αυτουργός του µπαζώµατος, όπως ο κ. Αγοραστός. Ο ηθικός αυ-
τουργός αυτής της ιστορίας ποιος είναι; Ο κ. Μητσοτάκης. 

Ρωτώ, λοιπόν, τους νοµικούς εγώ, αν καταλήξουµε σε ένα τέ-
τοιο συµπέρασµα και η προανακριτική επιτροπή και η Βουλή κρί-
νει ότι ο κ. Τριαντόπουλος δεν πρέπει να πάει στο δικαστήριο και
δεν πρέπει να ασκηθεί ποινική δίωξη, όλοι οι άλλοι απαλλάσσο-
νται, από τον Μητσοτάκη µέχρι τις απιστίες που θα αναφέρω σε
λίγο. 

Επιµένω, λοιπόν, ότι µε τη σύσταση προανακριτικής µόνο για
τον Τριαντόπουλο και µόνο για το µπάζωµα δεν θα αποδοθεί δι-
καιοσύνη. Εάν σεβόµαστε τον ελληνικό λαό, πρέπει όλοι οι υπεύ-
θυνοι για το έγκληµα των Τεµπών να οδηγηθούν στο φυσικό τους
δικαστή. Προς επίρρωση αυτού ήρθε η ηχηρή απάντηση προχθές
µε εξώδικο στη Βουλή από την κ. Καρυστιανού. Δεν διαβάζω το
απόσπασµα γιατί δεν έχω χρόνο. 

Για όσους δεν θυµούνται ή βολικά ξεχνούν, εγώ -και µε συγ-
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χωρείτε που λέω το «εγώ», αλλά πρέπει έτσι να είναι, γιατί έγινε
ως γεγονός- µαζί µε τον συνάδελφό µου, τον κ. Κόκκαλη που
είναι στο ακροατήριο, πήγαµε στις δικαστικές αρχές της Λάρισας
τον Σεπτέµβριο του 2024 και υποβάλαµε αίτηµα αναβάθµισης σε
κακούργηµα της κατηγορίας για το µπάζωµα του χώρου του
εγκλήµατος στα Τέµπη και άσκησης συµπληρωµατικής ποινικής
δίωξης σε βαθµό κακουργήµατος για απιστία σε βάρος του Δη-
µοσίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μιλάω για το µπάζωµα. Ακούστε: Μιλάµε για 647.000 ευρώ,
58.000 για πρόσβαση στον χώρο του εγκλήµατος, 75.000 για κα-
τασκευή περιφράξεων στον µαρτυρικό τόπο στο Κουλούρι,
55.000 για χρήση βαρέων µηχανηµάτων, 278.000 για χρήση γε-
ρανοφόρων, τηλεσκοπικών µηχανηµάτων κ.λπ.. Επίσης 178.560
ευρώ για χρήση γερανοφόρων, τηλεσκοπικών µηχανηµάτων στο
Κουλούρι, δηλαδή 255.000 ευρώ δαπανήθηκαν στο Κουλούρι,
εκεί που βρίσκονται τµήµατα, κοµµάτια από τα παιδιά που κατα-
κάηκαν, εξαϋλώθηκαν και που σκοτώθηκαν στη σύγκρουση. 

Και αυτά τα έδωσε η Κυβέρνηση και βλέπεις στην τηλεόραση
τον κ. Μητσοτάκη να λέει «µα, δεν τα ξέρω εγώ αυτά»! Τι Πρω-
θυπουργός είναι αυτός ο άνθρωπος, που χάθηκαν πενήντα επτά
ψυχές, που δεν παρακολούθησε από την πρώτη στιγµή την εξέ-
λιξη της όλης υπόθεσης και τη διερεύνηση του εγκλήµατος; Μα,
τι άνθρωπος είναι αυτός! Συνεχώς δεν ξέρει, αυτός ο οποίος ψή-
φισε τον επιτελικό νόµο που είναι πάνω στην πυραµίδα, τη διοι-
κητική, την κυβερνητική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Πέστε µου, σας πα-
ρακαλώ! Τι ευθύνες έχει ο Πρωθυπουργός; 

Θεωρώ τον εαυτό µου και θεωρώ και εσένα, Βασίλη Κόκκαλη,
ότι είµαστε βαθιά γνώστες της ποινικής δικογραφίας. Το σύνολο
σχεδόν των µηνύσεων, αγαπητοί συνάδελφοι, µηνύουν τον Πρω-
θυπουργό της χώρας.

Σας ρωτάω και τελειώνω και φεύγω από το κείµενό µου. Πέστε
µου το εξής: Ένας ο οποίος έχει την αίσθηση της τιµής και της
υπόληψης και που ακούει στους δρόµους ότι είναι έτσι ή αλλιώς,
που τον βρίζουν εκατοµµύρια του λαού τον οποίον κυβερνάει και
έχει εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη, όπως και όλοι σας λέτε συνε-
χώς στις οµιλίες σας, γιατί δεν πηγαίνει στη δικαιοσύνη την οποία
εµπιστεύεστε να τους αθωώσει, έτσι ώστε να πάτε στα παιδιά
σας εκείνη την ηµέρα που θα βγει η απαλλακτική απόφαση και
να τους πείσετε ότι είστε αθώοι. Γιατί δεν το κάνετε; Δεν είναι
ντροπή;

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Σίµος Κεδίκογλου από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν µια κυβέρνηση έχει συ-

µπαγή κοινοβουλευτική πλειοψηφία, όπως φαντάζοµαι ότι έχετε
διαπιστώσει πολλάκις, µία πρόταση µοµφής είναι πάντα ευπρόσ-
δεκτη, ακόµα και σε δύσκολες περιόδους, για να µην πω ιδιαί-
τερα σε δύσκολες περιόδους, όπως είναι η παρούσα συγκυρία.
Είναι µία ευκαιρία να διατρανώσουµε την ενότητά µας, την απο-
φασιστικότητά µας, τη θέλησή µας να ολοκληρώσουµε την απο-
στολή µας, να υλοποιήσουµε τη δέσµευσή µας, να κάνουµε την
Ελλάδα καλύτερη. 

Η πρόταση µοµφής είναι επίσης ευπρόσδεκτη γιατί αποδει-
κνύει εξόφθαλµα την ένδεια σχεδίου και εναλλακτικής πρότασης
της Αντιπολίτευσης. Χρειαστήκατε µέρες, να µην πω εβδοµάδες,
κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, για να καταλήξετε σε ένα
κοινό κείµενο πρότασης µοµφής. Ακόµα και για την ώρα κατάθε-
σης κάνατε παζάρια µέχρι την τελευταία στιγµή. Ωραία εικόνα
ενωµένης Αντιπολίτευσης! 

Ας πούµε -εξαιρετικώς υποθετικά- ότι το καταφέρνετε, που δεν
θα το καταφέρετε, γιατί η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δη-
µοκρατίας θα αποδειχθεί για άλλη µία φορά ασπίδα της δηµο-
κρατίας µας, της πατρίδας µας.

Γιατί αν οι φρούδες ελπίδες σας επιβεβαιώνονταν, τι θα κάνατε
µετά; Δεν έχετε σχέδιο, δεν έχετε στοιχειώδη συνεννόηση, δεν

µπορείτε να συµφωνήσετε σε τίποτα πέραν της απέχθειάς σας,
του µίσους σας για τον Πρωθυπουργό. Τι θα κάνετε µέσα σε έναν
κόσµο που αλλάζει ραγδαία, που αλλάζει ανησυχητικά, εξαιρε-
τικά ανησυχητικά;

Σε µία περίοδο όπου πρώτιστο καθήκον µας είναι να κρατή-
σουµε τους Έλληνες ενωµένους, να κρατήσουµε την πατρίδα
µας δυνατή, εσείς ευελπιστείτε -επί µαταίω επιµένω- στον κατα-
κερµατισµό της κοινωνίας, στον διχασµό των πολιτών, για να
αποκοµίσετε ένα πρόσκαιρο πολιτικό όφελος, κάτι που και πάλι
δεν διαφαίνεται να το πετυχαίνετε.

Μας κατηγορείτε για τη στάση µας έναντι των συγγενών των
θυµάτων, ενώ από την πρώτη στιγµή µε πρώτο τον Πρωθυ-
πουργό σκύβουµε το κεφάλι µπροστά στην ανείπωτη οδύνη της
απώλειας ό,τι πολυτιµότερου υπάρχει.

Απορρίπτω µετά βδελυγµίας τις απαράδεκτες κατηγορίες σας
περί δήθεν συγκάλυψης όχι µόνον ως κυβερνητικός Βουλευτής,
αλλά και ως γονιός που τρέµω στην ιδέα να πάθουν κάτι τα παιδιά
µου. Πώς τολµάτε να εκτοξεύετε τέτοιες αβάσιµες κατηγορίες;
Πώς τολµάτε να καπηλεύεστε ανερυθρίαστα τον πόνο ενός ολό-
κληρου λαού; Ελλείψει σχεδίου, ελλείψει προτάσεων, καταλήξατε
να εργαλειοποιείτε µία τραγωδία και µάλιστα µε τον χειρότερο
δυνατό τρόπο, µε fake news, µε αήθεις χαρακτηρισµούς, µε χυ-
δαίο λόγο. Δηλητηριάζετε την πολιτική και κοινωνική ζωή. Φθά-
σατε στο σηµείο να αµφισβητείτε τη δικαιοσύνη, να την απορ-
ρίπτετε. Και αναρωτιέµαι µε τι θέλετε να την αντικαταστήσετε;
Με λαϊκά δικαστήρια; Με κρεµάλες στις πλατείες; Με αυτοδικία;
Πολύ επικίνδυνα µονοπάτια έχετε διαλέξει. Σε µία δηµοκρατία
µόνο η δικαιοσύνη µπορεί να δίνει απαντήσεις σε τέτοια θέµατα.
Δεν ξέρω αν έχετε ονειρώξεις για άλλα καθεστώτα, αλλά εµείς
πιστεύουµε στη δηµοκρατία µας και η δικαιοσύνη είναι βασικός
πυλώνας της.

Από την πρώτη στιγµή είπαµε -και δεν θα κουραστούµε να επα-
ναλαµβάνουµε- ότι µόνο η δικαιοσύνη µπορεί να δώσει απαντή-
σεις για την τραγωδία των Τεµπών. Μόνο η δικαιοσύνη µπορεί να
τα φέρει όλα στο φως, να αναδείξει την αλήθεια, να αποκαλύψει
τους ενόχους και να τους τιµωρήσει. Μόνο η δικαιοσύνη! Και θα
το κάνει. Τελεία και παύλα.

Να επανέλθω, όµως, στα περί συγκάλυψης. Δεν µας λέτε ποιον
θέλουµε να συγκαλύψουµε. Ποιο είναι το κίνητρό µας για συγκά-
λυψη; Μου θυµίζετε τον διαβόητο Αντρέι Βισίνσκι, τον πραιτο-
ριανό του Στάλιν, τον εισαγγελέα στις δίκες της Μόσχας, που
όταν ρωτήθηκε από ξένο δηµοσιογράφο πώς είναι δυνατόν να
κατηγορούνται επιφανή στελέχη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος,
ο Κάµενεφ, ο Ζινόβιεφ και άλλοι χωρίς αποδείξεις, του απάντησε:
«είδατε πόσο καλά το έχουν συγκαλύψει; Αυτό είναι η απόδειξη
της ενοχής τους». Επιµένετε, όµως, να επαναλαµβάνετε τις κα-
τηγορίες χωρίς στοιχεία, θυµίζοντάς µου και λίγο τον Γιόζεφ Γκέ-
µπελς µε τη γνωστή του θεωρία περί λάσπης.

Να δούµε, όµως, ξανά το θέµα της πρότασης µοµφής υπό το
πρίσµα µιας απολαυστικής -θα τη χαρακτήριζα- παρουσίας του
Γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ σε τηλε-
οπτική εκποµπή στο «Action24» -χθες µου φαίνεται ήταν ή προ-
χθές- µε τον Σεραφείµ Κοτρώτσο, αν δεν κάνω λάθος. Αφού ανα-
γνώρισε ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας
είναι µπετόν αρµέ -και τον ευχαριστούµε για αυτό- πρόσθεσε ότι
δεν είναι αφελείς στο ΠΑΣΟΚ για να ζητήσουν εκλογές και χαρα-
κτήρισε γραφικούς τους συνυπογράφοντες Αρχηγούς του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, της Νέας Αριστεράς και της Πλεύσης Ελευθερίας επειδή
ζητούν εκλογές.

Είστε µία ωραία ατµόσφαιρα εκεί στην Αντιπολίτευση, συµµα-
χία προθύµων µηδενιστών, είπε ο Πρωθυπουργός, συµµαχία
προθύµων µηδενιστών και γραφικών, θα προσέθετα. Αν συνυπο-
λογίσουµε το ατελείωτο «ράβε ξήλωνε» στη σύνταξη του κειµέ-
νου και το µαραθώνιο παζάρι για τον χρόνο υποβολής, αυτή η
πρόταση µοµφής θα µείνει στα χρονικά. Αντί να καταδεικνύει ρω-
γµές στην κυβερνητική πλειοψηφία, που είναι υποτίθεται ο στό-
χος µιας πρότασης µοµφής, ανέδειξε το µπάχαλο στην Αντιπο-
λίτευση. Τέλος πάντων, δικαίωµά σας είναι να πολιτεύεστε όπως
θέλετε.

Εµάς καθήκον µας είναι να κρατήσουµε την πατρίδα µας στα-
θερή, να τη δυναµώσουµε, να συνεχίσουµε την ανόρθωση της οι-
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κονοµίας, να φροντίσουµε τη διάχυση των καρπών της ανάπτυ-
ξης σε όλα τα κοινωνικά στρώµατα, να βελτιώσουµε το κράτος
εξαλείφοντας χρόνιες παθογένειες. Πάνω από όλα, όµως, πρέπει
να κρατήσουµε ενωµένους τους Έλληνες. Σε µία εποχή τεκτονι-
κών αλλαγών παγκοσµίως η εθνική µας ενότητα είναι επιτακτική
ανάγκη. Φυσικά, καταψηφίζω την πρόταση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κεδίκογλου.
Τον λόγο έχει ο κ. Μουλκιώτης από το ΠΑΣΟΚ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το οποίο παρατηρούµε

αυτές τις ηµέρες -τι είναι;- είναι µία πολυδιάστατη εκφορά λόγου
εκ µέρους της Κυβέρνησης -δεν µπορώ να το διευκρινίσω και να
το πω διαφορετικά- διάφορες εκδοχές καθηµερινά -γιατί;- γιατί
την κατατρέχει αυτή την Κυβέρνηση το άγος των Τεµπών. Και όχι
µόνο τώρα, θα την κατατρέχει για πάντα και την Κυβέρνηση και
τη Νέα Δηµοκρατία.

Να θυµίσουµε κάποια πράγµατα, ότι για την ταµπακιέρα δεν
µιλάτε ποτέ, για το ζήτηµα που είναι η ηµερήσια διάταξη σιγή
ιχθύος οι πάντες! Η µπάλα στην εξέδρα! Ποιο είναι το µείζον ζή-
τηµα εδώ; Γιατί υπέγραψαν µαζί µε το ΠΑΣΟΚ και άλλα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης; Αυτό είναι το µείζον θέµα; Σοβαρά µιλάµε;
Και βλέπω µια συµπεριφορά των συναδέλφων για αυτό το ζή-
τηµα; Αυτό είναι το θέµα;

Να υπενθυµίσω, όµως, κάτι τώρα για να δείτε γιατί είναι αυτό
το θέµα: Στις 8-11-2023, Άδωνις Γεωργιάδης, «Πόσοι πιστεύετε
από τους εκατό συµπολίτες µας, άµα τους ρωτήσουµε, ενδιαφέ-
ρονται για την εξεταστική ή την προανακριτική για τα Τέµπη;», να
δείτε το µήνυµα. Δεν θα πω για τον κύριο Πρωθυπουργό προχθές
τι είπε στον κ. Σρόιτερ, δεν θα το πω καθόλου αυτό.

Να πω κάτι άλλο; Στις 24-2, οµοίως, Άδωνις Γεωργιάδης,
«όποιος µιλάει για ένα συλλαλητήριο που θα είναι για να αποτί-
σουµε φόρο τιµής στους νεκρούς και τις οικογένειές τους προ-
φανώς ζει σε άλλη χώρα. Δεν είναι για να έχουµε δικαιοσύνη.
Είναι ένα πολιτικό γεγονός στην ουσία κατά της Κυβέρνησης».
Μετά από αυτό που είπε ο κ. Γεωργιάδης εξηφανίσθη από τα κα-
νάλια. Τον έχετε δει ποτέ; Εδώ µόνο στη Βουλή ήρθε προχθές.
Φώναζε, τι έλεγε άλλο; «Απαντήστε µε οργή!», έλεγε στους ψη-
φοφόρους του. Ακούστε εδώ: «Απαντήστε µε οργή!». Αυτό ήταν
το µήνυµα της Κυβέρνησης, αυτή είναι η υποκριτική συµπερι-
φορά την οποία συνεχίζουν µέχρι σήµερα.

Είναι προφανές, κύριοι συνάδελφοι, ότι όλος αυτός ο κόσµος
-και µιλάω στους συναδέλφους της Συµπολίτευσης και τους κοι-
τάω στα µάτια- ήταν εκεί στις συγκεντρώσεις -γιατί;- γιατί αντι-
τάσσεται ευθέως σε µία απαράδεκτη λογική δική σας για τον
τρόπο που διακυβερνάτε και για τον τρόπο µε τον οποίο αντιµε-
τωπίζετε αυτό το συµβάν, το τραγικό συµβάν στα Τέµπη και δεν
λέω άλλο επίθετο, δεν το αναφέρω διαφορετικά.

Είναι ντροπή και συνεχίζετε ακόµη και σήµερα! Είστε αµετα-
νόητοι, δεν βλέπετε τι ένιωσε ο κόσµος εκεί έξω και βγήκε έξω,
µικρά παιδιά µε τις µανάδες, οι πάντες, όλη η κοινωνία. Γιατί τα
λέει αυτά ο κόσµος; Τυχαία τα λέει αυτά; Δεν έχετε ίχνος ενσυ-
ναίσθησης; Είναι τρόπος συµπεριφοράς αυτός ο τόσο υποκριτι-
κός, όταν θέλουµε και λέµε και λέει ο κύριος Πρωθυπουργός -τι;-
«µας ενδιαφέρει διακαώς η διαλεύκανση της υπόθεσης»; Είναι
συµπεριφορά αυτή για κάποιον άνθρωπο ή για κάποια κυβέρνηση
που ενδιαφέρεται διακαώς για τη διαλεύκανση της υπόθεσης;

Τι άλλη υποκρισία; Τόσο αµετανόητοι, τόσο προκλητικοί, τόσο
αλαζονικοί είστε ακόµα και σήµερα που µιλάµε; Δεν µπορείτε να
διαπιστώσετε και να δείτε τι γίνεται; Τίποτα δεν βλέπετε µπροστά
σας; Τίποτα; Ασχολείστε µόνο µε τις υπογραφές; Δεν µπορώ να
καταλάβω, για αυτή την ταµπακιέρα -το λέω πάλι- γιατί δεν µι-
λάτε; Αρθρώστε έστω και µία λέξη, για να καταλάβουν οι πολίτες
ποιοι είστε και τι θέλετε, να αντιληφθούν σε ποια κατάσταση εί-
µαστε.

Και θα έρθω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πόρισµα, για
να µην πω τίποτα, ίσως θα πω κάποια πράγµατα στη συνέχεια για
τον κύριο Πρωθυπουργό και το πώς αισθάνθηκε εδώ στη Βουλή.
Μάλλον θα τα πω τώρα, γιατί δεν µπορεί διαφορετικά να µιλάµε
για κάποια πράγµατα. Μόνο επικοινωνιακή λογική υπήρχε και όχι

τίποτα τυχαίο. Ήταν πολύ κατασκευασµένη για να χειραγωγήσει
την κοινή γνώµη και να διαχειριστεί την κοινωνική οργή. Τι ήθελε
να κάνει; Πώς παρουσιάστηκαν οι διαδηλώσεις; Ένδειξη κοινω-
νικής ευαισθησίας και όχι έκρηξη οργής. Με ποιον στόχο; Να µε-
τατραπεί η συλλογική οργή σε πιο ήπια συναισθήµατα, όπως
θλίψη, απογοήτευση, τα οποία δεν απειλούν την εξουσία.

Τι άλλο έκανε; Μετατόπιση ευθύνης. Η τραγωδία -λέει- δεν
αποδίδεται σε συγκεκριµένα κυβερνητικά λάθη, αλλά παρουσιά-
ζεται σαν διαχρονικό κυβερνητικό πρόβληµα. Τι ωραία! Σοβαρά
µιλάµε; Δεν κυβερνά η Νέα Δηµοκρατία τα τελευταία τουλάχι-
στον έξι χρόνια; Λέω µήπως ένα παλαιό σύστηµα έχει την ευθύνη.
Πού θα πάει το παλαιό σύστηµα; Παντού και πουθενά. Αυτή ήταν
η λογική σας. Να κατανεµηθεί η ευθύνη µε αόριστες έννοιες, για
να µην υπάρξει άµεση πολιτική πίεση. 

Και αντί ο κύριος Πρωθυπουργός να βάλει την πολιτική ευθύνη
στο προσκήνιο σαν αντικείµενο συζήτησης, είπε -το ανέφερε και
πριν ο συνάδελφός µου- «ή αφήνουµε τη δικαιοσύνη να κάνει τη
δουλειά της ή έχουµε λαϊκά δικαστήρια». Τι είναι αυτά; Τι είναι
αυτά τα οποία λέτε και ακούγονται εδώ µέσα; Δεν ντρεπόµαστε
λίγο σε αυτή την Αίθουσα να έχουµε τέτοιες συµπεριφορές; Τι
είπατε; Ότι θα φτιάξουµε τον σιδηρόδροµο το 2027 και ότι θα
υπάρχει ασφαλής σιδηροδροµική γραµµή. Τι είναι αυτό; Η αί-
σθηση ότι θα κάνουµε κάτι για να µετατοπιστεί η προσοχή από
την ευθύνη της Κυβέρνησης στο όραµα του µέλλοντος. Αυτή
είναι η συµπεριφορά και αυτή ήταν και η λογική του κυρίου Πρω-
θυπουργού.

Πάµε τώρα στο πόρισµα για το οποίο θα πω τρεις κουβέντες
και συγκεκριµένα πράγµατα. Μάλιστα, χαίροµαι που ήρθε και ο
κύριος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Στο πόρισµα, λοιπόν, αναφέρεστε συνέχεια στο σηµείο 571 της
σελίδας 116. Ρωτάω, λοιπόν, εγώ έναν απλό άνθρωπο που ασχο-
λείται µε τη νοµική: Λέει, λοιπόν, εδώ κάπου ότι ήταν Υπουργοί,
Γενικοί Γραµµατείς διαφορετικών Υπουργείων, αλλά όλοι ενερ-
γούντες σε ρόλο παρατηρητή, χωρίς κάποιος να ενεργεί µε επί-
σηµο τρόπο εκτελώντας εντολές». Τη λέξη «παρατηρητής»,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την έχει σε εισαγωγικά. Ρωτάω,
λοιπόν, το εξής: Όταν έχουµε προτάσεις στο πρώην Ειρηνοδικείο
Κρωπίας και λέµε λέξεις εντός εισαγωγικών, τι σηµαίνουν αυτές
οι λέξεις εντός εισαγωγικών και ποιος είπε στην επιτροπή να γρά-
ψει αυτές τις λέξεις εντός εισαγωγικών, αφού ασχολείται µε τε-
χνικά ζητήµατα; 

Ωστόσο, η επιτροπή λέει και κάτι άλλο στο σηµείο 561: «Η από-
φαση να σταµατήσει η αναζήτηση ανθρώπινων µελών και υπο-
λειµµάτων σε τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα φαίνεται να
συνδέεται µε απόφαση να εκκαθαριστεί γρήγορα ο τόπος του
δυστυχήµατος και να µετακινηθούν τα βαγόνια σε άλλα σηµεία
του δυστυχήµατος σε διαφορετικό κοντινό µέρος». Ποιος το είπε
αυτό στην επιτροπή; Αυτή η επιτροπή είχε ανακριτικά καθήκοντα;
Κι αν είχε ανακριτικά ή οποιαδήποτε άλλα καθήκοντα -που δεν
έχει-, γιατί δεν ανέφερε αυτούς από τους οποίους πήρε τις πλη-
ροφορίες, ώστε να τους ξέρουµε τουλάχιστον κι εµείς; Ποιος
είπε σε αυτή την επιτροπή να τα κάνει αυτά, να γράψει αυτό και
να συντάξει αυτό το πόρισµα; Δεν σας προβληµατίζει; Γιατί έγι-
ναν αυτά; 

Και έρχοµαι και σε κάτι άλλο και συγκεκριµένα στο σηµείο 526:
«Οι δυνάµεις άµεσης αντίδρασης που ενεπλάκησαν ένιωσαν
υψηλή πίεση να ανασύρουν πτώµατα, ανθρώπινα µέλη…» κ.λπ.,
κ.λπ.. Γιατί; «…για να µην εµφανιστούν αρνητικές εικόνες στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης το επόµενο πρωί µετά το δυστύχηµα».
Αυτό ήταν! Το αντιλαµβάνεστε; Καµία απάντηση εδώ; Γράφουν
αυτά σε ανθρώπους που υποτίθεται ότι διερευνούν ένα δυστύ-
χηµα; Ποιος τους είπε να τα γράψουν αυτά; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει και µία άλλη µεγάλη
απορία. Γιατί η αρµόδια επιτροπή δεν πήγε στα Τέµπη την ίδια
στιγµή που έγινε το ατύχηµα; Υπάρχει ένας νόµος και ένα άρθρο
και συγκεκριµένα ο ν.5014/2023, άρθρο 50, παράγραφος 3 που
λέει το εξής: «Έως την έκδοση απόφασης του Υπουργού Υποδο-
µών και Μεταφορών της παραγράφου 2 τα καθήκοντα διοίκησης
του ΕΟΔΑΣΑΑΜ ασκούν ο πρόεδρος και τα µέλη της επιτροπής
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διερεύνησης ατυχηµάτων και ασφάλειας πτήσεων». Αυτό είναι
κάτι που ήξερε ο Υπουργός Μεταφορών. Τι έκανε, λοιπόν, ο
Υπουργός Μεταφορών για να στείλει την επιτροπή που είχε όλες
τις αρµοδιότητες, όπως λέει το ΦΕΚ, όπως λέει ο νόµος, κάτι για
το οποίο δεν λέτε τίποτα; Δεν λέτε τίποτα γι’ αυτό και απλά ανα-
φέρεστε συνέχεια στο πόρισµα µε έπαρση λέγοντας «τα είπε το
πόρισµα», «τα έκανε το πόρισµα» κ.λπ.. Ναι, τα έκανε το πόρισµα,
αλλά πού είναι η επιτροπή; Γιατί δεν πήγε; Η Κυβέρνηση που εν-
διαφέρεται για την αλήθεια, γιατί δεν αναφέρεται στο τι έκανε η
επιτροπή; Κι αν η επιτροπή δεν έκανε, γιατί δεν τη ρώτησαν γιατί
κάθεται και γιατί δεν πάει να δει τι γίνεται; 

Αυτή είναι η συµπεριφορά, λοιπόν, της Κυβέρνησης σε σχέση
µε τα έργα και τις ηµέρες. Δεν τα λέω εγώ, τα λένε οι διατάξεις
του νόµου του 2023 που ψήφισε αυτή η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας και δεν έκανε τίποτα ούτε η Κυβέρνηση ούτε ο αρµό-
διος Υπουργός ούτε κανένας. Και αυτά είναι τα µείζονα ερωτή-
µατα που πρέπει να απαντήσετε στην κοινωνία, γιατί αυτό, κύριε
Πρόεδρε, δεν είναι επιτελικό κράτος, όπως δεν είναι και Κυβέρ-
νηση αυτή!

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Ας µας πει και ο κύριος Πρωθυπουργός -και τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε- γιατί δεν εφαρµόστηκε ο νόµος. Έφυγε ο κύριος Πρω-
θυπουργός λέγοντας για bots. Εγώ συµφωνώ να ελεγχθούν τα
bots. Όµως, θα ελεγχθεί και η Οµάδα Αλήθειας της Νέας Δηµο-
κρατίας, ποιοι είναι εκεί µέσα; Θα µας πει ποιος είναι ο περίγυρος
της Οµάδας Αλήθειας που βγαίνει και δεν αφήνει κανέναν άν-
θρωπο όρθιο; Ας µας πει και τα ονόµατα! Να τα πει! Και bots και
Οµάδα Αλήθειας! Όλα στο φως! Να µη φοβόµαστε τίποτα! 

Η αλαζονεία που δείχνει η Κυβέρνηση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μουλκιώτη,

ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τελειώνετε, αλλά

φτάσατε τα εννέα λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: …αγνοώντας τις κραυγές αγωνίας

και ο τρόπος µε τον οποίο συµπεριφέρεται η Κυβέρνηση είναι
πάρα πολύ προβληµατικά. Αναλάβετε επιτέλους τις ευθύνες σας!
Μην ονοµατίζετε την παθογένειά σας και την εγκληµατική αδια-
φορία σας σαν προβληµατική και µη παρουσιάζεστε ως αµελείς,
γιατί δεν είστε. Η κοινωνία απαιτεί την αλήθεια, απαιτεί αλλαγή
πορείας, διαφάνεια και πάνω απ’ όλα σεβασµό. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η κ. Διονυσία - Θεοδώρα Αυγερινοπούλου από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. Μετά θα ακολουθήσει ο κ. Φόρτωµας, που είναι ο τελευταίος
οµιλητής του έβδοµου κύκλου, και µετά θα πάρει τον λόγο η
Υπουργός Τουρισµού κ. Κεφαλογιάννη. 

Ορίστε, κυρία Αυγερινοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψετε µου κατ’ αρχάς να

εκφράσω τα θερµά µου συγχαρητήρια προς τον Πρωθυπουργό
της χώρας µας κ. Κυριάκο Μητσοτάκη για την ηγεσία του για την
επίτευξη της απόφασης της ενισχυµένης κοινής άµυνας των κρα-
τών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η απόφαση αυτή της Ένω-
σης ενισχύει τη διεθνή παρουσία της ως δύναµης σταθερότητας
και ειρήνης.

Αγαπητοί συνάδελφοι, συζητούµε τη σηµερινή πρόταση δυσπι-
στίας µε την αφορµή ενός τραγικού περιστατικού, του δυστυχή-
µατος στα Τέµπη τον Φλεβάρη του 2023, που στοίχισε τη ζωή σε
πενήντα επτά συµπολίτες µας, ενός περιστατικού που µας συ-
ντάραξε βαθιά τότε, που µας θλίβει όλους βαθύτατα µέχρι και
σήµερα και το οποίο θα παραµείνει για πάντα ανεξίτηλο στη
µνήµη µας.

Το αν υπάρχουν πράγµατι ευθύνες ή όχι σε πολιτικά πρόσωπα
είναι ένα συµπέρασµα το οποίο θα το υποδείξει η δικαστική δια-
δικασία, καθώς πλέον και η προανακριτική επιτροπή για την
οποία συµφωνήσαµε ήδη να γίνει. Όλοι θέλουµε να αποδοθούν

οι ευθύνες εκεί που πρέπει και να τιµωρηθούν οι υπαίτιοι αυτού
του πολύνεκρου δυστυχήµατος, διότι είµαστε γονείς, µητέρες,
πατέρες και θέλουµε µια χώρα πρωτίστως ασφαλή για τα παιδιά
µας. Παράλληλα, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός δεσµεύεται µε την πα-
ροχή πρόσθετης τεχνογνωσίας από την Ελλάδα και το εξωτερικό,
ώστε να αναβαθµιστούν και να καταστούν ασφαλέστερα τα τρένα
στη χώρα µας. 

Λέγοντας αυτά, είναι λυπηρό που τα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης προσπαθούν µε κάθε τρόπο να καπηλευτούν το αίτηµα των
πολιτών για την εύρεση της αλήθειας και την απονοµή της δικαιο-
σύνης σε αυτή την υπόθεση, αίτηµα που είπα ότι είναι αίτηµα
όλων µας. Προσπαθούν συστηµατικά να εργαλειοποιήσουν και
να διευρύνουν την υπόθεση µε µόνο σκοπό την αποσταθεροποί-
ηση της χώρας και ενδεχοµένως την προσφυγή σε κάλπες. Και
λέω «ενδεχοµένως» και όχι σίγουρα, διότι δεν ξέρουµε αν επιδιώ-
κουν εκλογές, διότι οι ίδιοι γνωρίζουν ότι δεν µπορούν να αναλά-
βουν τη διακυβέρνηση της χώρας, όπως είναι σήµερα τα πράγ-
µατα εντός των παρατάξεών τους. Δεν έχουν επαρκή στελέχωση
και δεν έχουν και προγράµµατα. Άλλωστε και το ΠΑΣΟΚ µέσω
της Γραµµατέως της Κοινοβουλευτικής του Οµάδας διευκρίνισε
ότι δεν ζητάνε εκλογές. Αναρωτιόµαστε γιατί κάνατε την πρόταση
µοµφής.

Είναι δεδοµένο ότι αυτήν τη στιγµή δεν µπορείτε να πείσετε
τους πολίτες ότι είστε ικανοί να κυβερνήσετε τη χώρα, ενώ µέχρι
σήµερα δεν έχουµε ακούσει από κανένα από τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης προγραµµατικές θέσεις και προτάσεις για το τι
θα µπορούσαν να κάνουν καλύτερα από εµάς, αλλά και γενικώς
τι θα µπορούσαν να κάνουν αν αναλάβουν τη διακυβέρνηση, κάτι
που γνωρίζει και ο κόσµος.

Αντιθέτως, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός από το 2019 αναπτύσσουν στρατηγικές, πολιτι-
κές, νοµοθεσία που έχουν φέρει βιώσιµη ανάπτυξη στη χώρα,
αλλά και την έχουν αναδείξει ως χώρα πρότυπο σε πολλούς το-
µείς. 

Καθώς βρισκόµαστε ήδη στην τρίτη µέρα της συζήτησης της
πρότασης δυσπιστίας και έχουν ήδη αναληφθεί οι θεωρητικές
προσεγγίσεις από όλες τις πλευρές, επιτρέψτε µου να προσφέρω
κάποια απτά παραδείγµατα για τα πεπραγµένα της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας µέχρι σήµερα προερχόµενα από τον νοµό
µου, τον Νοµό Ηλείας.

Κατ’ αρχάς µε εντολή του Πρωθυπουργού κ. Κυριάκου Μητσο-
τάκη και την άοκνη εργασία της πολιτικής ηγεσίας του Υπουρ-
γείου Υποδοµών στην Ηλεία έχει προχωρήσει η κατασκευή της
Ολυµπίας Οδού ως προς το τµήµα Πάτρα - Πύργος. Η κατασκευή
τού εν λόγω αυτοκινητοδρόµου είναι ένα πάγιο αίτηµα για ασφα-
λείς µεταφορές τεσσάρων νοµών, οι κάτοικοι των οποίων χρησι-
µοποιούν αυτό τον δρόµο. Πρόκειται για τον Νοµό Ηλείας, τον
Νοµό Αχαΐας, τον Νοµό Ζακύνθου και τον Νοµό Κεφαλληνίας. 

Το τµήµα Πύργος - Αλισσός 65 χιλιοµέτρων προβλέπεται να
ολοκληρωθεί και να παραδοθεί σε χρήση ως τις 31 Ιουλίου του
2025, ενώ το τµήµα Αλισσός - Μιντιλόγλι 10 χιλιοµέτρων αναµέ-
νεται να ολοκληρωθεί µέχρι τις 30 Νοεµβρίου του 2025. Το 2025,
λοιπόν, θα είναι το έτος για το οποίο η Ηλεία θα υποδεχθεί για
πρώτη φορά λειτουργία κλειστού αυτοκινητόδροµου.

Επίσης, η Κυβέρνηση έχει εφαρµόσει επιπλέον µέτρα και υπο-
δοµές οδικής ασφάλειας στο υφιστάµενο εθνικό δίκτυο εξασφα-
λίζοντας την ασφαλή µετακίνηση και επιτυγχάνοντας σηµαντική
µείωση των τροχαίων ατυχηµάτων, ενώ σχεδιάζεται και η επέ-
κταση του αυτοκινητόδροµου στο τµήµα Πύργος - Καλό Νερό -
Τσακώνα. 

Οµοίως, το Υπουργείο Υποδοµών διέθεσε σηµαντικά κονδύλια,
άνω των 5.000.000 ευρώ, για τη µελέτη για την ασφάλεια και την
ανθεκτικότητα του φράγµατος και της λίµνης Πηνειού στην
Ηλεία, µία µελέτη που αποτελεί κρίσιµο εργαλείο για την πρό-
ληψη και την αντιµετώπιση πιθανών κινδύνων. Είναι, δε, η πρώτη
Κυβέρνηση, που έχει ανταποκριθεί σε αυτό το αίτηµα, το οποίο
αποτέλεσε αίτηµα πολλών ετών. 

Επίσης, στον νοµό µας, καθώς και σε όλη τη χώρα, έχουµε
αποτελεσµατικότερα σχέδια προστασίας σε περίπτωση φυσικών
καταστροφών. Η Κυβέρνηση έχει θέσει στο προσκήνιο την ανα-
βάθµιση των µέσων πυροπροστασίας ως κρίσιµο παράγοντα δη-
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µόσιας ασφάλειας και προστασίας των πολιτών, ενώ έχει προ-
βλέψει ειδικές αρµοδιότητες, νέο Υπουργείο, καθώς επίσης και
νέα τεχνολογία για την πρόληψη των πυρκαγιών, των πληµµυρών
και άλλων φυσικών καταστροφών. 

Επίσης, πρόσφατα για την Ηλεία δεσµεύτηκαν χρήµατα άνω
των 2.800.000 ευρώ για την προµήθεια εξοπλισµού ασφαλούς
διαχείρισης λιµενικών εγκαταστάσεων στα λιµάνια Κατακόλου και
Κυλλήνης από το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
ενώ η ενίσχυση των υποδοµών των δύο λιµένων χαρακτηρίστη-
καν ως έργα προτεραιότητας. 

Όλες αυτές οι πρωτοβουλίες µάς δηµιουργούν τη δικαιολογη-
µένη πεποίθηση πως πρόκειται για µία Κυβέρνηση, η οποία έχει
προτεραιοποιήσει στην πράξη, σε όλο της το εύρος, έργα και
υποδοµές ασφαλείας. Αποτελεί σταθερή πολιτική επιλογή της
Κυβέρνησης η προστασία τόσο των κρίσιµων υποδοµών της
χώρας, όσο και του κάθε πολίτη ξεχωριστά. Για αυτούς τους λό-
γους θεωρώ ότι η πρόταση δυσπιστίας που συζητείται σήµερα
δεν θα κατατείνει σε καλύτερες λύσεις διακυβέρνησης. Αντίθετα,
δίνει χώρο σε πολιτικές αντιπαραθέσεις, που τη συγκεκριµένη
χρονική στιγµή δεν εξυπηρετούν τα συµφέροντα των πολιτών. 

Η µόνη σωστή οδός είναι να στηρίξουµε το έργο της Κυβέρ-
νησης που εµπιστευόµαστε και να εργαστούµε όλοι µαζί για την
ευηµερία της χώρας µας. Ας το πράξουµε, λοιπόν, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, καταψηφίζοντας τη σηµερινή πρόταση δυσπιστίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Αυγερινοπούλου και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Φίλιππος Φόρτωµας από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη χώρα για δεκαετίες οι ρόλοι, οι
ευθύνες, καθώς και τα όρια της συνολικής δικαιοδοσίας συχνά
συγχέονταν. Μέσα σε αυτό το θολό τοπίο, οι όποιες ευθύνες απο-
φεύγονταν, οι υποχρεώσεις µετακυλίονταν και οι απαραίτητες
αλλαγές προφανώς αναβάλλονταν. 

Έτσι, λοιπόν, η συνολική χάραξη πολιτικής, που ανήκει στην
εκλεγµένη πολιτεία, συχνά επηρεάστηκε από τις συντεχνιακές
λογικές. Όλη αυτή η πραγµατικότητα προφανώς και αλλάζει, όχι
από διάθεση σύγκρουσης, αλλά από την ανάγκη, κυρίως, να οι-
κοδοµήσουµε ένα συνολικό, λειτουργικό κράτος µε διαφάνεια,
µε αποτελεσµατικότητα αλλά και ευθύνη.

Για να το πετύχουµε, οφείλουµε να λέµε την αλήθεια στους πο-
λίτες, όχι αποσπασµατικά, ούτε επιλεκτικά, αλλά στο σύνολό της.
Δεν µπορούµε να θεωρούµε τον λαό ως ανώριµο ή να τον κρα-
τούµε µακριά από τις δύσκολες αλήθειες. Αυτή η λογική µάς οδή-
γησε συχνά στη µοιρολατρία, πίσω από τη φράση «Προφανώς,
έτσι είναι η χώρα». 

Όµως, η χώρα αλλάζει. Και αλλάζει, όταν τολµούµε να διορ-
θώνουµε συνολικά τις δικές µας αδυναµίες. Σήµερα είµαστε πολύ
περισσότεροι εκείνοι που θέλουµε την αλλαγή για ένα σύγχρονο
κράτος, λειτουργικό και υπεύθυνο, ένα κράτος που λέει την αλή-
θεια, ένα κράτος το οποίο προφανώς αντιµετωπίζει και το θλι-
βερό δυστύχηµα των Τεµπών. Ένα δυστύχηµα το οποίο µας
υπενθύµισε µε τον πιο σκληρό τρόπο χρόνιες παθογένειες του
ελληνικού δηµοσίου και της ελληνικής πολιτείας, που η σηµερινή
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από την αρχή της πρώτης θη-
τείας της και έως σήµερα αντιµετωπίζει µε τόλµη και µε παρρη-
σία. Δεν κρύβεται, δεν υπεκφεύγει. Κάνει τοµές και αναλαµβάνει
δράση. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, έχει αναλάβει την ευθύνη της αλλαγής
σε ό,τι θεωρούνταν δεδοµένο µέχρι προσφάτως. Και το κάνει
εδώ και έξι χρόνια µε µια συνεχή µάχη. Ήδη, έχουν γίνει πάρα
πολλά. Έχουν γίνει σηµαντικές τοµές στις υποδοµές, στην ανα-
βάθµιση των ελεγκτικών µηχανισµών και τη βελτίωση διαδικασιών
ασφαλείας. Γνωρίζουµε ότι χρειάζονται περισσότερα και δε-
σµευόµαστε ότι θα γίνουν. Οι πολίτες αξίζουν ένα κράτος λει-
τουργικό, που να λειτουργεί και να τους υπηρετεί, ένα κράτος
που θα παρέχει υπηρεσίες υψηλού επιπέδου, που θα προστα-
τεύει τους πολίτες του και που δεν θα επιτρέπει να διαιωνίζονται
καταστάσεις ατιµωρησίας και ανευθυνότητας. 

Παράλληλα, όµως, βλέπουµε συχνά µια ανησυχητική τάση.
Όποιος διαφωνεί ή όποιος εκφράζει διαφορετική άποψη στον δη-
µόσιο διάλογο στοχοποιείται και δέχεται διάφορες λεκτικές -και
όχι µόνο- επιθέσεις. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη δηµοκρατία µας δεν
µπορούν να λειτουργούν όλα αυτά υπό όρους εκφοβισµού και
φανατισµού. Ο, δε, διάλογος, ο σεβασµός στους θεσµούς και η
προσήλωση στο κράτος δικαίου είναι στοιχεία αδιαπραγµάτευτα
µιας ευνοµούµενης πολιτείας. Η δικαιοσύνη αποδίδεται στα δι-
καστήρια και όχι σε πλατείες και σε δρόµους. Το κράτος δικαίου
είναι και θα παραµείνει ισχυρό απέναντι σε κάθε αµφισβήτηση,
απέναντι σε κάθε προπηλακισµό. 

Το 2027 η χώρα µας πρέπει και οφείλει να έχει σιδηρόδροµο
σύγχρονο αλλά κυρίως ασφαλή. Αυτός είναι ο στόχος µας, το
έχει δηλώσει και ο Πρωθυπουργός. Έχουν γίνει βήµατα, αλλά
γνωρίζουµε ότι έχουµε ακόµη πολλή δουλειά µπροστά µας και
δεσµευόµαστε να την ολοκληρώσουµε. Η Κυβέρνηση, άλλωστε,
έχει αποδείξει ότι µπορεί και πρέπει να φέρει τις αλλαγές, τις
οποίες η χώρα χρειάζεται. Με την ευθύνη που δείχνουµε, αλλά
και µε σχέδιο και προσήλωση στη βελτίωση της καθηµερινότητας
των πολιτών εµείς συνεχίζουµε και θα συνεχίσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αντιπολίτευση επιχειρεί µεθο-
δικά την υπονόµευση της δικαιοσύνης µε απαράδεκτες επιθέσεις
κατά διαφόρων άλλων συναδέλφων αλλά κυρίως κατά διαφόρων
δικαστικών λειτουργών. Στηρίζονται σε διάφορες φήµες, αναπα-
ράγουν κάθε θεωρία συνωµοσίας και αντί να επιδιώκουν την πρα-
γµατική διερεύνηση της υπόθεσης Τεµπών, επιλέγουν τον δρόµο
των λαϊκών δικαστηρίων και των υποθέσεων λάσπης. 

Είναι οι ίδιοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που σε άλλες τρα-
γωδίες, όπως στο Μάτι, στη Marfin, στη Μάνδρα, δεν τόλµησαν
να ζητήσουν πολιτικές παραιτήσεις. Σήµερα, µε τρόπο αδίστακτο,
θα έλεγα, χρησιµοποιούν την εν λόγω τραγωδία ως πολιτικό
όπλο. 

Την πολιτική αυτή εκµετάλλευση εκ µέρους της Αντιπολίτευ-
σης την έχουν καταλάβει πολύ καλά οι πολίτες, γεγονός που απο-
τυπώνεται καθαρά στις δηµοσκοπήσεις. Η πρόταση δυσπιστίας,
λοιπόν, είναι µια κίνηση πανικού συνολικά της Αντιπολίτευσης,
που δεν διαθέτει ούτε εναλλακτικό σχέδιο ούτε πολιτική αξιοπι-
στία. 

Η Κυβέρνηση συνεχίζει το έργο της µε σταθερότητα, θεσµική
σοβαρότητα και προσήλωση στο συµφέρον της χώρας. Οι πολί-
τες γνωρίζουν πολύ καλά ότι η χώρα δεν γυρίζει πίσω και δεν θα
γυρίσει πίσω. Σας καλώ, λοιπόν, να καταψηφίσουµε όλοι αυτή την
πρόταση δυσπιστίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Φόρτωµα.

Ολοκληρώθηκε και ο έβδοµος κύκλος και εισερχόµαστε στον
όγδοο κύκλο των οµιλητών. Θα προταχθεί η κ. Φωτίου στον κύκλο
αυτό, διότι έχει ένα πρόβληµα υγείας. Μετά την κ. Φωτίου, θα µι-
λήσουν ο κ. Οικονόµου, ο κ. Μπιάγκης, ο Σταµάτης και ο κ. Μπάρ-
κας. 

Ο στόχος, σε ό,τι αφορά τις οµιλίες των οµιλητών, είναι να τε-
λειώσουµε στις 14:00’, για να ξεκινήσει ο κύκλος οµιλιών των Κοι-
νοβουλευτικών Εκπροσώπων και να ακολουθήσουν οι Πρόεδροι
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων. Εάν όλοι δείξουµε συνέπεια στον
χρόνο, θα µπορέσουµε να ολοκληρώσουµε και τον όγδοο κύκλο
έως τις 14:00’.

Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, αγαπητοί συνάδελφοι.
Τέσσερα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και εννέα Ανεξάρτητοι

Βουλευτές µεταφέραµε στη Βουλή µε πρόταση δυσπιστίας,
όπως είχαµε υποχρέωση, την εδραιωµένη πεποίθηση της ελλη-
νικής κοινωνίας ότι η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός έχουν ευ-
θύνες για το έγκληµα των Τεµπών που επιχειρούν να συγκαλύ-
ψουν και ότι η συγκάλυψη εµποδίζει την απονοµή δικαιοσύνης
που απαιτούν θύµατα, συγγενείς, λαός. Αυτό εξέφρασαν εκατοµ-
µύρια πολίτες σε πρωτοφανείς διαδηλώσεις, ένα µαζικό ποτάµι
που δεν το σταµατάει το όργιο καταστολής.

Κύριε Χρυσοχοΐδη, σταµατήστε άµεσα αυτό το όργιο, διότι κιν-
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δυνεύουν ζωές διαδηλωτών, κυρίως νέων. Ζήσαµε τέτοιες τρα-
γωδίες στο παρελθόν και ξέρουµε καλά τι συµβαίνει. Η κοινωνία
εξεγείρεται και έχει δίκιο, διότι από την πρώτη µέρα ο κ. Μητσο-
τάκης υποκατέστησε τη δικαιοσύνη, µιλώντας για ανθρώπινο
λάθος του σταθµάρχη, γνωστό ρουσφέτι της Νέας Δηµοκρατίας,
και διαχρονικές παθογένειες, ενώ παραποιηµένα ηχητικά ντοκου-
µέντα ενοχοποιούσαν τον νεκρό µηχανοδηγό.

Σήµερα έφτασε να κατηγορεί τους δηµοσίους υπαλλήλους
διότι δεν αξιολογήθηκαν. Η κοινωνία εξεγείρεται, διότι, παρά τις
προφανείς πολιτικές ευθύνες του κ. Κώστα Καραµανλή, ο κ. Μη-
τσοτάκης τον επιβράβευσε µε τη θέση στα ψηφοδέλτια, τον
έκρυψε δυο χρόνια τώρα πίσω από τον νόµο περί ευθύνης
Υπουργών, ενώ οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας καταχειρο-
κροτούσαν, ενώ, παρότι ήταν ενήµερος για τα προβλήµατα
ασφαλείας, δεν φρόντισε να αντικατασταθεί το σύστηµα στον
σταθµό της Λάρισας, καθυστέρησε τη Σύµβαση 717/2014 και χά-
ρισε σκανδαλωδώς στην ΤΡΑΙΝΟΣΕ επενδύσεις εκατοντάδων
εκατοµµυρίων. 

Έχει δίκιο η κοινωνία που εξεγείρεται, διότι στη Βουλή συγκρο-
τήθηκε εξεταστική επιτροπή - παρωδία που αφενός αρνήθηκε να
εξεταστούν ουσιώδεις µάρτυρες, όπως ο κ. Τριαντόπουλος ή
εµπειρογνώµονες συγγενών θυµάτων και αφετέρου έκρυψε τις
κυβερνητικές ευθύνες µέσα σε ένα πόρισµα 700 σελίδων, που
επικύρωνε την από την πρώτη στιγµή ετυµηγορία του Πρωθυ-
πουργού περί ανθρώπινου λάθους.

Έχει δίκιο η κοινωνία που εξεγείρεται διότι καταστράφηκαν
κρίσιµα στοιχεία της δικογραφίας εξαιτίας µπαζώµατος και ξε-
µπαζώµατος του τόπου του εγκλήµατος, του τόπου της τραγω-
δίας. Κυβέρνηση και Πρωθυπουργός παριστάνουν ότι δεν
γνωρίζουν ποιος έδωσε εντολή για το πάγωµα ούτε και ποιος
έδωσε εντολή πληρωµής 600 χιλιάδων ευρώ. Αυτό µέχρι χθες το
πρωί, όταν η συντηρητική εφηµερίδα «Εστία» αποκαλύπτει e-mail
Τριαντόπουλου προς άλλους εξ απορρήτων Υπουργούς του κ.
Μητσοτάκη -Γεραπετρίτη, Σκέρτσο κ.λπ.- για την πληρωµή του
µπαζώµατος. Με ένα e-mail καταρρέει η κακοπαιγµένη παρά-
σταση ότι κανείς δεν ήξερε, κανείς δεν έδωσε εντολή. Αυτενερ-
γούσαν οι εξ απορρήτων Υπουργοί του κ. Μητσοτάκη, αλλά ο
αρχηγός του επιτελικού παρακράτους, που ελέγχει τα πάντα, δεν
το γνώριζε! Ποιος πολίτης το πιστεύει, όταν επί έξι χρόνια ακούει
ότι οτιδήποτε γίνεται στη χώρα γίνεται µε εντολή του Πρωθυ-
πουργού Κυριάκου Μητσοτάκη; Το 85% του ελληνικού λαού είναι
πεισµένο ότι είναι ο αρχιερέας της συγκάλυψης.

Με αυτά τα δεδοµένα ήρθε ο κ. Μητσοτάκης στη Βουλή την
Τετάρτη. Και τι έκανε; Ακολούθησε την πιο επιθετική γραµµή Βο-
ρίδη - Γεωργιάδη εν γνώσει του ότι όχι µόνο δεν θα απαντήσει
στην κοινωνία και στους συγγενείς των θυµάτων, αλλά µε τα κατά
συρροή ψέµατα που θα επικαλεστεί, θα την εξοργίσει ακόµη πε-
ρισσότερο.

Γιατί επιλέγει αυτή την τακτική ο κ. Μητσοτάκης; Διότι δεν έχει
άλλον δρόµο για να µείνει γαντζωµένος στην εξουσία και όσο
αντέξει. Πρώτη φορά ο ελληνικός λαός ζητάει εκλογές σύµφωνα
µε τις δηµοσκοπήσεις. Δεν έχει ξαναγίνει ποτέ αυτό. Και τώρα
βρήκαµε νέο δίληµµα που το βάζει ο κ. Μητσοτάκης, οι Βουλευ-
τές του, οι Υπουργοί του: Μητσοτάκης ή αποσταθεροποίηση. Θα
παραβλέψουµε τον Πρωθυπουργό που έφερε ανάπτυξη, τον
ισχυρό εταίρο της Ευρώπης που προχωράει µε σταθερότητα
µπροστά; Μόνο που µετά από έξι χρόνια η κοινωνία ξέρει τι ση-
µαίνει ανάπτυξη. Πρόκειται για την πολιτική που από τη µια µεριά
αφήνει ανεξέλεγκτα τα καρτέλ ακρίβειας και αισχροκέρδειας και
από την άλλη µε αντεργατικούς νόµους και τη γενικότερη εισο-
δηµατική πολιτική συρρικνώνει το πραγµατικό εισόδηµα των πο-
λιτών, µε αποτέλεσµα να µην µπορούν να βγάλουν τον µήνα και
µε αποτέλεσµα να είµαστε τελευταίοι σχεδόν στην Ευρώπη σε
αγοραστική δύναµη, την πολιτική που αντί να αντιµετωπίζει τη
στεγαστική κρίση, που έχει η Ελλάδα, τη µεγαλύτερη στην Ευ-
ρώπη, την ενισχύει, την επιταχύνει, για να κερδίσουν οι τράπεζες,
τα funds και οι servicers ακόµη περισσότερο, την πολιτική που
ιδιωτικοποιεί τα πάντα, οδηγώντας σε µεγαλύτερη ακρίβεια -
ρεύµα, νερό, ενοίκια, φροντιστήρια, υπηρεσίες υγείας, έχουµε
τις υψηλότερες δαπάνες στην Ευρώπη ως γνωστόν-, την πολιτική
που ακριβώς για να ιδιωτικοποιήσει τα δηµόσια αγαθά, απαξιώνει

καθετί δηµόσιο, κυρίως το δηµόσιο σύστηµα υγείας που πλέον
καταρρέει: δηµόσια σχολεία και πανεπιστήµια, δηµόσιες µεταφο-
ρές. Γι’ αυτό ζητάµε δηµόσιο και ασφαλές τρένο τώρα, όχι το
2027 που υποσχέθηκε ο κ. Μητσοτάκης, µια κυνική παραδοχή
που σηµαίνει ότι όποιος σήµερα παίρνει το τρένο, το παίρνει µε
ατοµική του ευθύνη.

Ως Νέα Αριστερά -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- µε την πρό-
ταση δυσπιστίας, αλλά και µε άλλες παρεµβάσεις µας θα φέ-
ρουµε τα ζητήµατα της εξεγερµένης κοινωνίας, όπως είναι
υποχρέωσή µας, µέσα στη Βουλή. Όµως δεν αρκεί αυτό. Απευ-
θύνοµαι στα κόµµατα της προοδευτικής Αντιπολίτευσης, σε όλα
τα κόµµατα της προοδευτικής Αντιπολίτευσης: Ο λαός απαιτεί
κατεπειγόντως µια αξιόπιστη προοπτική πολιτικής αλλαγής, πρά-
γµα που µπορούµε να πετύχουµε µόνο µέσα από έναν ευρύ, ανοι-
κτό δηµόσιο διάλογο, ώστε να διαµορφώσουµε συγκεκριµένο
πρόγραµµα, που θα µπορεί να πείσει ότι υπάρχει άλλος δρόµος,
ότι η δικαιοσύνη, η ασφάλεια, η συλλογική ευηµερία, η δηµοκρα-
τία, είναι πράγµατα που αξίζουµε και µπορούµε να τα κατακτή-
σουµε, ένα πρόγραµµα κοινό, κατανοητό που θα εκφράζει αυτήν
την κοινωνική και πολιτική συµµαχία. Γι’ αυτό στηρίζουµε την
πρόταση δυσπιστίας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ιωάννης Οικονόµου από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία από τις µεγάλες παρακατα-

θήκες του Διονύσιου Σολωµού είναι η φράση ότι: «Το έθνος πρέ-
πει να θεωρεί εθνικόν ό,τι είναι και αληθές». Αυτή η πρόταση
δυσπιστίας µάς φέρνει όλους, πολίτες και πολιτικούς, στο σηµείο
που οφείλουµε να δείξουµε πόσοι αλήθεια µπορούµε να αντέ-
ξουµε ο καθένας από την πλευρά του. 

Αυτό που συνέβη στα Τέµπη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πέρα από µια τεράστια ανθρώπινη τραγωδία, ήταν η επιτοµή της
κατάστασης στην οποία έχει βρεθεί το ελληνικό κράτος µετά την
περίοδο των µνηµονίων. Παρά την αδιαµφισβήτητη πρόοδο που
έχει συντελεστεί από το 2019 µέχρι σήµερα µε την Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη, οι πληγές της χρεοκοπίας παραµέ-
νουν βαθιές και αθεράπευτες. Χάσαµε τόσα πολλά που δεν µπο-
ρούν να αναπληρωθούν σε σύντοµο χρονικό διάστηµα και θεωρώ
ότι αυτή την αλήθεια έπρεπε και πρέπει το πολιτικό σύστηµα να
την τονίσει περισσότερο προς τους πολίτες. Ένα κράτος βαριά
άρρωστο ήδη πριν από την χρεοκοπία και τα µνηµόνια δεν για-
τρεύεται εύκολα και σε σύντοµο διάστηµα. Η ανεπάρκειά του
εξακολουθεί να είναι έκδηλη σε πολλούς τοµείς: ελλειµµατικό
προσωπικό ποσοτικά και ποιοτικά, διαχειριστική ανικανότητα για
τα κοινοτικά κονδύλια, αδυναµία ολοκλήρωσης των συµβάσεων
έγκαιρα, έλλειψη συστήµατος ουσιαστικής αξιολόγησης και λο-
γοδοσίας.

Κυρίες και κύριοι, η κοινωνία µάς έστειλε δύο φορές, τον Ια-
νουάριο και το Φεβρουάριο, το ίδιο ηχηρό µήνυµα. Μας το
έστειλε και δεύτερη φορά, γιατί η αλήθεια είναι ότι ορισµένοι,
όπως έδειξαν µε τη δηµόσια παρουσία τους, δεν το αντελήφθη-
σαν µε την πρώτη φορά. Πολλά πράγµατα µπορεί να πει κανείς
για τα συλλαλητήρια, για το τι ήταν και το τι δεν ήταν, σίγουρα
όµως τα συλλαλητήρια ήταν η έκφραση απογοήτευσης και οργής
της κοινωνίας για την κατάσταση που επικρατεί σε πολλούς το-
µείς στη χώρα µας. Απογοήτευσης από τη µια για τη λειτουργία
βασικών θεσµών, για την κατάσταση βασικών υποδοµών, για την
τραγική υστέρηση σε αρκετούς τοµείς από το ευρωπαϊκό κεκτη-
µένο και οργής για την ανεπαρκή ενσυναίσθηση πολιτικών προ-
σώπων και ανθρώπων στον περίγυρο των εξουσιών, οργής για
την αδίστακτη κοµµατική καπηλεία από µια δηµαγωγική Αντιπο-
λίτευση, οργής γιατί έγινε έκδηλη η αδυναµία µας το τελευταίο
διάστηµα ως Κυβέρνηση να πείσουµε ότι εργαζόµαστε προς τη
σωστή κατεύθυνση, παρά το ότι εργαζόµαστε πράγµατι προς τη
σωστή κατεύθυνση. 

Τα δύο ηχηρά µηνύµατα µάς έφεραν αυτές τις µέρες εδώ, σε
αυτή την κοινοβουλευτική διαδικασία. Η Αντιπολίτευση σύσσωµη
επέλεξε να δείξει ότι κάνει τάχα το µέγιστο, να ζητήσει δηλαδή
την πτώση της Κυβέρνησης, ώστε να µη φανεί ότι δεν µπορεί να
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κάνει ούτε το ελάχιστο. Η Αντιπολίτευση δεν κάνει τίποτα προς
την κατεύθυνση που ζητάει η κοινωνία και που ζητάνε οι πολίτες,
που επιβάλλει η περίσταση. 

Η κοινωνία ζητά δικαιοσύνη από την ελληνική δικαιοσύνη, όχι
από πολιτικάντηδες και τους παρατρεχάµενούς τους. Η κοινωνία
ζητά φως και αλήθεια, όχι συνωµοσίες και σενάρια επιστηµονικής
φαντασίας και συσκότιση. Η κοινωνία ζητάει µια καθαρή πρόταση
για όσα έγιναν και για τα όσα χρειάζεται να γίνουν. 

Και η Αντιπολίτευση; Η Αντιπολίτευση τρέµει την αυτοκριτική
της, καθώς το µεγαλύτερο µέρος της έχει ήδη κυβερνήσει ή συµ-
µετάσχει σε κυβερνήσεις, άρα έχει και αυτό τη δική του συµµε-
τοχή και ευθύνη στην κατάσταση που βρίσκεται το κράτος
σήµερα. Ειδικά το ΠΑΣΟΚ δεν µπορεί να συµπεριφέρεται ως κήν-
σορας. Το ΠΑΣΟΚ κυβέρνησε είκοσι δύο από τα πενήντα ένα
χρόνια της Μεταπολίτευσης. Ειδικά στο κοµµάτι του δηµοσίου
και των ΔΕΚΟ έχει αφήσει βαρύ στίγµα φαυλότητας µε τη συµπε-
ριφορά του και τη νοοτροπία που εγκαθίδρυσε.

Κυρίες και κύριοι, το χρέος µας στη µνήµη των νεκρών των Τε-
µπών είναι να µην κάνουµε αυτό που κατά κόρον γίνεται στην Αί-
θουσα αυτή τις τελευταίες µέρες: κορώνες, διαγκωνισµοί και µια
λογική και νοοτροπία να φύγουµε εµείς και να έρθετε εσείς, να
φύγουν αυτοί και να έρθουν οι άλλοι. Ο δρόµος της αρετής είναι
ένας δρόµος δύσβατος, αλλά έχουµε µια τελευταία -και το λέω
µετά λόγου γνώσεως- ευκαιρία να αλλάξουµε τα πάντα, µέσω της
επικείµενης συνταγµατικής αναθεώρησης να ανασυγκροτήσουµε
και να θωρακίσουµε τη δηµοκρατία µας, να επανασυνδέσουµε
την ηθική µε την πολιτική στον βαθµό που αυτό είναι εφικτό, να
ενδυναµώσουµε τους συµµετοχικούς θεσµούς, να κάνουµε υγιή
κύτταρα τα κόµµατα, να ενισχύσουµε τη διαφάνεια, την αυστηρή
λογοδοσία, την απόδοση ευθυνών. Να κάνουµε δηλαδή όλα όσα
ζήτησε µε την υπεύθυνη απογοήτευση και οργή της η συντρι-
πτική πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών. Αυτό είναι το χρέος
τιµής στους νεκρούς των Τεµπών, αλλά και σε όλους τους Έλ-
ληνες που εξακολουθούν σε αρκετούς τοµείς να ταλαιπωρούνται
από τη λειτουργία του κράτους.

Είναι επίσης, κυρίες και κύριοι, επιτακτική ανάγκη σε έναν
κόσµο ο οποίος αλλάζει βίαια, σε έναν κόσµο στον οποίο συντε-
λείται µια κοσµογονία, στην οποία η Ελλάδα δεν µετέχει επαρ-
κώς. Είµαι βέβαιος ότι η πρόταση δυσπιστίας θα απορριφθεί,
δικαίως και επωφελώς θα απορριφθεί, γιατί αυτή η Κυβέρνηση
µε τα λάθη της, µε τις παραλείψεις της είναι µια κανονική κυβέρ-
νηση και για να είµαστε ειλικρινείς, δεν υπάρχει κανείς που να
δύναται να πείσει τον εχέφρονα Έλληνα πολίτη ότι ενδέχεται να
υπάρξει στον ορατό τουλάχιστον ορίζοντα µια καλύτερη κυβέρ-
νηση. 

Χρειάζεται όµως και εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
κάνουµε µια γενναιότερη αυτοκριτική, γιατί αυτό επιβάλλουν οι
καιροί εντός και εκτός Ελλάδος. Όταν µαζεύονται βαριά σύννεφα
τριγύρω, χρειάζεται να είσαι απόλυτα έτοιµος για την καταιγίδα.
Η Νέα Δηµοκρατία ως θεσµικό, µαζικό, λαϊκό κόµµα συντηρητι-
κών αξιών και φιλελεύθερων αρχών συνοµιλεί διαρκώς µε την
ιστορία και µε τον Ελληνισµό. Δεν µας πρέπει να αρκούµαστε στο
ότι οι άλλοι δεν µπορούν και δεν κάνουν, δεν µας πρέπει να βα-
σιζόµαστε -µε την αρνητική διάσταση- στο επιχείρηµα περί στα-
θερότητας, η οποία είναι αναµφισβήτητα πολύτιµη και απα-
ραίτητη. Αν κάτι έχει διδάξει η Ιστορία µας είναι ότι οι Έλληνες
κυβερνούνται µε την ελπίδα για το αύριο και όχι µε τον φόβο για
το σήµερα και το χθες. Ο κόσµος µας, η βάση µας, το µεγάλο
δηµοκρατικό κοµµάτι του ελληνισµού µάς λέει µε πολλούς τρό-
πους και επανειληµµένα ότι σε αρκετούς τοµείς ξεστρατίσαµε
και µας θέλει αλλιώς, µας θέλει όπως ήµασταν στην αρχή και
αυτό το µήνυµα δεν µπορούµε να το προσπεράσουµε. 

Κυρίες και κύριοι, ο Αυγουστίνος είχε γράψει ότι: «Η αλήθεια
είναι σαν το λιοντάρι. Δεν χρειάζεται να την υπερασπιστείς. Αρκεί
να την αφήσεις ελεύθερη. Αν την αφήσεις ελεύθερη θα υπερα-
σπιστεί µόνη της τον εαυτό της». Η Νέα Δηµοκρατία είναι το
κόµµα των µεγάλων αληθειών, είναι το µόνο κόµµα που µπορεί
να ανταποκριθεί θεσµικά στα πάνδηµα λαϊκά αιτήµατα, και γι’
αυτό στηρίζω την Κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον λόγο
στον επόµενο οµιλητή, επιτρέψτε µου να κάνω µία ανακοίνωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», είκοσι δύο µαθή-
τριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δη-
µοτικό Σχολείο Παραµυθιάς Θεσπρωτίας.

Σας καλωσορίζουµε. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµήτριος Μπιάγκης από το ΠΑΣΟΚ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι, το συλλο-

γικό τραύµα της τραγωδίας των Τεµπών µάς αφορά όλους. Φο-
βίζει την κοινωνία µας και λειτουργεί ως µήτρα κοινωνικών και
πολιτικών εξελίξεων. Και αυτό γιατί αγγίζει στον πυρήνα έναν από
τους λίγους θεσµούς στον οποίο ο Έλληνας έχει ακόµα πίστη,
την ίδια την οικογένεια. 

Το συλλογικό µας πένθος, λοιπόν, εντείνεται από µια σειρά θλι-
βερών διαπιστώσεων που ήρθαν στο φως εκείνη τη θλιβερή µέρα
στις 28 Φεβρουαρίου του 2023, για την κατάσταση στην οποία
έχουν περιέλθει τα δηµόσια αγαθά και το κράτος δικαίου. Εµείς,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αντίθεση µε τον κ. Μητσοτάκη
και τα στελέχη της Κυβέρνησής του, λάβαµε το µήνυµα που
έστειλαν οι πολίτες στις µαζικές συγκεντρώσεις και τα συλλαλη-
τήρια που κορυφώθηκαν στη θλιβερή επέτειο των δύο ετών. 

Ποιο είναι αυτό το µήνυµα; Είναι ένα µήνυµα για αλλαγή πο-
ρείας, είναι ένα µήνυµα για δικαιοσύνη, είναι ένα µήνυµα για λο-
γοδοσία, για µια κυβέρνηση που θα σέβεται τους πολίτες και τις
ανάγκες τους. Είναι ένα µήνυµα δυσπιστίας πρωτίστως προς τον
Πρωθυπουργό και τον τρόπο µε τον οποίο κυβερνά η Νέα Δηµο-
κρατία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι διαχρονικές αδυναµίες του
ελληνικού κράτους είναι ένα µέρος της αλήθειας για εκείνη την
τραγική βραδιά. Η άλλη µεριά της αλήθειας, που λίγο την κρύ-
βουµε, είναι ότι αν η Σύµβαση 717 είχε ολοκληρωθεί, τότε θα εί-
χαµε εκείνες τις δικλίδες ασφαλείας στο σύστηµα που θα έσωζαν
ανθρώπινες ζωές από το οποιοδήποτε ανθρώπινο λάθος, κάτι
που το καταµαρτυρά ευθαρσώς το πόρισµα της Ευρωπαϊκής Ει-
σαγγελίας, η τριµελής επιτροπή εµπειρογνωµόνων του κ. Γερα-
πετρίτη, το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, η 966/2024 απόφαση του
Μονοµελούς Πρωτοδικείου Αθηνών. Η µη εκτέλεση της Σύµβα-
σης 717 αποτελεί ένα µνηµείο ανεπάρκειας, αδιαφορίας και αδια-
φάνειας. 

Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής επιχείρησε να βρεθεί ο κ. Καρα-
µανλής ενώπιον προανακριτικής επιτροπής, σύµφωνα µε τη δι-
κογραφία της Ευρωπαίας Εισαγγελέως και εσείς, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, όχι µόνο αρνηθήκατε κάτι τέτοιο, όχι µόνο
τον καταχειροκροτήσατε, αλλά ο ίδιος ο Πρωθυπουργός αναβάθ-
µισε σε υπουργικούς θώκους αρκετούς από τους συµµετέχοντες
σε εκείνη την, κατά τα λεγόµενά του, όχι και τόσο καλή στιγµή
για το Κοινοβούλιό µας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ακόµη και χθες ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός επέλεξε τον ρόλο του εµψυχωτή της Κοινοβουλευτικής του
Οµάδας, σε προφανή αναντιστοιχία µε το λαϊκό αίσθηµα και το
ύφος που απαιτούν οι περιστάσεις. Δυστυχώς, η κυβερνητική
πλειοψηφία δεν µπορεί να παράσχει ικανοποιητικές απαντήσεις
για το τι συνέβη στα Τέµπη, αλλά και να πείσει για τις ειλικρινείς
της προθέσεις. Η επικοινωνιακή διαχείριση της τραγωδίας συνε-
χίζει να σκεπάζει τα πάντα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναδείξαµε ως ΠΑΣΟΚ τη χάλ-
κευση των ηχητικών αποσπασµάτων του σταθµάρχη της Λάρισας
και τη διοχέτευσή τους στους επικοινωνιακούς βραχίονες της Κυ-
βέρνησης. Και σαν να µην έφτανε αυτό, η συσκότιση συνεχί-
στηκε, σε µια τακτική αποπροσανατολισµού σχετικά µε το πόρισ-
µα του Πολυτεχνείου για τα ηχητικά αυτά αποσπάσµατα. Ας το
ξεκαθαρίσουµε λοιπόν, µια για πάντα: Η τότε πρόταση µοµφής
του ΠΑΣΟΚ αφορούσε τα παραποιηµένα ηχητικά που διοχετεύ-
θηκαν στον Τύπο και όχι τα ηχητικά της δικογραφίας, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Είναι χρέος µας µέσα από τον θεσµικό ρόλο
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της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να διαλύσουµε τα θολά νερά και
να πείσουµε την κοινωνία ότι η ελληνική πολιτεία µπορεί ακόµα
να οργανώσει ικανοποιητικά την αποκάλυψη της αλήθειας, να
διασώσουµε την τιµή και την αξιοπιστία των θεσµών που τόσο
πολύ έχει βλάψει αυτή η Κυβέρνηση. 

Στη συνέχεια εµείς επιλέξαµε να επανέλθουµε εκ νέου και πάλι
θεσµικά µε την πρόταση προανακριτικής επιτροπής για τον
πρώην Υφυπουργό παρά τω Πρωθυπουργώ, τον κ. Τριαντό-
πουλο, αποσκοπώντας στο να πέσει το πέπλο της παραπληρο-
φόρησης και να ρίξουµε φως.

Η χώρα χρειάζεται έναν νέο εθνικό ορίζοντα. Η κοινωνία που
µαζικά κατεβαίνει στον δρόµο προσπερνά τους κοµµατικούς ορί-
ζοντες και δείχνει να επιβάλλει το αίτηµα για αλήθεια και δικαιο-
σύνη. Αυτήν την αλλαγή οφείλουν να την εκφράσουν οι δηµοκρα-
τικές δυνάµεις, µε µεγάλο στόχο να µετασχηµατίσουµε το κρά-
τος σε µια παραγωγική δοµή που να σέβεται και τον πολίτη και
όσους δουλεύουν γι’ αυτόν υπηρετώντας το εθνικό συµφέρον. 

Εµείς στο ΠΑΣΟΚ βρεθήκαµε στον δρόµο στο βουβό εκείνο
πλήθος έχοντας υποστείλει τις κοµµατικές σηµαίες, µε µοναδική
σηµαία και οδηγό την προσωπική και πολιτική µας ενσυναίσθηση
και συνείδηση. Και είναι ακριβώς η συνείδηση του πολιτικού ο τε-
λικός κριτής της καριέρας του πολιτικού, όπως έλεγε και ιστορι-
κός καγκελάριος Χέλµουτ Σµιτ. Με αυτήν τη συνείδηση θα ανα-
µετρηθείτε κι εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, σε λίγες ώρες από τώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάποιοι επιχειρούν να συσχετί-
σουν την αντίδραση αυτή µε τις πλατείες των αγανακτισµένων,
όµως η µεταφορά της πρότασης δυσπιστίας που ασκεί η ίδια η
κοινωνία στην Κυβέρνηση από το ΠΑΣΟΚ στο Κοινοβούλιο ήταν
το ελάχιστο χρέος µας προς την ελληνική κοινωνία. Για να το πε-
τύχουµε αυτό, σεβόµενοι τους θεσµούς και τις κοινοβουλευτικές
διαδικασίες και προϋποθέσεις, τι έπρεπε να κάνουµε; Να συνερ-
γαστούµε και µε άλλες πολιτικές δυνάµεις, υπερβαίνοντας τις
αδιαµφισβήτητες πολιτικές µας διαφορές και συναινώντας στα
απαραίτητα και αυτονόητα για τη µεταφορά του µηνύµατος.

Είναι όλα αυτά για τα οποία µας άσκησε δριµεία κριτική ο Πρω-
θυπουργός και οι παρά αυτόν, χαρακτηρίζοντάς µας ως συµµα-
χία των προθύµων. Θα παραµείνουµε, λοιπόν, σας διαβεβαιώ-
νουµε, πρόθυµοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αφουγκραζό-
µαστε τα µηνύµατα του ελληνικού λαού και να αγωνιζόµαστε για
τη δικαιοσύνη και την αλήθεια, αγνοώντας το πολιτικό κόστος και
τις αήθεις επιθέσεις. 

Πέραν των αναφερόµενων, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας έχει βάλει σε αµφισβήτηση όσα κατέκτησε ο τόπος µας µέσα
σε πενήντα χρόνια. Το βιοτικό επίπεδο καταβαραθρώνεται σε κα-
θηλωµένους µισθούς και ασφυκτική ακρίβεια. Η µεσαία τάξη και
οι ευάλωτοι συµπολίτες µας πλήττονται καθηµερινά. Το παραγω-
γικό µοντέλο στηρίζεται στη φθηνή εργασία και στην αγορά ακι-
νήτων. Η δηµόσια υγεία και η παιδεία περιφέρονται ως εµπο-
ρεύµατα στα funds. Το κράτος δικαίου και οι θεσµοί έχουν κου-
ρελιαστεί. 

Το µόνο σχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας για τον τόπο είναι η µε-
τατροπή του κράτους σε κράτος-λάφυρο για την εξυπηρέτηση
όσων έχουν πρόσβαση στους τοίχους τού Μαξίµου. Μέσα σε αυ-
τούς τους τοίχους που κατασκευάζονται µηχανισµοί διαφθοράς,
συγκάλυψης και ατιµωρησίας. Είναι οι ίδιοι οι µηχανισµοί που εί-
δαµε καλά πώς λειτούργησαν και στην υπόθεση των υποκλοπών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, αν έχετε την καλοσύνη.
Οι τοίχοι αυτοί όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άρχισαν

να πέφτουν στις 28-2 και θα συνεχίσουν να πέφτουν µέχρι να
αποδοθεί δικαιοσύνη και να έρθει η πολιτική αλλαγή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, ο σιδηρόδροµος
είναι η υποδοµή που λειτουργεί ως καθρέφτης της δηµοκρατίας,
αποτυπώνει τη δηµοκρατική µας συνύπαρξη, την επένδυση µιας
χώρας στον δηµόσιο χώρο και τις υποδοµές, αλλά και µεριµνά
να συνδέσει κάθε γωνία της µε κάθε πολίτη µε κάθε οικονοµικό
ύψος. 

Γι’ αυτό σε εκείνο το τρένο εκείνο το βράδυ θα µπορούσαµε
να ήµασταν όλοι µας. Γι’ αυτό εκείνο το βράδυ δεν εκτροχιάστηκε

µόνο το τρένο, εκτροχιάστηκε µαζί από το κράτος και η εµπιστο-
σύνη στους θεσµούς µε ευθύνη της Κυβέρνησής σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, ο αγώνας όσων πι-
στεύουν ότι αυτός ο λαός αξίζει κάτι καλύτερο θα είναι δύσκο-
λος, το γνωρίζουµε. Είναι όµως ιερός µπροστά στην κρίση θεσ-
µών που έχει φέρει στη χώρα η Νέα Δηµοκρατία και η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Εµείς όµως έχουµε καθήκον στη δηµοκρατία και στις µελλο-
ντικές γενιές αυτού του τόπου να δώσουµε τον αγώνα µέχρι τέ-
λους, µέχρι δικαίωσης.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

ο κ. Γεώργιος Σταµάτης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου και εγώ από αυτό

το Βήµα να ζητήσω ένα πολύ µεγάλο συγγνώµη ταπεινά από τους
συγγενείς από τους γονείς των θυµάτων, ένα συγγνώµη όµως
που µπορεί να µεταστραφεί µόνο όταν θα υπάρξει δικαιοσύνη και
αλήθεια. Την αλήθεια και τη δικαιοσύνη µπορεί µόνο η δικαιοσύνη
να τη φέρει.

Πριν από πολλά χρόνια ένας πολιτικός έφερε έναν νόµο για
την εθνική συµφιλίωση και µετά από δεκαπέντε µέρες τον σκό-
τωσαν. Τότε κάποιοι µετά από κάποια χρόνια υπερασπιζόντουσαν
αυτούς τους λαϊκούς αγωνιστές χωρίς καµία ντροπή. 

Η Νέα Δηµοκρατία δεν είναι απλά ένα κόµµα, είναι µια παρά-
ταξη. Και τρεις µέρες τώρα, έναν µήνα τώρα δεν προσβάλλετε
µόνο αυτήν την παράταξη, προσβάλλετε τους πολίτες που ψήφι-
σαν τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ακούστηκε ότι είµαστε δολοφόνοι, ότι είµαστε εγκληµατική ορ-
γάνωση. Πόσα έχουν ακουστεί από την ηµέρα που ο Κυριάκος
Μητσοτάκης έγινε Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας, αυτός και η
οικογένειά του; Ο ελληνικός λαός πλέον αρχίζει και καταλαβαίνει. 

Ήσασταν εσείς οι ευαγγελιστές της αλήθειας. Το 2015 κατέρ-
ρευσε και κατέρρευσε παταγωδώς. Αν µια παράταξη είχε θύµατα
στη δηµοκρατία, ήταν η Νέα Δηµοκρατία από την τροµοκρατία.
Αν µια παράταξη είπε «Πάµε, παιδιά, όλοι µαζί για την επόµενη
µέρα» ήταν η Νέα Δηµοκρατία. Αν µια παράταξη την ώρα που
έπρεπε ως εθνικό καθήκον, ως πατριωτικό καθήκον στις µεγάλες
κρίσεις της χώρας τα τελευταία πενήντα χρόνια ήταν η Νέα Δη-
µοκρατία. 

Αυτή η παράταξη, αυτός ο λαός που ψήφισε τους Βουλευτές
που είναι σήµερα εδώ κατηγορείται ότι υποθάλπει, ότι συγκαλύ-
πτει. Τι συγκαλύπτει;

Ήµουνα Γενικός Γραµµατέας Πρόνοιας. Τι πήγα να κάνω εκεί
εκείνη την ηµέρα; Πήγα ως αρµοδιότητα, κυρίως πήγα ως άν-
θρωπος, για να εξασφαλίσω το δύσκολο κοµµάτι της ταφής
αυτών των ανθρώπων που χάθηκαν χωρίς γραφειοκρατίες, µε
αξιοπρέπεια. Μια ταφή που έγινε µε τα λεφτά των Ελλήνων πολι-
τών. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ούτε να το λέτε δεν πρέπει αυτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Μη µε διακόπτετε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ούτε να το λέτε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Μη µε διακόπτετε. Αρκετά µας έχετε

προσβάλλει.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ντροπή, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Θέλω να ευχηθώ στον Γεράσιµο που

γύρισε πριν από τρεις µέρες η Παναγιά να του δίνει δύναµη και
σε αυτόν και στους γονείς του. Και να πω όχι µόνο το αµέριστο
και καθηµερινό ενδιαφέρον του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μη-
τσοτάκη για τον Γεράσιµο, αλλά και για όλους τους συγγενείς
που απευθύνθηκαν για οποιοδήποτε θέµα έκριναν ότι χρειαζό-
ντουσαν µια βοήθεια ή µια γνώµη.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Αυτό έλειπε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Το ΠΑΣΟΚ, το οποίο όταν θα γραφτεί

η ιστορία ενδεχοµένως να λυπάται γι’ αυτήν τη σύµπραξη, δεν
κάνει µια πρόταση µοµφής για να ρίξει την Κυβέρνηση. Οι κυβερ-
νήσεις, ξέρετε, στη δηµοκρατία δεν πέφτουν. Αποφασίζει ο λαός.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Έχουµε κι ένα Σύνταγµα..
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Απλά κοιτάτε µόνο τις δηµοσκοπή-
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σεις. Αυτός είναι ο οδηγός σας. Και µετά από όλο αυτό που έχει
συµβεί, µετά από όλον αυτόν τον κόσµο που βγήκε -και καλά
κάνει και βγαίνει και ζητάει, ο κόσµος πρέπει να βγαίνει και να
διεκδικεί, να διεκδικεί την αλήθεια όπως τη διεκδικούµε και εµείς-
µιλάτε για συγκάλυψη. 

Εκείνες τις ηµέρες πάνω από εκεί που έγινε το δυστύχηµα περ-
νάει εθνικός δρόµος. Υπήρχαν διασώστες, υπήρχαν εθελοντές,
υπήρχαν συγγενείς, υπήρχαν τοπικοί παράγοντες, υπήρχε η Κυ-
βέρνηση, υπήρχαν περαστικοί που σταµατούσαν να αποτίσουν
φόρο τιµής. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Υπήρχαν και νατοϊκοί.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Εντάξει, το πρόβληµά σας είναι το

ΝΑΤΟ. Εντάξει. Αυτό είναι το πρόβληµά µας τώρα, το ΝΑΤΟ.
Σταµατούσαν άνθρωποι να αποτίσουν φόρο τιµής ανοιχτά,

χωρίς κανένας να τους αποτρέψει.
Έτσι πιστεύετε γίνονται οι συγκαλύψεις; 
Αντί να συζητάµε ότι δύο τρένα συγκρούστηκαν και ότι αυτό

δεν θα έπρεπε ποτέ να συµβεί, συζητάµε ότι η Κυβέρνηση συ-
γκαλύπτει τι, ποιον και γιατί. Αυτήν την απάντηση πηγαίνετε µετά
έξω, εσείς που µας µέµφεστε, και πείτε στον λαό ότι η Νέα Δη-
µοκρατία συγκαλύπτει τον τάδε για αυτό και για αυτό. Γιατί δεν
το λέτε;

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ο λαός το λέει, δεν το λέµε εµείς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Εσείς κάνετε την πρόταση δυσπι-

στίας. 
Ο λαός είναι έξω γιατί ζητάει µια αλήθεια και εµείς οφείλουµε

ως κοινοβουλευτικοί να του δώσουµε αυτήν την αλήθεια µε τα
έργα, τις πράξεις και τις ρυθµίσεις που θα δώσουµε στη δικαιο-
σύνη. 

Ξέρετε, είµαστε αντίπαλοι πολιτικοί, δεν είµαστε εχθροί. Προ-
τιµήσατε αυτές τις µέρες να γίνουµε εχθροί. Την προηγούµενη
Παρασκευή ήµουν µε άλλους συναδέλφους από πολλά κόµµατα
στις Φυλακές Κασσαβέτειας και όλοι µαζί συζητούσαµε ανθρώ-
πινα πολιτικά µε τις διαφορές µας πώς θα βοηθήσουµε να αλλά-
ξει το σωφρονιστικό σύστηµα για τους νέους που είναι στις
φυλακές. Τρεις µέρες εδώ ο ένας δεν µιλάει στον άλλον. Αυτό
θέλουµε την επόµενη µέρα; 

Θα κάνω µια προσωπική αναφορά στον Πρωθυπουργό. Πριν
δύο χρόνια µε είχε τιµήσει να έρθει να δει τους άστεγους στο λι-
µάνι του Πειραιά. Δεν ήταν σαν κάποιους άλλους που ήθελε να
κρύψει τη φτώχεια ή ότι στη χώρα που κυβερνάει δεν υπάρχουν
άστεγοι. Ήρθε να το δει και να δει αν µπορεί να δώσει λύση και
δίνει λύση. Ήταν αυτός ο οποίος, και είχα τότε την ευθύνη,
έσωσε χιλιάδες συµπολίτες µας στις µονάδες φροντίδας ηλικιω-
µένων στον Covid, κάτι το οποίο δεν το ξέρετε, όταν µιλούσαν
διάφοροι για εµβόλια που µας τα έστειλαν οι εξωγήινοι, που θα
γίνουµε εξωγήινοι. Σωθήκανε ανθρώπινες ζωές κάτω από το
βάρος -τι;- της επιστήµης, της πολιτικής και της ηγεσίας. 

Εµείς θέλουµε να πάµε µπροστά και είµαστε η σιωπηλή πλει-
ονότητα, η σιωπηλή πλειονότητα που κάθε µέρα δουλεύει, προ-
σπαθεί να διορθώσει τα λάθη. Και ξέρετε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, -κλείνω και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε- εσείς οι αρι-
στεροί λέγατε ότι ερχόµαστε από πολύ µακριά και πάµε πολύ µα-
κριά. Αυτό τελείωσε το 2015. Πάντα έχει σηµασία από πού
προέρχεσαι, αλλά πλέον σηµασία έχει πού θες να πας. Αν θέλετε
να πάµε αυτήν τη χώρα για αυτόν τον λαό ένα βήµα παραπάνω,
ας βοηθήσουµε τη δικαιοσύνη να δώσει τις απαντήσεις και όχι
λαϊκά δικαστήρια, διχασµό και δηλητήριο στον ελληνικό λαό,

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Έχετε υπευθύνους εξωτερικών υποθέσεων. Δεν σας λένε τι

συµβαίνει στον κόσµο; Δηλαδή για δεύτερη φορά προσπαθείτε
να βάλετε τη χώρα σε έναν δρόµο που ενδεχοµένως να µην έχει
επιστροφή και το ξέρετε πολύ καλά. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, καταψηφίζουµε αυτήν την πρόταση δυσπι-
στίας όχι γιατί η χώρα έχει ανάγκη τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά γιατί
η χώρα έχει ανάγκη την αλήθεια, τη δικαιοσύνη και αυτή µπορεί
να συµβεί, όπως αποφάσισε ο ελληνικός λαός πριν δύο χρόνια.
Προφανώς ο κ. Μητσοτάκης θα σας κάνει τη χάρη και θα κάνει
σε δύο χρόνια εκλογές. Έχετε πολύ καιρό να ετοιµαστείτε και να
ετοιµάσετε µια πρόταση. Αντ’ αυτού κάθεστε µόνο και καταγγέλ-
λετε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Κωνσταντίνος Μπάρκας από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ
πάρα πολύ. 

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να ξεκινήσω µε
µια αναφορά σε ό,τι ιστορικό συµβαίνει αυτήν τη στιγµή στον
κόσµο, στην Ευρώπη, αλλά και στη χώρα µας ως µέλος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και την ανακοίνωση του Ευρωπαϊκού Συµβου-
λίου, της κ. Φον Ντερ Λάιεν, ότι η Ευρώπη θα δηµιουργήσει ένα
πρόγραµµα πολλών δισεκατοµµυρίων σε σχέση µε την ασφάλεια
που πρέπει να έχει για να θωρακίσει τα συµφέροντά της. 

Η Ευρώπη µε την Αµερική είχαν µια ουσιαστική διαφορά. Η Ευ-
ρώπη σε σχέση µε την Αµερική ήταν υπερήφανη για τις κοινωνι-
κές δαπάνες. Ήταν εκείνη η περιοχή, εκείνες οι χώρες, οι οποίες
πρόσεχαν την κοινωνία τους, δηµιούργησαν ένα κοινωνικό πλέ-
γµα για να µπορέσουν να προστατεύσουν από τα προβλήµατά
τις ευρωπαϊκές κοινωνίες σε σχέση µε την Αµερική η οποία
έδωσε τεράστια µάχη -αυτή ήταν η κατεύθυνσή της- στον να θω-
ρακιστεί πολεµικά σε σχέση µε τις αµυντικές της δαπάνες.

Είναι πολύ προβληµατικό -άκουσα και την κ. Μπακογιάννη
χθες- κατά την άποψή µου, µια πρόταση που συνοδεύει την πρό-
ταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σε σχέση µε την αύξηση των
κονδυλίων για τις αµυντικές δαπάνες, που είπαν ορισµένοι πολι-
τικοί ηγέτες ότι η Ευρώπη, για να µπορέσει να ικανοποιήσει αυτό
το αίτηµα, δηλαδή των αµυντικών δαπανών, θα πρέπει να περι-
κόψει κάποιες από τις κοινωνικές της, «να εγκαταλείψει» ήταν η
χαρακτηριστική φράση, κάποιες από τις κοινωνικές της δαπάνες. 

ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Δεν ισχύει για εµάς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κυρία Μπακογιάννη, δεν ισχύει

για µας. Μακάρι να είναι έτσι. 
Δεν ξέρω αν θα συµβεί αυτό, πάντως θα πρέπει να προσέξουµε

πάρα πολύ, γιατί η κοινωνία µας στην Ελλάδα αντιµετωπίζει
πολλά προβλήµατα. Δεν υπάρχει αν θέλετε αυτό το δίκτυ προ-
στασίας για κάποιους οι οποίοι δυσκολεύονται να τα βγάλουν
πέρα. Αν θέλετε ήταν και ένα από τα µηνύµατα που έστειλαν τα
ογκώδη συλλαλητήρια σε όλον τον κόσµο. Δεν ήταν µόνο στην
Αθήνα, σε όλον τον κόσµο µαζεύτηκαν Έλληνες και Ελληνίδες,
ζητώντας δικαιοσύνη αρχικά σε σχέση µε τα Τέµπη, αλλά κάνο-
ντας λόγο και για τα τεράστια προβλήµατα που αντιµετωπίζουν
στην καθηµερινότητά της. 

Δεν είχα καµία αµφιβολία -δεν είναι εδώ ο αγαπητός συνάδελ-
φος κ. Σταµάτης- ότι η Νέα Δηµοκρατία και η Κοινοβουλευτική
της Οµάδα θα στηρίξει την Κυβέρνηση. Είναι το τρίτο έργο που
παίζεται σε σχέση µε τη στήριξη που δίνει απέναντι σε µια κυβέρ-
νηση η οποία, κατά την άποψη της Αντιπολίτευσης, αλλά και της
κοινωνίας, προσπαθεί να συγκαλύψει πράγµατα σε σχέση µε το
έγκληµα των Τεµπών. 

Το πρώτο έργο που παίχτηκε είναι µια φράση η οποία δεν
ακούγεται πάρα πολύ, κυρία Μπακογιάννη, και αναφέροµαι λίγο
και σε εσάς, επειδή κάνατε µια συζήτηση εχθές περί οικογενει-
οκρατίας. Σωστά, δεν προερχόµαστε όλοι από πολιτική οικογέ-
νεια. Εγώ δεν το θεωρώ κακό κάποιος να προέρχεται από πο-
λιτική οικογένεια. Και να σας πω τη µαύρη µου αλήθεια υπάρχει
το ενδεχόµενο η κόρη µου να έχει ένα πιο καλό ξεκίνηµα σε
σχέση µε τη δική µου αφετηρία ζωής. 

Όµως ο κ. Καραµανλής µετά τις εθνικές εκλογές, εκεί που χαι-
ρόταν για το γεγονός ότι εξελέγη πάλι, είπε ότι «τα κάστρα δεν
πέφτουν». «Τα κάστρα δεν πέφτουν», κυρία Μπακογιάννη, φαντά-
ζοµαι δεν εννοούσε ότι εµείς θα κάνουµε ό,τι θέλουµε, αλλά
επειδή προερχόµαστε από την οικογένεια Καραµανλή ο κόσµος
θα µας ψηφίζει ή θα υπάρχει ατιµωρησία στο πρόσωπό µας.
Ακόµα αναζητούµε τρόπο να µας εξηγήσει κάποιος τι σηµαίνει
«τα κάστρα δεν πέφτουν». Στα αυτιά του ελληνικού λαού αυτό
ακούστηκε ότι η οικογένεια Καραµανλή µπορεί να κάνει ό,τι θέλει,
αλλά, επειδή προέρχεται από την οικογένεια Κωνσταντίνου Κα-
ραµανλή, θα υπάρχει µια σχετική ατιµωρησία.

Η συνέχεια, η δεύτερη πράξη αυτού του δράµατος, ήταν το
χειροκρότηµα σύσσωµης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
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Νέας Δηµοκρατίας τότε που ο κ. Καραµανλής ήρθε εδώ να απο-
λογηθεί, να πει την άποψή του τέλος πάντων, σε σχέση µε την
τότε συζήτηση για την εξεταστική επιτροπή η οποία δροµολο-
γούνταν. Όµως οφείλω να πω ότι ο κύριος Πρωθυπουργός αυτήν
την πράξη, αυτό το γεγονός, ότι στηρίχθηκε µε τόσο θερµό χει-
ροκρότηµα ο κ. Καραµανλής, περίπου το στηλίτευσε µε την έν-
νοια ότι είπε ότι η εξεταστική επιτροπή η οποία προέκυψε δεν
ήταν και από τις καλύτερες στιγµές του Ελληνικού Κοινοβουλίου. 

Γι’ αυτό και εµείς ζητάµε στην εναρκτήρια διαδικασία της προ-
ανακριτικής επιτροπής, τώρα που έχει ψηφιστεί δηλαδή, όχι δεν
έχουµε καταλήξει σε συµπέρασµα, αλλά θέλουµε, κυρία Μπακο-
γιάννη και αγαπητοί Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, να µη
συµβούν αυτά που συνέβησαν στην εξεταστική επιτροπή.

Να έρθουν όλοι όσοι θέλουν -και τα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης θα προτείνουν- να καταθέσουν στην προανακριτική επι-
τροπή. Αυτό ζητάµε. Δηλαδή ζητάµε φως, ζητάµε δηµοκρατία και
όχι να αποκρύπτονται βασικοί µάρτυρες, όπως για παράδειγµα
ο κ. Τριαντόπουλος.

Το χρονικό της συγκάλυψης ξεκίνησε µε τον κ. Καραµανλή, ο
οποίος είπε «τα κάστρα δεν πέφτουν». 

Στη συνέχεια, είχαµε τον κ. Τριαντόπουλο, ο οποίος ήταν Υ-
πουργός παρά τω Πρωθυπουργώ και ο οποίος έδωσε εντολή για
το µπάζωµα. Δεν το λέµε εµείς αυτό, αλλά το λένε οι ανακριτικές
αρχές της Λάρισας, όταν απαντούσαν σε ερωτήµατα Βουλευτών
ότι: Δεν έχουµε καµία σχέση εµείς µε το µπάζωµα και όλα όσα
έγιναν, έχουν να κάνουν µε αποφάσεις ανθρώπων, οι οποίοι συ-
νεδρίαζαν στον τόπο του εγκλήµατος. 

Ο κ. Μητσοτάκης απεφάνθη, δύο εβδοµάδες µετά, λέγοντας
ότι: «Γνωρίζουµε τα πάντα σε σχέση µε όσα συνέβησαν και το
έγκληµα των Τεµπών οφείλεται σε ανθρώπινο λάθος». Τα άλλαξε,
δύο χρόνια µετά. 

Είχαµε τον κ. Παπαδόπουλο. Ο κ. Παπαδόπουλος, Υφυπουρ-
γός Μεταφορών, έστησε έναν θίασο µπροστά στις κάµερες, θέ-
λοντας να µας πείσει ότι υπάρχει τηλεδιοίκηση. Τηλεδιοίκηση
τελικώς, δεν υπήρχε και αυτό το είπαν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι του
ΟΣΕ. 

Να µην αναφερθώ στους άλλους Υπουργούς, στον κρυπτό-
µενο Υπουργό Δικαιοσύνης. Απορώ πώς τον αντέχετε. Ο κ. Φλω-
ρίδης δεν ήρθε εχθές να κάνει την οµιλία του, όπως µας είχε
δηλώσει. Είπε ότι όσοι ασχολούνται µε τα µπάζα -ακόµα και οι δι-
καστικές αρχές- είναι για τα µπάζα. Εγώ ντρέποµαι -να σας πω
τη µαύρη µου αλήθεια- και ζητώ συγγνώµη από τον ελληνικό λαό,
που έχουµε αυτόν τον Υπουργό Δικαιοσύνης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε και σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
Εσείς, ζητάτε συγγνώµη, για όσα δεν κάνατε ως Κυβέρνηση

της Νέας Δηµοκρατίας, εγώ ζητώ συγγνώµη για το γεγονός ότι
η ελληνική Βουλή και η ελληνική δηµοκρατία εκπροσωπούνται
στο Υπουργείο Δικαιοσύνης από το συγκεκριµένο Υπουργό. 

Κοιτάξτε, η πρόταση δυσπιστίας γίνεται για να καταδείξουµε
το γεγονός ότι δύο χρόνια τώρα αυτό που κάνετε είναι να προ-
σπαθείτε να συγκαλύψετε µε τις πράξεις σας όλα όσα συνέβησαν
στα τρία κοµµάτια του εγκλήµατος των Τεµπών. Τι συνέβη, πριν
το δυστύχηµα, µε την 717. Ειρήσθω εν παρόδω, ζητήσαµε προ-
ανακριτική επιτροπή για τον κ. Καραµανλή και τον κ. Σπίρτζη,
εσείς την αρνηθήκατε. Τι συνέβη τις ώρες του δυστυχήµατος και
τι συνέβη µετά. 

Η πρόταση δυσπιστίας είµαι βέβαιος ότι θα καταψηφιστεί.
Εσείς θα υπερασπιστείτε την Κυβέρνηση, θα είστε κοµµάτι αυτής
της συγκάλυψης. Δυστυχώς,  για εσάς θέλετε να το κάνετε αυτό.
Είναι η πολιτική σας τοποθέτηση αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριε
Μπάρκα, ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Εµείς ζητάµε φως, ζητάµε δι-
καιοσύνη. Ζητάµε να έρθουν όλα στο φως για να µπορέσουν οι
ψυχές των πενήντα επτά ανθρώπων που χάθηκαν εκεί να βρουν
ησυχία και ηρεµία, αλλά και οι οικογένειές τους να µην κυνηγάνε
ανεµόµυλους αλλά να βρουν και οι ίδιοι την ηρεµία που επιθυ-
µούν. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μάρκος Καφούρος, από τη Νέα Δηµοκρατία 

ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

έχουν περάσει δύο χρόνια από το τραγικό σιδηροδροµικό δυστύ-
χηµα των Τεµπών, ένα γεγονός που έχει καταγραφεί στη συλλο-
γική µνήµη του λαού µας, δυστυχώς, µε µελανά γράµµατα. 

Η σκέψη όλων µας παραµένει στα δεκάδες αθώα θύµατα αλλά
και στον πόνο των οικογενειών τους που δύο χρόνια τώρα ανε-
βαίνουν τον δικό τους Γολγοθά, επιζητώντας να λάµψει η αλή-
θεια, να αποδοθεί δικαιοσύνη και, κυρίως, ζητάνε από όλους
εµάς να µην ξανασυµβούν τέτοιες τραγωδίες. 

Αυτό, άλλωστε, ήταν και το µήνυµα των εκατοντάδων χιλιάδων
συµπολιτών µας που µε ειρηνικό τρόπο τίµησαν τη µνήµη των θυ-
µάτων των Τεµπών στις πλατείες ολόκληρης της χώρας και όχι
µόνο. Και ενώ περιµένουν οι πολίτες της χώρας ότι εδώ στο ναό
της δηµοκρατίας, στο Κοινοβούλιο, θα υπήρχε η ανάλογη υπευ-
θυνότητα και ότι θα καταβαλλόταν κάθε δυνατή προσπάθεια για
να αποδοθεί δικαιοσύνη και να λάµψει η αλήθεια, διαπιστώνουν
ότι αυτοί που φωνάζουν για απόδοση δικαιοσύνης είναι οι ίδιοι
που εξαντλούν κάθε µέσον και κάθε νοµικό τέχνασµα, ώστε αυτή
η υπόθεση να µη φτάσει ποτέ στην δικαιοσύνη αλλά να διαιωνί-
ζεται. 

Είναι οι ίδιοι δε που συστηµατικά διασύρουν και συκοφαντούν
τη δικαιοσύνη και τους λειτουργούς της, θεωρώντας ότι µπορούν
κάλλιστα να υποκαταστήσουν και το θεσµό αφού οι ίδιοι συχνά
εδώ µέσα δικάζουν και καταδικάζουν όποιον πολιτικό τους αντί-
παλο βρουν βολικό και εύκαιρο, µιλώντας εκ προοιµίου για έγκ-
ληµα, για δολοφόνους, για εγκληµατίες, για συγκάλυψη. Είναι οι
ίδιοι που συστηµατικά δηλητηριάζουν την κοινωνία και την πολι-
τική ζωή της χώρας, που εργαλειοποιούν τον ανθρώπινο πόνο και
τα αγαθότερα αισθήµατα της κοινωνίας µας έχοντας ως µονα-
δικό σκοπό, δυστυχώς, την πολιτική τους ύπαρξη και τον προ-
σπορισµό τους σε δηµοσκοπικά οφέλη. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα για λίγη ησυχία από τους

συναδέλφους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κάντε

ησυχία. Ενοχλείτε τον οµιλητή. Ήρεµα. 
Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε. 
ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Και η τραγική ειρωνεία, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, είναι ότι όλοι αυτοί εδώ µέσα που πυροδοτούν
το πολιτικό κλίµα, που ποδοπατούν τον κοινοβουλευτικό τους
ρόλο για πρόσκαιρο πολιτικό όφελος, δεν βλέπουν και δεν συ-
νειδητοποιούν ότι αποτελούν απλώς τα γρανάζια και τα εργαλεία
µιας καλοσχεδιασµένης προβοκάτσιας, µιας προβοκάτσιας που
σκοπό έχει να αποσταθεροποιήσει την χώρα και να σταµατήσει
η αναπτυξιακή πορεία και εντέλει, να διολισθήσουµε ξανά στα
χρόνια των µνηµονίων.

Μιας που µιλάµε για µνηµόνια, ας θυµηθούµε επιτέλους εδώ
µέσα -και ας κάνουµε και την αυτοκριτική- ποιοι µας οδήγησαν
άκριτα στα δίχτυα του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. 

Να θυµίσω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι όπου εγκαθίστατο το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, σε όποια χώρα -είναι παγκοίνως
γνωστό- ως πρώτο θύµα των περικοπών του επέλεγε πάντα το
σιδηροδροµικό δίκτυο της χώρας αυτής. Πώς; Με τη συνήθη
πρακτική της απαξίωσης του σιδηροδροµικού υλικού, χωρίς τους
αναγκαίους εκσυγχρονισµούς, χωρίς την απαραίτητη συντήρηση
και, κυρίως, στέλνοντας στην ανεργία χιλιάδες έµπειρα στελέχη
µηχανοδηγούς και σταθµάρχες που έβλεπαν πλέον τα τρένα να
περνούν και απλά να σφυρίζουν. 

Και ρωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, των παρατάξεων που
υπογράψατε αυτή την πρόταση δυσπιστίας, σας θυµίζει αυτό
κάτι από την τραγωδία των Τεµπών; Σας θυµίζει ίσως κάτι για το
πως φτάσαµε σε αυτή την τραγωδία; Αν όχι, να σας υπενθυµίσω
και το πόρισµα του Εθνικού Οργανισµού Διερεύνησης Αεροπο-
ρικών και Σιδηροδροµικών Ατυχηµάτων και Ασφάλειας Μεταφο-
ρών που επισηµαίνει ότι η Σύµβαση 717 που προέβλεπε δικλίδες
ασφαλείας στην περίπτωση του ανθρώπινου λάθους, έπρεπε να
είχε ολοκληρωθεί ήδη από το 2016 επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας τα τελευταία χρόνια
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έχει περάσει µεγάλες τραγωδίες, είτε από φυσικές είτε από τε-
χνολογικές καταστροφές. Να θυµίσω τις πληµµύρες στη Μάν-
δρα, τις φονικές πυρκαγιές στο Μάτι, αλλά και τις µεγάλες
πυρκαγιές των τελευταίων ετών. Προσωπικά, θεωρώ µέγιστη
ύβρη όταν αυτές οι συµφορές γίνονται πεδίο πολιτικής εκµετάλ-
λευσης και αντικείµενο προσπορισµού προσωπικών ή άλλων κοµ-
µατικών ωφελειών. 

Γνωρίζετε όλοι πολύ καλά ότι η ύβρις φέρνει τη νέµεση, φέρνει
την τιµωρία. Προσωπικά είµαι απόλυτα πεπεισµένος ότι η ανε-
ξάρτητη δικαιοσύνη θα δώσει τις απαντήσεις όπως απαιτεί η
πλειοψηφία του ελληνικού λαού και θα οδηγήσει τους ενόχους
προ των ευθυνών τους. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω ένα κάλεσµα
σήµερα, να οµονοήσουµε επιτέλους, σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα
ότι αξίζουµε όλοι µας µια καλύτερη Ελλάδα. Αξίζουν µια καλύ-
τερη Ελλάδα, κυρίως, οι νέοι και τα νέα παιδιά, µια Ελλάδα µε
εθνική σύµπνοια, µε συνοχή και µε ενότητα, µακριά από αδιέξο-
δους διαξιφισµούς και συµψηφισµούς ανικανότητας, σκηνικά που
ουδαµώς ενδιαφέρουν τους πολίτες αυτής της χώρας, τους πο-
λίτες που κατέκλυσαν τους δρόµους και τις πλατείες, αλλά απαι-
τούν από εµάς τα αυτονόητα σε µια ευνοµούµενη δηµοκρατία. 

Προσωπικά, θα καταψηφίσω την πρόταση δυσπιστίας που κα-
τατέθηκε, στηρίζοντας σθεναρά την πολιτική της Κυβέρνησής
µας και τη δυναµική πορεία της χώρας, µια πορεία για ανάπτυξη
και πρόοδο που µόνο αυτή µπορεί να εγγυηθεί ένα καλύτερο
αύριο για τους πολίτες αυτής της χώρας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η
Υπουργός Τουρισµού κ. Όλγα Κεφαλογιάννη.

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σε µια κρίσιµη και
ιδιαίτερα ρευστή περίοδο σε ευρωπαϊκό και παγκόσµιο επίπεδο
και έχουµε µπροστά µας να αντιµετωπίσουµε πρωτόγνωρες και
σύνθετες προκλήσεις σε έναν κόσµο που αλλάζει δραµατικά
µέρα µε τη µέρα, ώρα µε την ώρα, σε έναν κόσµο που πολλά από
όσα γνωρίζαµε από τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο και µετά δεν
ισχύουν.

Σε αυτόν τον κόσµο των ραγδαίων αλλαγών η Ελλάδα είναι σή-
µερα µια χώρα µε ισχυρή δηµοκρατία και σταθερή Κυβέρνηση,
µια χώρα που µπορεί και αναπτύσσεται, που µπορεί να προ-
οδεύει. Αυτή ακριβώς τη συνθήκη προόδου και σταθερότητας
επιχειρεί σήµερα να ανατρέψει η Αντιπολίτευση, εργαλειοποι-
ώντας για άλλη µία φορά µια εθνική τραγωδία, το δυστύχηµα των
Τεµπών και τον πόνο επιζώντων θυµάτων, συγγενών και συµπο-
λιτών µας που µάχονται για φως και απονοµή δικαιοσύνης και
έχουν κάθε δικαίωµα να το κάνουν. 

Πέρυσι τέτοια εποχή το ΠΑΣΟΚ, επίσης από κοινού µε άλλα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης, κατέθετε πρόταση δυσπιστίας κατά
της Κυβέρνησης πάλι µε ανυπόστατους ισχυρισµούς που διαψεύ-
στηκαν παταγωδώς περί δήθεν παραποιηµένων ηχητικών συνο-
µιλιών µεταξύ εµπλεκοµένων στο δυστύχηµα. Το ίδιο πράγµα
επιλέγει και τώρα, σαν να µην πέρασε µία µέρα. 

Αυτή τη φορά υποστηρίζετε ότι την καταθέτετε υπό το πρίσµα
των νέων δεδοµένων από το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, τον φορέα
που εµείς θεσµοθετήσαµε, τον φορέα που εµείς ενισχύσαµε µε
πόρους και αρµοδιότητες για να επιτελέσει µε απόλυτη ανεξαρ-
τησία την αποστολή του.

Ενώ εσείς, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, που δήθεν κόπτε-
σθε για την ανεξάρτητη διερεύνηση των συνθηκών της τραγω-
δίας των Τεµπών, δεν υπερψηφίσατε καν στη Βουλή τη συγκρό-
τησή του. Όσο για τον ΣΥΡΙΖΑ να θυµίσουµε ότι είχε καταψηφίσει
τη δηµιουργία του Εθνικού Οργανισµού Διερεύνησης Ατυχηµά-
των. Είναι, λοιπόν, τέτοια η υποκρισία να κρύψετε την ανυπαρξία
του πολιτικού σας προγράµµατος πίσω από µια εθνική τραγωδία.

Θα πρέπει να ξέρετε, όµως, ότι βλάπτετε τη χώρα και τον ελ-
ληνικό λαό, που µε τις θυσίες του από το 2019 κατάφερε να ορ-
θοποδήσει. Η Ελλάδα κατάφερε τότε εν µέσω πρωτοφανών,
πολλαπλών και παγκόσµιων κρίσεων να εφαρµόσει µια συνετή
και, ταυτόχρονα, αναπτυξιακή δηµοσιονοµική πολιτική. Οδήγησε

τη χώρα σε πρωτογενή πλεονάσµατα, στην προσέλκυση επενδύ-
σεων και στη δηµιουργία τελικά πεντακοσίων χιλιάδων νέων θέ-
σεων εργασίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή τη νέα αναπτυξιακή πο-
ρεία των κυβερνήσεων του Κυριάκου Μητσοτάκη συµβαδίζει και
πρωτοπορεί, θα λέγαµε, ο ελληνικός τουρισµός.

Το 2024 έκλεισε µε νέο ιστορικό υψηλό, µε πάνω από τριάντα
πέντε εκατοµµύρια αφίξεις από το εξωτερικό και σχεδόν 22 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ έσοδα. Για πρώτη φορά καταγράφονται ως
και διψήφιοι αριθµοί αύξησης σε αφίξεις και έσοδα κατά τους λε-
γόµενους πλάγιους µήνες και τους χειµερινούς µήνες του 2024,
σε σχέση µε το 2023. Αποτυπώνονται έτσι τα πρώτα αποτελέ-
σµατα µιας πολιτικής που θέτει στο επίκεντρο την επέκταση της
επισκεψιµότητας σε ολόκληρη την επικράτεια και τους δώδεκα
µήνες τον χρόνο, µέσα από µια στρατηγική που έχει στόχο την
ποιοτική ανάπτυξη του ελληνικού τουρισµού και υλοποιείται µε
ένα µείγµα έργων τουριστικής υποδοµής, µε βάση τις ειδικές
µορφές τουρισµού, ψηφιοποίησης της τουριστικής προβολής,
βελτίωσης της ποιότητας των τουριστικών υπηρεσιών και, βε-
βαίως, νοµοθετικών παρεµβάσεων που υπηρετούν τους στρατη-
γικούς αυτούς στόχους. Με άλλα λόγια, υλοποιούµε µια στρατη-
γική που κάνει το ελληνικό τουριστικό προϊόν ανθεκτικό και
ισχυρά ανταγωνιστικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι στόχοι και οι επιδόσεις αυτές
µας δίνουν ώθηση να συνεχίσουµε ακόµα πιο δυναµικά το έργο
µας. Νοµοθετικά διαµορφώνουµε ένα ευνοϊκότερο πλαίσιο για
τις επενδύσεις µε την απλοποίηση διαδικασιών που αφορούν
στην αδειοδότηση τουριστικών υποδοµών. Σήµερα, µε ιδιαίτερη
ικανοποίηση, βλέπουµε τους µεγαλύτερους διεθνείς ξενοδοχει-
ακούς οµίλους να επενδύουν στη χώρα µας και µάλιστα, σε προ-
ορισµούς που δεν ανήκουν σε ζώνες υψηλής τουριστικής
ζήτησης, διευρύνοντας µε αυτόν τον τρόπο τον κύκλο της οικο-
νοµικής ανάπτυξης σε όλες αυτές τις περιοχές. 

Επιπλέον, µε σκοπό την αναβάθµιση της ποιότητας των υπη-
ρεσιών φιλοξενίας και τη διασφάλιση ενός υγιούς περιβάλλοντος
ανταγωνισµού, θεσπίστηκαν για πρώτη φορά λειτουργικές προ-
διαγραφές και προδιαγραφές ασφαλείας των ακινήτων βραχυ-
χρόνιας µίσθωσης καθώς και έλεγχος της τήρησης αυτών.
Παράλληλα, θεσµοθετήθηκε ένα καινοτόµο σε παγκόσµιο επί-
πεδο σύστηµα κατάταξης των ξενοδοχείων µε βάση την περιβαλ-
λοντική τους απόδοση.

Στο πεδίο, τώρα, των έργων εργαζόµαστε για την πλέον απο-
δοτική αξιοποίηση των χρηµατοδοτικών εργαλείων και ιδίως των
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Ήδη, λοιπόν,
χρηµατοδοτούνται έργα που υποστηρίζουν τις ειδικές µορφές
τουρισµού.

Για την προώθηση του ορεινού τουρισµού υλοποιούµε έργο
για την αναβάθµιση των υποδοµών σε χιονοδροµικά κέντρα και
ορειβατικά καταφύγια, ενώ δηµιουργείται ψηφιακή πλατφόρµα
για τον ορεινό τουρισµό, ένα ισχυρό εργαλείο για την προώθηση
των ορεινών προορισµών της χώρας. Επενδύουµε, δηλαδή, στην
επόµενη µέρα για τον ελληνικό τουρισµό, που δεν βασίζεται µόνο
στο δίπτυχο «ήλιος και θάλασσα», αλλά αναδεικνύει την αυθε-
ντική λιγότερο γνωστή στο διεθνές κοινό αλλά εξίσου αξιόλογη
πλευρά της χώρας µας.

Για την προώθηση του θαλάσσιου τουρισµού τώρα, προχω-
ρούµε σε έργα αναβάθµισης των υπηρεσιών κατάδυσης αναψυ-
χής καθώς και σε έργα υποδοµών σε τουριστικούς λιµένες.
Επιπλέον, δηµιουργούµε πλατφόρµα για τον θαλάσσιο τουρισµό,
στην οποία θα παρουσιάζεται το σύνολο των υποδοµών θαλάσ-
σιου τουρισµού της χώρας, µε σκοπό την ποιοτική ανάπτυξη του
τουρισµού και από τη θάλασσα.

Για την προώθηση, τώρα, του τουρισµού υγείας και ευεξίας,
υλοποιούµε έργο για την αναβάθµιση υφιστάµενων και τη δηµι-
ουργία νέων υποδοµών ιαµατικού τουρισµού και δηµιουργείται
εφαρµογή που θα πληροφορεί τους ταξιδιώτες σε θέµατα ευε-
ξίας και θα αναδεικνύει τις περιοχές µε τα σηµεία ενδιαφέροντος,
ενώ για την ανάπτυξη του αγροτουρισµού και της γαστρονοµίας
προχωρά η δηµιουργία µίας ακόµα ψηφιακής πλατφόρµας που
περιλαµβάνει διαδραστικό χάρτη για την αποτύπωση αγροτουρι-
στικών και γαστρονοµικών πόρων σε όλη τη χώρα.
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Παράλληλα, αναβαθµίζουµε συνολικά µε νέα ψηφιακά εργα-
λεία και χρήση τεχνολογίας τεχνητής νοηµοσύνης το τουριστικό
brand της χώρας. Πεδίο εφαρµογής, µεταξύ άλλων, είναι η προ-
βολή της ποικιλοµορφίας του φυσικού περιβάλλοντος και, φυ-
σικά, του τεράστιου πολιτιστικού αποθέµατος της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εργαζόµαστε και επιδιώκουµε
ο ελληνικός τουρισµός να είναι ο καταλύτης για τη δίκαιη ανά-
πτυξη των τοπικών κοινωνιών και βεβαίως, του συνόλου των πο-
λιτών.

Εστιάζουµε στην αύξηση των εσόδων από άκρη σε άκρη της
χώρας µας χωρίς θριαµβολογίες, γιατί µας ενδιαφέρει να εφαρ-
µόσουµε µια πολιτική που βρίσκεται στο κέντρο των ιδεών που
εκφράζει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, να δηµιουργή-
σουµε ανάπτυξη προς όφελος των πολλών. Αυτή την πορεία δεν
πρέπει και δεν θα την αφήσουµε να ανακόψει ο φτηνός λαϊκισµός
της Αντιπολίτευσης, αυτός που δίχασε τον ελληνικό λαό και µας
έφερε στο χάος την προηγούµενη δεκαετία.

Διότι αυτή είναι και η βασική επιδίωξη του ΠΑΣΟΚ µε την πρό-
ταση µοµφής, στην οποία συνυπογράφουν και άλλα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης: ο διχασµός του ελληνικού λαού, η αναταραχή,
η απορρύθµιση, η αστάθεια.

Σήµερα, λοιπόν, σκύβουµε όλοι το κεφάλι στο αίτηµα του ελ-
ληνικού λαού για απονοµή δικαιοσύνης για την εθνική τραγωδία
των Τεµπών. Όµως, δεν µας είπε κανείς από τους συναδέλφους
της Αντιπολίτευσης πώς αυτό το αίτηµα θα ικανοποιηθεί αν ανα-
λάβουν άλλοι το τιµόνι της χώρας. Γιατί αυτό επιδιώκετε, την
εξουσία µε φόντο µια ανείπωτη τραγωδία και αυτό είναι η επιτοµή
του πολιτικού αµοραλισµού.

Το αίτηµα για δικαιοσύνη δεν θα αφήσουµε να γίνει αντικείµενο
κοµµατικής καπηλείας σε αυτή την Αίθουσα. Είναι αίτηµα όλων
µας και θα ικανοποιηθεί από την ελληνική δικαιοσύνη. Από κα-
νένα κόµµα, από καµία κυβέρνηση. Γι’ αυτούς τους λόγους σας
καλώ όλους σήµερα να καταψηφίσετε τον διχασµό και την πολι-
τική αστάθεια. Να καταψηφίσετε την πρόταση δυσπιστίας στην
Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ την
κυρία Υπουργό.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χρηστίδη, τι

θέλετε; Ακούστε, στόχος του Προεδρείου ήταν στις 14.00’ να ξε-
κινήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Με τη δική σας συµ-
βολή έως τώρα πάµε καλά στον όγδοο κύκλο και στόχος θα είναι
να µην αποκλειστεί κάποιος από τον όγδοο κύκλο. Για να µη χά-
νουµε χρόνο, είναι κάτι τόσο σηµαντικό που πρέπει να πείτε;

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία έχετε τον

λόγο. Δεν µπορώ να σας τον στερήσω.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θέλουµε, ειδικά

εµείς από το ΠΑΣΟΚ, να στερήσουµε σε κανένα συνάδελφο τον
χρόνο. Αυτό είναι κάτι το οποίο θα µπορούσαµε να το συζητή-
σουµε ειδικά όσον αφορά το κοµµάτι των Υπουργών της Νέας
Δηµοκρατίας. Το λέω αυτό γιατί παίρνω τον λόγο για δύο λόγους.

Ο πρώτος λόγος είναι γιατί,µετά την οµιλία της κ. Κεφαλο-
γιάννη, η οποία είναι η τελευταία Υπουργός, οφείλουµε να απο-
καταστήσουµε µια σειρά από όσα ακούστηκαν προηγουµένως
από µια σειρά συναδέλφων.

Με απόλυτο σεβασµό στη µνήµη ανδρών οι οποίοι συνέβαλαν
καθοριστικά στον πολιτικό διάλογο και το κύρος της χώρας µας,
όπως είναι ο Παύλος Μπακογιάννης -δεν ξεχνά κανείς τι συνέβη
τότε- οφείλω να πω στον συνάδελφο κ. Σταµάτη, ότι δεν θα ξα-
ναγράψει την ιστορία για την εθνική συµφιλίωση. Γνωρίζουµε
πολύ καλά ποια είναι η στάση της Νέας Δηµοκρατίας το 1982 και
γνωρίζουµε πολύ καλά τι έκανε ο καθένας µας σε κρίσιµες στι-
γµές.

Δεύτερον, αξιοποιώντας αυτό το ένα λεπτό το οποίο αποµένει
θέλω να πω το εξής: Το απαύγασµα αυτής της κουβέντας και από
τα χείλη της Υπουργού, που µόλις ακούσαµε, είναι ότι η Νέα Δη-
µοκρατία παρουσιάζεται και σήµερα στη Βουλή, όπως και χθες,
αµετανόητη, αλαζονική, µε αµετροέπεια, χωρίς να καταλαβαίνει

ότι τα ζητήµατα δεν τα βάζουµε εµείς. 
Αυτοί που βάζουν τα ζητήµατα, κυρία Υπουργέ, δεν είναι οι πο-

λιτικοί και οι Βουλευτές, είναι οι πολίτες έξω. Και, ναι, έχετε υπο-
χρέωση να συµβάλλετε και να µην εµποδίζετε τη δικαιοσύνη να
κάνει τη δουλειά της. Ναι, έχετε υποχρέωση να κάνετε ό,τι περ-
νάει από το χέρι σας για να τρέξει η υπόθεση, όχι να καλύπτετε
τον κ. Καραµανλή, όχι να ξεχνάτε τον κ. Τριαντόπουλο, όχι να
έχουν περάσει τόσες ώρες και να µην έχετε φέρει το e-mail για
το οποίο εσείς λέτε ότι αφορά οικονοµικές συναλλαγές. Αυτός
είναι ο αµοραλισµός, αυτή είναι η έλλειψη ενδιαφέροντος και
αυτό είναι το οποίο πρέπει να αντιµετωπίσουµε. 

Εµείς θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας, για να το κά-
νουµε αυτό πράξη. Οι πολίτες έβγαλαν τα συµπεράσµατά τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
κατάλογο των οµιλητών. 

Τον λόγο έχει ο κ. Νίκος Έξαρχος από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Βεβαίως, ο καθένας µπορεί να λέει ό,τι θέλει, µπορεί να κάνει

και το άσπρο - µαύρο. Το έχουµε ξαναδεί αυτό το έργο πάρα πολ-
λές φορές εδώ µέσα. Όµως, όποιος ξέρει έστω και λίγο από λαϊ-
κές κινητοποιήσεις, από λαϊκούς αγώνες, µπορεί εύκολα να
καταλάβει ότι έχουν αλλάξει πάρα πολλά πράγµατα µετά τα µε-
γαλειώδη συλλαλητήρια, ιδιαίτερα µετά την ιστορική απεργία µε
τη συµπλήρωση δύο χρόνων από το έγκληµα των Τεµπών την πε-
ρασµένη Παρασκευή, εκεί που εκατοµµύρια λαού και νεολαίας
απαίτησαν -και θα εξακολουθήσουν να το κάνουν µην έχετε καµία
αµφιβολία γι’ αυτό- να µην υπάρξει καµία συγκάλυψη, να πληρώ-
σουν οι υπεύθυνοι και κυρίως να µην ξαναϋπάρξουν νέα Τέµπη
πουθενά. 

Όλοι σας, λοιπόν, εδώ ας λέτε διάφορα. Φοβάστε αυτές τις
λαϊκές κινητοποιήσεις, πρώτα και κύρια η Κυβέρνησ, αλλά και τα
υπόλοιπα κόµµατα της βολικής αντιπολίτευσης, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ
κ.λπ.. Όλοι, γιατί έχετε την ίδια αγωνία, τη µοιράζεστε, να ανα-
σάνει το πολιτικό σύστηµά σας, να µην κλονιστεί η εµπιστοσύνη
του λαού στους θεσµούς σας, στο κράτος δικαίου σας, στη δι-
καιοσύνη σας, στη δηµοκρατίας σας, σε όλες αυτές τις ωραίες
λέξεις. Μόνο που πίσω από αυτές τις ωραίες λέξεις ξεχνάτε να
βάλετε και άλλη µία: «Των λίγων». Δηµοκρατία, δικαιοσύνη, θε-
σµοί, πολιτικό σύστηµα των λίγων! Για τους πολλούς έχει καθη-
µερινά πολλά «Τέµπη». 

Οι πολλοί δεν µπορούν να βγάλουν τον µήνα µε τους άθλιους
µισθούς και τις συντάξεις. Τα παιδιά των πολλών πάνε στα σχο-
λεία που πέφτουν οι σοβάδες και σκάνε οι καυστήρες. Στην υγεία
των πολλών έχει ατέλειωτες αναµονές ακόµα και για σοβαρά χει-
ρουργεία, ράντζα και καρότσες αγροτικών για ασθενοφόρα. 

Έχετε άγχος όλοι σας να µην κλονιστεί η εµπιστοσύνη στη δι-
καιοσύνη σας. Ποια δικαιοσύνη να εµπιστευτεί ο λαός; Τη δικαιο-
σύνη που σε χρόνο µηδέν βγάζει παράνοµες τις απεργίες των
εργαζοµένων, όπως πρόσφατα την απεργία των σιδηροδροµικών
που απεργούσαν για µέτρα ασφαλείας και για προσλήψεις, για
να µην έχουµε νέα Τέµπη; Στη δικαιοσύνη, που εννιά στις δέκα
υποθέσεις των εργαζοµένων κρίνονται υπέρ των εργοδοτών; Στη
δικαιοσύνη που δικάζει αγωνιστές όταν εµποδίζουν τα κοράκια
των funds και των τραπεζών να πάρουν τα σπίτια του κοσµάκη; 

Κάτι, λοιπόν, ξέρει η συντριπτική πλειοψηφία του λαού που δεν
εµπιστεύεται τη δικαιοσύνη σας. Μην τον υποτιµάτε. 

Να παραιτηθείτε, λοιπόν, και να δικαστείτε, λέει η πρόταση δυ-
σπιστίας της βολικής Αντιπολίτευσης. Βεβαίως και πρέπει να δι-
καστούν όλοι οι υπεύθυνοι. Βεβαίως, όποιοι κι αν είναι αυτοί, και
Υπουργοί και Πρωθυπουργοί και συνολικά η Κυβέρνηση και φυ-
σικά πρόσωπα κ.λπ..

Εµείς γι’ αυτό κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας και θα εξα-
κολουθήσουµε να το κάνουµε και µέσα και έξω από τη Βουλή.
Όµως, γιατί µόνο αυτό; Αυτή είναι η πραγµατική δικαίωση των
θυµάτων και των οικογενειών του εγκλήµατος των Τεµπών; 

Γιατί, κύριοι της βολικής Αντιπολίτευσης, µένετε στα «ρηχά»;
Γιατί δεν το πάτε λίγο παραπέρα; Γιατί δεν πάτε στις πραγµατικές
αιτίες που οδήγησαν το έγκληµα των Τεµπών για να µην ξαναϋ-
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πάρξουν νέα Τέµπη; Γιατί κανένας σας, πλην ΚΚΕ, δεν µιλάει εδώ
µέσα για την ιδιωτικοποίηση του σιδηροδρόµου, για την κατά-
τµηση, για τις εργολαβίες, για τις ελλείψεις προσωπικού, για τις
κατευθύνσεις - εντολές της «αγίας» Ευρωπαϊκής Ένωσης για την
απελευθέρωση του σιδηροδρόµου, που όλοι σας υπηρετείτε;

Βεβαίως και να φύγει η Κυβέρνηση. Εκατό φορές να φύγει η
Κυβέρνηση. Εµείς δεν το λέµε αυτό µε λόγια αλλά το κάνουµε
κάθε µέρα µε έργα στους χώρους δουλειάς, εκεί που τους νό-
µους τον Γεωργιάδηδων, τους νόµους των Χατζηδάκηδων τους
πετάµε στο καλάθι των αχρήστων. 

Και, βεβαίως, για µας οι προτάσεις δυσπιστίας είναι καθηµερι-
νές. Πρόταση µοµφής, πρόταση δυσπιστίας στην πολιτική της
Κυβέρνησης ήταν η υπογραφή κλαδικής συλλογικής σύµβασης
προχθές από την Οµοσπονδία Οικοδόµων µε αύξηση έως και
23%. 

Και γιατί ήταν πρόταση µοµφής στην πολιτική; Γιατί η πολιτική
που λέει «δηµοσιονοµικές αντοχές - αντοχές της οικονοµίας»
σµπαραλιάστηκε κάτω από τις απανωτές απεργίες και από τους
αγώνες των εργαζοµένων µε µπροστάρηδες τους κοµµουνιστές.
Αυτή είναι η πραγµατική πρόταση δυσπιστίας και αυτή είναι η δια-
φορά µας. 

Εµείς παλεύουµε και πρέπει να παλέψει και ο λαός να φύγει η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Αλλά µαζί της να φύγει και η
πολιτική που ακολουθεί, η πολιτική που ακολουθείτε όλοι σας και
οδηγεί καθηµερινά τον λαό σε νέα «Τέµπη».

Εσείς, λοιπόν, θέλετε να φύγει η Κυβέρνηση, να αλλάξουν πρό-
σωπα, να αλλάξει κόµµατα η διακυβέρνηση, όµως η πολιτική,
όπως έχετε ξανακάνει στο παρελθόν, να παραµένει η ίδια γιατί
όλοι έχετε παρελθόν. Να µην ξεχνιόµαστε. Αυτή είναι η διαφορά.
Εσείς θέλετε να αλλάξει ο µηχανοδηγός. Εµείς θέλουµε να ξη-
λωθούν οι ράγες της πολιτικής που οδηγεί στα Τέµπη. Γιατί όταν
υπηρετείς την πολιτική που στον κεντρικό της άξονα έχει το κέρ-
δος του κεφαλαίου, το κέρδος που είναι υπεύθυνο για όλα τα
εγκλήµατα και για το έγκληµα των Τεµπών τότε σίγουρα συγκα-
λύπτεις. 

Γιατί, λοιπόν, δεν λέτε κουβέντα κανένας σας για τους σχεδόν
τριακόσιους εργαζόµενους που τα δύο τελευταία χρόνια δεν γύ-
ρισαν στα σπίτια τους από το µεροκάµατο από την εντατικοποί-
ηση, από την έλλειψη µέτρων ασφαλείας, από τη διάλυση των
οργανισµών που όλοι σας φροντίσατε να αποψιλωθούν, των ελε-
γκτικών µηχανισµών,για να µπορεί η εργοδοσία να έχει τα χέρια
της λυµένα; Γι’ αυτά κουβέντα! 

Έχετε όµως πολλά να πείτε για τα µεγαλειώδη συλλαλητήρια
του τελευταίου διαστήµατος και, µάλιστα, προσπαθείτε να κάνετε
και τη δική σας ανάγνωση, τη δική σας µετάφραση, κατά όπως
σας βολεύει, προσπαθώντας φυσικά να παγιδεύσετε τον λαό σε
ανώδυνα κανάλια για το σύστηµά σας. 

Μάλιστα, ο κ. Χρηστίδης στην οµιλία του ανέφερε και κάποια
δηµοσκοπικά ευρήµατα από τις κινητοποιήσεις: Τόσο τοις εκατό
εδώ, τόσοι θέλουν να φύγει η Κυβέρνηση κ.λπ.. Ποιοι τα λένε
αυτά; Οι επισκέπτες των συλλαλητηρίων, οι υπονοµευτές των
απεργιών γιατί τέτοιοι είναι. 

Και η ΠΑΣΚΕ και η ΔΑΚΕ και η παράταξη του ΣΥΡΙΖΑ καταψή-
φισαν την πρόταση για απεργία στις 28 Φλεβάρη. Μάλιστα, την
καταψήφισαν! Και σήµερα βγαίνουν τιµητές. Και όχι µόνο την κα-
ταψήφισαν, στη συνέχεια την υπονόµευσαν ακόµα και όταν ανα-
γκάστηκαν να συρθούν κάτω από την πίεση του κόσµου. Φυσικά,
τώρα προσπαθούν να τα αξιοποιήσουν. 

Λέτε ότι στηρίζετε τον αγώνα του λαού. Πώς τον στηρίζετε;
Πώς νοµίζετε ότι γίνονται οι απεργίες; Πήγατε σε κανέναν χώρο
δουλειάς να υπερασπιστείτε τους εργαζόµενους, για να καταφέ-
ρουν να απεργήσουν, από την εργοδοτική τροµοκρατία, από τις
απολύσεις, από τους εκβιασµούς, που και τώρα προχθές στις 28
Φλεβάρη, αξιοποιώντας τους νόµους όλων σας, απειλούσαν και
απέλυσαν εργαζόµενους;

Δεν πρόκειται να πάτε ποτέ. Γιατί; Γιατί για σας άλλο είναι το
κύριο, τα κέρδη και η νοµιµότητα του κεφαλαίου. Και µάλιστα,
τους κάνετε και δωράκια. Μόλις προχθές ψηφίσατε µαζί µε την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας την τροπολογία που µειώνει
τις ασφαλιστικές εισφορές, τις αργίες, τις υπερωρίες, τα Σαββα-
τοκύριακα κ.λπ.. Τέτοια δωράκια! 

Πριν λίγο καιρό εννιά από τα δεκαπέντε άρθρα για τον κατώ-
τερο µισθό τα ψηφίσατε όλοι µαζί. Τα Ωνάσεια Σχολεία, που κα-
τηγοριοποιούν τους µαθητές, τα ψηφίσατε πάλι όλοι µαζί. Τα 7
δισεκατοµµύρια που φορτώσατε στον λαό για νατοϊκές δαπάνες
τα ψηφίσατε όλοι µαζί. 

Και, βέβαια, όλα αυτά διαβεβαιώνουν ότι το σύστηµα δεν έχει
να φοβάται τίποτα από εσάς. Το έχετε επιβεβαιώσει και το επιβε-
βαιώνετε συνεχώς και κάθε µέρα. 

Αυτός, λοιπόν, ο λαός που είναι στις µεγαλειώδεις κινητοποι-
ήσεις και δεν ξέχασε και ξέρει. Δεν είναι ούτε απολιτίκ ούτε τί-
ποτα περαστικοί που δεν έχουν τι να κάνουν. Εκεί είναι οι συγ-
γενείς των θυµάτων των Τεµπών. Εκεί µε απόλυτο σεβασµό είναι
τα εκατοµµύρια του ελληνικού λαού που τα παιδιά των Τεµπών
πλέον τα έχουν υιοθετήσει. Και δεν πρόκειται να σταµατήσει τον
αγώνα µέχρι τέλους, µέχρι την πραγµατική δικαίωση. 

Εκεί, λοιπόν, είναι οι οικογένειες των θυµάτων από τα εργοδο-
τικά εγκλήµατα και οι συνάδελφοί τους. Εκεί είναι οι εργαζόµενοι
που δεν παίρνουν ανάσα για να βγάλουν τον µήνα, η νέα γενιά,
τα παιδιά µας που δεν συµβιβάζονται µε το «µαύρο» που τους
ετοιµάζετε. Είναι όλα τα θύµατα του σάπιου καπιταλιστικού συ-
στήµατος που όλοι σας έχετε για ιερό Ευαγγέλιο. Και είναι εκεί
µε ένα σύνθηµα: «Ή τα κέρδη τους ή οι ζωές µας». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε, σε µισό λεπτό.  

Είναι ανοησία να πιστεύει κανείς ότι µε νοµικίστικες σοφίες
τύπου Βορίδη ή µε διάφορες διαβεβαιώσεις του Πρωθυπουργού
για ανεξάρτητη δικαιοσύνη, όλα στο φως κ.λπ., ή µε κάποιες
εναλλαγές κυβερνητικών προσώπων ή ακόµα και άλλων χαλίφη-
δων στη θέση του χαλίφη θα γίνουν τα πράγµατα όπως πριν, θα
καταλαγιάσει, δηλαδή, η λαϊκή οργή και αγανάκτηση. 

Ο λαός θέλει πολύ περισσότερα, δικαιούται πολύ περισσότερα
και θα τα πάρει. Πλέον ξέρει τη δύναµή του, την έδειξε και θα την
ξαναδείξει για όσο χρειαστεί, γιατί αυτός ο λαός είναι που έχει
στριµώξει την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στη γωνία και
της έχει κόψει το οξυγόνο και θα πρέπει να συνεχίσει να κόψει
το οξυγόνο συνολικά απέναντι στο σύστηµα και στα κόµµατα που
υπηρετούν την εκµετάλλευση για να ανασάνει ο ίδιος µε οργα-
νωµένο, ανυποχώρητο αγώνα, σε συµπόρευση µε το ΚΚΕ για την
πραγµατική, τη ριζική ανατροπή, για να ζήσουµε όπως µας αξίζει,
όπως µπορούµε σαν άνθρωποι και εµείς και τα παιδιά µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θε-
ωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος», δεκαέξι µαθήτριες και µαθητές και δύο συνο-
δοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Ανατολής Ιωαννί-
νων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αθανάσιος Καββαδάς. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση δυ-

σπιστίας που κατατέθηκε από κόµµατα της Αντιπολίτευσης µε
πρωτοβουλία του ΠΑΣΟΚ αποτελεί το επιστέγασµα µιας ετερό-
κλητης προσπάθειας εργαλειοποίησης µιας εθνικής τραγωδίας,
µε τη διαφορά ότι όσοι συνυπέγραψαν δεν µπορούν να συµφω-
νήσουν σε τίποτα µεταξύ τους παρά µόνο σε ένα πράγµα, ότι θέ-
λουν να ρίξουν την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και τον
Κυριάκο Μητσοτάκη. 

Αυτή η συµµαχία των προθύµων δεν έχει καµία πρόταση δια-
κυβέρνησης, καµία πρόταση για την οικονοµία, καµία πρόταση
για το κοινωνικό κράτος, καµία πρόταση για τις υποδοµές, καµία
πρόταση για την άµυνα και την εξωτερική πολιτική. 

Η Νέα Δηµοκρατία βρίσκεται στον αντίποδα και το έχει απο-
δείξει. Το απέδειξε την τετραετία 2019 - 2023. 

Γι’ αυτό και οι πολίτες τον Μάιο και τον Ιούνιο του 2023 ανανέ-
ωσαν την εµπιστοσύνη τους στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας και στον Κυριάκο Μητσοτάκη και συνεχίζουν να τη στηρί-
ζουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί υπάρχει έργο µετρήσιµο.
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Μετριέται στους εβδοµήντα δύο φόρους που µειώθηκαν, στις
αυξήσεις στις συντάξεις και στον κατώτατο µισθό που από 650
ευρώ έχει φτάσει στα 830 και που θα αυξηθεί και άλλο το προ-
σεχές διάστηµα. Μετριέται στον µέσο µισθό που η Κυβέρνηση
στοχεύει µέχρι το 2027 να φτάσει στα 1.500 ευρώ και στα µέτρα
για την ενίσχυση των εισοδηµάτων για τους ασθενέστερους συ-
µπολίτες µας. Μετριέται στον σχεδόν διπλάσιο ρυθµό ανάπτυξης
της οικονοµίας σε σχέση µε την Ευρώπη, στις πεντακόσιες χιλιά-
δες νέες θέσεις εργασίας που δηµιουργήθηκαν και που έχουν
µειώσει τα ποσοστά ανεργίας από το 17% που παραλάβαµε στο
8,7% σήµερα. Μετριέται στις πάνω από τριάντα οχτώ χιλιάδες
διορισµών στην παιδεία και στην καθαρή αύξηση του προσωπι-
κού του δηµοσίου συστήµατος υγείας κατά 10%, στο οποίο µά-
λιστα δίνονται και µεγαλύτερες αµοιβές αλλά και επιπλέον
κίνητρα για να έρχεται και στα περιφερειακά νοσοκοµεία, όπως
το δικό µας στη Λευκάδα. Μετριέται µε δράσεις, όπως η ανακαί-
νιση νοσοκοµείων και κέντρων υγείας, που γίνονται από το Ταµείο
Ανάκαµψης, αλλά και σχολείων που θα γίνουν µε το πρόγραµµα
«Μαριέττα Γιαννάκου». Μετριέται µε τα προγράµµατα πρόληψης
στην υγεία, µε τα προγράµµατα για την πολιτική προστασία,
όπως AntiNero και το «ΑΙΓΙΣ», µε την ψηφιοποίηση δύο χιλιάδων
εκατόν εβδοµήντα υπηρεσιών, µεταξύ των οποίων το Κτηµατο-
λόγιο, που έχουν διευκολύνει την καθηµερινότητα των πολιτών
και όχι µόνο. Μετριέται µε τα µικρά και τα µεγάλα έργα και τις
υποδοµές που υλοποιούνται για την καθηµερινότητα αλλά και για
την ανάπτυξη σε όλη τη χώρα. 

Οι πολίτες στηρίζουν την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και του Κυριάκου Μητσοτάκη γιατί µετρούν τα άλµατα που έχουν
γίνει για την ενίσχυση της αµυντικής ικανότητας της πατρίδας,
για τα υπερσύγχρονα αεροσκάφη Rafale, για την ιστορική συµ-
φωνία για τα νέα F-35 και τις φρεγάτες Belharra και για τα νέα
οπλικά συστήµατα. Τη στηρίζουν για τις επιτυχίες της διπλωµα-
τίας µας, για τις στρατηγικές συµµαχίες που ανέδειξαν τη χώρα
σε δύναµη σταθερότητας όχι µόνο στην ευρύτερη περιοχή µας
αλλά στην Ευρώπη. Δεν είναι τυχαίο ότι σήµερα όλη η Ευρώπη
προσχωρεί στις δικές µας θέσεις για κοινή ευρωπαϊκή άµυνα. 

Οι πολίτες ανανέωσαν την εµπιστοσύνη τους και συνεχίζουν
να τη στηρίζουν γιατί µέτρησαν την ικανότητα αυτής της Κυβέρ-
νησης να ανταποκρίνεται άµεσα και αποτελεσµατικά στις κρίσεις,
να φέρνει βαθιές και τολµηρές µεταρρυθµίσεις, να διορθώνει τα
λάθη και τις παραλείψεις και να δίνει ασφάλεια και σταθερότητα
στη χώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι χιλιάδες άνθρωποι που κατέ-
βηκαν στους δρόµους για την τραγωδία των Τεµπών, που συ-
γκλόνισε το πανελλήνιο καθώς και όλους τους Λευκαδίτες
συµπολίτες µου, δεν κατέβηκαν ούτε για τη Νέα Δηµοκρατία ούτε
για το ΠΑΣΟΚ ούτε για τον ΣΥΡΙΖΑ ούτε για κανένα κόµµα. Κατέ-
βηκαν ελεύθερα και ακοµµάτιστα ζητώντας δικαιοσύνη και αλή-
θεια. 

Η Αντιπολίτευση θέλει να υπηρετήσει τις δικές της µικροκοµ-
µατικές σκοπιµότητες προσπαθώντας να µετατρέψει την οργή
και την οδύνη του κόσµου σε δηµοσκοπικά ποσοστά. 

Εµείς θα προσπαθήσουµε να απαντήσουµε, όπως πάντα, µε
πράξεις και επί της ουσίας, αναλαµβάνοντας τις ευθύνες που µας
αναλογούν και επανορθώνοντας τις αδυναµίες και τα λάθη και τα
δικά µας και όσα έρχονται από το παρελθόν, γιατί υπάρχουν δια-
χρονικές ευθύνες και αδυναµίες. 

Το 2019, το σύστηµα σηµατοδότησης ήταν εγκατεστηµένο και
λειτουργικό στο 31% του δικτύου. Σήµερα είναι εγκατεστηµένο
στο 80% του δικτύου και αν δεν ήταν οι καταστροφές του Daniel,
θα ήταν στο 100%, όπως ήταν τον Σεπτέµβριο του 2023. 

Χρειάζεται να γίνουν και άλλα και θα γίνουν. Θα συνεχίσουµε
να βελτιώνουµε την ασφάλεια και τις υπηρεσίες των σιδηροδρό-
µων λαµβάνοντας υπ’ όψιν και όσα διαπιστώνει και προτείνει και
το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ. 

Όσο για την απόδοση των ευθυνών και την αποκάλυψη της
αλήθειας, η δηµοκρατία έχει ένα σπουδαίο θεσµό αφιερωµένο
σε αυτό και µόνο το έργο, τη δικαιοσύνη, και όσοι κλονίζουν το
αίσθηµα εµπιστοσύνης απέναντι στη δικαιοσύνη προσφέρουν
κακές υπηρεσίες στη δηµοκρατία. Έχει ειπωθεί πολλές φορές -
θα το πω και εγώ από αυτό εδώ το Βήµα- δεν υπάρχει δηµοκρα-

τία χωρίς δικαιοσύνη και στο αίτηµα όλων των πολιτών για δικαιο-
σύνη συµµετέχουµε και εµείς και οι ψηφοφόροι µας, συµµετέ-
χουµε όλοι µας. Όµως, για να λειτουργήσουν οι θεσµοί, για να
λειτουργήσει η χώρα χρειάζεται σταθερότητα και χρειάζεται µια
κυβέρνηση που αυτή τη σταθερότητα θα την αξιοποιήσει για την
ανάπτυξη και την ευηµερία όλων. 

Η Ελλάδα την έχει αυτή την Κυβέρνηση και ως Κυβέρνηση
έχουµε χρέος και να βελτιωθούµε και να βελτιώσουµε το κράτος,
να το κάνουµε ένα κράτος ευθύνης, ένα κράτος µε σύγχρονες
και ασφαλείς υποδοµές, ένα κράτος για τον πολίτη.

Η δικαιοσύνη, που σύσσωµοι ζητούν οι πολίτες, θα κάνει τη
δουλειά της, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανεξάρτητα και ανε-
µπόδιστα όπως πρέπει. Πρέπει να κάνουµε κι εµείς τη δική µας.
Αυτό είναι το µήνυµα που πήραµε από τους πολίτες, όχι να στα-
µατήσουµε αλλά να συνεχίσουµε πιο σωστά, πιο γρήγορα και πιο
αποτελεσµατικά µε διαφάνεια και κυρίως µε λογοδοσία

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε
Γι’ αυτό καταψηφίζω την πρόταση δυσπιστίας γιατί έχουµε

ακόµα πολλή δουλειά να κάνουµε, γιατί είµαστε οι µόνοι που µπο-
ρούµε να το κάνουµε και γιατί θα κριθούµε για όσα κάνουµε στο
τέλος της τετραετίας από τον ίδιο τον ελληνικό λαό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Βασιλειάδης Βασίλειος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, βρισκό-
µαστε πάλι εδώ σε µία κορυφαία διαδικασία του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου για να συζητήσουµε τη δυσπιστία της Αντιπολίτευσης
απέναντι στην Κυβέρνηση. Είναι, αν δεν κάνω λάθος, η τρίτη
φορά µέσα στα τελευταία τρία χρόνια που η Αντιπολίτευση κα-
ταθέτει πρόταση δυσπιστίας προς την Κυβέρνηση. 

Ανεξάρτητα από το θέµα, κάθε φορά, νοµίζω ότι ο στόχος πα-
ραµένει πάντα ο ίδιος να πέσει η Κυβέρνηση. Ήταν ένα αίτηµα
του ΣΥΡΙΖΑ σε όλη την προηγούµενη κυβερνητική θητεία και συ-
νεχίζεται τώρα µε τον ακόλουθο του ΣΥΡΙΖΑ το ΠΑΣΟΚ, και η λο-
γική παραµένει πάντα η ίδια. 

Δεν φέρνετε αποδείξεις για τις κατηγορίες. Αντίθετα, θέτετε
ερωτήµατα για να απαντηθούν, ώστε από τις απαντήσεις αυτές
να αποδείξετε ότι η Κυβέρνηση κάτι κρύβει. Όχι ότι αποδεικνύε-
ται κάτι στην πραγµατικότητα απλά στοιχειοθετείτε το αφήγηµα
µιας δήθεν συγκάλυψης, είτε οι απαντήσεις σάς καλύπτουν είτε
όχι. 

Έχει ειπωθεί πάρα πολλές φορές ότι το θέµα των σιδηροδρό-
µων βρίσκεται ως απόλυτη προτεραιότητα στον κυβερνητικό σχε-
διασµό και πρόγραµµα του 2023 - 2027. Ήδη έχουν γίνει πολλές
ενέργειες για τη βελτίωση των συνθηκών, απαιτούνται όµως σί-
γουρα να γίνουν πολλά ακόµα περισσότερα. 

Η Κυβέρνηση αυτή προσπαθεί µε ρεαλιστικό και ουσιαστικό
τρόπο να επιλύσει ένα πολυδιάστατο πρόβληµα που αναδείχθηκε
µε τόσο τραγικό τρόπο. Και αυτό διότι, δυστυχώς, το παρελθόν
δεν αλλάζει αλλά µπορεί να αλλάξει σίγουρα η κατάσταση. Αυτό,
βέβαια, όµως απαιτεί χρόνο επειδή ένα τόσο δύσκολο και χρο-
νοβόρο έργο δεν επιλύεται µε έναν νόµο και ένα άρθρο, όπως
νοµίζω πως πιστεύει η Αντιπολίτευση. 

Η Κυβέρνηση όλα αυτά τα χρόνια προσπαθεί µε συστηµατικό-
τητα και µέθοδο να δηµιουργήσει ένα κράτος το οποίο να συγκλί-
νει όσο περισσότερο γίνεται µε τα ευρωπαϊκά πρότυπα σε όλα
τα επίπεδα. Αυτός ήταν στόχος εξαρχής. Αυτή ήταν η εντολή που
πήρε η Νέα Δηµοκρατία το 2019. Και να θυµίσω ότι η εντολή αυτή
είχε δοθεί έπειτα από µία καταστροφική διακυβέρνηση για τη
χώρα. 

Το 2023 δόθηκε δεύτερη εντολή, στην Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας πάλι, να συνεχίσει το πρόγραµµά της. Και όλα αυτά
τα χρόνια υπό την ηγεσία του Κυριάκου Μητσοτάκη βρίσκεται
στην πρώτη γραµµή ασκώντας µία τολµηρή πολιτική µε στόχο να
πατάξει παθογένειες του παρελθόντος αλλά και να δηµιουργήσει
ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος το οποίο να είναι ανθεκτικό στις
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εξωτερικές και διεθνείς προκλήσεις. 
Πριν λίγες µέρες δηµοσιοποιήθηκε από την ΕΛΣΤΑΤ ο δείκτης

ανεργίας για τον Ιανουάριο που έφτασε στο 8,7%, ένα ποσοστό
που είναι το χαµηλότερο από τον Δεκέµβριο του 2008. Παράλ-
ληλα, στο πεδίο της οικονοµίας ο πόλεµος κατά της φοροδιαφυ-
γής έχει κερδίσει πολλές µάχες, µε αποτέλεσµα µία σηµαντική
αύξηση εσόδων για το ελληνικό κράτος, µε τα έσοδα αυτά να επι-
στρέφονται πίσω στους πολίτες στο πλαίσιο µιας ολοκληρωµένης
οικονοµικής πολιτικής. 

Στον τοµέα της υγείας -έναν τοµέα που θα έλεγα ότι δοκιµά-
στηκε ίσως περισσότερο από κάθε άλλον τα τελευταία χρόνια,
αλλά είχε πραγµατικά και µια σειρά µεγάλων ελλείψεων- έχουν
γίνει πολλές προσπάθειες ώστε να αυξηθεί η στελέχωση και να
βελτιωθούν οι υπηρεσίες προς τον πολίτη. Τα ανέλυσε χθες το
βράδυ ο αρµόδιος Υπουργός και είδα κάποιους από την Αντιπο-
λίτευση, πραγµατικά, να συµφωνούν µε την προσπάθεια που γί-
νεται.

Σε διεθνές επίπεδο, η Ελλάδα κέρδισε µέσα από συστηµατικές
προσπάθειες την εµπιστοσύνη των Ευρωπαίων εταίρων, κατα-
φέρνοντας όχι µόνο να ξεπεράσει τη δυσπιστία του παρελθόντος
αλλά να γίνει ισότιµος εταίρος και να εισακούγεται σε σηµαντικές
διαδικασίες λήψης των αποφάσεων. 

Όλα αυτά και πολλά άλλα που έγιναν, ήταν αποτέλεσµα σκλη-
ρής και ουσιαστικής δουλειάς. Σε όλες αυτές τις προσπάθειες
ακόµα και για θέµατα τα οποία όφειλε να υπάρχει σύµπνοια από-
ψεων για να λυθούν σηµαντικά προβλήµατα σε εθνικό επίπεδο,
η Αντιπολίτευση ήταν πάντοτε απέναντι. Η εύκολη κριτική, η αντί-
θεση σχεδόν στο σύνολο των σχεδίων νόµων που έφερναν, πρα-
γµατικά, σηµαντικές αλλαγές ήταν τα στοιχεία που χαρακτήριζαν
τη στάση της. Τις περισσότερες δε φορές ήταν η αντίθεση για
την αντίθεση, κάτι το οποίο γίνεται και τώρα σε πολύ µεγάλο
βαθµό. Η διαφορά, βέβαια, είναι ότι τώρα έχετε πάρει και το ρόλο
του δικαστή. 

Προσέξτε όµως, κανείς από εµάς δεν ισχυρίστηκε ότι τα κά-
ναµε όλα τέλεια. Κανείς από εµάς δεν είπε ότι διορθώθηκαν όλα
τα προβλήµατα. Κανείς από εµάς δεν διεκδίκησε το µαγικό ραβδί
που λύνει όλα τα προβλήµατα µέσα σε µία µέρα. Τι κάναµε όµως;
Προσπαθήσαµε σε κάθε πρόβληµα, που είτε γνωρίζαµε ότι
υπήρχε είτε αναδεικνύονταν στην πορεία, να βρούµε µία πραγµα-
τική και ουσιαστική λύση. Και αυτό, λοιπόν, κάνουµε και τώρα.
Γνωρίζουµε ότι τα µαγικά ραβδάκια δεν υπάρχουν όπως ούτε µα-
γικά άρθρα υπάρχουν. Γνωρίζουµε όµως ότι κινούµαστε µε ρεα-
λισµό και µέθοδο που θα φέρει και αυτή τη φορά αποτελέσµατα. 

Και ξέρετε, καταλαβαίνω ότι µεγάλο µέρος της κοινωνίας µπο-
ρεί να πιστεύει ότι αυτό συµβαίνει πολύ αργά και από µία πλευρά
µπορεί να έχει και δίκιο. Το θέµα είναι όµως ότι οφείλουµε να
διορθώνουµε τα προβλήµατα. Οφείλουµε να στεκόµαστε απένα-
ντι στις παθογένειες και να προσπαθούµε για το καλύτερο. 

Μπορεί αυτήν τη στιγµή στην κοινωνία να κυριαρχεί θυµός και
οργή. Δεν πρέπει όµως να κυριεύσει το µίσος και ο διχασµός. Ο
πραγµατικός µας εχθρός είναι τα προβλήµατα που κρατάνε τη
χώρα πίσω, είναι οι παθογένειες που στοιχίζουν ανθρώπινες
ζωές, είναι οι παθογένειες που µας στερούν την ψυχική µας δύ-
ναµη γιατί τις βρίσκουµε συνέχεια µπροστά µας. 

Και η Αντιπολίτευση όλο αυτό το διάστηµα, µέσα από διάφο-
ρες µεθοδεύσεις, το µόνο που προτάσσει, το µόνο στο οποίο
επενδύει είναι το µίσος και ο διχασµός. Ας αντισταθούµε όµως
σε αυτό και ας διοχετεύσουµε την ενέργειά µας για να πατά-
ξουµε τις παθογένειες και όχι για να καλλιεργούµε διχασµό και
διχόνοια. 

Πιστεύω ότι αυτή η Κυβέρνηση διαθέτει και τη θέληση και την
εµπειρία να επιλύσει και αυτά τα προβλήµατα. Γι’ αυτούς τους
λόγους, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση έχει και τη δική µου
εµπιστοσύνη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Πάρις Κουκουλόπουλος από το ΠΑΣΟΚ, µε τον οποίον θα ολο-
κληρωθούν οι οµιλίες των Βουλευτών. Δεν θα ολοκληρωθεί ο
όγδοος κύκλος. Ήταν ένας φιλόδοξος στόχος. 

Δόθηκε παράταση. Εγώ µεταφέρω την εικόνα, το ξέρετε. Δό-

θηκε παράταση ενώ είχαµε συµφωνήσει στις 13.00’ να λήξουν οι
οµιλίες των Βουλευτών και να µπούµε στον κύκλο των Κοινοβου-
λευτικών και µετά των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων. Δώσαµε παράταση µία ώρα. Δεν µπορούµε να υπερβούµε.
Ήδη θα το υπερβούµε έστω κατά τι. 

Κύριε Κουκουλόπουλε, έχετε τον λόγο. Θερµή παράκληση για
την τήρηση του χρόνου. Και µετά τον κ. Κουκουλόπουλο ξεκινάµε
τους Κοινοβουλευτικούς µε την αντίθετη φορά. 

Ελάτε, κύριε συνάδελφε. 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

πρόταση δυσπιστίας στην Κυβέρνηση είναι εξ ορισµού µία κορυ-
φαία κοινοβουλευτική διαδικασία και κανένας και καµία από
όλους µας δεν έχει δικαίωµα να την ευτελίζει, πόσο µάλλον όταν
η συγκεκριµένη πρόταση δυσπιστίας έχει ως αφετηρία της τη διε-
ρεύνηση και την αναζήτηση ευθυνών για το έγκληµα των Τεµπών,
την αγωνιώδη προσπάθεια για έναν σύγχρονο και ασφαλή σιδη-
ρόδροµο, αλλά και τα ογκώδη συλλαλητήρια που προηγήθηκαν.

Σε αυτή την κορυφαία πολιτική και κοινοβουλευτική διαδικασία,
η Κυβέρνηση προσήλθε µε το όπλο της συµµαχίας των προθύ-
µων για να αλλάξει θέµα. 

Δεν σας συµφέρει, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, συνά-
δελφοι της Συµπολίτευσης. Όλος ο ελληνικός λαός γνωρίζει συµ-
µαχίες προθύµων. Μια φορά στις υποκλοπές η Νέα Δηµοκρατία
είχε αρωγό τον Κυριάκο Βελόπουλο και την Ελληνική Λύση και
πρόσφατα για τα Τέµπη στο Ευρωκοινοβούλιο είχε την κ. Λατι-
νοπούλου. Είναι συµµαχία προθύµων όπου προοιωνίζεται µάλι-
στα κυβερνητική συνεργασία όπως αποδίδεται στην κοινή πρό-
ταση της Αντιπολίτευσης; Αν πραγµατικά ισχύει αυτό, τότε από
το ΠΑΣΟΚ σας απαντούµε «µην κρίνετε εξ ιδίων τα αλλότρια!».
Αν σκοπεύετε να προσεταιριστείτε Λατινοπούλου και Βελόπουλο
και εξ ιδίων κρίνετε, µην αποδίδετε σε εµάς ίδια πρόθεση!

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Ελληνικής
Λύσης)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ποιος το είπε αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ! 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Άλλοι πρέπει να εξεγερθούν, συ-

νάδελφε!
Και εάν πάλι δεν το εννοείτε σταµατήστε τους παλιµπαιδι-

σµούς!
Ακόµη χειρότερα, υποδύεστε ότι είστε δύναµη σταθερότητας,

όταν ευθύνεστε σχεδόν εξ ολοκλήρου για την απώλεια εµπιστο-
σύνης της συντριπτικής πλειοψηφίας της κοινωνίας απέναντι
στους θεσµούς της δικαιοσύνης συµπεριλαµβανοµένης. Εσείς το
προκαλέσατε όλο αυτό! Και υποδύεστε τη δύναµη σταθερότη-
τας;

Όσο για την ίδια τη σταθερότητα που είναι πραγµατικά δηµό-
σιο αγαθό για τη δηµοκρατία, µην έχετε τόσο µεγάλη ανησυχία!
Δεν απειλείται από τα συλλαλητήρια, δεν απειλήθηκε ή δεν απει-
λείται η σταθερότητα από τα ογκώδη και ιστορικά συλλαλητήρια.
Αυτό που έχει καταρρακωθεί είναι η αλαζονεία σας και έχει υπο-
βιβαστεί στο κατώτερο δυνατό σηµείο η πολιτική νοµιµοποίησή
σας από την ελληνική κοινωνία. Είστε Κυβέρνηση µιας πολύ µι-
κρής κοινωνικής µειοψηφίας πια! Αυτό είναι το θέµα που έχει
προκύψει από τα συλλαλητήρια και όχι τα αυθαίρετα συµπερά-
σµατά σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τις 26 Γενάρη, ή αν προτι-
µάτε από τις 28 Φεβρουαρίου, η χώρα εισήλθε σε µια ολότελα
νέα πολιτική περίοδο. Η αποκωδικοποίηση του κοινωνικού µηνύ-
µατος είναι υποχρέωση όλων µας και από την πλευρά µας στο
ΠΑΣΟΚ δίνουµε όλο µας το είναι σε αυτή την προσπάθεια που
δεν είναι καθόλου εύκολη.

Πολλοί έχουν µιλήσει για νέα Μεταπολίτευση που κυοφορείται.
Είναι έτσι; Και αν είναι έτσι, ποιες δυνάµεις θα µπορέσουν να την
εκφράσουν; Ο καιρός θα δείξει. Το µόνο βέβαιο είναι ότι δεν µπο-
ρεί να την εκφράσει ο σηµερινός Πρωθυπουργός ή –αν θέλετε-
η Νέα Δηµοκρατία µε τον κ. Μητσοτάκη για έναν πολύ απλό λόγο,
γιατί ο κ. Μητσοτάκης προσωπικά και η Κυβέρνησή του δεν είναι
απλά µέρος του προβλήµατος που οδήγησε τον κόσµο στις πλα-
τείες, είναι το ίδιο το πρόβληµα που οδήγησε τον κόσµο στις πλα-
τείες.

Διότι ο κόσµος στις πλατείες βγήκε -να κάνουµε µια πρώτη

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’ - 7 ΜΑΡΤΙΟΥ 2025 9291



απόπειρα αποκωδικοποίησης- πρώτα από όλα ζητώντας αλήθεια
και δικαιοσύνη, ζητώντας τιµωρία ενόχων για τα Τέµπη, για το
έγκληµα των Τεµπών. Ζήτησε ασφαλή και σύγχρονο σιδηρό-
δροµο, αλλά ζήτησε η κοινωνία σύµπασα το οξυγόνο που της λεί-
πει, το οξυγόνο που της το στερείτε εσείς. Αυτό ζήτησε η ελλη-
νική κοινωνία, κάθε πολίτης µε τη δική του αλήθεια, µε τη δική
του αδικία που κουβαλάει στην πλάτη του.

Τι να πει ένας νέος άνθρωπος σήµερα που έχει µικρή ή καθό-
λου περιουσία από τους γονείς του, όταν βλέπει τα δωράκια των
γονικών παροχών και ξεκινάει από την αφετηρία της ζωής του
πολύ πίσω από έναν φίλο του, από έναν γνωστό του, ο οποίος
κληρονοµεί περιουσία εκατοµµυρίων αφορολόγητα; Τι να πουν
αυτοί που κλειδώθηκαν στις τριετίες από το 2012 επί δεκατρία
χρόνια και βλέπουν να έχουν ίδιους µισθούς µε αυτούς που είναι
νεοεισερχόµενοι στην εργασία σήµερα και αρνείστε τις συλλογι-
κές διαπραγµατεύσεις για να βγάλετε από αυτόν τον εγκλωβισµό
αυτούς τους ανθρώπους; Τι να πουν τα εκατοµµύρια παγιδευµέ-
νων στο ιδιωτικό χρέος, που αρνείστε τις προτάσεις µας πεισµα-
τικά; Τι να πουν οι ενεργειακές κοινότητες, οι αγρότες, η αυτο-
διοίκηση για τον ηλεκτρικό χώρο που τον δωρίσατε σε πέντε οι-
κογένειες; Τι να πει η ελληνική περιφέρεια που δεν την αγγίζει ο
τουρισµός, που βλέπει τη συρρίκνωσή της να είναι η µόνη πρα-
γµατικότητα που βιώνει; Τι να πουν όλοι οι Έλληνες πολίτες για
τη διαρκή απαξίωση των δηµόσιων αγαθών της υγείας και της
παιδείας που είναι κορυφαία για οποιαδήποτε κοινωνία και βέ-
βαια, για την Ελλάδα;

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ενοχλείστε σφόδρα κάθε
φορά που σας αποδίδεται η κατηγορία της συγκάλυψης. Η ελλη-
νική γλώσσα είναι ιδιαίτερα πλούσια και σας παρακαλώ να µας
προτείνετε εσείς µία λέξη αντί της συγκάλυψης η οποία να περι-
γράφει αυτό που κάνατε δηµόσια µέρα µεσηµέρι, εδώ στη
Βουλή, όταν αρνηθήκατε την προανακριτική για την 717! Βρείτε
µία λέξη εσείς! Βρείτε µία λέξη και θα χρησιµοποιούµε αυτή, θα
πούµε «mea culpa» για τη συγκάλυψη! Όµως, βρείτε! Πώς περι-
γράφεται αυτό που κάνατε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Και όχι µόνο αυτό, ο Πρωθυπουργός προχθές συµπυκνώνο-
ντας τα πέντε σηµεία του πορίσµατος του ΕΟΔΟΣΑΑΜ παρέ-
λειψε την 717, όταν η µισή συνέντευξη των αρµοδίων αφορούσε
την 717, που αν είχε υλοποιηθεί, δεν θα είχαµε το ατύχηµα και
αρνηθήκατε να διερευνηθούν από τη Βουλή ως εισαγγελέας στη
Βουλή βάσει Συντάγµατος οι ευθύνες των Καραµανλή και Σπίρ-
τζη.

Όσο για το τελευταίο σας επιχείρηµα που δέσποσε στην τριή-
µερη συζήτηση, ότι δηλαδή -τι να κάνουµε;- είναι διαχρονικές οι
ευθύνες, αυτό είναι αλήθεια. Όµως, εξίσου αλήθεια είναι και κάτι
άλλο: Διαχρονικά έχει εγκαταλειφθεί ο σιδηρόδροµος. Κανένας,
όµως, Πρωθυπουργός στη χώρα στη νεότερη ιστορία της δεν
είχε στα χέρια του 75 δισεκατοµµύρια, τα οποία αγνόησε και δεν
συµπεριέλαβε σε αυτά τα 75 δισεκατοµµύρια την ανάγκη ενός
σύγχρονου σιδηρόδροµου για την Ελλάδα. Και αυτό δεν είναι τυ-
χαίο.

Είστε το κόµµα που συνδέεται µε το ξήλωµα του τραµ, κάτι
έχετε µε τα µέσα σταθερής τροχιάς. Ξηλώσατε το τραµ για τη
Συγγρού. Είστε το κόµµα που κάνατε κυρίως ρουσφέτια στις δε-
καετίες 1950 και 1960 τις άδειες φορτηγών δηµόσιας χρήσης.
Είστε το κόµµα που κάθε φορά που κυβερνούσατε έκαναν πάρτι
οι εισαγωγείς αυτοκινήτων. Είστε το κόµµα της ρόδας, δεν τον
θέλετε τον σιδηρόδροµο! Πείτε το καθαρά! Γι’ αυτό έχετε κατα-
δικάσει σε 0,4% τη χρηµατοδότηση αντί διψήφιων ποσοστών που
έχουν οι ευρωπαϊκές χώρες οι οποίες είναι τριάντα –τι τριάντα;-
πενήντα χρόνια µπροστά από την Ελλάδα στον σιδηρόδροµο.

Αν κάτι προκύπτει από τη βουή των γεγονότων, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, είναι η ανάγκη για µια µεγάλη πολιτική αλλαγή
που θα σαρώσει όλες τις παθογένειες του χθες και του σήµερα.
Εµείς αυτή την ανάγκη υπηρετούµε για αυτό καταθέσαµε πρό-
ταση µοµφής και για αυτό την υπερψηφίζουµε µε τα δύο χέρια
κυριολεκτικά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώθηκαν οι
οµιλίες των Βουλευτών και εισερχόµεθα στον κύκλο των Κοινο-
βουλευτικών Εκπροσώπων και καλούµε στο Βήµα τον κ. Κόντη
από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συ-

ζητάµε τώρα εδώ και τρεις µέρες σε µια επανάληψη του περσι-
νού τριηµέρου και περίµενα να γίνω, τουλάχιστον, λίγο σοφό-
τερος όχι ως προς τις προθέσεις των κοµµάτων της Αντιπολίτευ-
σης αλλά ως προς τις προτάσεις τους, γιατί λογικά θα πρέπει να
υπάρχουν προτάσεις όταν κάνεις µία πρόταση αποποµπής. Η
πρόταση µοµφής είναι «σηκωθείτε, φύγετε, να έρθουµε εµείς, ή
να γίνουν εκλογές για να µας βάλει ο κόσµος να κυβερνάµε», αν
σας ξαναβάλει ο κόσµος να κυβερνάτε.

Λίγες ώρες πριν ψηφίσουµε εδώ έχει εκφραστεί επανειληµ-
µένα από ανθρώπους της Αντιπολίτευσης οι οποίοι έχουν κάνει
την πρόταση αυτή ότι πιστεύουν -ή µάλλον είναι σίγουροι- ότι δεν
θα ευδοκιµήσει. Δηλαδή τι πιο οξύµωρο από αυτό; Να κάνεις µία
πρόταση και να µην την πιστεύεις. Και είναι αυτά τα ίδια κόµµατα
που για να κάνουν την πρόταση απευθύνθηκαν –πού;- στο προ-
οδευτικό τόξο. Καταργήθηκε τώρα το προηγούµενο το «δηµο-
κρατικό» και έχει γίνει «προοδευτικό». Και πώς µετράµε την
πρόοδο; Ποιοι είναι οι προοδευτικοί και ποιοι δεν είναι; Εµείς τι
είµαστε; Εγώ δηλαδή στη ζωή µου είµαι οπισθοδροµικός, αλλά
µια χαρά προοδευτικός είµαι σας λέω και οι αντιλήψεις µου και
η ζωή µου και όλα. Εσείς µε θεωρείτε κάποιοι οπισθοδροµικό ή
κάτι χειρότερο ακόµα.

Αφού, λοιπόν, έτσι ζούµε και κινούµαστε, δεν µπορώ να σας
πιστέψω ότι έχετε προθέσεις σοβαρές όταν ταµπελοποιείτε
κόσµο και λέτε «αυτός είναι έτσι δεν τον γουστάρω, δεν είναι ο
προοδευτικός, είµαι καλύτερος εγώ από αυτόν» και έρχεστε να
πείτε ότι «κύριοι, τα κάνατε όλα λάθος», γιατί τα έκανε λάθος η
Νέα Δηµοκρατία που τα βρήκε από εσάς 100%.

Και θα σας πω και τα λάθη που έκανε και τα οποία δεν θα
έκανα εγώ που δεν είµαι ούτε πολιτικός. Κατ’ αρχάς, δεν είχε
επαφή µε τους γονείς όλο αυτόν τον καιρό. Έχασε την επαφή µε
τους γονείς των θυµάτων. Εγώ αν ήµουν Κυβέρνηση θα φώναζα
τους γονείς κάθε δύο µήνες, θα τους ενηµέρωνα, θα έλεγα πού
βρίσκεται η κατάσταση, θα έβαζα τις έρευνες να προχωρήσουν
και δεν θα άφηνα να πλανάται ότι εσείς οι εκατόν πενήντα Βου-
λευτές ήσασταν σε ένα βράδυ ενηµερωµένοι «παιδιά, αρχίζουµε
µια συγκάλυψη και ένα τσιµέντωµα», µε αποτέλεσµα να κάθεστε
και να απολογείστε κάθε µέρα για κάτι για το οποίο φταίτε εσείς
οι ίδιοι. Διότι ξέρω ότι δεν συνέβη κάτι τέτοιο και κανένας από
εσάς δεν ήξερε τι γίνεται εκτός από εκείνους που λειτούργησαν
εκείνη την ώρα. Όµως, δυστυχώς, έχετε φτάσει να είστε µε την
πλάτη στον τοίχο και θα το υποστείτε αυτό, γιατί τα λάθη, κύριοι,
πληρώνονται. Κι εγώ στη ζωή µου πλήρωσα τα λάθη που έκανα
και κάποια τα πληρώνω ακόµα. Έτσι είναι η ζωή. 

Δεν µπορείτε, λοιπόν, να δικαιολογείτε τα δικά σας προηγού-
µενα λάθη, τις διαχρονικές σας ευθύνες, ψάχνοντας να κρεµα-
στείτε µόνο από τα λάθη των άλλων. Τι συζητάµε σήµερα; Μόνο
το δυστύχηµα των Τεµπών ή αποµονώσαµε τώρα τη συγκάλυψη;
Διότι εγώ τώρα ακούω να µιλάτε µόνο για συγκάλυψη. Δεν συζη-
τάµε πλέον για τη σύγκρουση των δύο τρένων; Δεν συζητάµε για
τους νεκρούς; Μόνο για τη συγκάλυψη συζητάµε; Αν, δηλαδή,
συγκεκριµενοποιήσουµε τις ευθύνες στον κ. Τριαντόπουλο, πάει,
τελείωσε; Αυτό είναι όλο; Θα βγάλουµε έναν Τριαντόπουλο υπεύ-
θυνο για τη συγκάλυψη το έκανε, πήρε τηλέφωνο και τελείωσε;

Ξεκινήστε, λοιπόν, από λίγο πιο πριν. Γιατί, κύριοι, πουλήσαµε
τα τρένα; Γιατί είµαστε στην Ευρωπαϊκή Ένωση των αποικιοκρα-
τών, γιατί πρόκειται για αποικιοκράτες, κύριοι. Κι εγώ δεν είµαι
κανένας µε ιδεοληπτικές αντιλήψεις που λέω «όχι τα κεφαλαία»,
όχι το ένα και όχι το άλλο. Μια χαρά επιχειρηµατίας ήµουν κι εγώ
στη ζωή µου και καπετάνιος ήµουν και δουλειές έκανα και όλα.
Όµως, όλα έχουν ένα όριο. Εδώ σου λέει η Φον ντερ Λάιεν να
πουλήσεις τα πάντα και τα πουλάς, υποβάθµισε την κοινωνική
σου πολιτική και την υποβαθµίζεις, κατάργησε την αγροτική σου
παραγωγή και τον πρωτογενή τοµέα και τα καταργείς. Και αυτό
είναι κάτι που κάνατε όλοι. Έτσι, λοιπόν, κύριοι, πουλήσατε τα
τρένα έναντι πινακίου φακής και φέρατε κάποιους σοφούς από

9292 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



την Ιταλία, οι οποίοι όχι µόνο δεν επένδυσαν αλλά έπαιρναν και
30 εκατοµµύρια τον χρόνο! Αυτά δεν έπαιρναν; 

Όλοι µαζί, λοιπόν, έχετε τις ευθύνες σας, κάτι που έχουµε ξα-
ναπεί. Ψάξτε αναλογικά όλες τις ευθύνες. Κι αν αυτό είναι κάτι
που δεν αντιλαµβάνεστε, δεν έχει νόηµα. Το έχω πει τρεις φορές
εδώ γιατί εγώ το πιστεύω και το λέω. Εσείς δεν το καταλαβαίνετε;
Δεν το πιστεύετε; 

Ψάχνουµε τώρα, λοιπόν, τη συγκάλυψη. Ποια είναι η συγκά-
λυψη; Το ξυλόλιο. Γιατί ψάχνουµε για ξυλόλιο; Γίνεται, κύριοι,
στην Ελλάδα λαθρεµπόριο πετρελαίου, λαθρεµπόριο καυσίµων
εδώ και τριάντα χρόνια;. Ο κόσµος το’ χει τούµπανο και εµείς
κρυφό καµάρι! Έρχονται νοθευµένα καύσιµα στην Ελλάδα από
τη Βουλγαρία και όλοι οι µπράβοι της νύχτας είχαν γίνει βενζινά-
δες. Θυµάστε ότι σκότωσαν βενζινά στην Αγία Παρασκευή. Όλοι
αυτοί έγιναν µόνοι τους βενζινάδες; Δεν τους στήριζε κάποιος;
Ψάξαµε ποτέ να τα βρούµε όλα αυτά; Όχι! Αυτά, λοιπόν, θα πε-
ράσουν έτσι. Θα κλείσουν µε µία συγκάλυψη, µε το ποιος έβαλε
το τσιµέντο και τελείωσε, αυτό θα είναι. Δεν θέλετε να ψάξετε
βαθιά, δεν θέλετε να σκάψετε τον κήπο, γιατί κάτω από τα για-
σεµιά που έχετε φυτέψει µπορεί να βγαίνουν δάση και κροκόδει-
λοι. Ψάξτε να δούµε τι είναι, ποια είναι η κοινωνία µας και πού
βασίζεται.

Όπως έχω πει ξανά, ο δικός µου ο γιος είχε ταξιδέψει µία εβδο-
µάδα πριν το δυστύχηµα, όπως κι εσείς µπορεί να είχατε ταξιδέ-
ψει την προηγούµενη µέρα. Τα παιδιά, λοιπόν, ρισκάρουν τη ζωή
της στα µέσα µεταφοράς, στα τρένα και στα αεροπλάνα. Και από
τα αεροδρόµια έχουµε πάρει τους ελεγκτές αεράµυνας. Δεν
ξέρω αν αυτό έγινε, γιατί υπάρχει µείωση στο προσωπικό τους,
αλλά έχουµε πάρει και από τα αεροδρόµια alert. Πρέπει να γίνει
κάτι και να τρέχουµε µετά και να λέµε «όχι, φταίει πιο πολύ το
ΠΑΣΟΚ»; Για παράδειγµα, το ΠΑΣΟΚ δεν έκανε τρεις συµβάσεις.
Δεν µε νοιάζει ποιες ήταν αυτές, ψάξτε µεταξύ σας. Ο ΣΥΡΙΖΑ,
επίσης, δεν έκανε, ο Σπίρτζης. Γιατί τα κρύβουµε όλα αυτά; Ή
µήπως θα ψάχνουµε να βρούµε αν ήταν χειρότερο το Μάτι ή τα
Τέµπη; Όλα αυτά είναι δράµατα και οι γονείς κλαίνε. Τα θύµατα
από το Μάτι δεν τα θυµόµαστε αλλά οι δικοί τους κλαίνε ακόµα.
Οι γονείς τους πάνε στην εκκλησία κάθε µέρα και κλαίνε και θα
κλαίνε για πενήντα χρόνια. Το ίδιο συµβαίνει και µε τα θύµατα
των Τεµπών. Ψάξτε, λοιπόν.

Εγώ περίµενα ότι εσείς θα έχετε γίνει πιο σοφοί αυτό το τριή-
µερο. Όµως, δυστυχώς, δεν έχετε γίνει. Αντίθετα, έχετε εµπλακεί
στις πολιτικές διεκδικήσεις-αντεκδικήσεις. Εγώ είπα σε κάποιον
κύριο από εδώ ότι είναι σοβαρός, γιατί είδα ότι έκανε αυτοκριτική
παρά το γεγονός ότι είναι στην Αντιπολίτευση και µάλιστα σε
κόµµα που εµάς µας έχει στο περιθώριο και µας υποτιµά κάθε
µέρα. Όµως, είπε τα πράγµατα µε το όνοµά τους.

Ξέρετε, ο κόσµος δεν κατεβαίνει και σήµερα στους δρόµους
γι’ αυτά. Κατεβαίνει στους δρόµους για να υπενθυµίζει και για να
συµπαρίσταται στους γονείς, αλλά περισσότερο κατεβαίνει από
ανάγκη να εκφραστεί όλα αυτά τα χρόνια και να πει «κύριοι, µου
έχετε φάει τη ζωή». Αυτό είναι που τον κάνει να βγαίνει στον
δρόµο. 

Και, δυστυχώς, µπαίνουν κι άλλοι µέσα. Προχθές είδα και οπα-
δούς οι οποίοι κάνουν επεισόδια σε γήπεδα και ήταν κι αυτοί στον
δρόµο. Αυτούς τους µεταµορφώνουν σε αστυνοµικούς. Έχουµε
µάθει και το άλλο. Το πολιτικό σύστηµα χρησιµοποιεί την Αστυ-
νοµία και λέει πως όταν γίνονται επεισόδια, είναι αστυνοµικοί
αυτοί που κάνουν τα επεισόδια. Βγείτε από αυτό! Δεν είναι έτσι.
Έχω δει συνέντευξη του Δαπέργολα του Ρουβίκωνα που λέει ότι
αυτό είναι ένα µεγάλο ψέµα. Πενήντα χρόνια είµαι στον δρόµο
και δεν έχω δει αστυνοµικούς. Ψάξτε, λοιπόν, να βρείτε ποιοι κά-
νουν τα επεισόδια που τους βαφτίζετε όλους αστυνοµικούς κου-
κουλοφόρους. Σε λίγο από όλα αυτά που βγάζετε εσείς οι ίδιοι
από εδώ, από αυτά που νοµοθετείτε, ο κόσµος θα σιχαθεί και την
Αστυνοµία. Η Αστυνοµία έχει και παραβατικούς, όπως έχει και
κακοποιούς, αλλά λίγους και τους πετάµε έξω. Όµως, δεν είναι
όλοι εγκληµατίες. Τώρα όταν γίνονται επεισόδια, λέτε µε ευκολία
ότι αστυνοµικοί είναι αυτοί που τα σπάνε, αυτοί σπάνε και τη Με-
γάλη Βρετάνια. Αν είναι έτσι, πιάστε και ξηλώστε όλη την Αστυ-
νοµία, από τον Αρχηγό µέχρι και τον τελευταίο αστυνοµικό. Γιατί
δεν το κάνετε; Αρκείστε στο να το λέτε εδώ µέσα και να εγκαλείτε

τον κ. Χρυσοχοΐδη; Γιατί τους εγκαλείτε; Κλείστε τους φυλακή!
Να τους κλείσετε, όµως, όλους µέσα. Βάλτε τους σε λεωφορεία
και πηγαίντε τους µέσα!

Το θέµα µας, λοιπόν, είναι να καταλάβουµε όλοι τι γίνεται. Κα-
ταλαβαίνουµε τι γίνεται; Καταλαβαίνουµε γιατί φωνάζει ο κόσµος
και τι θέλει; Εάν θεωρείτε ότι φωνάζουν µόνο για τους ανθρώ-
πους που έχασαν τα παιδιά τους, έχετε χάσει το δάσος. Φωνά-
ζουν για όλα αυτά, για όσα ζουν, για τη σύνταξη που δεν θα
πάρουν, για τα θέµατα που δηµιουργούνται, για τα παιδιά τους
που δεν έχουν πρόσβαση στα σχολεία, για τα Ωνάσεια που έρ-
χονται να δώσουν χρήµατα, χωρίς να κοιτάµε τη δηµόσια παιδεία.
Για όλα αυτά φωνάζουν κι εµείς µπορεί να µην τους ακούµε.
Εµείς είµαστε εδώ και αύριο µπορεί να µην είµαστε, όπως κι εσείς
είστε εδώ και αύριο µπορεί να είστε ή να µην είστε. Το θέµα είναι
τι παρακαταθήκη θα αφήσετε στη ζωή και τι θα λένε τα παιδιά
σας για εσάς. Το πιο σηµαντικό είναι να δείτε τι λένε οι οικογέ-
νειές σας για εσάς και όχι τι λένε οι εφηµερίδες και ο κάθε στη-
µένος αρθρογράφος. Δεν θέλω να πω κάτι παραπάνω. 

Εγώ λυπάµαι, πραγµατικά, γιατί σήµερα περίµενα να ακούσω
κάτι εποικοδοµητικό και να δω προτάσεις και αυτό που βλέπω να
γίνεται είναι να ψάχνετε ο ένας τον άλλον για το ποιος έκανε τα
λιγότερα εγκλήµατα ή ποιος έκανε το µικρότερο λάθος στα δυ-
στυχήµατα. Θέλετε να ψάξουµε για δυστυχήµατα; Κάθε χρόνο
έχουµε επτακόσιους νεκρούς, πεντακόσιοι τώρα, από δυστυχή-
µατα στους δρόµους. Κι εκεί πρέπει να ψάξουµε. Γιατί σκοτώνο-
νται στους δρόµους; Είµαστε η πρωταθλήτρια χώρα στην
Ευρώπη. Φταίνε και τα συστήµατα ασφαλείας που δεν βάλατε και
φταίτε όλοι που δεν τα βάλατε.

Οι εντολές που έρχονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τα
πάντα πρέπει, λοιπόν, να αναθεωρηθούν. Μπορεί να είµαστε στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά δεν µπορεί πλέον η Ευρωπαϊκή Ένωση
να ρυθµίζει σε τέτοιο βαθµό τη ζωή µας. Εάν θέλουν να είµαστε
στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει να αντιληφθούν την επικαιρο-
ποιηµένη κατάσταση της Ελλάδας. Η επικαιροποίηση είναι αυτή
που χρειάζεται. Αν δεν επικαιροποιηθείς δεν γίνεται. Κι εγώ κά-
ποτε ξεφόρτωνα πλοία στη Βραζιλία µε ένα γκρένι ενός τόνου
και όταν έγιναν τα µεγάλα κοντέινερ σαραντάρια, έπρεπε να
πάρω δύο γκρένια και να βάζω σαραντάρι. Πώς αλλιώς θα γινό-
ταν; Αν έµενα µε το ένα θα έπεφτε και θα έσπαγε. 

Μπορείτε, λοιπόν, να τα κάνετε αυτά; Μπορείτε να επικαιρο-
ποιηθείτε µε την Ευρωπαϊκή Ένωση; Δεν µπορεί η Ευρωπαϊκή
Ένωση να σου ρυθµίζει την αγροτική πολιτική στο ίδιο επίπεδο
µε αυτό της Ολλανδίας που είναι µια επίπεδη χώρα, ενώ εσύ
έχεις έναν κτηνοτρόφο στα χίλια πεντακόσια µέτρα ο οποίος τον
χειµώνα πρέπει να κατέβει στα χίλια µέτρα ή να ανεβοκατεβαίνει,
να έχει έξοδα, να πηγαίνει µε αυτοκίνητα, να ψάχνει µακριά για
να πάρει τροφή. Είναι διαφορετική η αγροτοκτηνοτροφία µας
από αυτή της Ευρώπης. Κι όµως, τη βάλαµε στο ίδιο επίπεδο. Και
αυτό είναι ένα µόνο παράδειγµα. Διαφορετική, επίσης, είναι και
η αντιµετώπιση όσον αφορά την κοινωνική µας ζωή, όπως διαφο-
ρετική είναι και στα σχολεία. Την ίδια πρόσβαση στα σχολεία έχει
ένα παιδάκι που είναι πάνω σε ένα βουνό και πρέπει να κάνει δε-
καπέντε µε είκοσι χιλιόµετρα µε ένα που κάνει δεκαπέντε χιλιό-
µετρα στην Ολλανδία και τη Γαλλία; Δεν είναι ίδια. Και εκεί δεν
έχει παντού µόνο µεγάλα αστικά κέντρα, όπως είναι η Ελλάδα και
κάποια µικρά χωριά. Εκεί υπάρχουν κοντά.

Φτιάξαµε λάθος τη ζωή µας και το αποτέλεσµα το βλέπουµε.
Ελπίζω να το κατανοήσετε για τα υπόλοιπα χρόνια και όχι να πε-
ράσουν τα Τέµπη, να τιµωρηθούν κάποιοι και να ικανοποιηθείτε
µε αυτό. Οι γονείς αυτοί πάντα θα κλαίνε. Τους γονείς αυτούς
δεν µπορεί να τους ακουµπήσει κανείς όπως και δεν µπορεί να
τους υποτιµήσει κανείς. Ακούω να λέγονται πολλά. Αφήστε τους
ανθρώπους στην άκρη και κοιτάξτε τώρα τι θα κάνετε εσείς.

Τώρα, όσον αφορά το τι θα ψηφίσουµε και τι δεν θα ψηφί-
σουµε, σας λέω ότι εµείς αν µπορούσαµε δεν θα θέλαµε κανένα
κόµµα από αυτά που κυβέρνησαν. Εξαφανίστε τα και αρχίστε
πάλι από την αρχή γιατί όλοι κυβερνήσατε. 

Επίσης, όµως, δεν θέλουµε να δούµε να γίνονται τιµητές της
κάθαρσης κόµµατα που συνυπήρξαν, κόµµατα που κυβέρνησαν
και που έκαναν τα ίδια λάθη. Το ότι έσκασε σε εσάς ένα δυστύ-
χηµα δεν σηµαίνει ότι δεν θα µπορούσε να σκάσει αλλού. Όσον
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αφορά το ότι εσείς το συγκαλύψατε, όπως λένε κάποιοι, σας λέω
ότι και οι ίδιοι το ίδιο θα έκαναν. Είµαι σίγουρος ότι θα έκαναν το
ίδιο, θα συγκάλυπταν ή θα κάλυπταν την περιοχή. Και όλοι θα
είχαν την ίδια δικαιολογία ότι έπρεπε να πατήσει η πέδηση του
γερανού κ.λπ.. Όλοι το ίδιο θα έκαναν. Όποιος πει ότι δεν θα
έκανε το ίδιο, θα τον ψηφίζω µέχρι να τελειώσει η δυνατότητα
που µου δίνει ο νόµος να ψηφίζω.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
επόµενο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. Καλούµε στο Βήµα τον κ.
Αλέξανδρο Καζαµία από την Κοινοβουλευτική Οµάδα Πλεύση
Ελευθερίας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα
ήθελα να ξεκινήσω λέγοντας ότι ενώνω τη φωνή µου µε όλους
τους νέους και τις νέες, τους µαθητές, τους φοιτητές και τους
πολίτες, που άρχισαν να διαδηλώνουν σήµερα από τις 12 το µε-
σηµέρι έξω από τα προπύλαια στην Αθήνα, στο άγαλµα του Βε-
νιζέλου στη Θεσσαλονίκη, στην πλατεία Γεωργίου στην Πάτρα,
στην κεντρική πλατεία της Λάρισας, στην πλατεία Ελευθερίας
στις Σέρρες του κ. Καραµανλή, στην πλατεία Ρήγα Φεραίου στα
Τρίκαλα, στην πλατεία Δηµοκρατίας στο Αγρίνιο και σε όλη την
επικράτεια. 

Οι νέοι αυτοί άνθρωποι βγαίνουν ξανά στους δρόµους, όπως
συνέβη στο µεγαλειώδες συλλαλητήριο της περασµένης Παρα-
σκευής και ξανά προχθές, την Τετάρτη το βράδυ, για να δείξουν
τη συµπαράστασή τους στις οικογένειες των θυµάτων και να δια-
µαρτυρηθούν για τη συγκάλυψη του εγκλήµατος των Τεµπών, να
ζητήσουν την αποκάλυψη της αλήθειας, την απόδοση δικαιοσύ-
νης και να διεκδικήσουν την ασφάλεια των σιδηροδρόµων. 

Η Πλεύση Ελευθερίας ενώνει τη φωνή της και µε τους πολίτες
που θα διαδηλώσουν ξανά σήµερα το βράδυ, στις 19:00’ -έξω
από τη Βουλή στην πλατεία Συντάγµατος, µαζί µε τα εργατικά κέ-
ντρα, τα συνδικάτα, τις οµοσπονδίες εργαζοµένων και τους πο-
λίτες, -για να καταγγείλουν την κυβερνητική συγκάλυψη και να
διεκδικήσουν αλήθεια και δικαιοσύνη. 

Οι πολλαπλές αυτές κινητοποιήσεις πραγµατοποιούνται σή-
µερα παράλληλα και ταυτόχρονα µε το κλείσιµο της συζήτησης
εδώ στη Βουλή για την πρόταση δυσπιστίας που κατέθεσαν τα
τέσσερα κόµµατα της δηµοκρατικής Αντιπολίτευσης περιλαµβα-
νοµένης και της Πλεύσης Ελευθερίας. Είναι, εάν θέλετε, αυτές
οι διαδηλώσεις το µήνυµα στήριξης που στέλνει η κοινωνία, αυτή
η ταλαιπωρηµένη και προσβεβληµένη από την Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη κοινωνία, γι’ αυτό που εµείς, τα κόµµατα της δηµοκρα-
τικής Αντιπολίτευσης, πράττουµε εδώ µέσα στη Βουλή, µε την
πρόταση δυσπιστίας που καταθέσαµε προχθές. Όµως, για να εί-
µαστε σαφείς, και εµείς τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, ιδίως η
Πλεύση Ελευθερίας, καταθέτοντας προχθές κοινή πρόταση µοµ-
φής κατά της Κυβέρνησης κινηθήκαµε ανταποκρινόµενοι σε
αυτές τις λαϊκές κινητοποιήσεις. 

Ένας σηµαντικός πολιτικός φιλόσοφος της Αριστεράς, ο Νίκος
Πουλαντζάς, υποστήριξε πως αυτό που σήµερα θα ονοµάζαµε
σύστηµα, δεν µπορεί να ανατραπεί εάν αµφισβητηθεί µόνο µέσα
από τους θεσµούς ή µόνο έξω από τους θεσµούς. Αυτό θα γίνει
εάν αµφισβητηθεί ταυτόχρονα, δηλαδή, και µέσα από τους θε-
σµούς και από την κοινωνία. Το ένα από τα δύο δεν αρκεί. 

Αυτό συµβαίνει σιγά-σιγά και τώρα. Αρχίζει για πρώτη φορά,
µετά από χρόνια, να εναρµονίζεται το κοινό περί δικαίου αίσθηµα
µε τις δυνάµεις της δηµοκρατικής Αντιπολίτευσης µέσα στο Κοι-
νοβούλιο, για να ανατρέψει το σύστηµα της διαφθοράς, της δια-
πλοκής, των σκανδάλων, του ψεύδους και της συγκάλυψης, το
οποίο αποτελεί τον πυρήνα του κοµµατικού κράτους µε τη βαθύ-
τερη διάσταση του που εδραίωσε η Νέα Δηµοκρατία τα προηγού-
µενα έξι χρόνια. 

Κυρίες και κύριοι που κάθεστε στα κυβερνητικά έδρανα, πρέπει
να γνωρίζετε ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι µια Κυ-
βέρνηση χωρίς ηθική και πολιτική νοµιµοποίηση µέσα στην κοινω-
νία. Οκτώ στους δέκα Έλληνες θεωρούν ότι η Κυβέρνηση συγκα-
λύπτει το έγκληµα των Τεµπών. Επτά στους δέκα Έλληνες, σύµ-
φωνα µε πρόσφατη έρευνα της κοινής γνώµης που κυκλοφόρησε,
θεωρούν πως η Κυβέρνηση έχει χάσει πλέον τη νοµιµοποίησή της. 

Μετά από τις µεγαλειώδεις συγκεντρώσεις της 26ης Ιανουαρίου
έχει πραγµατοποιηθεί η ακόµα µεγαλύτερη συγκέντρωση της
28ης Φεβρουαρίου και αυτή την εβδοµάδα που πέρασε, είχαµε
συγκεντρώσεις και την περασµένη Τετάρτη και σήµερα το µεση-
µέρι και θα έχουµε και το βράδυ. Αυτές οι συγκεντρώσεις αγκα-
λιάζουν όλες τις ηλικιακές οµάδες, όλα τα κοινωνικά στρώµατα
και απλώνονται σε όλο το γεωγραφικό µήκος και πλάτος της
χώρας, φτάνοντας µέχρι και το εξωτερικό. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι µύθος αυτό που είπε ο κ.
Βορίδης, εκπροσωπώντας την Κυβέρνηση στο ξεκίνηµα της συ-
ζήτησης για την πρόταση δυσπιστίας, ότι δήθεν η νοµιµότητα
µιας κυβέρνησης εδράζεται µόνο στην κοινοβουλευτική της Πλει-
οψηφία. Η νοµιµότητα µιας κυβέρνησης πρέπει και πάντα εδρά-
ζεται παράλληλα και διαρκώς στην καθηµερινή συναίνεση της
κοινωνίας πως η Βουλή βρίσκεται σε αντιστοιχία µε το κυρίαρχο
λαϊκό αίσθηµα. Όποιος δεν το ξέρει αυτό, είναι είτε πρωτόβγαλ-
τος στην πολιτική είτε κοροϊδεύει τον λαό. Και εσείς δεν είστε
πρωτόβγαλτοι στην πολιτική. 

Η Νέα Δηµοκρατία σήµερα έχει χάσει ανεπανόρθωτα τη σχέση
της µε την κοινωνική συναίνεση και έχει χάσει την επαφή της µε
το λαϊκό αίσθηµα.

Κερδήθηκε κάτι από την πρόταση µοµφής που κατέθεσαν τα
τέσσερα κόµµατα της Αντιπολίτευσης; Ασφαλώς και κερδήθηκε
και γι’ αυτό η Πλεύση Ελευθερίας ήταν ένα από τα κόµµατα αυτά
που πήραν από πολύ νωρίς την πρωτοβουλία για να υποβληθεί
αυτή η πρόταση δυσπιστίας. 

Φάνηκε, καταρχάς, ακόµα πιο ξεκάθαρα η πλήρης αδυναµία
της Κυβέρνησης να πείσει ότι δεν υπάρχει συγκάλυψη και ότι βρί-
σκεται σε οποιαδήποτε επαφή µε το κοινό περί δικαίου αίσθηµα. 

Βγήκαν, επιπλέον, νέα στοιχεία από τη συζήτηση, όπως το µυ-
στήριο e-mail του κ. Τριαντόπουλου, µε το οποίο αναλάµβανε µεν
την οικονοµική ευθύνη στις 9 Μαρτίου 2023 για το «µπάζωµα»
του τόπου του εγκλήµατος, το οποίο σύµφωνα µε τους ισχυρι-
σµούς της Κυβέρνησης ο ίδιος ποτέ δεν διέταξε και ποτέ δεν
υπήρξε απόφαση εκ µέρους του γι’ αυτό. Όµως, τον λογαριασµό
ήξερε, λίγες ηµέρες µετά, να τον στείλει. 

Μάθαµε, επίσης, ότι υπήρξαν εκθέσεις αυτοψίας για τον τόπο
του εγκλήµατος από πυρονόµους οι οποίοι τις υπέγραψαν κατό-
πιν απειλών και εκβιασµών από τους προϊσταµένους τους. Μέχρι
τώρα δεν γνωρίζουµε ποιοι είναι αυτοί που τους εκβίασαν και
τους απείλησαν και περιµένουµε από την Κυβέρνηση να µας πει
κάτι σχετικά µε αυτό το ζήτηµα. 

Μάθαµε, επιπλέον, πέραν πάσης αµφιβολίας ότι οι σιδηρόδρο-
µοι δεν είναι ακόµη ασφαλείς. Αυτό µας έδειξε το έγγραφο του
σχεδίου δράσης που κατέθεσε χθες στην Ολοµέλεια ο Υπουργός
Υποδοµών και Μεταφορών, ο κ. Σταϊκούρας. Δύο χρόνια µετά τον
θάνατο πενήντα επτά ανθρώπων, οι οποίοι σύµφωνα µε την Κυ-
βέρνηση έχασαν τη ζωή τους λόγω της θεωρίας του ανθρώπινου
λάθους, δηλαδή του σφάλµατος του µοιραίου σταθµάρχη, δύο
χρόνια µετά από αυτό το γεγονός το σχέδιο της Κυβέρνησης για
τους σιδηροδρόµους, που κατέθεσε χθες ο κ. Σταϊκούρας, δεί-
χνει πως ακόµη δεν έχει ξεκινήσει πρόγραµµα εκπαίδευσης των
σταθµαρχών και ότι ξεκινάει αυτό τον µήνα. 

Εάν, πραγµατικά, πιστεύετε σε αυτά που λέτε, τι κάνατε δύο
χρόνια; Αφήνατε τους σταθµάρχες ανεκπαίδευτους και γιατί;

Επίσης, η πρόταση µοµφής ήταν ιδιαιτέρως χρήσιµη διότι
έδωσε τη δυνατότητα στην κοινωνία να ενδιαφερθεί και πάλι για
την πολιτική και να διεκδικήσει ξανά τη δική της φωνή µέσα στη
δηµοκρατία, κάτι που είναι ακριβώς αυτό που θέλει η Πλεύση
Ελευθερίας και, βεβαίως, είναι ακριβώς αυτό που φοβάται η ξε-
κοµµένη πλέον από την κοινωνία και πλήρως απονοµιµοποιηµένη
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Γι’ αυτό αφού υπερψηφίσουµε την πρόταση δυσπιστίας σή-
µερα, θα συνεχίσουµε να εντείνουµε τη συµµετοχικότητα της κοι-
νωνίας στους θεσµούς και στη δηµοκρατία. Και θα το κάνουµε
αυτό µε όλες τις δυνάµεις µας µέχρις ότου καταρρεύσει το τεί-
χος της συγκάλυψης, αποκαλυφθεί η πλήρης αλήθεια, αποδοθεί
δικαιοσύνη και µέχρις ότου τιµωρηθούν όλοι οι υπαίτιοι του
εγκλήµατος των Τεµπών όσο ψηλά κι αν βρίσκονται. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλείται στο Βήµα
η κ. Ασπασία Κουρουπάκη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας Νίκη.

Κυρία Κουρουπάκη, γνωρίζετε ότι έχετε έξι λεπτά. Έχετε κάνει
την πρωτολογία σας.

ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και της
κυβερνητικής πλειοψηφίας, εµετρήθητε, εζυγίσθητε και εβρέθητε
ελλιπείς. Πώς αλλιώς θα σας χαρακτηρίσει κανείς µετά από τις
τόσες θριαµβολογίες σας για το κυβερνητικό έργο και την εµ-
µονή σας στη στήριξη ενός Πρωθυπουργού που ανέλαβε σε συ-
νέντευξή του την πολιτική ευθύνη για τον θάνατο πενήντα επτά
ανθρώπων χωρίς όµως καµία συνέπεια για τον ίδιο. Ποιο το
νόηµα της ανάληψης της ευθύνης και ποια η διαφορά αν δεν την
αναλάµβανε; Ο ίδιος ήταν που υποστήριζε το 2018 και µετά την
τραγωδία στο Μάτι, πως αδυνατεί να αντιληφθεί τι σηµαίνει ανά-
ληψη πολιτικής ευθύνης χωρίς καµία παραίτηση. Πέρασαν εφτά
χρόνια από τότε και ακόµα να το αντιληφθεί. 

Την πρόταση δυσπιστίας που συζητείται την κατέθεσε σύσσω-
µος ο ελληνικός λαός και τη συνυπέγραψε µε την παρουσία του
στους δρόµους όλης της Ελλάδας και σε πολλές χώρες του εξω-
τερικού την Παρασκευή 28 Φεβρουαρίου 2025. Την ηµέρα µνή-
µης για το εθνικό πένθος των πενήντα επτά νεκρών συνανθρώ-
πων µας η αθρόα συµµετοχή του κόσµου στα συλλαλητήρια µε-
τέφερε το µήνυµα στην πολιτεία πως η αυθαιρεσία και η αλαζο-
νεία της εξουσίας έχει ξεπεράσει κάθε όριο. Η ειρηνική αλλά
µαζική διαδήλωση συµπαράστασης στον πόνο των χαροκαµένων
οικογενειών και στον αγώνα που κάνουν για τη δικαίωση των
ψυχών των θυµάτων θα έπρεπε να έχει θορυβήσει την Κυβέρ-
νηση.

Στους δρόµους βγήκαν όλοι οι Έλληνες να διαµαρτυρηθούν
για τις πρακτικές συγκάλυψης που ακολουθείτε αλλά και για την
αδυσώπητη καθηµερινότητα που δυσκολεύει τον πολίτη. Φωνές
για την ακρίβεια, την εγκληµατικότητα, το καταρρέον σύστηµα
υγείας, την προβληµατική παιδεία, αλλά και τόσα άλλα προβλή-
µατα που βιώνουµε καθηµερινά δεν µπαζώνονται, αλλά προστέ-
θηκαν στις φωνές για την απόδοση δικαιοσύνης στο έγκληµα των
Τεµπών. 

Η Κυβέρνηση για ακόµα µία φορά αρνείται να δει τα γεγονότα
και υποκρίνεται πως το µήνυµα που έλαβε ήταν απλά να αποκτή-
σει γρήγορα η Ελλάδα ένα σύγχρονο δίκτυο µεταφορών. Άλλη
µια απόδειξη για το χάσµα που υπάρχει µεταξύ του Μεγάρου Μα-
ξίµου και των βιοπαλαιστών της επικράτειας.

Πότε όµως αυτή η Κυβέρνηση σεβάστηκε ουσιαστικά τον πο-
λίτη και τα αιτήµατά του; Σε κάθε δηµοκρατία η ισονοµία είναι
αυτονόητο δικαίωµα για όλους και υποχρέωση του κράτους να
την διασφαλίζει. Δυστυχώς στην Ελλάδα, την κοιτίδα της δηµο-
κρατίας, το αυτονόητο έγινε ζητούµενο. Από την πρώτη στιγµή
οι συγγενείς των θυµάτων φωνάζουν για τη δικαίωση της µνήµης
τους και τη διερεύνηση της αλήθειας. Η Κυβέρνηση και ο ίδιος
ως Πρωθυπουργός απέκλειαν κατηγορηµατικά ως θεωρίες συ-
νωµοσίας την δήθεν ύπαρξη δροµολογίου θανάτου µε παράνοµο
και επικίνδυνο φορτίο. Όταν η αλήθεια ήταν πια αδύνατον να κρυ-
φτεί από την κοινή γνώµη γιατί τα στοιχεία ήταν αδιάσειστα, τότε
αναγκάστηκε να παραδεχτεί την ύπαρξη αυτού του φορτίου και
να κρυφτεί πίσω από την αστεία δικαιολογία της ανεπαρκούς
πληροφόρησης. Απλοϊκό επιχείρηµα ενός Πρωθυπουργού το
όνοµα του οποίου έχει εµπλακεί στο σκάνδαλο µε το Predator και
τις παρακολουθήσεις φίλων και αντιπάλων, αλλά στην προκει-
µένη περίπτωση των Τεµπών δεν είχε σωστή ενηµέρωση για το
φορτίο. Ποιος πείθεται µε αυτό το επιχείρηµα χωρίς να αισθάνε-
ται προσβεβληµένος γιατί υποτιµάται η νοηµοσύνη του; Και ως
Πρωθυπουργός εκτίθεται περισσότερο όταν λέει πως δεν τον
ενηµέρωσαν σωστά οι κρατικές υπηρεσίες. Δεν είδαµε όµως να
αποµακρύνεται κανένας υπεύθυνος γι’ αυτό. Το τραγελαφικό της
υπόθεσης είναι πως παραιτείται ο Υφυπουργός του, ο κ. Τριαντό-
πουλος, υπό το βάρος της κατακραυγής της κοινωνίας, ενώ ο
αποστασιοποιηµένος από την πραγµατικότητα Πρωθυπουργός
θέτει ψευδεπίγραφα διλήµµατα για την ανάγκη που έχει τάχα η
Ελλάδα την παρουσία του στο ελληνικό πολιτικό σκηνικό. 

Μετά από ήδη έξι αποτυχηµένα χρόνια διακυβέρνησής του, ο

κόσµος ξέρει πλέον πως δεν έχει να προσφέρει τίποτε άλλο,
παρά τις βαρύγδουπες υποσχέσεις του για την παραγωγή κυβερ-
νητικού έργου τα επόµενα δύο χρόνια. Για λόγους ευθιξίας και
πολιτικής ανδρείας θα έπρεπε να είχε ήδη θέσει εαυτόν στην
κρίση του ελληνικού λαού. Αντ’ αυτού η σύσταση της προανακρι-
τικής επιτροπής που ψηφίστηκε ακόµα και από τους κυβερνητι-
κούς Βουλευτές αποτελεί πλήγµα για τη δηµοκρατία µας. Από
πότε ο χαµός των πενήντα επτά συνανθρώπων µας λογίζεται ως
πληµµέληµα; Ο µοναδικός που θα κριθεί από αυτήν την επιτροπή
είναι ο παραιτηθείς Υφυπουργός ο κ. Τριαντόπουλος και η κατη-
γορία είναι η παράβαση καθήκοντος σε βαθµό πληµµελήµατος. 

Εµείς ως Νίκη αρνούµαστε να συµπράξουµε σε αυτήν τη θε-
σµική συγκάλυψη ευθυνών και γι’ αυτόν τον λόγο καταψηφίσαµε
αυτήν την προανακριτική. Σε κάθε περίπτωση πολύ σηµαντικά
ερωτήµατα αυτής της υπόθεσης έχουν µείνει αναπάντητα και η
µερική διερεύνηση µέσω της προανακριτικής θα αφήσει την
έρευνα στο σκοτάδι. 

Μετά το πόρισµα της επιτροπής των πραγµατογνωµόνων δεν
υπάρχει καµία αµφιβολία πως υπήρξε παράνοµο και εύφλεκτο
φορτίο στο µοιραίο τρένο. Το ερώτηµα που θέτουµε ως Νίκη και
είναι αναπάντητο ακόµα αφορά στη διαδροµή αυτού του φορ-
τίου. Ποιος το φόρτωσε στο τρένο; Ποιος παρέκαµψε τις νόµιµες
διαδικασίες και τα απαραίτητα δικαιολογητικά; Κυρίως όµως πρέ-
πει να µάθουµε ποιος θα το παραλάµβανε; Αυτά είναι τα ερωτή-
µατα που πρέπει να απαντηθούν για να αρχίσει το κουβάρι να
ξετυλίγεται. 

Βρίσκοντας τον τελικό αποδέκτη, θα δούµε και την αλυσίδα
των υπευθύνων και θα κατανοήσουµε τελικά ποιος είναι αυτός
που τόσο µεθοδικά προστατεύει αυτή η Κυβέρνηση. Προς αυτήν
την κατεύθυνση αγωνιζόµαστε και είναι το ελάχιστο που µπο-
ρούµε να κάνουµε ως φόρο τιµή, ώστε να δικαιωθεί η µνήµη και
ο αγώνας των πενήντα επτά θυµάτων και των οικογενειών τους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το τρένο των Τεµπών θα φτάσει
τελικά στον προορισµό του, γιατί µεταφέρει στα βαγόνια του
όλους τους Έλληνες. Η κραυγή «δεν έχω οξυγόνο!» θα αντηχεί
στην καρδιά όλης της Ελλάδας και θα καταδιώκει όλους όσοι
στέκονται εµπόδιο στη δικαίωση της µνήµης αυτών των ανθρώ-
πων.

Σας καλώ να σταθείτε στο ύψος των περιστάσεων και να µην
αφήσετε να µπαζωθεί οµαδικά η συνείδησή σας από την κρατική
αλαζονεία. Υποσχεθήκατε µια καλύτερη Ελλάδα που οι Έλληνες
δεν την έχουν. Τουλάχιστον δείξτε το απαραίτητο θάρρος, ψηφί-
στε την πρόταση µοµφής και θα εκληφθεί ως έµπρακτη συγνώµη
για όσους απογοητεύσατε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η κ. Έφη

Αχτσιόγλου, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς. 
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εβδοµάδα που διανύουµε, επι-

βεβαίωσε, θα έλεγα, µε τον πιο κατηγορηµατικό τρόπο την επι-
χείρηση συγκάλυψης από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, αλλά και από τον κ. Μητσοτάκη προσωπικά, του εγκλήµατος
των Τεµπών, την οποία εδώ και δύο χρόνια βλέπουµε να εκτυλίσ-
σεται µπροστά µας.

Η συζήτηση για την προανακριτική επιτροπή, η προ ηµερησίας
διατάξεως συζήτηση, η συζήτηση για την πρόταση µοµφής εξέ-
θεσαν µε τρόπο αδιαµφισβήτητο την Κυβέρνηση. Εκθέτουν όµως
και την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας η οποία
επέλεξε να στηρίξει ουσιαστικά αυτήν τη γραµµή. 

Η Κυβέρνηση εµφανίστηκε αυτές τις ηµέρες στη Βουλή απο-
λύτως αµετανόητη. Ο κ. Μητσοτάκης έδωσε τον τόνο στην προ
ηµερησίας συζήτηση και έδωσε και τη γραµµή που θα έπρεπε να
ακολουθηθεί: Υπερασπιστείτε µε κάθε τρόπο τη συγκάλυψη, µε
ψέµατα, µε στρεψοδικίες, µε σοφίσµατα, µε αποσιώπηση γεγο-
νότων, µε χυδαίες επιθέσεις. Όλα τα µέσα αξιοποιήθηκαν.

Δεν απάντησε τίποτα για την ουσία, τίποτα για το «µπάζωµα»,
τίποτα για την απόκρυψη πληροφοριών που θα µπορούσαν να
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δώσουν απαντήσεις στο δυστύχηµα, δεν απάντησε τίποτα για τα
κρίσιµα εκείνα σηµεία στα οποία φαίνεται ότι υπήρχε κυβερνητική
παρέµβαση και αλλοιώθηκαν ηχητικά, βίντεο, ακόµη και η εξετα-
στική επιτροπή. Εµφανίστηκε για άλλη µια φορά αλαζόνας και
προσβλητικός για τα θύµατα και τις οικογένειές τους και κατη-
γόρησε για ακόµη µια φορά ως συνωµοσιολόγους, παραδοξολό-
γους, πολιτικά εγκάθετους, «ψεκασµένους» όσους στην πραγµα-
τικότητα αναζητούν την αλήθεια. Αυτό έπραξε. 

Έδειξε ότι όχι µόνο δεν έλαβε απολύτως κανένα µήνυµα από
τα µεγαλειώδη συλλαλητήρια, αλλά θα έλεγα ότι παραποίησε µε
αισχρό τρόπο το µήνυµα αυτών των συλλαλητηρίων. Ακούστε.
Μάθαµε από τον κ. Μητσοτάκη ότι δύο εκατοµµύρια πολίτες κα-
τέβηκαν στους δρόµους για να διεκδικήσουν την κατάργηση της
µονιµότητας και την αξιολόγηση των δηµοσίων υπαλλήλων! Μά-
θαµε από τον κ. Μητσοτάκη ότι δύο εκατοµµύρια πολίτες κατέ-
βηκαν στους δρόµους για να ζητήσουν ηλεκτρονικό κτηµατο-
λόγιο! Θα ήταν γελοίο αν δεν ήταν τόσο εξοργιστικό. 

Και µάλλον στον κ. Σκέρτσο δεν φάνηκε ούτε γελοίο ούτε εξορ-
γιστικό και θεώρησε ότι πρέπει να το πάει ένα βήµα παρακάτω
και µάθαµε από τον κ. Σκέρτσο ότι δύο εκατοµµύρια πολίτες κατά
την άποψή του κατέβηκαν στον δρόµο για να ζητήσουν την Ελ-
λάδα του «excel», να έχουµε µια χώρα µε περισσότερο «excel»
και περισσότερες διαδικασίες. Αυτό ήταν -λέει- το µήνυµα των
συλλαλητηρίων. Άβυσσος η ψυχή του ανθρώπου, πραγµατικά!

Χθες ακούσαµε τον κ. Σκέρτσο και πάλι να λέει ότι χάρη στην
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας βρισκόµαστε τα τελευταία
χρόνια όλο και πιο κοντά στην αλήθεια και πιο κοντά στη γνώση.
Ντράπηκε και η ντροπή! Ντράπηκε και η ντροπή αυτές τις µέρες!
Και τόλµησε να το πει αυτό ο κ. Σκέρτσος ακριβώς την ίδια µέρα
που ήρθε στη δηµοσιότητα e-mail που έστειλε ο κ. Τριαντόπου-
λος στον κ. Σκέρτσο και στον κ. Γεραπετρίτη και στο οποίο e-mail
έλεγε ότι: όπως γνωρίζετε µετά τη συνάντηση που κάναµε και τη
σύσκεψη στον τόπο του δυστυχήµατος οι Υπουργοί και ο Γενικός
Γραµµατέας -ήτοι ο κ. Τριαντόπουλος, ο κ. Γεραπετρίτης και ο
Γενικός Γραµµατέας της Κυβέρνησης- και αφού αποφασίσαµε
εκεί την αποκατάσταση του χώρου -ήτοι την αφαίρεση υλικών και
το µπάζωµα- τώρα να σας ενηµερώσω και για το πώς θα πληρω-
θεί το µπάζωµα. Σας ενηµερώνω, κύριε Σκέρτσο και κύριε Γερα-
πετρίτη και Γραφείο του κυρίου Πρωθυπουργού. 

Αυτό ήρθε χθες στο φως της δηµοσιότητας, ήρθε στο φως της
δηµοσιότητας χθες δηλαδή ένα e-mail στο οποίο εµφανώς κατα-
γραφόταν η κυβερνητική εντολή για τη συγκάλυψη, για το µπά-
ζωµα και την αφαίρεση υλικών, εµφανώς καταγραφόταν η
παράνοµη ενέργεια η οποία διεπράχθη µε εντολή της Κυβέρνη-
σης. Γιατί παράνοµη; Διότι, ως γνωστόν, όταν έχει προηγούµενα
ασκηθεί ποινική δίωξη -που είχε ασκηθεί εδώ-, όταν την επόµενη
µέρα παρεµβαίνεις στον τόπο του εγκλήµατος χωρίς εισαγγελική
εντολή αυτό συνιστά κατάφωρη παρανοµία, την οποία προφανώς
δεν δικαιούται η Κυβέρνηση να µην γνωρίζει. Αυτά ήρθαν χθες
στο φως της δηµοσιότητας, µια ενέργεια παράνοµη, µια σειρά
παράνοµων ενεργειών οι οποίες, όπως επίσης γνωρίζουµε, οδή-
γησε στη συγκάλυψη διότι αφαίρεσε στοιχεία ζωτικής σηµασίας
που θα βοηθούσαν να πάρουµε απαντήσεις για σειρά δεδοµένων
του δυστυχήµατος. 

Ποια δικαιολογία ακούσαµε για όλα αυτά; Τη δικαιολογία ότι η
Κυβέρνηση ναι βρισκόταν εκεί, ναι έκανε συσκέψεις για δήθεν
αποκατάσταση του χώρου, ναι έβγαζε δελτία Τύπου στα οποία
ανακοίνωνε ότι ολοκλήρωσε αυτές τις ενέργειες συντονισµού επί
του πεδίου, τις παράνοµες δηλαδή ενέργειες, ναι εξέδιδε απο-
φάσεις για το µπάζωµα και την πληρωµή του, αλλά όχι, δεν είχε
καµία κεντρική εµπλοκή -αυτό ήταν το επιχείρηµα-, ήταν απλός
παρατηρητής. 

Αυτό το επιχείρηµα ακριβώς τι προσπαθεί να αποδείξει, κύριοι
της Κυβέρνησης; Απαλλαγή λόγω ανοησίας; Αυτή είναι η γραµµή
την οποία υποστηρίζετε, ότι πρέπει να απαλλαγείτε από την κα-
τηγορία λόγω ανοησίας; Δεν νοµίζω ότι µπορείτε να πείσετε για
κάτι µε τέτοιου είδους επιχειρήµατα, εκτός από το να προκαλέ-
σετε περαιτέρω και να εξοργίσετε έτι περαιτέρω την κοινωνία. 

Και σήµερα ήρθε να προστεθεί µια νέα αποκάλυψη, ότι η πυ-
ρονόµος από την οποία ζητήθηκε να συντάξει έκθεση αυτοψίας
επί του πεδίου του δυστυχήµατος της ζητήθηκε να τη συντάξει

µε εκβιασµό. Η ίδια δεν γνώριζε τα δεδοµένα, δεν είχε επαφή µε
τον χώρο, δεν είχε στη διάθεσή της στοιχεία, δεν είχε κάνει
έρευνα στο πεδίο. Πιέστηκε, της ασκήθηκαν αφόρητες πιέσεις
από ανωτέρους της, εκβιάστηκε, απειλήθηκε, συνέταξε τελικά
αυτήν την έκθεση και πριν καν την υπογράψει την υπέκλεψαν από
τον υπολογιστή της και τη διέρρευσαν στον Τύπο και µετά τη
χρησιµοποιούσε η Κυβέρνηση όλο τον πρώτο καιρό ως βασικό
στοιχείο για να µπορεί να τοποθετείται δηµόσια για το ζήτηµα.

Κάθε µέρα που περνάει είναι σαν ένας νέος κρίκος να προστί-
θεται σε αυτήν την επιχείρηση της συγκάλυψης. Ρώτησα σήµερα
τον αρµόδιο Υπουργό να µας απαντήσει ποιος έδωσε την πολι-
τική εντολή για να γίνει αυτή η έκθεση αυτοψίας µε αυτόν τον
τρόπο, ποιος άσκησε αυτές τις πιέσεις. Η απάντηση ήταν οι γνω-
στές υπεκφυγές: θα τα δει η δικαιοσύνη, εγώ δεν ασχολούµαι µε
αυτά.

Ακούστε, κύριοι της Κυβέρνησης. Κύριε Πλεύρη, το λέω και σε
εσάς γιατί έχω καταλάβει ότι τους συνδράµετε, όταν βρίσκονται
σε δυσκολία, για το πώς να χειριστούν νοµικά ερωτήµατα. Η εκτε-
λεστική εξουσία δεν είναι ένα «πουκάµισο αδειανό», δεν είναι ένα
ανεύθυνο και αναρµόδιο όργανο. Άρα, το επιχείρηµα «θα τα δει
όλα η δικαιοσύνη, εµείς δεν έχουµε κάτι να πούµε» δεν έχει κα-
νένα έρµα. Κάθε εξουσία έχει τις αρµοδιότητές της και τις ευθύ-
νες που της αναλογούν. Όταν ερωτάται η Κυβέρνηση έχει
συνταγµατική υποχρέωση να απαντά, να ερευνά, να δίνει απα-
ντήσεις, να γνωρίζει. Όταν ρωτάµε τον αρµόδιο Υπουργό αν δό-
θηκε και από που πολιτική εντολή σε έναν υπηρεσιακό παρά-
γοντα να συντάξει µία έκθεση αυτοψίας την οποία δεν µπορούσε
να συντάξει και µετά του ασκήθηκε εκβιασµός η απάντηση δεν
µπορεί να είναι «θα τα δει η δικαιοσύνη». Είναι ευθύνη της Κυ-
βέρνησης να τα γνωρίζει αυτά, είναι υποχρέωσή της συνταγµα-
τική. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Το αν αυτό έχει ποινικές διαστάσεις έτερο ζήτηµα. Όµως είναι

υποχρέωσή της. Και αυτό αφορά το σύνολο της υπόθεσης των
Τεµπών. Άρα, τελειώνετε µε αυτό το επιχείρηµα «να τα βρει η δι-
καιοσύνη». Η Κυβέρνηση έχει ευθύνη, αρµοδιότητα και πρέπει να
δίνει απαντήσεις και να αναλαµβάνει την ευθύνη που της αντι-
στοιχεί. Διότι όταν αρνείστε να το απαντήσετε και λέτε «δεν
µπορώ εγώ να το απαντήσω αυτό. Η δικαιοσύνη θα κάνει τη δου-
λειά της» δηλώνετε δύο πράγµατα: είτε την ενοχή σας -που είναι
και το πιο πιθανό, γιατί σαν πολλά έχουν µαζευτεί- είτε την πλήρη
σας ανικανότητα να ελέγξετε οτιδήποτε. Είναι σαν να µας λέτε
εδώ και τέσσερις, πέντε µέρες στη Βουλή ότι µια στρατιά άγνω-
στων προβοκατόρων ήρθε και κατέλαβε όλες τις κυβερνητικές
θέσεις µετά το έγκληµα των Τεµπών, συµπεριλαµβανοµένης της
πρωθυπουργικής θέσης, και έδινε εντολές και συντόνιζε τα πάντα
εν αγνοία σας. Αυτά µας λέτε, αυτό είναι το επιχείρηµα. Ό,τι από
τα δύο κι αν ισχύει, η ενοχή, που είναι προφανής κατά τη γνώµη
µου, αλλά ακόµη και αυτή η θρυλική ανικανότητα, θα έπρεπε να
έχετε ήδη παραιτηθεί. Τίποτα από τα δύο δεν είναι συγγνωστά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έγκληµα των Τεµπών δεν
είναι προφανώς ο µόνος λόγος για τον οποίο θα έπρεπε να έχει
ήδη παραιτηθεί αυτή η Κυβέρνηση. Θα έπρεπε να έχει φύγει γιατί
εδώ και έξι χρόνια η καθηµερινότητα των εργαζοµένων επιδεινώ-
νεται διαρκώς, διότι βλέπουµε τον µισθό να τελειώνει στα µισά
του µήνα και µένουν άλλες δεκαπέντε µέρες που πρέπει να πλη-
ρωθούν µια σειρά υποχρεώσεις και δεν µπορεί, διότι µια οικογέ-
νεια µε δύο σκληρά εργαζόµενους δεν µπορεί να πάει ούτε µια
βδοµάδα διακοπές, διότι οι εργαζόµενοι θα πρέπει να πληρώνουν
για την υγεία, όποτε κάτι τους συµβεί, επιπλέον από την τσέπη
τους και ας έχουν πληρώσει τόσα πολλά στη φορολογία, διότι
δεν µπορούν να καλύψουν τις βασικές τους ανάγκες, διότι ένας
εκπαιδευτικός σήµερα στην Ελλάδα αµείβεται µε 760 ευρώ και
πρέπει να νοικιάσει και σπίτι για να αποδεχτεί τον διορισµό του
και ακούει µετά και την Κυβέρνηση να τον λέει βολεµένο δηµόσιο
υπάλληλο, διότι την ίδια ώρα που του συµβαίνουν αυτά βλέπει
κάποιους λίγους να πλουτίζουν χυδαία -χυδαία!- και την Κυβέρ-
νηση να λαµβάνει διαρκώς αποφάσεις που τους εξυπηρετούν,
διότι βλέπει τις τράπεζες να µαζεύουν δισεκατοµµύρια υπερκερ-
δών στις πλάτες των πολιτών καθηµερινά. 

Για µια σειρά από λόγους θα έπρεπε να έχει φύγει αυτή η Κυ-
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βέρνηση, όµως το έγκληµα των Τεµπών είναι το σηµείο θραύσης,
γιατί άγγιξε ηθικά όρια, άγγιξε τα όρια ηθικής ανοχής της ελλη-
νικής κοινωνίας, προσέκρουσε στα ηθικά όρια κάθε πολίτη και
έφερε στην επιφάνεια µία λογική που διέπει αυτήν την Κυβέρ-
νηση, µε άγριο τρόπο, καθεστωτική λογική. Αυτό είναι η συγκά-
λυψη, µια καθεστωτική λογική. Την είδαµε στην υπόθεση της
Πύλου, την είδαµε στην υπόθεση των υποκλοπών, αλλά τώρα τη
βλέπουµε µε τον πιο σκληρό τρόπο. Βρισκόµαστε σε ένα σηµείο
µη επιστροφής. 

Η ελληνική κοινωνία µε τις µαζικές λαϊκές της αντιδράσεις τι
ζήτησε ουσιαστικά όταν λέει «δικαιοσύνη και αλήθεια»; Το τέλος
αυτής της καθεστωτικής λογικής. Αυτό ζητάει, να τελειώνουµε
µε αυτήν την καθεστωτική λογική. Μια Κυβέρνηση που σέβεται
τον εαυτό της θα έπρεπε να έχει ήδη παραιτηθεί, να έχει πράξει
το αυτονόητο.

Τώρα ο κ. Μητσοτάκης επιλέγει να µείνει στη θέση του ίσως
για κάποιον καιρό ακόµη, αλλά νοµίζω ότι γνωρίζει και ο ίδιος ότι
πλέον είναι ένας απονοµιµοποιηµένος Πρωθυπουργός σε µια
απονοµιµοποιηµένη Κυβέρνηση. Έχει κλείσει τον πολιτικό της
κύκλο αυτή η Κυβέρνηση. Τον έχει κλείσει. Το µόνο νοµίζω που
έχετε να κάνετε είναι να το αποδεχθείτε αυτό. 

Η πτώση αυτής της Κυβέρνησης δεν είναι πια πολιτικό αίτηµα,
είναι ηθικό αίτηµα της ελληνικής κοινωνίας και είναι και η προ-
ϋπόθεση να αποδοθεί δικαιοσύνη. Διότι µας ρωτάτε εδώ µέσα
«Τελικά τι θέλετε εσείς της προοδευτικής Αντιπολίτευσης; Δεν
θέλετε την αλήθεια και τη δικαιοσύνη. Θέλετε απλά να πέσει η
Κυβέρνηση». Μα, για να έρθει η δικαιοσύνη, πρέπει να πέσει αυτή
η Κυβέρνηση. Είναι προϋπόθεση για να συµβεί αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Ετοιµάζεστε να αθωώστε τον κ. Τριαντόπουλο. Το είπατε προ-

χθές στη συζήτηση για την προανακριτική. Δεν βλέπετε ισχυρές
ενδείξεις. Δεν πρέπει εµείς αυτό να το επιτρέψουµε. 

Παρακολουθώ και τον ισχυρισµό ότι θα αποσταθεροποιηθεί η
χώρα, αν αλλάξει η Κυβέρνηση. Η Νέα Δηµοκρατία αποσταθερο-
ποιείται, δεν αποσταθεροποιείται καµία χώρα. Ακούσαµε και τον
άλλον ισχυρισµό ότι δεν υπάρχει καµία εναλλακτική απέναντι
στον κ. Μητσοτάκη. Η κυβερνητική αλαζονεία το έχει τερµατίσει.
Ενηµερώνουµε τον κ. Μητσοτάκη: Ουδείς αναντικατάστατος. Ου-
δείς. 

Τα κόµµατα της προοδευτικής αριστερής Αντιπολίτευσης
έχουµε αυτήν τη στιγµή ένα βαρύ χρέος, µας το υπέδειξαν τα
συλλαλητήρια της 28ης Φεβρουαρίου, να σταθούµε στο ύψος των
περιστάσεων, να αναλάβουµε αυτό το χρέος που µας έχει ανα-
θέσει η ελληνική κοινωνία, να αφήσουµε µικροκοµµατικές σκοπι-
µότητες, να βάλουµε µπροστά προγραµµατικές συγκλίσεις και
να ανταποκριθούµε σε αυτό που η κοινωνία απαιτεί. 

Η απαίτηση, όµως της ελληνικής κοινωνίας δεν µπορεί να πρα-
γµατοποιηθεί όσο αυτή η Κυβέρνηση µένει στη θέση της. Η άλλη
προοπτική που έχει ανάγκη η χώρα θα έρθει µόνο εφόσον παραι-
τηθεί αυτή η Κυβέρνηση. Γι’ αυτό σήµερα το πρώτιστο καθήκον
µας είναι ένα, να τη ρίξουµε. Αυτό και κανένα άλλο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
κ. Κωνσταντίνος Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-
ληνικής Λύσης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
Πάµε να κάνουµε ένα ταµείο. Θα ξεκινήσω µε ένα κουίζ. Ακού-

στε λίγο και πείτε µου, κύριε Πλεύρη.
«Την Παρασκευή η δηµοκρατία µας απέδειξε τη δύναµή της.

Είναι ένδειξη µεγάλης κοινωνικής ευαισθησίας. Οι πολίτες ζήτη-
σαν αλήθεια και δικαιοσύνη για τα θύµατα, ένα κράτος που να
λειτουργεί ώστε να µην ξανασυµβεί τέτοια τραγωδία». Ερώτηση:
Σε ποιον Αρχηγό ανήκουν αυτές οι δηλώσεις; Θα έλεγε κανείς
ότι ανήκουν σε έναν Αρχηγό της Αντιπολίτευσης. 

Το παράλογο και τρελό της ιστορίας είναι ότι οι δηλώσεις
αυτές ανήκουν στον Πρωθυπουργό της χώρας, Κυριάκο Μητσο-
τάκη, ο οποίος κυβερνάει την Ελλάδα τα τελευταία έξι χρόνια.
Φανταστείτε πού έχετε φτάσει. Τι δεν καταλαβαίνετε; Όσες µέ-
ρες και να µιλάµε εδώ µέσα, ό,τι και να πείτε, τα συµπεράσµατα
έχουν βγει. 

Οι Έλληνες πολίτες ξέρουν πολύ καλά τι έχει συµβεί και αυτή
η πρόταση δυσπιστίας που κατατέθηκε, στην οποία θα αναφερ-
θούµε µε λεπτοµέρειες στη συνέχεια, για εµάς τουλάχιστον δεν
αφορά µόνο στα Τέµπη, αλλά και µια σειρά άλλων θεµάτων, στα
οποία θα αναφερθώ σε λίγο. 

Τα έχετε κάνει όλα λάθος. Ξεκινάµε µε τα Τέµπη. Όλα λάθος.
Δεν πείθετε πλέον κανέναν. Και µπάζωµα έγινε και το ξέρετε
πάρα πολύ καλά, όσο και να προσπαθήσετε να κάνετε το άσπρο
µαύρο. Και εύφλεκτο καύσιµο υγρό βρέθηκε και είναι υπεύθυνο
για την έκρηξη και τον θάνατο τουλάχιστον πέντε έως επτά αν-
θρώπων. Και µεγάλη ευθύνη έχετε για τη Σύµβαση 717, όπως
και τα υπόλοιπα κόµµατα που κυβέρνησαν. Και άνθρωποι, όπως
προείπα, κάηκαν εξαιτίας όλων αυτών των γεγονότων.

Αυτά δεν τα λέµε µόνο εµείς. Τα λέει, θα µας επιτρέψετε να
πω, ο δικός σας άνθρωπος, µε την έννοια ότι εσείς τον τοποθε-
τήσατε, το Υπουργείο Μεταφορών, συν το ότι έχει αυτές τις φι-
λικές σχέσεις µε την κ. Μπακογιάννη. Τι έχει πει αυτός ο άνθρω-
πος; Τρία πράγµατα έχει πει στο πόρισµά του, το οποίο ο καθέ-
νας το παίρνει και το ερµηνεύει όπως θέλει.

Έχει πει όµως το εξής: «Όσοι καθυστέρησαν τη Σύµβαση 717
-και µιλώ για την ανώτερη ηγεσία- έχουν συµβάλει αποφασιστικά
στο να χάνουν τη ζωή τους αυτά τα παιδιά». Το λέει αυτός. Είναι
σε εισαγωγικά αυτά. Τι άλλο έχει πει; «Τα θύµατα που είχαν αιτία
θανάτου τη φωτιά είναι πέντε µέχρι επτά». Τι άλλο έχει πει; «Πι-
θανή είναι η παρουσία άγνωστου καυσίµου στην οποία οφείλεται
η έκρηξη. Είναι απίθανο τα έλαια σιλικόνης να έπαιξαν ρόλο». Τι
άλλο έχει πει; Ότι η επιθεώρηση του τόπου του ατυχήµατος δεν
έγινε µε τον τρόπο που έπρεπε ώστε να προσδιορίσουν τον τύπο
του καυσίµου. Μπάζωµα.

Άρα, λοιπόν, έχουν ειπωθεί όλα αυτά. Έχετε κάνει σειρά από
άθλιους χειρισµούς, από τα ψέµατα ή την άγνοια, ό,τι θέλετε
πείτε, και τα δύο είναι το ίδιο κακά. Είτε είχε άγνοια ο Πρωθυ-
πουργός είτε έλεγε ψέµατα -επιλέξτε ποιο θέλετε από τα δύο-
είναι το ίδιο κακά είτε το ένα είτε το άλλο.

Έπαρση, αλαζονεία, έλλειψη σεβασµού στα θύµατα και τις οι-
κογένειές τους, βάλατε συγκεκριµένους πολιτικούς σας να γα-
βγίζουν όλη µέρα στα κανάλια και να τροµοκρατούν τον κόσµο
και να απειλούν θεούς και δαίµονες, µη σεβόµενοι τον πόνο των
ανθρώπων και κανέναν. Ή τους βάλατε ή έχετε πρόβληµα γιατί
ήταν εκτός γραµµής. Αποφασίστε τι από τα δύο ισχύει. Αποφα-
σίστε. Τα συµπεράσµατα έχουν βγει. 

Τι είχαµε αυτές τις ηµέρες εδώ; Βλέπουµε αυτά τα τρία κόµ-
µατα αυτά, το κυβερνών κόµµα, τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ
και τον ΣΥΡΙΖΑ, τα τρία κόµµατα που χρεοκόπησαν την Ελλάδα,
η Νέα Δηµοκρατία που περισσότερο θυµίζει σηµιτικό ΠΑΣΟΚ.
Ιδίως εχθές δώσατε ρέστα µε Φλωρίδη και Σκέρτσο. Ο πράσινος
ήλιος έλειπε από πάνω µόνο εδώ στα έδρανα. Με Φλωρίδη και
Σκέρτσο σάς έλειπε µόνο ο πράσινος ήλιος πάνω από τα έδρανα. 

Ποιο άλλο κόµµα έχουµε; Το ΠΑΣΟΚ. Το ΠΑΣΟΚ το οποίο έχει
γίνει ΣΥΡΙΖΑ, µε τις µεταγραφές και όλα και συµπλέετε. Τι άλλο
έχουµε; Τον ΣΥΡΙΖΑ που έχει γίνει τέσσερα κόµµατα και είναι εδώ
µέσα. Ένα, δυο, τρία, λίγο από εδώ, δύο τρεις ανεξάρτητοι, τέσ-
σερα είστε όλοι µαζί. Και όλοι εσείς συγκρούεστε µεταξύ σας για
τους πενήντα επτά νεκρούς ακόµα και για το έγκληµα των Τε-
µπών. Εσείς, οι µεταλλαγµένοι, που µεταξύ σας αλλάζετε, συ-
γκρούεστε.

Κανείς από εσάς, λοιπόν, δεν έλαβε κανένα µήνυµα, το ηχηρό
µήνυµα που έστειλαν οι Έλληνες πολίτες πάνδηµα σε όλη την
Ελλάδα πριν από µια βδοµάδα. Κανένας από εσάς δεν πήρε το
µήνυµα. 

Βρέθηκε στα χέρια µας ένα έγγραφο. Θα το καταθέσω για
όσους Βουλευτές έχουν το ενδιαφέρον να το παρακολουθήσουν,
αλλά περισσότερο για τον ιστορικό του µέλλοντος, για τους Έλ-
ληνες πολίτες, στα Πρακτικά της Βουλής, να δείτε ποια κόµµατα
µαλώνουν εδώ µέσα. 

Κυρίες και κύριοι, αγαπητοί συνέλληνες, τα χρέη των κοµµάτων
στην Ευρώπη. Μακράν στην πρώτη και δεύτερη θέση δύο κόµ-
µατα ελληνικά: Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ. Ένα δισεκατοµµύριο
τα χρέη τους. Είναι η ευρωπαϊκή λίστα χρεών των κοµµάτων και
δείτε τις δύο µεγάλες έντονες γραµµές, είναι η Νέα Δηµοκρατία
και το ΠΑΣΟΚ, µε τεράστια διαφορά από τα υπόλοιπα.
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Στα Πρακτικά της Βουλής για τον ιστορικό του µέλλοντος, για
τους Έλληνες πολίτες. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να ξυπνήσουν οι Έλληνες να δουν ποιοι τους κυβερνάνε και
ποιοι θέλουν να τους σώσουν. 

Τι άλλο κουβεντιάσαµε σήµερα εδώ αυτές τις µέρες; Είµαστε
τρεις µέρες κλεισµένοι εδώ µέσα. Πρόταση δυσπιστίας.

Σας το είχαµε πει, θα έρθει η Παρασκευή το βράδυ και θα τους
δείτε εκατόν πενήντα οκτώ συν δυο-τρεις πολιτικά αδέσποτους
εκεί πίσω να τους χειροκροτούν, κάποιοι που κάνουν τα γλυκά
µάτια στη Νέα Δηµοκρατία και που ψηφίζουν τα πάντα, και θα
τους συσπειρώσετε. Γιατί στην πολιτική πρέπει να κάνεις κινήσεις
ουσίας που να έχει αποτέλεσµα. 

Είχαµε την ευκαιρία να κάνουµε την πρόταση ουσίας, να
έχουµε αποτέλεσµα, να ρίξουµε αυτήν την Κυβέρνηση και δεν το
κάνατε όταν σας προτρέπαµε να το κάνετε αυτό, τότε, ναι, µε τον
γάµο των οµοφυλοφίλων. Τότε που είχανε διαρροές. Τότε που
τους είχανε δώσει ρεπό να πάνε για καφέ και να µην έρθουν να
ψηφίσουν. Σπεύσατε εσείς ως χρήσιµοι να πετάξετε ένα σωσίβιο
σωτηρίας στον Μητσοτάκη και την παρέα του και την Κυβέρνησή
του και τώρα υποκριτικά θέλετε να πέσουν. Ούτε να συνεννοη-
θείτε µεταξύ σας δεν µπορείτε. Στα κανάλια βγαίνετε και λέτε
άλλα αντ’ άλλων. Άλλα λέει ο ένας Βουλευτής, άλλα ο άλλος.
Ούτε να συνεννοηθείτε µεταξύ σας δεν µπορείτε, ούτε αυτό. 

Μια πρόταση δυσπιστίας -συγγνώµη- παρωδία, που την κου-
βεντιάζατε δύο µήνες για το πότε θα την καταθέσετε. Η πρόταση
δυσπιστίας ενέχει και το στοιχείο του αιφνιδιασµού και όχι το
κουβεντιάζουµε στα πάνελ και στις τηλεοράσεις και παντού δυο-
τρεις µήνες και προετοιµάζουµε την Κυβέρνηση και τη συσπει-
ρώνουµε.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Θα την ψηφίσετε όµως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θα την ψηφίσουµε, κύριε Γερου-

λάνε, ναι. Δεν έχουµε άλλη επιλογή, ξέρετε. 
Έπρεπε όµως εσείς να έχετε υπερψηφίσει τη δική µας πρό-

ταση νωρίτερα, όταν καταθέσαµε εµείς πρόταση δυσπιστίας.
Αλλά στις επόµενες εκλογές, που θα έχουµε τον απαραίτητο
αριθµό Βουλευτών, δεν θα χρειαζόµαστε κανένα σωσίβιο της
Νέας Δηµοκρατίας να στηρίξει τις δικές µας προτάσεις δυσπι-
στίας. Θα το κάνουµε από µόνοι µας. Είχαµε τη δυνατότητα να
τους ρίξουµε τότε. Είχε διαπραχθεί το έγκληµα των Τεµπών, ήταν
ο γάµος των οµοφυλοφίλων και ρίξατε σωσίβιο και αυτό ο κό-
σµος δεν θα σας το συγχωρέσει ποτέ.

Όπως και για την προανακριτική είναι λάθος ο τρόπος µε τον
οποίο κατατέθηκε. Θα βγάλουν λάδι, ούτως ή άλλως, τον Τρια-
ντόπουλο, αλλά ακόµα και ένοχος να βγει, θα πάει για πληµµέ-
ληµα, έναν χρόνο µε αναστολή. Λάθος και αυτό είναι. Ρίχνετε
σωσίβια στη Νέα Δηµοκρατία.

Για να κλείσουµε το θέµα των Τεµπών, έχουν ειπωθεί όλα. Ο
κόσµος έχει κάνει το ταµείο του. Το έχει κάνει το ταµείο του ότι
η Κυβέρνηση θέλει να κρύψει κάτι και να συγκαλύψει -τέλος, δεν
πάτε να λέτε ό,τι θέλετε εσείς- ότι η Αντιπολίτευση, εσείς εδώ
πλην ηµών, ξυπνήσατε πάρα πολύ αργά µετά τα συλλαλητήρια
και δεν κάνατε τίποτε και ότι η Ελληνική Λύση τράβηξε το κάρο
των αποκαλύψεων και άνοιξε δρόµους στην υπόθεση των Τεµπών
ό,τι και να λέτε και ό,τι και να κάνει η Νέα Δηµοκρατία. 

Η οποία Νέα Δηµοκρατία σήµερα, δείτε εδώ ένα σούπερ κυ-
βερνητικό φύλλο, πιο µπλε πεθαίνεις, το Μανιφέστο, βγαίνει σή-
µερα, που τελειώνει η συζήτηση αυτή και τι λέει; Σαν παράδειγµα,
τι λέει; «Συγκάλυψη µε ντοκουµέντα» και έχει τον Τσίπρα και την
κυβέρνηση τότε, κύριε Παππά. Μετά το Μάτι είναι αυτά. 

Προσέξτε, υποκριτικά θυµήθηκαν σήµερα το Μάτι, που όταν
µπήκαµε στη Βουλή 2019 και καταθέσαµε πρόταση εξεταστικής
επιτροπής για το Μάτι και ζητήσαµε από τη Νέα Δηµοκρατία να
το στηρίξει δεν το στήριξαν. Γιατί καλύπτει ο ένας τον άλλο. Κα-
λύπτετε ο ένας τον άλλον, είστε ίδιοι και οι τρεις Νέα Δηµοκρα-
τία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ. Όπως και την πρόταση εξεταστικής επιτρο-
πής που είχαµε καταθέσει για τα χαµένα 100 δισ. του πρώτου
εξάµηνου, που θα τους πηγαίνατε και «αίµα» τάχα. Τίποτα δεν

κάνατε. Κόρακας κοράκου µάτι δεν βγάζει, τελεία και παύλα. 
Αλλά δεν θέλουµε εµείς µόνο να φύγει αυτή η Κυβέρνηση για

το θέµα των Τεµπών. Να πάµε στην οικονοµία; Δύο πράγµατα
πολύ απλά να καταλάβουν οι Έλληνες. Το εµπορικό µας έλλειµµα
είναι στα 34,6 δισεκατοµµύρια, το καταλαβαίνετε; Το έλλειµµα
ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών στα 15,1 δισ. Είναι εποχές
2006-2010, τότε που χρεοκοπήσαµε. 

Να σας πω στοιχεία για την Ελλάδα σε τι χώρα ζούµε, ποια
χώρα κυβερνάει και πώς την έχει φτάσει τη χώρα αυτή η διακυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας; Τελευταία η Ελλάδα στους µέ-
σους µισθούς στην Ευρώπη σε αγοραστική δύναµη. Στους
µέσους µισθούς, εκεί που είναι κόσµος, η πλατιά µάζα, στους µέ-
σους µισθούς τελευταία στη λίστα. Θα τα καταθέσω όλα στα
Πρακτικά στο τέλος. Είναι όλα µε πίνακες. Δεν δικά µας στοιχεία
αυτά. Τριακοστή έβδοµη από τις τριάντα οκτώ χώρες στον
ΟΟΣΑ, περνάµε µόνο το Μεξικό. Το καταλαβαίνετε; Αυτήν τη
χώρα παραδίδετε αυτήν τη στιγµή. Τελευταίοι στις µέσες συντά-
ξεις. Τελευταίοι στους µέσους µισθούς των δηµοσίων υπαλλή-
λων. Στα έξι χρόνια διακυβέρνησή σας το δηµόσιο χρέος έφτασε
τα 403 δισεκατοµµύρια και το ιδιωτικό χρέος 226 δισεκατοµµύ-
ρια. Είναι δικά σας παιδιά αυτά, επί των ηµερών σας. 

Για την ακρίβεια από πού να αρχίσω και πού να τελειώσω; Γο-
νάτισαν οι Έλληνες, γιατί ακρίβεια σηµαίνει συνδυασµός τιµών
και µισθών, αγοραστικής δύναµης. Κοιτάξτε εδώ, πάρτε το µετά
να το διαβάσετε λίγο. Εδώ είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση. Πόσο από
το διαθέσιµο εισόδηµά τους δαπανούν οι Ευρωπαίοι για στέγαση.
Είµαστε πρώτοι µε 35,2%. Από ό,τι παίρνουµε, τον µισθό, το 35%
πάει για στέγαση. Έχετε ρουφήξει το µεδούλι των Ελλήνων και
εσείς πανηγυρίζετε ότι κυβερνάτε -τάχα- καλά. Στοιχεία, εδώ, στα
Πρακτικά θα κατατεθούν όλα αυτά. 

Τι χώρα είναι αυτή; Μια χώρα που ζει Τέµπη. Μια χώρα που ζει
Μάτι. Μια χώρα που ζει Μάνδρες, µια χώρα που καίγεται, που
πληµµυρίζει, που πνίγεται. Μια χώρα που θέλει δικαιοσύνη. Μια
χώρα που διορίζει τη δικαιοσύνη από την κυβέρνηση. Μια χώρα
που έχει προβληµατική απόδοση δικαιοσύνης. Αυτά είστε εσείς,
γι’ αυτό σήµερα πρέπει να πέσετε. Μια χώρα που κοροϊδεύει
τους πατεράδες µας, τους συνταξιούχους, που τους λέγατε «µην
πάτε δικαστικά» και τελικά τους λέτε ψέµατα και εξαπατάτε τους
συνταξιούχους. Αυτά κάνετε. Είµαστε τελευταίοι, όπως είπα πριν,
στον µέσο µισθό στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Μια χώρα µέσα στην
πολιτική διαφθορά. Μια χώρα που έχει καθηµερινά τους πλειστη-
ριασµούς των σπιτιών. Παίρνετε το βιός των ανθρώπων. Μια
χώρα που έχει οδηγήσει τους πολίτες στην εξαθλίωση. Μια χώρα
που ευηµερούν τα καρτέλ ενέργειας και µια χώρα που κάνουνε
πάρτι τα funds και τα κοράκια, που τα ψηφίζετε εσείς εδώ µέσα.
Μια χώρα η οποία έχει µπει στο περιθώριο. 

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Μια χώρα, η Ελλάς, που βρίσκεται στο περιθώριο στον χάρτη

τον ευρωπαϊκό και τον παγκόσµιο. Μια χώρα η οποία διάλεξε τη
λάθος πλευρά στην ιστορία, επειδή εσείς επιλέξατε να κάνετε πό-
λεµο, ο κ. Μητσοτάκης, µε τη Ρωσία. Είµαστε στο περιθώριο,
έχουµε αποµονωθεί από τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής,
έχουµε αποµονωθεί από τη Ρωσία, έχουµε αποµονωθεί από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν κληθήκαµε στο Παρίσι, δεν κληθήκαµε
στο Λονδίνο. Έχουµε γίνει ο Τζανετάκος της πολιτικής στην Ευ-
ρώπη. Αυτή είναι η Ελλάς που παραδίδετε. Αυτά είναι τα έργα
και οι ηµέρες του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Μαθαίνουµε ότι θα µιλήσει ο κ. Σαµαράς σε λίγο σήµερα. Θα
τον ακούσουµε µε προσοχή τον άνθρωπο που έφερε, ψήφισε και
νοµοθέτησε τον αντιρατσιστικό νόµο, τον κ. Σαµαρά, που κατά
τα άλλα διαφωνεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα σας παρακαλούσα
να ολοκληρώσετε, διότι πήγαµε στα δεκαπέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω και σας ευχαριστώ.
Μαθαίνουµε επίσης ότι θα απέχει από την ψηφοφορία ο κ. Σα-

µαράς σήµερα. Ελπίζουµε να µας διαψεύσει, γιατί ο ίδιος είχε κα-
τακρίνει εσάς που µε κοιτάτε τώρα. Τους πενήντα-εξήντα που δεν
ψηφίσατε τον γάµο των οµοφυλοφίλων σας είπε ριψάσπιδες. Μα-
θαίνουµε ότι θα απέχει σήµερα αυτός. Αν έχει την πολιτική αν-
δρεία ο κ. Σαµαράς, ας έρθει να ψηφίσει υπέρ της πρότασης
δυσπιστίας και να πέσει η Κυβέρνηση αυτή. 

9298 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Χήτα, έχετε δέ-
κα δευτερόλεπτα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ζούµε στην εποχή της τεχνολογίας
και της ταχύτητας. Τα πάντα πλέον είναι αστραπή. Έξι χρόνια,
λοιπόν, γι’ αυτήν την εποχή είναι πάρα πολλά. Κυβερνάτε έξι χρό-
νια και δεν έχετε καταφέρει τίποτα. Είναι ο βασικός λόγος που
ήρθε η ώρα να φύγετε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο πρώην

Πρωθυπουργός κ. Γεώργιος Παπανδρέου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, ας ξεκινήσω µε µια διαπίστωση ανατρι-

χιαστική, αλλά και ενδεικτική. Η µέθοδος του µπαζώµατος ήταν
η προσφιλής µέθοδος εξαφάνισης κάθε ίχνους εγκλήµατος από
την ιταλική µαφία. Ξέρετε γιατί; Δυσκολεύει την ανίχνευση στοι-
χείων από την Αστυνοµία και τους ιατροδικαστές. Αν η Κυβέρ-
νηση θεωρούσε ότι ήταν ο πιο αποτελεσµατικός τρόπος να εξα-
φανιστούν τα ίχνη κάθε υπευθύνου, δεν υπολόγισε το αίσθηµα
δικαιοσύνης του Έλληνα πολίτη, του ελληνικού λαού, που βά-
ναυσα καταπατήθηκε. 

Σήµερα, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, τα υλικά που
στρώθηκαν πάνω στον τόπο της τραγωδίας των Τεµπών βαραί-
νουν τις δικές σας πλάτες.

Έφτασε η µέρα της ευθύνης, καθώς η πρόταση δυσπιστίας
που καταθέσαµε θέτει εσάς, τους Βουλευτές της Πλειοψηφίας,
ενώπιον βασανιστικών ερωτηµάτων και αποφάσεων. Η πρότασή
µας, η πρόταση δυσπιστίας, δεν είναι άλλο από πράξη δηµοκρα-
τικής ευθύνης, καθήκοντός µας να ανταποκριθούµε στα αµείλι-
κτα ερωτήµατα που θέτουν µε πόνο ψυχής οι γονείς και
συγγενείς αλλά και η τεράστια πλειοψηφία του Ελληνισµού, για
το τραγικό αυτό συµβάν. 

Η ήρεµη οργή των Ελλήνων που κατέκλυσε πόλεις, δρόµους
και πλατείες, απαιτεί το αυτονόητο. Δικαιοσύνη, διαφάνεια, αλή-
θεια και παραδειγµατική τιµωρία. Κατανοώ, χωρίς να συµπάσχω,
το δίληµµα των συναδέλφων µας της Νέας Δηµοκρατίας. Γιατί
ένας από τους σηµαντικότερους σύγχρονους φιλοσόφους ο Τζον
Ρόουζ έγραψε «η δικαιοσύνη αποτελεί την πρώτιστη αρετή των
κοινωνικών θεσµών». 

Έχετε, λοιπόν, σήµερα να επιλέξετε. Ή θα υπηρετήσετε µε την
ψήφο σας την ισχύ του δικαίου, το δίκαιο, θέτοντας αυτήν την
αξία αλλά και τους θεσµούς της δικαιοσύνης πέρα και πάνω από
το κόµµα σας ή θα ψηφίσετε να διαιωνιστεί η εικόνα και η πρα-
κτική σας, ότι το πιο σηµαντικό για εσάς, ό,τι πιο ιερό, πάνω από
κάθε άλλo, είναι η αξία που λέγεται εξουσία. Και αυτήν σας την
ψήφο θα αξιολογήσει ο ελληνικός λαός, δηλαδή ποιος τελικά σέ-
βεται και υπηρετεί και ποιος υπονοµεύει και εργαλειοποιεί τη δι-
καιοσύνη σε αυτήν εδώ τη χώρα. 

Γιατί αν ψηφίσετε κατά της πρότασης µας, το συµπέρασµα θα
είναι καθαρό, ότι αλήθεια και δικαιοσύνη δεν υπάρχει όσο παρα-
µένει η Νέα Δηµοκρατία στην εξουσία. Και µην µε παρεξηγήσετε.
Δεν είµαστε εδώ ούτε δικαστές ούτε λαϊκά δικαστήρια στήνουµε.
Η πρόταση δυσπιστίας είναι θεσµικό µας καθήκον µπροστά στις
ξεκάθαρες, τεράστιες και αδιαµφισβήτητες πολιτικές σας ευθύ-
νες στην παρεµπόδιση της δικαιοσύνης. Παρεµπόδιση ώστε να
µην εξεταστούν τα γεγονότα που προκάλεσαν τη σύγκρουση, η
εξαφάνιση στοιχείων µετά την τραγωδία, η απροκάλυπτη παρα-
πλάνηση της κοινής γνώµης µε αποδιοποµπαίο τράγο, το λεγό-
µενο «αποκλειστικά ανθρώπινο λάθος» και το συνεχές µπάζωµα
της αλήθειας µε διαδικασίες δικαστικές, κοινοβουλευτικές και µι-
ντιακές για να εµποδίσουν την απόδοση της δικαιοσύνης. 

Και όσο δεν υπηρετείται η ανάγκη για δικαιοσύνη, η οργή του
λαού διαµορφώνεται και µεταµορφώνεται σε δυσπιστία προς την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, δυσπιστία που δεν ξεπερνιέ-
ται µε την ψήφο της κοινοβουλευτικής σας Πλειοψηφίας. Αλλά
πέρα από την πολιτική και εκλογική ζηµιά της Νέας Δηµοκρατίας,
που δικαίως διαφαίνεται, υπάρχει κάτι πολύ πιο σοβαρό για την
πατρίδα µας. Εµπεδώνεται στη συνείδηση του ελληνικού λαού το

αίσθηµα ότι σήµερα, δικαιοσύνη και κράτος δικαίου δεν υπάρ-
χουν στην Ελλάδα. Και αυτό δεν αφορά αποκλειστικά στη λει-
τουργία της δικαιοσύνης -µε κεφάλαιο- αλλά αφορά στη λειτουρ-
γία των δηµοκρατικών µας θεσµών. 

Γιατί όσο συνεχίζετε εσείς να χρησιµοποιείτε την κρατική εξου-
σία, την εξουσία που έχετε µε τον κρατικό κορβανά, τον κρατικό
µηχανισµό, την κοινοβουλευτική σας Πλειοψηφία για την πίεση
και επιρροή σας στα µέσα ενηµέρωσης ή προς τη δικαιοσύνη και
εν γένει την κοινή γνώµη, τόσο διογκώνεται και η αµφισβήτηση
του λαού µας στους θεσµούς της χώρας. Και αυτό είναι το µή-
νυµα που πρέπει να αφουγκραστούµε όλοι µας σήµερα. Η πάν-
δηµη παρουσία του λαού µε αφορµή την τραγωδία των Τεµπών,
αυτό υποδηλώνει. Απαίτηση, ναι, για δικαιοσύνη, για τα θύµατα
της σύγκρουσης, αλλά και απαίτηση για βαθιά ανατροπή και αλ-
λαγή σε ένα σύστηµα που βουλιάζει και δεν µπορεί να ανταπο-
κριθεί στις απαιτήσεις του ελληνικού λαού.

Όσο αυτό δεν το αντιλαµβάνεται η Νέα Δηµοκρατία, τόσο πα-
ραµένει µέρος του προβλήµατος. Γιατί στην αγωνιώδη προσπά-
θειά σας να παραµείνετε στην εξουσία, να συνεχίσετε να
αντιµετωπίζετε το κράτος ως λάφυρο και τους πολίτες ως υπη-
κόους, διακινδυνεύετε την εµπιστοσύνη του λαού ακόµα και στο
πολίτευµά µας, στους θεσµούς µας, στο πολιτικό σύστηµα στο
σύνολό του. Δεν διστάζετε και προκαλείτε. Εσείς προκαλείτε τον
διχασµό, εσείς την τοξικότητα στην ελληνική κοινωνία, εσείς την
αποσταθεροποίηση της χώρας µας.

Και αν βλέπετε αυτά τα γεγονότα ως απειλή, είναι πράγµατι
απειλή για τη Νέα Δηµοκρατία. Θεωρώ όµως ότι µπορεί να είναι
και ευκαιρία για τη δηµοκρατία, ιστορική ευκαιρία, ευκαιρία αυ-
τογνωσίας, ευκαιρία αυτοκριτικής, ευκαιρία για πραγµατικές αλ-
λαγές. 

Και θέτει όλους µας ενώπιον και άλλων ερωτηµάτων. Ποιο είναι
τελικά αυτό το ελληνικό πρόβληµα και ποιες δυνάµεις είναι αυτές
που µπορούν να ενώσουν τον ελληνικό λαό; Αυτές που θα έχουν
τη βούληση για ριζικές αλλαγές, µε όραµα το κράτος δικαίου και
δηµοκρατικά να ανατρέψουν ένα σύστηµα που κατατρώει τα σω-
θικά και τα παιδιά του λαού µας; Ή θα αφεθούµε σε αυταρχικές
λύσεις, µηδενιστών, δηµαγωγών που θα αιχµαλωτίσουν τη δηµο-
κρατία, θα διχάσουν ακόµα περισσότερο τον λαό -όπως άκουσα
και από άλλους οµιλητές,- όπως παρακολουθούµε δυστυχώς σε
πολλές περιοχές της Γης;

Έχοντας µια σχετική ιστορική εµπειρία θα καταγράψω µερι-
κούς παραλληλισµούς. 

Στα Τέµπη υπήρξε, από τη Νέα Δηµοκρατία, επιχείρηση συ-
γκάλυψης των στοιχείων του δυστυχήµατος. Το 2009, από τη Νέα
Δηµοκρατία, υπήρξε επιχείρηση συγκάλυψης του ύψους των ελ-
λειµµάτων του προϋπολογισµού, µε τα ψεύτικα στοιχεία που
στάλθηκαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Στα Τέµπη υπήρξε, από τη
Νέα Δηµοκρατία, η χαρακτηριστική πελατειακή – κοµµατική -
ρουσφετολογική διαχείριση του προσωπικού, µε αποτέλεσµα να
αναλαµβάνει ευθύνες όχι ο άξιος, αλλά ο κολλητός. Το 2009
υπήρξε, από τη Νέα Δηµοκρατία, η χαρακτηριστική πελατειακή-
κοµµατική- διαχείριση των stagiaire για να προσπεράσουν το
ΑΣΕΠ, που δηµιούργησε το ΠΑΣΟΚ, και να φορτώσουν στον κρα-
τικό κορβανά ρουσφετολογικές χάρες. 

Στα Τέµπη υπήρξε, από τη Νέα Δηµοκρατία, το πλιάτσικο των
χρηµάτων του ελληνικού λαού, η διαφθορά, η σπατάλη υπέρ των
ισχυρών ολιγαρχών, για τα οποία οι εισαγγελείς της Ευρωπαϊκής
Ένωσης εγκαλούν την Κυβέρνηση. Πλιάτσικο που διευρύνεται σε
όλους τους τοµείς της οικονοµίας µε τις απευθείας αναθέσεις
για τις οποίες κατηγορεί και πάλι η Ευρωπαϊκή Ένωση την Κυ-
βέρνησή σας. Και η αναξιοπιστία της χώρας ακολουθεί τα δικά
σας βήµατα. 

Το 2009 υπήρξε, από τη Νέα Δηµοκρατία, το πλιάτσικο του
κρατικού κορβανά, µε διαφθορά στο σύστηµα υγείας, στα φάρ-
µακα, στις προµήθειες, στις προσλήψεις και πολλά άλλα, για τα
οποία η Έκθεση του Ευρωκοινοβουλίου αποδίδει τεράστιες ευ-
θύνες στην τότε κυβέρνηση για την οικονοµική κρίση. 

Με κατηγορείτε πως επαναλαµβάνω ότι χρήµατα υπάρχουν.
Θα το επαναλαµβάνω, γιατί στα Τέµπη δεν µπόρεσε η Νέα Δη-
µοκρατία να εγκαταστήσει σύγχρονη ηλεκτρονική σήµανση, ενώ
τα χρήµατα υπήρχαν. Μπόρεσε, όµως, να αναπτύξει ένα αποτε-
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λεσµατικό, περίτεχνο παρακράτος παρακολούθησης πολιτικών
προσώπων- όπως και του Προέδρου µας, του Νίκου Ανδρουλάκη.
Και µπόρεσε να βρει -και πολύ γρήγορα χρήµατα για να µπαζώσει
το σηµείο του εγκλήµατος. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η διαχειριστική αντίληψη της Νέας Δη-
µοκρατίας είχε στα Τέµπη ως αποτέλεσµα την τραγωδία που
ζουν ακόµα και σήµερα τόσοι συγγενείς και γονείς, µαζί και ο ελ-
ληνικός λαός. Η διαχειριστική αντίληψη της Νέας Δηµοκρατίας,
το 2009 µας έφτασε στο χείλος της χρεοκοπίας της χώρας µας,
µε αποτέλεσµα ανείπωτες θυσίες του ελληνικού λαού, που ακόµα
και σήµερα αισθανόµαστε. Σε όλες τις προσπάθειες ενός κράτος
δικαίου, διαφάνειας, λογοδοσίας και δηµοκρατικής συµµετοχικής
διαβούλευσης, βρήκαµε ισχυρά συµφέροντα αλλά και το κόµµα
της Νέας Δηµοκρατίας απέναντί µας. Απέναντι στο ΑΣΕΠ, απέ-
ναντι στην ηλεκτρονική συνταγογράφηση, απέναντι στη «ΔΙΑΥ-
ΓΕΙΑ», απέναντι στην αποκέντρωση, απέναντι στις ακροάσεις
δικαστών ενώπιον της Βουλής πριν επιλεγεί η ηγεσία της, απέ-
ναντι στο πάνδηµο και ισότιµο δικαίωµα για υγεία και παιδεία.
Ακόµα και όταν επιβάλαµε σηµαντικές ποινές στις µεγάλες εται-
ρείες της χώρας για το λαθρεµπόριο πετρελαίου -που ίσως να
σχετίζεται και µε το δυστύχηµα- η κυβέρνηση Σαµαρά, τις έσ-
βησε. 

Γι’ αυτό και θα τελειώσω την οµιλία µου µε µερικά λόγια που
είπα από αυτό το Βήµα, στην προηγούµενη πρόταση δυσπιστίας:
«Ήλπισε ένα σηµαντικό µέρος του ελληνικού λαού, ότι η παρά-
ταξη που σήµερα κυβερνά, θα είχε αλλάξει, εκσυγχρονιστεί,
απαλλαγεί από τα σύνδροµα της νεότερης πελατειακής µας ιστο-
ρίας». Αποδεικνύεται πως όχι, και αναδεικνύεται ότι το µεγάλο
πολιτικό δίληµµα της εποχής µας είναι η απαίτηση για εµβάθυνση
της δηµοκρατίας και δικαιοσύνης. Και εδώ, βεβαίως, και στη διε-
θνή σκακιέρα. 

«Να το πούµε πιο λιανά.  Για εµάς, τους εκπροσώπους του
λαού µας, η µεγάλη δηµοκρατική πρόκληση της εποχής µας,
είναι αν εµείς, οι πολιτικοί, θα εκφράσουµε -χωρίς εξαρτήσεις,
χωρίς ιδιοτέλεια-, τα ευρύτερα συµφέροντα του λαού ή θα είµα-
στε έρµαια, αιχµάλωτοι ή και µέτοχοι στο πάρτι των µεγάλων
συµφερόντων, των ολιγαρχών, όπως -καλή ώρα- και στις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες σήµερα, που δυστυχώς κυριαρχεί µία ολιγαρχία.

Αυτό θα αποτελεί και τη µεγάλη διαχωριστική γραµµή των πο-
λιτικών µας. Αν µπροστά στις µεγάλες αλλαγές της εποχής, της
κλιµατικής αλλαγής, της ραγδαίας εξέλιξης της τεχνολογίας -
όπως πρόσφατα της τεχνητής νοηµοσύνης- αλλά και των γεωπο-
λιτικών αλλαγών, θα έχει λόγο ο πολίτης και θα υπηρετείται από
το δηµοκρατικό σύστηµα. Αν θα διασφαλίσει µε συλλογικό τρόπο
τη σωστή αξιοποίηση όλων των πόρων, γνώσεων και τεχνολο-
γιών. Αξιοποίηση για το κοινό καλό, το συµφέρον των πολιτών.
Για τον τοµέα της ιατρικής και της υγείας, για καλύτερες συγκοι-
νωνίες, για πιο ανθεκτικές κατασκευές, για σωστότερη γεωργία,
για την καλύτερη πρόσβαση στις γνώσεις και τελικά, για την ευ-
ζωία ή, όπως θα έλεγαν οι αρχαίοι πρόγονοί µας, για την ευδαι-
µονία. 

Σε αυτή τη µετάβαση, τεχνολογική, κλιµατική, µε τις απαραί-
τητες αλλαγές παντού, ερωτάται αν θα κληθεί ο πολίτης να συν-
διαµορφώσει την πορεία της χώρας του και του µέλλοντός του,
ή θα µείνει στο περιθώριο της ιστορίας, ως αντικείµενο εκµετάλ-
λευσης και µόνο, όπου πλούτος, γνώση, εξουσία, ολοένα και πε-
ρισσότερο θα συγκεντρώνονται σε χέρια λίγων, σε παλιά ή νέα
κατεστηµένα, χωρίς κράτος δικαίου, χωρίς κοινωνία δικαίου. 

Ο αγώνας των συγγενών όσων χάθηκαν στα Τέµπη είναι και
αγώνας δηµοκρατίας.

Και η υποβάθµιση των δηµοκρατικών θεσµών και διαδικασιών
-πανθοµολογούµενη, δυστυχώς, σε όλη την Ευρώπη- πάει χέρι-
χέρι και µε την ανέχεια, τη φτώχεια, την ανισότητα, την ακρίβεια.
Με την πιο πρόσφατη µελέτη συγκριτικής έρευνας του Ινστιτού-
του Γερµανικής Οικονοµίας (IW), η Ελλάδα συγκαταλέγεται στις
φτωχότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης των είκοσι επτά. Η
απαξίωση του Ελληνισµού, είναι το αποτέλεσµα της αντίληψης
που αναγορεύει σε αξία την εξουσία και αποδέχεται ως πρακτική
το «κονέ», τη «µπάζα», τη µαγκιά.

Αυτός ο αγώνας δεν είναι τωρινός. Είναι αιώνιο αίτηµα. Αγώνες
δηµοκρατικοί γενεών, για το αν θα ανατραπεί το καθεστώς κατά-

χρησης εξουσίας από τις ελίτ και τα κατεστηµένα.
Ο Αδαµάντιος Κοραής, βασικός διανοητής για τους αγώνες

της ελεύθερης Ελλάδας, γράφει στις σηµειώσεις του για το πο-
λίτευµα: «Με υπερβάλλοντα ζήλο πρέπει να ασκείται ο έλεγχος
των δαπανών του δηµοσίου, επειδή οι πληρώνοντες τους φόρους
πολίται έχουν το δίκαιον να ερευνώσιν αδυσωπήτως διά των αντι-
προσώπων, πού και πώς ξοδεύονται οι φόροι των». Προάγγελος,
προφανώς, ο Αδαµάντιος Κοραής, της «ΔΙΑΥΓΕΙΑΣ». 

Ίσως, µία από τις σηµαντικότερες παρατηρήσεις του ήταν η
οικοδόµηση της ηθικής ενότητας του έθνους, δηλαδή η ηθική
βάση της εθνικής οµοψυχίας. Φιλελεύθερος διανοητής της Ελ-
ληνικής Επανάστασης. Στον δήθεν φιλελευθερισµό της Νέας Δη-
µοκρατίας θα έβαζε πολύ κάτω από την βάση σήµερα.

Μιλούσε για µια Ελλάδα αξιών. Αυτή πρέπει να οραµατιζόµα-
στε. Αξιών και όχι υπεραξιών. Υπεραξιών των σουπερµάρκετ.
Υπεραξιών των ενεργειακών κολοσσών. Υπεραξιών των ιδιωτικών
νοσοκοµείων και αύριο των ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Υπεραξιών
στην αγοραπωλησία γης, επιχειρήσεων και κατοικιών για τους ξέ-
νους και τα funds, που απλά αφελληνίζουν την ελληνική οικονο-
µία.

Οι πολίτες που κατέκλυσαν και ακόµα γεµίζουν τους δρόµους,
εκπέµπουν µήνυµα ανάτασης, διεξόδου από ένα περιβάλλον τέλ-
µατος, πολιτισµικού, κοινωνικού και πολιτικού αδιεξόδου. Αδιε-
ξόδου που διαµορφώνεται από µια ιδεολογικοπολιτική αντίληψη
και πρακτική, που αδιαφορεί για τη συνεχώς γιγαντούµενη ανι-
σότητα, που υπονοµεύει τα συµφέροντα και το δίκαιο των πολ-
λών. Των πολλών που ασφυκτιούν, µπροστά στην ικανοποίηση
συγκεκριµένων ισχυρών συµφερόντων.

Όχι, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν µας
ένωσε εδώ, τα κόµµατα που καταθέσαµε την πρόταση δυσπι-
στίας, καµία εργαλειοποίηση του πόνου της τραγωδίας. εσείς,
της Νέας Δηµοκρατίας, εσείς µας φέρατε εδώ, γιατί συνιστά
πλέον αναγκαιότητα για την πατρίδα µας µια ειρηνική επανά-
σταση, απελευθερωτική από τα δεσµά της καθήλωσης της πελα-
τειακής και της παραίτησης, που θα αναζωογονήσει την ίδια τη
δηµοκρατία. Και όπως λέει ο διάσηµος ιστορικός Έντσο Τρα-
βέρσο: « Οι επαναστάσεις εκφράζουν την ανάσα της ιστορίας.»

Σας καλούµε, λοιπόν, να συµµετέχετε στην επανάσταση του
αυτονόητου, επανάσταση για το οξυγόνο που λέγεται δηµοκρα-
τία, υπερψηφίζoντας την πρόταση δυσπιστίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου, τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, εξήντα µία µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Πειραµατικό Γενικό Λύκειο Ιεράπε-
τρας Λασιθίου.

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή και τα παιδιά και τους εκπαι-
δευτικούς.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Θανάσης Παφίλης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Παπανδρέου, έχω µπει στον πει-

ρασµό. Οι επαναστάσεις είναι κοινωνική αναγκαιότητα και έχουν
στόχο να ανατρέψουν τα σαπισµένα για την εξέλιξη της ανθρω-
πότητας κοινωνικά συστήµατα. Όλες όσες έγιναν δεν ήταν για
να διαχειριστούµε ένα σύστηµα χρεοκοπηµένο, ένα σύστηµα το
οποίο έχει χρεοκοπήσει ιστορικά, ανεξάρτητα αν δεν µπορεί να
ανατραπεί, δηλαδή αυτό που κάνει η σοσιαλδηµοκρατία τόσα
χρόνια. Δηλαδή, τι κάνει; Άλλαξε ο Μανωλιός και έβαλε τα ρούχα
του αλλιώς και συνεχίζει την ίδια πολιτική. Σε όλο τον κόσµο επα-
νάσταση σηµαίνει ανατροπή. Ανατροπή της τάξης που βρίσκεται
στην εξουσία. Και βρίσκεται η αστική τάξη και η ολιγαρχία. 

Δεύτερον, όχι τόσο για εσάς, αλλά γενικότερα, κύριε Γερου-
λάνο, λίγο πιο χαµηλά. Μην χτυπάτε τόσο πολύ την ολιγαρχία.
Το 95% της φορολογίας οι µισθωτοί, οι αυτοαπασχολούµενοι, ο
φτωχός λαός και το 5% αυτοί που έχουν -αν δεν κάνω λάθος-
πάνω από το 60% του ΑΕΠ. Το αλλάξατε ποτέ; Ποιος τα άλλαξε;
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Κανένας. Έτσι δεν είναι; Να συνεχίσω; Να συνεχίσω;
Πενήντα επτά φοροαπαλλαγές οι εφοπλιστές, οι οποίοι είναι

πρώτοι σε εµπορικό στόλο στον κόσµο. Πρόταση του ΚΚΕ στην
αναθεώρηση του Συντάγµατος να καταργηθούν έστω -κάναµε και
µία υποχώρηση- ορισµένες. Ποιος το ψήφισε; Μόνο το ΚΚΕ. Κα-
νένα άλλο κόµµα που ήταν στην συνταγµατική Αναθεώρηση.
Άρα; Εντάξει, εδώ ζούµε και καταλαβαίνουµε

Τώρα να περάσω και στο θέµα. Αυτές τις µέρες -τις τρεις
εννοώ- εκατοντάδες λαού και νεολαίας έξω από τη Βουλή αλλά
και σε όλη την Ελλάδα έδωσαν συνέχεια στη µεγαλύτερη απερ-
γία -απεργία, απεργία!- και στα συλλαλητήρια που έγιναν. Πού
είναι ο κ. Χήτας; Τι έλεγε ο Αρχηγός σας; «Ο δρόµος δεν βγάζει
τίποτα. Μόνο η ψήφος». Εδώ τα έχει πει. Είναι στα Πρακτικά της
Βουλής. Τώρα; «Ο λαός στον δρόµο απαιτεί, κάνει, φτιάχνει».
Καλά, η κωλοτούµπα είναι γνωστή µέθοδος γενικώς και λες ό,τι
θέλεις, αλλά δείχνει και την αξία.

Τόνισα το «απεργία» γιατί, αν δεν κάνω λάθος -που δεν κάνω-
κανένας σας δεν µίλησε για απεργία. Όλοι λέτε ότι «ο λαός ενω-
µένος, ακοµµάτιστος κ.λπ., κατέβηκε». Πού να µιλήσετε; Μήπως
ξέρετε τι πάει να πει απεργία; Πήγε κανένας σας έξω από κανένα
εργοστάσιο; Πήγε πουθενά; Το αντίθετο! Οι συνδικαλιστικές σας
παρατάξεις, ΠΑΣΚΕ, ΔΑΚΕ, ΣΥΡΙΖΑ, λύσσαξαν να µην γίνει η
απεργία, καταψήφισαν. Και επειδή είδαν το ρεύµα, αναγκάστη-
καν να συµφωνήσουν και τη σαµποτάρισαν. Αυτό που κάνουν πα-
ντού, µέτωπο «µαύρο». Γιατί η απεργία πονάει περισσότερο. Να
το ξέρετε. Δεν υποτιµούµε. Το αντίθετο, εκτιµούµε πάρα πολύ
και τα υπόλοιπα. 

Και βέβαια, σήµερα θα τα ξαναδούµε έξω από τη Βουλή, όπου
ζητά ο κόσµος -δεν θέλω να τα επαναλαµβάνω- να µην θαφτούν
οι πραγµατικές αιτίες του εγκλήµατος που έχει γίνει και που το
χαρακτηρίσαµε «έγκληµα» από την πρώτη στιγµή, να µην συγκα-
λυφθεί, να αποκαλυφθούν οι ένοχοι. Η Κυβέρνηση κατέφυγε
στην καταστολή. 

Θέλουµε να σας προειδοποιήσουµε, πρώτον, ότι ο λαός δεν
κάνει πίσω. Δεύτερον, θέλουµε να σας πούµε ότι η οργή έχει ξε-
χειλίσει, όχι µόνο από το έγκληµα των Τεµπών, αλλά από τη συ-
νολική πολιτική που ακολουθείτε όλα αυτά τα χρόνια και βγαίνει
µε κορυφαίο το έγκληµα των Τεµπών, αλλά µε όλα τα προβλή-
µατα και το άγχος και την άθλια ζωή που κάνουν οι εργαζόµενοι
και τα λαϊκά στρώµατα και µας παρουσιάζετε τον ελληνικό πα-
ράδεισο. 

Βεβαίως, είναι παράδεισος. Για ποιους; Για τους εργάτες; Με
τις αυξήσεις που είναι πίσω από το 2011; Για ποιους; Για τους
αυτοαπασχολούµενους που είναι χρεωµένοι; Για ποιους; Για τους
αγρότες, που ήταν στον δρόµο συνέχεια και που παρατάνε τα
χωράφια πλέον για να γίνουν καπιταλιστικές επιχειρήσεις; Όχι.
Παράδεισος είναι για τους πλουτοκράτες και τα µονοπώλια. Πώς
θέλετε να σας τα πω; Για να µην νοµίζετε ότι χρησιµοποιούµε και
ξύλινη γλώσσα. 

Αυτό που θα πω να ακουστεί καλά. Σας προειδοποιούµε να µην
ξανακάνετε τα ίδια και σήµερα και αργότερα. Να εξοικειωθείτε
ότι ο λαός θα βγαίνει συνέχεια στον δρόµο. Σας προειδοποιούµε,
µην τραβάτε άλλο το σκοινί. Και ξέρω τι λέω. Γιατί αν το τραβάτε,
θα σπάσει. Και όταν θα σπάσει, εσείς θα πάτε στον γκρεµό, γιατί
ο λαός έχει απίστευτες δυνάµεις. Και αυτό που σας πειράζει πε-
ρισσότερο είναι ότι συνειδητοποιεί συνεχώς. Φεύγει το «εγώ» και
πάει το «εµείς». Και αυτό το «εµείς» έτσι ή αλλιώς θα σας συντρί-
ψει, όταν συνειδητοποιήσει τη δύναµή του και όταν µπει ακόµα
πιο δυνατά στο προσκήνιο. Αυτό τρέµετε, αλλά δεν θα το απο-
φύγετε αργά ή γρήγορα. 

Η µοµφή του ΚΚΕ απευθύνεται πρώτα - πρώτα στην Κυβέρ-
νηση για τις τεράστιες ευθύνες για το έγκληµα των Τεµπών, τη
σύγκρουση, την έκρηξη, την εξόφθαλµη συγκάλυψη. 

Ανοίγω µια µικρή παρένθεση. Έχουµε βάλει ερωτήµατα µε
στοιχεία για το τι κουβάλαγε το τρένο. Τα βάλαµε τα ερωτήµατα,
και άλλοι Βουλευτές του ΚΚΕ κι εγώ, και ζητήσαµε µια απάντηση
επίσηµη από την Κυβέρνηση. Δεν ξέρει τι κουβάλαγε; Δεν ξέρει
πού φορτώθηκε; Δεν ξέρει τι ήταν αυτό το υλικό; Τίποτα δεν
ξέρει; Τι Κυβέρνηση είναι αυτή; Δεν απαντάει κανένας. 

Έκανα και ερώτηση από εδώ δηµόσια και στο Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας να µας πει. Δεν ξέρει τίποτα; Γιατί πήγαν τρεις ανώ-

τατοι αξιωµατικοί πρωί - πρωί στον τόπο του εγκλήµατος; Και
είναι πολλά άλλα, που τα έχουµε πει επανειληµµένα. Κανένας δεν
απαντάει. Σιωπή άκρα του τάφου! Και άλλα κόµµατα δεν µιλάνε.
Μήπως ήταν νατοϊκά; Μήπως ήταν µια ιδιαίτερη ύλη –θα την πω
έτσι- που πήγαινε για να συµπληρώσει άλλες για τα drones των
Αµερικανών που φτάνουν µέχρι πάνω και χρειάζονται άλλη ποι-
ότητα καυσίµων; Μήπως; 

Εµείς δεν είµαστε σαν τους άλλους. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Φεύγουν οι Αµερικάνοι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Γι’ αυτό φοράτε µαύρα ρούχα; Κατε-

βάσατε το κεφάλι, ε; 
Αν θέλετε, θα απαντάω συνέχεια. Δεν υπάρχει κανένα πρό-

βληµα. 
Εµείς βάλαµε ερωτήµατα, δεν είµαστε ανεύθυνοι να πούµε ότι

«ναι, ήταν αυτά». Ας απαντήσει κάποιος, να πει ότι «τα διαψεύ-
δω». Δεν απαντάει. 

Απευθύνεται η δική µας, που δεν έχει σχέση µε αυτή που κα-
ταθέτετε, που είναι «ψωµοτύρι» για τη Νέα Δηµοκρατία να απα-
ντάει και να γίνεται αυτός ο καβγάς εδώ πέρα, ποιος και πού.
Καταθέτουµε για όλη την αντιλαϊκή πολιτική, σε όλους τους το-
µείς. Γιατί αυτό το έγκληµα των Τεµπών είναι ένα αποτέλεσµα
της ίδιας πολιτικής. Παντού υπάρχουν «Τέµπη» και θα τα εξη-
γήσω παρακάτω. Είναι της ίδιας στρατηγικής που ακολούθησε
και η Κυβέρνηση και όλα τα άλλα κόµµατα. Και όλα –ξαναλέµε-
τα άλλα κόµµατα που κυβέρνησαν και οι προηγούµενες κυβερ-
νήσεις. 

Ευρωπαίοι που είσαστε όλοι σας, ευρωλιγούρια! Όλοι σας, τη
στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κεφαλή δεξιά και βήµα
χήνας! Κι ας πήγαινε να σκοτωθεί ο κόσµος. Αυτό δεν κάνατε όλα
αυτά τα χρόνια; Τα έχουµε αναλύσει εκατό φορές, µην τα επα-
ναλάβω: Διάσπαση του ΟΣΕ, διαχωρισµός τρένου – ράγιας, ιδιω-
τικοποίηση κ.λπ..

Και για να θυµάται ο κόσµος πάλι, θα επαναλάβω ποιες ήταν
αυτές οι κυβερνήσεις, για να µην κάνουν τον καµπόσο µερικοί ή
να κάνουν ότι έφαγαν πολλούς λωτούς. 

Ξεκίνησε, πάντα, ΠΑΣΟΚ -ναι ή όχι;-, µε το σπάσιµο του ΟΣΕ.
Συνέχισε ΠΑΣΟΚ – Νέα Δηµοκρατία – ΛΑΟΣ. Και επειδή ακούγο-
νται διάφορα περί ακροδεξιάς, µας δουλεύετε εδώ µέσα; Κυβερ-
νήσετε µε όλους αυτούς και αυτούς που κατηγορείτε και µπορεί
να είναι ή έτσι ή αλλιώς ακροδεξιοί; Γιατί το κάνατε, για να σώ-
σετε την Ελλάδα; Ποια Ελλάδα; Τσακίσατε τον κόσµο, τον διαλύ-
σατε, για να σώσετε το κεφάλαιο και να δηµιουργήσετε προϋπο-
θέσεις για να έχει µεγαλύτερα κέρδη. Και µην παριστάνετε τους
σωτήρες. Έχετε γκρεµίσει τη ζωή των εργαζοµένων για πολλά
χρόνια. 

Στη συνέχεια, Νέα Δηµοκρατία – ΠΑΣΟΚ, η επάρατη Δεξιά!
Έτσι δεν είναι, Χρήστο; Η επάρατη! Ποτέ εµείς! 

Στη συνέχεια, ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ! Αριστερή κυβέρνηση! Αριστεροί
µε συνέταιρους τον ΣΥΡΙΖΑ, που έλεγε ότι είναι αριστερός, και
ένα ακροδεξιό κόµµα. Μην το ξεχνάµε αυτό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τα ίδια λέει και η Νέα Δηµοκρατία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τα ίδια κάνατε, γι’ αυτό σας τα λέει.

Αφού είστε «συµπέθεροι». Αυτοί είχαν µε το ΠΑΣΟΚ και το ΛΑΟΣ
και εσείς είχατε µε τον Καµµένο. Έτσι δεν είναι; Λέω ψέµατα; Δεν
λέω. Πονάνε αυτά, ε; Άµα πονάνε, υπάρχουν algofren και διά-
φορα άλλα για να συνέλθετε. 

Και βέβαια, η Νέα Δηµοκρατία από το 2019 µέχρι σήµερα!  
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: …(Δεν ακούστηκε). 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μην µε «γαργαλάτε», γιατί θα πω και

άλλα. Και τα άλλα θα είναι πιο οδυνηρά. Λέω τα πιο πολιτικά. 
Συνεχίζω, λοιπόν. 
Εµείς πάντα σε όλη την πορεία -µπορεί να το διαπιστώσει κα-

νένας, γιατί είµαστε και µετρηµένοι- πρωί, µεσηµέρι και βράδυ
µιλάγαµε για την ασφάλεια των σιδηροδρόµων, πέρα από τη γε-
νικότερη πολιτική. Και αυτά που λέγαµε εµείς και που λέµε σή-
µερα ότι όλες οι κυβερνήσεις κ.λπ., τα λέει και το πόρισµα του
ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Αυτό λέει, ότι όλες οι κυβερνήσεις…

Το απόγειο της υποκρισίας, πρώτον, είναι ότι τα φορτώνει ο
ένας στον άλλο εδώ µέσα εδώ και τρεις ηµέρες. Φταίει ο ένας,
δεν φταίει ο άλλος και ούτω καθεξής. Το απόγειο είναι αυτό που
λέτε -πρώτα η Νέα Δηµοκρατία το λέει συνέχεια και το ακολου-
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θούν και άλλοι οµιλητές από τα άλλα αστικά κόµµατα-, δηλαδή
«παθογένειες χρόνιες του κράτους». 

Τι λέτε! Άρρωστο ήταν το κράτος! Ήθελε εγχείρηση! Ποιου
κράτους; Τι παθογένειες; Ποιον κοροϊδεύετε; Αστικό κράτος δεν
είναι; Ποιος το έφτιαξε το κράτος; Η εξουσία της αστικής τάξης!
Για να αρχίσουµε να λέµε εκείνα που είναι τα ουσιαστικά. Τι κρά-
τος είναι; Ποιος κυβέρνησε τη χώρα; Εσείς δεν την κυβερνήσατε
όλοι; Εσείς δεν στηρίξατε και φτιάξατε αυτό το κράτος; Το κρά-
τος τι έκανε και τι κάνανε οι κυβερνήσεις; Αναγκαστικά ό,τι και
να πει κανένας εφάρµοσαν τον σιδερένιο νόµο του καπιταλισµού,
που είναι ο νόµος του κέρδους, ο νόµος της υπεραξίας, εκτός αν
το αµφισβητείτε και αυτό.

Και, βέβαια, ορισµένοι το λένε ανοιχτά ότι κινητήρια δύναµη
της οικονοµίας είναι το κέρδος και όχι αυτοί που παράγουν και
µπροστά σε αυτό θυσιάζονται οι λαϊκές ανάγκες, θυσιάζονται
ακόµα και ζωές και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό και δεν είναι
λίγες ούτε µόνο πενήντα επτά, είναι πάρα πολλές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Παφίλη, δεν
έχετε άλλο χρόνο. Θα παρακαλέσω να ολοκληρώσετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Νοµίζω ότι θα µε αφήσετε λίγο ακόµη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σας άφησα ήδη δύο

λεπτά…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μέχρι τώρα έχω µιλήσει λιγότερο από

τους προηγούµενους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): … και θα έχετε άλλο

ένα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ένα λεπτό δεν γίνεται.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Γίνεται, κύριε Παφίλη,

γιατί είστε έµπειρος πολύ και µπορείτε να τα κάνετε όλα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εντάξει, κυρία Γεροβασίλη.
Ποια είναι η λογική στο κόστος και το όφελος; 
Πάµε παρακάτω. Τα κέρδη τους ή οι ζωές µας. Τα άκουσε κα-

νένας από τους επισκέπτες των συλλαλητηρίων -γιατί επισκέπτες
είστε όλοι, άλλοι ιδρώνουν- εκτός από τον κόσµο που έρχεται και
αυθόρµητα; Το είπε κανένας εδώ µέσα; Μακριά, καίει, γιατί όλοι
σας υπηρετήσατε και υπηρετείτε, ανεξάρτητα του τι λέτε, αυτό
το σύστηµα και βγαίνετε και στα κεραµίδια: Οι θεσµοί, η δικαιο-
σύνη. Τι είναι οι θεσµοί; Ενός αστικού κράτους δεν είναι; Ποια
συµφέροντα εξυπηρετούν πέρα από τις κατακτήσεις, από την
πάλη των λαών που είναι επιµέρους; Τα συµφέροντα της αστικής
τάξης υπηρετούν. Τι είναι το κράτος; Οργανωµένη ταξική κυριαρ-
χία. Μην κάνουµε και µαθήµατα από το Βήµα της Βουλής, γιατί
δεν χρειάζονται. Και τι λέτε τώρα; Πω-πω, χάνεται η εµπιστοσύνη
στους θεσµούς. Λίγο χάνεται, ακόµα περισσότερο πρέπει να
χαθεί. Τι είναι οι θεσµοί; Υπηρετούν ακριβώς αυτά τα συµφέρο-
ντα. 

Τέµπη, λοιπόν -και κλείνω εδώ, κυρία Πρόεδρε- υπάρχουν πα-
ντού. Τριακόσιοι δολοφονηµένοι εργάτες σε δύο χρόνια. Το συ-
νειδητοποιείτε; Εκατόν πενήντα, µέρα παρά µέρα ένας. Ποιος
µιλάει; Η Κυβέρνηση τι έχει να πει γι’ αυτό; Δεν είναι δολοφονίες
από έλλειψη µέτρων ασφάλειας, υπερεργασία κ.λπ.; Τα ίδια πα-
ντού δεν είναι; Πόσος κόσµος πεθαίνει επειδή δεν προλαβαίνει
αυτό το σύστηµα υγείας που έχετε φτιάξει να αντιµετωπίσει τα
προβλήµατα που έχει; Είναι και αυτά Τέµπη. 

Τέµπη είναι η ζωή των εργαζοµένων, που είναι άθλια, που έχει
τρελαθεί ο κόσµος για να µπορέσει να τα βγάλει πέρα και, από
την άλλη µεριά, βλέπεις έναν αµύθητο πλούτο. 

Τέµπη -και τα µεγαλύτερα- είναι οι πόλεµοι που συµµετέχετε.
Αλήθεια, πώς κοιµάστε να στηρίζετε µια κυβέρνηση, ένα κράτος-
δολοφόνο που σκότωσε δεκαπέντε χιλιάδες παιδιά από την κού-
νια µέχρι δέκα-δώδεκα χρονών; Αυτά δεν είναι Τέµπη; Δεν είναι
αποτέλεσµα ακριβώς της ίδιας πολιτικής που υπάρχει η γενοκτο-
νία του παλαιστινιακού λαού;

Τέµπη είναι τα εκατοµµύρια που σκοτώνονται στην Ουκρανία.
Δεν µου λέτε, λοιπόν, για να έχουµε και καλό ρώτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Όµως, µην αρχίσουµε
καινούριο κεφάλαιο, κύριε Παφίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πείτε µου τι έγινε η δηµοκρατία. Πα-
λεύουµε, λέει, για τη δηµοκρατία, για τις αξίες της Δύσης, οι
οποίες αξίες κατέληξαν να είναι οι σπάνιες γαίες και το οµολο-
γούν όλοι. Γίνεται σφαγείο τώρα για όλα αυτά. Τι έχετε να πείτε

τώρα; Και είναι πρόκληση αυτό που λέτε ότι χαιρετίζουµε την
απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 9 δισεκατοµµύρια που θα
κοπούν από κοινωνικές δαπάνες και δεν βγάζει κανένας άχνα
πλην του ΚΚΕ.

Εµείς ήµασταν στην πρώτη γραµµή και θα είµαστε πάντα στην
πρώτη γραµµή. Και αυτά που λέτε περί διχασµού λίγο µαζέψτε
τα. Είναι διχασµένη η ελληνική κοινωνία. Είναι το κεφάλαιο αυτό
που αποµυζά τον πλούτο που παράγουν οι εργαζόµενοι και είναι
οι εργαζόµενοι από τη άλλη µεριά. Ταξικός διαχωρισµός είναι. Τι
πάει να πει διχασµός; Επειδή πλακώνεστε ποιος θα έχει την κα-
ρέκλα για να υπηρετήσει την ίδια πολιτική; Είναι διχασµός, δη-
λαδή, ο αγώνας των εργαζοµένων; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Παφίλη, δεκαο-
κτώ λεπτά µιλάτε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι, κυρία Πρόεδρε, τέλειωσα µε ένα
τελευταίο. 

Για να µην υπάρχουν άλλα Τέµπη πρέπει ο λαός να παλέψει
τώρα, να περιορίσει, αλλά πρέπει να ανατρέψει το σύστηµα που
παράγει Τέµπη και αυτό θα το κάνει αργά ή γρήγορα.

Και να σας πω; Το δέντρο όταν το κόβεις -γιατί αυτό έγινε, κό-
πηκε και από λάθη του κ.λπ.- στην πορεία αν το ποτίζεις, βγάζει
ξανά και πιο δυνατά κλαδιά. 

Εµείς, λοιπόν, επειδή το ποτίσαµε στις πιο δύσκολες εποχές
όταν όλοι τους κρύφτηκαν στα υπόγεια και τα απαρνήθηκαν ή
έκαναν δηλώσεις µετανοίας, τώρα το ποτίζει ο λαός και είναι
τόσο βαθιές οι ρίζες που θα πετάξει µεγαλύτερα κλωνάρια και
τα όνειρα θα γίνουν πραγµατικότητα. 

Εµείς δεν παύουµε να πιστεύουµε στον λαό. Δεν παύουµε να
ονειρευόµαστε. Εσείς θα βλέπετε εφιάλτες συνέχεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία, ο
κ. Νίκος Παππάς, για δώδεκα λεπτά θυµίζω. Είµαι βέβαιη ότι
εσείς θα το τηρήσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ίσως είµαι και εγώ λίγο άτυπος σήµερα.
Επιτρέψτε µου µια προσωπική αναφορά ξεκινώντας. Στις τέσ-

σερις παρά είκοσι εκείνο το µοιραίο βράδυ, δύο χρόνια πριν, βρέ-
θηκα στο σηµείο του εγκλήµατος. Είναι κάτι το οποίο κουβαλάω
µέσα µου, κάτι το οποίο µε έχει και προσωπικά σηµαδέψει. Αν-
θρώπινα σας εξοµολογούµαι ότι δεν περίµενα πως δύο χρόνια
µετά θα είχαµε τις µεγαλύτερες διαδηλώσεις που έχουν γίνει
ποτέ στην ιστορία του ελληνικού κράτους σε καιρό ειρήνης,
επειδή επιχειρήθηκε η µεγαλύτερη προσπάθεια συγκάλυψης
ενός εγκλήµατος. Σε λίγη ώρα σε αυτό το έδρανο θα κάθεται ο
εµπνευστής, ο ενορχηστρωτής, ο υλοποιητής αυτής της προσπά-
θειας. 

Οι εξελίξεις είναι ραγδαίες και το καταλαβαίνετε και εσείς, κύ-
ριοι της Πλειοψηφίας. Κάθε εικοσιτετράωρο που περνάει έχουµε
νέα στοιχεία. Γνωρίζατε για τα e-mail του Τριαντόπουλου όταν
ψηφίζατε για την προανακριτική; Μιλήστε. Μιλήστε στους ψηφο-
φόρους σας, στους ανθρώπους που σας έχουν εµπιστευτεί. Γνω-
ρίζατε ότι η πυρονόµος δέχτηκε πιέσεις για να τελειώσει σε µισή
ώρα µια έκθεση, η οποία -δεν ξέρω, µε αιτιώδη σχέση ή χωρίς-
έγινε επιχείρηµα στα χείλη του κ. Μητσοτάκη δέκα µέρες µετά
στη συνέντευξη του Σταύρου Θεοδωράκη για να µας πει: Δεν
υπήρχε εύφλεκτο τίποτα. Και η πυρονόµος δέχθηκε, λέει, πιέσεις
για να τελειώσει µια αναφορά εν ριπή οφθαλµού.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα,
στην οποία µπαίνουµε και το κεντρικό σας επιχείρηµα είναι ότι
είστε παρατηρητές. Δηλαδή, αν έχουµε κάπου κάποιο δυστύχηµα
ξανά, ο κ. Μητσοτάκης θα στείλει παρατηρητές ή ανθρώπους µει-
ωµένης αντίληψης, οι οποίοι δεν καταλαβαίνουν τι έχει συµβεί και
τι πρέπει να κάνουν και πώς να εφαρµόσουν τον νόµο;

Ο λαός, λοιπόν, εξανάγκασε τον κ. Μητσοτάκη να απαντήσει,
τον τρόµαξε και θεώρησε ότι µε κάποιο τρόπο πρέπει να αντι-
δράσει και έδωσε την περιβόητη συνέντευξη στον κ. Σρόιτερ,
όπου µοίρασε ευθύνες παντού, αλλά δεν είχε τη γενναιότητα να
αναλάβει την παραµικρή. Η λαϊκή παρέµβαση και οι συντονισµέ-
νες δράσεις της Αντιπολίτευσης τον ανάγκασαν να πάει τον κ.
Τριαντόπουλο σε προανακριτική επιτροπή. 

Ο κ. Μητσοτάκης πρέπει να αντιληφθεί ότι θέλει δεν θέλει θα
καταθέσει στην προανακριτική των Τεµπών, διότι αυτή δεν είναι
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η προανακριτική Τριαντόπουλου, είναι η προανακριτική για τα
Τέµπη. Δεν είναι προανακριτική για πληµµέληµα. Είναι προανα-
κριτική για το έγκληµα. 

Ο ίδιος, λοιπόν, θα έρθει να µας πει υπό το φως και των νέων
αποκαλύψεων τι ενηµέρωση έλαβε, ποιες εντολές έχει δώσει. Θα
έρθει να µιλήσει, παρόλο που όπως είδατε και εσείς και το διαπι-
στώσατε ταράχτηκε, όταν από αυτό εδώ το Βήµα ο Σωκράτης
Φάµελλος τον ενηµέρωσε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία
θα καταθέσει αίτηµα να έρθει ο ίδιος στην προανακριτική επι-
τροπή. 

Να διαχειριστεί, λοιπόν, την ταραχή του και να έρθει να µας
πει για όσα έκανε και δεν έκανε µετά το έγκληµα των Τεµπών, για
όσα παρέλειψε να κάνει πριν, για τα ηχητικά τα µονταρισµένα,
για τα βίντεο που διέρρευσαν στη δηµοσιότητα, για τις πιέσεις
στην πυρονόµο, για το e-mail του Τριαντόπουλου. Είδα ότι το
έδωσε ο κ. Τριαντόπουλος πριν από λίγη ώρα στη δηµοσιότητα. 

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, αυτό δεν είναι e-mail παρατηρητή.
Αυτό είναι e-mail συντονιστή, είναι e-mail αυτουργού σε κακουρ-
γηµατική πράξη. Και επειδή βλέπω στο e-mail αυτό ότι θα στα-
λούν τα κοστολόγια, λέει, στο Υπουργείο Υποδοµών, καλό είναι
να δώσετε όσο είναι καιρός στη δηµοσιότητα όλη την αλληλο-
γραφία για να δούµε πώς πήγε το αίτηµα από το Υποδοµών στο
Ανάπτυξης, για να δούµε πώς άλλαξε ο τρόπος χρηµατοδότησης
και το πώς οι συντονισµένοι παρατηρητές κατάφεραν να χρηµα-
τοδοτήσουν το µπάζωµα. 

Έρχοµαι να κάνω κι ένα σχόλιο στις αποκαλύψεις σε σχέση µε
τις πιέσεις που δέχτηκε η πυρονόµος. Αυτή εδώ είναι η έκθεση.
Είναι µια σελίδα. Ξεκίνησε η αυτοψία στις δύο παρά πέντε τα ξη-
µερώµατα της ίδιας µέρας. «Τα αιτία της φωτιάς οφείλονται στην
πρόσκρουση των δύο αµαξοστοιχιών». Τελεία. Μόνο αυτές οι λέ-
ξεις, µόνο αυτές οι λέξεις. Και αυτή η αναφορά έγινε το επιχεί-
ρηµα στα χείλη του βασικού πλέον κατηγορούµενου για το
έγκληµα των Τεµπών, του κ. Μητσοτάκη. 

Τον σιδηρόδροµο τον είχατε εγκαταλείψει και ο ΣΥΡΙΖΑ χρόνια,
µε εξήντα ερωτήσεις και εκατό δηµόσιες παρεµβάσεις είχε ανα-
δείξει αυτά τα ζητήµατα. Και αυτό δεν ήταν ανθρώπινη αµέλεια.
Ήταν µία επιτηδευµένη, στοχευµένη και εγκληµατική πολιτική της
Κυβέρνησης, µίας κυβέρνησης η οποία σκοπίµως είχε αφήσει το
δευτεροβάθµιο κέντρο ελέγχου του ΟΣΕ να µη λειτουργεί, µίας
κυβέρνησης η οποία διόρισε ακατάλληλο σταθµάρχη, µίας κυ-
βέρνησης η οποία είχε αφήσει τη Λάρισα χωρίς τηλεδιοίκηση. 

Έρχοµαι τώρα να σας πω το εξής και πιστεύω ότι θα συµφω-
νήσετε µαζί µου, διότι είναι καιρός πολύ σοβαρών εξελίξεων και
υπάρχει ανάγκη υπερβάσεων. Εδώ βλέπετε τον κ. Μητσοτάκη να
κραδαίνει φωτογραφία από την τηλεδιοίκηση της Λάρισας όπως
είναι τώρα, έτσι; Αυτό δεν έκανε προχθές; Δεν µας έδειξε ότι η
τηλεδιοίκηση της Λάρισας λειτουργεί; Μάλιστα. 

Αυτή είναι η φωτογραφία της τηλεδιοίκησης της Λάρισας λίγο
µετά το δυστύχηµα. Δηλαδή ο κ. Μητσοτάκης τι λέει; Ότι ήταν
τέσσερα χρόνια Κυβέρνηση, έγινε το δυστύχηµα και αυτή ήταν η
κατάσταση της τηλεδιοίκησης Λάρισας, το σύστηµα δηλαδή που
θα έδινε τη δυνατότητα ακόµα και στον άµαθο και στον ατζαµή,
τον ακατάλληλο σταθµάρχη να βλέπει τα τρένα στο σηµείο του
δυστυχήµατος. 

Μπράβο κατ’ αρχάς στον κ. Γεραπετρίτη που κατάφερε σε τέσ-
σερις µήνες να την ολοκληρώσει, αλλά εδώ επιτρέψτε µου να
σας πω ότι ο κ. Μητσοτάκης µε την οµιλία του µας βοηθάει πάρα
πολύ για να ξεκινήσουµε να συγκροτούµε τον φάκελο για την
προανακριτική για τον κ. Καραµανλή, ο οποίος τέσσερα χρόνια,
αυτό για το οποίο επαίρετο ο κ. Μητσοτάκης, δεν το είχε κάνει. 

Ο πανικός βέβαια είναι κακός σύµβουλος και ενδεχοµένως ο
κ. Πρωθυπουργός να πέφτει σε λάθη στρατηγικής, αλλά εδώ
πέρα όλα θα αποκαλυφθούν. Θεωρώ επίσης -και το έχω πει από
αυτό το Βήµα- ότι είναι άστοχο και ενδεχοµένως άδικο να προ-
σπαθείτε να τα ρίξετε όλα στον Αγοραστό, διότι έδωσε το e-mail
ο Τριαντόπουλος και έκανε και µία ανάρτηση που δείχνει προς
την Περιφέρεια και προσπαθείτε να πείσετε το πανελλήνιο ότι
βρέθηκαν µέλη της Κυβέρνησης µαζί µε τον Περιφερειάρχη και
του είπαν «διατάξτε». Βρέθηκαν οι Υπουργοί µε τον Περιφερει-
άρχη και του είπαν «διατάξτε» και ξεκίνησαν να υλοποιούν τις
εντολές του. Αυτό είναι το αφήγηµά σας.

Θέλω να καλέσω τον κ. Αγοραστό, ο οποίος βεβαίως είναι κα-
τηγορούµενος τώρα και στη δικαιοσύνη θα καταθέσει όσα έχει
να καταθέσει, να αντιληφθεί το τι παιχνίδι παίζεται πάνω στην
πλάτη του και να πει όλη την αλήθεια. Θα είναι λυτρωτικό και για
την υπόθεση των Τεµπών και για τη δηµοκρατία. 

Επιχειρήσατε, επίσης, αυτές τις ηµέρες να διαχύσετε τις ευ-
θύνες. Πώς; Κυρίως µιλώντας για την 717, µία σύµβαση η οποία
υπεγράφη το 2014 και για την οποία το Ελεγκτικό Συνέδριο έχει
αποφανθεί ότι είναι προβληµατική και µη υλοποιήσιµη. Μάλιστα.
Μα αν ο καηµός σας ήταν η 717, γιατί αρνηθήκατε την προανα-
κριτική, µε βάση το πόρισµα της Ευρωπαίας Εισαγγελέως; Γιατί
δεν παρακινήσατε τον κ. Καραµανλή να κάνει αυτό που έκανε ο
Σπίρτζης ο οποίος παραιτήθηκε και από την ασυλία και από την
παραγραφή και ζήτησε να ελεγχθεί; 

Γιατί δεν τα κάνατε αυτά και γιατί δεν αναφέρεστε στο σχετικό
εδάφιο του πορίσµατος του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, ο οποίος λέει κατά λέξη
ότι δεν ασχολήθηκε µε την 717, επειδή κρίθηκε λιγότερο σχετική
για τη βελτίωση του συστήµατος σιδηροδρόµων βραχυπρόθεσµα
και µεσοπρόθεσµα; Γιατί τα καλύπτετε αυτά και µένετε στις ρη-
τορείες; Αν σας ένοιαζε η 717 θα είχατε προχωρήσει σε προανα-
κριτική -αλλά κάτι φοβηθήκατε προφανώς, κάτι φοβηθήκατε- και
θα πηγαίναµε από την αρχή της υπογραφής της και σε όλα τα
στάδια της υλοποίησης. 

Προχθές ή εχθές, αν δεν κάνω λάθος, διάβασα µια ανάρτηση
της κ. Καρυστιανού, η οποία διατύπωσε µια ανησυχία που είναι
εύλογη και έχει διατυπωθεί και από άλλους συγγενείς. Διατυπώ-
θηκε δικαίως η ανησυχία ότι η προανακριτική θα είναι κουτσου-
ρεµένη και δεν θα κάνει τη δουλειά της. 

Θέλω να γνωρίζουν οι συγγενείς των θυµάτων ότι για τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία ξεκινά η προανακριτική των Τεµπών.
Δεν είναι η προανακριτική Τριαντόπουλου, είναι η προανακριτική
για το έγκληµα. Δεν είναι η προανακριτική για ένα πληµµέληµα.
Θα διερευνηθούν λοιπόν όλοι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία)

Υπάρχει και ένα -και ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε- πολιτικό συ-
µπέρασµα. Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε απολύτως δίκαιο ότι έπρεπε να κατα-
τεθεί η πρόταση µοµφής. Και κάνουν λάθος και όσοι καθυστέ-
ρησαν να υπογράψουν και όσοι µε ευκολία δεν υπέγραψαν και
εκτοξεύουν εύκολα κατηγορίες εναντίον µας από αυτό εδώ το
Βήµα και εννοώ το ΚΚΕ, διότι και το ΚΚΕ, αν είχε δεχτεί να υπο-
γράψει την πρόταση µοµφής µαζί µας, αυτή η διαδικασία η οποία
έχει πυροδοτήσει τις εξελίξεις -δεν ξέρω αν υπάρχει κάποιος σε
οποιαδήποτε πτέρυγα που το πιστεύει- θα είχε ξεκινήσει ενάµιση
µήνα πριν και θα είχαν ανοίξει τα στόµατα και θα είχε σπάσει το
κακό σπυρί της συσκότισης ήδη. 

Αποδεικνύεται, λοιπόν, ότι καλώς γίνεται και η προανακριτική
και πάρα πολύ καλώς γίνεται και η πρόταση δυσπιστίας, η οποία
κάθε άλλο -και τώρα απευθύνοµαι στα δεξιά της Νέας Δηµοκρα-
τίας- παρά έχει συσπειρώσει την Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση αυτήν
τη στιγµή βρίσκεται σε αποδιοργάνωση. Ο ένας δείχνει τον άλλον
µε το δάχτυλο και ενδεχοµένως όλοι µαζί τον Μητσοτάκη, που
τους οργάνωσε και τους έδωσε τις εντολές. 

Κλείνω µε το εξής: Μας κατηγορήσατε ότι εµείς δεν είχαµε
σχέδιο. Εµείς σας παραδώσαµε ολοκληρωµένο εθνικό στρατη-
γικό σχέδιο για τις µεταφορές και τις υποδοµές, στο κέντρο του
οποίου ήταν η ανάπτυξη του σιδηροδρόµου και των µέσων µαζι-
κής µεταφοράς. Παραλάβαµε από εσάς τη δέσµευση για πλήρη
ιδιωτικοποίηση του ΟΣΕ και της ακίνητης περιουσίας και όλης
της υποδοµής. Αποτρέψαµε την ιδιωτικοποίηση του ΟΣΕ. Στον
κρατικό ΟΣΕ που παραλάβατε, διορίσατε τον άχρηστο σταθ-
µάρχη. Στον κρατικό ΟΣΕ που παραλάβατε µειώσατε το προσω-
πικό.

Και όταν πέρασε το µεταφορικό έργο στην κρατική ιταλική
εταιρεία, κληρονοµήσατε µία δέσµευση για 600 εκατοµµύρια
επενδύσεις από τη µεριά της εταιρείας σε υποδοµή και συστή-
µατα ασφαλείας. Και την απαλλάξατε τη Hellenic Train από αυτές
τις υποχρεώσεις, κύριοι. Ο κ. Καραµανλής µας κουνούσε το δά-
χτυλο, όταν ο Μεϊκόπουλος του έλεγε ότι υπάρχει ζήτηµα ασφά-
λειας στους σιδηροδρόµους και ζητούσε να ντρεπόµαστε.

Έχετε χάσει τα αβγά και τα καλάθια και µέσα στον πανικό σας

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’ - 7 ΜΑΡΤΙΟΥ 2025 9303



βάζετε στο µπλέντερ ρώσικα bots, το Μάτι, το δικαστήριο για τις
τηλεοπτικές άδειες, τα capital controls, ό,τι σας απέµεινε από
αντι-ΣΥΡΙΖΑ ανοησίες και ολίγον από Θύρα 13 τελευταίως.

Είναι µάταιο -πρέπει να σας πω- και είναι µάταιο, διότι ο κ. Μη-
τσοτάκης την έχει οµολογήσει τη συγκάλυψη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κλείστε, παρακαλώ,
κύριε Παππά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κλείνω µε το εξής: Μην µας ρωτάτε τι
πάτε να συγκαλύψετε. Πάτε να συγκαλύψετε τις καταθέσεις των
µαρτύρων που αποκλείσατε από την εξεταστική, πάτε να συγκα-
λύψετε τα e-mail του Τριαντόπουλου, πάτε να συγκαλύψετε τις
πιέσεις που ασκήθηκαν στην πυρονόµο, πάτε να συγκαλύψετε
ότι στο κέντρο αυτού του εγκλήµατος, του οποίου η δεύτερη
φάση ξεκίνησε από τη σύγκρουση των τρένων και µετά, βρίσκεται
ο κ. Μητσοτάκης που θα έρθει να κάτσει σε αυτό το έδρανο σε
πολύ λίγη ώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Σε όσους υποτιµούν, λοιπόν, και την κοινοβουλευτική συντονι-
σµένη δράση και την παρέµβαση του λαϊκού παράγοντα, αλλά
και την ανάγκη προσφυγής στη λαϊκή ετυµηγορία απαντάµε µε
τα γεγονότα, µε τη βαθιά µας πίστη στη δηµοκρατία, την οποία
µόνος αρµόδιος να την υπερασπιστεί σε δύσκολες εποχές είναι
ο λαός και σήµερα την υπερασπίζεται στους δρόµους της Αθή-
νας µε τη µαζική του συµµετοχή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, ο κ.
Γερουλάνος.

Θυµίζω ότι έχετε µόνο έξι λεπτά, κύριε Γερουλάνε, σήµερα.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Έχω και µία τριτολογία, κυρία Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν έχετε, έχετε έξι

λεπτά, διότι έχετε κάνει την πρωτολογία σας.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολο-

κληρώνεται σήµερα µία διαδικασία την οποία ονοµάζουµε συνή-
θως κορυφαία, η πρόταση δυσπιστίας. Γιατί την ονοµάζουµε
κορυφαία, όταν τόσο δύσκολα, όµως, οδηγεί σε δυσπιστία και
πτώση της κυβέρνησης; Γιατί γίνεται; Κυρίως διότι άσχετα από
το αποτέλεσµα βάζει τα πράγµατα λίγο στη θέση τους. Αναδει-
κνύει -τουλάχιστον την ώρα που γίνεται- την κατάσταση της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και βεβαίως, τον ρόλο του καθενός µας
µέσα σε αυτή, όχι µόνο µέσα στο Κοινοβούλιο, αλλά και έξω από
αυτό, κυρίως στην κοινωνία.

Να δούµε, λοιπόν, τι καταλάβαµε για την κατάσταση της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας, πριν κλείσουν οι Αρχηγοί.

Πρώτον, ότι η απόγνωση στην κοινωνία είναι ικανή να οδηγήσει
σε µία κοινή θεσµική πρωτοβουλία κόµµατα που νιώθουν ότι
έχουν ελάχιστα κοινά µεταξύ τους, είτε µε την υπογραφή τους
είτε µε την ψήφο τους απέναντι σε ένα κυβερνητικό σύστηµα που
αξιοποιεί κάθε όπλο στη διάθεσή του, προσπαθώντας να µας
χλευάσει όλους τους υπόλοιπους. Εµείς δείξαµε αποφασιστικό-
τητα για αλλαγή. Εσείς φτάσατε στα όρια του γελοίου, αλλά σας
κόπηκε γρήγορα το γέλιο.

Δεύτερον, ότι η αγωνία της Νέας Δηµοκρατίας για την καρέκλα
είναι ικανή να συσπειρώσει τους Βουλευτές της γύρω από τον
Πρωθυπουργό. Λογικό. Η συσπείρωση, όµως, είναι και συνυπευ-
θυνότητα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, σήµερα
µπορεί να λειτουργήσετε ως οµάδα γύρω από τον Πρωθυπουργό
σας. Αύριο, όµως, ξεκινάει ο δικός σας µοναχικός γολγοθάς.
Εκείνος θα έρθει τότε στο πλευρό σας, θα σας δώσει όπλα να
υπερασπιστείτε αύριο αυτό που θα ψηφίσετε εσείς σήµερα, ή θα
ασχολείται οληµερίς να βρει κάτι χαµένα e-mail και να δικαιολογεί
τον εαυτό του, όπως έκανε το τελευταίο τριήµερο;

Το τρίτο που ανέδειξε αυτό το τριήµερο -και άκουσα προσε-
κτικά τις οµιλίες- είναι πόσο εκπληκτικά έχει αποµονωθεί η Κυ-
βέρνηση από την πραγµατικότητα. Ακούσαµε τον Πρωθυπουργό

και τους Υπουργούς του να υπερασπίζονται αυτό που είναι αδύ-
νατο να υπερασπιστείς, αν έχεις ελάχιστη, στοιχειώδη ενσυναί-
σθηση. Όσο, δε, πιο κοντά του βρίσκονται τόσο πιο σθεναρά τον
υπερασπίζονταν. Δεν είναι τυχαίο ότι οι µόνες οµιλίες κυβερνητι-
κών που αξιολογήθηκαν ειδησεογραφικά ήταν Υπουργών που
µέχρι λίγα χρόνια πριν δεν ήταν καν στη Νέα Δηµοκρατία, Γιώρ-
γος Φλωρίδης, Μάκης Βορίδης, Άδωνις Γεωργιάδης, Άκης Σκέρ-
τσος. Πώς το είπε ο Πρόεδρός µας; Τα τάγµατα των γενίτσαρων,
πολύ σωστά.

Όµως, αυτή η πραγµατικότητα ανέδειξε και κάτι ακόµα, ότι οι
άλλοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που έχουν ακόµη το αυτί
τους στην κοινωνία δεν αντιµετωπίζουν µε το ίδιο σθένος τη θε-
ωρία της κυβερνητικής αριστείας. Και αν το έκρυψαν επιµελώς
αυτές τις τελευταίες ηµέρες, να είστε σίγουροι ότι θα τους βγει
αύριο στα καφενεία. Μια εσωτερική βόµβα έχει απασφαλιστεί στη
Νέα Δηµοκρατία και γίνεται όλο και χειρότερη, από αυτά που
ακούµε τουλάχιστον, γιατί έχετε αρχίσει να δίνετε ο ένας τον
άλλον. Θα µου πείτε, τι µας νοιάζει εµάς τι έχουν πάθει στη Νέα
Δηµοκρατία; Μας νοιάζει διότι η δική τους κατάσταση αναδει-
κνύει πώς θα κυβερνήσουν από εδώ και πέρα. Όταν έχεις µία Κυ-
βέρνηση που δεν µπορεί να υπερασπιστεί το έργο της και µία
Κοινοβουλευτική Οµάδα που δεν θέλει να το υπερασπιστεί στην
κοινωνία, τότε έχεις τελειώσει.

Βάλτε τώρα στο κάδρο και τον κόσµο στον δρόµο. Δεν είναι
µόνο το µέγεθος των συγκεντρώσεων, είναι και η αποφασιστικό-
τητά τους για αλλαγή. Και έτσι αρχίζει να δένει η εικόνα της κα-
τάρρευσης. Και φυσικά, όταν αρχίζει να καθαρίζει η εικόνα,
αρχίζει να φαίνεται ο ελέφαντας στο δωµάτιο.

Γιατί έρχεται η ώρα, µετά τον Μητσοτάκη τι; Απαντώ: Μετά τον
Μητσοτάκη µία κυβέρνηση που θα αποκαταστήσει το κύρος της
χώρας στο εξωτερικό, παρούσα, ενεργητική παντού, γέφυρα πο-
λιτισµών, αποκαθιστώντας την πολυεπίπεδη εξωτερική πολιτική
που υπηρέτησαν όλες οι κυβερνήσεις από τον Ανδρέα Παπαν-
δρέου, εξαιρουµένης µόνο της σηµερινής. Μόνο έτσι θα µπορέ-
σουµε να κάτσουµε πάλι ισότιµα στο τραπέζι της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και να διεκδικήσουµε πράγµατα για την πατρίδα µας,
για να διεκδικήσουµε και για την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Μετά τον Μητσοτάκη µία κυβέρνηση που θα αποκαταστήσει την
κοινωνική συνοχή, δίνοντας µάχη µε την ανισότητα, δηµόσια
υγεία και παιδεία πρώτα, πολιτισµός, αλλά και αξιοποιώντας όλα
τα εργαλεία στη διάθεσή µας για να αλλάξουµε το παραγωγικό
µοντέλο της χώρας µας, ένα φορολογικό σύστηµα που φορολο-
γεί το εισόδηµα και όχι το επάγγελµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Ένα τραπεζικό σύστηµα που λειτουργεί για όλους και όχι µόνο

για τους λίγους, µία δηµόσια περιουσία που θα επιστρέψει στα
χέρια αυτών που µπορούν να την αξιοποιήσουν, ώστε µε λογο-
δοσία και κατεύθυνση να επενδύσουν στα συγκριτικά µας πλεο-
νεκτήµατα και µια αναδιανοµή των χρηµάτων που µας έρχονται
από το εξωτερικό, για να διαχυθούν όσο περισσότερο γίνεται
µέσα στην κοινωνία µέσα από µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις,
για να διευρυνθεί επιτέλους η παραγωγική µας βάση και να χτί-
σουµε µια πραγµατικά πατριωτική οικονοµία.

Και τρίτον, µετά τον κ. Μητσοτάκη µία κυβέρνηση που θα απο-
καταστήσει το κύρος των θεσµών, έργο των οποίων είναι η υπε-
ράσπιση των δικαιωµάτων κάθε πολίτη, ξεκινώντας από µία κυ-
βέρνηση που αντιλαµβάνεται τον εαυτό της ως παράδειγµα δι-
καιοσύνης, θέτοντας πρώτα τον εαυτό της, αλλά και κάθε άλλη
εξουσία σε κρίση, όχι µόνο τους δηµοσίους υπαλλήλους, µία κυ-
βέρνηση που µπορεί να µιλάει για αξιολόγηση και την εφαρµόζει
πρώτα στον εαυτό της και στα στελέχη της, από τον σταθµάρχη
µέχρι τον Πρωθυπουργό, µία κυβέρνηση που συµπεριφέρεται σε
κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνα ισότιµα, διότι το ρουσφέτι δια-
λύει την εµπιστοσύνη στους θεσµούς, οδηγεί τα παιδιά µας στην
ξενιτιά, ενίοτε σκοτώνει, µία κυβέρνηση που θα κηρύξει πόλεµο
στο «Πάµε και όπου βγει», που θα κηρύξει πόλεµο στη µετριό-
τητα, τον συµβιβασµό µε την Ελλάδα στον πάτο των κοινωνικών
και θεσµικών δεικτών, αντιµετωπίζοντας µε θάρρος τα λάθη της,
όχι µόνο για να τιµωρηθούν οι όποιοι υπεύθυνοι, αλλά για να µην
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τα επαναλάβει, διάφανα και δίκαια.
Υπάρχει τέτοια Κυβέρνηση; Να κι ένα σωστό που µας υπενθύ-

µισε ο κύριος Πρωθυπουργός. Μας είπε ότι στη δηµοκρατία δεν
υπάρχουν αδιέξοδα. Αλίµονο αν δεν είχαµε επιλογές! Για µένα η
επιλογή είναι πολύ ξεκάθαρη: το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κί-
νηµα, ένα κόµµα µε ιστορία, πείρα, σοβαρότητα και θεσµικότητα,
ένα κόµµα που ξέρει να µαθαίνει από τα λάθη του. Όµως, στη
δηµοκρατία ευτυχώς δεν µετράει η γνώµη του ενός, κάτι που
πρέπει να µάθει ο Πρωθυπουργός. Μετράνε οι γνώµες όλων και
αυτό είναι η δύναµή της. Άλλωστε, γι’ αυτό κάνουµε εκλογές.
Άρα, όσο το συντοµότερο τόσο το καλύτερο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος», είκοσι µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνο-
δοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο της Ιθάκης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανάσιος Πλεύρης.

Ορίστε, κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Γύρω στις 23.30’ στις 28 Φεβρουα-

ρίου του 2023 και αφού πρώτα είχαµε µια αρχική ενηµέρωση για
πιθανό εκτροχιασµό τρένου στην περιοχή των Τεµπών, µε καλεί
στο τηλέφωνο ο Νίκος Παπαευσταθίου, ο Πρόεδρος του ΕΚΑΒ,
ενηµερώνοντάς µας ότι φτάνουν τα πρώτα ΕΚΑΒ και ότι δεν πρό-
κειται για εκτροχιασµό, αλλά για σύγκρουση των τρένων.

Ξεκινάµε µε τον Πρόεδρο του ΕΚΑΒ να πάµε στα νοσοκοµεία.
Όσο ήµασταν στο αµάξι, λαµβάναµε συνεχώς ενηµέρωση για
τραυµατίες που τους πάνε στα νοσοκοµεία, για νεκρούς και για
σωρούς. Δίνουµε αµέσως εντολή να ανοίξουν όλα τα νοσοκοµεία
της Λάρισας, ακόµα κι αυτά που δεν εφηµέρευαν και οφείλω να
πω ότι προσήλθαν αυτοβούλως όλοι οι εργαζόµενοι των νοσοκο-
µείων, προκειµένου να παράσχουν τις υπηρεσίες τους. Παράλ-
ληλα, ειδοποιήσαµε όλες τις οµάδες του ΕΚΑΒ, ώστε να βρεθούν
στο σηµείο γύρω στα σαράντα ασθενοφόρα.

Φτάσαµε στο σηµείο την ώρα περίπου που είπε και ο κ. Παπ-
πάς, κάπου εκεί, και αντικρίσαµε µια τροµακτική εικόνα λες και
έχει βοµβαρδιστεί ένα ολόκληρο τοπίο. Εκείνη τη στιγµή οι υπη-
ρεσίες που ήταν στο πεδίο ενηµερώνουν εµένα ως Υπουργό ότι
χρειάζονται παραπάνω ασθενοφόρα, γιατί ήµασταν ακόµα στο
στάδιο τού αν υπήρχε ελπίδα να βρεθούν επιζώντες και χρει-
αζόµαστε να ανοίξουµε παραπάνω νεκροθαλάµους στα νοσοκο-
µεία και σάκους για νεκρούς στο πεδίο.

Φεύγουµε από το πεδίο και πηγαίνουµε στο Πανεπιστηµιακό
Νοσοκοµείο της Λάρισας, όπου έχει φτάσει, ήδη, ο Γενικός Γραµ-
µατέας Γιάννης Κωτσιόπουλος. Έχουµε κάνει τη λίστα των τραυ-
µατιών που βρίσκονται στα νοσοκοµεία, γιατί ήταν διάσπαρτοι
και εκεί δίνω την εντολή να µεταφερθούν όλες οι σοροί στο Γε-
νικό Νοσοκοµείο Λάρισας, ώστε να µην έχουµε το φαινόµενο
συγγενείς να πηγαίνουν από νοσοκοµείο σε νοσοκοµείο για να
µάθουν τι γίνεται και να υπάρχει λίστα των τραυµατιών σε όλα τα
νοσοκοµεία.

Φεύγουµε από το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Λάρισας και
φτάνουµε στο Γενικό Νοσοκοµείο ξηµερώµατα πια, όπου έχουν,
ήδη, φτάσει οι πρώτοι συγγενείς. Υπάρχει λίστα, διαβάζουν τη
λίστα των τραυµατιών και όσοι βλέπουν πού είναι ο άνθρωπός
τους, µεταφέρονται και πηγαίνουν στο νοσοκοµείο για να τον
δουν. Είχαµε και λίγους βαριά τραυµατίες. Αυτό που έλεγαν τότε
οι γιατροί ήταν µακάρι να ερχόντουσαν περισσότεροι ασθενείς,
αλλά έρχονται κυρίως νεκροί.

Παράλληλα, όσοι δεν έβλεπαν το όνοµα σε αυτή τη λίστα των
ασθενών, έµπαιναν µέσα στο αµφιθέατρο, όπου, ήδη, είχαµε ετοι-
µάσει ψυχολόγους για να προετοιµάσουν αυτούς τους ανθρώ-
πους σχετικά µε το ότι από τη στιγµή που δεν υπάρχει επικοινω-
νία -βέβαια, ήµασταν ακόµα σε επιχείρηση διάσωσης-, ενδεχοµέ-

νως οι άνθρωποί τους να είναι θύµατα αυτού του δυστυχήµατος,
της συγκεκριµένης τραγωδίας και να προετοιµαστούν.

Εκεί, στο αµφιθέατρο ήµουν κι εγώ µαζί τους και αντίκρισα αυ-
τούς τους ανθρώπους. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θυµάµαι
µέχρι και σήµερα όλους αυτούς που βγαίνουν τώρα και τοποθε-
τούνται και λένε τον πόνο τους και εκφράζουν την οργή τους σε
ποιο σηµείο του αµφιθεάτρου καθόντουσαν, µε ποιους ήταν,
όλες τις συζητήσεις που κάναµε. Τους ακούω και τώρα. Θυµάµαι,
λοιπόν, ένα περιστατικό κατά το οποίο είχαµε µία γυναίκα την
οποία δεν είχαµε αναγνωρίσει, ένα κοριτσάκι τραυµατία. Ήταν η
µόνη τραυµατίας που δεν είχε αναγνωριστεί και µου έστειλαν τη
φωτογραφία του παιδιού αυτού που ήταν στη ΜΕΘ και ρωτού-
σαµε ποιος έχει παιδί -µπείτε στην ψυχολογία των ανθρώπων που
είχαν µπει, ήδη, στο αµφιθέατρο προετοιµασµένοι ότι οι άνθρω-
ποί τους είναι νεκροί- µε αυτά τα χαρακτηριστικά. Ήρθαν δύο,
τρεις οικογένειες και ο αδερφός και ο πατέρας αναγνώρισαν το
συγκεκριµένο κορίτσι, βάζοντας τα κλάµατα. Μπείτε στην ψυχο-
λογία του ανθρώπου που εκεί που έχει χάσει τελείως την ελπίδα
του, καταλαβαίνει ότι ο άνθρωπός του είναι τραυµατίας, έστω και
βαριά και ότι θα µπορέσει τουλάχιστον να αγκαλιάσει το παιδί
του ζωντανό.

Όσο ξηµερώνει, οι συγγενείς που βρίσκονται εκεί έχουν κατα-
λάβει πλέον ότι οι ελπίδες είναι πολύ λίγες. Τυπικά υπάρχει επι-
χείρηση διάσωσης, αλλά στην πραγµατικότητα από τα ξηµερώ-
µατα στα νοσοκοµεία δεν έρχονται ζωντανοί, αλλά µόνο σωροί.
Εκεί, λοιπόν, τους ενηµερώνουµε πια ότι εκτός του Υπουργείου
Υγείας θα αναλάβουν κι άλλες Υπηρεσίες, όπως η Ιατροδικαστική
και η Αστυνοµία, προκειµένου να γίνει η ταυτοποίηση των συγκε-
κριµένων ανθρώπων.

Ολοκληρώνεται αυτή η διαδικασία -στο ενδιάµεσο, τα ξηµερώ-
µατα έχει έρθει η Ζωή Ράπτη µαζί µε την τότε Αναπληρώτρια
Μίνα Γκάγκα- και αρχίζει πλέον το κοµµάτι της διαχείρισης των
τραυµατιών και της ψυχολογικής υποστήριξης ανθρώπων.

Όλα αυτά τα διάβασα στο ψυχρό πόρισµα το οποίο έχουµε
όλοι µας. Και το αναφέρω ως «ψυχρό», γιατί πιστέψτε µε, είναι
δύσκολο πράγµατα τα οποία έχεις ζήσει να τα διαβάζεις σε ένα
χαρτί. Είναι οι παράγραφοι 510 και 511 που αναφέρονται στο
Υπουργείο Υγείας. Μάλιστα, αν δείτε, θα καταλάβετε ότι κατά
βάση δείχνει ότι το Υπουργείο Υγείας ήταν σε πλήρη ετοιµότητα
µε τα νοσοκοµεία που άνοιξαν, µε το ΕΚΑΒ που έκανε αµέσως
τις γρήγορες διακοµιδές χωρίς να χρειαστεί να παρασχεθεί βοή-
θεια στο πεδίο, γιατί έγινε γρήγορη µεταφορά µε λίστα ασθενών.

Παρά το γεγονός, λοιπόν, ότι οι αναφορές του πορίσµατος για
το Υπουργείο Υγείας είναι καλές, είναι βέβαιο ότι σε όλη αυτή τη
διαχείριση µπορεί να έγιναν και λάθη. Κι εγώ πρωτίστως λέω ένα
συγγνώµη στους συγγενείς των θυµάτων στην περίπτωση που
έγινε το οποιοδήποτε λάθος και στον τοµέα της δικής µου ευθύ-
νης.

Όλο αυτό που σας περιέγραψα τώρα απευθυνόµενος ειλικρινά
µε ταπεινότητα, µε αυτοκριτική και µε συναίσθηση και σε εσάς,
αλλά πρωτίστως στις οικογένειες των θυµάτων και στον κόσµο
που έχει βγει έξω και είναι καχύποπτος, το κάνω για να αντιλη-
φθείτε ότι όλοι όσοι βρέθηκαν εκεί, ο καθένας στον τοµέα που
ήταν, φαντάζοµαι θα έχουν να σας πουν ανάλογες ιστορίες. Εί-
µαστε άνθρωποι και κυλάει αίµα στις φλέβες µας. Σε µία πρωτό-
γνωρη, λοιπόν, διαδικασία που έγινε µπορεί να υπάρχουν λάθη,
όπως αναφέρονται και στο πόρισµα. Βέβαια, σε ένα πόρισµα που
έγινε δύο χρόνια µετά και µε στοιχεία τα οποία µάθαµε αργότερα.

Αυτό, όµως, που βιωµατικά σας περιγράφω είναι για να σας
πω, πρωτίστως στους ανθρώπους, στους συγγενείς, ότι δεν εί-
µαστε αυτό που κάποιοι ήθελαν να παρουσιάσουν, µια εγκληµα-
τική οργάνωση που µαζεύτηκε πάνω, προκειµένου να εξαφανίσει
οτιδήποτε υπάρχει.

Σας µιλάω µε ιδιαίτερη προσοχή και ταπεινότητα και όποιος
έχει ακούσει τον δηµόσιο λόγο µου, ξέρει ότι πάντοτε απευθύνο-
µαι µε πολύ µεγάλη προσοχή ειδικά στους συγγενείς οι οποίοι
µπορούν να πουν το οτιδήποτε. Πιστεύω, λοιπόν, ότι λάθη έχουν
γίνει. Και το γεγονός ότι σήµερα υπάρχει ένα 80% της κοινωνίας
που βγήκε έξω και έχει καχυποψία δείχνει ότι προφανώς έγιναν
και πράγµατα τα οποία δεν ήταν σωστά.

Αυτό που θέλω να πω από αυτό εδώ το Βήµα πρωτίστως στους
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συγγενείς, στον κόσµο που βγήκε έξω, αλλά και στην Εθνική Αντι-
προσωπεία -γιατί πέρα από τις πολιτικές αντιπαραθέσεις που
υπάρχουν, κι εσείς άνθρωποι είστε- είναι ότι σε µία πρωτόγνωρη
διαδικασία βρεθήκαµε άνθρωποι εκεί και άνθρωποι που αυτή τη
στιγµή βρίσκονται στο επίκεντρο του ελέγχου. Προφανώς, όµως,
βρεθήκαµε εκεί και έπρεπε να διαχειριστούµε κάτι πρωτόγνωρο.

Σε κάθε περίπτωση -αυτό σας το λέω µε την προσωπική εµπει-
ρία που έχω- θεωρώ αδιανόητο να υπήρξε εκεί, στο σηµείο, άν-
θρωπος που να είπε εκείνες τις πρώτες ώρες ότι ερχόµαστε εδώ
για να εξαφανίσουµε. Το γεγονός, όµως, ότι έχει εµπεδωθεί αυτή
η αντίληψη στον κόσµο, είναι δική µας ευθύνη. Είναι δική µας ευ-
θύνη να πείσουµε, πρωτίστως τους συγγενείς, ότι κάναµε το κα-
λύτερο και εάν έχουµε γίνει λάθη να διορθωθούν, να έχουµε
αυτοκριτική και να πείσουµε όλη αυτή την κοινωνία που είναι κα-
χύποπτη.

Όµως, εάν µου επιτρέπετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης, όπως υπάρχει ένα 80% που λέει: «Δεν τα έχετε
κάνει καλά», αντίστοιχο ποσοστό λέει ότι και η Αντιπολίτευση ερ-
γαλειοποιεί την τραγωδία. Άρα, στον βαθµό που µπορώ να σας
πω κάτι, είναι ότι και σε εσάς αντίστοιχα είναι σηµαντικός ο ρόλος
σας, να δείξετε ότι το ενδιαφέρον σας δεν είναι τι µπορεί να κερ-
δηθεί κοµµατικά από αυτή την τραγωδία. Και δεν θέλω να το πι-
στεύω, γιατί, όπως προανέφερα, παραµένουµε στον ανθρώπινο
παράγοντα.

Αυτό όλο, λοιπόν, το οποίο βιώνουµε και σήµερα ερχόµαστε
εδώ, είναι οπωσδήποτε µια άρνηση της κοινωνίας να αποδεχθεί
ότι τα πράγµατα έγιναν σωστά και µια απαίτηση της κοινωνίας
από εδώ και πέρα και να γίνουν όλα σωστά και να διορθωθούν
λάθη. Και σας λέω ότι λάθη µπορεί να έγιναν. Γι’ αυτό που πρέπει,
αρχικά, να πείσουµε και εσάς και πρωτίστως βεβαίως τους συγ-
γενείς είναι ότι δεν υπήρχε καµία απολύτως σκοπιµότητα σε
τυχόν λάθη και ότι υπήρχε και κοµµάτι της κρατικής µηχανής που
λειτούργησε ορθώς, που λειτούργησε µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σχετικά µε αυτά που φέρνετε
ως νέες αποκαλύψεις, εγώ δεν ξέρω να γίνεται συγκάλυψη µε e-
mail που µάλιστα αποστέλλεται και µάλιστα κοινοποιείται και σε
άλλα µέλη. Συγκάλυψη δεν γίνεται µε διαδικασίες, οι οποίες προ-
βλέπουν να υπάρχουν συσκέψεις. Το ότι πρέπει να ελεγχθούν
πράγµατα, από τη στιγµή που υπάρχει µια εισαγγελική διάταξη
που έχει φτάσει σε συγκεκριµένες σκέψεις, βεβαίως και πρέπει
να ελεγχθούν. Στο κοµµάτι της προανακριτικής που θα συσταθεί,
είναι και το µεγάλο στοίχηµα να δείξουµε από την πλευρά της
Κυβέρνησης ότι η Κυβέρνηση δεν εκµεταλλεύεται µια πλει-
οψηφία, αλλά και από την πλευρά της Αντιπολίτευσης ότι δεν έχει
µια µαξιµαλιστική προσέγγιση.

Αυτή η Κυβέρνηση, επειδή σήµερα συζητούµε την πρόταση δυ-
σπιστίας, έχει να επιδείξει συγκεκριµένο έργο όλο αυτό το διά-
στηµα σε διαφορετικούς τοµείς, σε ένα ιδιαίτερο διεθνές περι-
βάλλον, όπου βλέπουµε νέους γεωπολιτικούς συσχετισµούς και
µετά τις εκλογές στην Αµερική, µια αστάθεια σε µεγάλες χώρες
της Ευρώπης. Από την άλλη πλευρά, όµως, βλέπουµε η Ελλάδα
να κινδυνεύει να µπει σε µια διαδικασία ή να προσπαθούν κάποιοι
να κινδυνεύει να µπει σε µια διαδικασία αποσταθεροποίησης.

Το συγκεκριµένο έργο της Κυβέρνησης, όπως αναδείχθηκε
από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και από τους Υπουρ-
γούς σε αυτή την τριήµερη συζήτηση, είναι ένα έργο που δείχνει
ότι πρέπει να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω όπως άρχισα. Εµείς, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά πράξαµε ό,τι µπορού-
σαµε να κάνουµε -όσοι βρεθήκαµε στο σηµείο- και θεωρώ ότι
κανένας δεν είχε κάποια δεύτερη σκέψη. Οφείλουµε, όµως, να
πείσουµε την κοινωνία. Οφείλουµε να αντικρίζουµε τους συγγε-
νείς των θυµάτων µε ενσυναίσθηση, ταπεινότητα και τους πολίτες
µε διάθεση αυτοκριτικής, ότι από εδώ και πέρα θα τα κάνουµε
όλα όπως πρέπει, ώστε να ξανακερδίσουµε την εµπιστοσύνη των
πολιτών που σήµερα είναι καχύποπτοι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Εσάς να πιστέψουµε ή τον Άδωνι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, κύριε Χήτα.

Τον λόγο έχει ο πρώην Πρωθυπουργός, ο κ. Αντώνης Σαµα-
ράς.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµε-
ρινή συζήτηση διεξάγεται σε στιγµές δραµατικών αναστατώ-
σεων, χωρίς προηγούµενο, τόσο στην πατρίδα µας, όσο και στο
εξωτερικό, κυρίως µέσα στον δυτικό κόσµο. Μοιάζει η Δύση να
στρέφεται εναντίον της Δύσης. Οι δυτικοί λαοί αποδοκιµάζουν
την πολιτική που ακολούθησαν οι κυβερνήσεις τους τα τελευταία
χρόνια. Και έτσι, ανατρέπονται κυβερνήσεις που είχαν επικρατή-
σει και που πολλές φορές οδήγησαν σε πρωτοφανή αδιέξοδα.

Αποδοκιµάζονται πολλά πράγµατα, όπως ο δικοµµατισµός και
το άνοιγµα των συνόρων σε ανεξέλεγκτους µετανάστες. Η βεβια-
σµένη πράσινη µετάβαση αποδοκιµάζεται. Η woke ατζέντα απο-
δοκιµάζεται. Η πολιτική της Δύσης στο ουκρανικό αµφισβητείται.

Το πολιτικό σύστηµα που επέβαλε αυτές τις πολιτικές στη
Δύση, δαιµονοποιώντας κάθε διαφορετική γνώµη και συχνά φι-
µώνοντας και κάθε αντίθετη φωνή, καταρρέει. Και καταρρέει µε
πάταγο. Το ΝΑΤΟ δεν ξέρουµε σε τι µορφή θα υπάρχει αύριο. Η
Ευρώπη αγωνιά για το πώς θα σταθεί απέναντι στη Ρωσία µετά
τους πολλούς τριγµούς στις σχέσεις της µε την Αµερική, όπως
δεν ξέρει η Ευρώπη και πώς θα αντιδράσει στον πόλεµο των δα-
σµών µε την Αµερική ή και ακόµα µε την Κίνα.

Αυξάνεται η αβεβαιότητα παντού και βρισκόµαστε στο σηµείο
µηδέν. Καταρρέει δίπλα µας, γύρω µας, ένα πολιτικό σύστηµα
µεταλλαγµένων, µεταλλαγµένων κεντροδεξιών, κεντροαριστερών
και αριστερών κοµµάτων, που εγκατέλειψαν τα πολιτικά τους
προτάγµατα το καθένα και προσχώρησαν όλα µαζί στον δικαιω-
µατισµό και στην woke ατζέντα, που εγκατέλειψαν την οικονοµία
και την παραγωγή, προσχωρώντας στη βεβιασµένη πράσινη µε-
τάβαση, τινάζοντας στον αέρα την ανταγωνιστικότητα, οδηγώ-
ντας στην αποβιοµηχάνιση και εκτοξεύοντας τις τιµές ενέργειας
και για τα νοικοκυριά και για τις επιχειρήσεις, που κυρίως οι µι-
κρότερες «γονατίζουν», όπως και τα νοικοκυριά που αδυνατούν
να αντιµετωπίσουν πλέον την ακρίβεια.

Καταρρέει, επίσης, ένα πολιτικό σύστηµα µεταλλαγµένων που
εγκατέλειψαν την προστασία των συνόρων και τη δηµόσια ασφά-
λεια και έγιναν πολλές φορές ακόµα και τροχονόµοι των δουλε-
µπόρων.

Αυτό το παγκόσµιο σύστηµα αποδοκιµάζεται σήµερα παντού
στη Δύση. Και το σηµαντικότερο, το παγκόσµιο σύστηµα γίνεται
πλέον πολυκεντρικό, αποδοµώντας αυτό που είχαµε ονοµάσει
παγκοσµιοποίηση. Το υπογράµµισε από την πρώτη του συνέ-
ντευξη ο νέος Αµερικανός Υπουργός των Εξωτερικών: πολυκε-
ντρικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάρρευση στην Ευρώπη άρ-
χισε, πριν επανεκλεγεί ο Τραµπ στην Αµερική. Με το που επανε-
ξελέγη, άρχισαν να πέφτουν οι ψηφίδες του ντόµινο µία-µία.
Αποκαλύφθηκε η γύµνια του συστήµατος και ανατρέπονται πλέον
τα πάντα στη Δύση. Η επανεκλογή, όµως, του Τραµπ δεν ήταν η
αιτία της κατάρρευσης, ήταν ο καταλύτης που την επιτάχυνε.

Σε αυτό το διεθνές περιβάλλον σήµερα ζούµε και εµείς εδώ
στην Ελλάδα έχουµε πρόσθετα, τεράστια ζητήµατα, που προκα-
λούν πρωτοφανείς κοινωνικούς κραδασµούς: Τα ελληνοτουρ-
κικά, όπου η εξωτερική µας πολιτική καταρρέει και βέβαια η
τραγωδία των Τεµπών, που έβγαλε στους δρόµους όλη την κοι-
νωνία, πέρα και πάνω από κόµµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάνω από το 70% του ελληνικού
λαού λέει ότι η Κυβέρνηση απέτυχε. Η αποτυχία αυτή φάνηκε µε
τον πιο αδιαµφισβήτητο τρόπο τον τελευταίο ενάµιση χρόνο.

Καθήκον µου ως Πρωθυπουργός είναι, µεταξύ άλλων, να προ-
ειδοποιώ. Το έκανα. Και το έκανα πολύ πριν εκλεγεί ο Τραµπ, ήδη
από τον καιρό που ήµουν Πρωθυπουργός και το επαναλάµβανα
συνεχώς µετά το 2021, πολύ πριν επανεµφανιστεί ο Τραµπ στο
προσκήνιο. Προειδοποίησα για την επερχόµενη µεγάλη αύξηση
στις τιµές ενέργειας, για τη βεβιασµένη πράσινη µετάβαση. 

Και η πράσινη µετάβαση και η απανθρακοποίηση της Ελλάδας
ήταν λάθη που θα πληρώναµε µε κατάρρευση της ανταγωνιστι-
κότητας και µε ενεργειακή φτώχεια, όπως και έγινε και όχι µόνο
στην Ελλάδα. Σήµερα τα νοικοκυριά και οι µικρές επιχειρήσεις
αναστατώνονται όταν ανοίγουν τους λογαριασµούς τους.

Επίσης, αγωνίστηκα να σας πείσω ότι ο λεγόµενος «δικαιωµα-
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τισµός» δεν είχε καµία σχέση µε τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Ο
νόµος για τον γάµο των οµόφυλων ζευγαριών δεν προστάτευε
τα δικαιώµατα αυτά, άλλαζε µόνο θεµελιακά τον ορισµό της οι-
κογένειας, αφαιρούσε το δικαίωµα των παιδιών να έχουν γονείς
και των δύο φύλων και αµφισβήτησε την ίδια την οικογένεια,
όπως την ξέρουµε εδώ και αιώνες. Και εµείς εδώ τον θεσπίσαµε
τον νόµο αυτόν γιατί θέλαµε, λέει, να είµαστε συµπεριληπτικοί
µε όλα τα φύλα. Και µετά την εκλογή του Τραµπ βέβαια ανακα-
λύψαµε ότι τα φύλα είναι δύο και όχι εβδοµήντα δύο. 

Για τους παράνοµους µετανάστες τώρα. Επί των ηµερών µας,
από το 2012 έως το 2015, είχαµε κλείσει τα σύνορα και είχαµε
λειτουργήσει την Αµυγδαλέζα, µε αποτέλεσµα οι ροές να σταµα-
τήσουν να διέρχονται από εδώ και να αρχίσουν να περνάνε από
την Ευρώπη, από την Ιταλία κυρίως, και από άλλες πύλες. Ως
Πρωθυπουργός τότε, µαζί µε τους Πρωθυπουργούς της Μάλτας
και της Ιταλίας, αλλά και στη διάρκεια της Ελληνικής Προεδρίας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση είχα ζητήσει από την Ευρώπη να κλείσει
τα σύνορά της και να αρχίσει τις επαναπροωθήσεις των παρανό-
µων στις χώρες προέλευσής τους. Δεν εισακούστηκα τότε από
τους εταίρους µας.

Ύστερα έγιναν όσα έγιναν επί ΣΥΡΙΖΑ το 2015 και το 2016.
Ήταν η εποχή που χάθηκε ο έλεγχος παντού και άρχισαν να απο-
σταθεροποιούνται παντού οι κυβερνήσεις, σε ολόκληρη την Ευ-
ρώπη. Η Ελλάδα µετά το 2020 δεν είχε σαφή πολιτική. Στην αρχή,
θυµίζω, έστειλε τα ΜΑΤ να καταστείλουν τις αντιδράσεις των κα-
τοίκων στη Λέσβο και στη Χίο. Έστειλε τα ΜΑΤ τότε όχι για να
εµποδίσουν τους λαθροµετανάστες, αλλά για να καταστείλουν
τους κατοίκους που αντιδρούσαν. Ύστερα έστειλε τα ΜΑΤ να κά-
νουν το αντίθετο, να εµποδίσουν τα νέα κύµατα των λαθροµετα-
ναστών από τον Έβρο. Και τελικά οι παράνοµοι εξακολουθούν
και σήµερα να µπαίνουν λίγοι-λίγοι και να παίρνουν άδειες παρα-
µονής, µέχρι που η πολιτική και η εκλογή του Τραµπ στις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες άλλαξε τα πράγµατα δραστικά. Και τώρα αλλάζει
η πολιτική αυτή και στην Ιταλία και στη Σουηδία και στη Γερµανία
και στην Αυστρία και στην Ολλανδία. Είναι τώρα το λαθροµετα-
ναστευτικό που δηµιουργεί τριγµούς σε ολόκληρη τη Δύση και
σε πάρα πολύ µεγάλες ευρωπαϊκές χώρες και πρωτεύουσες η
πλειοψηφία πια δεν είναι γηγενείς, ντόπιοι.

Έρχοµαι τώρα στη λεγόµενη «συµφωνία περί φιλίας» µε την
Τουρκία.

Συµφωνίες φιλίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάνεις αφό-
του λύσεις στα προβλήµατά σου µε τους γείτονες σου, όχι πριν.
Αν κάνεις συµφωνία µε χώρες που σε απειλούν, υποβαθµίζεις διε-
θνώς τις προκλήσεις που δέχεσαι και ξεπλένεις εκείνους που σε
απειλούν.

Κάναµε πολιτική κατευνασµού. Αυτό κάναµε. Δεν εξασφαλί-
σαµε «ήρεµα νερά». Η Τουρκία επέµεινε στα τετελεσµένα του
τουρκολιβυκού µνηµονίου και άρχισε να τα επιβάλλει στην πράξη,
όπως έκανε στην Κάσο. Και τώρα µόλις µάθαµε ότι αποσύρεται
και το ιταλικό ερευνητικό σκάφος για την πόντιση καλωδίου Κρή-
της - Κύπρου. Καµία αντίδραση ούτε τότε ούτε σήµερα, για να
µη διαταράξουµε τα δήθεν «ήρεµα νερά», όπως δεν κάναµε και
θαλάσσιο χωροταξικό σχεδιασµό για να µην ερεθίσουµε την
Τουρκία. Δηλαδή είχαµε «ήρεµα νερά» όχι γιατί η Τουρκία έπαψε
να προκαλεί, αλλά γιατί εµείς πάψαµε να αντιδρούµε στις προ-
κλήσεις της.

Όλα αυτά δεν οδήγησαν σε δικαίωση της Ελλάδας, οδήγησαν
σε αποµόνωση της Ελλάδας. Όταν διακηρύσσεις τη φιλία σου µε
το κατ’ εξοχήν κράτος - ταραξία της περιοχής σου, που στρέφε-
ται κυρίως εναντίον σου, µην περιµένεις να σε πάρει κανείς στα
σοβαρά. Και τώρα που η Τουρκία άρχισε να προµηθεύεται όπλα
και από τις Ηνωµένες Πολιτείες, ενώ προηγουµένως, θυµίζω, της
είχε επιβληθεί εµπάργκο και από τη Γερµανία και από τη Γαλλία,
πώς να αντιδράσει η Ελλάδα; Πώς να πούµε στους συµµάχους
µας «µην πουλάτε όπλα στην Τουρκία», όταν εµείς οι ίδιοι έχουµε
διακηρύξει ότι η Τουρκία είναι φίλη µας; Γι’ αυτό το ξέπλυµα της
Τουρκίας το είχα πει χίλιες φορές. Κάποιοι ενοχλήθηκαν. Τώρα,
όµως, το εισπράττουµε αυτό το ξέπλυµα της Τουρκίας.

Ας πάµε και στο Ουκρανικό. Σωστά κάναµε και καταγγείλαµε
τη ρωσική εισβολή, αλλά, πρώτον, έπρεπε να υπενθυµίζουµε µε
κάθε τρόπο ότι η Ρωσία κάνει σήµερα στην Ουκρανία αυτό ακρι-

βώς που είχε κάνει η Τουρκία στην Κύπρο.
Δεύτερον, έπρεπε να καταλάβουµε ότι η Δύση πυροβολούσε

τα πόδια της όταν µε την επιµονή να µπει η Ουκρανία στο ΝΑΤΟ
έστελνε τη Ρωσία στην αγκαλιά της Κίνας και την Ινδία στην αγκα-
λιά και της Κίνας και της Ρωσίας, δηλαδή συσπείρωνε τους αντι-
πάλους της Δύσης εναντίον της Δύσης.

Τρίτον, έπρεπε να είχαµε στο νου µας ότι µετά τον πόλεµο θα
ερχόταν η ειρήνη και έπρεπε να ήµασταν έτοιµοι ως χώρα για το
µετά, για την ειρήνη. Εµείς βγήκαµε πιο Ουκρανοί από τους Ου-
κρανούς. Και την ίδια στιγµή παραβλέπαµε την Κύπρο που είχε
υποστεί τα ίδια. Ήµασταν βασιλικότεροι του βασιλέως για την
Ουκρανία και υπογράφαµε συµφωνίες περί φιλίας µε την Τουρ-
κία, που έκανε στην Κύπρο τα ίδια που έκανε η Ρωσία στην Ου-
κρανία. Και έτσι τώρα που οι Ηνωµένες Πολιτείες υπό τη νέα
κυβέρνηση αλλάζουν γραµµή βρεθήκαµε αποµονωµένοι από πα-
ντού, αποµονωµένοι από τη Ρωσία ασφαλώς, αποµονωµένοι από
τις ίδιες τις Ηνωµένες Πολιτείες και τη νέα γραµµή τους, αλλά
αποµονωµένοι και από τους Ευρωπαίους που προσπαθούν να
βρουν πώς θα στηρίξουν την Ουκρανία χωρίς τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες, καλώντας µάλιστα την Τουρκία στο Λονδίνο χωρίς να κα-
λέσουν την Ελλάδα. Αυτό πια κι αν είναι αποµόνωση. Αυτή η
πολιτική υπήρξε λανθασµένη από την αρχή µέχρι το τέλος.

Πέρα, όµως από τα λάθη τα δικά µας εδώ, τι να πει κανείς και
για τους Ευρωπαίους, που καλούν την Τουρκία να συµµετάσχει
στην ευρωπαϊκή άµυνα; Ποια; Την Τουρκία, η οποία κατέχει
εδάφη ενός κράτους - µέλους της Ευρώπης, της Κύπρου, που
απειλεί ανοιχτά µε πόλεµο ένα άλλο µέλος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, την Ελλάδα, υποστηρίζει τους φανατικούς ισλαµιστές στη
Συρία, δεν εφάρµοσε ποτέ τις κυρώσεις του ΝΑΤΟ έναντι της Ρω-
σίας, ενώ την βλέπουν ως απειλή και το Ισραήλ και όλα τα άλλα
µετριοπαθή µουσουλµανικά κράτη της Μέσης Ανατολής. Σας το
λέω ως ένας κατ’ εξοχήν ευρωπαϊστής: Πόση τύφλωση υπάρχει
πια στην Ευρώπη!

Η Κυβέρνηση χειρίστηκε µε τον χειρότερο τρόπο και την τρα-
γωδία των Τεµπών. Εδώ θα µπορούσα να πω πολλά. Επί είκοσι
χρόνια η Ελλάδα έπαιρνε κοινοτικά κονδύλια για να εκσυγχρονί-
σει τους σιδηροδρόµους της και τελικά µε την περίφηµη σύµ-
βαση 717 της δικής µας κυβέρνησης τότε, εποχή που ήµασταν,
θυµίζω, στριµωγµένοι από τα µνηµόνια και δεν υπήρχε δραχµή,
άνοιξε ο δρόµος για να γίνει αυτό πραγµατικότητα.

Αυτή η σύµβαση κυριολεκτικά σµπαραλιάστηκε από την επό-
µενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και µέχρι σήµερα δεν έχει αποκατα-
σταθεί, µε αποτέλεσµα να εγκαινιαστούν τρένα µε διπλάσιες
ταχύτητες απ’ ό,τι στο παρελθόν, αλλά χωρίς να λειτουργούν
πλήρως σύγχρονα συστήµατα ασφαλείας, όπως η τηλεδιοίκηση
και η αυτόµατη πέδηση. Και όταν τρένα κινούνται µε διπλάσιες
ταχύτητες χωρίς πρόσθετα µέτρα ασφαλείας, ατυχήµατα που
ήταν αδιανόητα πριν, τώρα γίνονται πολύ πιο πιθανά.

Σήµερα, όµως, δεν έχουµε µόνον αυτό. Ο κόσµος βγαίνει
στους δρόµους γιατί δύο χρόνια µετά το φοβερό δυστύχηµα,
ακόµα δεν είχαµε επίσηµο πόρισµα. Και όταν πριν λίγες µέρες
βγήκε το πόρισµα, αποκαλύφθηκε ότι υπήρξε φοβερή πυρκαγιά
και έκρηξη που δεν οφειλόταν στη σύγκρουση των δύο τρένων,
αλλά σε άγνωστο φορτίο καυσίµων, σίγουρα όχι από τα έλαια
των µηχανών. Η Κυβέρνηση προσπάθησε από την αρχή να απο-
σιωπήσει την ύπαρξη αυτού του παράνοµου φορτίου, η ανά-
φλεξη του οποίου αύξησε και τον αριθµό των θυµάτων.

Η ίδια η Κυβέρνηση έλεγε ότι οι συγγενείς των θυµάτων προ-
εξοφλούσαν ένα πόρισµα που δεν υπήρχε ακόµα, ενώ ήταν η ίδια
η Κυβέρνηση που προεξοφλούσε το πόρισµα, που όταν, όµως,
βγήκε αποκαλύφθηκε ότι οι συγγενείς είχαν δίκιο. Όπως επιβε-
βαιώθηκε ότι, πράγµατι, έγιναν αλλεπάλληλα και απανωτά λάθη
στην πραγµατογνωµοσύνη µετά το δυστύχηµα, µε αποτέλεσµα
να χαθούν πολύτιµα στοιχεία που δυσκολεύουν την έρευνα, πρά-
γµα που επίσης επισήµαναν οι γονείς των θυµάτων και απέρριπτε
η Κυβέρνηση. Και αποδείχθηκε ότι -και σε αυτό- οι γονείς είχαν
δίκιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκατοµµύρια Ελλήνων βγήκαν
στους δρόµους, πλήγµα µεγάλο και για την Κυβέρνηση και για
τη Δικαιοσύνη. Εκατοµµύρια βγαίνουν στους δρόµους σε συµπα-
ράσταση προς τις οικογένειες των θυµάτων γιατί συνειδητοποι-
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ούν ότι, δυστυχώς, όλοι -και κυρίως τα παιδιά µας- θα µπορού-
σαµε να είµαστε στη θέση τους. Και η Κυβέρνηση, αντί να αγκα-
λιάσει τις οικογένειες αυτών των θυµάτων, αντιδικούσε µαζί τους!
Προειδοποίησα να µην το κάνει. Ζήτησα δηµόσια να τους αγκα-
λιάσει, ακόµα κι αν έλεγαν µία κουβέντα παραπάνω. Να τους
αγκαλιάσει, να νιώσει τον πόνο τους. Δεν το έκανε! Και µετέτρεψε
µόνη της η Κυβέρνηση µια παλλαϊκή έκφραση αλληλεγγύης στα
θύµατα σε τεράστια αντικυβερνητική διαδήλωση. Και έτσι ενώ η
τραγωδία έπρεπε να µας ενώσει και όχι να µας διχάσει, ο κόσµος
κατάλαβε επιτέλους ότι από το πολύ «επιτελικό κράτος» έχει
χαθεί ο έλεγχος παντού!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναρωτηθείτε: Γιατί ήταν τόσο
συγκλονιστικά µεγάλες οι συγκεντρώσεις για τα Τέµπη, δύο χρό-
νια µετά την τραγωδία; Διότι, λέω εγώ, η Κυβέρνηση παραβίασε
τον ελληνικό αξιακό κώδικα της οικογένειας. Έδειξε ότι στέκεται
µακριά και όχι δίπλα στις οικογένειες των θυµάτων. Έκανε άµυνα
πολιτικού συµφέροντος, όχι στήριξη ανθρώπινης αγάπης, τη στι-
γµή που όλοι οι Έλληνες ένιωθαν ότι ήταν δικά τους τα παιδιά
που τόσο άδικα είχαν χαθεί.

Μιλάει τώρα, βέβαια, για «αποσταθεροποίηση» η Κυβέρνηση
και δεν αντιλαµβάνεται ότι η αποσταθεροποίηση έχει ξεκινήσει
από καιρό. Πήρε 40,5% στις εκλογές του 2023 και µέσα σε έναν
µόλις χρόνο, πριν ξεσπάσει η λαϊκή οργή για τα Τέµπη, πριν έρθει
το «τσουνάµι» του Τραµπ, είχε χάσει στις ευρωεκλογές πάνω από
τους µισούς ψηφοφόρους µας, ενώ την ίδια στιγµή έχαναν ψη-
φοφόρους και τα περισσότερα κόµµατα της Αντιπολίτευσης.

Η αποσταθεροποίηση προκαλείται όταν αποτυγχάνει η εξωτε-
ρική πολιτική, η ενεργειακή πολιτική, όταν δυσλειτουργεί το «επι-
τελικό κράτος», όταν τη µία καταγγέλλεις τη «δικτατορία της
πλειοψηφίας», όπως έκαναν οι woke, και ύστερα το γυρίζεις στο
ακριβώς αντίθετο και καταγγέλλεις τη «δικτατορία της µειοψη-
φίας». Και πάλι επειδή στο µεταξύ είχε εκλεγεί ο Τραµπ.

Η Κυβέρνηση είναι αυτή που επίσης ανατροφοδοτεί η ίδια την
αποσταθεροποίηση, όταν δείχνει αλαζονεία και ανακαλύπτει
«εχθρούς» παντού. Για τις τεράστιες συγκεντρώσεις άκουσα ότι
ανακάλυψε χθες τα bots! Πριν λίγους µήνες «εχθρός» ήταν ο
τέως Πρωθυπουργός και Αρχηγός της, δηλαδή εγώ! Σε ό,τι µε
αφορά, ούτε το φρόνηµά µου µπορεί κανείς να διαγράψει, ούτε
την αγάπη µου για την Πατρίδα, ούτε τους αγώνες µου για την
παράταξη, ούτε τις απόψεις µου και βεβαίως -θέλω να το πω-
ούτε και το δικαίωµα να προειδοποιώ και να έχω τις δικές µου θέ-
σεις.

Και πάντως, η λαϊκή σήµερα κατακραυγή εναντίον της Κυβέρ-
νησης δεν αντανακλά πάνω σε αυτή την παράταξη. Το ξαναλέω,
δεν αντανακλά πάνω σε αυτή την παράταξη. Στο κάτω κάτω εµείς
είµαστε η παράταξη που θεµελίωσε τους δηµοκρατικούς θε-
σµούς στην Ελλάδα, που υπερασπίστηκε ελληνικές αξίες, ταυτό-
τητα, οικογένεια, Ορθοδοξία, και πάνω απ’ όλα εµείς είµαστε η
παράταξη που κράτησε τη χώρα αυτή όρθια σε στιγµές δύσκο-
λες. Αυτοί είµαστε.

Και κάτι ακόµα, επειδή το ακούσαµε και αυτό χθες. Αυτή τη
στιγµή το πρόβληµα δεν είναι τα µπλοκάκια του κ. Σηµίτη που λεί-
πουν, αλλά οι εξήντα δύο Υπουργοί και Υφυπουργοί που µας πε-
ρισσεύουν. Έχουµε στην Ελλάδα περισσότερα µέλη του Υπουρ-
γικού Συµβουλίου απ’ ό,τι χώρες σαν την Αµερική, την Κίνα, τη
Γαλλία, τη Γερµανία. Και µην περιµένετε να υπάρξει επιτελικό
κράτος µε τόσο υδροκεφαλικό κυβερνητικό σχήµα. Ούτε αξιολό-
γηση µπορεί να γίνει -που πάλι χθες τη θυµηθήκατε- ούτε έλεγ-
χος µπορεί να υπάρξει, ούτε τραγωδίες µπορεί να αποτραπούν.

Και για να περάσω και στην άλλη πλευρά της Αίθουσας, µπορεί
η Κυβέρνηση να πέφτει δηµοσκοπικά, αλλά και τα περισσότερα
κόµµατα, τα άλλα κόµµατα, επίσης πέφτουν. Συζητάµε σήµερα
για τη δυσπιστία έναντι της Κυβέρνησης, αλλά καλό θα ήταν και
η Αντιπολίτευση να αντιληφθεί ότι υπάρχει δυσπιστία και γι’
αυτήν, βαθιά δυσπιστία, δυσπιστία δηλαδή για όλο το πολιτικό
σύστηµα συνολικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα απέχω από την αποψινή ψη-
φοφορία για την πρόταση δυσπιστίας, προειδοποιώντας µε αγω-
νία -µε αγωνία!- για το πολιτικό µας σύστηµα, το οποίο συνεχώς
απονοµιµοποιείται στη συνείδηση του ελληνικού λαού. Κοιτάξτε
τις δηµοσκοπήσεις -δεν έχεις ανάγκη να δεις τίποτε άλλο. Και

κοιτάξτε τι γίνεται εδώ µέσα: Δεν µπορεί να σαρώνονται τα πάντα
στον κόσµο γύρω µας και εµείς εδώ να τσακωνόµαστε για το
ποιος βλάπτει τη χώρα περισσότερο. Γιατί στο µεταξύ κανείς δεν
ασχολείται µε τις νέες απειλές, αλλά και µε τις νέες ευκαιρίες.
Κανείς δεν ασχολείται µε τη Θράκη όπου, όπως καταγγέλλουν
δήµαρχοι της περιοχής, χιλιάδες εγκαταλελειµµένα σπίτια Ελλή-
νων αγοράζονται πάµφθηνα από Βούλγαρους πολίτες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, συχνά µε χρηµατοδότηση, όµως, τουρκικών
κεφαλαίων, και µάλιστα καθ’ όλο το µήκος του Έβρου.

Όπως κανείς δεν µιλάει για τον δηµογραφικό µαρασµό, την
ώρα που επιδοτούνται πολύ πιο γενναιόδωρα τα ηλεκτρικά αυ-
τοκίνητα απ’ ό,τι τα νεογέννητα παιδιά!

Κανείς δεν αντιδρά όταν ο Μιτσκόσκι και ο Ράµα κάνουν συ-
στηµατική διεθνή καµπάνια, ο ένας για την «αδικηµένη» ψευτο-
Μακεδονία του και ο άλλος για τη «Μεγάλη Αλβανία» του.

Όπως κανείς δεν µιλάει και για τη µεγάλη ευκαιρία συνεχούς
ενίσχυσης του άξονα της Ελλάδας µε το Ισραήλ, για την αντιµε-
τώπιση της τουρκικής επιθετικότητας. Ιδιαίτερα σήµερα, τη στι-
γµή που οι Κούρδοι στην Ανατολική Συρία αποτελούν πρόκληση
και στόχο για την Τουρκία, ενώ το Ισραήλ νιώθει ως δική του
υπαρξιακή ανάγκη την υπεράσπιση των Κούρδων.

Κανείς δεν µιλάει και για τα κοιτάσµατα υδρογονανθράκων που
βρίσκονται στην ελληνικής δικαιοδοσίας ΑΟΖ της Ανατολικής Με-
σογείου, που η Τουρκία θέλει να υφαρπάξει, κοιτάσµατα που θα
µπορούσαν να περιορίσουν τη µελλοντική εξάρτηση της Ευρώ-
πης από το ρωσικό αέριο.

Να θυµίσω ότι το 2014 η Κυβέρνησή µας υπέγραψε µε ξένες
µεγάλες εταιρείες συµβόλαια έρευνας και εξόρυξης σε θαλάσσια
και χερσαία οικόπεδα σε Άρτα, Πρέβεζα, Αιτωλοακαρνανία, βο-
ρειοδυτική Πελοπόννησο, Γιάννενα και Κατάκολο. Αν δεν είχε µε-
σολαβήσει αυτή η ανόητη αντιπαλότητα στην εκµετάλλευση
υδρογονανθράκων όλα τα επόµενα χρόνια, σήµερα θα είχαµε
έτοιµες τέσσερις - πέντε µεγάλες εξέδρες άντλησης φυσικού αε-
ρίου!

Όλα αυτά, λοιπόν, τα υπαρκτά προβλήµατα και τις πραγµατι-
κές ευκαιρίες το πολιτικό µας σύστηµα δεν τα αναδεικνύει. Γι’
αυτό και η δυσπιστία, που έλεγα πριν, αγκαλιάζει όλο το πολιτικό
σύστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, -τελειώνω- έλεγε η χώρα ολό-
κληρη πριν από λίγες µέρες «Δεν έχω οξυγόνο». Αν τσακωνόµα-
στε εδώ µεταξύ µας για το ποιος είναι χειρότερος, επιβεβαιώνου-
µε ότι η χώρα πράγµατι δεν έχει οξυγόνο και δεν θα έχει έτσι
ούτε προοπτική ούτε ελπίδα.

Ας βγούµε επιτέλους από αυτήν τη µιζέρια. Ας τολµήσουµε µια
επανεκκίνηση. Η Ελλάδα έχει προνοµιακή θέση στην Ανατολική
Μεσόγειο, έχει δυνατότητες για συµµαχίες που δεν έχει ενεργο-
ποιήσει ακόµα, έχει πλούτο που δεν έχει αξιοποιήσει ακόµη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρίσκοµαι σε αυτήν την Αίθουσα
από το 1977 και αν έχω κάποιο καθήκον, πέρα από το να προ-
ειδοποιώ, είναι να σας καλώ όλους να δούµε το µέλλον της χώ-
ρας µας µέσα από τέτοια µάτια ελπίδας.

Δεν περισσεύει κανείς µας, αλλά η αλαζονεία τέλος, οι αδιέξο-
δες πολιτικές τέλος, τα µισόλογα τέλος, η δαιµονοποίηση διαφο-
ρετικών απόψεων τέλος για όλους, αυτή η ευκολία µε την οποία
συζητάµε πρόθυµα µε τον εχθρό την ώρα που απαξιώνει ο ένας
στον άλλον τέλος.

Σήµερα δεν έχω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να προσθέσω
κάτι άλλο. Ελπίζω πως όλοι καταλαβαίνετε πού βρισκόµαστε. Και
ο καθένας ας αναλάβει τις ευθύνες του.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα
µία µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Λευκάδας.

Καλώς ήρθατε στη Βουλή. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των

9308 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σπαρτιατών, ο κ. Βασίλειος Στίγκας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρία

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε εδώ και τρεις
ηµέρες την πρόταση µοµφής κατά της Κυβέρνησης.

Η πρόταση µοµφής ή δυσπιστίας είναι µία δηµοκρατική διαδι-
κασία που δυστυχώς στις µέρες µας έχει γίνει ένα κείµενο και
ένα εργαλείο εκµετάλλευσης, ένα επικοινωνιακό τρικ. Προφανώς
οι Αρχηγοί και τα κόµµατα που κάνουν την πρόταση δυσπιστίας
δεν θα έχουν ακούσει τη ρήση του Γερµανού καγκελάριου Όττο
φον Μπίσµαρκ που είπε: «Η πολιτική είναι η τέχνη του εφικτού»,
δηλαδή τη δεδοµένη στιγµή µε κάποια εργαλεία που έχουµε να
παράγουµε έργο. Και αυτήν τη στιγµή βλέπουµε ότι και µε την
πρόταση δυσπιστίας, αλλά και γενικότερα µε τη συµπεριφορά
της Αντιπολίτευσης, δεν υπάρχει έργο και δεν παράγεται έργο.

Ζητάει η Αντιπολίτευση να πέσει η Κυβέρνηση. Εγώ ήθελα να
ρωτήσω το εξής. Από το 1974 µέχρι σήµερα πότε έπεσε έστω µία
φορά µία κυβέρνηση από πρόταση δυσπιστίας; Η απάντηση είναι
γνωστή. Ποτέ.

Όλο αυτό γίνεται για κοµµατικά οφέλη. Κανένας δεν µπορεί να
το αρνηθεί και όλοι το καταλαβαίνουν, ότι κάποιοι, θέλοντας να
ανέβουν πολιτικά και να ανεβάσουν το επίπεδό τους ή ακόµα και
το ύψος τους, το πολιτικό και το ηθικό, προσπαθούν µε κάποιες
τέτοιες ενέργειες και καλά να διχάσουν τον ελληνικό λαό, λέγο-
ντας να ρίξουν την Κυβέρνηση. Αυτό είναι το µόνο µέληµά τους.
Αυτοί που δηµιούργησαν το χάος στη χώρα µας θέλουν να ρί-
ξουν, λένε, µια κυβέρνηση.

Όλοι αυτοί που σήµερα κουνάνε το δάχτυλο γενικώς και εκµε-
ταλλεύονται κάποιες καταστάσεις είναι συνυπεύθυνοι στο
έγκληµα -θα το επαναλάβω για πολλοστή φορά- από το 1974 και
µέχρι σήµερα. Αυτοί δηµιούργησαν και τα Τέµπη, αλλά και όλα
τα άλλα µεγάλα εγκλήµατα σε αυτήν τη χώρα που θα τα πούµε
λίγο παρακάτω.

Ας κάνουµε, λοιπόν, µια πρόταση µοµφής και κατά της Αντιπο-
λίτευσης. Διότι εάν άλλαζαν οι ρόλοι και βλέπαµε τώρα κάποιο
από τα κόµµατα αυτά της Αντιπολίτευσης να είναι κυβέρνηση και
η Νέα Δηµοκρατία να είναι στην Αντιπολίτευση, πάλι το ίδιο σκη-
νικό θα βλέπαµε, πάλι θα ήµασταν θεατές στο ίδιο έργο. Τα ίδια
θα έλεγε και η Νέα Δηµοκρατία εναντίον του ΠΑΣΟΚ ή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Ο Θεός βέβαια να µας φυλάξει να µην έχουµε και στο µέλ-
λον τέτοιες κυβερνήσεις.

Δηλαδή τι έχουµε εδώ; Μέµφεται, λέει, ο ΣΥΡΙΖΑ της τραγω-
δίας στο Μάτι τη Νέα Δηµοκρατία της τραγωδία στα Τέµπη. Μέµ-
φεται το ΠΑΣΟΚ των Ιµίων τη Νέα Δηµοκρατία της τραγωδία στην
Ηλεία. Δεν µπορούµε να τα ξεχάσουµε αυτά. Μέµφεται το ΠΑ-
ΣΟΚ τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ των σκανδάλων, το ΠΑΣΟΚ
της Siemens, το ΠΑΣΟΚ της µεγάλης καταστροφής της Ελλάδος,
το ΠΑΣΟΚ που χρωστά 450 εκατοµµύρια, µέµφεται τη Νέα Δη-
µοκρατία που χρωστάει 500.

Προσέξτε να δείτε ποιο είναι το παράλογο εδώ και πώς δου-
λεύουν κανονικά ψιλό γαζί τον ελληνικό λαό. Μέµφονται τα κόµ-
µατα των µνηµονίων τη Νέα Δηµοκρατία των µνηµονίων. Αυτή
είναι η συνέχεια δυστυχώς.

Βλέπουµε εδώ την κ. Κωνσταντοπούλου της περήφανης πλην
αποτυχηµένης διαπραγµάτευσης να είναι ο κριτής όλων. Και
έχουν µπει στο ίδιο κάρο το ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ, τα «αποκόµµατα»
της Νέας Αριστεράς και θέλουν, λέει, να ρίξουν την Κυβέρνηση.

Τώρα βέβαια, για να δούµε τα πράγµατα λίγο διαφορετικά,
είναι κακή η Νέα Δηµοκρατία. Προσέξτε, πριν από έναν χρόνο,
στις 15 Φεβρουαρίου και νωρίτερα, όταν ήρθε το νοµοσχέδιο για
τον νόµο των οµοφυλοφίλων, τότε ήταν καλή η Νέα Δηµοκρατία.
Αυτά τα κόµµατα που σήµερα βρίζουν τη Νέα Δηµοκρατία έγιναν
τότε συνέταιροι µε τη Νέα Δηµοκρατία. Καταλάβατε; Εκείνο το
χρονικό διάστηµα δεν ακουγόταν τίποτα για συγκαλύψεις, για
αίµα στα χέρια κάποιων πολιτικών της Νέας Δηµοκρατίας, για τε-
ράστιες ευθύνες. Τότε υπήρχε σιγή ασυρµάτου. Δεν ακουγόταν
τίποτε απολύτως.

Και, βέβαια, να θυµίσω εκείνο το βράδυ, εκείνη την αποφράδα
ηµέρα που ψηφίστηκε αυτός ο νόµος που καταδίκασε την ελλη-
νική οικογένεια, καταδίκασε τη χώρα µας, την πρώτη χριστιανική
χώρα στον κόσµο που ψήφισε αυτόν τον κατάπτυστο νόµο,
εκείνο το βράδυ εν χορδαίς και οργάνοις χοροπήδαγαν εδώ µέσα

όλοι. Το µόνο που δεν είδαµε ήταν να αγκαλιάζουν τους Βουλευ-
τές της Νέας Δηµοκρατίας που ψήφισαν αυτό το νοµοσχέδιο.
Τότε ήταν όλα καλά. Βρήκαµε συνέταιρο για να είµαστε όλοι µαζί
σε ένα έγκληµα.

Μετά όµως, αφού πέρασε και η επέτειος του ενός χρόνου από
αυτό το τραγικό δυστύχηµα, τότε ξαναθυµήθηκαν άλλα. Έρχεται
τώρα ο κ. Φάµελλος που ήταν µέσα στην κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
τότε, της τραγωδίας στο Μάτι, και από τις τύψεις του, υποτίθεται,
τώρα γίνεται κατήγορος. Ποιος πλήρωσε γι’ αυτό το έγκληµα;
Μήπως η Δούρου; Κανένας δεν πλήρωσε και κανένας δεν θα πλη-
ρώσει. Έτσι έχει καταντήσει η χώρα µας.

Να θυµίσω τότε στην Αριστερά που σηκώνει τη σηµαία ψηλά
ότι ο Τσίπρας είχε πάει και χασκογελούσε κάτω στους χαροκα-
µένους συγγενείς των θυµάτων που τότε ήταν περισσότεροι από
τα Τέµπη, από τους πενήντα επτά, ήταν εκατόν τέσσερις, µπρο-
στά στις κάµερες και τους έλεγε: «Τι να σας δώσω αποζηµιώσεις;
Αν σας δώσω 2.000, θα πάτε να τα φάτε».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Αυτά έλεγε ο Τσίπρας τότε και η Αριστερά στους χαροκαµέ-
νους συγγενείς των θυµάτων. Κατηγορούν τη Νέα Δηµοκρατία
ότι δεν µίλησε µε τους συγγενείς -και κακώς δεν έχει µιλήσει µε
τους συγγενείς και τους έχει αποµακρύνει-, αλλά ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ
ούτε και ΠΑΣΟΚ µιλούσαν ποτέ µε συγγενείς. Η Νέα Δηµοκρατία,
βεβαίως, για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους εργαλειοποί-
ησε τότε την τραγωδία στο Μάτι και το πληρώνει και τώρα. Αλλά
αυτό βέβαια το πληρώνει ο ελληνικός λαός. Να τα πράγµατα µε
το όνοµά τους.

Άρα αυτά που λέτε εσείς σήµερα για τη Νέα Δηµοκρατία και
για τα Τέµπη τα έλεγε η Νέα Δηµοκρατία τότε για το Μάτι. Κάπως
έτσι είναι, για να κοροϊδέψουµε τον ελληνικό λαό και να ρίξουµε
και λίγο στάχτη στα µάτια.

Και µιας που είστε εδώ, κυρία Ακρίτα, ξεπλένετε κι εσείς τον
Σπίρτζη που είναι βασικός υπαίτιος γι’ αυτήν την τραγωδία και
νοµίζω πρέπει να κάτσει στο σκαµνί και αυτός, αλλά και όλοι βέ-
βαια από το 2014 γι’ αυτή την τραγωδία. Για τη συγκεκριµένη
τραγωδία.

ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί προ-
σωπικού µετά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ο εν λόγω
κύριος αντί να ασχοληθεί µε τη σύµβαση 717 και να τη βάλει σε
εφαρµογή άµεσα τότε που ήταν και Υπουργός είχε τη φωτογρα-
φία του Βελουχιώτη στο γραφείο του. Αυτό τον ενδιέφερε και
φώναζε και τα κανάλια µάλιστα για να τον καµαρώσουν και να
βγάλουν φωτογραφία µε τον, πώς να το πούµε, τέλος πάντων δεν
θέλω να το χαρακτηρίσω.

Το ΠΑΣΟΚ σηκώνει το δάχτυλο, λοιπόν, του ναυαγίου του «Εξ-
πρές Σάµινα», ογδόντα ένας πνιγµένοι τότε. Ποιος πλήρωσε γι’
αυτό το έγκληµα; Κανένας. Ήταν ένα έγκληµα του εκσυγχρονι-
στή Σηµίτη. Στη συνέχεια υπήρχαν τα σκάνδαλα του χρηµατιστη-
ρίου. Διέλυσαν την Ελλάδα, έφαγαν περιουσίες σε µία νύχτα
µέσα. Κανένας και γι’ αυτό δεν πλήρωσε. Και βεβαίως, κυρίες και
κύριοι, έρχεται ο κόλαφος από την Ευρωπαϊκή Ένωση, το πόρι-
σµα της Εισαγγελίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης που λέει ότι θα
ζούσαν αυτοί οι δυστυχισµένοι πενήντα επτά συνάνθρωποί µας
αν είχε ολοκληρωθεί αυτή η σύµβαση η 717.

Μέµφεστε, λοιπόν, την Κυβέρνηση για συγκάλυψη, ενώ εσείς
όλοι σας υποκριτικά είστε οι επαγγελµατίες της συγκάλυψης.
Εγώ ήθελα να ρωτήσω, βεβαίως και γίνονται διαδηλώσεις και κά-
ποιες διαδηλώσεις είναι υποκινούµενες για κάποιους λόγους και
οι λόγοι είναι να πάρουµε πολιτικά οφέλη. Πότε έγιναν διαδηλώ-
σεις για τους νεκρούς στο Μάτι; Πότε ξεσηκώθηκε η Αριστερά ή
το ΠΑΣΟΚ ή η Νέα Δηµοκρατία; Κανένας δεν ξεσηκώθηκε και
πότε. Πότε έγιναν διαδηλώσεις για τη Marfin; Τρεις νεκροί ήταν
εκεί εκ των οποίων η µία ήταν έγκυος γυναίκα.

Όπως είπαµε και στο «Εξπρές Σάµινα» ήταν ογδόντα ένας οι
νεκροί, στην Ηλεία ογδόντα τέσσερις, στη Μάνδρα είκοσι τέσσε-
ρις. Πότε έγιναν διαδηλώσεις γι’ αυτούς τους ανθρώπους; Ξεχά-
στηκαν όπως θα ξεχαστεί και αυτό εδώ. Θα ξεχαστεί αυτό εδώ
γιατί γνωρίζουµε πολύ καλά ότι µέχρι και σήµερα δεν έχει γίνει
τίποτα για το σιδηροδροµικό δίκτυο. Δύο χρόνια µετά την τρα-
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γωδία, 2025, δεν έχει γίνει τίποτα. Και είπε πρόσφατα ο Πρωθυ-
πουργός ότι σε άλλα δύο χρόνια µετά, το 2027, κάτι µπορεί να
γίνει. Πιθανόν θα έχουµε τότε σιδηροδρόµους.

Σας πληροφορώ, κυρίες και κύριοι, όλοι αυτοί που έφυγαν από
τη ζωή µέσα από αυτές τις τραγωδίες, που είναι αµέλειες κυβερ-
νώντων επί σειρά ετών από το 1974 µέχρι σήµερα ούτε αυτοί
είχαν οξυγόνο. Έφυγαν έτσι, χωρίς να υπάρχει λόγος. Πραγµα-
τικά χωρίς να υπάρχει λόγος.

Οι Έλληνες θέλουν αξιοπρέπεια και η Αντιπολίτευση να µαζευ-
τεί διότι προσπαθούν να πάρουν πρόσκαιρα πολιτικά οφέλη και
καπηλεύονται τους νεκρούς. Έτσι ακριβώς. Καπηλεύονται τους
νεκρούς όσο σκληρό και αν ακούγεται.

Η χώρα, όµως, έχει κι άλλα προβλήµατα. Είναι αντιµέτωπη µε
την ακρίβεια και η ακρίβεια θερίζει. Ο ελληνικός λαός έχει γονα-
τίσει. Δεν µπορεί να τα φέρει βόλτα κανένας. Έχουµε τεράστια
προβλήµατα. Η Τουρκία είναι ενάµιση βήµα πριν την Ευρωπαϊκή
Ένωση ως εγγυητής ασφάλειας της Ευρώπης και έτσι όπως πάνε
τα πράγµατα και έχοντας τεράστιο πρόβληµα µε το δηµογρα-
φικό, είναι πιθανό να αντιµετωπίσουµε τεράστια προβλήµατα. Γι’
αυτό, λοιπόν, θα έπρεπε όπως είπα και πριν η Αντιπολίτευση να
µαζευτεί, να σεβαστεί πρώτα απ’ όλα τους νεκρούς αυτούς αν-
θρώπους και να µην εργαλειοποιεί όλη αυτήν την τραγωδία. Είναι
ντροπή. Εµείς βέβαια οι Σπαρτιάτες θα προτείναµε η 28η Φε-
βρουαρίου να κηρυχθεί µέρα θυµάτων, καταστροφής και δυστυ-
χηµάτων. Βεβαίως, θεωρώ ότι κανένας δεν το θέλει αυτό, διότι
θα θυµίζει τις εγκληµατικές παραλείψεις όλων των κυβερνήσεων
και ειδικά της Νέας Δηµοκρατίας.

Όπως γνωρίζετε και έχουµε ξαναπεί ο κόσµος έξω διαδηλώνει
και βέβαια γι’ αυτήν τη συµφορά που βρήκε τον τόπο µας, αλλά
διαδηλώνει γενικότερα και για τη δικαιοσύνη γιατί υπάρχουν
πάρα πολλές καθυστερήσεις και βεβαίως, κάποια στιγµή πρέπει
να σπάσει το απόστηµα και να βγει η αλήθεια στο φως όχι µόνο
γι’ αυτό το έγκληµα, για όλα τα εγκλήµατα και κυρίως αυτό που
θέλει ο ελληνικός λαός είναι να µην υπάρξουν άλλες παρόµοιες
τραγωδίες.

Το ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Αριστερά, η Πλεύση Ελευθερίας
είναι στην ουσία τέσσερα κόµµατα, αλλά ένα κόµµα που µετακινεί
ψηφοφόρους. Πότε φεύγουν από εδώ και ποτέ πάνω από εκεί. Η
Αντιπολίτευση θα έλεγα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
εγκεφαλικά νεκρή και η ηγεσία της χώρας είναι παντελώς ανίκανη
να κάνει οτιδήποτε καλό για την χώρα.

Επειδή σίγουρα θα βγουν εδώ οι πραιτοριανοί του ΠΑΣΟΚ να
πουν ότι στηρίζω τη Νέα Δηµοκρατία, να πω ότι δεν συµβαίνει
κάτι τέτοιο. Ό,τι λέω και ό,τι νιώθω, το νιώθω πραγµατικά για τη
χώρα µας. Θέλω το καλό της χώρας µας, να προκόψει και να ευη-
µερεί ο ελληνικός λαός. Όλοι γνωρίζετε εδώ µέσα ότι εµείς
έχουµε πληγεί από τη Νέα Δηµοκρατία και από τον κ. Μητσοτάκη.
Εποµένως δεν έχουµε καµία διάθεση να στηρίξουµε τη Νέα Δη-
µοκρατία. Όµως ως πολιτικοί οφείλουµε να λέµε την αλήθεια.

Εµείς µεµφόµαστε γενικότερα όλες αυτές τις τακτικές, γιατί
συνήθως εδώ οι πολιτικοί προσπαθούν και να ρίξουν στάχτη στα
µάτια του ελληνικού λαού, αλλά και να τον ταΐσουν µε σανό θα
έλεγα για να του κλείσουν τα µάτια. Τώρα είναι της µόδας. τα
Τέµπη. Δυστυχώς λυπάµαι που λέω αυτήν την έκφραση, αλλά
έτσι ακριβώς είναι. Οι ίδιοι είναι εδώ της Αντιπολίτευσης που βοη-
θούν εκατοντάδες ΜΚΟ να φέρνουν λαθροµετανάστες στη χώρα
µας -κατά τα άλλα θέλουν την προκοπή του ελληνικού λαού-,
γνωρίζοντας πολύ καλά ότι έχουµε σοβαρότατο δηµογραφικό
πρόβληµα. Να πω στην κ. Ζαχαράκη ότι µε ψίχουλα δεν µπο-
ρούµε να λύσουµε το δηµογραφικό µας πρόβληµα. Άρα θα πρέ-
πει να κάνουµε κάτι πολύ σηµαντικό γι’ αυτούς τους ανθρώπους,
για τους νέους ανθρώπους κυρίως, για να τους κρατήσουµε εδώ,
αλλά και για να γεννάνε οι Έλληνες περισσότερα παιδιά.

Γενικότερα πάντοτε λέγαµε ότι και έξω πάµε καλά, µέσα δεν
πάµε καλά. Τώρα δεν πάµε καλά ούτε µέσα ούτε έξω. Μεµφόµα-
στε βέβαια και την επίθεση φιλίας που κάνει µόνο η Ελλάδα προς
την Τουρκία και αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα που θα το αντι-
µετωπίσουµε πάρα πολύ σύντοµα. Είµαστε µια χώρα 10 εκατοµ-
µυρίων -και αν είµαστε τόσο- και απέναντι έχουµε µια χώρα των
100 εκατοµµυρίων και εξακολουθούµε να κάνουµε επίθεση φι-
λίας στην Τουρκία. Μεµφόµαστε επίσης όλα αυτά που όλοι εδώ

υποκριτικά κάνουν ότι δεν καταλαβαίνουν. Θεωρώ, όµως, ότι η
απουσία στρατηγικής έχει ένα µεγάλο πρόβληµα στην πατρίδα
µας, διότι ασχολούµαστε µε το δέντρο και χάνουµε το δάσος.

Ένα άλλο σοβαρό πρόβληµα που έχει η χώρα µας είναι οι ελ-
ληνοποιήσεις και όπως είπα και το µεταναστευτικό ως πρόβληµα
και κίνδυνος συνοχής για την εθνική µας ασφάλεια. Μεµφόµαστε
την υποστελέχωση στα νοσοκοµεία, τα νοσοκοµεία ντροπής, τις
εφηµερίες. Έχουµε σοβαρότατο πρόβληµα, πάρα πολύ µεγάλο
πρόβληµα. Αναγκάζοµαι πολλές φορές, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, να κάνω ρουσφέτια ας το πούµε έτσι, τα οποία έχουν να
κάνουν µε ασθενείς που δεν µπορούν να βρουν τα φάρµακά
τους, δεν µπορούν να µπουν σε ένα νοσοκοµείο, δεν έχουν ασφά-
λειες, δεν έχουν τίποτα. Και ποια Αντιπολίτευση; Υπάρχει Αντιπο-
λίτευση; Δυστυχώς δεν υπάρχει τίποτα στη χώρα µας.

Και αυτή η Αντιπολίτευση ασχολείται, όπως είπαµε, µε το έλασ-
σον και όχι µε το µείζον. Άρα έχουµε σοβαρότατο πρόβληµα.

Επειδή δεν θέλω να φάω άλλο χρόνο, θεωρώ ότι για εµάς δεν
υφίσταται καµία πρόταση µοµφής ή δυσπιστίας, διότι όπως είπα
και στην αρχή είναι κάτι το υποκριτικό, κάτι που δεν ταιριάζει και
µε την περίσταση. Όπως είπαµε η χώρα µας έχει τεράστια προ-
βλήµατα και θα πρέπει όλοι µαζί να τα λύσουµε ή όσοι θέλουν
τέλος πάντων να τα λύσουµε.

Κλείνοντας, λοιπόν, για την ψηφοφορία µετά την ολοκλήρωση
της διαδικασίας, επειδή είναι υποκριτικό όλο αυτό και δεν ταιριά-
ζει στην περίσταση, διότι όπως είπαµε υπάρχει εκµετάλλευση του
ανθρώπινου πόνου, εµείς οι Σπαρτιάτες θα απέχουµε από όλη
αυτήν τη διαδικασία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

EΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί προ-
σωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, δεν
είπε το όνοµά σας. Δεν ανέφερε κάτι για εσάς.

EΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Είπε το όνοµά µου. Είπε ότι ξεπλένω τον Σπίρ-
τζη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν είπε
για εσάς, κυρία Ακρίτα, προσωπικά. Ζήτησα από τα Πρακτικά και
µου είπαν ότι δεν είπε για εσάς. Ότι καλύπτετε τον κ. Σπίρτζη,
αυτό δεν είναι προσωπικό, κυρία Ακρίτα.

EΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: «Κυρία Ακρίτα, επειδή είστε εδώ, να σας πω
ότι», αυτό είπε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κοιτάξτε.
Κυρία Ακρίτα, δεν είναι προσωπικό. Επειδή είστε εδώ ως παρά-
ταξη. Δεν είπε κάτι προσωπικό.

EΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Κύριε Πρόεδρε, τι δεν καταλαβαίνετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον

λόγο για ένα λεπτό για να µου πείτε το προσωπικό.
EΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Είπε: «Κυρία Ακρίτα, επειδή είστε εδώ, να σας

πω ότι ξεπλένετε τον Σπίρτζη».
Θέλω να πω, λοιπόν, το εξής. Δεν λογοδοτώ σε κανέναν, ιδίως

σε κάποιον ο οποίος µόλις τώρα είπε ότι τα Τέµπη είναι µόδα. Λο-
γοδοτώ µόνο στους γονείς και στους συγγενείς των θυµάτων.
Εγώ σε Σπαρτιάτες και σε κόµµατα Κασιδιάρηδων συνοµιλήτρια
δεν ήµουν, δεν είµαι και δεν θα γίνω ποτέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, κ.
Ζωή Κωνσταντοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Βρισκόµαστε στην έναρξη της τρίτης ηµέρας συζήτη-
σης της πρότασης µοµφής κατά της Κυβέρνησης, συζήτησης
που δεν αφορά φυσικά µόνο την πρόταση µοµφής, που καταθέ-
σαµε τέσσερις Κοινοβουλευτικές Οµάδες της Αντιπολίτευσης,
αλλά αφορά κυρίως την κοινωνική πρόταση µοµφής, την οµό-
θυµη και βροντερή πρόταση µοµφής της κοινωνίας, κυρίες και
κύριοι, την πρόταση µοµφής που σας απηύθυνε ο ελληνικός
λαός.

Αφορά την πρόταση µοµφής, που επαναφέρουν καθηµερινά
νέοι και νέες, µεγαλύτεροι άνθρωποι, µαθητές που σήµερα δια-
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δηλώνουν και έχουν στο νου τους το µέλλον τους και έχουν στο
νου τους και στην καρδιά τους τη χώρα τους, τη χώρα µας, την
Ελλάδα, τη χώρα που µας ανήκει, τη χώρα που η παράταξή σας,
όπως σας αρέσει να αυτοαποκαλείστε, καταστρέφει, τη χώρα
που αξίζουµε και που µπορεί να γίνει µια όµορφη χώρα µε χα-
ρούµενους κατοίκους, όχι µε φοβισµένα και αγωνιώδη πρόσωπα,
όχι µε παιδιά που δεν τους δείχνετε αχτίδα για το µέλλον, αλλά
µία χώρα µε ανθρώπους αλληλέγγυους, όπως είναι οι πολίτες
της χώρας αυτής όλο αυτό το διάστηµα, µε ανθρώπους ενωµέ-
νους -όσο και εάν δεν σας αρέσει και θέλετε να διχάσετε την κοι-
νωνία- που µαζί έχουν συνειδητοποιήσει τη δύναµή τους, µαζί
συγκεντρώνονται και διεκδικούν, µαζί προστατεύουν ο ένας τον
άλλον, όταν τους επιτίθεστε µε δολοφονικά µέσα, µαζί περιφρου-
ρούν την αξιοπρέπεια και την αξιοπιστία µιας διαµαρτυρίας, µιας
διεκδίκησης που έχει χαρακτηριστικά ιστορικά. Έχει τέτοια χα-
ρακτηριστικά, που δεν είχε ποτέ προηγουµένως καµία συλλογική
διεκδίκηση.

Διότι, τώρα οι πολίτες διεκδικούν οι εξουσίες που πηγάζουν
από αυτούς, η κυβερνητική εκτελεστική εξουσία, η νοµοθετική
κοινοβουλευτική λειτουργία, αλλά και η δικαστική εξουσία, να
ασκούνται µε τρόπο ελεύθερο, ανεξάρτητο, δίκαιο, αδιάφθορο,
να ασκούνται αχειραγώγητα, να ασκούνται καθαρά, έξω από τις
µεθοδεύσεις της διαφθοράς, έξω από τους µηχανισµούς της
προπαγάνδας και της διαπλοκής, έξω και µακριά από τα συµφέ-
ροντα µικρόψυχων και µικρονοϊκών εξουσιών, µικρόψυχων και µι-
κρονοϊκών εξουσιαστών, που δεν τους απασχολεί η κοινωνία, δεν
νοιάζονται για την ανθρώπινη ζωή, αλλά το µόνο για το οποίο νοι-
άζονται είναι η καρέκλα, είναι το συµφέρον, είναι η εξουσία, είναι
τα λεφτά και για αυτά είναι διατεθειµένοι και έτοιµοι, πρόθυµοι
να κάνουν τα πάντα.

Εµείς, από την άλλη πλευρά είµαστε διατεθειµένοι και έτοιµοι,
αποφασισµένοι να κάνουµε τα πάντα για να µην περάσει η επι-
βολή της εξουσίας σας επάνω στην επαναστατηµένη, οργισµένη,
διαµαρτυρόµενη κοινωνία.

Θα κάνουµε τα πάντα για να µη λειτουργήσει ο φασισµός σας
που εκφράζεται µέσα σε αυτήν την Αίθουσα µε την πεισµατική
άρνηση του αντιλόγου, µε µεθόδους λογοκρισίας, προπηλακι-
σµού και µπούλινγκ σε εκείνους και εκείνες και εκείνοι που ενο-
χλούν, µε επιστράτευση των ακροδεξιών σας εξαπτέρυγων και
εκείνων που βρίσκονται στην Κυβέρνηση και στην Κοινοβουλευ-
τική σας Οµάδα, προεξάρχων ο τσεκουροφόρος χουντικός Βο-
ρίδης, αντιπροεξάρχων ο κ. Γεωργιάδης και ακολουθεί ο κ.
Πλεύρης.

Έχετε βεβαίως και πρόθυµα υποστυλώµατα, χάρη στη σιωπή
πολλών που παριστάνουν τους αντισυστηµικούς. Χάρη στη σιωπή
και στις επιθέσεις τους τότε στην Πλεύση Ελευθερίας, βρέθηκε
αυτό το µόρφωµα των Σπαρτιατών µέσα στη Βουλή. Και σήµερα
µε τρόπο βολικό ανεξαρτητοποιηθέντες Βουλευτές από το µόρ-
φωµα αυτό σας στηρίζουν. Και οι µη ανεξαρτητοποιηθέντες και
παραµένοντες σε αυτήν τη λεγόµενη Κοινοβουλευτική τους ή
Κοινοβουλευτική σας Οµάδα, εκφράζουν µε όλους τους τρόπους
την απαρέσκειά τους στην πρόταση µοµφής και την ευαρέσκειά
τους για την Κυβέρνησής σας.

Ήταν πράγµατι χαρακτηριστικές οι ελεγείες του Προέδρου
των Σπαρτιατών για τον κ. Τασούλα, αλλά και οι ελεγείες για την
Κυβέρνηση και οι ψόγοι για την Αντιπολίτευση. Είχα την τιµητική
µου και παρακολούθησα µε ενδιαφέρον τον γαβγίζοντα σε άλλες
περιπτώσεις Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Γεωργαντά που αρέσκε-
ται να µου επιτίθεται, να µε διακόπτει και να παρεµβαίνει. Είναι
πληροφορήθηκα και ο εισηγητής του ρουσφετιού σε ένα βίντεο
παλαιότερο. Μου είπαν ότι εισηγείται πώς να γίνονται τα ρουσφέ-
τια.

Ο κύριος αυτός, ο άγριος µε εµένα, λοιπόν, συµφώνησε µε τον
Πρόεδρο των Σπαρτιατών πόσο κακή είναι η Αντιπολίτευση και η
Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας που υπερβαίνουν τον χρόνο,
ενώ η µεγαλύτερη αρετή σ’ αυτήν την Αίθουσα, ποια είναι; Είναι
το να µη µιλάς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Εκατό Βουλευτές δεν µίλησαν.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Η µεγαλύτερη αρετή είναι προφανώς το να το βουλώ-
νεις.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Μιλάτε συνέχεια…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Διότι, το να κλείνουν τα στόµατα είναι µια από τις µεθό-
δους της µαφίας.

Βεβαίως, όλοι έχουµε καταλάβει, όσο κι αν προσπαθείτε, όσο
και αν περιτυλίγετε το άσχηµο πρόσωπό σας µε λούσα και επι-
κοινωνιακά κολάζ, µοντάζ και εξώφυλλα, είναι σαφές ότι είµαστε
απέναντί όχι απλώς σε µια βρώµικη, επίορκη και ένοχη Κυβέρ-
νηση, αλλά απέναντι σε µια εγκληµατική οργάνωση µε διαρκή
δράση, µε δράση που συνεχίζεται και σήµερα από θέσεις κυβερ-
νητικές και κοινοβουλευτικές, µε δράση η οποία κατατείνει στο
να καλύψει εγκλήµατα, των Τεµπών πρώτα από όλα αλλά και των
υποκλοπών και της Πύλου και άλλα και άλλα και άλλα, γιατί η συ-
γκάλυψη των εγκληµάτων σας είναι µεθοδολογία της δράσης
σας µε βάση το modus operandi των εγκληµατικών οργανώσεων.

Ο Πρωθυπουργός σε µια από τις πιο άστοχες οµιλίες που έχω
παρακολουθήσει, θέλησε να αντιπαρατεθεί κυρίως µε την
Πλεύση Ελευθερίας, κυρίως µε εµένα ως Αρχηγό της και να µας
απευθύνει διάφορες µοµφές, ευφάνταστου χαρακτήρα, µέχρι τον
Στάλιν ανέσυρε ως επιχείρηµα. Γιατί, άραγε; Δεν µπορώ να το
παρακολουθήσω. Εκείνος µάλλον θα ξέρει και θα µας πει κάποια
στιγµή από άλλη θέση, όχι του Πρωθυπουργού.

Με ενδιαφέρον τον παρακολούθησα δύο φορές να µας λέει ότι
είτε το θέλουµε είτε όχι είναι εκλεγµένος Πρόεδρος της Δηµο-
κρατίας ο κ. Τασούλας, ο Πρόεδρος της κρυµµένης, της χαµέ-
νης, της µπαζωµένης δικογραφίας. Είτε το θέλετε, λέει, είτε όχι,
µε το έτσι θέλω, µε το έτσι θέλω.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Με το Σύνταγµα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ξέρετε, το «έτσι θέλω» στον κόσµο δεν περνάει και
αυτοί οι «ετσιθελισµοί» δεν περνάνε, κύριοι, στους πολίτες. Εκτί-
θεστε και αποκαλύπτεστε. Πολλούς από εσάς σας ξέρει η κοινω-
νία και άλλους από εσάς όχι και τόσο καλά, έχει, όµως, µεγάλη
σηµασία να ξέρει η κοινωνία, και σ’ αυτό θα αναφερθώ σήµερα,
έχει σηµασία να ξέρει η κοινωνία ποιοι καλούνται και ποιοι θα ψη-
φίσουν την πρόταση µοµφής, ποιοι είναι αυτοί οι εκατόν πενήντα
έξι, εγώ θα πω, που προσδοκάτε να αποκρούσουν την πρόταση
µοµφής που κατέθεσαν τα τέσσερα κόµµατα της Αντιπολίτευσης.

Γιατί, κύριοι, σε καµία δηµοκρατία δεν επιτρέπεται αυτή η δια-
πλοκή εξουσιών, αυτή η σύγχυση ρόλων, αυτή η τόσο µεγάλη
διαφθορά που σας φέρνει σήµερα να διατυµπάνιζετε ότι θα κερ-
δίσετε τον πόλεµο το βράδυ και να επιχαίρετε ότι θα µαζέψετε
περισσότερες από εκατόν πενήντα µία ψήφους.

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας πω ότι οι ψηφοφορίες εδώ στη
Βουλή και η παρουσία µας εδώ στη Βουλή δεν είναι γενική και
αόριστη, όπως αρέσκονται κάποιοι αντισυστηµικοί δήθεν, να
λένε, ότι φταίει ο καπιταλισµός. Φταίει και ο καπιταλισµός, αλλά
δεν έχουν πρόσωπο τα εγκλήµατα; Είναι όλα ζήτηµα πολιτικό και
δεν κατονοµάζουµε κανέναν;

Εµείς έχουµε άλλη άποψη. Πιστεύουµε στην προσωπική ευ-
θύνη. Πιστεύουµε ότι προσωπικά είστε υπόλογοι γι’ αυτά που κά-
νετε και γι’ αυτά που δεν κάνετε και για την ψήφο σας απόψε,
όπως και για την ψήφο σας µε την οποία προστατεύσατε τον κ.
Καραµανλή, τον κ. Σπίρτζη, τον κ. Χρυσοχοΐδη και τον κ. Χατζη-
δάκη από την ποινική διερεύνηση, όπως και για την ψήφο σας µε
την οποία ξεπλύνατε µε πόρισµα επτακοσίων σελίδων ολόκληρη
την Κυβέρνηση από ποινικές και πολιτικές ευθύνες. Και θα έχει
µεγάλο ενδιαφέρον στην ιστορία της µυθοπλασίας να διαβάζει
κανείς αυτές τις επτακόσιες σελίδες, που ο Όµηρος αναλογιζό-
µενος σε τι άκρα προβήκατε για να προστατευτείτε, νοµίζω ότι
θα έγραφε ένα άλλο έπος.

Ο κ. Μητσοτάκης µας είπε, λοιπόν, ότι θα δούµε το βράδυ τι
θα πάθουµε γιατί θα ψηφιστεί η Κυβέρνηση και θα καταψηφιστεί
η πρόταση µοµφής. Και θέλω απλώς να θυµίσω και να πω στους
πολίτες ότι στην οµιλία µου την Τετάρτη παρέθεσα πενήντα επτά
λόγους για τους οποίους ο κ. Μητσοτάκης πρέπει να παραιτηθεί.
Και πιστέψτε µε υπάρχουν εκατόν πενήντα επτά λόγοι για τους
οποίους πρέπει να παραιτηθεί.

Κι επειδή σας αρέσουν οι αριθµοί, θα ήθελα µαζί µου να µε-
τρήστε πόσοι από εσάς έχετε σύγκρουση συµφερόντων, πόσοι
από εσάς θα είστε ανάµεσα σε εκείνους τους εκατόν πενήντα
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έναν και κάτι που θα καταψηφίσετε την πρόταση µοµφής και
ποιοι ψηφίστε. Να ξέρει ο κόσµος ποιοι είναι αυτοί που καταψη-
φίζουν την πρόταση µοµφής, για να γνωρίζει ότι δεν καταψηφί-
ζετε ως αντικειµενικοί κριτές µε διάκριση των εξουσιών, αλλά
καταψηφίζετε προστατεύοντας τους εαυτούς σας.

Πολλοί από εσάς είναι µέλη της Κυβέρνησης και Βουλευτές
ταυτόχρονα. Ψηφίζουν, δηλαδή, ως Βουλευτές και προστατεύο-
νται ως Υπουργοί. Πολλοί από εσάς έχουν και άλλες ιδιότητες
που συγκροτούν σύγκρουση συµφερόντων και θα έπρεπε να σας
έχουν οδηγήσει σε αποχή από την ψηφοφορία. Και ξεκινώ γρή-
γορα.

Πενήντα από εσάς, κύριοι, είστε µπόνους-Βουλευτές. Όλοι
εδώ έχουµε εκλεγεί µε τον ίδιο τρόπο, µε το ίδιο σύστηµα, εκτός
από τους πενήντα από εσάς, τους µπόνους-Βουλευτές, τις µπό-
νους-έδρες που ξέρετε καλά ότι αν διαλυθεί η Βουλή και ξαναγί-
νουν εκλογές δεν θα ξαναδείτε αυτές τις καρέκλες που τόσο
αγαπάτε.

Και σας το λέει ένας άνθρωπος που την καρέκλα και την πιο
υψηλή θέση εδώ, µέσα στη Βουλή, της Προέδρου της Βουλής,
δεν την αγάπησα ποτέ µου. Αγαπούσα πάντα την ειλικρίνεια και
την αλήθεια, τους πολίτες που µε εµπιστεύτηκαν, τη δικαιοσύνη
και το δίκαιο και βέβαια τη δηµοκρατία. Και υπηρέτησα αυτό που
οι πολίτες αποφάσισαν στις 5 Ιουλίου 2015, αυτό που πολλοί από
εσάς, και κάποιοι άλλοι, µε την τότε Κυβέρνηση, αντιστρέψατε
και καταπατήσατε.

Πενήντα, λοιπόν, είναι οι µπόνους-Βουλευτές από τους ψηφί-
ζοντες απόψε.

Φεύγει τώρα κι ένα µέλος της εξεταστικής επιτροπής για τα
Τέµπη.

ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Επιστρέφω.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ένα ποτήρι νερό πήγε να πά-

ρει.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Επιστρέψτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μην ανησυχείτε, κύριε Πρόεδρε. Νοµίζω ότι όλοι κατα-
λαβαίνουµε ότι έπεται συνέχεια.

Ας πούµε ότι είστε εκατόν πενήντα έξι, µιας και έχετε διαγρά-
ψει τον κ. Σαλµά και δήλωσε ότι θα απόσχει ο πρώην Πρωθυ-
πουργός ο κ. Σαµαράς. Πάµε να δούµε και πόσοι άλλοι προσ-
µετρώνται.

Πρώτος είναι ο κ. Μητσοτάκης, ο ελεγχόµενος Πρωθυπουρ-
γός, εκείνος που διέταξε το µπάζωµα και που από όλα τα στοιχεία
προκύπτει ότι διέταξε το µπάζωµα και ότι αν’ αυτού ήταν ο κ.
Τριαντόπουλος, αλλά και ο κ. Γεραπετρίτης, αλλά και ο κ. Αγο-
ραστός, αλλά και ο κ. Αγάπιος Χαρακόπουλος στην Αστυνοµία,
αλλά και ο κ. Παπαγεωργίου στην Πυροσβεστική, αλλά και ο κ.
Ντογιάκος στην Εισαγγελία, αλλά και όλοι όσοι συνέπραξαν στο
µπάζωµα και δεν µιλάνε πολύ. Κάποιοι τώρα λίγο δειλά µιλάνε.

Θα αναφερθώ, βέβαια, στον κ. Τριαντόπουλο ειδικά και σε αυ-
τό το φοβερό e-mail που αποκρυπτόταν σε λίγο.

Δεύτερος είναι ο κ. Βορίδης ο οποίος, εκτός από χουντικός,
έχει υπάρξει Υπουργός Μεταφορών. Έχει, δηλαδή, ευθύνη για
την κατάσταση των µεταφορών στη χώρα. Έχει υπάρξει και
Υπουργός Εσωτερικών. Έχει, δηλαδή, ευθύνη για τον διορισµό
του σταθµάρχη σε θέση ρουσφετιού, κατά παράβαση της νοµο-
θεσίας.

Τρίτος είναι ο κ. Χατζηδάκης, πρώτος τη τάξει Υπουργός.
Κόβει λάσπη όποτε µε βλέπει, όπως χτες. Παρακολουθούµενος
Υπουργός. Έχει διατελέσει Υπουργός Μεταφορών. Γνωρίζει για
το λαθρεµπόριο. Και, ξέρετε, είναι ενδιαφέρον, γιατί µε ρωτάγατε
χτες: «Ποιος είναι; Ποιο το στέλεχός µας που καταδικάστηκε για
το λαθρεµπόριο στον σιδηρόδροµο το 2022;».

Κωστής Χατζηδάκης, κατάθεση στην εξεταστική επιτροπή:
«Την υπόθεση µε το λαθρεµπόριο που προέκυψε από το ατύχηµα
του Μπράλου. Εκεί φάνηκε ότι επίσης στελέχη του ΟΣΕ, υψηλό-
βαθµα εκείνη την εποχή, ήταν σε ένα κύκλωµα λαθρεµπορίου. Κί-
νησα τη διαδικασία, ζήτησα να µπει το ΣΔΟΕ στον Οργανισµό…
», και συνεχίζει: «Υπήρξε µια καταδίκη υψηλόβαθµου στελέχους

το 2014 και οριστικοποιήθηκε, έγινε τελεσίδικη αυτή η καταδίκη,
το 2022». Τον ρωτάει µέλος της επιτροπής: «Ήταν µέλος της Κε-
ντρικής Επιτροπής της Νέας Δηµοκρατίας;». Κωνσταντίνος Χα-
τζηδάκης: «Ναι, ήταν µέλος της Κεντρικής Επιτροπής της Νέας
Δηµοκρατίας. Είχα πει τότε εδώ και στο περιστύλιο της Βουλής,
σε µία δήλωση, ότι δεν µπήκα στην πολιτική για να καλύπτω κλέ-
φτες, ανεξαρτήτως παρατάξεων και θα ήµουν ευτυχής αν όλοι
έκαναν το ίδιο».

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κυρία

Ζωή Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Ρωτήστε τον κ. Χατζηδάκη γιατί δεν λέει το όνοµα. Ρωτήστε
τον Μητσοτάκη γιατί δεν λέει το όνοµα. Ποιο είναι αυτό το στέ-
λεχος της Νέας Δηµοκρατίας, εµπλεκόµενο στο λαθρεµπόριο
στον σιδηρόδροµο που δεν τον κατονοµάζετε και µας ρωτάτε
εµάς;

Τέταρτος είναι ο κ. Νίκος Παπαθανάσης , που είναι και Βου-
λευτής.

Όλοι αυτοί είναι και Βουλευτές και Υπουργοί, µία σύγχυση ιδιο-
τήτων στην οποία εµείς δεν πιστεύουµε καθόλου, όπως δεν πι-
στεύουµε καθόλου στην διαπλοκή εκτελεστικής εξουσίας,
κοινοβουλευτικής λειτουργίας και δικαστικής λειτουργίας.

Τέταρτος, λοιπόν, είναι ο Νίκος Παπαθανάσης, Βουλευτής Β1
Βορείου Τοµέα Αθηνών. Ο κ. Παπαθανάσης είναι αυτός ο οποίος
έχει υπογράψει -ποτέ;- τον Γενάρη του 2024, πριν από δεκατέσ-
σερις µήνες, σε αυτή την Περίοδο, εκταµίευση 647.000 ευρώ
προκειµένου να καλυφθεί το µπάζωµα του τόπου του εγκλήµατος
στα Τέµπη. Τα έχει καταθέσει ο ίδιος στα Πρακτικά, τα καταθέτω
κι εγώ. Τα κατέθεσε στις 3.00’ το πρωί στην προηγούµενη πρό-
ταση µοµφής. Ήµουν εδώ, όπως ελπίζω ότι δεν θα είµαι. Τα κα-
ταθέτω κι εγώ στα Πρακτικά. Καταθέτω στα Πρακτικά και την
απόδειξη της κατάθεσης.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Και βεβαίως καταθέτω το έγγραφο του κ. Παπαθανάση στις
12-1-2024 ως Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών και Εθνικής
Οικονοµίας.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Πέµπτος είναι ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης. Έχει διατελέσει και
Βουλευτής και Υπουργός Υγείας σήµερα, έχει διατελέσει Υπουρ-
γός Ανάπτυξης και επί των ηµερών του υπέγραψε ο Υφυπουργός
Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Τσακίρης είκοσι οκτώ ηµέρες µετά
το έγκληµα των Τεµπών την εκταµίευση εξακοσίων 647.000 ευρώ.

Το καταθέτω στα Πρακτικά. Ιωάννης Τσακίρης, 18-4-2023. 
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Έκτος είναι ο κ. Τριαντόπουλος. Όλοι αυτοί ψηφίζουνε απόψε.
Ο κ. Τριαντόπουλος, ο ελεγχόµενος για το µπάζωµα θα ψηφίσει
απόψε. Ο κ. Τριαντόπουλος που έκανε το µπάζωµα, που είπε ψέ-
µατα εδώ στη Βουλή πριν τρεις µέρες ότι: «Εγώ ήµουν µε άλλο
ΦΕΚ και άλλες αρµοδιότητες» και σήµερα αναγκάζεται να βγάλει
το e-mail µε το οποίο απευθύνεται στον Πρωθυπουργό στα αλή-
θεια. 

Στον Πρωθυπουργό απευθύνεται ο κ. Τριαντόπουλος. Απο-
στέλλει το e-mail του στον Κώστα Αγοραστό, πρωτοπαλίκαρο του
κ. Μητσοτάκη, στον Υπουργό Επικρατείας τον κ. Γεραπετρίτη,
δοτό από τον κ. Μητσοτάκη και µε επιπλέον έκτακτη αρµοδιότητα
τις υποδοµές και µεταφορές όταν έγινε το έγκληµα των Τεµπών,
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στον Ξιφαρά, Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Μεταφορών επί
Καραµανλή,  στον κ. Σκέρτσο και τότε και σήµερα εκλεκτό του
Πρωθυπουργού, µε e-mail που τελειώνει @primeminister.gr και
στον κ. Ζωγράφο, επίσης µε e-mail @primeminister.gr , υπεύθυνο
του Γραφείου Τύπου του Πρωθυπουργού.

Ο κ. Τριαντόπουλος ψηφίζει κι αυτός απόψε. 
Έβδοµος ο κ. Καραµανλής. Ο κ. Καραµανλής, ο Υπουργός των

Τεµπών, ψηφίζει απόψε.
Όγδοος ο κ. Χρυσοχοΐδης, ο Υπουργός Μεταφορών που θα

έπρεπε να ελεγχθεί για την 717, όπως και ο κ. Χατζηδάκης. Το
ξέχασα αυτό, πώς αλήθεια; Ο κ. Χρυσοχοΐδης και αυτός ψηφίζει
απόψε, την ώρα που δεν έχει κάνει τίποτε για να ελέγξει τους
αστυνοµικούς, οι οποίοι συνέπραξαν στην αλλοίωση του τόπου
του εγκλήµατος, τους αστυνοµικούς οι οποίοι δεν ήλεγξαν το λα-
θρεµπόριο ποτέ µέχρι σήµερα και βεβαίως τους αστυνοµικούς
τους οποίους εξαπολύει ο ίδιος για να χτυπούν παιδιά, συγγενείς
θυµάτων και αθώους ανθρώπους επειδή διαδηλώνουν για δικαιο-
σύνη για το έγκληµα στα Τέµπη. 

Ένατος ο κ. Μπούγας και αυτός Βουλευτής αλλά και Υφυπουρ-
γός Δικαιοσύνης, εκείνος ο οποίος είναι αρµόδιος για τη διαβί-
βαση και συγκεκριµένα για τη µη διαβίβαση των ποινικών
δικογραφιών που αφορούν τα Τέµπη. Και όταν του ζήτησα να µου
καταθέσει λίστα µε τις ποινικές δικογραφίες και απάντηση γιατί
λιµνάζουν στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, δεν το έπραξε. 

Δέκατος ο κ. Τσιάρας, σηµερινός Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης, Υπουργός Δικαιοσύνης την 1η Μαρτίου του 2023, που
διέταξε να πάνε ειδικά κλιµάκια ιατροδικαστών µε τον Καρακούκη
επικεφαλής, για να βεβαιωθούν ότι δεν θα γινόταν καµία ιατρο-
δικαστική πράξη από εκείνες οι οποίες θα εντόπιζαν τη λαθραία
ουσία που διακινείτο. Και πράγµατι αυτό έγινε. Το κλιµάκιο των
ιατροδικαστών που εστάλη µε αυτοκίνητο του Υπουργού Δικαιο-
σύνης, του Υπουργείου Δικαιοσύνης, έδωσε εντολές να µην γίνει
καµία τοξικολογική, καµία ιστολογική, καµία αυτοψία, καµία δει-
γµατοληψία και πέτυχε την πολύ µεγάλη δυσχέρανση των ερευ-
νών και τον εντοπισµό των αιτίων της ανάφλεξης. 

Ενδέκατος ο κ. Κικίλιας παρακολουθούµενος και αυτός, κάτω
από τον οποίο µέχρι προχθές ήταν και ο κ. Τριαντόπουλος ως Υφυ-
πουργός του και ο κ. Παπαγεωργίου –παραιτηθείς και αυτός- ως
Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου, υπεύθυνος για το γεγονός
ότι δεν έχει ελεγχθεί κανείς από τους επιτελείς της Πυροσβεστικής
για το µπάζωµα, αλλά και για την αποτροπή πυροσ- βεστών αρµο-
δίων από το να κάνουν τη δουλειά τους, όπως έχει κατατεθεί –και
θα καταθέσω στα Πρακτικά- από την αρµόδια πυρονόµο που δή-
λωσε ότι την απέτρεψαν από το να κάνει τη δουλειά της. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τα σχετικά στοιχεία και καταγγελίες. 
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δωδέκατος ο κ. Πλεύρης που ήρθε ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος να µιλήσει σαν µάρτυρας και πρώην Υπουργός Υγείας
για το τι έκανε εκείνη τη µέρα. Και µας είπε συντετριµµένος ότι
πήγε στον τόπο µαζί µε την κ. Ζωή Ράπτη –δέκατη τρίτη- και οι
δυο τους προσπάθησαν ενώ είχαν σύγκρουση συµφερόντων να
είναι µέλη της εξεταστικής επιτροπής που θα ερευνούσε τις δικές
τους ευθύνες και τελικώς εξαιρέθηκαν, αφού πρώτα εξαίρεσαν
εµένα για το ανοσιούργηµα να υπερασπίζοµαι τις οικογένειες θυ-
µάτων του εγκλήµατος των Τεµπών. 

Ο κ. Πλεύρης βέβαια όπως και η κ. Ζωή Ράπτη δεν έχουν εξη-
γήσει γιατί η Αναπληρώτρια Υπουργός κ. Γκάγκα –η οποία δεν
πήγε στα Τέµπη, αλλά πήγε στη Θεσσαλονίκη την ίδια µέρα-
έβγαλε απόφαση µόνη της ότι οι συγγενείς δεν θα δουν τους αν-
θρώπους τους, την ώρα που πια σήµερα προκύπτουν σοβαρό-
τατα θέµατα για την αλλοίωση όλων των ιατροδικαστικών
πράξεων και τη µη διερεύνηση. 

Δέκατος τρίτος ο κ. Δηµήτριος Μαρκόπουλος, Πρόεδρος της
Εξεταστικής Επιτροπής για το έγκληµα των Τεµπών, που βεβαι-
ώθηκε και φρόντισε να θαφτούν τα στοιχεία, να ψηφιστεί ετσιθε-
λικά το 700 σελίδων πόρισµα. Αυτό εδώ! Τόσα συγγράψατε και
ψηφίσατε, κύριοι, τόσα ψέµατα, τόσα ψέµατα που έχουν όλα, όλα
διαψευστεί!

Τα καταθέτω στα Πρακτικά και θα τα καταθέτω κάθε φορά στα
Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
πόρισµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κ. Μαρκόπουλος έχει επίσης και την ιδιότητα του πρώην δη-
µοσιογράφου του «Πρώτου Θέµατος» και µε έναν περίεργο
τρόπο δεν έχει διαλευκανθεί ποιος ήταν εκείνος που έδωσε το
αλλοιωµένο ηχητικό στο «Πρώτο Θέµα». Το «Πρώτο Θέµα» -λέει-
δεν αποκαλύπτει την πηγή του, κανένας σας δεν µιλάει και ο
Πρωθυπουργός προσπαθεί µε λαθροχειρίες να µας πει ότι δεν
υπήρχε και µοντάζ, δεν υπήρχε αλλοίωση του ηχητικού που δό-
θηκε στα µέσα ενηµέρωσης για να υποστηρίξει το ανθρώπινο
λάθος. 

Και επικαλείται, ολόκληρος Πρωθυπουργός, το εξής: Έγινε –
λέει- πραγµατογνωµοσύνη στα ηχητικά που έχει ο ανακριτής και
βρέθηκαν αυτά γνήσια. Άρα το ηχητικό που δόθηκε στο «Πρώτο
Θέµα» και στα µέσα ενηµέρωσης και είναι διαφορετικό από αυτά
που έχει ο ανακριτής, είναι κι αυτό γνήσιο. Έχω µάθει ότι έχει
σπουδάσει νοµικά ο κ. Μητσοτάκης και πραγµατικά δεν θα χρει-
αζόταν αυτό, θα αρκούσε απλή λογική, για να µην έρχεται εδώ
στη Βουλή ολόκληρος Πρωθυπουργός µε τέτοια άτσαλα τρικ να
παραπλανήσει την κοινωνία. 

Βέβαια, ξέρετε ότι και αυτή η πραγµατογνωµοσύνη που έβγαλε
γνήσιο το ηχητικό του ανακριτή έχει ανατραπεί, έχει ακυρωθεί.
Δεν τα ξέρει αυτά ο κ. Μητσοτάκης; Έχει ακυρωθεί από το Συµ-
βούλιο Εφετών, µετά από προσφυγή της οικογένειάς του µηχα-
νοδηγού της επιβατικής αµαξοστοιχίας, αυτού που φέρνατε στην
εξεταστική επιτροπή τα έγγραφα της υγείας του, για να µας πείτε
ότι έφταιγε, ότι είχε προβλήµατα υγείας, ότι αυτό έφταιγε. Αυτά
κάνατε εσείς που δεν δέχεστε µύγα στο σπαθί σας. Έχει ακυρω-
θεί, διότι ακριβώς έγινε χωρίς τεχνικό σύµβουλο από πλευράς
της εκπροσώπησης της οικογένειας του µηχανοδηγού της επι-
βατικής αµαξοστοιχίας. 

Δέκατη πέµπτη η κ. Αλεξοπούλου, Βουλευτής Αχαΐας. Είναι
εκείνη που ως Υφυπουργός Μεταφορών µετέπειτα, στην πα-
ρούσα περίοδο, µπήκε στο τρένο για να δείξει πόσο ασφαλές
είναι. Τώρα πια δεν είναι Υφυπουργός, αλλά ο κ. Μητσοτάκης µας
έχει πει ότι ασφαλή θα είναι τα τρένα το 2027 –και αν! Έτσι, κυρία
Αλεξοπούλου; 

Δέκατος έκτος ο κ. Τσαβδαρίδης, Βουλευτής Ηµαθίας, ειση-
γητής του πορίσµατος των 700 σελίδων της Νέας Δηµοκρατίας
για την ανυπαρξία ποινικών και πολιτικών ευθυνών της Κυβέρνη-
σης και της Νέας Δηµοκρατίας. 

Όλοι αυτοί θα ψηφίσετε, θα ψηφίσουν το βράδυ. 
Στους πόσους έχω φτάσει; Εξήντα έξι. 
Εξήντα επτά ή δέκατος έβδοµος συν πενήντα ο κ. Χρήστος

Κέλλας, Βουλευτής Λάρισας –που δεν ξέρει και δεν έχει πει κου-
βέντα για το ποιος έκανε αυτό το ρουσφέτι στον σταθµάρχη που
δεν µπορούσε να είναι σταθµάρχης- µέλος της εξεταστικής επι-
τροπής, που τώρα έχει προαχθεί σε Υφυπουργό Ανάπτυξης και
δεν ήξερε τίποτε για το επόµενο θέµα. 

Δέκατος όγδοος ο κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος, που ο αδελφός
του Αγάπιος Χαρακόπουλος υπήρξε ο αστυνοµικός της βρώµικης
δουλειάς, ο αστυνοµικός που ανέλαβε να εποπτεύσει το µπά-
ζωµα, ενώ διαφωνούσε ο Διοικητής της Τροχαίας κ. Βλαχογιάν-
νης, -το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά- και επόπτευσε το
µπάζωµα του τόπου του εγκλήµατος.

Δέκατη ένατη η κ. Κατερίνα Παπακώστα, Αντιπρόεδρος της
Εξεταστικής Επιτροπής για τα Τέµπη, Βουλευτής Τρικάλων, που
της είπαν πέρσι οι γονείς: «Μην τολµήσεις και έρθεις στην παρέ-
λαση στα Τρίκαλα» µε αυτά που έκανε στην εξεταστική επιτροπή,
προαχθείσα πλέον σε Υφυπουργό Οικογένειας και Κοινωνικής
Συνοχής. 

Εικοστός ο κ. Μακάριος Λαζαρίδης, Βουλευτής Καβάλας, µέ-
λος της Εξεταστικής Επιτροπής για τα Τέµπη. Είναι αυτός που
έλεγε ότι δεν έχω παιδιά και άρα δεν µπορώ να µιλάω για τα
Τέµπη.

Εικοστός πρώτος ο κ. Αναστάσιος Μπαρτζώκας, Βουλευτής
Ηµαθίας, Γραµµατέας της Εξεταστικής Επιτροπής για τα Τέµπη.
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Εικοστός δεύτερος ο κ. Δηµήτριος Κούβελας, µέλος της Εξε-
ταστικής Επιτροπής για τα Τέµπη. 

Άµα σηκώσετε το χέρι όλοι όσοι αναφέρω, θα µιλάµε µέχρι το
βράδυ και θα στερήσετε από τον Πρωθυπουργό τη δυνατότητα
να µιλήσει. 

Εικοστός τρίτος ο κ. Στέλιος Πέτσας, Βουλευτής επίσης Α’
Ανατολικής Αττικής, είναι ο Υπουργός της λίστας Πέτσα, µέλος
της Εξεταστικής Επιτροπής για τα Τέµπη.

Εικοστός τέταρτος ο κ. Βασίλειος Υψηλάντης, µέλος της Εξε-
ταστικής Επιτροπής για τα Τέµπη, Βουλευτής Δωδεκανήσων.
Είναι ο κύριος που φωνάζει πάρα πολύ όταν µιλάω. 

Εικοστός πέµπτος ο κ. Νικόλαος Βλαχάκος Βουλευτής επίσης,
µέλος της Εξεταστικής Επιτροπής για τα Τέµπη. 

(Θόρυβος και διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, ο αδελφός του ήρωα Βλαχάκου, µέλος της Εξετα-
στικής Επιτροπής για τα Τέµπη.

Εικοστός έκτος, ο κ. Ιωάννης Οικονόµου, Βουλευτής Φθιώτιδας
-και αυτά τα έχετε ξεχάσει µου φαίνεται- Κυβερνητικός Εκπρόσω-
πος της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη τις κρίσιµες ηµέ- ρες.
Ακούστε τι είπε στις 2 Μαρτίου ο κ. Γιάννης Οικονόµου. Πού είναι
τώρα; Ήταν αιχµηρότατος. Έχει ξεχάσει τι έλεγε στον κόσµο; 

Διαβάζω την ενηµέρωση του Κυβερνητικού Εκπροσώπου προς
τους δηµοσιογράφους στις 2 Μαρτίου τη δεύτερη µέρα µετά το
έγκληµα εκ µέρους του Πρωθυπουργού: «Άµεση υπήρξε από την
πρώτη στιγµή η κινητοποίηση του κρατικού µηχανισµού. Οι αρ-
µόδιοι Υπουργοί βρέθηκαν το βράδυ της Τρίτης» δηλαδή το
βράδυ που έγινε η σύγκρουση, την Τρίτη, «στο Συντονιστικό Κέ-
ντρο της Πολιτικής Προστασίας. Ο Υπουργός Υγείας και ο Υφυ-
πουργός βρέθηκαν στη Λάρισα, η Αναπληρώτρια Υπουργός
Υγείας στη Θεσσαλονίκη και Κατερίνη, ενώ στα Τέµπη µετέβη και
ο Υπουργός Μεταφορών». Για δείτε τώρα, αυτά είναι πράγµατα
που γίνονται στο πεδίο ή πράγµατα που συντόνιζε ο Πρωθυπουρ-
γός και ενηµέρωνε τότε, προσπαθώντας να συντηρήσει την ει-
κόνα ότι γίνονται όλα lege artis;

«Να ενηµερώσω ότι από τα ειδικά εγκληµατολογικά εργαστή-
ρια της Αστυνοµίας, όπως ενηµερώθηκα πριν από λίγο από τον
Υπουργό κ. Θεοδωρικάκο…», σήµερα είναι Υπουργός Ανάπτυξης
ο κ. Θεοδωρικάκος, «…έχουν ήδη ταυτοποιηθεί εννιά σωροί από
το δείγµα DNA που έδωσαν χτες οι συγγενείς και που λήφθηκε
από τα θύµατα και η διαδικασία θα συνεχιστεί µε τους ταχύτε-
ρους δυνατούς ρυθµούς».

Αυτά λέγατε κύριοι, την ώρα που είχατε πάρει τα χώµατα, χώ-
µατα που είχαν µέσα υπολείµµατα ανθρώπων, προσωπικά αντι-
κείµενα, πειστήρια του εγκλήµατος και ουσίες τοξικές. Και τα
είχατε µεταφέρει χιλιόµετρα µακριά και λέγατε ότι γίνονται
εγκληµατολογικές έρευνες. Και δεν µιλάτε! 

«Για αυτό ξεκίνησε ήδη έρευνα από τις αρµόδιες αρχές για τα
αίτια του δυστυχήµατος. Παράλληλα για την επίσπευση και την
πληρότητα των ερευνών», στις 2 Μαρτίου αυτά, «ο Εισαγγελέας
του Αρείου Πάγου κ. Ντογιάκος…», ποιος δηλαδή; Ο διορισµένος
από τον κ. Μητσοτάκη, που ο γιος του ήταν διορισµένος συνερ-
γάτης του κ. Καραµανλή των Τεµπών. Δεν τα ήξερε βέβαια όλα
αυτά ο κόσµος τότε, όταν τα λέγατε. «Ο Εισαγγελέας του Αρείου
Πάγου κ. Ντογιάκος ανέθεσε την εποπτεία των ερευνών στον Ει-
σαγγελέα Λάρισας, ενώ από το Τµήµα Τροχαίας Λάρισας συνε-
λήφθη στο πλαίσιο της προανάκρισης που διενεργείται ο
σταθµάρχης Λάρισας».

Τα καταθέτω στα Πρακτικά, για να δούµε πόσο ακόµα θα διαρ-
κέσει η κοροϊδία.

(Στο σηµείο αυτό  η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ.
Ζωή Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Εικοστός έβδοµος ο κ. Θεοδωρικάκος που ήταν τότε Υπουρ-
γός Προστασίας του Πολίτη και αρµόδιος για αυτά που έκανε η
Αστυνοµία. 

Εικοστή όγδοη η κ. Ντόρα Μπακογιάννη, αδελφή του Πρωθυ-
πουργού. Αυτοί είστε που ψηφίζετε απόψε. Για µετρήστε, πενή-
ντα συν είκοσι οκτώ, πόσο µας κάνει; Εβδοµήντα οκτώ. Και πόσοι
σας µένουν; Και ποιοι είναι οι υπόλοιποι; Θα τα δούµε σε επόµενο
στάδιο. 

Εκείνο, όµως, που είναι σίγουρο κύριοι είναι ότι απόψε δεν ψη-
φίζουν κάποιοι ανεξάρτητοι Βουλευτές, αξιολογώντας αµερόλη-
πτα την πρόταση µοµφής. Απόψε ψηφίζουν πρόσωπα εµπλε-
κόµενα άλλα στο έγκληµα, άλλα στη συγκάλυψή του, άλλα και
στα δύο. Και αυτό βεβαίως είναι κάτι που ο ελληνικός λαός και
το παρακολουθεί και δικαιούται να το γνωρίζει. Και εµείς θα κά-
νουµε τα πάντα για να ενηµερώνετε ο ελληνικός λαός γνήσια
πρωτογενώς και όχι από αυτά τα οποία του πασάρετε µε τα φε-
ρέφωνά που είναι τόσο ξετσίπωτα και απροκάλυπτα, ώστε δεν
µπορούν να κρυφτούν ούτε στοιχειωδώς.

Βγήκε ο κ. Πορτοσάλτε -δεν ξέρω αν το ακούσατε, πιο πολύ
στους Βουλευτές µου απευθύνοµαι, γιατί σε εσάς, τι να πω;- και
λέει: «Μα καλά µε e-mail θα ασχολούµαστε; Για να πάνε ο κ. Φά-
µελλος, ο κ. Ανδρουλάκης, ο κ. Χαρίτσης και η κ. Κωνσταντοπού-
λου στην Ευρώπη, που είναι τα µεγάλα θέµατα, και ασχολού-
µαστε τώρα µε mail».

Συγγνώµη, ο κ. Πορτοσάλτε δεν ασχολείτο µε κάτι video που
του εµφάνισε και του κατέθεσε ο Πρόεδρος του Περιφερειακού
Συµβουλίου της Περιφερειακής Διοίκησης Χαρδαλιά, ο κ. Καπερ-
νάρος και τα εµφάνιζε και τα περιέφερε και τώρα δεν ξέρουµε
και πού τα βρήκε, γιατί πρέπει να έχει συντελεστεί ταξίδι του
Μάικλ Τζέι Φοξ τύπου «επιστροφή στο µέλλον»; Γιατί αυτά βρέ-
θηκαν το Σάββατο, αλλά τα είχε ο δικηγόρος από την Τετάρτη
και ο Πορτοσάλτε από την Πέµπτη ή ο Πορτοσάλτε από την Πέ-
µπτη και ο δικηγόρος από την Παρασκευή;

Παρεµπιπτόντως τα mail τα βρήκε µια εταιρεία φύλαξης, σε-
κιούριτι εταιρεία, σαν αυτές στις οποίες ήταν µεγαλοστέλεχος ο
κ. Κοντολέων. Τον θυµάστε; Ήταν ο Αρχηγός της ΕΥΠ, που για
να τον διορίσει Αρχηγό της ΕΥΠ ο κ. Μητσοτάκης και να κάνει τις
παρακολουθήσεις, έκανε την πρώτη πράξη της Κυβέρνησης της
αξιοκρατίας και του επιτελικού κράτους, που ήταν τι; Να φέρει
αεροπλανική τροπολογία -εµείς δεν ήµασταν στη Βουλή τότε, γι’
αυτό κακοµάθατε µάλλον- και να νοµιµοποιήσει τον διορισµό
ενός ατόµου χωρίς προσόντα για τη θέση, στον οποίο στη συνέ-
χεια ανέθεσε τις παρακολουθήσεις του µισού Υπουργικού Συµ-
βουλίου, του Αρχηγού του Στρατού, δικαστών, εισαγγελέων,
δηµοσιογράφων και ούτω καθεξής. Και δεν παρίσταστε ούτε στη
δίκη οι παρακολουθούµενοι. Τόση ελευθερία σε αυτήν την Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα!  

Βέβαια πρέπει να πω, επειδή η λέξη «συγκάλυψη» είναι αυτή
που επανέρχεται και στο δικό µας µυαλό και στα χείλη των αν-
θρώπων που συγκεντρώνονται και θα συγκεντρωθούν και απόψε
το βράδυ, επειδή αυτή η λέξη λοιπόν επανέρχεται, πρέπει να πω
ότι στη συγκάλυψη είστε πρωταθλητές. Θα έλεγα µανούλες,
αλλά σέβοµαι τις µανούλες. Είστε πρωταθλητές στη συγκάλυψη. 

Μας το επιβεβαιώνουν τα τερτίπια του κ. Τασούλα, που έθαβε
τις δικογραφίες των Τεµπών. Ακόµη και τη δικογραφία που
έστειλε ο ανακριτής έξι µέρες την κράταγε και αγνοείτο και δεν
την είχε πρωτοκολλήσει. Μας λένε τα τερτίπια και πάλι του κ. Τα-
σούλα, που είναι, λέει, Πρόεδρος της Δηµοκρατίας είτε το θέ-
λουµε είτε όχι. 

Ο κ. Τασούλας είναι αυτός ο οποίος όταν σκοτώθηκε εδώ
µπροστά ο Ιάσονας, ένα νέο παιδί, από το αυτοκίνητο της κ. Μπα-
κογιάννη, επί δύο εικοσιτετράωρα δεν έδινε στη δηµοσιότητα
ούτε καν το όνοµα του Βουλευτή του οποίου το αυτοκίνητο σκό-
τωσε τον άνθρωπο και η Βουλευτής βεβαίως έκανε αναρτήσεις
για τα εγκαίνια δικαστικού µεγάρου στα Χανιά µετά από αυτό το
θανατηφόρο τροχαίο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Μα ο κ. Τασούλας είναι και εκείνος που κράτησε στη Βουλή
ανάµεσά µας αστυνοµικό που είχε καταγγελθεί τον Φλεβάρη -και
το γνώριζε ο κ. Τασούλας- για κακοποίηση παιδιών και συζύγου
και για βιασµούς. Εννιά µήνες τον κράτησε εδώ και δεν είπε τί-
ποτα, που δεν έχει καµία σχέση µε τη συγκάλυψη.

Και είναι ο Πρόεδρος της Βουλής που προσπάθησε µανιωδώς
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µε εντολή του κ. Μητσοτάκη να αλλάξει τον Συνήγορο του Πολίτη
όταν ερευνούσε το ναυάγιο της Πύλου µε υπολογιζόµενα εξακό-
σια, µπορεί και εξακόσια πενήντα θύµατα, µε ογδόντα ανασυρ-
θείσες σωρούς, αυτό το φοβερό ναυάγιο, για το οποίο τι συνέβη;
Για ακούστε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Πρόεδρε, εχθές
µε βάση τον Κανονισµό όλοι οι αρχηγοί δικαιούντο παρεµβάσεις
22 λεπτών. Ο κ. Ανδρουλάκης µίλησε 20,4.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εγώ µίλησα περισσότερο…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην µε διακόπτετε! Σιω-
πή!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς µε διακόπτετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Φάµελλος 27,52 ο
κ. Βελόπουλος 3,51 ο κ. Χαρίτσης 13,19 ο κ. Νατσιός 13,1 εσείς
48,27. Και σήµερα αντί για 30 λεπτά, που είχαµε πάρει οµόφωνη
απόφαση στη Διάσκεψη των Προέδρων ότι τα 15 λεπτά θα διπλα-
σιαστούν, µιλάτε ήδη 48,29. Δεν πρόκειται εσείς να κυβερνήσετε
τη Βουλή. Η Βουλή έχει Προεδρείο και θα τηρείται ο Κανονισµός! 

Λοιπόν σε δύο λεπτά ολοκληρώνετε, διαφορετικά θα κλείσει
το µικρόφωνο. Όπως το ακούσατε, δεν το διαπραγµατεύοµαι! Σε
δύο λεπτά ή τελειώνετε ή κλείνει το µικρόφωνο. Παρακαλώ συ-
νεχίστε για δύο λεπτά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Κακλαµάνη, δεν χρειαζόταν καθόλου να το κά-
νετε αυτό. Μπορούσατε απλώς να µου κάνετε µια υπόµνηση ότι
πρέπει να συντοµεύω και θα συντόµευα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν χρειαζόσαστε υπό-
µνηση, γιατί επί εννέα µήνες ήσασταν Πρόεδρος της Βουλής και
ξέρετε τον Κανονισµό καλύτερα από ό,τι εγώ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όπως θυµάστε ως Πρόεδρος της Βουλής δεν καταδέ-
χτηκα ποτέ να περιορίσω οµιλία κανενός.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Γιατί και δεν βρέθηκε και
κανείς πολιτικός αρχηγός να κάνει αυτό που κάνετε εσείς! Γι’
αυτό δεν αναγκαστήκατε να το κάνετε. Λοιπόν σε δύο λεπτά πα-
ρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, να ολοκληρώσετε την οµιλία σας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Κακλαµάνη, µην µε µαλώνετε σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν σας µαλώνω. Παρα-
καλώ σε δύο λεπτά ολοκληρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μην µε µαλώνετε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αντιπρόεδρε, πα-
ρακαλώ καθίστε, σε δύο λεπτά η κ. Κωνσταντοπούλου πρέπει να
ολοκληρώσει.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ) 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Καταλαβαίνω ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας
Δηµοκρατίας είναι ανάστατη και η αλήθεια είναι ότι εγώ θα είχα
ολοκληρώσει πριν να παρέµβει ο κ. Κακλαµάνης µε αυτόν τον
τρόπο. Καταλαβαίνω ότι υπάρχει µεγάλη δυσκολία.

Όµως εγώ θα ολοκληρώσω την οµιλία µου, µιας και µπήκαν
στην Αίθουσα -όχι εσείς που σπεύσατε- αλλά παιδιά, γιατί τα παι-
διά είναι εκείνα τα οποία φέρουν το µέλλον, τα παιδιά είναι εκείνα
τα οποία…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κάντε κανένα παιδί!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): «Κάνε κανένα παιδί µού είπατε», κύριε Κυριαζίδη;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Και να υιοθετήσετε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Και να υιοθετήσω;
(Θόρυβος – Διαµαρτυρίες)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ!

Κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ, συνεχίζουµε.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι είναι αυτά!
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τι γελοιότητες είναι

αυτές µέσα στη Βουλή! Έλα τώρα!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αυτές τις συµπεριφορές δυστυχώς, κυρία Ζαχαράκη,
επειδή έχετε δεχθεί αντίστοιχη επίθεση και σας υπερασπίστηκα
-δεν ζητάω να µε υπερασπιστείτε γιατί ξέρω ότι είστε σε δύσκολη
θέση- εγώ θα συνεχίσω να υπερασπίζοµαι τους ανθρώπους
στους οποίους επιτίθεστε. 

Αυτού του είδους το µπούλινγκ και αυτήν την τραχύτητα να ξέ-
ρετε ότι δεν την ανέχεται ο κόσµος. Ο κ. Μητσοτάκης όχι απλώς
την ανέχεται, αλλά γελάει αυτή τη στιγµή, γιατί τίποτα από όλα
αυτά που γίνονται δεν γίνεται χωρίς την εντολή και τη συναίνεσή
του. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Κάνετε πολύ µεγάλο λάθος, δεν είναι έτσι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κυρία Πρόεδρε, ολοκληρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Επιτρέψτε µου παρακαλώ να ολοκληρώσω. 

Επειδή είναι και η Ηµέρα της Γυναίκας αύριο και µέσα σε όλες
τις προσβολές που κάνατε στα θύµατα, προσβάλατε και τις µα-
νάδες, να ξέρετε ότι απέναντί σας έχετε όχι µόνο τις µανάδες
των θυµάτων των Τεµπών αλλά και τις µανάδες των δολοφονη-
µένων κοριτσιών, που δεν τις προστατεύσατε από τις γυναικο-
κτονίες, τη µάνα του Ιάσονα, που σκοτώθηκε εδώ µπροστά στη
Βουλή, τις µανάδες όλων των θυµάτων κρατικών εγκληµάτων και
εύχοµαι πραγµατικά στην επόµενη Βουλή, που δεν θα είστε όλοι
εσείς, να είναι εδώ ανάµεσά µας πολλά, πολλά κορίτσια, πολλές,
πολλές γυναίκες και κυρίως πολλοί άνθρωποι µε ανθρωπιά, που
εσείς την έχετε ξεχάσει, αλλά ο κόσµος από αυτήν τροφοδοτεί-
ται, από αυτήν κινητοποιείται και από αυτήν επαναστατεί. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θέλω να

είµαι σαφής σε αυτό που συνέβη πριν λίγο. Θέλω να ζητήσω από
τον συνάδελφο για το απαράδεκτο σχόλιο που έκανε απέναντι
στην Πρόεδρο, αλλά όχι στην Πρόεδρο, να ζητήσει συγγνώµη και
σας ζητώ να ζητήσετε συγγνώµη για το σχόλιό σας απέναντι στην
Πρόεδρο. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Βεβαίως θέλω να ζητήσετε συγνώµη, γιατί πέρα από τις προ-

σωπικές ή οποιεσδήποτε αναφορές, κάνατε ένα σχόλιο απέναντι
σε µια Πρόεδρο, σε µια γυναίκα, το οποίο είναι απαράδεκτο και
σας καλώ να ζητήσετε συγγνώµη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δεν κατανοήσατε, κύριε Πρόεδρε,
και δεν ακούστηκε αυτό που ήθελα, όπως το εξέφρασε η κυρία
Πρόεδρος.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Να ζητήσετε συγγνώµη!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Για να συνεννοούµαστε, εµένα το

τέταρτο παιδί µου εκείνη τη νύχτα ταξίδευε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι ντροπή αυτά που λέει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό

λεπτό, κύριε Κυριαζίδη! Είπατε κάτι συγκεκριµένο. Σας παρα-
καλώ, νοµίζω θα βοηθήσετε τη διαδικασία, λέγοντας ότι όλοι κά-
νουµε λάθη και έχουµε κακές στιγµές. Αυτό πρέπει να το πάρετε
πίσω!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δεν κατανοήσατε ή δεν ακούσατε
αυτό που είπα. Για να συνεννοούµαστε, θα πω το εξής. Τρεις ηµέ-
ρες εδώ από το πρωί µέχρι το βράδυ µάς αποκαλεί δολοφόνους.
Είµαστε δολοφόνοι εµείς; Δολοφονήσαµε κανένα παιδί; Για να
συνεννοούµαστε δηλαδή! Μας προστατεύσατε µια στιγµή; Και
τώρα…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Κυριαζίδη, πάρτε το πίσω, να τε-

λειώνουµε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τι σχέση έχουν αυτά που

λέει; Ντροπή!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-

νάδελφοι, σας παρακαλώ. Δώστε µου ένα λεπτό.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Μα, είναι δυνατόν τώρα, κύριε Πρό-

εδρε, να το συζητάµε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πρόεδρε, αν εκλήφθηκε διαφορε-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’ - 7 ΜΑΡΤΙΟΥ 2025 9315



τικά, να το κατανοήσω. Αλλά δεν ήταν αυτό το οποίο ειπώθηκε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, εµάς που µας ρωτάτε, και εγώ που σας µιλάω σήµερα,
δεν σας έχω πει ποτέ δολοφόνο. Άρα, ζητώ µε τον ίδιο τρόπο να
ζητήσετε δηµόσια συγγνώµη για αυτό που είπατε. Σας παρα-
καλώ. Ήταν µια κακή στιγµή και δεν πρέπει να συνεχιστεί. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Λέω ότι δεν προσέβαλα κανέναν,
για να συνεννοούµαστε. Εάν εκλήφθηκε κατά τέτοιο τρόπο, αυτό
είναι του καθενός. Σε ό,τι µε αφορά, για να συνεννοούµαστε…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Δεν ήταν του καθενός. 
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Πάρτε το πίσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό λεπ-

τό, κύριοι συνάδελφοι. Όλοι θα µιλήσουν. 
Είχατε µια ευκαιρία, κύριε Κυριαζίδη, να το κλείσουµε. Δυστυ-

χώς, δεν έκλεισε.
Παρακαλώ, ποιος θέλει να πάρει τον λόγο από την Κυβέρνηση; 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Απέναντι στον κύριο Βουλευτή της Νέας Δηµοκρα-
τίας, αλλά και σε όλους που θέλουν εντός της κοινοβουλευτικής
και εκτός της κοινοβουλευτικής Αίθουσας να προσβάλουν µε τέ-
τοιο τρόπο –εκτός αν θέλει µε κάποιο τρόπο να διορθώσει, θα
ήθελα να διορθώσετε, επειδή σας ξέρω προσωπικά- θα ήθελα
να…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κυρία Ζαχαράκη…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Άκουσέ την. Ηρέµησε λίγο!
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Δώστε µου ένα λεπτό. 
Θα ήθελα να διευκρινίσετε, όχι γιατί έρχοµαι ως αυτόκλητη

υποστηρίκτρια οποιασδήποτε. Δεν έχει την ανάγκη µου η Ζωή
Κωνσταντοπούλου, και εγώ δεν έχω απαραίτητα και πάντα την
ανάγκη της. Έρχεται, όµως, εκείνη η δύσκολη στιγµή που µπορεί
κάποια στιγµή µια γυναίκα και δεν έχει να κάνει µε τη χρονική στι-
γµή, µε το αν είναι η Ηµέρα της Γυναίκας, γιατί οποιαδήποτε στι-
γµή και κάθε µέρα είναι η ώρα που υπερασπίζεται κάτι το οποίο
είναι αυτονόητο. Δεν κρινόµαστε εδώ και οπουδήποτε από το αν
έχουµε παιδιά. Κρινόµαστε από το αν δουλεύουµε µε αξιοσύνη,
αν δουλεύουµε µε τη συνείδησή µας καθαρή και αν ερχόµαστε
απέναντί σας και παράγουµε µόνο έργο. 

Άρα, θα ήθελα, γιατί ξέρω ότι η Νέα Δηµοκρατία πάντα είναι υπο-
στηρίκτρια δικαιωµάτων, ακόµα και αν καµιά φορά ερχόµαστε να
λογοδοτούµε για αυτό, θα ήθελα να διευκρινίσετε, γιατί αυτή τη
στιγµή δεν προσβάλλετε , αν το κάνατε, εµάς, προσβάλλετε µανά-
δες, παιδιά, οικογένειες. Και αυτό πραγµατικά είναι κάτι το οποίο,
νοµίζω, πρέπει να απαντηθεί ή πρέπει σίγουρα να ανακληθεί.

(Χειροκροτήµατα)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό λεπ-

τό, κύριε Κυριαζίδη. Σας δόθηκε µία ευκαιρία. Και κακώς ζητή-
σατε την προτροπή της Κυβέρνησης να ζητήσετε συγγνώµη. Σας
έδωσα την ευκαιρία νωρίτερα. Σας ακούω για µία τελευταία
φορά, να πείτε αυτό που θέλετε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δεν ζήτησα καµία προτροπή. Ανέ-
φερα αυτό το οποίο εκλήφθηκε εκ λάθους ή λάθος ή µετατρά-
πηκε σε λάθος. Για να συνεννοούµαστε, εάν εκλήφθηκε αρνητικά
από την Αίθουσα εδώ, οφείλω να πω ότι δεν ήταν έτσι. Για να συ-
νεννοούµαστε. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Πώς ήταν; Ζήτα συγγνώµη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Έχω τέσσερα παιδιά και έχω βιώ-

σει όλη την κατάσταση. Έτσι; Για να συνεννοούµαστε. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ζήτα συγγνώµη, µία λέξη είναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Πάρτο πίσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τους…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ζήτα συγγνώµη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ένα λεπτό,

κύριοι συνάδελφοι.
Πάµε στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Ελάτε, σας πα-

ρακαλώ! 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Κυριαζίδη, πολύ φοβάµαι ότι

αυτό το οποίο λέτε…
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, να

µιλήσουν οι γυναίκες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εσείς το

πάτε από την άλλη πλευρά. Θα µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι, αν είναι και γυναίκες ή άντρες, θα µιλήσουν αυτοί που
είναι. Αυτό το πράγµα τώρα µην το πάµε αλλού.

Παρακαλώ, κύριε Γερουλάνε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να πω το εξής.

Επειδή, κύριε Πρόεδρε, θα γίνει ένα… 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Μα, δεν γίνεται να µιλήσει πάλι. Πήρε
τον λόγο ο κ. Γερουλάνος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ. Είναι πιο σηµαντικό να αποδεχτεί ένα
λάθος κάποιος.

Παρακαλώ, κύριε Κυριαζίδη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εάν θέλετε να το εκλάβετε ή να το

πω ως λάθος, να πω λάθος. Έτσι; Για να συνεννοούµαστε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Όχι, να ζητήσεις συγγνώµη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Παρ’ το πίσω.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Επειδή, κύριε Πρόεδρε, θα γίνει

µια προσπάθεια εκµετάλλευσης και αυτού, το οποίο µετατρά-
πηκε, εάν εκλήφθηκε µε τον τρόπο που εκλήφθηκε, να πω ότι
έκανα λάθος, για να συνεννοούµαστε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Όχι, να ζητήσεις συγγνώµη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Γε-

ρουλάνος έχει τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριοι συνάδελφοι, δείξτε όλοι οι υπόλοιποι διαφορετική
κουλτούρα. Για αυτό σας παρακαλώ, να αφήσετε τους Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους να µιλήσουν εκ µέρους σας. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γερουλάνος. 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα ότι σχεδόν

πιο προσβλητική από τη φράση που ειπώθηκε, είναι οι τρεις προ-
σπάθειες να αποφύγει ο κ. Κυριαζίδης να πει µία απλή λέξη, να
πει: Συγγνώµη για τη βλακεία που εξεστόµισα. 

(Χειροκροτήµατα)
Είναι πραγµατικά αµαρτία να καθόµαστε εδώ, να παρακολου-

θούµε έναν Βουλευτή του Ελληνικού Κοινοβουλίου να προσβάλει
µε αυτόν τον τρόπο µια Πρόεδρο κόµµατος, µια πρώην Πρόεδρο
Βουλής, µια γυναίκα κατά κύριο λόγο, και αυτό δείχνει ότι αυτό
που είπε δεν ήταν µια λέξη ή µια φράση, είναι µια βαθιά νοοτρο-
πία, η οποία βρίσκεται ριζωµένη µέσα στον ίδιο, και δεν ξέρω και
εγώ σε πόσους άλλους.

(Χειροκροτήµατα)
Προσβάλατε ένα ολόκληρο Κοινοβούλιο, προσβάλατε όλους

µας, προσβάλατε τη δηµοκρατία, προσβάλατε την παράταξή
σας. Ζητήστε αυτό το συγγνώµη. Και επιτέλους να συµπεριφερ-
θείτε, όπως οφείλει να συµπεριφερθεί, ένας άνθρωπος ο οποίος
εκπροσωπεί τον ελληνικό λαό.

(Χειροκροτήµατα)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δώστε του τον λόγο για να απο-

λογηθεί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριοι συνάδελφοι!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Επειδή εγέρθη µια τέτοια κατά-

σταση, το αντιλαµβάνοµαι, ζητάω συγγνώµη για να το αντιλη-
φθούµε και επιτέλους να συνεχίσουµε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Χάρη µας κάνει, Πρόεδρε!
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστούµε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο και εγώ

για να τοποθετηθώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα µου
επιτρέψετε, κύριε Παππά, να κάνω µια ανακοίνωση για την επί-
σκεψη ενός σχολείου στα θεωρεία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ, κύριε

Κυριαζίδη, δεν έχω να πω κάτι άλλο, σας παρακαλώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτι-
κοί από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Γιαννιτσών, καθώς και δέκα µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 9ο

Δηµοτικό Σχολείο Αλεξανδρούπολης. 
Παιδιά, σάς καλωσορίζουµε. Σας καλωσορίζει η Βουλή, η

οποία έχει και άτυχες και κακές στιγµές.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Νίκος Παππάς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ήταν µια κάκιστη στιγµή για το Ελληνικό

Κοινοβούλιο κύριε Πρόεδρε, και κατά τη γνώµη µου θα πρέπει
να εξαντληθούν τα περιθώρια της αυστηρότητας. Μας ακούνε
παιδιά. 

Θέλω να πω στα παιδιά που επισκέπτονται αυτή τη στιγµή την
Εθνική Αντιπροσωπεία ότι η ελληνική δηµοκρατία θα προστατέ-
ψει το δικαίωµά τους στην επιλογή. Και δεν θα γίνουν ανεκτές τέ-
τοιες συµπεριφορές. 

Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας πρέπει να αντιληφθεί ότι
αναπαράγει επικίνδυνα στερεότυπα. Μεγαλώνουµε παιδιά. Πολ-
λοί από εµάς µεγαλώνουµε και κορίτσια και δεν θα επιτρέψουµε,
τώρα που συµβαίνει και διεθνώς, µία συντηρητική επίθεση να
αναπαράγει στερεότυπα τα οποία έχουν οδηγήσει σε δράµατα,
κοινωνικά και βιολογικά. 

Και καλώ και τη Νέα Δηµοκρατία συνολικά να αποβάλει από
τις τάξεις της τέτοιες λογικές και τέτοιες νοοτροπίες. Και να µην
ξανακουστούν σε αυτή την Αίθουσα τέτοια πράγµατα. Αν είναι
δυνατόν, στον 21ο αιώνα! 

Απόλυτη καταδίκη, λοιπόν, και από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, ελπίζουµε και από το Προεδρείο, κύριε Πρόεδρε. Και
ζητάµε να εξαντληθούν τα περιθώρια της αυστηρότητας.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Πα-

φίλης έχει ζητήσει τον λόγο. 
Κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θεωρούµε απαράδεκτο, προσβλητικό

και απάνθρωπο αυτό που είπε ο κ. Κυριαζίδης. Και λέω και απάν-
θρωπο. Και η συγγνώµη δεν λέει τίποτα, γιατί, όπως λέει ο λαός
µας, από τότε που βγήκε η συγγνώµη, χάθηκε το φιλότιµο. 

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κ. Αχτσιόγλου.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ο κύριος συνάδελφος…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πού είναι ο Τασούλας να βάλει καµιά

ποινή; Πού είναι ο Τασούλας να βάλει κάνα µισό µισθό, κάνα τέ-
τοιο;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ, κύριε συνάδελφε, µην διακόπτετε.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ο συνάδελφος που υποστήριξε αυτό που

υποστήριξε, το χειρότερο δεν είναι αυτό που εκστόµισε, το χει-
ρότερο είναι ότι δεν κατανοεί τι είναι αυτό που εκστόµισε.

Η γυναίκα ούτε σήµερα ούτε χθες ούτε αύριο δεν προσδιορί-
ζεται, κύριε συνάδελφε, και ούτε θα προσδιορίζεται από το αν
είναι µάνα, σύζυγος κάποιου, αδερφή κάποιου, φίλη κάποιου. Δεν
προσδιορίζεται από τη σχέση της από κάποιον άλλον άνθρωπο
ούτε αντικειµενικοποιείται, επειδή θέλετε να της φορέσετε ρό-
λους. 

Η γυναίκα είναι ανεξάρτητο υποκείµενο, όπως και η συγκεκρι-
µένη γυναίκα είναι ένα ανεξάρτητο υποκείµενο και προσδιορίζε-
ται από τον εαυτό της. Το πρόβληµα είναι, λοιπόν, ότι αυτό που
δεν κατανοείτε είναι ότι αυτό που εκφράσατε είναι όχι ένα στε-

ρεότυπο αλλά η βαθύτερη ρίζα της πατριαρχίας. 
(Χειροκροτήµατα)

Και η πατριαρχία στο Ελληνικό Κοινοβούλιο µε όποιον τρόπο
και αν επιλέξετε να την εκφράσετε δεν πρόκειται να γίνει ανεκτή
από καµία µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Κό-
ντης έχει τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Είναι ευνόητο ότι όλοι τασσόµεθα στο
πλευρό της κ. Κωνσταντοπούλου και κάθε γυναίκας που θα υπο-
στεί µία τέτοια επίθεση. Και πιστεύω ότι το έχει µετανιώσει ο συ-
νάδελφος µε κρύο το κεφάλι. Κι εµείς έχουµε κορίτσια, έχουµε
γυναίκες και αισθανόµαστε άσχηµα όταν υπάρχουν…

Εγώ θέλω να πω κάτι άλλο σεβόµενος την κ. Κωνσταντοπού-
λου, κύριε Πρόεδρε, επειδή αναφέρθηκε επισταµένως σε εµάς.
Η διαδικασία αυτή είναι µια από τις µεγάλες στιγµές του Ελληνι-
κού Κοινοβουλίου και δεν πρέπει να υπάρχει µπούλινγκ στις επι-
λογές ψήφου κανενός µέλους του Κοινοβουλίου. Ούτε να
υπάρχει η κατηγορία ότι εµείς τασσόµεθα υπέρ της Νέας Δηµο-
κρατίας ούτε κατά. Εµείς έχουµε µιλήσει επισταµένα σε όλες τις
οµιλίες. Κατηγορούµε και τα τρία κόµµατα για διαχρονικές ευθύ-
νες. Να πω ότι κάναµε σύσκεψη µία ώρα για να αποφασίσουµε
τελικά τι στάση θα τηρήσουµε. Λοιπόν, δεν δεχόµαστε αυτό το
κοινοβουλευτικό µπούλινγκ, γιατί περί µπούλινγκ πρόκειται. Και
δεν πιστεύουµε ότι αρµόζει και στην κ. Κωνσταντοπούλου που
είναι ο Πρόεδρος του κόµµατος. Και να θυµίσω κ. Κωνσταντο-
πούλου ότι αν εµείς ήµασταν στη θέση σας όταν σας έκοψαν
στον Άρειο Πάγο στις εκλογές του Ιουνίου πήγατε στις τρεις το
πρωί και άνοιξε την πόρτα ο Άρειος Πάγος για να πάρετε την
άδεια τελικά. Εµάς θα µας είχαν κόψει, όπως έκοψαν και τον Κα-
σιδιάρη τον οποίον αναφέρατε και µε τον οποίο δεν έχουµε καµία
σχέση και δεν θέλουµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Ρού-

ντας από τη Νίκη έχει τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Έχουµε πει πάρα πολλές φορές στη

Νίκη ότι χρειαζόµαστε παιδιά και παιδεία. Και επειδή εδώ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένας χώρος που εκτός από πολιτι-
κούς διαξιφισµούς πρέπει να παράγεται παιδεία και επειδή η ποι-
ότητα του πολιτικού διαλόγου ειδικά την τελευταία εποχή είναι
φτηνή, εύχοµαι να είναι η τελευταία φορά που ακούγεται τέτοια
ύβρις απέναντι στο πρόσωπο και στην έννοια της γυναίκας. Οι
γυναίκες είναι οι βασίλισσες και είναι τα κοσµήµατα της κοινω-
νίας. Όπως και οι άνδρες. Εύχοµαι, λοιπόν, να είναι η τελευταία
φορά. Δεν έχω να πω κάτι άλλο. 

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Χήτας

έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είµαστε 3-4 µέρες

εδώ µέσα και µιλάµε για ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα, όπως αυτό
το έγκληµα των Τεµπών και τις πενήντα επτά ψυχές που ζητούν
δικαίωση. Και καλούµαστε το αυτονόητο να το καταδικάσουµε
χάνοντας πραγµατικά µισή ώρα από την πολύ σοβαρή αυτή δια-
δικασία και τα πολύ σοβαρά πράγµατα που ακούστηκαν αυτές
τις τρεις µέρες. Εάν χρειάζεται, λοιπόν, να καταδικάσουµε τα αυ-
τονόητα, προφανώς και καταδικάζουµε τα αυτονόητα αλλά πρα-
γµατικά χάνεται η ουσία όλης αυτής της διαδικασίας. Και πως
προς Θεού -µας βλέπει ο κόσµος- προφανώς καταδικάζουµε τα
αυτονόητα και την ανοησία που ακούστηκε στο Κοινοβούλιο πριν
από λίγη ώρα. Εννοείται αυτονοήτως καταδικάζουµε αυτή την –
ξαναλέω- ανοησία που ακούστηκε πριν από λίγη ώρα στο Κοινο-
βούλιο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Από την πρώτη στιγµή που µπήκε η Πλεύση Ελευθερίας
στο Κοινοβούλιο, από την πρώτη µέρα και µε αφορµή κοινοβου-
λευτικό µπούλινγκ που δέχθηκα για την πρώτη µου δήλωση,
έστειλα στον κ. Μητσοτάκη και στον κ. Τασούλα, τότε Πρόεδρο
της Βουλής µία επιστολή µε την οποία ζητούσα να πάρουν θέση

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’ - 7 ΜΑΡΤΙΟΥ 2025 9317



απέναντι στο µπούλινγκ, απέναντι στις πρακτικές υποτίµησης των
γυναικών, απέναντι στις πρακτικές ισοπέδωσης µιας Βουλευτή,
Πρόεδρου –συµβαίνει- κόµµατος. Αλλά θα µπορούσε να είναι µια
Βουλευτής, µια εργαζόµενη, µία περαστική, µια επισκέπτρια, µια
υπάλληλος της Βουλής. Αυτό που µόλις παρακολουθήσαµε δεν
είναι ούτε ένα µεµονωµένο περιστατικό ούτε µία επίθεση αιφνι-
διαστική σε µένα ως γυναίκα. Άλλωστε την ίδια επίθεση για τα
παιδιά που δεν έχω και άρα δεν δικαιούµαι να µιλώ για τα Τέµπη,
έχει κάνει πριν από ένα χρόνο ο κ. Λαζαρίδης και κανείς δεν τον
καταδίκασε από την πλευρά του κυβερνώντος κόµµατος. 

Δεν είναι, λοιπόν, το ζήτηµα να ζητήσει συγγνώµη ένα αποθρα-
συµένο µέλος µιας Κοινοβουλευτικής Οµάδας που είναι έτοιµη
ανά πάσα στιγµή να µετέρθει αυτές τις πρακτικές απέναντι στις
γυναίκες και που τελικά αυτόν τον προπηλακισµό που εγώ τον
αποκρούω τον απευθύνει στη Μαρία Καρυστιανού την οποία απο-
καλεί µέσω συνεργατών «χαροκαµένη ντίβα», στις µανάδες των
Τεµπών στις µανάδες των θυµάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Πρό-
εδρε, σας παρακαλώ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το θέµα,
λοιπόν, δεν είναι να ζητήσει ένας Βουλευτής συγγνώµη από
εµένα. Το θέµα είναι να τελειώνουµε µε τις πρακτικές των νταή-
δων, µε τις πρακτικές του «τι λες, κυρά µου;» µε τις πρακτικές
του «µαζέψου µη σε µαζέψω», µε όλη αυτή τη συµπεριφορά η
οποία εκτραχύνει και ενθαρρύνει αυτούς τους νταήδες. Από
πλευράς µου να ξέρετε ότι δεν υπάρχει καµία περίπτωση να ανα-
σχεθώ από τέτοιες πρακτικές και ευχαριστώ πολύ τις γυναίκες
πρώτα και τους άνδρες της Αίθουσας που σήκωσαν ανάστηµα
και είπαν ότι καµία γυναίκα δεν είναι ούτε του πατρός της, ούτε
του ανδρός της, ούτε προσδιοριζόµενη µε βάση το αν έχει ή δεν
έχει παιδιά. Είναι θαυµαστές οι γυναίκες που έχουν παιδιά και
οφείλουµε όλοι να υποκλινόµαστε στην µητρότητα. Αλλά το θέµα
τελικά είναι αν σεβόµαστε την ανθρώπινη ύπαρξη, αν αναγνωρί-
ζουµε όλους τους ανθρώπους ως ίσους και αν την ανθρωπιά µας
την έχουµε προτεταγµένη ή βαθιά καταχωνιασµένη. Ο κόσµος
πάντως την ανθρωπιά του την έχει προτεταγµένη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Λαζα-
ρίδης έχει τον λόγο επί προσωπικού. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είπε το
όνοµά σας; 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Έπρεπε να το πει;
Μας τσουβάλιασε όλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ. Καθίστε, κύριε Σιµόπουλε. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, φαντάζοµαι δεν
χρειάζεται να εξηγήσω τον λόγο του προσωπικού. Θα είµαι πάρα
πολύ σύντοµος. Κατ’ αρχάς θέλω να καταδικάσω τη δήλωση του
κ. Κυριαζίδη µε πάρα πολύ καθαρό τρόπο. 

Το δεύτερο το οποίο θέλω να επισηµάνω είναι ότι ποτέ στην
κυρία Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας -επειδή το επαναλαµ-
βάνει διαρκώς- δεν έχω πει τέτοιο πράγµα. Και δεν θα µπορούσα
να το πω.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Το έχετε πει. Ήµουν παρού-
σα. Το διαψεύδω. Έχει καταγραφεί στα Πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεν έχω πει τέτοιο πράγµα καθώς
σέβοµαι τις γυναίκες. Έχω δύο κόρες. Θα την παρακαλέσω πάρα
πολύ να µην το συνεχίσει αυτό γιατί τότε τη διαφορά µας θα τη
λύσουµε κάπου αλλού. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Πλεύ-

ρης έχει τον λόγο. 
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ, κύριε Σιµόπουλε. Μιλάει ο εκπρόσωπός σας. 
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν µπορεί να µας

τσουβαλιάζει έτσι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η Κοινοβουλευτική

Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας ταυτίζεται απόλυτα µε την τοπο-
θέτηση της Υπουργού, της κ. Ζαχαράκη, που έχει δεχθεί στο πα-
ρελθόν αντίστοιχα σχόλια. Είναι ξεκάθαρο ότι αποδοκιµάζουµε
πλήρως οποιοδήποτε τέτοιο σχόλιο και του κ. Κυριαζίδη και γι’
αυτόν τον λόγο είµαστε εδώ προκειµένου να πούµε ότι αυτά τα
θέµατα έχουν λυθεί. Δεν µπαίνουν σε συζήτηση. Η γυναίκα έχει
πλήρως το δικαίωµα της επιλογής του αυτοπροσδιορισµού, πώς
θα διαθέσει το σώµα της, το αν θα τεκνοποιήσει ή όχι και σε
καµία περίπτωση δεν επιτρέπουµε να ακούγονται τέτοια σχόλια
εδώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Διαγράψτε τον!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τον Κακλαµάνη τώρα για ποινή. Αλλιώς

δεν υπάρχει τίποτα.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να επανέλ-
θουµε µε την οµιλία του Προέδρου του Δηµοκρατικού Πατριωτι-
κού Κινήµατος - Νίκη κ. Δηµήτριου Νατσιού.

Θα σας παρακαλούσα, επειδή είναι µια µεταβατική στιγµή,
όσοι επιθυµούν να βγουν εκτός της Αίθουσας, να βγουν, για να
συνεχίσει ο κύριος Πρόεδρος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Η γυναίκα στην παράδοσή µας, εξάλλου, είναι το πιο ιερό πρό-
σωπο, στο πρόσωπο της Παναγίας. Καταδικάσαµε κι εµείς απε-
ρίφραστα αυτή την πασίγνωστη και φθηνή φράση. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-

νάδελφοι, σας παρακαλώ πάρα πολύ να επανέλθουµε στη διαδι-
κασία. 

Κύριε Πρόεδρε, µπορείτε να συνεχίσετε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βλέπετε την ισχύ του λόγου, πώς µε µια µικρή φράση, λίγες

λέξεις πόση ακαταστασία και αναστάτωση δηµιουργείται και µά-
λιστα όταν είναι αγενέστατες. Η ευγένεια είναι αρχοντιά έλεγαν
και ιδίως η ευγένεια προς τις γυναίκες. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την περασµένη
εβδοµάδα στις τεράστιες διαδηλώσεις, τις λαοσυνάξεις που έγι-
ναν, η δηµοκρατία νίκησε την αλαζονεία. Ο κόσµος έστειλε ένα
πολύ συγκεκριµένο µήνυµα στην Κυβέρνηση για την υπόθεση
των Τεµπών. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι. Συµφωνούµε όλοι -και αυτό

είναι παρήγορο- ότι ήταν µια άθλια στιγµή. Ας επανέλθουµε στο
θέµα της συνεδρίασης που είναι η πρόταση µοµφής. 

Όµως, η αλαζονεία από ό,τι φαίνεται δεν πήρε το µήνυµα, το
ηχηρό µήνυµα της δυσπιστίας εκατοµµυρίων ανθρώπων προς
την Κυβέρνηση. Έτσι, η ηγεσία της Κυβέρνησης εµφανίστηκε
στην Εθνική Αντιπροσωπεία µε το γνωστό της προσωπείο και την
απόλυτη βεβαιότητα ότι η προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση,
η συζήτηση για τη σύσταση της προανακριτικής επιτροπής και
σήµερα η πρόταση µοµφής θα είναι όλα αυτά ένας ασήµαντος
σκόπελος τον οποίο η Κυβέρνηση θα ξεπεράσει µε άνεση. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ας ξεπεράσουµε και αυτόν τον σκόπελο που σας έτυχε. Ζητή-

σατε συγγνώµη. Εντάξει είµαστε.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ. κύριοι συνάδελφοι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ξέρετε, δεν µπορούσα να κάνω
µάθηµα ποτέ όταν από κάτω υπήρχε αναστάτωση. Δεν λέω το
ίδιο πράγµα, αλλά καταλαβαίνετε. Στοιχειώδης ευγένεια είναι να
διαφωνούµε µε τον οµιλητή, αλλά να κάνουµε ησυχία. Κι όπως
τόνισε ο κύριος Πρόεδρος -δεν παίρνω τη θέση σας, κύριε Πρό-
εδρε- όποιος θέλει να συζητήσει ας εξέλθει της Αίθουσας. 

Ωστόσο, ακόµη και στα πιο τέλεια πολιτικά εγκλήµατα κάτι δια-
φεύγει στους σχεδιαστές τους. Το Κοινοβούλιο και η Κυβέρνηση
συνταράσσονται από χθες από το e-mail του Υφυπουργού Τρια-
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ντόπουλου προς τους κ. Γεραπετρίτη και κ. Σκέρτσο το οποίο
έφερε στη δηµοσιότητα η εφηµερίδα «Εστία», ένα e-mail µε το
οποίο αποκαλύφθηκε ο συντονιστικός ρόλος του Υπουργού σας
στο µπάζωµα και η εµπλοκή ακόµη δύο µελών της Κυβέρνησης,
που αυτονοήτως πρέπει να κληθούν για να καταθέσουν ως µάρ-
τυρες, κατ’ αρχάς στην προανακριτική. 

Από χθες, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε εισέλ-
θει σε µια νέα φάση. Η αλαζονεία πιάστηκε στα πράσα. Η αλαζο-
νεία έχασε το χρώµα της. Η αλαζονεία έπαψε να κοιτά αφ’
υψηλού το Κοινοβούλιο και να υποστηρίζει ψευδώς ότι bots από
ξένη χώρα έστειλαν δύο εκατοµµύρια και παραπάνω κόσµο στις
πλατείες. Κατανοήσαµε όλοι ότι αναφέρεται ο κ. Μητσοτάκης στη
Ρωσία. Αυτολογοκρίθηκε, όµως, γιατί ούτε το όνοµά της δεν
θέλει να αναφέρει. Θα αναγκαστεί, όµως, να κάνει πολύ διαφο-
ρετικά πράγµατα γιατί τα πράγµατα άλλαξαν. 

Η αλαζονεία, συνεχίζω, έχασε το έδαφος κάτω από τα πόδια
της γιατί αποκαλύφθηκε ότι ένας Υπουργός είπε χωρίς να ντρέ-
πεται, µε απύθµενο θράσος, ψέµατα στην Εθνική Αντιπροσωπεία
την προηγούµενη Τρίτη για το µπάζωµα και ο Πρωθυπουργός
µαζί του που τον χαρακτήρισε «παρατηρητή» και ο Υπουργός Επι-
κρατείας µαζί του που έχει αναλάβει δικηγόρος υπεράσπισής
του. Δεν υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µεγαλύτερο
αµάρτηµα στη δηµοκρατία από το ψέµα. Κι από το ιερό τούτο
Βήµα που στέκοµαι µπροστά σας από την περασµένη Τρίτη εδώ
µέσα ακούγονται µόνο ψέµατα. 

Έφτασε, όµως, η ώρα της αλήθειας. Η Νίκη, το κίνηµά µας,
από την πρώτη στιγµή επέµεινε ότι θα πρέπει να διευρυνθεί το
κατηγορητήριο της προανακριτικής επιτροπής, γι’ αυτό είπαµε
και «όχι», ούτως ώστε -και δικαιωνόµαστε- µαζί µε τα πληµµελή-
µατα των Τεµπών να δικαστούν και τα κακουργήµατα. Δικαιωθή-
καµε γιατί πίσω από το ψέµα του κ. Τριαντόπουλου κρύβονται και
τα ψέµατα άλλων, του κυρίου Πρωθυπουργού, του κ. Γεραπε-
τρίτη και του κ. Σκέρτσου.  Γιατί πίσω από το αδίκηµα του ενός,
µπορεί να κρύβονται τα αδικήµατα και οι ενοχές και άλλων µελών
της Κυβερνήσεώς σας. 

Παρατηρήσαµε, όµως, το εξής. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας όχι µόνο δεν διέψευσε χθες την ύπαρξη του mail που σας
ενοχοποιεί -καµία διάψευση δεν υπήρχε- αλλά δεν τόλµησε να
εκδώσει και σε κεντρικό επίπεδο ούτε επίσηµη ανακοίνωση. Γιατί
αυτή η σιωπή, αυτή η αλαλία, θα έλεγα; Μα, γιατί φοβάται τις συ-
νέπειες του νόµου. Γιατί θέλει να αφήσει ακάλυπτο τον Υφυ-
πουργό σας προκειµένου να γλιτώσουν και όσοι στο βάθος του
Μεγάρου Μαξίµου κρύβονται πίσω από αυτόν. 

Μας ρωτάτε εδώ και καιρό µε υποκρισία τι ακριβώς ήθελε να
συγκαλύψει η Κυβέρνηση. Συνήθης ερώτηση. Από την αντίδρασή
σας στην αποκάλυψη του ντοκουµέντου αυτού που δηµοσιεύτηκε
στην εφηµερίδα «Εστία» όλοι πια αντιληφθήκαµε τι έχετε να κρύ-
ψετε. Η καρδιά της Κυβέρνησής σας, το Μέγαρο Μαξίµου, ο τότε
Υπουργός Επικρατείας κ. Γεραπετρίτης, ο τότε Υφυπουργός κ.
Σκέρτσος και δεν ξέρουµε ποιος άλλος ακόµα, είναι αναµεµει-
γµένοι στο µπάζωµα. Συνέπραξαν σε αυτό που ονοµάσαµε προ-
χθές «περιύβριση νεκρών». Και είναι κάτι πολύ χειρότερο από την
παράβαση καθήκοντος, διότι κρύβει τη βαθιά υποτίµηση και προ-
σβολή της αξίας του ανθρώπου και του αγαθού της ίδιας της
ζωής. 

Πετάξατε πενήντα επτά παιδιά στα µπάζα κάποιοι και κοιµόσα-
σταν ήσυχοι, χωρίς να βλέπετε εφιάλτες. Είναι καιρός να αρχί-
σετε να βλέπετε και εσείς εφιάλτες, οι ένοχοι. Είστε για τον
ελληνικό λαό οι «Εφιάλτες» και ξέρουµε από την ιστορία πως οι
«Εφιάλτες» έχουν τη γνωστή πολιτική τύχη. 

Η σηµερινή πρόταση µοµφής, την οποία σας έχει απευθύνει ο
ελληνικός λαός από την προηγούµενη εβδοµάδα στις πλατείες,
είναι το πρώτο βήµα για τη Νέµεση. Θέλει να γλιτώσει ο ελληνι-
κός λαός από εσάς, όχι µόνο για τα Τέµπη, αλλά και για το γεγο-
νός ότι βάζετε στο ράφι εθνικά θέµατα και απεµπολείτε
κυριαρχικά δικαιώµατα. 

Πήγε ο Υπουργός σας των Εξωτερικών στη Νέα Υόρκη και, αντί
να µιλάει στις τηλεοράσεις για την Κύπρο µας, µιλούσε για την
Ουκρανία. Στην Κύπρο δεν υπάρχουν κατεχόµενα; Δεν έχει η Κύ-
προς µας το βόρειο τµήµα της σκλαβωµένο στους Τούρκους; Ου-
δέποτε θέσατε θέµα γι’ αυτό το πράγµα, για τη σκλαβωµένη

Κύπρο, µε τον ίδιο ζήλο που το θέτετε για την Ουκρανία. 
Και συνεχίζω: Πήγατε, βρεθήκατε στις Βρυξέλλες χθες σε µια

πολύ σηµαντική Σύνοδο Κορυφής που οι αποφάσεις της θα επη-
ρεάσουν όλη την Ευρώπη. Υποβάλλουµε τα εξής ερωτήµατα:
Απαιτήσατε -για την Κυβέρνηση οµιλώ- να µην συµµετέχει η
Τουρκία στην κατανοµή των πιστώσεων της ευρωπαϊκής άµυνας
που θα ανέλθουν στα 800 δισεκατοµµύρια ευρώ; Απαιτήσατε η
κατανοµή των αµυντικών δαπανών να γίνει ισόποσα σε όλα τα
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ανάλογα µε τον πληθυσµό τους
ή θα βρεθούµε να πληρώνουµε την ευρωπαϊκή άµυνα και τις γερ-
µανικές βιοµηχανίες; Πάλι τα ίδια. Υπερασπιστήκατε το δικαίωµα
αρνησικυρίας, το βέτο, δηλαδή, στις αποφάσεις της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ή θα δεχθείτε την κατάργησή του, που θα έχει ως απο-
τέλεσµα να µην έχουµε καµία δυνατότητα υπεράσπισης των κυ-
ριαρχικών µας δικαιωµάτων; 

Το δε διαβόητο καλώδιο σύνδεσης Ελλάδας – Κύπρου, που κα-
τήντησε γιοφύρι της Άρτας, µάλλον εγκαταλείπεται, επειδή έβα-
λαν βέτο οι Τούρκοι στο δροµολόγιό του. Τα είχαµε πει αυτά γι’
αυτό και δεν ψηφίσαµε τότε. Ούτε καλώδιο ποντίζετε, αλλά κυ-
ρίως καταποντίζετε την όποια εθνική µας αξιοπρέπεια. 

Είναι προφανές πως ούτε θέλετε ούτε µπορείτε ούτε έχετε τη
νοµιµοποίηση πια. Ό,τι είχατε να δώσετε, το δώσατε. Μέχρι εδώ
ήταν η παρουσία σας. Καιρός να τα µαζεύετε. Αυτό θα είναι πρα-
γµατικά εθνική υπηρεσία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα αργήσω. Δεν θέλω να
κουράζω. Ξέρω πως όλοι είναι καταπονηµένοι από τη συζήτηση,
την εβδοµαδιαία θα έλεγα. Ξηµέρωνε άνοιξη όταν έγινε το τρο-
µερό δυστύχηµα, το αποτρόπαιο έγκληµα. Άνοιξη, η νιότη του
χρόνου, λέει ο ποιητής. Τέτοια µέρα και η νιότη της πατρίδας τα-
ξίδευε στην αιωνιότητα. Είµαι σίγουρος ότι τα παιδιά της Ελλά-
δος τα υποδέχτηκε µε ανοιχτή την αγκαλιά της η µάνα µας, η
θεοµάνα µας, η Παναγία. Προσωπικά εγώ είµαι µια ζωή µε παιδιά.
Δεν πίστευα ποτέ ότι θα βρεθώ σε αυτό το Βήµα για να υπερα-
σπιστώ δολοφονηµένα παιδιά. Δεν πίστευα ποτέ ότι µπορεί να
υπάρχουν άνθρωποι και κυρίως Έλληνες -που υπάρχει το φιλό-
τιµο, αν υπάρχει, το χιλιοτραγουδισµένο φιλότιµο- που δε θα
έσκυβαν το κεφάλι µε ντροπή, θα έλεγα, για να παραδεχθούν ότι
µε τα εγκληµατικά τους λάθη και τις ασυγχώρητες παραλείψεις
τους έβλαψαν βαριά αυτά τα παιδιά. 

Έχει ειπωθεί εύστοχα ότι το καλύτερο προσκεφάλι είναι η κα-
θαρή συνείδηση. Συνείδηση, αγαπητοί µου, είναι το άγραφο
ευαγγέλιο στον άνθρωπο. Από όλα µπορείς να ξεφύγεις, όµως
από τη φωνή της συνειδήσεως δεν ξεφεύγεις. Όσο και να την
µπαζώσεις, βρίσκει ρωγµές και τότε γίνεται σαράκι και σε τρώει
σιγά-σιγά. Δεν υπάρχει µεγαλύτερο µαρτύριο. Οι εφιάλτες, που
σας έλεγα. 

Μέσα σε ένα χρόνο, κάποιοι εδώ µέσα, δύο φορές ήρθατε σε
σύγκρουση µε τη συνείδησή σας και η σύγκρουση αυτή µετα-
φράζεται πολλές φορές σε ντροπή. Πέρυσι, τέτοια περίπου
εποχή, σας έσερνε ο κ. Μητσοτάκης -αναφέροµαι κυρίως στους
Βουλευτές της Συµπολίτευσης- στην ψήφιση της ανοµίας, τον
ψευτογάµο των οµοφυλοφίλων. Κάποιοι αρνηθήκατε, αποκρού-
σατε τις πιέσεις. Κάποιοι άλλοι άντεξαν στις πιέσεις, λύγισαν στις
προσφορές και τον ψήφισαν τον νόµο αυτό. Τι έπαθαν όµως;
Ντρέπονταν να εµφανιστούν για ένα διάστηµα στον κόσµο, στους
δρόµους και κυρίως στις εκκλησίες. Ήταν περίοδος, ακριβώς,
σαν αυτή που ζούµε τώρα. Όµως, όλοι, εκτός από τους λίγους
πορωµένους, ντραπήκατε που η Κυβέρνησή σας, των κάποτε νοι-
κοκυραίων, η παράταξη του «ζήτω η Ελλάδα, ζήτω η θρησκεία»
θα καταντούσε να προωθεί τέτοια πράγµατα. 

Φέτος και πάλι σας έκανε να κρυφτείτε ο κ. Μητσοτάκης. Όλος
ο λαός βγήκε στους δρόµους, όλος, όχι µόνο οι αριστεροί, όπως
νυχθηµερόν έλεγαν τα λατινοπούλεια φερέφωνά σας. Αλλά εσείς
καθίσατε φρόνιµα στα σπίτια σας και κοιτούσατε αµήχανα από
τα παραθύρια ή από τα τηλεοπτικά παράθυρα τον ελληνικό λαό,
το ειρηνικό ποτάµι µνήµης που τιµούσε πάνδηµα τη µνήµη των
δολοφονηµένων παιδιών. Αναρωτηθείτε. Σας αξίζει αυτό, να κρύ-
βεστε; 

Εµείς στη Νίκη, µε αναπαυµένη τη συνείδησή µας, πράξαµε το
χρέος µας. Είπαµε «όχι» στην προανακριτική σας, στην προανα-
κριτική της συγκάλυψης και της αναλγησίας. Το µοναδικό κόµµα
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της ελληνικής Βουλής που είπε «όχι». Γιατί; Γιατί ακούσαµε τους
γονείς των παιδιών που εδώ και δύο χρόνια σηκώνουν σταυρό,
κυριολεκτικά και ανεβαίνουν γολγοθά. Γνωρίζουµε ότι µετά τον
γολγοθά και τον σταυρό, ακολουθεί η ανάσταση, ακολουθεί η δι-
καιοσύνη. Θα έρθει η δικαιοσύνη και θα λάµψει και οι τάφοι θα
κλείσουν και οι άνθρωποι αυτοί, οι γονείς, θα αναπαυθούν. 

Η Νίκη -και πώς αλλιώς- ψηφίζει «υπέρ» της πρότασης δυσπι-
στίας, της πρότασης µοµφής, γιατί πρέπει η πατρίδα µας να ανα-
πνεύσει µε καθαρό οξυγόνο, ο λαός µας να αναπνεύσει και η
δηµοκρατία µας, που σήµερα, δυστυχώς, µε αυτά που συµβαί-
νουν πιάνει τις µύτες της από τις αναθυµιάσεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-

εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, ύστερα από επικοινωνία που είχα µε τον Πρωθυπουργό
κ. Κυριάκο Μητσοτάκη υπό την ιδιότητά του ως Προέδρου της
Νέας Δηµοκρατίας, ο Βουλευτής κ. Κυριαζίδης παραπέµφθηκε,
σύµφωνα µε το καταστατικό του κόµµατος, στην Επιτροπή Δεο-
ντολογίας µε το ερώτηµα της διαγραφής. 

Προσωπικά δε, στο πρόσωπο της Προέδρου κ. Ζωής Κωνστα-
ντοπούλου, ως Πρόεδρος του Σώµατος, θέλω να ζητήσω συγ-
γνώµη από όλες τις κυρίες συναδέλφους και από όλες τις
Ελληνίδες γυναίκες.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει o E’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το Δηµοτικό Σχολείο Κατσικά Ιωαννίνων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς, κ. Αλέξης Χαρίτσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Κατ’ αρχάς, ξεκινώντας δεν µπορώ
να µην σχολιάσω αυτό που έγινε εδώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία
πριν από λίγο και να µην πω ότι τέτοιου τύπου δηλητηριώδη σε-
ξιστικά σχόλια που αναπαράγουν πατριαρχικά πρότυπα, δεν
έχουν καµία θέση όχι µόνο στη Βουλή, δεν έχουν καµία θέση
στην ελληνική κοινωνία συνολικά.

(Χειροκροτήµατα)
Και βεβαίως ο κ. Μητσοτάκης οφείλει όχι απλώς να παραπέµ-

ψει, αλλά να διαγράψει τον εν λόγω Βουλευτή.
(Χειροκροτήµατα)

Και µιας και αναφέρθηκα στον κ. Μητσοτάκη, θα ξεκινήσω την
οµιλία µου απευθυνόµενος σε αυτόν. Πάλι απουσιάζει από την
Αίθουσα, όπως απουσιάζει όλες αυτές τις ηµέρες. Έρχεται µόνο
για να µιλήσει και για να αποχωρήσει.

Αν πιστεύετε, κύριε Μητσοτάκη, ότι εξασφαλίζοντας απόψε την
κοινοβουλευτική Πλειοψηφία -θα την εξασφαλίσετε από ό,τι φαί-
νεται, θα ψηφίσουν πειθήνια οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας-, αν πιστεύετε ότι έτσι καθαρίσατε µε το έγκληµα των Τε-
µπών, κάνετε πάρα πολύ µεγάλο λάθος. Αν πιστεύετε ότι αυτή
την πρόταση δυσπιστίας θα τη µετατρέψετε σε ψήφο εµπιστο-
σύνης στην Κυβέρνησή σας, κάνετε πάρα πολύ µεγάλο λάθος.
Δεν θα σας αθωώσουµε και δεν θα σας δώσουµε καµία οδό δια-
φυγής σήµερα, κύριε Μητσοτάκη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Δεν τα έχετε υπολογίσει καλά τα πράγµατα και δεν τα έχετε

υπολογίσει καλά κυρίως γιατί δεν έχετε υπολογίσει την ελληνική

κοινωνία. Δεν έχετε υπολογίσει καλά τον λαό, τον λαό που µίλησε
στις µεγαλειώδεις συγκεντρώσεις στις 26 του Γενάρη, στις 28
του Φλεβάρη, µόλις προχθές, αλλά και σήµερα την ώρα που
εµείς εδώ συζητάµε, σήµερα πάλι συγκεντρώνεται ο λαός, εδώ
απ’ έξω, στην πλατεία Συντάγµατος, όπως και στις πλατείες και
στους δρόµους σε όλη τη χώρα.

Ο λαός που έγινε έρµαιο των καταστροφικών πολιτικών σας, ο
λαός που υποφέρει εξαιτίας σας, κύριε Μητσοτάκη, ο λαός που
πάνω στα συντρίµµια µιας εθνικής τραγωδίας, πάνω στις µατω-
µένες ράγες στα Τέµπη, πάνω στο µπάζωµα και στο ξεµπάζωµα
-του οποίου εσείς είστε ο ενορχηστρωτής-, ο λαός αυτός λοιπόν
βγαίνει και ζητάει οξυγόνο και πλέον το ποτάµι δεν γυρίζει πίσω.
Δεν γυρίζει πίσω, κύριε Μητσοτάκη, το ποτάµι του λαού που θα
σας πνίξει και θα ξεπλύνει τα άθλια ψέµατα τα οποία έχετε εκ-
στοµίσει εδώ και δύο χρόνια γι’ αυτήν την υπόθεση. Γιατί διαπρά-
ξατε ύβρη, κύριε Μητσοτάκη και τώρα είναι η ώρα της Νέµεσις
και θα το πιείτε το πικρό ποτήρι όλο µέχρι την τελευταία σταγόνα.
Γιατί τα Τέµπη δεν ήταν ένα ατύχηµα, τα Τέµπη δεν ήταν ένα τυ-
χαίο γεγονός, δεν ήταν η κακιά η ώρα, τα Τέµπη ήταν ένα κρατικό
έγκληµα, ένα κρατικό έγκληµα µε την υπογραφή της κυβέρνησής
σας, της Κυβέρνησης Μητσοτάκη.

Όµως στα Τέµπη δεν έγινε µόνο ένα έγκληµα, έγιναν πολλά
εγκλήµατα, µε πρώτο και κύριο αυτό της κυβερνητικής συγκάλυ-
ψης. Αυτή εδώ η πρόταση δυσπιστίας των τεσσάρων κοµµάτων
της Αντιπολίτευσης είναι η δική µας ελάχιστη πολιτική, αλλά και
ηθική, επιτρέψτε µου, να πω υποχρέωση απέναντι σε αυτό το
έγκληµα της συγκάλυψης. Και µην προσπαθείτε να κρυφτείτε
πίσω από διαχρονικές παθογένειες, πίσω από ανθρώπινη ανικα-
νότητα, πίσω από τη διάλυση του κρατικού µηχανισµού. Μην προ-
σπαθείτε να κρυφτείτε, όπως ακούσαµε από Υπουργούς σας,
πίσω από ένα γεγονός που δεν υπήρχε προηγούµενη εµπειρία γι’
αυτό. Μπορείτε να επικαλεστείτε ό,τι θέλετε, η προπαγάνδα σας
µπορεί να συνεχίσει να κατασκευάζει όσα ψέµατα θέλετε, αλλά
πλέον είναι τόσα πολλά αυτά τα ψέµατα τα οποία έχουν µαζευτεί
που δεν σας πιστεύει κανείς και δεν σας πιστεύουν ούτε οι ίδιοι
οι ψηφοφόροι σας, ούτε οι ίδιοι οι ψηφοφόροι της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Ξέρετε, µου στείλανε προχθές -έχει ενδιαφέρον αυτό- στην
πρώτη τετραετία του Τραµπ στις Ηνωµένες Πολιτείες η «Wash-
ington Post» µέτρησε πενήντα χιλιάδες πεντακόσια εβδοµήντα
τρία διαφορετικά ψέµατα του Ντόναλντ Τραµπ σε µια τετραετία.
Αλήθεια µια ανάλογη έρευνα στην Ελλάδα του κ. Μητσοτάκη
πόσες χιλιάδες ψέµατα θα είχε καταγράψει, πόσες χιλιάδες ψέ-
µατα που έχετε εκστοµίσει όλα αυτά τα χρόνια;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, στη συνείδηση της κοινω-

νίας είστε ήδη ένοχοι, στη συνείδηση της κοινωνίας έχετε ήδη
καταδικαστεί, ενώ εσείς, κυρίες και κύριοι, της κοινοβουλευτικής
Πλειοψηφίας, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, που ετοι-
µάζεστε απόψε να καταψηφίσετε την πρόταση δυσπιστίας της
Αντιπολίτευσης, θα γίνετε συνένοχοι και θα πρέπει να αναµετρη-
θείτε µε τη συνείδησή σας. Αναλογιστείτε αν θέλετε να καταδι-
καστείτε και εσείς µαζί µε την Κυβέρνηση στη συνείδηση του
κόσµου, στη συνείδηση της κοινωνίας που σας εκλέγει και σας
δίνει θέση σε αυτά εδώ τα Έδρανα της Εθνικής Αντιπροσωπείας.

Δεν είναι αυτή η κατακραυγή του κόσµου λαϊκά δικαστήρια,
όπως πάτε να τα παρουσιάσετε. Όχι, κύριοι συνάδελφοι, είναι η
κοινωνική ετυµηγορία, η οποία σας καταδικάζει, είναι η συνεί-
δηση ενός λαού που σας καταδικάζει, γιατί συµµετέχετε στο
ψέµα, συµµετέχετε στο θράσος, συµµετέχετε στην κυβερνητική
αλαζονεία.

Χειροκροτείστε, λοιπόν, αν θέλετε απόψε τον Πρωθυπουργό
σας τον κ. Μητσοτάκη και γυρίστε µετά στις περιφέρειες σας,
στις τοπικές κοινωνίες, που θα διαδηλώνουν για µια ακόµη φορά,
σταθείτε µπροστά τους, κοιτάξτε τους στα µάτια και πείτε τους
ότι πήρατε τη σωστή απόφαση, να στηρίξετε αυτήν την Κυβέρ-
νηση της συγκάλυψης και του ψέµατος. Θα το κάνετε; Να δούµε
σε λίγες ώρες αν θα το κάνετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο θα παραµένει ανοιχτή η
πληγή των Τεµπών, τόσο θα βαθαίνει το ρήγµα µε την κοινωνία,
γιατί τα ψέµατα, το θράσος, η αλαζονεία της Κυβέρνησης Μη-
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τσοτάκη τραβάνε όλη την πολιτική ζωή και όλο το πολιτικό σύ-
στηµα στον βούρκο της απαξίωσης. Ο κ. Μητσοτάκης σέρνει το
σύνολο του δηµόσιου βίου στον βούρκο που ο ίδιος δηµιούρ-
γησε. Έχουµε καθήκον να το σταµατήσουµε αυτό, εδώ και τώρα,
γιατί βρισκόµαστε σε µια πολύ κρίσιµη καµπή της ιστορίας µας.
Η ελληνική κοινωνία έχει ξεσηκωθεί. Είναι ένας ξεσηκωµός που
είναι πρωτοφανής εδώ και µισό αιώνα, ένας σεισµός στα θεµέλια
µιας κυβέρνησης αλλά και ενός καθεστώτος που µέχρι χθες φά-
νταζε κυρίαρχο, ένας σεισµός που κλονίζει το σύστηµα εξουσίας
που επέβαλε η Δεξιά στη χώρα µας τα τελευταία έξι χρόνια µε
τη βοήθεια µεγάλων επιχειρηµατικών συµφερόντων, µε τη βοή-
θεια µέσων µαζικού αποπροσανατολισµού, µε τη βοήθεια της οι-
κονοµικής ελίτ.

Δείτε τι συµβαίνει εδώ παρά έξω, λίγο έξω απ’ αυτήν την Αί-
θουσα, τι έγινε πριν από έναν µήνα στις 26 Ιανουαρίου, τι έγινε
πριν από λίγες µέρες από µια βδοµάδα ακριβώς στις 28 Φε-
βρουαρίου, τι έγινε προχθές, τι γίνεται σήµερα. Τι απαιτούν εκα-
τοντάδες χιλιάδες άνθρωποι οι οποίοι βρίσκονται στον δρόµο.

Τι απαίτησαν και απαιτούν οι διαδηλωτές που η Κυβέρνηση
αφού τους κατασυκοφάντησε πρώτα, στη συνέχεια έστειλε και
τα ΜΑΤ να τους επιτεθούν, που επιτέθηκε µε χηµικά και σε πα-
τέρα που έχασε τον γιο του στα Τέµπη, που έκανε προσαγωγές
σε παιδιά που επιβίωσαν από τα Τέµπη και που θα κουβαλάνε το
τραύµα σε όλη τους τη ζωή; Τι απαίτησαν και τι απαιτούν οι πο-
λίτες της Ελλάδας του 2025; Απαιτούν δικαιοσύνη, απαιτούν κά-
θαρση, απαιτούν οξυγόνο. Και αντικρίζουν έναν Πρωθυπουργό,
τον κ. Μητσοτάκη, o οποίος ήρθε εδώ προχθές, σε αυτήν την Αί-
θουσα να αντιστρέψει τους ρόλους, να µας κουνήσει και το δά-
χτυλο ο κ. Μητσοτάκης. Δεν είστε κατήγορος, κύριε Μητσοτάκη.
Απολογούµενος είστε, κύριε Μητσοτάκη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Απολογούµενος. Δεν βάζετε εσείς τα ερωτήµατα, κύριε Μη-

τσοτάκη. Απαντήσεις πρέπει να δώσετε και θα τις δώσετε τις
απαντήσεις. Θα τις δώσετε τις απαντήσεις στα ερωτήµατα!

Γιατί βιαστήκατε λοιπόν να βγείτε την αµέσως επόµενη µέρα
και να µιλήσετε για αποκλειστικό ανθρώπινο λάθος πριν καλά-
καλά ξεκινήσουν οι έρευνες; Γιατί σπεύσατε, κύριε Μητσοτάκη,
να διαβεβαίωσε ότι γνωρίζετε πολύ καλά τι µετέφερε η εµπορική
αµαξοστοιχία και να αποκλείσετε την ύπαρξη παράνοµου εύφλε-
κτου φορτίου; Γιατί τρέξατε να πείτε ότι αυτή η τροµακτική
έκρηξη, αυτή η πυρόσφαιρα προήλθε από τα έλαια σιλικόνης;
Γιατί τρέξατε να διαβεβαιώσετε ότι δεν υπήρξε µπάζωµα; Γιατί
µιλήσατε για θεωρίες συνωµοσίας, κύριε Μητσοτάκη, ενώ διεξα-
γόταν η έρευνα µετά από τις επίµονες, συγκινητικές προσπάθειες
των ίδιων των συγγενών; Και είχαν αρχίσει να ασκούνται και ποι-
νικές διώξεις από την Εισαγγελία της Λάρισας και εσείς µιλάγατε
για θεωρίες συνωµοσίας ακόµα. Και γιατί στείλατε, κύριε Μητσο-
τάκη, τον Υφυπουργό σας στη Λάρισα για να συντονίσει το έργο
του µπαζώµατος; Γιατί τον στείλατε; Γιατί, κύριε Μητσοτάκη ο
Υφυπουργός παρά τω Πρωθυπουργώ, ο κ. Τριαντόπουλος,
έστελνε e-mail στον γαλάζιο τότε Περιφερειάρχη Θεσσαλίας, µε
κοινοποίηση στους συνεργάτες σας, στους Υπουργούς Επικρα-
τείας για να κανονίσει πώς θα καλυφθούν οι δαπάνες από το µπά-
ζωµα. Σας κατέθεσα και στα Πρακτικά τις σχετικές πράξεις. Και
µη µας πείτε και πάλι σήµερα ότι όλα αυτά έγιναν για καλό σκοπό
και από καλή πρόθεση. Θα καταθέσουν στην προανακριτική όλοι
οι αποδέκτες του περιβόητου e-mail; Ο κ. Γεραπετρίτης, ο κ.
Σκέρτσος, ο κ. Αγοραστός; Θα γίνει άρση του απορρήτου των
επικοινωνιών οποιουδήποτε εµπλέκεται όσο ψηλά κι αν βρίσκεται,
συµπεριλαµβανοµένου εάν χρειαστεί και του ίδιου του Πρωθυ-
πουργού;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και επειδή σήµερα βεβαίως πριν από λίγες ώρες, κάτω από το

βάρος των αποκαλύψεων ο τότε Υφυπουργός παρά τω Πρωθυ-
πουργώ κ. Τριαντόπουλος έδωσε στη δηµοσιότητα αυτό το πε-
ρίφηµο e-mail σε αυτήν την απέλπιδα προσπάθεια να πείσει ότι η
Κυβέρνηση ήταν αµέτοχη και το µόνο που έκανε ήταν να καλύψει
το κόστος, έχω να πω το εξής: Σταµατήστε να απευθύνεστε σε
εµάς, αλλά ακόµα περισσότερο σταµατήστε να απευθύνεστε σε
µια ολόκληρη κοινωνία σαν να απευθύνεστε σε ανόητους, κύριε
Μητσοτάκη. Το e-mail που δόθηκε στη δηµοσιότητα επιβεβαιώνει

επακριβώς αυτό που λέγαµε από την αρχή. Σας το είχα πει εδώ
προχθές, στην ίδια ακριβώς Αίθουσα, στη συζήτηση της προ ηµε-
ρησίας, ότι η Κυβέρνηση δια του Υφυπουργού παρά τω Πρωθυ-
πουργώ, δια των Υπουργών Επικρατείας, δια των Γενικών Γραµ-
µατέων της ήταν παρούσα από την πρώτη στιγµή, από την αρχή
και συντόνισαν το έργο όχι µόνο της υποστήριξης των συγγενών,
αλλά και της αποκατάστασης του χώρου, του µπαζώµατος δη-
λαδή. 

Ο κ. Τριαντόπουλος µας παρουσιάζει την υπερασπιστική του
γραµµή, ουσιαστικά, προσπαθώντας ο άνθρωπος να υπερασπι-
στεί τον εαυτό του, δηµοσιοποιώντας το e-mail και βάζει στο
κάδρο και όλους τους υπόλοιπους. Αυτό κάνει ο κ. Τριαντόπου-
λος. Μας λέει ότι όλοι ήταν ενήµεροι. Αλλά τι άλλο είναι αυτό που
κάνει, για να πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους; Προχωράει
σε οµολογία ενοχής. Προχωράει σε οµολογία ενοχής, γιατί
έχουµε πει από την πρώτη στιγµή ότι αυτό που προκύπτει και από
το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ είναι ότι τίποτα δεν έγινε εγγράφως,
έγιναν συσκέψεις. Για σύσκεψη µιλάει και το συγκεκριµένο e-mail.
Πρακτικά δεν τηρήθηκαν σε αυτές τις συσκέψεις. Όλα έγιναν στο
µιλητό και οι εντολές δόθηκαν στο µιλητό. Σταµατήστε, επιτέ-
λους, να ψεύδεστε ασύστολα. 

Επανέρχοµαι στα ερωτήµατα προς τον Πρωθυπουργό. Γιατί,
κύριε Μητσοτάκη, στήσατε µια εξεταστική επιτροπή παρωδία, µε
Βουλευτές σας της Πλειοψηφίας να επιτίθενται, να τραµπουκί-
ζουν Βουλευτές της Αντιπολίτευσης επειδή προσπαθούσαν να
κάνουν τη δουλειά τους, µε ουσιώδεις µάρτυρες να µην καλού-
νται καν σε αυτή την εξεταστική-παρωδία; Γιατί προστατεύσατε
και προστατεύετε µέχρι και σήµερα τον τότε Υπουργό, τον κ. Κα-
ραµανλή. Γιατί προστατεύετε µέχρι και σήµερα τον άνθρωπο που
ήξερε πολύ καλά, γιατί είχε στο συρτάρι του το εξώδικο των ερ-
γαζοµένων που του έλεγε για τα ζητήµατα της ασφάλειας στα
τρένα και ερχόταν εδώ στη Βουλή και µας κουνούσε το δάχτυλο
όταν κάναµε ερωτήσεις γι’ αυτά τα ζητήµατα; 

Και ακούστηκε, εχθές αν δεν κάνω λάθος, από την κ. Μπακο-
γιάννη ότι δεν χειροκροτήσατε, λέει, τον κ. Καραµανλή όταν είπε
ότι δεν θα κρυφτεί πίσω από την ασυλία του. Αλήθεια τώρα, και
απευθύνοµαι στους Βουλευτές της Συµπολίτευσης, λέτε σοβαρά
πως δεν ξέρετε γιατί χειροκροτήσατε τον κ. Καραµανλή; Μιλάτε
για την ασυλία, είπε η κ. Μπακογιάννη. Για την ασυλία. Για ποια
ασυλία µας µιλάτε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Για ποια ασυλία µας µιλάτε; Μας κοροϊδεύετε όλους; Αφού

γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι ο κ. Καραµανλής δεν έχει καµία
ασυλία. Ο κ. Καραµανλής θα πάει στο ειδικό δικαστήριο µε τον
νόµο περί ευθύνης Υπουργών. Τι είναι αυτά τα οποία µας λέτε;
Εσείς του παρέχετε ασυλία, όταν αρνηθήκατε την προανακριτική
για τον κ. Καραµανλή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και µετά έρχεστε και εµφανίζεστε ως τιµητές. 
Έχω και κάποια άλλα ερωτήµατα για τον κ. Μητσοτάκη. Τι θα

κάνετε τώρα που βγήκε στο φως της δηµοσιότητας η καταγγελία
της πυρονόµου, ότι το τραγικό βράδυ του εγκλήµατος των Τε-
µπών είχε ανακριτικές αρµοδιότητες και καταγγέλλει ότι απειλή-
θηκε και πιέστηκε για να εκδώσει απλή έκθεση αυτοψίας, η οποία
παρανόµως εκλάπη και δόθηκε στη δηµοσιότητα; Πρόκειται για
την έκθεση που χρησιµοποιούσατε όλοι εσείς για να µας πείτε τι
έγινε στα Τέµπη; Προϊόν υπεξαίρεσης χρησιµοποιούσατε όλον
αυτόν τον καιρό για να µας πείτε τι έγινε στα Τέµπη; Τι θα κάνετε
κ. Μητσοτάκη µε αυτήν την υπόθεση; 

Και τέλος, κύριε Μητσοτάκη, γιατί κάνατε ό,τι κάνατε για να
καλύψετε τα ίχνη αυτού του εγκλήµατος, βάζοντας τους συγγε-
νείς των νεκρών, δύο χρόνια τώρα, να κάνουν τους ερευνητές,
για να αποκαλύψουν οι ίδιοι τι έχει γίνει και πώς οδηγήθηκαν στον
χαµό τα παιδιά τους; Και δεν ήρθατε εδώ προχθές να ζητήσετε
ούτε µία συγγνώµη από αυτούς τους ανθρώπους!

Σε όλα αυτά, κύριε Μητσοτάκη, θα κληθείτε να απαντήσετε σή-
µερα. Και δεν θα απαντήσετε µε ερωτήσεις και πάλι και ρητορικά
σχήµατα. Θα πρέπει να δώσετε απαντήσεις, γιατί καταστρατηγή-
σατε το Σύνταγµα, καταπατήσατε την ανεξαρτησία της δικαιοσύ-
νης, αποκρύψατε στοιχεία, βεβηλώσατε τον τόπο του εγκλήµα-
τος, αισχρολογήσατε σε βάρος των οικογενειών των θυµάτων,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’ - 7 ΜΑΡΤΙΟΥ 2025 9321



χυδαιολογήσατε σε βάρος µιας ολόκληρης κοινωνίας. Έχετε
απαξιωθεί πολιτικά, έχετε, όµως, απαξιωθεί και ηθικά. Έχετε απα-
ξιωθεί ηθικά και την ηθική απαξίωση νοµοτελειακά την ακολουθεί
η κατάρρευση. Τα αλαζονικά καθεστώτα καταρρέουν µε πάταγο,
γιατί εδώ δεν έχουµε απλώς και µόνο µία κακή κυβέρνηση.
Έχουµε µια κυβέρνηση, ένα σύστηµα εξουσίας που λειτουργεί
µε όρους καθεστώτος, που βαρύνεται, βεβαίως, µε πάρα πολλές
αµαρτίες. Μια από τις µεγαλύτερες από αυτές είναι και το σκάν-
δαλο των υποκλοπών, όταν ένα επιτελικό παρακράτος στήθηκε
µέσα στο Μέγαρο Μαξίµου, παρακολουθούσε την Αντιπολίτευση,
παρακολουθούσε επιχειρηµατίες, παρακολουθούσε τους Αρχη-
γούς των Ενόπλων Δυνάµεων, παρακολουθούσε τους ίδιους τους
Υπουργούς της Κυβέρνησής του. Υπουργούς, οι οποίοι παρακο-
λουθούνταν από το Μέγαρο Μαξίµου έρχονται εδώ αυτές τις
ηµέρες και µας κουνάνε το δάχτυλο και κάνουν τους γενναίους
τώρα. Αλλά έχουν καταπιεί αµάσητο το γεγονός ότι το πρωθυ-
πουργικό γραφείο ήξερε όλα αυτά τα χρόνια µέχρι και τι πρωινό
τρώνε αυτοί οι Υπουργοί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Βαρύνεται µε πάρα πολλά αυτή η Κυβέρνηση, αυτό το σύ-

στηµα εξουσίας, αυτό το καθεστώς που επί έξι χρόνια νοµοθέ-
τησε σε βάρος της κοινωνίας, που διέλυσε τις εργασιακές
σχέσεις, που υπέθαλψε την αισχροκέρδεια και εκτόξευσε την
ακρίβεια, που διέλυσε τα δηµόσια νοσοκοµεία για να θεριέψουν
τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια, που έκανε τα σπίτια και τις πόλεις µας
πεδία κερδοσκοπίας για τα funds, που έκανε νόµο της χώρας να
είναι το δίκαιο του ισχυρού, το δίκαιο του πλούσιου, το δίκαιο του
προνοµιούχου. 

Αυτό, λοιπόν, το καθεστώς το οποίο δηλητηρίασε τη δηµοκρα-
τία µας είναι ένα καθεστώς το οποίο σήµερα καταρρέει. Και, όχι,
κύριε Μητσοτάκη, δεν ζήτησε ο λαός να πάει πιο ψηλά αυτή η
Κυβέρνηση. Δεν ζήτησε αυτό ο λαός. Ο λαός ζήτησε να πέσετε.
Ο λαός ζήτησε να φύγει ο Μητσοτάκης και να αναπνεύσει η
χώρα, γιατί ένα πράγµα είπατε σωστό στο τελευταίο Υπουργικό
Συµβούλιο, ότι στη δηµοκρατία δεν υπάρχουν αδιέξοδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και δεν υπάρχουν, πράγµατι, αδιέξοδα και ο κυρίαρχος λαός

θα πρέπει να κληθεί να αποφασίσει. Κι αν ποντάρετε στη λήθη,
αν πιστεύετε ότι ο κόσµος θα κουραστεί να πληµµυρίζει τις πλα-
τείες και τους δρόµους φωνάζοντας «οξυγόνο» -τα ακούµε αυτά
κι εδώ, «εντάξει, θα γίνουν µια-δυο συγκεντρώσεις και θα τους
περάσει», τα λένε αυτά οι Υπουργοί και οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας- είστε γελασµένοι, να ξέρετε, γιατί δεν µπορεί ο
λαός να περιµένει άλλο, δεν µπορεί να περιµένει το 2027 που µας
είπατε προχθές, ούτε, βεβαίως, θα ξαναγίνει ό,τι έγινε το 2023.

Δεν έχετε, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη, δύο χρόνια µπροστά σας,
η χώρα δεν µπορεί να περιµένει, δεν µπορεί να περιµένει το 2027
για να έχουµε ασφαλή σιδηρόδροµο, όπως µας είπατε. Δεν µπο-
ρούµε και δεν µπορεί µια ολόκληρη κοινωνία να ρισκάρει τη ζωή
της κάθε µέρα επειδή έτσι σας βολεύει, επειδή θέλετε να µείνετε
γαντζωµένος στην εξουσία. Τα Τέµπη, λοιπόν, θα είναι το τέλος
αυτής της αντικοινωνικής Κυβέρνησης, γιατί τα Τέµπη είναι «η
κορυφή του παγόβουνου» που έχει ζήσει ο ελληνικός λαός όλα
αυτά τα χρόνια. Είναι το «ως εδώ και µην παρέκει» πλέον µιας
κοινωνίας που στενάζει, µιας κοινωνίας η οποία δεν αντέχει άλλο,
µιας κοινωνίας η οποία ζητάει οξυγόνο.

Βεβαίως, ο κ. Μητσοτάκης, επιµένει να ποντάρει στον κοινω-
νικό αυτοµατισµό, επιµένει να στοχοποιεί κοινωνικές οµάδες. Το
ζήσαµε αυτό προχθές µε τους δηµοσίους υπαλλήλους. Απύθµενο
θράσος. Τη µια στοχοποιεί τους δηµοσίους υπαλλήλους, την
άλλη επαναφέρει το σχήµα των «πάνω και των κάτω πλατειών»,
την άλλη να µιλάει για διχασµό.

Ε, όχι, λοιπόν! Εσείς προσπαθήσατε τότε, κύριε Μητσοτάκη,
το 2014, αν θυµάστε, εσείς τότε προσπαθήσατε να διχάσετε τον
κόσµο, εσείς προσπαθείτε και σήµερα. Εσείς τότε στοχοποίησατε
τους δηµοσίους υπαλλήλους. Εσείς τότε πετύχατε ανθρώπους
σε εφεδρείες, εσείς ως αρµόδιος Υπουργός. Και το ίδιο πάτε να
κάνετε και τώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Πάτε να τους ρίξετε βορά για µια ακόµα φορά για να επενδύ-

σετε στον κοινωνικό αυτοµατισµό. Αν θέλετε να κάνετε αξιολό-

γηση, να ξεκινήσετε από τα δικά σας βύσµατα και τα ρουσφέτια.
Ποιος τοποθέτησε τον σταθµάρχη παράνοµα στη Λάρισα; Ποι-
ανού βύσµα είναι ο σταθµάρχης στη Λάρισα; Ποιος κατήργησε
εκ των υστέρων τα ηλικιακά όρια για να γίνει η µετάταξη του
σταθµάρχη, κύριε Μητσοτάκη; Μήπως και σήµερα συνεχίζετε να
µετατάσσετε ανθρώπους χωρίς όριο ηλικίας για να γίνονται σταθ-
µάρχες, επειδή έτσι εξυπηρετεί το ρουσφετολογικό σύστηµά
σας; 

Ακούσαµε, επίσης, τον Πρωθυπουργό να λέει για διακρατικές
συµφωνίες µε ξένο φορέα που έχει εµπειρία και τεχνογνωσία για
να συνδράµει τον ΟΣΕ στη συντήρηση των δικτύων. Μάλιστα, κα-
ταλαβαίνουµε όλοι ότι µιλάτε για τους γαλλικούς σιδηροδρό-
µους, κάτι που έχει ξεκινήσει ήδη δηλαδή, αλλά έπρεπε κι εσείς
κάτι να παρουσιάσετε, κάτι να πετάξετε πάνω στο τραπέζι για να
δείξετε ότι κάτι κάνετε τέλος πάντων.

Αυτό που δεν µας είπε ο κ. Μητσοτάκης είναι τι θα κάνει τελικά
µε τον ίδιο τον ΟΣΕ. Τι θα κάνει µε τον ίδιο τον ΟΣΕ; Θα τον ενι-
σχύσει µε προσωπικό, µε πόρους, µε τεχνικό υλικό, έτσι ώστε να
µπορέσει να λειτουργήσει ως ιδιοκτήτης και διαχειριστής της
υποδοµής ενιαία και αδιάσπαστα; Θα ανοίξουµε επιτέλους τη συ-
ζήτηση, όπως λέµε εµείς, το έχουµε πει εδώ σε αυτήν την Αί-
θουσα από πέρυσι, για δηµόσιο ενιαίο φορέα σιδηροδρόµου,
όπως είναι πλέον το µοντέλο στις περισσότερες ευρωπαϊκές
χώρες;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Θα έχουµε ασφαλές τρένο που είναι το δηµόσιο τρένο σε

αυτήν τη χώρα; Ή µήπως ετοιµάζεστε να ξεκινήσετε καµία µπίζνα
πάλι µέσα από τον σιδηρόδροµο;

Λέτε, όµως, ότι θα επενδύσετε, ότι θα αναπτύξετε τον σιδηρό-
δροµο. Μάλιστα. έρχοµαι σε ένα ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε, το
οποίο, κατά τη γνώµη µου, είναι εξαιρετικά σηµαντικό, είναι στρα-
τηγικής σηµασίας, και για τη χώρα µας και για ολόκληρη την Ευ-
ρώπη. Δεν µας λέτε, όµως, µε ποιους πόρους θα το κάνετε αυτό.
Θα το κάνετε µήπως κόβοντας δαπάνες από τα κοινοτικά προ-
γράµµατα, από τα προγράµµατα της πολιτικής συνοχής, από το
ΕΣΠΑ και από το Ταµείο Ανάκαµψης για να αγοράσετε κι άλλους
υπερεξοπλισµούς;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Γιατί αυτά πάτε και διεκδικείτε και αυτά πάτε και συµφωνείτε

στην Ευρώπη όταν έρχεστε εδώ και λέτε ότι θα αναπτύξετε τους
σιδηροδρόµους. Ανακατεύθυνση πόρων από το ΕΣΠΑ και από το
Ταµείο Ανάκαµψης προς τους υπερεξοπλισµούς. Αυτά πάτε και
συµφωνείτε µε την κ. Φον ντερ Λάιεν. Και τι άλλο; Και νέο δανει-
σµό σε µια ήδη υπερχρεωµένη χώρα. Πείτε επιτέλους την αλή-
θεια στον ελληνικό λαό. 

Άκουσα το πρωί την οµιλία του κ. Δένδια, Υπουργού Άµυνας.
Και παρεµπιπτόντως πρέπει να πω ότι ο κ. Δένδιας στην οµιλία
του εµφανίστηκε πιο µαζεµένος, πιο προσεκτικός, πιο κριτικός
και επικριτικός όταν µίλησε για την υπόθεση των Τεµπών, σε άλλη
γραµµή από τον Πρωθυπουργό. Σαν να µην άκουσε την αλαζο-
νική και εµπρηστική οµιλία του κ. Μητσοτάκη προχθές ο κ. Δέν-
διας. Όταν µίλησε για την Ευρώπη ο κ. Δένδιας µε πολλή µεγάλη
χαρά µας παρουσίασε το κείµενο συµπερασµάτων του χθεσινού
Ευρωπαϊκού Συµβουλίου. Και ρωτώ: Γιατί τέτοιος ενθουσιασµός,
κύριε Δένδια; Γιατί τέτοιος ενθουσιασµός, κύριε Μητσοτάκη;
Επειδή για να χρηµατοδοτηθούν οι εξοπλισµοί που συµφωνήσατε
µε την ευρωπαϊκή ελίτ θα κοπούν κονδύλια από το κοινωνικό κρά-
τος, επειδή θα κοπούν κονδύλια από τα νοσοκοµεία, από τα προ-
γράµµατα για τους εργαζόµενους και για τους ανέργους, από
την αγροτική πολιτική, από τα αντιπληµµυρικά έργα που έχουµε
ανάγκη για να θωρακιστούµε απέναντι στον νέο «Daniel» που έρ-
χεται και, βεβαίως, επειδή θα κοπούν κονδύλια και από τον σιδη-
ρόδροµο;

Μας λέτε για ανάπτυξη του σιδηροδρόµου, ασφάλεια στον σι-
δηρόδροµο και κόπτεστε υποτίθεται για τον σιδηρόδροµο και την
ίδια στιγµή πάτε και συµφωνείτε περικοπές των σχετικών κονδυ-
λίων στην Ευρώπη -απόλυτη υποκρισία- για να ταΐσετε την οικονο-
µία του πολέµου και την πολεµική βιοµηχανία των µεγάλων χωρών.
Ενώ την ίδια στιγµή, στην ΕΑΒ, που πήγαµε τις προάλλες µε τον
κ. Τζανακόπουλο και τον κ. Ηλιόπουλο, δεν προβλέπετε ούτε βίδα
να µπει και την οδηγείτε στη χρεοκοπία και στο ξεπούληµα. 
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Όχι άλλα ψέµατα πλέον. Φτάνει, κύριε Μητσοτάκη. Πείτε µια
φορά και την αλήθεια. Επιστρέψατε από τη χθεσινή άτυπη Σύ-
νοδο Κορυφής σαν αποσυνάγωγος. Μάλιστα, µάθαµε ότι φύγατε
και άρον άρον. Φύγατε νωρίς ούτε στο δείπνο δεν καθίσατε. Μας
πουλάτε το παραµύθι του µεγάλου διεθνούς ηγέτη που δήθεν κα-
θορίζει τις εξελίξεις και την ίδια στιγµή, οι κρίσιµες συσκέψεις
και αποφάσεις λαµβάνονται ερήµην σας. Όχι µόνο ερήµην σας,
αλλά µε την παρουσία του κ. Ερντογάν, διότι η Τουρκία ετοιµά-
ζεται να γίνει µέρος της ευρωπαϊκής άµυνας και εσείς εδώ µας
πουλάτε φτηνό πατριωτισµό. 

Ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνησή του, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, βάζουν τη χώρα σε επικίνδυνα µονοπάτια. Επιλέξατε
όλα αυτά τα χρόνια να καταστήσετε την Ελλάδα την πιο υποτα-
κτική χώρα στην πολιτική των ΗΠΑ στον πόλεµο της Ουκρανίας,
τον άδικο και επιθετικό πόλεµο της Ρωσίας, επιλέξατε να επεν-
δύσετε στη διπλωµατία των υπερεξοπλισµών που εξυπηρετού-
σαν µόνο τις ανάγκες του ΝΑΤΟ, της πολεµικής βιοµηχανίας και
των διαφόρων µεσαζόντων. Επιλέξατε να συνταχθείτε µε τους
υποστηρικτές της γενοκτονικής πολιτικής Νετανιάχου στη Γάζα,
µε τους φιλοπόλεµους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε τις φιέστες
για την αγορά οπλικών συστηµάτων. Επιλέξατε να συκοφαντή-
σετε την ειρήνη. Η µεγάλη µάχη, το µεγάλο δίληµµα, οι µεγάλοι
αγώνες στην εποχή µας θα είναι, δυστυχώς, για την ειρήνη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Είστε, λοιπόν, σήµερα αποµονωµένος, µόνος, ανύπαρκτος στις

διεθνείς εξελίξεις και αυτή είναι η σκληρή πτώση. Κάποτε νοµί-
ζατε ότι θαµπώνατε το Κογκρέσο των Ηνωµένων Πολιτειών. Σή-
µερα, δεν προσκαλείστε καν στις κρίσιµες συνόδους.

Έχετε αποσταθεροποιηθεί πλήρως και αποσταθεροποιείτε και
εσείς τη χώρα. Γι’ αυτό δεν µπορείτε πια να κυβερνήσετε, τόσο
απλά. Δεν έχετε καµία αξιοπιστία. Δεν σας εµπιστεύεται κανείς. 

Ξέρω, βεβαίως, τώρα τι θα απαντήσει, που έχει καταφύγει και
ποιο είναι το τελευταίο επιχείρηµα του κ. Μητσοτάκη. Και µετά,
τι; Τι θα γίνει µετά; Μετά, το χάος. Το χάος είστε εσείς, κύριε Μη-
τσοτάκη. Το χάος είστε εσείς και το τι θα γίνει µετά, θα το απο-
φασίσει ο λαός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Έτσι λειτουργούν, ξέρετε, οι δηµοκρατίες. Εµείς έχουµε εµπι-

στοσύνη και στην κοινωνία µας και στη δηµοκρατία µας. Ο κυ-
ρίαρχος λαός θα δώσει την λύση. 

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής. Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ζούµε ιστορικές στιγµές, στιγµές που απαιτούν από
όλους µας µια βαθύτερη κατανόηση των αλλαγών και των µετα-
σχηµατισµών που συντελούνται σήµερα. Η κοινωνική διαµαρτυ-
ρία στις πλατείες και στους δρόµους δεν αφορά τίποτα λιγότερο
από το ίδιο το µέλλον της Γ’ Ελληνικής Δηµοκρατίας. Τα παλιά
καύσιµα τελείωσαν. Είµαστε µπροστά σε µια νέα πραγµατικό-
τητα, πραγµατικότητα που εγκυµονεί µεγάλους κινδύνους, τους
κινδύνους της λογικής του πολέµου, της ανόδου της ακροδεξιάς,
της επικράτησης της µαύρης διεθνούς που συντονίζει ο Τραµπ
και οι ζάµπλουτοι, οι δισεκατοµµυριούχοι φίλοι του και το µο-
ντέλο που έχουµε στη χώρα µας έχει φτάσει στα όριά του.

Αυτό αφορά και στο οικονοµικό µοντέλο και στο πολιτικό µο-
ντέλο. Το µοντέλο ανάπτυξης, που στηρίζεται στον µαζικό τουρι-
σµό, στα µεγάλα κατασκευαστικά έργα και στις υπηρεσίες είναι
και κοινωνικά άδικο και περιβαλλοντικά καταστροφικό και οικο-
νοµικά αναποτελεσµατικό. Διώχνει τους νέους ανθρώπους από
τη χώρα, βυθίζει τους πολίτες στην απόγνωση, ανοίγει την ψα-
λίδα των ανισοτήτων. Δεν εµπνέει αυτό το µοντέλο, πλέον, καµία
εµπιστοσύνη. 

Και το πολιτικό σύστηµα, όµως, µε κόµµατα, τα οποία δεν συ-
νοµιλούν µε τις ανάγκες της κοινωνίας, που αδιαφορούν για τη
νέα γενιά, που αντιµετωπίζουν µε κυνισµό φαινόµενα, όπως αυτό
το οποίο βλέπουµε σήµερα στις πλατείες όλης της χώρας οδηγεί
στην αποχή, στην απάθεια, στην αντιπολιτική. Και αυτό, λοιπόν,
δεν εµπνέει εµπιστοσύνη. 

Η χώρα είναι µπλοκαρισµένη και γι’ αυτό ζητάει οξυγόνο, ζη-
τάει διέξοδο, ζητάει ανάσα και ζητάει προοπτική. Τίποτα από
αυτά δεν είναι εφικτό, όσο η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία ανήκει
στη Νέα Δηµοκρατία. 

Λέτε ότι την πρόταση δυσπιστίας την έκανε -πώς το είπε προ-

χθές ο κ. Μητσοτάκης;- «η συµµαχία των προθύµων». Πόσο, µα
πόσο λάθος κάνετε; Την πρόταση δυσπιστίας την καταθέτουν οι
φοιτητές και οι φοιτήτριες που η µόνη µεταρρύθµιση που είδαν
όλα αυτά τα χρόνια ήταν η µετατροπή των κολλεγίων σε πανεπι-
στήµια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Την πρόταση δυσπιστίας την καταθέτουν οι εργαζόµενοι και οι

εργαζόµενες που την ώρα που στη χώρα χορεύουν δισ. για τους
ισχυρούς φίλους του κ. Μητσοτάκη, οι ίδιοι δεν µπορούν να βγά-
λουν ούτε τον µήνα. Την πρόταση δυσπιστίας την καταθέτουν οι
αγρότες της Θεσσαλίας που δύο χρόνια µετά από τον «Daniel»
δεν έχουν δει ούτε µισό έργο για να αποκατασταθούν από την
καταστροφή. Την πρόταση δυσπιστίας την καταθέτουν οι πολίτες
µιας χώρας που βιώνουν καθηµερινά την ταπείνωση ενός κρά-
τους που περιφρονεί τη ζωή τους στα διαλυµένα νοσοκοµεία, στα
ερειπωµένα δηµόσια σχολεία, στα δικαστήρια. Την πρόταση δυ-
σπιστίας την καταθέτουν όσοι µετακινούνται καθηµερινά µε τα
µέσα µαζικής µεταφοράς και νιώθουν ότι προσβάλλονται ως άν-
θρωποι από όλον αυτόν τον συνωστισµό που ζούνε και από όλη
αυτή τη διάλυση της προσωπικότητάς τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Την πρόταση δυσπιστίας εν ολίγοις, κύριε Μητσοτάκη, κυρίες

και κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι της κοι-
νοβουλευτικής Πλειοψηφίας, την καταθέτει µία ολόκληρη κοινω-
νία. Αυτοί καταθέτουν την πρόταση δυσπιστίας, γιατί τους
προσβάλλατε, γιατί τους περιφρονήσατε, γιατί τους έχετε οδη-
γήσει να ασφυκτιούν από την καθηµερινή καταπάτηση του κρά-
τους δικαίου και της δηµοκρατίας. 

Ο κόσµος γεµίζει και πάλι αυτή την ώρα, που µιλάµε, τις πλα-
τείες και τους δρόµους. Σε λίγη ώρα, κύριε Μητσοτάκη, δεν θα
ακούγονται συνθήµατα, αν δεν ακούγονται ήδη, για να πάτε την
Ελλάδα πιο ψηλά. Σε λίγη ώρα θα ακούγεται το σύνθηµα: «Πα-
ραιτηθείτε, παραιτηθείτε». Αυτό είναι το σύνθηµα, το οποίο θα
ακούγεται, όπως και το σύνθηµα: «Τα κέρδη τους ή οι ζωές µας». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και η Αριστερά έχει καθήκον να παλέψει για τη δικαιοσύνη, για

τη δηµοκρατία, για την ειρήνη, για να λογοδοτήσει ο κ. Μητσο-
τάκης και οι Υπουργοί του, για την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης,
για την αποκάλυψη της αλήθειας. Και αυτό η Αριστερά δεν θα το
κάνει µόνη της, θα το κάνει µαζί µε την κοινωνία, θα το κάνει µαζί
µε τον λαό, θα το κάνει µαζί µε τους εργαζόµενους, θα το κάνει
µαζί µε τους νέους ανθρώπους, θα το κάνει µε την καθηµερινή
οργάνωση της αντίστασης, θα το κάνει µε ένα πρόγραµµα ρήξης
µε τον συντηρητισµό και την εξουσία των ελίτ. Θα το κάνει µε ένα
πρόγραµµα για ενιαίο, ασφαλή δηµόσιο σιδηρόδροµο, µε στρα-
τηγική επιδίωξη την κοινωνική δικαιοσύνη, τη δίκαιη κλιµατική µε-
τάβαση, τη θωράκιση των δηµοκρατικών θεσµών. Θα το κάνει µε
ένα λαϊκό µέτωπο για την ανατροπή της Κυβέρνησης Μητσοτάκη,
µε ένα λαϊκό µέτωπο για την ανατροπή ακόµα περισσότερο της
πολιτικής της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, µε συγχωρείτε, αλλά πρέπει να σας διακόψω.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», είκοσι εννέα µα-
θήτριες και µαθητές και έξι συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δη-
µοτικό Σχολείο Σκύδρας Πέλλας, καθώς και οκτώ µαθήτριες και
µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο
Σεβαστιανών Πέλλας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, συνεχίστε.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε µία
φράση.

Η Ελλάδα, πλέον, µετά από τα συλλαλητήρια της προηγούµε-
νης εβδοµάδας, µετά από αυτήν τη µαζική, καθολική διαµαρτυρία
της ελληνικής κοινωνίας µε πρωταγωνιστές τους νέους ανθρώ-
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πους, που βγήκαν µε πρωτοφανή µαζικότητα στους δρόµους
είναι µια άλλη χώρα και αυτό πρέπει να το κατανοήσουµε όλες
και όλοι µας. Είναι µια χώρα στην οποία η κίνηση πλέον της κοι-
νωνίας -µια κοινωνία την οποία πολλοί την θεωρούσαν απαθή, µια
κοινωνία την οποία πολλοί την θεωρούσαν ότι ήταν εκτός του πο-
λιτικού γίγνεσθαι- δηµιουργεί ένα µέτωπο για τη δηµοκρατία, για
τη δικαιοσύνη, για την αλήθεια, για την κάθαρση. Και είναι η κί-
νηση, ακριβώς, αυτής της κοινωνίας, η οποία θα δηµιουργήσει
και το πολιτικό µέτωπο που έχουµε ανάγκη, ανάγκη για την ανα-
τροπή και ανάγκη για µια διαφορετική προοπτική για την κοινωνία
και για τον λαό µας. 

Και η Αριστερά είναι και θα είναι στην πρώτη γραµµή αυτής
της προσπάθειας του λαού µας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής
Λύσης, ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Πριν από λίγη ώρα έλαβε χώρα ένα συµβάν, το οποίο µε ενό-
χλησε ως άνθρωπο. Αυτονοήτως καταδικάστηκε η δήλωση του
συναδέλφου και είναι αυτονόητο, δεν χρειάζεται καν να το συζη-
τάµε. Όλοι σας, όµως, και το λέω και το εννοώ αυτό, όλοι σας,
όταν ο Ψαριανός χυδαία επιτέθηκε στις µάνες των Τεµπών, κα-
νένας Πρόεδρος κόµµατος δεν είχε την ίδια ευαισθησία, ώστε να
υπερασπιστεί τις µάνες των Τεµπών. Κανένας. Όλοι σιωπήσαν.
Μόνο εµείς από εδώ πάνω καταδικάσαµε τα όσα είπε ο Ψαρια-
νός, µάλλον επειδή δεν ήταν Πρόεδρος η όποια µάνα που έχασε
το παιδί της εκεί.

Δυστυχώς, στη Νέα Δηµοκρατία διαγράψατε τον κ. Κυριαζίδη,
τον πήγατε στο πειθαρχικό, αλλά είστε στο κόµµα µε τον Ψα-
ριανό. Το ακούτε; Με τον Ψαριανό, µ’ αυτόν είστε στο κόµµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τι είπε, λοιπόν, ο Ψαριανός; «Νεκρόφιλες µοιρολογίστρες και

πράκτορες της Ρωσίας». Οι µάνες! Και είστε στο ίδιο κόµµα. Ο
Ψαριανός, βέβαια, προέρχεται από εσάς, από την Αριστερά για
να µην ξεχνάµε.

Εγώ, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και των υπολοίπων, να σας
πω ότι χαίροµαι που Ψαριανούς εµείς δεν έχουµε στην Ελληνική
Λύση είτε αριστερούς είτε δεξιούς Ψαριανούς. Και είµαι περή-
φανος γι’ αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Βέβαια, έχουµε και µία διαφορετική αντίληψη. Γιατί εµείς δεν

συµπορευόµαστε µε τέτοια άτοµα δήθεν αριστερούς. Γιατί δεν
είναι αριστερός, η Αριστερά είναι από εδώ για να τα ξεκαθαρί-
σουµε εδώ µέσα και να είµαστε έντιµοι, οι άλλοι είναι δήθεν αρι-
στεροί. Αυτού του είδους, της ποιότητας των ατόµων εµείς τα
εξοστρακίζουµε από την πρώτη στιγµή, δεν τους έχουµε στους
κόλπους µας. 

Διώξτε τώρα τον Ψαριανό που βρίζει χυδαία µάνες νεκρών παι-
διών. Εκεί θέλω τον Πρωθυπουργό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί, για εµάς δεν έχει σηµασία αν είναι Πρόεδρος κόµµατος

η γυναίκα. Είτε καθαρίστρια είτε Πρόεδρος κόµµατος, για εµάς
η γυναίκα είναι γυναίκα, η µάνα είναι µάνα, είναι αδελφή µας,
είναι η γυναίκα µας, είναι το παιδί µας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Διώξτε, λοιπόν, τώρα για να µη γίνονται και διαχωρισµοί εδώ

µέσα. Επειδή η ανοησία ενός εδώ µέσα έγινε αντικείµενο συζή-
τησης επί µία ώρα και συζητάµε για τη γυναίκα -και καλά κάναµε-
εξοστρακίστηκε ο Βουλευτής. Ωραία, αλλά για τις άλλες µάνες;
Δεν θα λάβει τα ίδια µέτρα η Νέα Δηµοκρατία για τον Ψαριανό ή
αυτός θα αθωωθεί, επειδή δεν είναι Πρόεδροι εκείνες; Ακούστε,
η γυναίκα είτε πρόεδρος είναι είτε καθαρίστρια, είναι το ίδιο πρά-
γµα! Όποιος το καταλαβαίνει, το καταλαβαίνει.

Και επειδή µιλάω για µάνες, θα πάµε σε µία επιστολή που µου
εστάλη στο γραφείο µου και προέρχεται από µία µάνα από τα
Τέµπη και επιβεβαιώνει αυτό που είχα πει στο ΠΑΣΟΚ και στον
ΣΥΡΙΖΑ και στη Νέα Αριστερά και στους υπολοίπους, ότι η πρό-
ταση µοµφής θα συσπειρώσει αυτούς και δουλεύετε στο νερό

του µύλου της Νέας Δηµοκρατίας. Ρίχνετε νερό στον µύλο τους.
Σας το είχα πει!

Λέει η γυναίκα και είναι ξεκάθαρο: «Πράγµατι, κύριε Φλωρίδη,
η πρόταση για σύσταση προανακριτικής επιτροπής είναι υποκρι-
τική, γιατί δεν αφορά όλους τους πολιτικούς, οι ποινικές δικογρα-
φίες των οποίων έχουν σταλεί εδώ και µήνες από την εισαγγελέα
στη Βουλή και όλα τα ερευνητέα εγκλήµατα. Αυτά είναι εκτός».
Άρα, στηρίζετε την Κυβέρνηση. Το λέει µία µανούλα που έχασε
το παιδί της.

Κάνατε λάθος πολιτικό, κύριοι της Αντιπολιτεύσεως. Ήταν
λάθος πολιτικό αυτό που κάνατε και εµείς αναγκαστήκαµε να
υπερψηφίσουµε, για να µη θεωρηθούµε δεκανίκι αυτών. Γιατί εί-
µαστε οι µόνοι που στηρίζουµε ό,τι θετικό γίνεται στο ελληνικό
Κοινοβούλιο. Δεν είµαστε ιδεολογικά αγκυλωµένοι. Ό,τι θετικό
για τον ελληνικό λαό, είµαστε δίπλα του, ό,τι αρνητικό απέναντί
του. Απλά είναι τα πράγµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πάµε στη Νέα Δηµοκρατία, η οποία επικαλείται τη νοµιµό-

τητα συνεχώς. Τα πόσα ψέµατα έχω ακούσει τα τελευταία δύο
χρόνια, ειλικρινά δεν το περίµενα στη ζωή µου. Βέβαια, είχα συ-
νηθίσει στο ότι οι πολιτικοί λένε ψέµατα, αλλά αυτή η Κυβέρνηση
έχει κάνει πρωτάθληµα το ψέµα. 

Δεν εφαρµόζουν κανέναν νόµο, πέρα από τα ψεκασµένα, τα
συνωµοσιολογικά, γιατί ήµασταν οι πρώτοι που ανοίξαµε το θέµα
των Τεµπών. Εκεί έχασα τον καλύτερο µου φίλο! Τριάντα χρόνια
φιλίας και τον έχασα εκεί κι έχω ορκιστεί ότι θα πάω την ιστορία
µέχρι τέλους! Γιατί εκεί χάθηκαν ψυχές!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για να δείτε τα ψέµατά τους. Τι λένε; Ότι είναι 57 οι νεκροί. Δεν

είναι 57 οι νεκροί. Είναι άγνωστος ο αριθµός των νεκρών, γιατί
δεν προσµετρούνται όσοι δεν είχαν εισιτήριο. Σταµατήστε να
λέτε ψέµατα! 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Επίσης, υπάρχουν και οι ψυχές, οι ψυχές αυτών που υπέστη-
σαν το τραύµα της σύγκρουσης που χρειάζονται ψυχολόγους.
Υπάρχουν κι άλλοι 25 που τραυµατίστηκαν σοβαρά, που δεν είναι
αρτιµελείς. 

Και για να καταλάβετε πόσο αλγεινή εντύπωση δίνει η Κυβέρ-
νηση και η πολιτεία και το κράτος συνολικά, η Hellenic Train δεν
αποζηµιώνει τους υπαλλήλους στο κυλικείο γιατί ούτε εισιτήριο
–λέει- έκοψαν ούτε είχαν σχέση µε την Hellenic Train. Ήταν –λέει-
µιας εταιρείας που ανέλαβε το κέτερινγκ. 

Ε, αυτό δεν είναι κράτος! Αυτό το κράτος µισεί τους πολίτες.
Ποιος το έφτιαξε αυτό; Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ.
Προφάσεις για να µην αποζηµιώσουν τους τραυµατίες. Αυτή είναι
η αλήθεια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και αντί να κυνηγάτε αυτούς, κυνηγάτε τους αντιπάλους σας,

κυνηγάτε τον έναν και τον άλλον.
Ακούστε τον νόµο. Κι εδώ είναι να γελάει κάθε πικραµένος. Ο

ν.5167/24 τροποποίησε τον ν.5014/23. Τι λέει αυτός ο νόµος;
Είναι η σύσταση του ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Λέει το εξής: Προβλέπει πρό-
στιµο 500 χιλιάδων ευρώ σε όποιον εισέρχεται σε τόπο αεροπο-
ρικού ατυχήµατος ή επιφέρει µεταβολές. Το ακούτε αυτό; Πρό-
στιµο 500 χιλιάρικα. 

Κανονικά, εάν εφαρµοζόταν νόµος της Νέας Δηµοκρατίας, ο
κύριος Πρωθυπουργός, η κ. Σακελλαροπούλου, ο κ. Ανδρουλά-
κης και ο κ. Παππάς που πήγαν εκεί, έπρεπε να κληθούν και να
πληρώσουν πρόστιµο -αυτό λέει ο νόµος- γιατί πάτησαν στον
τόπο του εγκλήµατος. Δεν το λέω εγώ. Διαβάστε τον νόµο. Θα
έπρεπε να πληρώσουν αποζηµίωση 500 χιλιάδων ευρώ ή να πή-
γαιναν και αυτοί ως κατηγορούµενοι. 

Πάµε τώρα στο e-mail. Εδώ αρχίζουν τα γλέντια. Επί δύο χρό-
νια ο κ. Φλωρίδης µας έλεγε ότι είµαστε για τα µπάζα. Όσοι µι-
λάµε για ξεµπάζωµα και µπάζωµα είµαστε για τα µπάζα. Ωραιό-
τατα! Καθόµουν και απολογούµουν. Ήµασταν συνωµοσιολόγοι,
ήµασταν ψεκασµένοι. Υπήρχε µια απέχθεια από το γνωστό ψαλ-
τήρι σας, πρωτοψάλτη, τον Πορτοσάλτε, που έχει σαλτάρει τε-
λείως. Όλη µέρα ασχολείται µε τα χειρόγραφα του Ιησού,
ξεχνώντας ότι ο Άδωνις Γεωργιάδης τα παρουσίασε πρώτος.
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Πάµε, λοιπόν, στα σοβαρά, γιατί ασόβαρος ήταν και ασόβαρος
συνεχίζει να είναι. Είναι ο µοναδικός υπερασπιστής του κ. Μη-
τσοτάκη. Μετά λόγου γνώσεως το λέω και µετά ζέσεως το κάνει. 

Η ηµεροµηνία του e-mail του κ. Τριαντόπουλου: 9 Μαρτίου
2023. Δύο ολόκληρα χρόνια το e-mail. Τι λέει εδώ, λοιπόν; Έγινε
σύσκεψη, παρουσία, µάλιστα, δυο Υπουργών. Αυτό είναι το e-
mail. Λέγατε ότι δεν έγινε µπάζωµα. Τίτλος του e-mail: «Κάλυψη
κόστους στήριξης και αποκατάστασης µετά το δυστύχηµα στα
Τέµπη». Τι σηµαίνει «κάλυψη κόστους στήριξης και αποκατάστα-
σης»; Για πείτε µου. Συλλογή και αποκατάσταση, διαµόρφωση
χώρου δυστυχήµατος. Τι σηµαίνει αυτό; Ξεµπάζωµα και µπά-
ζωµα! Και δεν ντρέπεστε λίγο! Δεν ντρέπονται οι Υπουργοί σας!
Και σύσκεψη έγινε και ξεµπάζωµα και µπάζωµα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ακούστε εδώ. Με το e-mail αυτό ο κ. Τριαντόπουλος µάλλον

σας λέει ότι δεν θα πάει µόνος του, αλλά θα πάρει κι άλλους µαζί
του. Μιλάει για δύο Υπουργούς ακόµα, και µέσα στην ιστορία
είναι Αγοραστός, Σκέρτσος, Γεραπετρίτης και ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός. 

Καταθέτω το e-mail στα Πρακτικά της Βουλής. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τους φωτογραφίζει και τους βάζει στο κάδρο. 
Σας είπα: Ό,τι και να κάνετε, ο Θεός δεν θα αφήσει το σκοτάδι.

Θα λάµψει η αλήθεια και θα ρίξουµε άπλετο φως! 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Για να καταλάβετε πόσο δίκιο έχει η Ελληνική Λύση που επί
δύο χρόνια λέει τα ίδια πράγµατα και τα επισηµαίνει και τώρα κά-
ποιοι το καπηλεύονται και ο κ. Ανδρουλάκης και ο κ. Φάµελλος.
Άκουσα τον κ. Φάµελλο και είπα «Παναγιά και Χριστέ µου, βοήθα
µε!». 

Εµάς µας λέγατε ψεκασµένους για το µπάζωµα και το ξεµπά-
ζωµα. Και λέω, ρε παιδιά, λίγη πολιτική αξιοπρέπεια, λίγη πολιτική
ευγένεια! Γιατί δεν µπορώ να πω, δηλαδή, ότι όντως µε την ερώ-
τηση του ΣΥΡΙΖΑ βγήκε το αποδεικτικό υλικό από την εισαγγελία
για το ξεµπάζωµα; Μπορώ να το πω. Ο ΣΥΡΙΖΑ το έκανε. Αλλά
όταν µόνοι µας ξιφουλκούσαµε και όταν µόνοι µας υβριζόµασταν
από αυτούς τους κυρίους εδώ ως «ψεκ», δεν µας υπερασπιζόσα-
σταν. Θυµάµαι τον κ. Ανδρουλάκη να µε αποκαλεί κι εµένα «ψεκ»
για το θέµα αυτό, δηµοσίως στην τηλεόραση. 

Ο Τριαντόπουλος, λοιπόν, είπε ότι ήταν παρών στο πεδίο. Και,
µάλιστα, είπε ότι ήταν µε την αρµοδιότητα χαρτοφυλακίου της
κρατικής αρωγής, για να βοηθήσει. 

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, το ψέµα έχει κοντά ποδάρια. Έχω
µπροστά µου τις αρµοδιότητες αυτού που λέει ο κ. Τριαντόπου-
λος. Ακούστε για κρατική αρωγή: Η κρατική αρωγή για θεοµηνίες
και φυσικές καταστροφές δεν προβλέπεται από τον νόµο, άρα
ήταν παράνοµα εκεί. Πρώτο αυτό. 

Δεύτερον, επί 17 ηµέρες ο Έβρος καιγόταν και πάτησε µετά
από µήνες. Γιατί πήγε την ίδια ηµέρα εκεί; Γιατί η διαφορετική
θέση του και στάση του; Υπάρχουν ερωτήµατα που δεν απαντώ-
νται. 

Επισπεύδανε κάποιοι µετά αυτή τη διαδικασία. Κάποιοι βιάζο-
νταν. Το γιατί είναι ένα άλλο θέµα και θα το δούµε παρακάτω. 

Λέτε ψέµατα συνεχώς. Ήρθε ο Βορίδης εδώ προχθές και µας
είπε ότι την εντολή για µπάζωµα την έδωσε η Πυροσβεστική. Μα,
πόσα ψέµατα θα πείτε ακόµα; Πόσα ψέµατα συνειδητά; Πώς κοι-
µάστε τα βράδια; Έχω µπροστά µου την έκθεση της Πυροσβε-
στικής και την καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι λέει η Πυροσβεστική; Ότι όταν πήγαν εκεί είχε γίνει ασφαλ-
τόστρωση. Το ακούτε; Δείτε το έγγραφο. Εγώ τα λέω; Είστε καθ’
έξιν, κατ’ εξακολούθηση, ψεύτες! Αυτό είστε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στο επόµενο. Μας έλεγε εδώ η Κυβέρνηση ότι ο χώρος

ήταν προφυλαγµένος και κάνανε µόνο εργασίες. Και µάλιστα λέει

ότι δεν έδωσε καµία εντολή στην Περιφέρεια για έργα στον χώρο
και µάλιστα, δυστυχώς, θα το πω ότι ήταν ο χώρος προφυλαγµέ-
νος από οποιονδήποτε. Έγγραφο από την εισαγγελία. Το κατα-
θέτω. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μάλιστα λέει ότι η εισαγγελία έδωσε την εντολή. Η εισαγγελία
τι λέει; Δεν έδωσε εντολή φρούρησης ή παύσης αυτής. Δεν
έδωσε καµία εντολή για να γίνουν έργα στον χώρο η εισαγγελία.
Άρα, παρανόµως κάνατε το µπάζωµα και ξεµπάζωµα, κύριοι συ-
νάδελφοι. Παρανοµήσατε!

Και τι συµβαίνει σε ένα, κατά το Σύνταγµα, δίκαιο κράτος; Ο
παράνοµος πάει φυλακή. Αυτό γίνεται, τιµωρείται. Αλλιώς, µιλάµε
για ανοµία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς, λοιπόν, θα σας πούµε ποιοι ξέρουν και ξέρουν πολλά.

Καλέστε τον κ. Βλαχογιάννη και τον κ. Χαρακόπουλο, όχι τον Βου-
λευτή, όχι! Καλέστε τον κ. Χαρακόπουλο και τον κ. Βλαχογιάννη
εδώ, Τροχαία και Αστυνοµία, ανοίξτε τα κινητά τους και ανοίξτε
και τα κινητά όλων όσων ήταν εκεί και όσων ενεπλάκησαν. Θα
βγει η αλήθεια. Αν είστε, λοιπόν, ειλικρινείς, πείτε του Πρωθυ-
πουργού –που λείπει ως φυγόµαχος και φυγόπονος µια ζωή- να
δώσει εντολή να ανοίξει το δικό του κινητό και τα κινητά των υπο-
λοίπων. Και αν δεν θέλετε αυτό, µόνο του Βλαχογιάννη και του
Χαρακόπουλου. Εκεί να δείτε τι θα γίνει! Εκεί να δείτε τι θα γίνει!

Σας τα λέω από τώρα. Στην προανακριτική θα το ζητήσουµε.
Μη διανοηθεί η Νέα Δηµοκρατία και αρνηθεί να έρθουν οι δύο
αυτοί, τότε αποδεδειγµένα και αυτοί οι Βουλευτές θα πάνε στον
εισαγγελέα και στον δικαστή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στα υπόλοιπα. Λέτε: «Δεν έγινε συγκάλυψη. Γιατί να κά-

νουµε συγκάλυψη; Πώς έγινε συγκάλυψη; Εµείς συγκάλυψη; Τι
είναι αυτά που λέτε!»

Ωραία. Να σας πω. Ποιος εκβίασε την πυρονόµο ανακριτή
υπάλληλο για να υπογράψει τα όσα υπέγραψε; Την εκβίασαν, ναι
ή όχι; Ρωτώ εσάς. Ρωτώ τη Νέα Δηµοκρατία! Καταθέτω έγγραφο
στα Πρακτικά! Πάρτε το. 

Τι λέει η κυρία, λοιπόν, που πήγε να κάνει αυτοψία; Το κατήγ-
γειλε η ίδια στον εισαγγελέα της Λάρισας: «Με εκβίασαν για να
υπογράψω, µε πίεσαν». Έκθεση έκανε αυτοψίας και αποκάλυψε
ότι δέχθηκε πιέσεις και απειλές για να υπογράψει την έκθεση αυ-
τοψίας. Είναι επίσηµη καταγγελία στην εισαγγελία. Πιέστηκε να
υπογράψει µια σύνταξη στη Λάρισα για τα Τέµπη. Το λέει η κυρία
αυτή! Και µου λέτε ότι δεν έγινε συγκάλυψη; 

Ωραία, δεν λέω ότι το έκανε ο Πρωθυπουργός. Είµαι καλοπρο-
αίρετος. Να ψάξει ο Πρωθυπουργός ποιος έβαλε αυτή την ανα-
κριτική υπάλληλο να υπογράψει µια ψεύτικη έκθεση για τα Τέµπη.
Έγγραφα σας δίνω, για να τελειώνει το παραµύθι. Εδώ δεν κά-
νουµε σόου ούτε ήρθαµε να κλάψουµε. Εµείς γοερά µπορούµε
να κλαίµε και οι τριακόσιοι για τα εγκλήµατα που έγιναν στα
Τέµπη, ναι. Αλλά να κάνουµε σόου, όχι. 

Πάµε στα υπόλοιπα. Ρωτήσαµε τον κ. Σταϊκούρα για τον Πρό-
εδρο του ΕΟΔΑΣΑΑΜ πόσα χρήµατα παίρνει, δηλαδή πόσο κο-
στίζει ο µισθός του, για να δείτε πόσο ψεύτες είστε. Μου απα-
ντάει ο Σταϊκούρας ότι παίρνει –ακούστε- επτά χιλιάρικα. Κόστος
µισθοδοσίας σηµαίνει τι πληρώνει κάποιος για κάποιον, όχι
αφαιρώ ό,τι θέλω και λέω ότι πληρώνω τόσα. Γιατί το κράτος έχει
ασφαλιστικές εισφορές και διάφορες εισφορές. Μου λέει: «Παίρ-
νει επτά χιλιάδες». 

Όχι, κύριοι. Ο Παπαδηµητρίου, ο κολλητός της Νέας Δηµοκρα-
τίας, παίρνει δεκατρία χιλιάρικα περίπου µαζί µε τον Αντιπρό-
εδρο, επτά χιλιάρικα ο ένας –εσείς πάρτε πεντέµισι, κορόιδα,
Βουλευτές κορόιδα!- επειδή είναι κολλητοί της οικογένειας παίρ-
νουν επτά χιλιάρικα. Ε, κορόιδα! 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ναι, τόσο είναι. Τόσο είναι! Έχω και την απάντηση του Υπουρ-

γού σας. 
Τρίτη µισή αλήθεια. Το 2024 –ακούστε τώρα, εδώ είναι το γέ-

λιο- γίνεται ο ΕΟΔΑΣΑΑΜ έναν χρόνο νωρίτερα – ΕΟΔΑΣΑΑΜ,
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Παπαδηµητρίου κ.λπ., όσοι δεν ξέρετε-, έναν χρόνο τους πληρώ-
ναµε χωρίς να κάνουν τίποτα. Τα Τέµπη έγιναν και έναν χρόνο
πληρώνονταν χωρίς να κάνουν τίποτα. Τίποτα! Μόνο πληρώνο-
νταν! Έναν χρόνο! Και ξεκίνησαν το 2024 την έρευνα. 

Ακούστε τώρα εδώ: Ο προϋπολογισµός το 2024 του ΕΟΔΑ-
ΣΑΑΜ ήταν 691.000 ευρώ. Αίτηµα του Υπουργείου Μεταφορών
και ο προϋπολογισµός του επόµενου έτους γίνεται 1.100.000
ευρώ. Γιατί; Από τα εξακόσια σε ένα εκατοµµύριο γιατί; Γιατί;
Έκαναν παραπάνω δουλειά; Έπρεπε να πάρουν παραπάνω
λεφτά;

Για τα Πρακτικά της Βουλής, είναι η µισθοδοσία τους. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ακούστε! Όσους πραιτοριανούς και πραίτορες και να βάλετε,
όσους δικούς σας ανθρώπους και να βάλετε, εµείς θα κάνουµε
το αδύνατο δυνατό για να αποκαλύψουµε τη συµπαιγνία και τη
συγκάλυψη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τώρα, λοιπόν, θα διαβάσω στους Βουλευτές της Νέας Δηµο-

κρατίας τι είπε ένας διασώστης και αυτό το είπε σε µία συνέ-
ντευξή του ραδιοφωνική στον «Focus 103,6», στον δηµοσιο-
γράφο Γρηγόρη Σερέτη. Διαβάζω αυτούσια τι είπε διασώστης
που ήταν εκεί από την πρώτη στιγµή, µήπως κάποιες χορδές αν-
θρώπινες σας οδηγήσουν στη σωστή επιλογή: να καταψηφίσετε
τη συγκάλυψη, να καταψηφίσετε το σκοτάδι! «Μήπως» λέω, έχω
ελπίδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
«Οι σακούλες µε τα µέλη γεµίζανε και µπαίνανε στα ασθενο-

φόρα η µία µετά την άλλη. Δηλαδή µπαίνανε στις σακούλες αν-
θρώπινα µέλη; Εγώ και η οµάδα µου και άλλα έξι-επτά άτοµα
ψάχναµε. Ήρθε κάποια στιγµή ο προϊστάµενος της Πυροσβεστι-
κής και µας λέει: Εδώ δεν χρειάζεται να ψάξετε, το έχουµε σκα-
νάρει το µέρος. Δεν µπορώ να εξηγήσω τι εννοούσε “έχουµε
σκανάρει το µέρος” -λέει ο διασώστης. Στην αναζήτησή µου,
όµως, έσκυψα κάτω από τις θέσεις και βλέπω ένα παπούτσι,
βλέπω και λίγο δέρµα. Τελικά βρήκαµε ένα µέλος, ήταν ένα πόδι
σχεδόν µέχρι το γόνατο κοµµένο. Από εκεί και πέρα, λίγο πιο
κάτω βρίσκουµε δεύτερο πόδι, βρίσκουµε ένα χέρι». Διασώστης:
«Έρχεται ο προϊστάµενος πάλι και µας λέει: Εδώ ψάξαµε, µην
ψάχνετε τζάµπα». Δηλαδή πήγαινε ο προϊστάµενος της Πυροσβε-
στικής και έδιωχνε τους διασώστες που βρίσκανε ανθρώπινα
µέλη! «Τον αποπήρα κιόλας» λέει ο διασώστης «παρόλο που είχε
σχετικά µεγάλο βαθµό. Και να σου πω την αµαρτία µου; Τον
έβρισα, ότι δεν γίνεται να µου λες ότι το µέρος έχει σκαναριστεί
και να βρίσκουµε εµείς µέλη, πέρα από ολόκληρα σώµατα. Έχει
και διάφορα άλλα µέλη. Βρήκαµε από εντόσθια µέχρι και ουρο-
δόχο κύστη στο χώµα, κοµµάτια από κρανίο. Βρήκαµε ό,τι µπο-
ρείς να φανταστείς. Όλα µαζί µπαίνανε, δεν υπήρχε κανένας
έλεγχος». 

Αυτά, λοιπόν, που δεν ελέγξατε, πήγαν οι φαγάνες την επό-
µενη ηµέρα, σκάψανε, πήραν µέλη, πήραν χέρια, πήραν κόκαλα,
κρανία και τα πήγατε στο Κουλούρι για να τα κρύψετε. Εκεί
βρήκα τον φίλο µου, βρήκα το κόκαλο του Γιώργου Κυριακίδη
στο Κουλούρι, 12 χιλιόµετρα µακριά! Αυτοί είστε! Και έρχεστε
εδώ και λέτε ψέµατα! Και ντρέποµαι που το λέω, ντρέποµαι! 

Η κοινωνία ζητά δικαιοσύνη. Η κοινωνία θέλει δικαιοσύνη και –
πήγαµε στην άλλη πλευρά!- επειδή δυο χρόνια συγκαλύπτετε,
θέλει φυλακίσεις! Ο θυµόσοφος λαός λέει κάτι και ντρέποµαι να
το πω: Της φυλακής τα σίδερα είναι για τους λεβέντες. Έτσι λέει
ο Έλληνας. Εσείς λεβέντες δεν φαίνεται να είστε γιατί στηρίζετε
αυτή την Κυβέρνηση, αλλά τη φυλακή δεν θα τη γλιτώσετε. Σας
το λέω! Όσοι συγκαλύψετε το έγκληµα δεν θα την γλιτώσετε! Δεν
γίνεται! Θα υπάρξει δικαιοσύνη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στα υπόλοιπα. Άκουγα τον κύριο Υπουργό. Όλοι οι

Υπουργοί κραδαίνουν το ίδιο φόβητρο: Κι αν πέσει ο Μητσοτά-
κης; Θα έρθει το χάος. Κι αν πέσει ο Μητσοτάκης, τι θα κάνει η
Ελλάδα; Είναι µια ερώτηση. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Θα έχουµε εσάς!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Σας ευχαριστώ. 

Τι θα κάνουµε χωρίς τον Μητσοτάκη, τον µεγάλο αυτόν ηγέτη
του πλανήτη, που όλες οι χώρες του κόσµου τον θέλουν για Πρω-
θυπουργό; Έτσι έγραφαν παλιά οι εφηµερίδες σας.

Ωραία, ας δούµε τα αποτελέσµατα της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη. Γιατί, ξέρετε, η πρόταση µοµφής που έκανε η Αριστερά –
και είπαµε και εµείς «ναι»- δεν έχει µόνο τα Τέµπη. Εδώ µονο-
θεµατικά ήρθαν όλοι και για τα Τέµπη µίλησαν, πλην του ΚΚΕ που
µίλησε για την οικονοµία. Είστε ικανοποιηµένοι από την οικονο-
µία; Για τα εθνικά θέµατα γιατί δεν µίλησε κανένα κόµµα της Αρι-
στεράς; Τα πάµε καλά εκεί; Για την οικονοµία; Τα πάµε καλά εκεί;
Μονοθεµατικά για τα Τέµπη. Όχι! Είναι και τα εθνικά θέµατα, είναι
και η οικονοµία, είναι η φτώχεια, είναι η ανεργία. 

«Financial Times»: «Οι Έλληνες πολίτες βρίσκονται στον πάτο
της Ευρώπης. Οι πολίτες φτωχοποιούνται. Η χώρα µας συγκρί-
νεται µόνο µε τη Βουλγαρία». Σηµερινό και χθεσινό δηµοσίευµα.

Ακούστε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Έχετε αποτύχει.
Άκουσα εδώ τον Σαµαρά προηγουµένως να λέει τις ιστορίες µε
τις εξορύξεις και πραγµατικά απορώ. Μια κυβέρνηση, η οποία
δεν κάνει εξορύξεις ορυκτών και πετρελαίου. Όλοι σας! Ποτέ,
κανένα κόµµα δεν το ξεκίνησε. Ούτε η Νέα Δηµοκρατία, ούτε το
ΠΑΣΟΚ, ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί; Γιατί ήσασταν οπαδοί όλοι σας της
πράσινης ανάπτυξης. Όλοι! Και η Πλεύση Ελευθερίας κι εσείς κι
εσείς κι εσείς ήσασταν µε τις ανεµογεννήτριες, τα φωτοβολταϊκά.
Λέγατε να γεµίσουµε την Ελλάδα µε ανεµογεννήτριες για να βγά-
λουµε φτηνό ρεύµα. Και γεµίσαµε την Ελλάδα µε ανεµογεννή-
τριες και το ρεύµα είναι πανάκριβο και ούτε έχουµε ρεύµα για να
δώσουµε στην Ελλάδα. Πετάξατε 10 δισεκατοµµύρια ευρώ στα
σκουπίδια σας λέω –10 δισεκατοµµύρια!-, όχι εγώ, «Διανόησις».
Δέκα δισεκατοµµύρια, τόσο ήταν. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: «ΔιαΝΕΟσις». 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): ΔιαΝΕΟσις, διανόησις, για εµένα η διανόηση είναι που λεί-
πει από το πολιτικό σύστηµα. Αυτό είναι το πρόβληµά µας. Λείπει
η διανόηση και η νόηση από το πολιτικό σύστηµα. Αυτό λείπει!
Μ’ αρέσει που µε διορθώνετε στις λέξεις, αλλά δεν διορθώνεστε
οι ίδιοι από τα εγκληµατικά λάθη που κάνετε! Δεν διορθώνεστε!
Είστε αδιόρθωτοι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και λέω για τις εξορύξεις γιατί ούτε η Νέα Δηµοκρατία ούτε

το ΠΑΣΟΚ ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε η Πλεύση Ελευθερίας ούτε η Νέα
Αριστερά… Είστε υπέρ της πράσινης απάτης. Πράσινη απάτη
είναι. Όλοι εκεί είστε.

Ακούστε, ποιος ψήφισε τους παρόχους ενέργειας; Η Νέα Δη-
µοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ. Ποιος ψήφισε –λέω τώρα εγώ
µε αυτά που κάνατε- το ακριβό ρεύµα; Το ΠΑΣΟΚ, η Νέα Δηµο-
κρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ. Ποιος ψήφισε τα funds; Το ΠΑΣΟΚ, η Νέα
Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ. Όταν, λοιπόν, όλοι µαζί τα κάνατε και
τα φάγατε και τα λάθη κάνατε και τα εγκλήµατα και ο Έλληνας
πληρώνει ακριβά, τουλάχιστον, ζητήστε και ένα συγγνώµη. Πείτε
«κάναµε ένα λάθος». Εξυπηρετήσαµε τους «καπιταληστές» -µε
«η»-, εξυπηρετήσαµε την πλουτοκρατία και την ολιγαρχία, εξυ-
πηρετήσαµε τους ολιγάρχες και όχι τους πολίτες. Πείτε το
έντιµα. Τότε να σας χειροκροτήσουµε όλοι. Αλλά να έρχεστε υπο-
κριτικά εδώ η Αριστερά και να µέµφεστε αυτούς ότι είναι ακριβό
το ρεύµα, ότι υπάρχει ακρίβεια και ανεργία, όταν συµµετείχατε
στο έγκληµα και εσείς ως συναυτουργοί, είναι, τουλάχιστον, υπο-
κριτικό. Το λέω έτσι κοµψά. 

Η Ελλάδα δεν είναι φτωχή, η Ελλάδα έχει ορυκτό πλούτο τε-
ράστιο, έχει και φυσικό αέριο και πετρέλαιο. Ήδη οι εταιρείες,
λέει, ψάχνουν εδώ και χρόνια, βέβαια. Περιµένουν τις άδειες που
θα δώσει ο Πρωθυπουργός. Τους έστειλαν αδιάβαστους από τον
πατραϊκό κόλπο, ενώ η εξέδρα ήταν έτοιµη. Γιατί είπε ότι θα κάνει
εκεί το πάρκο µε τις ανεµογεννήτριες. Αυτό δεν είναι εγκληµα-
τικό; Πήγε η εταιρεία να τρυπήσει και ο Πρωθυπουργός απέ-
τρεψε την εταιρεία µε δική προφορική εντολή. Εντολή ήταν.
Ήταν εντολή δική του. 

Και όπως λέει ο ακαδηµαϊκός, ο Ζελελίδης, έχουµε κοιτά-
σµατα, αλλά έχουµε και άλλα ορυκτά. Έχουµε ρήνιο στη Θράκη,
γερµάνιο στους Μολάους Λακωνίας, γάλλιο, αντιµόνιο. Αυτά τα
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ψάχνει όλος ο πλανήτης. Τα έχει η Ελλάδα µέσα στη γη της και
δεν κάνουµε εξορύξεις. Αλλά όχι εξορύξεις για να τα πάρει η πο-
λυεθνική, κύριε Κουτσούµπα. Όχι! Τα λεφτά αυτά ανήκουν στους
Έλληνες και οι εξορύξεις θα πηγαίνουν στους Έλληνες, όχι στην
πολυεθνική και στο κεφάλαιο! Τελεία και παύλα για να τα ξεκα-
θαρίσουµε µεταξύ µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πρέπει να πω στον κ. Παφίλη, τον φίλο µου, ότι πριν από

έναν χρόνο µίλησα για το ΝΑΤΟ εγώ, εδώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-

ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ε, µας αντιγράφετε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Όχι, εσείς αντιγράψατε εµένα, κύριε Κουτσούµπα. Πριν
από έναν χρόνο το είπα, βρείτε ηµεροµηνίες. Ξέρω τι λέω εγώ
και µε είπαν ψεκασµένο και τότε. Τον Μάρτιο του 2024 το είπα
εδώ και έδωσα και στοιχεία. Αλλά είναι καλό. Εγώ το έχω πει. Και
ψηφίζουµε το ΚΚΕ στην Ευρωβουλή και ό,τι φέρνει η Αριστερά
εάν είναι καλό, το ψηφίζουµε. Γιατί; Πάνω απ’ όλα µας ενώνει το
καλό της πατρίδας, το καλό των Ελλήνων. Και ό,τι καλό είναι και
η Νέα Δηµοκρατία να το φέρει, θα το ψηφίσουµε. Αυτή είναι η
ποιοτική µας διαφορά. Δεν είµαστε αγκυλωµένοι σε ιδεοληψίες. 

Εντάξει, σας είπα, η µοναδική Αριστερά είναι από εδώ. Όλοι οι
άλλοι είναι λίγο πολύ γιαλαντζί. Άρα για εµένα -το λέω ευθέως-
δεν υπάρχει ούτε Αριστερά ούτε Δεξιά. Η πείνα είτε είσαι αριστε-
ρός είτε δεξιός είναι ίδια, τέλος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν ζω στον 20ο αιώνα. Έχουµε πλέον 21ο αιώνα. 
Πάµε και στο εξής. Ρωτάνε πολλοί πού θα βρούµε τα λεφτά.

Αρχίζει το πάρτι τώρα, για να κλείνω σιγά σιγά. Αυτό που θα κάνει
η Ελληνική Λύση από την πρώτη στιγµή είναι αυτό που λέγεται
υπηρεσία κυβερνητικής αποτελεσµατικότητας. Τι σηµαίνει αυτό;
Θα κόψουµε και θα περικόψουµε κονδύλια, τα οποία δίνονται σε
κοµµατικούς και σε τρωκτικά.

Πρώτον, µπορούµε να εξοικονοµήσουµε ένα δισεκατοµµύριο
ευρώ, χωρίς να βάλουµε τα περίπου 5 δισεκατοµµύρια λαθρε-
µπορίου τσιγάρων και πετρελαίου. Πώς θα γίνει το ένα δισεκα-
τοµµύριο; Ανεξάρτητες Αρχές διορισµένων τρωκτικών της Νέας
Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ και των υπολοίπων κοµ-
µάτων, δεν θα υπάρχουν! Θα υπάρχει κυβέρνηση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν χρειαζόµαστε Ανεξάρτητες Αρχές, γιατί παραβιάζουµε το

Σύνταγµα. Το Σύνταγµά µας λέει 5 και έχουµε 37, για να µπορούν
στις 32 Ανεξάρτητες Αρχές να υπάρχουν «Παπαδηµητρίου» οι
οποίοι παίρνουν 7 χιλιάρικα το µήνα. Ε, δεν είναι σωστά πρά-
γµατα αυτά.

Δίνετε δισεκατοµµύρια ευρώ σε λαθροµετανάστες. Αυτά θα τα
κόψουµε. Θα τα κόψουµε όλα. Μένουν σε πολυτελή διαµερί-
σµατα. Θα τα κόψουµε όλα. Δίνετε εκατοµµύρια προγράµµατα
σε ΛΟΑΤΚΙ. Θα τα κόψουµε όλα. Δίνετε σε κρατικές διαφηµίσεις
εκατοµµύρια ευρώ. Θα τα κόψουµε όλα. Δίνετε λεφτά και δεν
ελέγχετε τις µη κυβερνητικές οργανώσεις. Θα κοπούν τα λεφτά
από τις µη κυβερνητικές οργανώσεις, θα ελεγχθούν όλες µία
προς µία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Η Ελλάδα, λοιπόν, χρειάζεται τη δική της υπηρεσία κυβερνητι-

κής αποτελεσµατικότητας. Έχουµε τα στελέχη, έχουµε τους αν-
θρώπους, έχουµε τη διάθεση, έχουµε το φιλότιµο να ξεκληρί-
σουµε το καρκίνωµα του βαθέως κράτους της Νέας Δηµοκρα-
τίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τα λεφτά αυτά, λοιπόν, δεν θα τα παίρνουν οι ηµέτεροί σας.

Θα τα παίρνουν οι Έλληνες φτωχοί πολίτες, που αγκοµαχούν να
τα βγάλουν πέρα. 

Πάµε στον κύριο Πρωθυπουργό, ο οποίος επί δύο χρόνια µε
αποκαλούσε ψεκασµένο, «ψεκ», όπως και ο Ανδρουλάκης. Και
ήρθε εδώ εχθές ο κύριος Πρωθυπουργός και άρχισε να µας λέει
ψεκασµένα πράγµατα. Τον άκουσα µε προσοχή. Άρχισε να λέει
ότι εµφανίζονται bots από το εξωτερικό, από χώρες που δεν θέλει
να τις αναφέρει. Δηλαδή µας λέει ότι εµφανίζεται κάτι, αλλά δεν
θέλει να αναφέρει τις χώρες. Άρα, αφού δεν αναφέρεις τις χώ-

ρες, δεν ξέρεις. Άρα, αφού δεν ξέρεις, τι το επικαλείσαι; Ρωτώ
τώρα εγώ. 

Και συνεχίζει: «Δεν θέλω να δηµιουργήσω υπόνοιες παρεξηγή-
σεων». Εδώ γελάµε, εδώ γελάµε! Λάσπη, συνωµοσιολογία στον
αέρα, κάποιος, κάπου, κάποτε. Εάν αυτό δεν είναι συνωµοσιολο-
γία, ψεκασµός, από «ψεκ» για «ψεκ», τι µπορεί να είναι; Πείτε µου.
Είναι θεωρία, καµία ουσία και πραγµατικότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και συνέχισε.
Εγώ θα σας πω το εξής. Στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε

για σχοινί. Το κόµµα της αυταρχικής µπότας της ελευθερίας του
λόγου µιλάει για bots. Πόσο «ψεκ» να αντέξεις άλλο; Δεν αντέχεται.

Πάµε τώρα σε αυτό που σας είπα, στην εξωτερική πολιτική.
Είναι κ. Δένδιας εδώ; Σε λίγο, αν, θα έρθει. Έχουµε να πούµε
πολλά σήµερα µε τον κ. Δένδια, τον δελφίνο. Ναι, υπάρχουν οι
δελφίνοι, υπάρχουν οι φάλαινες, υπάρχουν οι φώκιες, υπάρχουν
πολλά πράγµατα. Ζωή να έχουν.

Πάµε, λοιπόν, στην εξωτερική πολιτική. Απέτυχε ο Πρωθυ-
πουργός προσωπικά και η Νέα Δηµοκρατία στην εξωτερική πο-
λιτική. Απέτυχε οικτρά. Οι ΗΠΑ και η Ευρώπη είναι σε ευθεία
σύγκρουση. Φαίνεται. Οι Ηνωµένες Πολιτείες και η Ευρώπη συ-
γκρούονται. Μεγάλος χαµένος είναι η Ελλάδα. Γιατί είναι χαµέ-
νος; Γιατί και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία,
κουβάλησε εδώ τους Αζοφίτες, τους ναζιστές και τους χειροκρο-
τήσατε. Ήταν και ο Τσίπρας εδώ µπροστά, αλλά τώρα λείπει. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµ-
µαχία) )

Εδώ ήταν ο Τσίπρας. Χειροκρότησε ο Τσίπρας.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Η Νέα Δηµοκρατία τους χειροκρότησε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ο Τασούλας. Και τους χειροκροτήσατε. Εσύ έλειπες.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εγώ δεν ήµουν εδώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Α, µπράβο. Προς τιµήν σου. Εσύ είσαι Κρητικός λεβέντης.
Οι άλλοι, όµως, στον ΣΥΡΙΖΑ βαρούσαν παλαµάκια στους ναζί
Αζοφίτες, όπως και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία. Αυτά,
όµως, τα βλέπει ο Πούτιν και ο Τραµπ. Τα βλέπει και η Ρωσία και
η Αµερική. Ήταν εγκληµατικό λάθος. Και η πρόσδεσή σας, λοι-
πόν, στο άρµα του Μπάιντεν έχει βάλει τον Τραµπ απέναντι στην
Ελλάδα. 

Ήταν εγκληµατική επιλογή οι κυρώσεις στη Ρωσία. Οι κυρώ-
σεις έσπασαν µόνο για τους φίλους εφοπλιστές. Οι φίλοι µας οι
εφοπλιστές, κύριε Πολάκη. Το µόνο βέτο που αξιώθηκε ο Πρω-
θυπουργός να θέσει στην Ευρώπη ήταν οι εφοπλιστές, οι φίλοι
του -για να το καταλάβουν οι Έλληνες- για να φέρνουν το πετρέ-
λαιο, να το ρουφάνε και να το φέρνουν και να κερδίζουν δισεκα-
τοµµύρια οι φίλοι µας οι εφοπλιστές, οι οποίοι είναι «εφοπλη-
στές» µε «η» πολλοί εξ αυτών, όχι όλοι. 

Ήταν, λοιπόν, λάθος η αντιρωσική υστερία; Ήταν. Ήταν εγκλη-
µατικό λάθος η παροχή δωρεάν προµηθειών και όπλων; Ήταν.
Αποτύχατε επίσης και στο θέµα της Τουρκίας. Ο Τραµπ έκανε
δύο επιλογές εσχάτως. Η µία επιλογή ήταν να τα βρει µε τον Πού-
τιν στη Μέση Ανατολή και µε το Ισραήλ. Και η δεύτερη επιλογή
ήταν να ζητήσει στην Τουρκία από τα F-35 πίσω τα ανταλλακτικά.
Τη στριµώχνει. Και εσείς αντί να στριµώξετε την Τουρκία, κάνατε
το εγκληµατικό λάθος και συµφωνείτε µε την Ευρώπη, τη Μεγάλη
Βρετανία, η οποία θέλει να βάλει την Τουρκία από το πίσω παρά-
θυρο, να δώσει στρατό και να µας πουλάει και όπλα. 

Και εγώ λέω σε εσάς και το λέω ευθέως: Το καλώδιο τι έγινε;
Το καλώδιο διασύνδεσης τι έγινε; Το παγώσατε. Θα πληρώσουµε
19 εκατοµµύρια ευρώ αποζηµίωση στους Ιταλούς. Τι έγινε, κύ-
ριοι, το καλώδιο; Πάει και το καλώδιο! Φοβηθήκαµε τους Τούρ-
κους, γίναµε λαγοί, την ουρά στα σκέλια και ο Υπουργός Άµυνας,
κ. Δένδιας, έκανε τον νταή προηγουµένως. Θα τα πούµε και µε
τον κ. Δένδια. 

Σας λέµε, λοιπόν, ότι εµείς φοβόµαστε το αύριο. Φοβόµαστε
το αύριο, γιατί σήµερα κυβερνάτε εσείς που αποτύχατε. Δηλαδή,
κυβερνούν οι αποτυχηµένοι και η Ελλάδα µε τις αποτυχίες σας
θα βγει, δυστυχώς, νικηµένη µε αυτά που κάνετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είναι λάθη αυτά που κάνετε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, θα
σας παρακαλούσα…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κλείνω.

Δεν θα πω για τα 800 δισεκατοµµύρια. Θα ρωτήσω ένα πρά-
γµα, όµως. Συµφωνείτε µε τα 800 δισεκατοµµύρια. Ωραία συµ-
φωνείτε. Ποιος παράγει όπλα; Η Γαλλία, η Γερµανία και η Αγγλία.
Άρα, συµφωνείτε να δώσει η Ευρώπη 800 δισεκατοµµύρια. Δεν
τα παράγει η Ελλάδα. Παράγουν αυτοί, θα µας τα πουλάνε, θα
κερδίζουν αυτοί, θα αναπτύσσονται αυτοί και εµείς θα υπερχρε-
ωνόµαστε.

Θα συµφωνούσα εάν η Ελλάς παρήγαγε όπλα. Από το 2019
φωνάζουµε, κάντε µικρή βιοµηχανία έστω drones, µη επανδρω-
µένων οχηµάτων, αεροπλάνων κ.λπ.. Δεν µας ακούτε. Και τώρα
θα ξαναγοράσουµε όπλα, γιατί το λέει η Ευρώπη. Εναντίον ποιου;
Εναντίον της Ρωσίας; 

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, επειδή η ιστορία επαναλαµβάνε-
ται ως φάρσα, µην κάνουµε το ίδιο λάθος. Να σας πω γιατί; Στο
τέλος, µε την ιστορία που κάνατε και µε την Αµερική και µε τη
Ρωσία, βλέπω τη Ρωσία να είναι µέσα στο Βερολίνο και τους Αµε-
ρικανούς να κάνουν απόβαση στη Νορµανδία. Εκεί πάει η δουλί-
τσα. Γιατί το ίδιο λάθος έκανε και η Αγγλία πριν τον Δεύτερο
Παγκόσµιο Πόλεµο για να είναι ανάσχεση η Γερµανία στη Σοβιε-
τική Ένωση, τάιζαν τους Γερµανούς και έφτασαν οι Ρώσοι µετά,
οι Σοβιετικοί, στο Βερολίνο, και οι Αµερικανοί στη Νορµανδία. 

Εγώ προειδοποιώ. Προειδοποιώ γιατί; Η αντιπολίτευση είναι
για να προειδοποιεί, είναι να υποσηµειώνει, να υποσηµειώνει-
προειδοποιεί για τα εγκληµατικά λάθη µιας Κυβέρνησης για να
διορθωθεί. Αλλά είστε αδιόρθωτοι, είστε αµετανόητοι, είστε ισχυ-
ρογνώµονες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στον κ. Δένδια. Ξέρετε τι είπε ο κ. Δένδιας σήµερα εδώ;

Λείπει. Άδειασε τον Πρωθυπουργό. Αλλά έχετε τα µέσα που σας
καλύπτουν. Θα σας διαβάσω τι είπε ο κ. Δένδιας, ακούστε. «Πρά-
γµατι το έχω πει και δεν έχω κανένα πρόβληµα να το επαναλάβω,
ότι οι Ηνωµένες Πολιτείες δεν εξεπλήρωσαν απέναντι στην Ελ-
λάδα τα υποσχεµένα, µε την επιστολή του Μπλίνκεν στον Πρω-
θυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη.» Δηλαδή τι είπε; Ότι ξεγέλασε ο
Μπλίνκεν τον Πρωθυπουργό, όχι τον Υπουργό Άµυνας. Αυτό
είπε! Εµείς του είπαµε ότι σε ξεγέλασε ο Μπλίνκεν και λέει: «Όχι
εµένα, τον Πρωθυπουργό ξεγέλασε». Ήρθε εδώ, έκανε τον
ηγέτη, έκανε τον δελφίνο και έφυγε. Δεν τον πρόλαβα. Έφυγε. 

Γιατί ο κ. Δένδιας έχει ευθύνη για τη µειωµένη επήρεια. Έχει
ευθύνη για το τουρκολιβυκό µνηµόνιο. Έχει ευθύνη για την πα-
ραβίαση του Διεθνούς Δικαίου. Δεν µπορεί να υιοθετεί απόψεις
µειωµένης επήρειας στην UNCLOS, δεν γίνεται, είναι λάθος.

Και επειδή θέλω να λέω την αλήθεια, θα πω του κ. Δένδια ότι
η Ελλάδα δεν υποφέρει από µαξιµαλισµό, όχι. Η Ελλάς τις τελευ-
ταίες δεκαετίες δεν είχε ποτέ µαξιµαλισµό. Η Ελλάς είχε έναν
Ελευθέριο Βενιζέλο, που την έκανε τεράστια, γιατί είχε όραµα. Η
Ελλάδα δεν έχει µαξιµαλισµό. Η Ελλάδα έχει ενδοτισµό και αυτό
που λέω εγώ κατευνασµό. Αυτή είναι η Ελλάδα που φτιάξατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το χειρότερο για την Ευρώπη -και κλείνω, Πρόεδρε- είναι το

διάγγελµα από τον µικρόνου Μακρόν. Θα µπλέξει την Ευρώπη
σε πυρηνικό πόλεµο. Τα πράγµατα είναι πολύ σοβαρά στην Ευ-
ρώπη. Μικρές ηγεσίες, ανύπαρκτες, νάνοι απέναντι στη Ρωσία
και στον Τραµπ. Είναι λάθη αυτά που γίνονται. Κι αντί η Ελλάδα
να παλεύει για την ειρήνη, συµφωνεί στον πόλεµο που θέλει να
κάνει ο Μακρόν και οι υπόλοιποι Ευρωπαίοι. 

Όχι στον πόλεµο, ναι στην ειρήνη και στην ευηµερία των λαών!
Αυτή είναι η άποψή µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κλείνοντας, ρωτάνε πολλοί πώς θα έρθουν δηµοκρατία και δι-

καιοσύνη. Η δηµοκρατία και η δικαιοσύνη θα έρθουν όταν καταρ-
γηθεί η βουλευτική ασυλία, όταν οι δικαστικές αρχές πάψουν να
διορίζονται από την Κυβέρνηση και όταν σηκωθούµε από τον κα-
ναπέ και πάµε να ψηφίσουµε όλοι οι Έλληνες. Όχι στην αποχή,
ναι στη συµµετοχή!

Μας ρωτούν πώς µπορεί να χτιστεί πάλι η Ελλάδα. Γιατί είναι
ένα γκρεµισµένο ερείπιο, όπως το κατήντησαν τα τρία κόµµατα.

Τους απαντάµε: Γκρεµίζοντας ό,τι ανάξιο, αναξιοκρατικό υπάρ-
χει, γκρεµίζοντας το παλαιό, σάπιο σύστηµα, που είναι στην υπη-
ρεσία των πλουσίων, των ολιγαρχών και κάνει τους Έλληνες
πάµφτωχους. Εµείς θέλουµε να κάνουµε τους Έλληνες πλούσι-
ους και όχι τους πλούσιους πάµπλουτους. 

Εµείς θέλουµε να κάνουµε µια Ελλάδα διαφορετική, µια Ελ-
λάδα που θα είµαστε όλοι ίσιοι, µια Ελλάδα που όλοι θα αµείβο-
νται καλά, µια Ελλάδα µε σχέδιο, που θα γίνει ανασυγκροτηµένη,
µια Ελλάδα που –επαναλαµβάνω- δεν µπορεί να σωθεί από κα-
νέναν µέσα, κυρίως, από τα µεγάλα κόµµατα. Δοκιµάστηκαν. Δο-
κιµάστε κάτι άλλο, ψηφίστε ό,τι άλλο θέλετε, µικρότερο κόµµα.
Δεν µπορεί κανένας τους να σώσει τη χώρα, ούτε η Νέα Δηµο-
κρατία, ούτε το ΠΑΣΟΚ, ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ. Διότι υπηρετούν την
πλουτοκρατία και τις τράπεζες. 

Εάν οι ζωές των φτωχών ήταν τράπεζες, θα τις έσωζαν, όπως
έσωσαν τις τράπεζες µε τα λεφτά των φτωχών Ελλήνων. Τους
Έλληνες, όµως, δεν τους σώζουν ούτε µπορούν ούτε θέλουν.
Γιατί δεν είναι τράπεζες οι Έλληνες. 

Εµείς θα κάνουµε τους Έλληνες πλούσιους και θα τους προ-
στατεύσουµε από τις τράπεζες, από τους ολιγάρχες, από κάθε
ένα πλουτοκράτη. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Χατζηδάκη, για το χειροκρότηµα.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Κουτσούµπας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-

ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε την αήθη επί-
θεση του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας προς κάθε γυναίκα
µέσα σε αυτήν την Αίθουσα και έξω από αυτήν και µάλιστα, ενώ
αύριο γιορτάζουµε την Παγκόσµια Ηµέρα της Γυναίκας. 

Καταδικάζουµε µε τον πιο κατηγορηµατικό τρόπο µια τέτοια
συµπεριφορά. Οφείλουµε όλοι και όλες να αντιµετωπίζουµε κάθε
γυναίκα ως µαχήτρια της ζωής, ως πρωταγωνίστρια της πάλης
για το ελπιδοφόρο αύριο της ισοτιµίας και της κοινωνικής απε-
λευθέρωσης. 

Κύριε Μητσοτάκη, κύριοι της Κυβέρνησης, όσο κι αν προσπα-
θήσατε, κύριε Μητσοτάκη κι εσείς ο ίδιος εδώ στη Βουλή, προ-
χθές, στην οµιλία σας στην προ ηµερησίας συζήτηση για το έγκ-
ληµα των Τεµπών, αλλά και όλοι οι Υπουργοί σας, όλο αυτό το
τριήµερο, να πλαστογραφήσετε το νόηµα των µεγάλων λαϊκών
κινητοποιήσεων, την απάντηση σάς την έδωσαν και συνεχίζουν
να σας τη δίνουν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, οι εργαζόµενες, ο λαός,
η νεολαία µε τα νέα µεγαλειώδη συλλαλητήρια στην πλατεία Συ-
ντάγµατος, και την Τετάρτη και σήµερα το µεσηµέρι και πάλι
αυτή την ώρα που µιλάµε, έξω από τη Βουλή. Όλοι αυτοί σας
αποδεικνύουν ότι δεν είναι διατεθειµένοι και δεν θα σας επιτρέ-
ψουν να τους βάζετε στο στόµα λόγια και αιτήµατα που θα σας
βόλευαν.

Όσο εσείς λέτε ότι ο λαός εκεί έξω συγκεντρώνεται για να πεν-
θεί βουβά, τόσο πιο δυνατά αυτός φωνάζει ότι «Στέρεψαν τα δά-
κρυα και έγιναν οργή, το έγκληµά σας δεν θα ξεχαστεί». 

Όσο εσείς λέτε ότι οι συγκεντρώσεις γίνονται για να κάνουν
εσάς, την Κυβέρνησή σας, καλύτερη, τόσο πιο έντονα ακούγεται
ότι «Κράτος και κεφάλαιο πνίγουν τη ζωή, δικαίωση ο αγώνας για
την ανατροπή». 

Όσο εσείς λέτε ότι το αίτηµα των κινητοποιήσεων είναι η µάχη
µε το βαθύ κράτος και τον κακό µας εαυτό, τόσα περισσότερα
πανό ζωγραφίζονται µε το σύνθηµα «Ή τα κέρδη τους ή οι ζωές
µας». 

Βλέπετε, κύριε Μητσοτάκη, όταν ο οργανωµένος και αποφα-
σισµένος λαός βρίσκεται στους δρόµους, τα πράγµατα δεν είναι
τόσο απλά όσο τα έχετε συνηθίσει στις δήθεν κοντρίτσες σας,
στις κοκοροµαχίες που κάνετε µε τη βολική συστηµική αντιπολί-
τευση των άλλων εδώ µέσα. Εδώ δεν πιάνουν οι συµβουλές των
επικοινωνιολόγων σας. Ό,τι και να σας προτείνουν να πείτε πη-
γαίνει γρήγορα στον κουβά κάτω από τη λαϊκή παρέµβαση. 

Αφήστε αυτά που ξέρετε ότι θα κριθείτε το 2027. Προφανώς,
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εσείς το µόνο δικαίωµα που αναγνωρίζετε στον λαό είναι να ρί-
χνει µια ψήφο κάθε τέσσερα χρόνια. Δεν σας τα ‘παν καλά, όµως,
αλλά ούτε έχετε και διδαχτεί τίποτα από την ιστορική πείρα, και
την ελληνική και τη διεθνή. 

Φτάσατε στο σηµείο να µας πείτε λίγο-πολύ ότι οι µεγάλες
απεργιακές συγκεντρώσεις ζητούσαν να προβλεφθεί από το Σύ-
νταγµα η αξιολόγηση των δηµοσίων υπαλλήλων και µάλιστα από
εσάς, που έχετε µάθει να µην αξιολογείτε άσχηµα, κακά, µόνο τα
δικά σας παιδιά. Ίσως µπερδευτήκατε όταν ακούσατε ορισµέ-
νους από τους διαδηλωτές να φωνάζουν ρυθµικά «παραιτήσου»
και νοµίζατε ότι τα λέγανε αυτά για κάποιον άλλο δηµόσιο υπάλ-
ληλο. 

Σας έχω νέα. Αλήθεια, η αξιολόγηση είναι που έλειπε και οδη-
γηθήκαµε στο έγκληµα αυτό στα Τέµπη; Δεν το ξέρατε ότι ο ΟΣΕ,
η Hellenic Train, ήταν αξιολογηµένες ξένες εταιρείες, που εφάρ-
µοζαν συστήµατα αξιολόγησης µε ευρωπαϊκά κριτήρια, ενώ ταυ-
τόχρονα δεν εκπαιδεύαν το προσωπικό και λειτουργούσαν µε
τραγική υποστελέχωση και χωρίς τον αναγκαίο εξοπλισµό;

Δεν ξέρετε ότι τα βαγόνια της Hellenic Train ήταν αξιολογη-
µένα και µάλιστα µε ευρωπαϊκά πιστοποιητικά πυρασφάλειας και
τώρα το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ επιβεβαιώνει ότι, αν οι προδια-
γραφές τους ήταν πιο αυστηρές οι συνέπειες της έκρηξης και
της πυρκαγιάς θα ήταν µικρότερες; 

Το ζήτηµα, λοιπόν, δεν είναι αξιολόγηση ή όχι αξιολόγηση γε-
νικά. Το ζήτηµα είναι αξιολόγηση µε ποιον προσανατολισµό και
περιεχόµενο, µε ποια κριτήρια και από ποιον θα γίνεται αυτή, σε
ποιο κοινωνικό, οικονοµικό, πολιτικό πλαίσιο θα είναι ενταγµένη,
ποιο κράτος θα την κάνει.

Τα δικά σας κριτήρια φαίνονται ξεκάθαρα από την απαράδεκτη
και επικίνδυνη απόφαση του Υπουργείου Παιδείας να βγάλει σε
δυνητική αργία εκπαιδευτικό, µέλος της ΕΛΜΕ Πειραιά, διότι ενα-
ντιώθηκε και κινητοποιήθηκε ενάντια στην αντιδραστική σας αξιο-
λόγηση, σύµφωνα µε τις αποφάσεις, µάλιστα, του συνδικαλιστι-
κού της φορέα, της ΟΛΜΕ. Και είστε διπλά υπόλογοι διότι δεν
λάβετε καν υπ’ όψιν την οµόφωνη αθωωτική απόφαση του Πρω-
τοβάθµιου Πειθαρχικού Συµβουλίου. Εδώ και τώρα απαιτούµε να
αναιρεθεί αυτή η απόφαση του Υπουργείου.

Κύριε Πιερρακάκη, είστε προσωπικά υπεύθυνος όσο και αν κά-
ποιοι Βουλευτές εδώ µέσα, της Αντιπολίτευσης, µάλιστα, που
σας κάνουν και µοµφή σήµερα, σας αποθέωναν εδώ µέσα πριν
από λίγες ηµέρες για τις πολιτικές επιλογές σας και ψήφιζαν και
το νοµοσχέδιό σας. Εµείς, πάντως, σας προτείνουµε στην επό-
µενη συνταγµατική Αναθεώρηση να θεσπίσετε µια άλλη αξιολό-
γηση, να καταργήσετε το άθλιο και απαράδεκτο άρθρο 86 και τον
νόµο περί ευθύνης Υπουργών, µπας και αξιολογηθεί επιτέλους
κανένας Υπουργός και Πρωθυπουργός από τη δικαιοσύνη, όπως
κάθε απλός πολίτης. Διότι έτσι υπάρχει η ατιµωρησία των δικών
σας πολιτικών προσώπων, για την οποία φωνάζει ο ελληνικός
λαός, για να αξιολογηθείτε και να ελεγχθείτε και εσείς ο ίδιος,
κύριε Μητσοτάκη, τουλάχιστον, για τα αδικήµατα της παράβασης
καθήκοντος και της υπόθαλψης - παρεµπόδισης της δικαιοσύνης,
για τα οποία εµείς λέµε καθαρά ότι, ναι, εντοπίζουµε και δικές
σας ποινικές ευθύνες, εκτός, φυσικά, από τις δεδοµένες ποινικές
ευθύνες του κ. Καραµανλή και άλλων, που έχουµε αποτυπώσει
και στο πόρισµά µας και σας τους είπαµε εχθές και προχθές εδώ
µέσα, µαζί µε ό,τι άλλο προκύψει, φυσικά, από την ίδια την
έρευνα. 

Αυτό πρέπει να γίνει για να σταµατήσει πια αυτό το αίσχος που
υπάρχει µε ευθύνη όλων των κυβερνήσεων -Νέας Δηµοκρατίας,
ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ-, αφού όλοι έχετε αρνηθεί τις σχετικές προτά-
σεις του ΚΚΕ στη συνταγµατική Αναθεώρηση, γιατί ο καθένας
θέλει να καλύπτει τους δικούς του Υπουργούς και να µένουν µο-
νίµως ατιµώρητοι. Και έχετε µετά το θράσος να λέτε: «Μην µι-
λάτε, µην κάνετε κριτική, θα τα κρίνει όλα η δικαιοσύνη». Και µας
λέτε: «Μήπως δεν την εµπιστεύεστε;». Μα, και να την εµπιστευό-
µασταν αυτήν την ταξική δικαιοσύνη, µε τη διορισµένη από εσάς
ηγεσία, που κρίνει µε βάση τους άδικους νόµους που εσείς ψη-
φίζετε, οι Υπουργοί σας και εσείς επίσης δεν πρόκειται να πάτε
στη δικαιοσύνη να δικαστείτε γιατί τους έχετε εξασφαλίσει όλους
αυτούς και την πάρτη σας µε την κοινοβουλευτική σας, ελέω
εκλογικού νόµου, Πλειοψηφία. 

Ο κ. Τριαντόπουλος, για παράδειγµα, θα εξεταστεί από µια
προανακριτική επιτροπή µε µέλη είκοσι επτά Βουλευτές, στην
οποία η Νέα Δηµοκρατία θα έχει τα δεκατέσσερα µέλη και όλα
τα υπόλοιπα οκτώ κόµµατα της Αντιπολίτευσης, µαζί, θα έχουν
τα δεκατρία µέλη. Και αυτοί θα καταλήξουν σε ένα πόρισµα που
θα έρθει στην Ολοµέλεια, στην οποία πάλι έχετε την απόλυτη
πλειοψηφία, παρόλο που σας ψήφισε το 40,5%, του 50% τότε πε-
ρίπου που προσήλθε στις κάλπες, και τώρα βέβαια είναι ζήτηµα
αν ξεπερνάτε το 20%, όπως δείχνουν οι τελευταίες δηµοσκοπή-
σεις, µε την κατρακύλα που έχετε πάρει. Τόσο ωραία τα έχετε
φτιάξει µε τους νόµους της ατιµωρησίας και µε τους καλπονο-
θευτικούς εκλογικούς νόµους µε τα άθλια µπόνους, τα οποία, µά-
λιστα, µεταφέρονται και στις προανακριτικές και στις εξεταστικές
επιτροπές και βάλε.

Για αυτό επιµένουµε να λέµε ότι τη δικαίωση θα τη φέρει ο
ίδιος ο λαός µε την παρέµβασή του και µε τον ανυποχώρητο
αγώνα του. Και αυτό είναι που σας φοβίζει και θα σας στριµώξει,
κύριοι της Κυβέρνησης, για αυτό επιτίθεστε σε αυτούς τους αγώ-
νες και µε την απροκάλυπτη καταστολή, αξιοποιώντας και τους
διάφορους γνωστούς και µη εξαίρετους µηχανισµούς που ως εκ
θαύµατος εµφανίζονται πάντα όταν τους έχετε ανάγκη. 

Και εδώ οφείλετε να δώσετε συγκεκριµένες απαντήσεις για
αυτά που αποκάλυψαν οι εφηµερίδες, όπως όλα όσα υπεύθυνα
αναφέρονται στο χθεσινό ρεπορτάζ-δηµοσίευµα της εφηµερίδας
«Ριζοσπάστης», σύµφωνα µε το οποίο αστυνοµικοί της Υποδιεύ-
θυνσης Αντιµετώπισης Οργανωµένης Αθλητικής Βίας συµµετεί-
χαν µε κουκούλες και full face στα επεισόδια της 28ης Φεβρουα-
ρίου και, µάλιστα, πετούσαν πέτρες στα ΜΑΤ, µαζί µε τους χού-
λιγκαν των ΠΑΕ, προσέχοντας, βέβαια, να µην τραυµατίσουν, κυ-
ρίως, τους συναδέλφους τους. 

Σας καταθέτω στα Πρακτικά το δηµοσίευµα µε τα συγκεκρι-
µένα στοιχεία.

(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας της Κεντρικής Επιτρο-
πής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος Κου-
τσούµπας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και µιας και µιλάµε για τη δικαιοσύνη και τους χούλιγκαν, να
πω ότι εχθές ανακοινώθηκε ότι η έρευνα για τυχόν ευθύνες στε-
λεχών της Αστυνοµίας σχετικά µε τον θάνατο του Μιχάλη Κα-
τσούρη, φιλάθλου της ΑΕΚ που δολοφονήθηκε το 2023 έξω από
το γήπεδο της Νέας Φιλαδέλφειας από Κροάτες χούλιγκαν, µπαί-
νει στο αρχείο. Μάλιστα! Στο αρχείο! Να σας θυµίσω, γιατί και
εδώ υπάρχει επιλεκτική µνήµη, µιλάω για τους Κροάτες χούλι-
γκαν που ενώ η Αστυνοµία και όλος ο κρατικός µηχανισµός ήξε-
ραν τη διαδροµή και ήξεραν τις άγριες διαθέσεις, τους άφησαν
να διασχίσουν ανενόχλητοι πάνω από τη µισή Ελλάδα και να κά-
νουν και φόνο. Είναι έτσι ή δεν είναι; Για ποια δικαιοσύνη, λοιπόν,
µιλάτε; 

Από τη µια το κράτος αρχειοθετεί µε ευκολία µια δολοφονία
και εκατόν πέντε Κροάτες χούλιγκαν βρίσκονται ελεύθεροι και
ωραίοι στα σπίτια τους, και από την άλλη διαλύει αυτές τις ηµέ-
ρες µεγαλειώδη συλλαλητήρια για τα Τέµπη, παίζοντας το γνω-
στό κλοτσοσκούφι µε προβοκατόρικες οµάδες οπαδικών στρα-
τών. Ανίκανοι να προστατεύσουν τον λαό εκεί που πραγµατικά
χρειάζεται, όµως, ικανότατοι στην καταστολή του λαϊκού κινήµα-
τος µε την ενεργοποίηση ορατών και αθέατων µηχανισµών. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, είναι προφανές ότι η Κυ-
βέρνησή σας δεν µπορεί να σταθεί για πολύ υπό το βάρος του
λαϊκού ρεύµατος που διαρκώς ογκώνεται. Κατά συνέπεια, ναι,
χρειάζεται να εκφραστεί η δυσπιστία και εδώ µέσα στη Βουλή,
και εµείς αυτονόητα θα την υπερψηφίσουµε µε το δικό µας σκε-
πτικό, το οποίο καταθέσαµε αυτό το τριήµερο.

Εκφράζουµε τη δυσπιστία µας για τις ευθύνες σας για το
έγκληµα των Τεµπών, για την πολιτική που υλοποιήσατε και εσείς,
όπως και προηγούµενες κυβερνήσεις στον σιδηρόδροµο και συ-
νολικά στις µεταφορές. Σας καταγγέλλουµε για την υποχρηµα-
τοδότηση, την κατάτµηση και την ιδιωτικοποίησή του, για την
ανυπαρξία µέτρων ασφαλείας, αλλά και για την απροκάλυπτη
προσπάθεια συγκάλυψης πρώτα από όλα αυτών ακριβώς των ευ-
θυνών και ίσως πολλών ακόµα.
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Σας θέσαµε το ερώτηµα αν µπορείτε να αποκλείσετε το ενδε-
χόµενο το φορτίο της εµπορικής αµαξοστοιχίας να σχετίζεται µε
το γεγονός ότι η χώρα έχει µετατραπεί σε µια απέραντη αµερι-
κανονατοϊκή βάση, σε ένα ορµητήριο πολέµου, µέσα στο οποίο
διακινούνται από τρένα, φορτηγά και άλλα µέσα, επικίνδυνες ου-
σίες που χρησιµοποιούνται σε οπλικά, πολεµικά συστήµατα.
Όπως έγινε στο Λαύριο µε τη µεταφορά TNT, παράνοµα, χωρίς
κανένα µέτρο ασφαλείας για τους πολίτες, µέσα από την πόλη,
που το σταµάτησαν το εργατικό κέντρο, οι κάτοικοι και το ΚΚΕ
εκεί.

Δεν έχουµε πάρει απάντηση. Τελικά θα µάθουµε, κύριε Μητσο-
τάκη, τι κουβαλούσε αυτό το τρένο; Στην αρχή µας είπατε ότι δεν
υπάρχει τίποτε. Μετά µας είπατε ότι κάτι µπορεί να υπάρχει.
Μετά λέγατε ότι µπορεί να είναι και υδρογονάνθρακες για το λα-
θρεµπόριο καυσίµων. Τις τελευταίες ηµέρες διαρρέετε ότι είναι
αιθυλική αλκοόλη για τη νοθεία ποτών. Θα καταλήξετε να µας
πείτε στο τέλος ότι τελικά αυτή η έκρηξη οφείλεται σε κάποιον
επιβάτη που κουβαλούσε νταµιτζάνες τσίπουρο από το χωριό
του. 

Και µε την ευκαιρία, σταµατήστε επιτέλους την κοροϊδία που
κάνετε επικαλούµενοι τη σύσταση ως εθνικού οργανισµού, του
ΕΟΔΑΣΑΑΜ, σαν απόδειξη, µάλιστα, για το ότι δήθεν δεν επιδιώ-
κετε καµία συγκάλυψη για τα Τέµπη. Κοροϊδεύετε και λέτε ασύ-
στολα ψεύδη αφού ο νόµος για τη σύσταση αυτού του οργα-
νισµού υπάρχει από το 2014. Και, µάλιστα, ως οργανισµός απο-
κλειστικά για τα σιδηροδροµικά ατυχήµατα. Ενώ, τελικά, έναν
µήνα πριν από το έγκληµα των Τεµπών έγινε απλά η συγχώνευση
δύο υφισταµένων επιτροπών. Συνεπώς, η σύστασή του δεν έχει
καµία απολύτως σχέση µε το έγκληµα εκείνο το βράδυ. Είχε συ-
σταθεί ο οργανισµός πριν. Απαντήστε καλύτερα γιατί σας πήρε
εννέα ολόκληρα χρόνια και σ’ εσάς και στο ΠΑΣΟΚ, µε το οποίο
συγκυβερνούσατε το 2014 και στον ΣΥΡΙΖΑ µετά, από το 2015
έως το 2019, µέχρι να αξιοποιήσετε αυτόν τον οργανισµό για τη
διερεύνηση έστω, ξαναλέµε, παλιότερων σιδηροδροµικών ατυ-
χηµάτων µήπως και προστατεύονταν έτσι τα επόµενα αθώα θύ-
µατα και να µην έχουµε άλλες τραγωδίες.

Τη δυσπιστία µας όµως προς εσάς την εκφράζουµε συνολικά
για την πολιτική που υλοποιείτε της οποίας συµπύκνωσης, αν θέ-
λετε, είναι το έγκληµα των Τεµπών. Είναι δυσπιστία απέναντι σε
αυτό το κράτος που ηγείστε, στη διαφθορά του. Αυτό που οδη-
γεί, δηλαδή, σε ατιµωρησία και στη συγκάλυψη εγκληµάτων.
Είναι όµως ταυτόχρονα πρόταση δυσπιστίας και για την ακρίβεια
που βασανίζει τις λαϊκές οικογένειες την ώρα που εσείς επιχαί-
ρετε για τους καθηλωµένους µισθούς, για τα µατωµένα πλεονά-
σµατα που προκύπτουν από τη φοροληστεία του λαού, για τους
ρυθµούς ανάπτυξης που δεν αποτυπώνουν κάτι άλλο παρά τη µε-
γάλη κερδοφορία των τραπεζών, των ενεργειακών οµίλων, των
σούπερµαρκετ, συνολικά αυτού που ονοµάζεται µεγάλο κεφά-
λαιο. Είναι δυσπιστία για την τραγική κατάσταση µε τις ελλείψεις
στα δηµόσια νοσοκοµεία, για την πολιτική σας στην παιδεία, για
τις ελλείψεις καθηγητών και τα άθλια σχολικά κτίρια, για τα Ωνά-
σεια Σχολεία για τους λίγους, που ψηφίσατε µαζί µε το ΠΑΣΟΚ
και την κ. Κωνσταντοπούλου κόντρα σε µαθητές και γονείς αυτών
των εργατογειτονιών που ξεσηκώθηκαν. 

Είναι πρόταση δυσπιστίας για την εργασιακή ζούγκλα που
έχετε διαµορφώσει και εσείς και οι προηγούµενοι κατ’ εντολήν
της οικονοµικής ολιγαρχίας που υπηρετείτε. Μόλις την προηγού-
µενη εβδοµάδα ψηφίσατε τροπολογία που µειώνει τις ασφαλιστι-
κές εισφορές για υπερωρίες, για νυχτερινά και αργίες, κάνοντας
ακόµα πιο φτηνή την εργατική δύναµη για τη µεγάλη εργοδοσία
και νοµιµοποιώντας την εισφοροδιαφυγή. Με ποιον το ψηφίσατε
και αυτό; Με το ΠΑΣΟΚ φυσικά. Σαν πολλά δεν µαζεύονται, κύριε
Ανδρουλάκη, κύριοι του ΠΑΣΟΚ που καταθέτετε και πρόταση δυ-
σπιστίας; 

Όλα αυτά και πολλά άλλα ακόµα έβγαλαν τον κόσµο στον
δρόµο µαζί µε το έγκληµα των Τεµπών. Τα Τέµπη ήταν η κορυφή
του παγόβουνου µιας ευρύτερης αγανάκτησης γιατί οι εργαζό-
µενοι και οι νέοι που διαδηλώνουν καταλαβαίνουν ότι τα Τέµπη
δεν ήταν µεµονωµένο γεγονός, ότι το δίληµµα «τα κέρδη τους ή
οι ζωές µας», η έλλειψη οξυγόνου υπάρχει παντού γύρω τους σε
όλες τις πλευρές της ζωής τους. Προσπαθείτε, κύριε Μητσοτάκη,

να εκπέµψετε µια εικόνα ότι αναλαµβάνετε κάποιες ευθύνες σας
για το έγκληµα των Τεµπών και ταυτόχρονα να αναδείξετε τα
δήθεν θετικά που έχει πετύχει η Κυβέρνησή σας. Λέτε µε περισσό
θράσος ότι κάπου αποτύχατε απέναντι στις παθογένειες του κρά-
τους και κάπου πετυχαίνετε να το εκσυγχρονίσετε κιόλας. 

Αναφέρετε µεταρρυθµίσεις, όπως τα ιδιωτικά πανεπιστήµια,
την ανακαίνιση ογδόντα νοσοκοµείων, το «112», τη λεγόµενη κα-
ταπολέµηση της φοροδιαφυγής, την ψηφιακή κάρτα εργασίας
και άλλα. Μόνο που και αυτές οι µεταρρυθµίσεις, µία προς µία,
αποκαλύπτουν ένα κράτος βαθιά αντιλαϊκό, συντηρητικό, οπισθο-
δροµικό για τον 21ο αιώνα που ζούµε. Ας τις δούµε σύντοµα µία-
µία. Τα ιδιωτικά πανεπιστήµια στα οποία συµφωνεί και το ΠΑΣΟΚ
είναι ο ορισµός των δύο µέτρων και δύο σταθµών στην εκπαί-
δευση των παιδιών µας, ανάλογα µε την τσέπη των γονιών. Το
«112», που µαλώνατε εδώ προχτές µε τον ΣΥΡΙΖΑ για το ποιος το
έφτιαξε αποδείχθηκε ότι είναι η αποθέωση της ατοµικής ευθύνης
στη διαχείριση φυσικών καταστροφών για να απαλλάσσετε και
το κράτος από τις δικές σας ευθύνες. 

Τα δήθεν ανακαινισµένα από κονδύλια του Ταµείου Ανάκαµψης
νοσοκοµεία είναι κουφάρια στην πραγµατικότητα, χωρίς προσω-
πικό, χωρίς την αναγκαία υποδοµή. Η ψηφιακή κάρτα εργασίας
που έχετε ψηφίσει µαζί µε το ΠΑΣΟΚ και τον ΣΥΡΙΖΑ δίνει τη δυ-
νατότητα στην εργοδοσία να εντατικοποιεί και να επιτηρεί ακόµα
περισσότερο την εργασία ενώ της έχετε εξασφαλίσει όλα τα πα-
ραθυράκια για να ξεφεύγει από τους ελέγχους και από τα πρό-
στιµα. Η καταπολέµηση της φοροδιαφυγής είναι η εξόντωση των
βιοπαλαιστών αυτοαπασχολούµενων επαγγελµατιών την ώρα
που εφοπλιστές και άλλοι πληρώνουν τίποτα ή ελάχιστα µε νό-
µους όλων των κυβερνήσεων. 

Αυτό το κράτος, λοιπόν, το οποίο δουλεύει ρολόι για τα συµ-
φέροντα του κεφαλαίου, είναι εχθρικό προς τις ανάγκες του λαού
και δεν µεταρρυθµίζεται προς το καλύτερο. Δεν µπορεί να γίνει
κράτος δικαίου. Αντίθετα κάθε µεταρρύθµισή του υπονοµεύει την
ανθρώπινη αξιοπρέπεια. Απειλεί και παίρνει την ίδια την ανθρώ-
πινη ζωή, όπως έγινε στα Τέµπη. Συνεπώς, αυτό το κράτος µόνο
ανατρέπεται µε τη θέληση της πλειοψηφίας του λαού στους δρό-
µους του αγώνα. 

Σε τελική ανάλυση, κύριοι της κυβερνητικής πλειοψηφίας και
της βολικής αστικής Αντιπολίτευσης και εκεί που λέτε ότι πετυ-
χαίνετε και εκεί που λέτε ότι αποτύχατε αυτό που φανερώνετε
είναι οι όψεις της ίδιας αντιλαϊκής πολιτικής που υπηρετεί το αδη-
φάγο καπιταλιστικό κέρδος σε βάρος όµως των λαϊκών αναγκών.
Μόνο που σε κάποιες περιπτώσεις, όπως στα Τέµπη, οι συνέπειες
αυτής της πολιτικής είναι τόσο δραµατικές, τόσο αποκρουστικές
που προσπαθείτε να τις αποποιηθείτε ή και να τις καλύψετε. Θα
τις χρεωθείτε όµως στο ακέραιο και εσείς της Νέας Δηµοκρατίας
και οι υπόλοιποι, όσοι την υπηρέτησαν. Που την υπηρέτησαν αρ-
κετοί από εδώ µέσα. Θα φροντίσουµε και εµείς γι’ αυτό. 

Κύριε Μητσοτάκη, διαφωνούµε πλήρως και στην αναφορά σας
περί δήθεν ετερόκλητης συµµαχίας των κοµµάτων που κατέθε-
σαν την πρόταση δυσπιστίας. Καθόλου ετερόκλητη δεν είναι η
σηµερινή συµµαχία ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Νέας Αριστεράς, Πλεύσης
Ελευθερίας. Είναι όλα τα κόµµατα της αµαρτωλής σοσιαλδηµο-
κρατίας µε τις διάφορες φτερούγες της. Είναι τα κόµµατα των
µνηµονίων. Είναι τα κόµµατα που υπερασπίζονται µέχρι τελικής
πτώσεως την Ευρωπαϊκή Ένωση των µατωµένων πλεονασµάτων,
όπως είστε και εσείς, η Νέα Δηµοκρατία. Καταλαβαίνουµε βέβαια
ότι προσβλέπατε στο ΠΑΣΟΚ ως πιθανό συγκυβερνήτη και ίσως
νιώθατε και κάπως προδοµένος αφού στο πρόσφατο παρελθόν
µαζί βγάλατε εκείνη τη βρώµικη δουλειά. 

Μη χάνετε, όµως, την ελπίδα σας. Συµβαίνουν αυτά και στις
καλύτερες των οικογενειών και µετά τα ξαναβρίσκουν. Δείτε τι γί-
νεται και στη Γερµανία, που τα αδελφά σας κόµµατα -φιλελεύ-
θερα και σοσιαλδηµοκρατικά- θα κυβερνήσουν ξανά µαζί. Η
δυσπιστία αυτών των κοµµάτων είναι δυσπιστία κατ’ όνοµα, είναι
δυσπιστία για τις καρέκλες και όχι δυσπιστία στην ίδια την πολι-
τική που υλοποιεί σήµερα η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Γι’ αυτό και
πέρα από µια επιλεκτική και ρηχή παράθεση κυρίως των γεγονό-
των που ακολούθησαν το έγκληµα των Τεµπών -και όχι όλων
αυτών που οδήγησαν εκεί- και πέρα από ογδόντα λέξεις µετρη-
µένες για την ακρίβεια –τις µετρήσαµε- το κείµενο δυσπιστίας
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των τεσσάρων κοµµάτων δεν περιλαµβάνει τίποτε άλλο από αυτά
που βγάζουν τον κόσµο στους δρόµους. 

Υπάρχει µόνο η γνωστή θλίψη για τους θεσµούς του κράτους,
του συστήµατος που απαξιώνονται –λένε- και πρέπει να έρθετε
εσείς να σώσετε εδώ µέσα τη χαµένη τιµή τους και να αποκατα-
στήσετε την εµπιστοσύνη των πολιτών σε αυτούς, τώρα που το
ζητούµενο, όµως, είναι ακριβώς αυτή η αµφισβήτηση να βαθύνει
και να γίνει πιο στέρεη, ακριβώς γιατί όλοι αυτοί οι αστικοί θεσµοί
είναι βαθιά αντιδραστικοί. Φτιάχτηκαν για να υπηρετούν ένα κρά-
τος εκµεταλλευτή, καταπιεστή, ακόµα και κράτος δολοφόνο και
όχι, φυσικά, κράτος δικαίου που λέτε.

Υπάρχει όµως και µια φράση στο κείµενο της πρότασης δυσπι-
στίας των τεσσάρων κοµµάτων, που πραγµατικά πιστεύουµε ότι
συνιστά πρόκληση προς τον λαό που αγωνίζεται. Η φράση αυτή
δικαιώνει πλήρως τη στάση του ΚΚΕ να υπερψηφίσει µεν την
πρόταση δυσπιστίας, χωρίς όµως να µπει σε παζάρια για κοινά
κείµενα. Λέτε συγκεκριµένα: «Η απόκλιση της χώρας µας από το
ευρωπαϊκό θεσµικό και κοινωνικό κεκτηµένο έχει άµεση και δρα-
µατική επίδραση στην ευηµερία των πολιτών και την πρόοδο της
κοινωνίας, στη δίκαιη και ανθεκτική ανάπτυξη της χώρας µε δί-
καιη κατανοµή του παραγόµενου πλούτου». Μάλιστα. 

Σοβαρολογείτε; Για ποιο θεσµικό κεκτηµένο και για ποια Κοµι-
σιόν Ευρωπαϊκή Ένωση τα λέτε αυτά; Τα λέτε για την Ευρωπαϊκή
Ένωση µήπως των διεφθαρµένων λόµπι; Της ακρίβειας; Της
ενεργειακής φτώχειας σε όλη την Ευρώπη; Της στήριξης της γε-
νοκτονίας του παλαιστινιακού λαού από το κράτος του Ισραήλ;
Τα λέτε για την Ευρωπαϊκή Ένωση της κατάργησης των εργα-
σιακών δικαιωµάτων; Του αλγόριθµου για τον κατώτατο µισθό;
Της δουλειάς µέχρι τον τάφο; Της εµπορευµατοποίησης; Της
ιδιωτικοποίησης της υγείας, της παιδείας, και τόσων άλλων; Τα
λέτε για την Ευρωπαϊκή Ένωση της καταστολής απέναντι στους
ξεριζωµένους της «Frontex», της Πύλου και της Μελίγια, των τρο-
µονόµων και των προληπτικών παρακολουθήσεων και φυσικά,
των γνωστών υποκλοπών. 

Και βέβαια, τα λέτε για την Ευρωπαϊκή Ένωση της τρόικας και
των µνηµονίων, της φτωχοποίησης του ελληνικού λαού, των µα-
τωµένων πλεονασµάτων, του κανονισµού µία πρόσληψη για
πέντε αποχωρήσεις στο Δηµόσιο, που άφησε τον ΟΣΕ χωρίς ούτε
τους µισούς από τους εργαζόµενους που προβλέπονταν. Για την
Ευρωπαϊκή Ένωση των χιλίων τριακοσίων ογδόντα εννέα σηµα-
ντικών σιδηροδροµικών δυστυχηµάτων, µόνο το 2021, µε συνο-
λικά εξακόσιους τριάντα έξι νεκρούς.

Τα λέτε για την Ευρωπαϊκή Ένωση που αποφάσισε χθες να
δώσει επιπλέον 800 δισεκατοµµύρια ευρώ για τη στροφή στην
πολεµική οικονοµία και για να συνεχιστεί ο πόλεµος στην Ουκρα-
νία. Την παρουσιάζετε σαν έναν ευαγή οργανισµό που µοιράζει
λεφτά για συστήµατα ασφαλείας στον σιδηρόδροµο, όταν ακόµα
και αυτά τα κονδύλια, που βγαίνουν από τις ίδιες τις τσέπες των
λαών και του ελληνικού λαού, ήταν προορισµένα µόνο για να ταΐ-
ζονται τα διάφορα τρωκτικά - εργολάβοι που παρέδιδαν τελικά
αέρα κοπανιστό, µε αποτέλεσµα τη µεγάλη τραγωδία στα Τέµπη.

Και τι λέτε τελικά; Πως όλα αυτά που βιώνουν όλοι οι λαοί της
Ευρώπης και ο ελληνικός λαός, είναι µια απόκλιση από την κανο-
νικότητα και ότι αυτή δεν είναι, τάχα, η ίδια η ευρωενωσιακή κα-
πιταλιστική κανονικότητα. ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Αριστερά και το
κόµµα της Κωνσταντοπούλου µε αυτό το κείµενο, που ουσιαστικά
αποτελεί κοινή πολιτική πλατφόρµα και όχι φυσικά ένα τυπικό κεί-
µενο για την κατάθεση µιας πρότασης δυσπιστίας. Δίνετε κανο-
νικό συγχωροχάρτι στην πολιτική που σήµερα υλοποιεί η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και αύριο µπορεί να υλοποιεί
κάποιος άλλος στη θέση του Μητσοτάκη. Όλοι µαζί προσπαθείτε
να δηλητηριάσετε και να χειραγωγήσετε τη σκέψη του λαού που
διαδηλώνει, ξεπλένοντας έναν από τους µεγαλύτερους ενόχους,
την Ευρωπαϊκή Ένωση, τώρα που αυτή, µάλιστα, δείχνει και το
πραγµατικό της πρόσωπο, παραπαίει και οι λαοί σε όλη την Ευ-
ρώπη της γυρίζουν την πλάτη. Και όχι µόνο οι λαοί της Ευρώπης,
αλλά όλου του κόσµου –θα συµπλήρωνα. 

Είστε η ζωντανή απόδειξη για τον λόγο που τα λεγόµενα «προ-
οδευτικά κόµµατα» -εντός πολλών εισαγωγικών βάλτε το αυτό-
καταρρέουν σχεδόν σε όλες τις χώρες της Ευρώπης και γίνονται
χορηγοί αντιδραστικών, ακροδεξιών, φασιστικών ακόµα δυνά-

µεων που εµφανίζονται και ως αντισυστηµικές. 
Εµείς από την πλευρά µας θα κάνουµε ότι περνά από το χέρι

µας για να µη συµβεί το ίδιο και στην πατρίδα µας. 
Κυρίες και κύριοι, εµείς απευθυνόµαστε και από αυτό το Βήµα

στον λαό και του λέµε ότι οι πολιτικές εξελίξεις µπορούν να είναι
προς όφελός του µόνο αν το ίδιο το εργατικό λαϊκό κίνηµα, ο λαϊ-
κός παράγοντας όπως λέµε, βάλει τη σφραγίδα του σε αυτές,
πολλαπλασιάζοντας τις εστίες αντίστασης. Μόνο αν αναπτυχθεί
ένα πανελλαδικά συντονισµένο ενιαίο κίνηµα, το οποίο θα δια-
µορφώνει κοινές θέσεις και στόχους διεκδίκησης, αµφισβητώ-
ντας τελικά και την ίδια την εξουσία του µεγάλου κεφαλαίου. 

Λύση σήµερα δεν είναι να λειτουργήσουν οι πολιτικές εξελίξεις
ως µια βαλβίδα εκτόνωσης της λαϊκής οργής, βάζοντας τον πήχη
µόνο σε µια κυβερνητική εναλλαγή ή σε µια αλλαγή προσώπου
του Πρωθυπουργού, για να συνεχίζεται απρόσκοπτα η ίδια
εγκληµατική πολιτική µε άλλη κυβέρνηση ή άλλα πρόσωπα. Λύση
δεν είναι η προσπάθεια αναπαλαίωσης ενός σάπιου και διεφθαρ-
µένου πολιτικού συστήµατος για να επιτευχθεί η περιβόητη στα-
θερότητα, η οµαλότητα, η κοινωνική ειρήνη για την οποία
κόπτονται όλα τα κόµµατα, εννοώντας βέβαια εδώ τα άλλα κόµ-
µατα πάντα το σιωπητήριο στις λαϊκές διεκδικήσεις. 

Το είπε πολύ χαρακτηριστικά και ο ίδιος ο κ. Ανδρουλάκης
όταν ανακοίνωνε την κατάθεση της πρότασης δυσπιστίας. «Την
καταθέτουµε για να ανασάνει το πολιτικό σύστηµα», είπατε. Δη-
λαδή, για να ανασάνει το κράτος, για να ανασάνουν οι πολιτικοί
που µένουν ατιµώρητοι. Εµείς θέλουµε να ανασάνει ο λαός και
όχι το σάπιο πολιτικό σύστηµα. Και προϋπόθεση για να συµβεί
αυτό είναι να εδραιωθεί η δυσπιστία του λαού µας απέναντι στην
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και σε όλα αυτά που είναι -
και συγκροτούν ουσιαστικά- αυτό το πολιτικό σύστηµα. 

Γιατί σύστηµα είναι η οικονοµία που βασίζεται σε εκµεταλλευ-
τικές σχέσεις παραγωγής, που τις κρίσεις του, αλλά και την ανά-
πτυξη για το κεφάλαιο, πληρώνει πάντα δυστυχώς η εργατική
λαϊκή πλειοψηφία. Σύστηµα είναι οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµι-
λοι που κυνηγάνε µε κάθε τρόπο το µέγιστο δυνατό κέρδος, µε
τη στυγνή εκµετάλλευση των εργαζοµένων. Σύστηµα είναι το ση-
µερινό κράτος µε τους σάπιους, διεφθαρµένους, θεσµούς και µη-
χανισµούς του, που δεν µπορούν να εξυγιανθούν, δεν µπορούν
να υπηρετήσουν το δίκαιο του λαού όσο δεν αλλάζει ριζικά η κα-
τάσταση. Σύστηµα είναι τα κόµµατα του κεφαλαίου και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης που κυβέρνησαν και κυβερνούν αυτήν τη
χώρα και είναι οι δηµιουργοί αυτού του κράτους της διαφθοράς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε, ολοκληρώστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-
ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Τελειώνω πολύ σύντοµα.

Αυτή η δυσπιστία µπορεί να γίνει απόφαση οργανωµένου ανυ-
ποχώρητου αγώνα και συµπόρευσης µε το ΚΚΕ, µε τις ιδέες και
το πρόγραµµά του για µια άλλη οργάνωση της κοινωνίας και της
οικονοµίας, που οι ζωές µας δεν θα κοστίζουν, τον σοσιαλισµό
λέµε εµείς.

Γι’ αυτό η πολιτική πρόταση του ΚΚΕ µιλάει για την ανάγκη να
υπάρξει ένας ενιαίος κρατικός φορέας που θα εξασφαλίζει ασφα-
λείς, φθηνές, ποιοτικές µεταφορές, συγκοινωνίες για όλον τον
λαό, ανάµεσά τους και τις σιδηροδροµικές. Υπάρχουν οι προτά-
σεις, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µιας και τις αναζητάτε
εναγωνίως εδώ και κάµποσες µέρες και λέτε πως δεν τις βρί-
σκετε. Τις έχουµε επεξεργαστεί, τις έχουµε παρουσιάσει και δη-
µόσια µε τη συνδροµή κορυφαίων επιστηµόνων της χώρας µας
και της Ευρώπης και τις καταθέτω και σήµερα στα Πρακτικά.
Είναι συµπυκνωµένες σ’ αυτό το βιβλιαράκι. Μπορείτε να το µε-
λετήσετε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας της Κεντρικής Επιτρο-
πής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος Κου-
τσούµπας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μόνο που εσείς ούτε θέλετε ούτε µπορείτε να τις υλοποιήσετε,
γιατί είστε ταγµένοι να υπηρετείτε αυτή τη σηµερινή βαρβαρό-
τητα και δυσωδία. Όλοι και όλες, εκείνοι και εκείνες που δεν συµ-
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βιβάζονται, λοιπόν, µε αυτή τη βαρβαρότητα, µε την ασφυξία, µε
τα εγκλήµατα αυτού του συστήµατος, αυτού του κράτους, µπο-
ρούν να βαδίσουν στο δρόµο της αξιοπρέπειας, του αγώνα, της
ανατροπής. Εκεί βρίσκεται η πραγµατική δικαίωση. Εκεί θα λάµ-
ψει το δίκιο και η πραγµατική ελπίδα. Σε αυτόν τον δρόµο κα-
λούµε όλο τον λαό, όλη την ελληνική νεολαία να βαδίσουµε όλοι
µαζί, χέρι-χέρι. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Φάµελλος. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε, οφείλω ξεκινώντας να καταδι-
κάσω την απαράδεκτη και προσβλητική παρέµβαση Κυριαζίδη.
Είναι απαράδεκτη για το Ελληνικό Κοινοβούλιο και την ελληνική
κοινωνία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κύριε
Πρωθυπουργέ, η πρόταση δυσπιστίας που καταθέσαµε τα κόµ-
µατα της προοδευτικής Αντιπολίτευσης εκφράζει την αντίδραση
της ελληνικής κοινωνίας κατά της Κυβέρνησης και του ίδιου του
Πρωθυπουργού για το έγκληµα των Τεµπών, για τη συγκάλυψη
από την Κυβέρνηση, για το έλλειµµα αλήθειας και δικαιοσύνης,
για τα µεγάλα προβλήµατα του κράτους δικαίου στην Ελλάδα,
αλλά και για τη συνεχή υποβάθµιση της ζωής των πολιτών, την
έλλειψη ασφάλειας, τα προβλήµατα της ακρίβειας, της χαµηλής
αγοραστικής δύναµης, τα προβλήµατα στην υγεία, στην παιδεία.
Γιατί, κύριε Μητσοτάκη, οι νέοι και οι νέες δεν ελπίζουν.

Η Κυβέρνηση πρέπει να λογοδοτήσει στην κοινωνία που ζητάει
απαντήσεις και το έχει δηλώσει καθαρά και ξάστερα. Δεν σας
εµπιστεύεται, κύριοι της Κυβέρνησης, γιατί είστε πλέον πλήρως
απονοµιµοποιηµένοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Κύριε Πρωθυπουργέ, µε τη στάση σας στην προ ηµερησίας
διάταξης συζήτηση που προκαλέσαµε αποδείξατε ότι είστε διχα-
στικός, αµετανόητος και αλαζόνας. Επιλέξατε να αλλοιώσετε και
να λερώσετε το πραγµατικό µήνυµα των πρωτοφανούς µαζικό-
τητας συλλαλητηρίων. Είπατε: «Η µεγάλη πλειοψηφία αυτών που
διαδήλωναν σήµερα θέλουν να ανέβει ψηλότερα η Ελλάδα», ενώ
ταυτόχρονα λέγατε ότι «οι πολίτες κινητοποιήθηκαν από κακό-
βουλους λογαριασµούς και bots που έβαλαν ξένες δυνάµεις µε
fake news». Είναι µια προσβλητική αντιστροφή της πραγµατικό-
τητας που εξοργίζει την κοινωνία. Κύριε Μητσοτάκη, εσείς τους
βγάλατε τους πολίτες στον δρόµο, γιατί πηγαίνετε την Ελλάδα
όλο και πιο χαµηλά. Απέναντι σε εσάς κινητοποιούνται, στη δική
σας κυβερνητική πολιτική. 

Ας µιλήσουµε καθαρά. Για ποιον λόγο έγινε η συγκάλυψη στο
έγκληµα των Τεµπών; Γιατί στοχεύατε στην παραπλάνηση του
ελληνικού λαού για να κερδίσετε τις εκλογές του 2023. Για την
καρέκλα του πρωθυπουργού µεθοδεύσατε και τη συγκάλυψη και
το µπάζωµα της αλήθειας. Μιλάτε για πολιτική εκµετάλλευση της
τραγωδίας. Το µόνο σύνθηµα που υποβιβάζει την πολύνεκρη τρα-
γωδία των Τεµπών είναι το δίληµµα «Μητσοτάκης ή χάος». 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το χάος, την κοινωνική κρίση, τα
αδιέξοδα τα προκαλεί ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης. Επιλέξατε σε
αυτή την κρίσιµη διαδικασία να είστε και πάλι διχαστικός, αντί να
δώσετε απαντήσεις. Είπατε ότι µόνο η δικαιοσύνη µπορεί να
δώσει φως σε αυτή την τραγωδία, να την εµπιστευτούµε και να
την ενισχύσουµε. 

Και ρωτάω, κύριε Μητσοτάκη: Πώς µπορεί να γίνει κάτι τέτοιο;
Ήρθαν όλες οι δικογραφίες για τα πολιτικά πρόσωπα στη Βουλή;
Ξεκινήσαµε λεπτοµερή καταγραφή και έλεγχο γιατί υπάρχουν
σοβαρές ανησυχίες για τις καθυστερήσεις για τις οποίες ευθύ-
νεστε εσείς. Για ποια δικαιοσύνη µιλάτε, κύριε Μητσοτάκη, όταν
η δική σας Κοινοβουλευτική Οµάδα έκοψε µάρτυρες από την εξε-
ταστική επιτροπή; Αυτό είναι δικαιοσύνη; Είναι αλήθεια; Και ποια
δικαιοσύνη, επικαλείστε, όταν εσείς στην προηγούµενη δικογρα-
φία που ήρθε εδώ στη Βουλή αθωώσατε τον κ. Καραµανλή για

τη σύµβαση717; Έτσι δεν απαξιώσατε και τη δικαιοσύνη και την
κοινωνία; Και τώρα, µήπως για τον κ. Τριαντόπουλο έχετε ήδη
έτοιµη κι έχετε βγάλει αθωωτική ετυµηγορία; 

Όµως χθες, µετά το δηµοσίευµα της «Εστία» και το e-mail που
αναγκάστηκε να αποκαλύψει ο κ. Τριανταντόπουλος προκύπτει,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και ρόλος και ευθύνη και συµµετοχή
και γνώση για την εκτέλεση παρανόµων πράξεων και άλλων Υ-
πουργών. Κι αντί να δώσετε απαντήσεις, ήρθατε να κάνετε αυτές
τις τρεις ηµέρες αντιπολίτευση στην Αντιπολίτευση, µε ψεύδη και
επιθέσεις. Επιχειρείτε να διασπάσετε την κοινή πρόταση, όταν η
κοινωνία είναι ενωµένη απέναντί σας. Η κοινωνία ενωµένη σας
καταθέτει καταγγελίες για τη συγκάλυψη, αλλά και για το έλ-
λειµµα διαφάνειας. Ενωµένοι είναι στα συλλαλητήρια οι πολίτες
χωρίς διαχωρισµούς. Ενωµένοι στέκονται και απέναντι στον αυ-
ταρχισµό των ΜΑΤ που στέλνετε εσείς και εκτελούν εντολές
δικές σας και του κ. Χρυσοχοΐδη. Ενωµένη η κοινωνία αποµονώ-
νει και τις προβοκάτσιες.

Απέναντι στον αυταρχισµό του κ. Μητσοτάκη και του κ. Χρυ-
σοχοΐδη, που έφτασαν σε σηµείο να κάνουν προσαγωγή ακόµα
και σε πολυτραυµατία των Τεµπών -µέχρι εκεί φτάσατε- εµείς εί-
µαστε µε τη νεολαία και µε τους πολίτες, όχι µε τον αυταρχισµό
που έχετε βάλει εσείς πλέον στην καθηµερινότητά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Όµως, τα µεγάλα ερωτήµατα αυτής της συζήτησης παραµέ-
νουν ανοιχτά. Δεν τα απαντήσατε τρεις µέρες τώρα και οφείλετε
να τα απαντήσετε.  Θα σας τα απευθύνω εγώ ξανά, κύριε Μητσο-
τάκη. Τα έχετε ακούσει. Ελπίζω σήµερα να είστε έτοιµος να δώ-
σετε απαντήσεις. Κύριε Μητσοτάκη, θα έρθετε στην προκαταρ-
κτική επιτροπή για το µπάζωµα, για να αποκαλυφθεί η αλήθεια;
Θα έρθετε, κύριε Μητσοτάκη; Μένετε απαθής απέναντι στην αλή-
θεια, απέναντι στη συγκάλυψη; Χαµογελάτε κιόλας; Καµία ενσυ-
ναίσθηση, κύριε Μητσοτάκη;  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία)

Αυτός είναι ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας! Έτσι εξελίσσεται
η συγκάλυψη! 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Κύριε Μητσοτάκη, οφείλω να είµαι ξεκάθαρος και να ζητήσω
απάντηση. Κρυφτήκατε πάνω από έναν µήνα από τη Βουλή.
Πάνω από έναν µήνα παραβιάσατε τον Κανονισµό της Βουλής
και δεν ήρθατε εδώ στη συζήτηση προ ηµερησίας. Θα κρυφτείτε
κι απ’ την προανακριτική ή θα έρθετε να πάρετε τις ευθύνες σας
ως ηθικός αυτουργός; Γιατί; Γιατί οφείλω να είµαι απόλυτα ξε-
κάθαρος. Είστε ή όχι ο άµεσος προϊστάµενος του κ. Τριαντόπου-
λου; Ήσασταν ή δεν ήσασταν την περίοδο για την οποία ελέγ-
χεται ο κ. Τριαντόπουλος ο άµεσος προϊστάµενός του; Μόνο σε
εσάς µπορούσε και έπρεπε να λογοδοτεί, µόνο εσείς µπορού-
σατε να του δώσετε εντολές. Θέλουµε µια απάντηση.

Γι’ αυτό ο ΣΥΡΙΖΑ έχει ανακοινώσει ότι θα κληθείτε ως µάρτυ-
ρας στην προκαταρκτική επιτροπή και πρέπει να δώσετε απά-
ντηση, αν θα το δεχθείτε ως µέλη της προκαταρκτικής κι αν θα
δεχτείτε κι εσείς να έρθετε.  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία)

Επίσης, χρειαζόµαστε κι άλλη µια απάντηση. Θα έρθει ο κ. Γε-
ραπετρίτης στην προκαταρκτική επιτροπή; Γιατί και τον κ. Γερα-
πετρίτη θα καλέσουµε. Θα έρθει ο κ. Σκέρτσος στην προκαταρ-
κτική επιτροπή; Γιατί κι αυτός ήταν παραλήπτης των e-mail και
ποιος ξέρει πόσων ακόµα πληροφοριών. Περιµένουµε απάντηση.
Πόσα e-mail και πόσες επικοινωνίες µεταξύ Υπουργών συνδέο-
νται µε το µπάζωµα και µε την κακουργηµατική απιστία για την
πληρωµή του µπαζώµατος.

Θα συµφωνήσετε τελικά να δοθούν οι επικοινωνίες και τα email
στον έλεγχο; Γιατί αποκαλύφθηκε από τον δικό µας κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο -και πιστεύω το ξέρετε, κύριε Μητσοτάκη- ότι η αλ-
λοίωση του τόπου του εγκλήµατος ήταν παράνοµη πράξη. Η
Εισαγγελία Εφετών σε δικό µας κοινοβουλευτικό έλεγχο έχει
απαντήσει ότι δεν έδωσε ποτέ άδεια, άρα κατά παράβαση νόµου
έγινε η αλλοίωση του τόπου. Και µετά τη δηµοσίευση του e-mail
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σήµερα έχουµε πλέον οµολογία, ότι ο κ.Τριαντόπουλος συνέδεσε
και συντόνισε αυτήν τη διαδικασία µε την πληρωµή. Δεν ήταν
απλά παρατηρητής. Ζητάει την κάλυψη κόστους για το παράνοµο
µπάζωµα ως συντονιστής και γι’ αυτήν την ενέργεια ξέρετε ότι
υπάρχει και συσχετιζόµενη δικογραφία από τον εισαγγελέα. Δεν
το λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, είναι εδώ στη Βουλή.

Το ερώτηµα, λοιπόν, για τους Υπουργούς σας είναι πάρα πολύ
απλό: Τι κάνανε για να σταµατήσουν µια παράνοµη ενέργεια, για
την οποία πλέον ήταν ενήµεροι µε αποδείξεις; Γιατί όπως διάβαζα
σήµερα και σε ένα νοµικό άρθρο του πρώην αντεισαγγελέα του
Αρείου Πάγου, του κ. Παναγιωτόπουλου, «χωρίς τη διασφάλιση
των αποδείξεων στον τόπο του εγκλήµατος δεν µπορεί να υπάρ-
χει δίκαιη ποινική διαδικασία». Προκύπτει, λοιπόν, ένα ερώτηµα,
αλλά θα ήθελα να είµαι πιο ακριβής. Αυτό για το οποίο σας κατη-
γορώ ευθέως, κύριε Μητσοτάκη, είναι ότι επιδιώκετε να µην
υπάρχει δίκαιη ποινική διαδικασία για το έγκληµα των Τεµπών.
Αυτό είναι το κίνητρο που συνδέει όλες τις ενέργειες της συγκά-
λυψης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και έχουµε επιπλέον και µια σηµερινή είδηση, για τις πιέσεις
στην πυρονόµο. Εδώ, λοιπόν, απαιτούνται απαντήσεις και θα
έχετε τη δυνατότητα στη συνέχεια να µας τις δώσετε.

Όµως η τριήµερη συζήτηση αποκάλυψε κάτι ακόµα, την παρα-
δοχή της Κυβέρνησης ότι υπάρχει έλλειµµα ασφάλειας στον σι-
δηρόδροµο. Το παραδέχθηκε ο κ. Σταικούρας και µε την τοποθέ-
τησή του, αλλά και µε την παραδοχή ότι έξι χρόνια µετά τη δια-
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έστειλε ένα action plan µε
υποσχέσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση για να αποφύγετε την κατα-
δίκη, γιατί έξι χρόνια απαξιώνετε τον σιδηρόδροµο. Μήπως γι’
αυτό δεν θέλετε να ενηµερώσει το Ευρωκοινοβούλιο ο κ. Τζιτζι-
κώστας, κύριε Μητσοτάκη; Γιατί και γι’ αυτό οφείλετε µια απά-
ντηση, γιατί απορρίφθηκε το αίτηµα των Ευρωβουλευτών της
Αριστεράς και του ΣΥΡΙΖΑ να ενηµερώσει ο Επίτροπος το Ευρω-
κοινοβούλιο. Και µάλιστα και δικές σας δηλώσεις και του κ. Σταϊ-
κούρα προβλέπουν ότι το 2027 αναµένεται η ασφάλεια στον
σιδηρόδροµο και ένα τµήµα της σιδηροδροµικής γραµµής.

Να προσθέσω σε αυτό ότι και το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ έχει
δεκαεπτά παρατηρήσεις για την άµεση αποκατάσταση της ασφά-
λειας στον σιδηρόδροµο. Αυτό είναι ακόµα ένα κέρδος της ελ-
ληνικής κοινωνίας από την πρόταση δυσπιστίας. Αποκαλύπτεται
και επιβεβαιώνεται το αίτηµα ασφάλειας το οποίο έχουµε βάλει
συνολικά.

Και επειδή το βασικό ερώτηµα και της κοινωνίας, αλλά και της
συζήτησης για την πρόταση δυσπιστίας είναι πώς δεν θα ξανα-
ζήσουµε, κύριε Μητσοτάκη, µια τέτοια τραγωδία, η απάντηση,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι και απλή και πανθοµολογού-
µενη. Μόνο αν µπει φραγµός στις εγκληµατικές πολιτικές του κ.
Μητσοτάκη και της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί
αυτές είναι που γεννούν Τέµπη, µόνο τότε θα υπάρχει ασφάλεια,
αλλά και ποιότητα ζωής και πρόοδο στη ελληνική κοινωνία. Γι’
αυτό, κύριε Μητσοτάκη, πρέπει να φύγετε µια ώρα αρχύτερα, για
να ανασάνει η ελληνική κοινωνία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Κύριε Μητσοτάκη, οφείλουµε απέναντι στους πολίτες να είµα-
στε ξεκάθαροι. Συζητάµε για το έγκληµα των Τεµπών. Δεν µπο-
ρούµε να µην πούµε ότι εσείς ως Κυβέρνηση ευθύνεστε γιατί δύο
συρµοί επί δώδεκα λεπτά πήγαιναν αντίθετα στην ίδια γραµµή,
ενώ υπήρχε διπλή γραµµή, για το ότι δεν λειτουργούσε το τοπικό
κέντρο τηλεδιοίκησης που καταστράφηκε το ’19 και δεν το απο-
καταστήσατε, παρ’ ότι µετά ο κ. Γεραπετρίτης µέσα σε τέσσερις
µήνες τα κατάφερε, αλλά και γιατί δεν λειτουργούσε µε δική σας
ευθύνη το δευτεροβάθµιο κέντρο στην Καρόλου, γιατί και αυτό
σταµάτησε επί Νέας Δηµοκρατίας, ή για τη ρουσφετολογική µε-
τάταξη του σταθµάρχη ή γιατί δεν υπήρχε δεύτερος σταθµάρχης
ή γιατί αγνοήσετε τα συνεχή συµβάντα που υπήρχαν και προειδο-
ποιούσαν µέχρι τελευταίες µέρες, αλλά και το ότι δεν προχώρησε
ο γενικός κανονισµός ασφάλειας, δεν δούλεψε το GSMR, δηλαδή
η κινητή τηλεφωνία των τρένων, γιατί µειώθηκαν επί Κυβέρνησης
Νέας Δηµοκρατίας κατά 50% οι εργαζόµενοι στον ΟΣΕ, αλλά

αγνοήσατε και την παραίτηση του προέδρου της Επιτροπής Τη-
λεδιοίκησης, αλλά και τα εξώδικα των εργαζοµένων. Αγνοήσατε
τις προειδοποιήσεις και της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας. Αλλά,
κύριε Μητσοτάκη, οι πληροφορίες λένε ότι εσείς προσωπικά αγ-
νοήσατε την επιστολή παραίτησης του προέδρου του ΟΣΕ, ο
οποίος τοποθετήθηκε απ’ τη δική σας Κυβέρνηση. Ούτε γι’ αυτό
έχετε πει τίποτα. Θέλουµε µια απάντηση. Λάβατε ή δεν λάβατε
παραίτηση του προέδρου του ΟΣΕ; Ήσασταν ή δεν ήσασταν
Πρωθυπουργός της Κυβέρνησης που δεν εφάρµοσε δύο οδηγίες
και πέντε κανονισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα τρένα;

Για όλα αυτά έχετε, κύριε Μητσοτάκη, ευθύνη για την πολύνε-
κρη τραγωδία και γι’ αυτό επιχειρήσατε µετά το σχέδιο συγκά-
λυψης, για να αποπροσανατολίσετε. Γιατί το µπάζωµα µεθοδεύ-
τηκε από την Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Προφα-
νώς δεν είχε έγκριση καµίας ανακριτικής αρχής. Εξάλλου ο κ.
Τριαντόπουλος δεν ήταν αυτός που σε πολλά µέσα ενηµέρωσης
και σε δελτία τύπου έλεγε ότι ήταν επιτόπου υπεύθυνος της
«αποκατάστασης»;

Κύριε Μητσοτάκη, δεν γνωρίζετε ότι υπάρχουν µαρτυρίες στη
δικογραφία που είναι εδώ στη Βουλή ότι υπήρχε σύσκεψη επί
τόπου της τραγωδίας στην οποία συµµετείχαν µέλη του συντονι-
στικού και ο κ. Τριαντόπουλος; Το ξέρετε; Το αρνείστε, κύριε Μη-
τσοτάκη; Είναι στη δικογραφία. Θέλετε να πάµε µαζί να δούµε τα
έγγραφα; Γιατί εγώ πήγα και τα είδα τα έγγραφα, γιατί δεν
έχουµε εµπιστοσύνη πλέον στο τι γίνεται µε τις καθυστερούµενες
δικογραφίες.

Και είχε δηλώσει ότι γνώριζε ο Πρωθυπουργός την παρουσία
του σε αυτήν την περιοχή. Όλο το επιτελείο του επιτελικού κρά-
τους τελικά είναι µπλεγµένο σε αυτήν την υπόθεση. Προσέξτε,
Γεραπετρίτης, Σκέρτσος, Τριαντόπουλος, Τσακίρης, Παπαθανά-
σης και προσπαθείτε να µας πείτε ότι ο επιτελάρχης ήταν εκτός,
ότι δεν το γνώριζε; Στη χώρα που όλα γίνονται µε εντολή Μητσο-
τάκη, το µπάζωµα έγινε µόνο του. Δεν το ξέρει ο κ. Μητσοτάκης,
δεν το γνώριζε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να είµαστε ξεκάθαροι, η προκα-
ταρκτική δεν θα είναι µόνο για το µπάζωµα. Η προκαταρκτική θα
είναι προκαταρκτική για το επιτελικό κράτος του κ. Μητσοτάκη,
γι’ αυτόν τον σκοτεινό µηχανισµό εξυπηρέτησης συµφερόντων,
καταπάτησης και της δηµοκρατίας και της διαφάνειας, για τον
µηχανισµό συγκάλυψης που στήσατε από την πρώτη µέρα που
αναλάβατε την πρωθυπουργία το 2019.

Δεν ξεχνάµε, δεν µπορούµε να ξεχάσουµε, δεν µπορεί να ξε-
χάσει η ελληνική κοινωνία ότι και το µπάζωµα και το καύσιµο που
προκάλεσε την πυρόσφαιρα και την έκρηξη είχαν αναφερθεί σε
τοποθετήσεις του κ. Μητσοτάκη ως τερατολογίες και θεωρία συ-
νωµοσίας. Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές και τα δύο επιβε-
βαιώνονται από το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Τώρα τι θα πείτε;
Είχε δίκιο ο κύριος Πρωθυπουργός που µιλούσε για τερατολο-
γίες και για θεωρίες συνωµοσίας;

Εσείς αντί να επιδιώξετε και να επιταχύνετε και την έρευνα και
την απόδοση ευθυνών στους πραγµατικούς ενόχους, τι κάνατε,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Συµπολίτευσης; Καλύψατε τον
κ. Καραµανλή, κλείσατε άρον-άρον την εξεταστική, κόψατε µάρ-
τυρες και τον αθωώσατε µε χειροκροτήµατα, εδώ, µέσα στην Αί-
θουσα της Βουλής. Το θυµάστε ή το ξεχάσατε; Θέλετε να το
ξεχάσει η ελληνική κοινωνία;

Έχετε το θράσος να λέτε ότι εµείς κάναµε συγκάλυψη στο
Μάτι.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα τα ακούσετε όλα.
Όταν ήσασταν κυβέρνηση, έναν χρόνο µετά την τραγωδία, το

πρώτο πράγµα που κάνατε ήταν να αναβαθµίσετε τους υπαίτιους
της τραγωδίας, αυτούς που εµείς καρατοµήσαµε αµέσως µετά,
εσείς τους αναβαθµίσατε. Και το ερώτηµα είναι: Γιατί; Γιατί τους
αναβαθµίσατε; Τι υπηρεσία αναµένετε; Τι υπηρεσία αναµένατε;
Γιατί πέρα από την απουσία οποιασδήποτε καταγγελίας -και εδώ
θέλω να είµαι κάθετος- για κάλυψη, καταστροφή στοιχείων, πα-
ρεµπόδιση της έρευνας για το Μάτι, θυµάµαι πολύ καλά την πα-
ραδοχή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές του ίδιου του κ. Μητσοτάκη
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λίγους µήνες µετά την ανάληψη της πρωθυπουργίας στον ΟΗΕ
ότι ήταν ένα ακραίο κλιµατικό φαινόµενο. Τα είπε στον ΟΗΕ ο κ.
Μητσοτάκης.

Αλλά οφείλω να πω ότι αυτοί οι φθηνοί και επικίνδυνοι αντιπε-
ρισπασµοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, της Νέας Δηµοκρατίας,
φουντώνουν την αντίδραση των πολιτών και είναι διπλά επικίν-
δυνο αυτό που κάνετε. Η κοινωνία δυσπιστεί απέναντι στους θε-
σµούς, στην πολιτεία, στη δικαιοσύνη, αυτό που είχε επισηµάνει
και το ψήφισµα του Ευρωκοινοβουλίου για το κράτος δικαίου στη
χώρα µας.

Θυµάστε τι έλεγε το ψήφισµα αυτό; Έλεγε ότι η αρµόδια επι-
τροπή της Βουλής φαίνεται να στερείται πολιτικής αµεροληψίας
και είναι απρόθυµη να καταθέσει σε κατάθεση βασικούς εµπει-
ρογνώµονες. Όµως τότε ο κ. Μητσοτάκης µιλούσε για ένα ψήφι-
σµα που µιλάει για µια άλλη χώρα. Δυστυχώς, για τη χώρα µας
µιλούσε και επιβεβαιώνεται τραγικά σήµερα, µε µεγάλη µάλιστα
ακρίβεια και ας κατηγορούσατε τότε τους Ευρωβουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ. Δεν µπορούµε να ξεχάσουµε ότι αυτό το ψήφισµα
ορθώς είχε διατυπώσει την ανησυχία του και για τις υποκλοπές
και για τις επιθέσεις σε ανεξάρτητες αρχές και για το ναυάγιο
της Πύλου, για το έγκληµα της Πύλου και για την ελλιπή υπό ερώ-
τηµα ανεξαρτησία του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης,
για τη συγκέντρωση µέσων ενηµέρωσης στα χέρια ολιγαρχών,
για την υπερβολική χρήση βίας, για τη διαφθορά και τη διείσδυση
του οργανωµένου εγκλήµατος στην Αστυνοµία και τις στρατηγι-
κές αγωγές κατά δηµοσιογράφων. Η Κυβέρνηση σε όλες αυτές
τις υποθέσεις κινήθηκε µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο. Επιτέθηκε σε
όποιον τις έφερε στο προσκήνιο και επέβαλε συνοπτικές διαδι-
κασίες και δυστυχώς στο σκάνδαλο των υποκλοπών, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, µε αρωγό την ηγεσία της δικαιοσύνης. Και
αυτό ναι, είναι µια ξεκάθαρη καταγγελία γιατί οφείλουµε να υπε-
ρασπιστούµε τη δηµοκρατία και το δίκαιο. 

Κύριοι και κυρίες Υπουργοί της Κυβέρνησης, το «Predator», οι
κοριοί, το βαθύ παρακράτος, η συγκάλυψη της αλήθειας είναι το
καθεστώς Μητσοτάκη. Είναι οι µέθοδοι σας για τη διακυβέρνηση
της χώρας που παραπέµπουν σε σκοτεινές εποχές. Προµηνύουν
δε ένα ακόµα πιο ζοφερό µέλλον αν δεν φύγετε, που θα φύγετε
το συντοµότερο. Εργαλειοποιήσατε παράνοµα τον όρο απειλή
για την εθνική ασφάλεια, για να χτίσετε ένα κρατικό σύστηµα πα-
ρακολουθήσεων. Μετατρέψατε την ΕΥΠ, µετέτρεψε ο κ. Μητσο-
τάκης την ΕΥΠ, σε ένα προσωπικό εργαλείο, µια επιχείρηση
ελέγχου και εκβιασµού των αντιπάλων σας, αλλά και των Υπουρ-
γών. 

Κύριε Χατζηδάκη, θα µας πείτε τελικά τι κάνατε; Γιατί ήσασταν
παρακολουθούµενος, δεν έχουµε µάθει; Τι έχει γίνει τελικά µε το
µισό Υπουργικό Συµβούλιο που ήταν υπό παρακολούθηση; Γιατί
διαβάσαµε δυστυχώς και τραγικά ακόµα και δηµοσιευµένες συ-
νοµιλίες. Μπήκαν κοριοί σε δηµοσιογράφους, πολιτικούς αντιπά-
λους, την ηγεσία του στρατού και µιλάτε για εθνική ασφάλεια.
Επί της Κυβερνήσεώς σας παρακολουθήθηκε η ηγεσία του στρα-
τού και δεν λέτε τίποτα. Τσιµουδιά! Φωτογραφίες στον φράχτη
θέλετε µόνο. Η εθνική ασφάλεια τα περιλαµβάνει όλα, όµως και
εσείς είστε υπόλογοι για τα ζητήµατα αυτά. 

Όταν αποκαλύφθηκε το σκάνδαλο των υποκλοπών δεν είχαν
ιδέα. Δεν είχαν ιδέα, δεν ήξεραν τίποτα. Ούτε εκεί, όπως και για
τα Τέµπη. Μετά έριξαν πάλι την ευθύνη σε κάποια λάθη. Ο κ. Μη-
τσοτάκης σε κάποιον άλλον, σε ένα εξιλαστήριο θύµα πιθανά. Και
στη συνέχεια για να κλείσει το θέµα όπως, όπως πάλι µια επι-
τροπή, παρωδία µέσα στη Βουλή.

Οφείλουµε να το πούµε ξεκάθαρα στους πολίτες. Ο κ. Μητσο-
τάκης είναι επικίνδυνος. Είναι επικίνδυνος για τη δηµοκρατία, για
την ασφάλεια της χώρας, για τις ελευθερίες των Ελλήνων πολι-
τών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία) 

Και για να φοβίσει έφτασε σε σηµείο, το οποίο δυστυχώς είµαι
σίγουρος ότι θα ξανακάνει το επόµενο διάστηµα, να εισάγει νέες
απειλές γεωπολιτικής αστάθειας και να τις συνδέσει µε τον εαυτό
του. 

Πέστε στον κ. Μητσοτάκη, γιατί έφυγε, ότι είναι ο ίδιος υπεύ-
θυνος για την αποδυνάµωση της χώρας στη διπλωµατική πολι-

τική. Για το ότι η χώρα απουσιάζει εδώ και έξι χρόνια από σοβα-
ρές εξελίξεις -είναι ο κ. Γεραπετρίτης εδώ, ψάχνω και τον κ. Δέν-
δια, να τους τα πω έτσι όπως πρέπει-, για το ότι η χώρα απου-
σιάζει, κύριε Γεραπετρίτη, από τις συζητήσεις για την Ουκρανία,
την οποία επέλεξε ο κ. Μητσοτάκης να στηρίξει εις βάρος της
αµυντικής ικανότητας των νησιών, ευθύνεται η Κυβέρνηση. Για
λανθασµένες επιλογές στον ελληνοτουρκικό διάλογο ευθύνεται
ο κ. Μητσοτάκης, ο οποίος σε αντίθεση µε τον κ. Γεραπετρίτη
ανακοίνωσε ότι σταµατάει η διαδικασία προσφυγής στη Χάγη,
δύο µέρες µετά από αντίθετη ενηµέρωση που είχαµε από τον
Υπουργό Εξωτερικών. Για τις επιλογές τις λανθασµένες στο Κυ-
πριακό, που ξεχάστηκε από οµιλία στον ΟΗΕ, την απουσία µας
στο τουρκολυβικό, τη γενοκτονία στη Γάζα, στη Συρία που λεί-
παµε, στη Βόρεια Μακεδονία τα προβλήµατα που δηµιουργήθη-
καν, ευθύνεται η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Όπως και
για τη διακοπή του καλωδίου, θα µας πείτε κάτι; Θα πείτε κάτι
για τις λανθασµένες επιλογές µυστικής διπλωµατίας, δεδοµένου
συµµάχου, που µείωσαν το διπλωµατικό δυναµικό της χώρας;

Η Κυβέρνηση χειρίστηκε και χειρίζεται τη διπλωµατία της
χώρας όχι µε γνώµονα το εθνικό συµφέρον, αλλά µε γνώµονα
εσωκοµµατικές ισορροπίες. Στο ουκρανικό οι ανεύθυνες επιλο-
γές µας εξέθεσαν σε σηµαντικούς κινδύνους και έχουν µειώσει
τη δυνατότητα της χώρας να αποτελέσει µέρος της λύσης. Πολ-
λοί µας θεωρούν µέρος του προβλήµατος, ενώ θα µπορούσαµε
να λειτουργήσουµε ως πυλώνας ειρήνης, ασφάλειας, συνεννόη-
σης και σταθερότητας µετά την απαράδεκτη εισβολή της Ρω-
σίας. 

Εξηγήστε µας λοιπόν, ποια είναι τα οφέλη αυτής της πολιτικής
εφόσον λείπουµε από τις µεγάλες συζητήσεις; Σήµερα η χώρα
µας έχει ανάγκη µια διεκδικητική και πολυδιάστατη εξωτερική πο-
λιτική. Να πρωτοστατήσουµε στο εγχείρηµα και την ευρωπαϊκή
στρατηγική αυτονοµία και τη χειραφέτηση από το ΝΑΤΟ, αλλά
όχι σε βάρος του Ταµείου Ανάκαµψης, όχι σε βάρος των κοινω-
νικών δαπανών. Σε µια περίοδο όπου η ακροδεξιά επελαύνει,
προτάσσοντας αυτόν τον άναρχο κανιβαλικό καπιταλισµό της
άγριας δύσης του κ. Μασκ και την κυριαρχία του νόµου του ισχυ-
ρού κόντρα στο Διεθνές Δίκαιο, του κ. Τραµπ, οι προοδευτικές
δυνάµεις έχουµε χρέος να αναλάβουµε πρωτοβουλίες για µια δη-
µοκρατική, κοινωνικά δίκαιη και πράσινη Ευρώπη και όχι για µια
Ευρώπη που θα συνεργάζεται η Δεξιά µε την ακροδεξιά για να
σταµατήσει τον επίτροπο να µην έρθει να µας ενηµερώσει για τα
Τέµπη στο Ευρωκοινοβούλιο. Δεν µπορούµε να παίζουµε µε θέ-
µατα Διεθνούς Δικαίου όταν στην περιοχή µας υπάρχει ανοικτός
ο τουρκικός αναθεωρητισµός και η ανοιχτή πληγή της Κύπρου. 

Σήµερα χρειαζόµαστε µια πολιτική µε βάση τις αρχές του Διε-
θνούς Δικαίου, που θα στηρίζει πρώτα από όλα τους παγκόσµι-
ους οργανισµούς, όπως είναι ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών.
Και σε ό,τι αφορά τα συµπεράσµατα της χθεσινής συνόδου της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι χωρίς ισχυρή
ευρωπαϊκή άµυνα, αλλά και κοινή εξωτερική πολιτική, κάθε συ-
ζήτηση περί στρατηγικής αυτονοµίας είναι λόγια του αέρα. Το
στηρίζουµε εδώ και χρόνια ως Αριστερά. Δεν το λέµε τώρα ευ-
καιριακά για την αντιµετώπιση της ρωσικής απειλής, που είναι
περιορισµένη και λάθος ανάγνωση. 

Αλλά σε σχέση µε τα συµπεράσµατα της αµυντικής πολιτικής
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θέλω να θέσω κάποια ερωτήµατα στον
κ. Μητσοτάκη. Εµφανίζεται ικανοποιηµένος για την εθνική ρήτρα
διαφυγής και λέει για την επιβράβευση αυτών που ξοδεύουν ήδη
παραπάνω. Ρωτάµε λοιπόν για να σιγουρευτούµε και να ασφαλί-
σουµε τη χώρα µας. Σκοπεύετε, κύριε Μητσοτάκη, να ξοδέψουµε
παραπάνω από το 3,2% του ΑΕΠ; Γιατί εµείς θέλουµε να συµβά-
λουν οι υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες στην κοινή ευρωπαϊκή
άµυνα ως οφείλουν σε χώρες που είναι τα σύνορα της Ευρώπης,
όπως η πατρίδα µας. Και επειδή τα δάνεια έχουν κόστος, πέρα
από την εξαίρεσή τους από τους δηµοσιονοµικούς υπολογι-
σµούς, θα καταφύγετε στη γνωστή νεοφιλελεύθερη οδό της µεί-
ωσης των κοινωνικών δαπανών; Θέλουµε και γι’ αυτό µια
απάντηση. Και επίσης, ποιες θα είναι οι αµυντικές βιοµηχανίες
που θα επωφεληθούν; Θα συνεχίσετε την απαξίωση της Ελληνι-
κής Αµυντικής Βιοµηχανίας, που έχετε επιλέξει αφήνοντας την
έξω από κάθε δική σας συµφωνία; Δεν σας ανησυχεί η διατύ-
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πωση της απόφασης που λέει ότι η άµυνα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης συµβάλλει στην ασφάλεια της Ευρώπης στο σύνολό της,
ιδίως όσον αφορά τα ανατολικά σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις απειλές που θέτουν η Ρωσία και η
Λευκορωσία; Γιατί για εµάς η διατύπωση και η προσθήκη ότι θα
ληφθούν υπ’ όψιν και οι υπόλοιπες απειλές δεν µας φαίνεται πολύ
ασφαλής. Διεκδικούµε την ασφάλεια της χώρας. Θέλουµε ξεκά-
θαρες απαντήσεις. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µας ρωτούν αρκετοί και αρκετές
γιατί καταθέσαµε πρόταση δυσπιστίας. Πρώτον, η πρόταση δυ-
σπιστίας είναι µια πράξη δηµοκρατίας και ευθύνης. Είναι απαί-
τηση της κοινωνίας που ζητάει δικαιοσύνη, είναι απαίτηση της
κοινωνίας που ζητάει µια άλλη Ελλάδα, που απαιτεί να κάνουµε
κάτι για να φύγει αυτή η Κυβέρνηση. 

Δεύτερον, σηµαντικός λόγος αντίστοιχος µε το αίτηµα της κοι-
νωνίας είναι ότι δεν µπορούµε να µένουµε αµέτοχοι όταν βλέ-
πουµε ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν υπηρετεί τα συµφέροντα και
τους κανόνες της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του ελληνικού Συ-
ντάγµατος. Παραβιάζει κοινοβουλευτικούς κανόνες, παραβιάζει
το κράτος δικαίου, παραβιάζει τους κανόνες δικαιοσύνης, παρα-
βιάζει τις προβλέψεις του Συντάγµατος. Η κοινωνία νιώθει θυµό
και απόγνωση γιατί τα νοικοκυριά δεν τα βγάζουν πέρα. Ο µισθός
δεν καλύπτει τον µήνα. Οι Έλληνες και οι Ελληνίδες βρίσκονται
στις τελευταίες θέσεις της αγοραστικής δύναµης, στον πάτο της
Ευρώπης. Δεν έχουν πρόσβαση σε βασικές κοινωνικές παροχές.
Η ανεξέλεγκτη ακρίβεια και η αισχροκέρδεια στη στέγη, στο
ρεύµα, στα καύσιµα, τα καταναλωτικά προϊόντα, τις τράπεζες
είναι ένα φορτίο ασήκωτο. Τα καρτέλ κάνουν πάρτι µε τις πλάτες
του κ. Μητσοτάκη. Οι τράπεζες, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
έγραψαν κέρδη το 2024 4,7 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τα λεφτά
αυτά λείπουν από τα ελληνικά νοικοκυριά και την ελληνική επι-
χειρηµατικότητα, µε ευθύνη του κ. Μητσοτάκη. 

Η Εθνική Τράπεζα στην οποία είναι µεγαλοµέτοχος το Ελλη-
νικό Δηµόσιο έγραψε κέρδη 1,3 δισεκατοµµύριο ευρώ και η Κυ-
βέρνηση δεν έκανε τίποτα, δεν παρενέβη στην εµπορική πολιτική
της τράπεζας, όπως µας ενηµέρωσε η διοίκηση της τράπεζας,
για να µειωθεί η αισχροκέρδεια κατά των καταναλωτών και των
δανειοληπτών. Αυτό είναι ευθύνη σας. Και δεν πρέπει να υποτι-
µάται ότι η πλειοψηφία της ελληνικής κοινωνίας δηλώνει ότι το
2019 ζούσε καλύτερα από ότι σήµερα µε τον κ. Μητσοτάκη κι
αυτό το λένε και ψηφοφόροι της Νέας Δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Μας ρωτάτε επίσης: Θέλετε εκλογές; Για να είµαστε ξεκάθαροι
και µε τον δηµοκρατικό κανόνα ακριβείς, ναι, θέλουµε εκλογές,
η χώρα έχει ανάγκη εκλογές. Το αίτηµά µας δεν σχετίζεται µε
κοµµατικά οφέλη. Δεν κοιτάµε τα ποσοστά των κοµµάτων στις
δηµοσκοπήσεις για να ζητήσουµε αυτό που έχει ανάγκη η κοινω-
νία, την κοινωνία ακούµε. Εσείς ψάχνετε συνέχεια τις µετρήσεις.

Είναι κοινωνική ανάγκη να φύγει αυτή η απονοµιµοποιηµένη
Κυβέρνηση και να οδηγηθεί η χώρα σε εκλογές. Και να είστε σί-
γουροι και σίγουρες ότι ο ελληνικός λαός θα δώσει τη λύση. Κι
εµείς πρέπει να κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν ώστε αυτή η λύση να
είναι προοδευτική, µακριά από νέα αδιέξοδα. Όµως, η λύση δεν
µπορεί να είναι γενικόλογη. Δεν ψάχνουµε έναν καλύτερο διαχει-
ριστή, όχι. Απαιτούµε µια άλλη πολιτική η οποία θα ανατρέπει τη
σηµερινή πολιτική.

Άρα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν µιλάει απλά
για εκλογές, µιλάει για ένα νέο προοδευτικό και ριζοσπαστικό
πρόγραµµα που θα διατυπωθεί ξεκάθαρα, θα κριθεί από τους πο-
λίτες και θα εµπνεύσει τους πολίτες για µια νέα κοινωνική συµ-
µαχία η οποία θα είναι προοδευτική και θα ανατρέψει την
Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Αυτήν την πρόταση ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχει την
επάρκεια να τη θέσει στον δηµόσιο διάλογο. Μετά από µια πε-
ρίοδο συρρίκνωσης και απαξίωσης…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Θα κάνουµε εκλογές και µετά θα γίνει
το πρόγραµµα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Μη βιάζεστε, κύριε Καλαφάτη. Τώρα θα πω το
πρόγραµµα. Εδώ έχουµε την πρόταση, µην ανησυχείτε καθόλου.

Μετά από µια περίοδο συρρίκνωσης και απαξίωσης και την αυ-
τοκριτική που κάναµε για την περσινή χρονιά, καταθέτουµε προ-
τάσεις οι οποίες αντιστοιχούν στα αιτήµατα της κοινωνίας, όπως
διατυπώνονται καθηµερινά στα συλλαλητήρια, στις γειτονιές και
στους τόπους δουλειάς.

Πρώτος στόχος είναι µια δηµοκρατική πολιτεία, ριζικά µεταρ-
ρυθµιστική που θα έχει ισχύ στις ανεξάρτητες αρχές, αλλά θα
έχει και αλλαγή στον τρόπο επιλογής της ηγεσίας της δικαιοσύ-
νης, για να µην είναι το «µακρύ χέρι» της Κυβέρνησης, όπως
έχετε συνηθίσει κ. Μητσοτάκη, µε ισχυρό έλεγχο της πολιτείας
στην οικονοµία που επηρεάζει τη ζωή όλων µας, µε κρατικό
έλεγχο και µε παρέµβαση στο ρεύµα, στα διυλιστήρια και στις
τράπεζες, όπου σήµερα κυριαρχούν τα καρτέλ, µε ενίσχυση και
αξιοποίηση του µετοχικού κεφαλαίου του Δηµοσίου για να υπάρ-
χουν πολιτικές ωφέλιµες για όλη την κοινωνία, γιατί όλες οι επι-
χειρήσεις και τα νοικοκυριά πλήττονται από την αισχροκέρδεια
σε όλους αυτούς τους τοµείς αλλά και µια πολιτεία η οποία θα
εµπιστεύεται και τους θεσµούς και τη συλλογικότητα και θα στη-
ρίζει τη συλλογικότητα, θα την τροφοδοτεί. Πώς; Στηρίζοντας
την αυτοδιοίκηση και όλους τους συµµετοχικούς θεσµούς, όχι
στα λόγια µόνο, αλλά και µε χρηµατοδοτήσεις, µε αποκέντρωση
των πόρων, µια πολιτεία που ταυτόχρονα θα έχει σχεδιασµό της
οικονοµίας. Δεν θα είµαστε στην οικονοµία «πάµε κι όπου βγει»,
για να παίζουν µπάλα τα καρτέλ, αλλά θα έχουµε έναν σχεδιασµό
περιφερειακής ανάπτυξης.

Όµως, η ισχυρή και δηµοκρατική πολιτεία απαιτεί και κάτι
ακόµα. Απαιτεί µια νέα ισχυρή οικονοµία, ένα νέο παραγωγικό
µοντέλο το οποίο δεν έχετε δώσει στην ελληνική κοινωνία, ένα
παραγωγικό µοντέλο το οποίο θα είναι ψηφιακό, θα είναι καινο-
τόµο, θα είναι «πράσινο», θα είναι κυκλικό και θα αλλάζει την πα-
ραγωγική βάση της χώρας. Πώς; Με ανταγωνιστικότητα και
καινοτοµία στον πρωτογενή και στον δευτερογενή τοµέα που
φθίνει µε τη δική σας Κυβέρνηση, µε εισόδηµα που θα διασφαλί-
ζει ότι οι εργαζόµενοι δεν θα προσπαθούν απλά να επιβιώσουν
και µε πολιτικές για την αποκέντρωση των πόρων. Δεν µπορεί να
απουσιάζει όλη η περιφέρεια και η Θεσσαλονίκη -που κουνάτε το
κεφάλι σας- από το Ταµείο Ανάκαµψης.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Θα υπάρχουν προτεραιότητες στις οµάδες αγροτών, στις

ενεργειακές κοινότητες, στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, στην
κοινωνική επιχειρηµατικότητα, στη λειτουργία των δήµων, µε πό-
ρους αποκεντρωµένους γιατί η περιφέρεια στηρίζει την Ελλάδα.

Ταυτόχρονα, χρειαζόµαστε και µια δηµοκρατία που θα εξα-
σφαλίζει την πρόσβαση στα βασικά αγαθά του πολίτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Βασικά αγαθά όπως είναι η παιδεία, η υγεία, το
νερό που είναι αδιαπραγµάτευτα, αλλά πρέπει να προσθέσουµε
και νέες πολιτικές, όπως είναι οι δηµόσιες ασφαλείς µεταφορές,
όπου έχουµε σχέδιο και πρόταση για µέσα σταθερής τροχιάς τα
οποία θα επεκταθούν µε ασφάλεια και ηλεκτροκίνηση, που είχε
προετοιµάσει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, που θα κάνουν την Ελ-
λάδα και ασφαλή και βιώσιµο τόπο, αλλά και κόµβο στα Βαλκά-
νια, γιατί κι αυτό σταµάτησε από την Κυβέρνηση του κ. Μητσο-
τάκη µε πολιτικές δηµόσιων µεταφορών, αλλά και συνδεσιµότη-
τας. Αυτό σηµαίνει ευρωπαϊκή πολιτεία. Τι σηµαίνει; Συνδεσιµό-
τητα µε κοινωνικό αποτύπωµα, όπως ήταν το µεταφορικό ισο-
δύναµο που καθυστερεί για τους πολίτες σχεδόν δύο χρόνια να
πληρωθεί, αλλά και µε µια νέα δηµόσια πολιτική για τη στέγη,
που απουσιάζει από την Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη, και µε κα-
νόνες για την τεχνητή νοηµοσύνη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτές είναι προτάσεις που εµείς
τις θέτουµε για τις δηµόσιες πολιτικές και εν’ όψει της συζήτησης
για τη συνταγµατική Αναθεώρηση. Καλούµε τα υπόλοιπα προ-
οδευτικά κόµµατα να αρχίσουν να επεξεργάζονται προτάσεις και
να τοποθετούνται γι’ αυτά.

Και, φυσικά, όπως ανέφερα ήδη, µια πολυπαραµετρική εξωτε-
ρική πολιτική που θα έχει σχέση συνεργασίας και ασφάλειας µε
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τις γειτονικές χώρες. Χρειάζονται τολµηρές πρωτοβουλίες, αλλά
τις γνωρίζουµε, τις έχουµε αναλάβει και έχουµε µια βασική επι-
λογή, το Διεθνές Δίκαιο και τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία είµαστε αποφασισµένοι για ένα τέτοιο ρηξικέλευθο προ-
οδευτικό σχέδιο το οποίο θα υλοποιηθεί µε την κοινωνία, αλλά
και µε συνεργασία και συσπείρωση ευρύτερων προοδευτικών δυ-
νάµεων.

Στις δηµοκρατίες δεν υπάρχουν αδιέξοδα και να είστε βέβαιοι
ότι ο λαός θα δώσει τη λύση. Εµείς πρέπει να εργαστούµε για να
έρθει αυτή η λύση όλο και πιο κοντά µε σοβαρότητα, αγωνιστι-
κότητα και τεκµηρίωση των προτάσεών µας, µε απεύθυνση
πρώτα από όλα στην κοινωνία και µε στρατηγική επιλογή τη συ-
νεργασία των προοδευτικών δυνάµεων. Όποιος δεν ανταποκριθεί
θα µείνει πίσω από τις ιστορικές εξελίξεις, γιατί η κοινωνία θέλει
να είµαστε µαζί και σ’ αυτό το δίληµµα πρέπει να απαντήσουµε,
αυτό είναι το πραγµατικό δίληµµα.

Θα προχωρήσουµε, λοιπόν, σε ένα ευρύ κάλεσµα για ολό-
κληρη την κοινωνία, όχι µόνο για να πέσει η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη, η Κυβέρνηση των Τεµπών, των υποκλοπών, των καρτέλ και
της αισχροκέρδειας, αλλά και για να υπάρξει µια νέα προοδευ-
τική κυβέρνηση, κοινωνικής δικαιοσύνης και ασφάλειας. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία επέστρεψε και είναι έτοιµος
να αναλάβει αυτήν τη δέσµευση προς τον ελληνικό λαό. Η κοινή
κατάθεση µιας πρότασης δυσπιστίας είναι ένα θετικό βήµα που
έχουν λάβει οι προοδευτικές δυνάµεις, ακούγοντας την ελληνική
κοινωνία. Όταν ο λαός προτάσσει την ενότητά του απέναντι στην
Κυβέρνηση, δεν µπορούν οι προοδευτικές δυνάµεις να µην
ακούνε αυτή την κοινωνική απαίτηση. Η κοινωνία µας έστειλε το
µήνυµα: «Βρείτε τα, για να φύγει το συντοµότερο η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη».

Κύριε Μητσοτάκη, έχετε τελειώσει για τον ελληνικό λαό. Η πο-
λιτική σας κλεψύδρα έχει αδειάσει. Ακούστε το και πάρτε το από-
φαση. Οι µέρες αλαζονείας σας τελείωσαν. Η κοινωνία ζητάει
µεγάλες αλλαγές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Από εδώ και πέρα, η ευθύνη, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε-
ταφέρεται στον προοδευτικό κόσµο. Οφείλουµε όλοι να το λά-
βουµε υπ’ όψιν. Υπάρχει διέξοδος. Υπάρχει προοδευτική διέξο-
δος. Ο ΣΥΡΙΖΑ θα είναι παράγοντας και σταθερότητας και λύσης.
Όλοι µας, κι εγώ προσωπικά, αναλαµβάνουµε αυτήν την ευθύνη.
Οφείλουµε να ακούσουµε τους πολίτες και θα προχωρήσουµε
µπροστά.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» σαράντα τρία µέλη
του Συλλόγου Γονέων και Κηδεµόνων του 53ου Δηµοτικού Σχο-
λείου Ηρακλείου Κρήτης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν καλέσω στο Βήµα
τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Πρόεδρο του
ΠΑΣΟΚ κ. Νίκο Ανδρουλάκη, οφείλω ως Προεδρείο µια απάντηση
στον σεβαστό σε µένα Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σωκράτη Φά-
µελλο, ο οποίος απευθυνόµενος προς την Κυβέρνηση σχετικά µε
την ηµεροµηνία συζήτησης της προ ηµερησίας, µίλησε για πα-
ραβίαση του Κανονισµού.

Κύριε Φάµελλε, θα ήθελα να σας υπενθυµίσω, γιατί το ξέρετε,
ότι ο ένας µήνας κατ’ αρχάς είναι ενδεικτικός και εξαρτάται από
τη διαθεσιµότητα του εκάστοτε Πρωθυπουργού. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Δεν το γράφει ο Κανονισµός, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μη βιάζεστε. Δεν σας
συµφέρει, µάλιστα, να βιάζεστε. 

Δεύτερον, η ηµεροµηνία ορίστηκε εντός του µηνός και κοινο-
ποιήθηκε στη Διάσκεψη των Προέδρων. 

Τρίτον, επειδή ασκήσατε εξουσία, κύριε Φάµελλε, και εµένα
µου αρέσει, όπως και εσάς, η στατιστική, έψαξα προς τα πίσω
και βρήκα δύο περιπτώσεις. Η µία ήταν αίτηµα της Νέας Δηµο-
κρατίας για συζήτηση για την παιδεία σε επίπεδο πολιτικών αρ-
χηγών και συζητήθηκε µετά από δύο ακριβώς µήνες. Βρήκα και
µία δεύτερη, που αφορούσε τη διαχείριση του µεταναστευτικού
προβλήµατος και του τρόπου απορρόφησης και αξιοποίησης των
ευρωπαϊκών κονδυλίων, µε ηµεροµηνία κατάθεσης 2-11-2018 και
δεν συζητήθηκε ποτέ, κύριε Φάµελλε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Αυτό είναι δικαιολογία για να παραβιάζετε τον
Κανονισµό; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αυτό τι σχέση έχει τώρα; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παραβίαση του Κανονι-

σµού δεν υπήρξε. Εγώ µιλάω για το Προεδρείο.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Ο Κανονισµός δεν λέει, όµως, να µη γίνει και ποτέ συζήτηση. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Ούτε είναι δικαιολογία για εσάς αυτό, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε του
ΠΑΣΟΚ και Αρχηγέ της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, έχετε τον
λόγο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι απολύτως καταδικαστέα η απαράδεκτη επίθεση του κ. Κυ-
ριαζίδη στην Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. Πρέπει, κύριε
Μητσοτάκη, να τον διαγράψετε άµεσα. Και ελπίζω να µην τον
επαναφέρετε µε την ταχύτητα που επαναφέρατε και τον κ. Αυγε-
νάκη, αποδεικνύοντας ότι οι αποφάσεις σας είναι προφάσεις εν
αµαρτίαις. 

Εδώ και τρεις µέρες ο ελληνικός λαός παρακολουθεί µια πα-
ρέλαση υποκρισίας, αναξιοπιστίας και αλαζονείας. Ενώ βγήκε
στους δρόµους και στις πλατείες της χώρας µε αίτηµα οξυγόνο
αλήθειας και δικαιοσύνης, εσείς συνεχίζετε ακάθεκτοι στον δρό-
µο της παρακµής. Τρεις µέρες βοµβαρδίζετε τη Βουλή των Ελ-
λήνων µε fake news. Εάν τα µετρήσουµε, δεν µπορούµε να
βρούµε αρχή και τέλος. 

Γιατί το κάνετε αυτό; Προφανώς πίσω από όλα αυτά, θέλετε
να αποκρύψετε από τις εγκληµατικές σας ευθύνες για την τρα-
γωδία των Τεµπών. Έχετε προσωπικές ευθύνες, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, γιατί συνέβη αυτό που συνέβη το βράδυ της τραγωδίας,
αλλά και για όσα έχουν συµβεί από τότε µέχρι σήµερα.

Κανείς Έλληνας πολίτης δεν θα συγχωρήσει τις απαράδεκτες
συµπεριφορές σας και τις επιθέσεις σας και στους πολίτες που
κατέβηκαν στις πλατείες, αλλά πάνω απ’ όλα απέναντι στις οικο-
γένειες των θυµάτων. Κάθε µέρα έχουµε και µια νέα αποκάλυψη,
που οδηγεί σε ένα συµπέρασµα ότι εκείνη την τραγική νύχτα έγι-
ναν τα αποκαλυπτήρια του φρικτού προσώπου, ενός ανίκανου
αναποτελεσµατικού κράτους, που εσείς βαφτίσατε, δήθεν, «επι-
τελικό».

Μου δίνετε την εντύπωση, κύριε Μητσοτάκη, ότι είστε ένας
Πρωθυπουργός κλεισµένος σε ένα γυάλινο πύργο. Δεν πήρατε
κανένα µήνυµα. Όµως, οι πολίτες µαζικά απορρίπτουν τον κυνι-
σµό σας, που είναι τροµακτικός. Είπατε προχθές ότι η πλει-
οψηφία των πολιτών, που βρέθηκαν στις συγκεντρώσεις, είχαν
αίτηµα να ανέβει η Ελλάδα ψηλότερα. Το µόνο, βέβαιο, είναι ότι
για να ανέβει η Ελλάδα ψηλότερα, πρέπει να τελειώσουµε µε τα
βαρίδια της Κυβέρνησής σας, που καθηλώνουν την Ελλάδα πίσω
στις παθογένειες του χθες. 

Έχετε οδηγήσει σε τέτοιο σηµείο την κατάσταση, που κάθε
οµιλία σας περιλαµβάνει απίστευτο αριθµό fake news. Και θέλω
να µιλήσω πολύ συγκεκριµένα. Εξαγγείλατε, για παράδειγµα, τη
συνταγµατική καθιέρωση της αξιολόγησης στο Δηµόσιο µε επι-
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κοινωνιακό σκοπό µόνο και µόνο για να διαχύσετε τις ευθύνες
παντού και πουθενά, όπως συνήθως. Ευθύνες για ένα κράτος γε-
νικά και αόριστα, λες και εσείς δεν είστε υπεύθυνος γι’ αυτό. Το
βαθύ κράτος, που εσείς πολεµάτε. Η «εχθρική Ελλάδα», που είπε
ο κ. Σκέρτσος. 

Μα, το βαθύ κράτος είστε εσείς. Είναι οι πελατειακές σας επι-
λογές. Είναι η καταβαράθρωση της ποιότητας της δηµοκρατίας
στη χώρα. Είναι οι ανάγκες των πολιτών για καλύτερη υγεία και
παιδεία, που εσείς, όµως, δεν προσφέρετε. Αυτό είναι το βαθύ
και αποτυχηµένο κράτος που εκπροσωπείτε. 

Η λέξη «αξιολόγηση» χάνει το νόηµα στα χείλη σας. Εσείς διο-
ρίσατε από το Μαξίµου τις «γαλάζιες» διοικήσεις σε ΟΣΕ, σε ΕΡ-
ΓΟΣΕ, σε κρίσιµες θέσεις του Υπουργείου Υποδοµών και Μετα-
φορών και πάντα µε µόνο «διαβατήριο» τα κοµµατικά τους έν-
σηµα. Τελικά, θα µας πείτε ποιου στελέχους σας είναι παράγωγο
των επιλογών του το ρουσφέτι του σταθµάρχη; Ποιος ήταν αυτός
που είναι υπεύθυνος που τοποθετήθηκε αυτός ο άνθρωπος σ’
αυτήν τη θέση; Εσείς δεν αλλάξατε τα ηλικιακά όρια για να τα-
κτοποιηθεί ο σταθµάρχης; Το Σύνταγµα σας έφταιγε; Το Σύντα-
γµα έφταιγε που αλλάξατε τα ηλικιακά όρια; 

Εν ολίγοις εµείς είµαστε υπέρ της αξιοκρατίας στο δηµόσιο
τοµέα. Αυτά, όµως, τα έδρανα έχουν µνήµη και θυµούνται πάρα
πολύ καλά. Όταν κάναµε το άλµα πρώτη φορά για αξιοκρατία µε
το ΑΣΕΠ, τι φωνάζατε σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα. Φωνάζατε: «Πάρ-
το πίσω, Πεπονή». Αυτή είναι η ιστορία της Νέας Δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Δεν το ψηφίσαµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Όχι, δεν το ψηφίσατε. Σε λίγο θα µας πείτε ότι
ψηφίσατε και τον νόµο Πεπονή.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Εξαιτίας σας παραιτήθηκε ο Πεπονής.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Γίνατε και πραγµατογνώµονες. Το µεγαλύτερο
fake news που διακινήθηκε µετά την τραγωδία, το διακίνησε ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έγινε πραγµα-
τογνώµονας και έβγαλε πόρισµα λίγες µέρες µετά την τραγωδία,
κατηγορηµατικός, απόλυτος ότι η τεράστια πυρόσφαιρα από την
οποία έχασαν πενήντα επτά άνθρωποι τη ζωή τους, παρ’ ότι
έλεγε άλλα τότε, οφείλεται στα έλαια σιλικόνης. Πηγή της βεβαι-
ότητας του Πρωθυπουργού, όπως µας είπε, ήταν µία µονοσέλιδη
έκθεση αυτοψίας της Πυροσβεστικής, που σήµερα από δηµοσι-
εύµατα διαβάζουµε ότι ήταν αποτέλεσµα πιέσεων στην πυρονόµο
που την υπέγραψε. Έχετε να µας πείτε κάτι για όλα αυτά; 

Εγώ προσωπικά έχω ένα ερώτηµα, κύριε Μητσοτάκη. Πότε µά-
θατε ότι αυτά που λέγατε στις συνεντεύξεις σας λίγες µέρες µετά
την τραγωδία, δεν ευσταθούσαν; Πότε; Θα µας το απαντήσετε
σήµερα; Γιατί δεν µπορώ να πιστέψω ούτε εγώ ούτε εκατοµµύρια
Έλληνες ότι το µάθατε την Τετάρτη το πρωί πριν πάτε στον κ.
Σρόιτερ. Δεν µπορούµε να το πιστέψουµε. Είναι αδιανόητο ότι το
µάθατε Τετάρτη πρωί εντελώς τυχαία µετά την Κυριακή των πρώ-
των συγκεντρώσεων. Είναι προφανές ότι κάποια στιγµή γνωρί-
ζατε ξεκάθαρα ότι αυτά που λέγατε δεν ευσταθούσαν. Γιατί
συνεχίσατε για χρόνια να κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό, ενώ
υπήρχαν πενήντα επτά νεκροί; 

Ποιο είναι το ηθικό και πολιτικό κεφάλαιο σας, µε το οποίο θα
απευθυνθείτε σήµερα στον ελληνικό λαό, όταν γνωρίζετε πολύ
καλά ότι για µήνες λέγατε συνειδητά ψέµατα και εσείς και τα στε-
λέχη σας στα πάνελ των τηλεοράσεων; Γιατί συνεχίσατε το γαϊ-
τανάκι της κοροϊδίας; Αυτή η συµπεριφορά συνιστά προσβολή
στη µνήµη των νεκρών.

Και πάµε τώρα στο επίµαχο e-mail. Σήµερα µετά το πόρισµα
του ΕΟΔΑΣΑΑΜ αναζητούµε ακόµη να µάθουµε ποιο ήταν το
άγνωστο καύσιµο που προκάλεσε την ανάφλεξη. Γιατί το αναζη-
τούµε ακόµη; Γιατί είναι άγνωστο δύο χρόνια µετά; Γιατί αντί ο
χώρος της τραγωδίας να διαφυλαχθεί ως κόρην οφθαλµού και
να µη χαθεί το παραµικρό στοιχείο, αλλοιώθηκε παράνοµα, χωρίς
εντολή εισαγγελέα, αλλά υπό την παρουσία του Υφυπουργού
σας και απεσταλµένου σας κ. Τριαντόπουλου. Ήταν παρατηρη-

τής, όπως µας λέτε εδώ και για εβδοµάδες ή ήταν παριστάµενος
των συσκέψεων; Γιατί ένιωσε την ανάγκη να δώσει αναφορά στο
Μέγαρο Μαξίµου για τις ενέργειές του στο πεδίο;

Το e-mail που βγήκε σήµερα στη δηµοσιότητα, µετά από πίεση
του ΠΑΣΟΚ, δείχνει ότι είστε αµετανόητοι. Από τη µια λέτε ότι
πήρατε το µήνυµα από τον ελληνικό λαό, αλλά συνεχίσατε να
λέτε ψέµατα για τα έργα του κ. Τριαντόπουλου, µέχρι να εµφανι-
στεί σήµερα το e-mail. Γιατί; Αυτό αποδεικνύει περίτρανα ότι όλοι
γνωρίζατε πως για άλλη µια φορά η παρέα του Μαξίµου, όπως
τα γνώριζε όλα για τις υποκλοπές, τα γνωρίζει και όλα για την
τραγωδία των Τεµπών. 

Απλά κάνετε διαχείριση πολιτικού κόστους. Γιατί αλλιώς πώς
να εξηγήσουµε ότι είχατε έναν Υφυπουργό στο πεδίο να δίνει
αναφορά στους στενότερούς σας συνεργάτες για την εξέλιξη
του µπαζώµατος, τον τρόπο πληρωµής των εργολάβων, αλλά να
µην ξέρετε τίποτα, ούτε εσείς, ούτε αυτοί. Πάλι σας παραπλανή-
σανε; Πάλι φταίνε κάποιοι άλλοι; Τι συµβαίνει τελικά σε αυτό το
Μέγαρο Μαξίµου; Αναρωτιόµαστε ποιο θα είναι το σηµερινό σας
επιχείρηµα: Ότι είστε άσχετοι, ανίκανοι ή επικίνδυνοι; Εµείς τα
πιστεύουµε όλα, να ξέρετε. Όλα τα πιστεύουµε αυτά. 

Σύµβαση 717. Εσείς συγκροτήσατε λίγες µέρες µετά την τρα-
γωδία ειδική επιτροπή. Εσείς και κανένας άλλος! Αυτή η επι-
τροπή, η γνωστή ως επιτροπή του κ. Γεραπετρίτη, απεφάνθη για
την αιτιώδη συνάφεια µεταξύ της τηλεδιοίκησης και της ανικανό-
τητάς σας να υλοποιήσετε το έργο εγκαίρως, µε αυτή καθεαυτή
την τραγωδία. Παρ’ όλα αυτά, όµως, αρνηθήκατε να γίνει προ-
ανακριτική για τον κ. Καραµανλή στη βάση ενός εµπεριστατωµέ-
νου πορίσµατος της ευρωπαϊκής εισαγγελίας. 

Τότε δεν θέλατε να διευκολύνετε, κύριε Μητσοτάκη, τη δικαιο-
σύνη, όπως υποκριτικά δηλώνετε σήµερα; Τότε ήταν κακή η δι-
καιοσύνη; Γιατί µε την ψήφο της Νέας Δηµοκρατίας σηκώσατε
πέπλο ατιµωρησίας για τον κ. Καραµανλή, ενώ λέτε ότι σέβεστε
τη δικαιοσύνη; 

Αλλά και πριν την τραγωδία, για να τα θυµηθείτε όλα, είχε
κρούσει το καµπανάκι του προβλήµατος η Αρχή Διαφάνειας. Το
είχατε διαβάσει το πόρισµα; Ο Υπουργός, τα στελέχη του Υπουρ-
γείου, ο Πρωθυπουργός το είχατε αρνηθεί. 

Σήµερα, όµως, µαθαίνουµε ότι υπήρξε κι άλλο καµπανάκι,
πέρα από την Αρχή Διαφάνειας. Παραιτήθηκε το 2020 ο πρό-
εδρος του ΟΣΕ κι έστειλε µια προσωπική επιστολή στον κ. Μη-
τσοτάκη. Η προσωπική επιστολή στον Πρωθυπουργό αναφέρει
όλα τα προβλήµατα και του δικτύου και των τραίνων και το τι συ-
νέβαινε µε τα «γαλάζια» παιδιά και µε τα συµφέροντα στο Υπουρ-
γείο του κ. Καραµανλή. Θα µας αρνηθεί σήµερα ο Πρωθυπουρ-
γός την επιστολή; Ούτε αυτό το καµπανάκι είχε ακούσει; Ξέρετε,
και η υποκρισία έχει τα όριά της! 

Πάµε στα fake news. Η διαστροφή των γεγονότων και της αλή-
θειας δεν έχει όρια από τα µέλη της Κυβέρνησης. Είναι πραγµα-
τικά ντροπιαστική η δήλωση κυβερνητικού στελέχους ότι η µη
ιεροποίηση του τόπου του δυστυχήµατος, για την οποία µιλάει
το πόρισµα, δεν αφορά στον τόπο της τραγωδίας, αλλά το δω-
µάτιο του σταθµάρχη. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Αυτό εννοεί.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Αυτό εννοεί;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Δεν ξέρετε αγγλικά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Προσέξτε, συνάδελφοι!

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Συνεχίστε έτσι και θα φύγετε ένας-
ένας!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Συνεχίζει η προκλητική κ. Βούλτεψη να επιµέ-
νει!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµήστε, κύριοι συνά-
δελφοι, παρακαλώ! Μιλάει ο Πρόεδρός σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Βάλτε τάξη, κύριε Πρόεδρε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
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µατος Αλλαγής): Ακούστε. Ήδη είστε ένας λιγότερος. Στο τέλος
θα είστε δύο σίγουρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Συνεχίζει η κ. Βούλτεψη να λέει ότι ο τόπος της τραγωδίας δεν
είναι αυτός που λένε στο πόρισµα, αλλά το δωµάτιο του σταθ-
µάρχη. Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία που περιφρονεί τους νε-
κρούς, τις οικογένειες και ολόκληρο τον ελληνικό λαό! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Οφείλετε προσωπικά, κύριε Μητσοτάκη, να την αποπέµψετε,
γιατί αυτά που λέει είναι προσβλητικά για τους Έλληνες πολίτες. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Ντροπή σας! Ντροπή σας!

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Τι είναι αυτά τα πράγµατα;
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Μόνο άλλους ξέρετε να µαζεύετε,

κύριε Πρόεδρε;
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-

τίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Σας ρωτάω, λοιπόν, εσάς, αφού είναι ντροπή
µου, κυρία Βούλτεψη: Τι λέει το πόρισµα; Αυτό που λέω εγώ και
το ΠΑΣΟΚ ή αυτό…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµία, παρακαλώ, στα
έδρανα της Νέας Δηµοκρατίας!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Τι λέει το πόρισµα, κύριε Μητσοτάκη; Αυτό που
λέω εγώ και η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ ή η κ. Βούλ-
τεψη; Θέλω να µου απαντήσετε στην οµιλία σας. Πραγµατικά,
αξίζουµε µία απάντηση για τη χυδαιότητα της περιφρόνησης της
κοινής και απλής λογικής του ελληνικού λαού. Αυτό είναι δείγµα
µιας τεράστιας αλαζονείας που αποκτήσατε ως Κυβέρνηση, κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας. 

Τι περιµένουµε, όµως, από στελέχη που µας είπαν ότι τα τρένα
της «Hellenic Train» είναι ασφαλή, αλλά αυτό είναι µε εµπειρία
τους µετά από ταξίδι στην Ιταλία και όχι στην Ελλάδα! 

Κύριε Πρωθυπουργέ, επιτρέψτε µου να σας πω. Πριν από όλα
και πριν ασχοληθείτε µε τα ανώνυµα bots του διαδικτύου, κοι-
τάξτε πρώτα τα επώνυµα bots της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας που είναι δίπλα σας. Αυτοί προσβάλλουν συνεχώς τον
ελληνικό λαό. Αυτοί τον εξόργισαν. Αυτοί τον έβγαλαν στις πλα-
τείες. 

Είναι σοκαριστικός ο κυνισµός σας. Δεν είναι όλα επικοινωνία.
Δεν είναι όλα προπαγάνδα. Υπάρχει και ηθική στην πολιτική και
στην πολιτική συµπεριφορά. Αλλά πού να τη βρείτε; Εδώ χθες ο
Υπουργός Δικαιοσύνης διαστρέβλωσε, όπως κάνει σήµερα και
Βουλευτής σας, το περιεχόµενο της περυσινής πρότασης δυσπι-
στίας, λέγοντας ότι ήταν ανυπόστατοι οι ισχυρισµοί του ΠΑΣΟΚ
για τις χαλκευµένες συνοµιλίες του σταθµάρχη που διανείµατε
λίγες ώρες µετά την τραγωδία σε φιλικά µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης. Τον κάλεσε να ζητήσει συγνώµη, αν έκανε λάθος, γιατί και
τα λάθη είναι ανθρώπινα. Αν, όµως, το έκανε σκόπιµα, οφείλει να
παραιτηθεί. 

Και καταθέτω τώρα στα Πρακτικά την πρόταση δυσπιστίας την
περυσινή, για να δούµε ποιος λέει για άλλη µια φορά αλήθεια,
εµείς, το ΠΑΣΟΚ ή οι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Αλλά ποια ευθιξία; Ποια ευθιξία θα τον οδηγήσει στο δίληµµα
συγγνώµης ή παραίτησης, όταν χθες µου έκανε και µας έκανε
µαθήµατα για τη δύσκολη και κρίσιµη περίοδο του 2012 - 2015,
ενώ τότε δεν ήταν καν µέλος της παράταξης µας!

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, η «Washington Post»
έχει καταγράψει ότι ο Τραµπ κατά την πρώτη περίοδο, την πρώτη
του θητεία, έλεγε τον πρώτο χρόνο έξι ψέµατα τη µέρα και τον
τέταρτο χρόνο είχε φτάσει στα τριάντα εννιά ψέµατα τη µέρα.

Εµείς δεν έχουµε τις δυνατότητες να ελέγξουµε µε στατιστικά τα
ψέµατα της δικής σας Κυβέρνησης. Ένα είναι µόνο σίγουρο, ότι
δεν διακινείτε fake news µόνο όταν σιωπάτε. Όταν µιλάτε βοµ-
βαρδίζετε τον ελληνικό λαό συνεχώς µε ψέµατα –συνεχώς! για
να κρύψετε τις τεράστιες ευθύνες σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Και πάµε στο θέµα της δικαιοσύνης. Κι εδώ υποκρισία. Είπα
πριν από µερικές εβδοµάδες αυτό που πιστεύουν οκτώ στους
δέκα Έλληνες, ότι έχει κλονιστεί η εµπιστοσύνη µου στην ανε-
ξαρτησία της δικαιοσύνης και δέχθηκα µια επίθεση από εσάς, τα
στελέχη σας, ότι –λέει- υπονοµεύουµε το πολίτευµα. 

Κύριε Κακλαµάνη, Πρόεδρε της Βουλής, όταν εσείς χρησιµο-
ποιήσατε ακριβώς την ίδια διατύπωση πριν από µερικούς µήνες
µε Κυβέρνηση τη Νέα Δηµοκρατία, υπονοµεύατε κι εσείς το πο-
λίτευµα; Ο σηµερινός Πρόεδρος της Βουλής ήταν υπονοµευτής
του πολιτεύµατος πριν από µερικούς µήνες; Ή τότε που τα έλεγε
ήταν Τετάρτη; Μάλλον ήταν Τετάρτη για εσάς. 

Έχουµε µία τεράστια αξιακή διαφορά. Εµείς καταλαβαίνουµε
τα προβλήµατα και θέλουµε να διορθώσουµε τις αδυναµίες της
δικαιοσύνης, που προκύπτουν κυρίως από τη δύναµη της ανε-
ξαρτησίας που πρέπει να έχει. Γι’ αυτό προτείναµε µέτρα. 

Εσείς έχετε µια άλλη στρατηγική: τους τραµπουκισµούς, τις
απειλές και τις επιθέσεις. Θέλω να θυµηθεί ο ελληνικός λαός
πόσες φορές και όταν ήσασταν αξιωµατική αντιπολίτευση και
όταν γίνατε Κυβέρνηση κάνατε προσωπικές επιθέσεις σε δικα-
στές και προϊσταµένους ανεξάρτητων αρχών! Πόσες φορές προ-
σπαθήσατε να τους πολεµήσετε και να τους απαξιώσετε ηθικά
γιατί πολύ απλά είχατε άλλες επιδιώξεις. 

Εµείς θέλουµε να βελτιώσουµε τη δικαιοσύνη, να υπάρχει ανε-
ξαρτησία. Γι’ αυτό σας ρωτώ και θέλω µια απάντηση στην οµιλία
σας: Ποιος ήταν ο λόγος που δεν ψηφίσατε την τροπολογία του
ΠΑΣΟΚ που µιλά για ένα χρόνο τεσσάρων ετών, όσο είναι ο εκλο-
γικός κύκλος, να υπάρχει απαγόρευση και να µην µπορούν οι δι-
καστές µετά την αφυπηρέτηση τους να πάρουν δηµόσιο αξίωµα;
Γιατί είπατε «όχι», ενώ ήταν και θέση δική σας το 2018; Θέλω µία
απάντηση και γι’ αυτό, κύριε Μητσοτάκη.

Εµείς έχουµε ένα στόχο, γιατί είναι πολύ κρίσιµο το θέµα της
δικαιοσύνης για όλα τα ζητήµατα της κοινωνικής και οικονοµικής
ζωής της χώρας: να αλλάξουµε τον τρόπο εκλογής της ηγεσίας
της δικαιοσύνης. Αυτό πρέπει να γίνει συνταγµατική Αναθεώρηση
και πρέπει να δεσµευτούν όλα τα κόµµατα προς αυτή την κατεύ-
θυνση. Και βέβαια να αλλάξει ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών,
ώστε να µη δηµιουργείται η εντύπωση ότι πάντα θα υπάρχει ατι-
µωρησία για τα ισχυρά πολιτικά πρόσωπα κάθε κυβέρνησης. Δε-
σµευτείτε σήµερα ότι θα κάνουµε στο Σύνταγµα αυτές τις δύο
κρίσιµες αλλαγές όλοι µαζί!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Σας άκουσα να λέτε προχθές για ξένες δυνάµεις και για ανώ-
νυµα bots του διαδικτύου. Έχετε θράσος, κύριε Μητσοτάκη, να
µιλάτε εσείς για όλα αυτά; Μα εσείς, ο κ. Τσίπρας και ο κ. Καµ-
µένος ήσασταν πρωτοπόροι στο βρώµικο πόλεµο του διαδικτύου.
Πρωτοπόροι! Εσείς οργανώσατε αυτούς τους κουκουλοφόρους
του διαδικτύου. Κάποιοι έχασαν την εξουσία και παρήκµασαν τα
δίκτυά τους, τα δικά σας συνεχίζουν κανονικά γιατί είναι πληρω-
µένα από τους φόρους του ελληνικού λαού και το ξέρετε πάρα
πολύ καλά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Κι έχω προσωπική εµπειρία απ’ όλα αυτά. Δεν θα ξεχάσω τι συ-
νέβη λίγες ώρες µετά την καταγγελία µου στον Άρειο Πάγο για
το «Predator» και το παρακράτος. Χιλιάδες ανώνυµοι λογαρια-
σµοί, απ’ αυτούς που τώρα καταγγέλλετε, µε εµφάνιζαν ως πρά-
κτορα τρίτων χωρών! Θέλατε να εµφανίσετε το θύµα ως θύτη,
για να καλύψετε τις εγκληµατικές σας ευθύνες και τότε!

Τι να πρωτοθυµηθούµε; Υπάρχει παρακµή της ποιότητας δη-
µοκρατίας στη χώρα και δυστυχώς αυτό συµβαίνει αρκετά χρόνια
τώρα και πρέπει να αλλάξει. Και είναι προτεραιότητα δική µας να
βελτιώσουµε και να δηµιουργήσουµε την αίσθηση στον ελληνικό
λαό ότι αξίζει να εµπιστεύεται τους θεσµούς και το πολίτευµα και
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όχι να απαξιώνονται όλα στο βωµό συγκρούσεων, χωρίς κανόνες,
αρχές και αξίες. 

Τι να πρωτοθυµηθώ, λοιπόν; Τις εκλογές του 2023, που ξα-
φνικά γέµισε το διαδίκτυο µε έναν ψεύτικο κατάλογο βαθµολο-
γίας των Ευρωβουλευτών, κύριε Μητσοτάκη; Πού µε εµφάνισε
αυτό το παρακράτος του διαδικτύου που έχετε δηµιουργήσει ως
τον χειρότερο Έλληνα Ευρωβουλευτή; Γιατί; Να κοντύνετε εµάς
για να ψηλώσετε εσείς! Έχετε κοντύνει ήδη πάρα πολύ στα µάτια
του ελληνικού λαού από τις πολιτικές σας επιλογές! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Και το λέω αυτό για να στείλω ένα µήνυµα σε αυτούς που ερ-
γάζονται για την πατρίδα µας, χωρίς να αξιολογούν τις επιθέσεις.
Γιατί πάνω απ’ όλα είναι ο λαός και η πατρίδα. Εσείς προσωπικά
έχετε παρουσιάσει έργα πάνω από 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ από
τη δική µου δουλειά στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο –πάνω από 1,5
δισεκατοµµύριο ευρώ!-: το Ταµείο Απανθρακοποίησης, τα δύο
νέα «Canadair» και τα χρήµατα που δικαιούται η χώρα µας για
την πολιτική προστασία. Αλλά δεν έχετε κανόνες στον πόλεµο
απέναντι στους πολιτικούς σας αντιπάλους. Για εσάς ο σκοπός
αγιάζει τα µέσα, γι’ αυτό µας χωρίζει ένα χάσµα πολιτικής ηθικής,
κύριε Μητσοτάκη!

Στο σιδηρόδροµο, σας άκουσα προχθές να λέτε, το 2027 θα
έχουµε µία γραµµή σύγχρονη και µε ασφάλεια Αθήνα - Θεσσα-
λονίκη. Τι κάνατε τόσα χρόνια, έξι χρόνια, και δύο χρόνια µετά
την τραγωδία; Το 2027, προεκλογικά;

Εµείς λέµε ότι απαιτείται πλήρης ανασχεδιασµός ενός σύγχρο-
νου σιδηροδροµικού δικτύου, µε νέο µοντέλο λειτουργίας, που
θα αποτελεί εθνική προτεραιότητα. Το απαξιώσατε το µέσο µε
τις πράξεις σας. Να σας θυµίσω ότι τη σύµβαση µε την «Hellenic
Train» εσείς την έχετε επαναδιαπραγµατευτεί, η δική σας Κυβέρ-
νηση, ο δικός σας εκλεκτός Υπουργός ο κ. Καραµανλής και λόγω
αυτής της επαναδιαπραγµάτευσης ο ελληνικός λαός πληρώνει
δεκάδες εκατοµµύρια κάθε χρόνο, ενώ –από την άλλη- η εταιρεία
έχει αποφύγει να κάνει ουσιαστικές επενδύσεις ως όφειλε. 

Αλήθεια, γνωρίζετε σε ποια τµήµατα είναι σε λειτουργία το σι-
δηροδροµικό δίκτυο, ενώ η Θράκη εξακολουθεί να είναι αποκοµ-
µένη από την υπόλοιπη Ελλάδα; Εισπράττει η εταιρεία εκατοµ-
µύρια ευρώ για µια υποτιθέµενη σιδηροδροµική µεταφορά επι-
βατών ενώ οι µεταφορές γίνονται µε λεωφορεία. Για µήνες ολό-
κληρους η Κυβέρνηση δεν έχει τολµήσει να θέσει σε δηµόσιο
διάλογο ένα συνεκτικό σχέδιο για τα τρένα. Όλα είναι εξαγγελίες
αποσπασµατικές. 

Έχετε αποτύχει παταγωδώς. Χρειάζεται µια ριζοσπαστική
λύση. Εµείς ήδη προτείναµε από το 2023 συγκεκριµένα µέτρα και
το επόµενο διάστηµα θα προτείνουµε και ένα ακόµη πιο ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο µε τεκµηριωµένο τρόπο για το πώς πρέπει να
επενδύσουµε στο σιδηροδροµικό µας δίκτυο.

Κυβερνάτε ήδη τη χώρα έξι ολόκληρα χρόνια. Η κοινωνία µας
βρίσκεται σε σταθερή τροχιά απόκλισης από την υπόλοιπη Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Χάσατε την ευκαιρία να κάνετε τη χώρα µας πιο
σύγχρονη, την οικονοµία ανθεκτική, την κοινωνία πιο δίκαιη. Να
αποκτήσουµε επιτέλους σοβαρές υποδοµές, να έχουµε δηµόσια
υγεία και παιδεία δηµόσια που αξίζει στο λαό µας. Να υπάρχει
πρόσβαση των πολιτών σε στέγη µε αξιοπρέπεια, να υπάρχουν
θέσεις εργασίας που συµφιλιώνουν την επαγγελµατική µε την οι-
κογενειακή ζωή. 

Απωλέσαµε το µεγάλο κεκτηµένο της µεταπολίτευσης, την κοι-
νωνική ανοδική κινητικότητα. Ποιος νέος άνθρωπος πιστεύει πια
ότι θα ζήσει καλύτερα από τους γονείς του; Ποιος νέος είκοσι
πέντε µε τριάντα πέντε ετών σχεδιάζει µε ασφάλεια το µέλλον
του για να κάνει οικογένεια, παιδιά, για να ζήσει µε αξιοπρέπεια
και προοπτική; Πού πήγε η αισιοδοξία του µέσου Έλληνα πολίτη;
Δυστυχώς τα προβλήµατα είναι πολλά.

Εσείς είχατε όµως µία τύχη να έχετε το Ταµείο Ανάκαµψης και
µεγάλες δηµοσιονοµικές ευελιξίες, που δυστυχώς τις σπαταλή-
σατε ως µια µεγάλη ευκαιρία ανάταξης της χώρας µας. Σήµερα,
όµως, είστε σε αποδροµή. Και τι κάνετε; Προσπαθείτε να σηκώ-
σετε σκιάχτρα του παρελθόντος, να τροµοκρατήσετε την κοινω-
νία. Ή εσείς –λέτε- ή το χάος, ενώ η κοινωνία ζει σε γενικευµένη
ανασφάλεια. Το κράτος λειτουργεί στον αυτόµατο πιλότο. 

Σήµερα που µιλάµε ένα στα δύο νοικοκυριά σύµφωνα µε την
ΕΛΣΤΑΤ για το 2023, ζει σε πολύ δύσκολες συνθήκες. Δυσκο-
λεύεται να πληρώσει ακόµη και τους λογαριασµούς του ενοικίου,
τις δόσεις των δανείων. Όµως το µεγαλύτερο στοίχηµα που ήταν
η ανάπτυξη, γιατί απέτυχε; Γιατί η ανάπτυξη που έχουµε είναι για
δέκα και είκοσι οικογένειες. Είναι για τους λίγους και όχι για τους
πολλούς. Και αυτό αποδεικνύεται από την κατρακύλα του µέσου
µισθού, που έφτασε να είναι στην τρίτη θέση από το τέλος στην
Ευρώπη των 27. Ένα οικονοµικό πάρτι για λίγους είναι το οικο-
νοµικό σας σχέδιο.

Αλλά και στα εθνικά θέµατα τα πήγατε καλύτερα; Γελάτε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Γελάω, ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Τα πάτε πολύ καλά. Δηλαδή τι θα γίνει µε το
υποθαλάσσιο καλώδιο Ελλάδας Κύπρου, κύριε Μητσοτάκη, που
τα πήγατε πολύ καλά; Να µας το πείτε. Μήπως η Τουρκία κατά-
φερε να σταµατήσουν οι έρευνες; Για αυτό γελάτε; Ή µήπως γε-
λάτε γιατί στην Λιβύη συζητούσαν και δεν σας κάλεσαν; Για τη
Συρία σχεδιάζουν, δεν σας καλούν. Για την Ουκρανία δεν πάτε
και θα πάτε τώρα µε παρακάλια. Γι’ αυτό γελάτε; Συγχαρητήρια.
Θα σας βγει το γέλιο ξινό. Το θέµα είναι να µην βγει και στον ελ-
ληνικό λαό. Γιατί ωραίες είναι οι εξαγγελίες για αναβάθµιση της
διεθνούς θέσης της χώρας, αλλά η πραγµατικότητα είναι οδυ-
νηρή.

Και έχει αξία να µας πουν και οι «τραµπικοί» της Νέας Δηµο-
κρατίας, οι «στελεχάρες» σας, που πανηγύριζαν µε την εκλογή
του Τραµπ και λέγανε «µπράβο µεγάλη η νίκη του Τραµπ», τι
έχουν να πουν τώρα που ο Τραµπ απειλεί την Ευρωπαϊκή Ένωση;
Τι έχουν να πουν τώρα οι «τραµπικοί» της Νέας Δηµοκρατίας που
απειλεί χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που κάνει κουρελό-
χαρτο το Διεθνές Δίκαιο, που επιβάλλει το δίκαιο του ισχυρού; Τι
έχουν να πουν οι «τραµπικοί» της Νέας Δηµοκρατίας;

Προχθές µιλήσατε για την πρόταση δυσπιστίας περιφρονητικά,
λέγοντας ότι είναι µια «συµµαχία των προθύµων». Μα δεν γνωρί-
ζετε ότι σύµφωνα µε το Σύνταγµα και µε τον Κανονισµό της Βου-
λής κανένα κόµµα δεν µπορούσε µόνο του να υποβάλει πρόταση
δυσπιστίας; Δεν το γνωρίζετε;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Γιατί άραγε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Το γνωρίζετε.

Άρα θα έπρεπε να σεβαστούµε το Σύνταγµα και να κάνουµε,
όπως κάναµε, την πρόταση δυσπιστίας. Γιατί λοιπόν σας πείραξε
τόσο πολύ; Ποιοι είναι οι πρόθυµοι; Εµείς είµαστε πρόθυµοι να
αγωνιστούµε για να µάθει ο ελληνικός λαός την αλήθεια και να
υπάρξει οξυγόνο δικαιοσύνης. Εµείς πήραµε τη δυσπιστία της
ελληνικής κοινωνίας και την κάναµε πρόταση δυσπιστίας στη
Βουλή των Ελλήνων. Το κλίµα δυσπιστίας του ελληνικού λαού,
το κάναµε πολιτική πράξη θεσµικά και στο προσκήνιο. Αυτή είναι
η οµάδα των προθύµων; Όχι είναι η ανάγκη να µάθει ο ελληνικός
λαός την αλήθεια. 

Έχουµε µεγάλες διαφορές. Αλλά έχουµε χρέος µπροστά στο
κοινοβουλευτικό µας καθήκον, πολλές φορές αυτές οι µεγάλες
διαφορές να πηγαίνουν στην άκρη, όπως το κάναµε και στο πα-
ρελθόν πάντα µε γνώµονα το εθνικό συµφέρον, πάντα µε γνώ-
µονα το δίκιο του ελληνικού λαού σε ακόµη σκληρότερες εποχές. 

Εσείς είστε, όµως, η οµάδα των «προθύµων» και οι Υπουργοί
σας. Μια οµάδα προθύµων που είναι πρόθυµοι να κάνουν τα
πάντα αρκεί να κρατήσουν τις καρέκλες τους. Είναι πρόθυµοι να
συγκαλύψουν τον κ. Καραµανλή, να συγκαλύψουν τον κ. Τρια-
ντόπουλο, να µη µάθουµε ποτέ την αλήθεια, αρκεί να µείνετε στις
καρέκλες της εξουσίας. Εσείς λοιπόν είστε η οµάδα των προθύ-
µων. 

Ενοχοποιείτε τις υπογραφές των Βουλευτών, ενώ ξέρετε πάρα
πολύ καλά ότι εµείς λειτουργήσαµε στο προσκήνιο. Εσείς κάνετε
το ίδιο; Εµείς λοιπόν στο προσκήνιο καταθέσαµε την πρόταση
δυσπιστίας. Εσείς όταν τα βρήκατε µε τον κ. Βελόπουλο για να
αλώσετε τις ανεξάρτητες αρχές, το κάνατε στο προσκήνιο, κύριε
Μητσοτάκη; Συνεργαστήκατε µε τον κ. Βελόπουλο µετά; Γιατί
λοιπόν λέτε στον ελληνικό λαό ακροβατισµούς και αοριστίες; Και
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προσπαθείτε το θεσµικό µας καθήκον για την πρόταση δυσπι-
στίας να το εµφανίσετε ως µια κυβερνητική συµµαχία, ενώ το κά-
νατε εσείς στο παρασκήνιο για να αλώσετε τις ανεξάρτητες αρ-
χές µε τον κ. Βελόπουλο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Σταµατήστε συστηµατικά να υποτιµάτε τη νοηµοσύνη του ελ-
ληνικού λαού.

Φτάσατε, όµως, στο σηµείο να µιλήσετε περιφρονητικά για την
παράταξή µας, για το ΠΑΣΟΚ και να πείτε ότι το ΠΑΣΟΚ έγινε
«ουρά». Αυτό είναι ακριβώς το πρόβληµά σας, ότι το ΠΑΣΟΚ δεν
έχει ουρά. Το ΠΑΣΟΚ είναι ΠΑΣΟΚ. Το ΠΑΣΟΚ είναι εδώ για να
σας αντιµετωπίσει. Εσείς θέλατε «ουρά» το ΠΑΣΟΚ. Εσείς προ-
σωπικά το θέλατε ουρά το ΠΑΣΟΚ. Και νοµίζω ότι τις επόµενες
µέρες θα έχουµε πολλά γεγονότα που θα το επιβεβαιώνουν.
Εσείς το θέλατε «ουρά» το ΠΑΣΟΚ, αλλά αποτύχατε µε την
εκλογή µου τον Δεκέµβρη του 2021, κύριε Μητσοτάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Στόχος µας λοιπόν είναι η πολιτική αλλαγή. Στόχος µας είναι η
νίκη στις επόµενες εθνικές εκλογές, γιατί αυτή η παράταξη έχει
πολιτική αυτονοµία και µπορεί να υπηρετήσει τον λαό και την πα-
τρίδα µε γνήσιο τρόπο. Δεν εκπροσωπεί τα συµφέροντα της εγ-
χώριας ολιγαρχίας, όπως εκπροσωπείτε διαχρονικά. Το ΠΑΣΟΚ
είναι η δηµοκρατική και η προοδευτική έκφραση µιας προοδευ-
τικής πρότασης διακυβέρνησης. Γιατί το δίληµµα στις επόµενες
εθνικές εκλογές, κύριε Μητσοτάκη, δεν είναι «εσείς ή το χάος».
Είναι εσείς και το κλειστό σύστηµα εξουσίας των δικών σας, που
παράγει διαφθορά, συγκάλυψη, ατιµωρησία και αλαζονεία ή το
ΠΑΣΟΚ ανανεωµένο, προοδευτικό, δυναµικό, µεταρρυθµιστικό
που θα δώσει µάχη για να βελτιώσει τη ζωή των Ελλήνων; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Μας ρωτάτε αν ζητάµε εκλογές. Λέει «µας ζητάτε εκλογές;».
Και σας απαντάω, αυτό που κάνετε εσείς και ο κ. Τσίπρας, να
βγαίνετε στα κανάλια µέρα νύχτα και να ζητάτε εκλογές, το
θεωρώ βαθιά παλαιοκοµµατικό. Έναν τρόπο είχαµε να ζητή-
σουµε εκλογές, την πρόταση δυσπιστίας. Η πρόταση δυσπιστίας
είναι αίτηµα εκλογών για να φύγετε το γρηγορότερο δυνατό.
Αυτό είναι το µόνο θεσµικό µας εργαλείο. 

Εκλογές για να έρθει η πολιτική αλλαγή, για να έρθει µια κυ-
βέρνηση που σέβεται τον πολίτη και τους κόπους του, που σέβε-
ται τις αγωνίες του, γιατί η αξιολόγηση της Κυβέρνησής σας είναι
µηδέν προσδοκία, µηδέν εµπιστοσύνη, µηδέν ασφάλεια, µηδέν
όραµα για την Ελλάδα. Μας κραδαίνατε για όλα τα θέµατα, από
την τραγωδία των Τεµπών µέχρι τις υποκλοπές, µέχρι την κατάρ-
ρευση του ΕΣΥ, το 41%, που όµως δεν υπάρχει σήµερα, κύριε
Μητσοτάκη, είναι όνειρο απατηλό. 

Πρέπει λοιπόν να καταλάβετε ότι είστε σε αποδροµή, µακριά
από τις ανάγκες του λαού και των νεότερων γενεών. Η χώρα χρει-
άζεται οξυγόνο, οξυγόνο για αλήθεια, οξυγόνο για δικαιοσύνη.
Πρέπει το κράτος του «πάµε κι όπου βγει» να είναι σύντοµα πα-
ρελθόν και θα αγωνιστούµε µε όλες µας τις δυνάµεις για να γίνει
το συντοµότερο δυνατό παρελθόν. 

Η αντίστροφη µέτρηση έχει ξεκινήσει και έχουµε χρέος όλοι
µας να αντιληφθούµε τις µεγάλες ανάγκες του ελληνικού λαού
για µια καλύτερη παιδεία, για µια καλύτερη υγεία, για ένα τραπε-
ζικό σύστηµα που υπηρετεί τον πολίτη και τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις. Για µια ποιοτική δηµοκρατία, για ένα κράτος που
σέβεται τα δικαιώµατα του ανθρώπου, για µια χώρα που σχεδιά-
ζει για τα παιδιά της και για τα εγγόνια της.

Για όλα αυτά αποτύχατε και θα δώσουµε αγώνα η πολιτική αλ-
λαγή, που θα φέρει ελπίδα, δικαιοσύνη και προοπτική, να γίνει το
συντοµότερο δυνατό µε εσάς να βλέπετε την έξοδο από το Μέ-
γαρο Μαξίµου! Έχουµε χρέος και ευθύνη να αγωνιστούµε. Θα
τα καταφέρουµε και είµαι σίγουρος ότι αυτή η πρόταση δυσπι-
στίας είναι µόνο η αρχή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Είναι µόνο η αρχή για τις εξελίξεις που θα σας φέρουν στην
ήττα, στην ήττα που έχει ανάγκη ο ελληνικός λαός. Σας ευχαρι-

στώ πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής χειρο-

κροτούν ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η συζήτηση ολοκληρώ-

νεται µε την οµιλία του Πρωθυπουργού κ. Κυριάκου Μητσοτάκη,
τον οποίον καλώ στο Βήµα. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Σας
ευχαριστώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου
να ξεκινήσω εκ µέρους της παράταξής µας ζητώντας προσωπικά
συγγνώµη από την κ. Κωνσταντοπούλου.

(Θόρυβος – Ρίψη φυλλαδίων από το πρώτο νότιο θεωρείο του
δευτέρου ορόφου)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ντροπή, ντροπή! Ποιος τους έβαλε
µέσα!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η φρουρά να µαζέψει
τους κυρίους και να τους βγάλει έξω.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Συµβαίνουν αυτά, κύριε Πρόεδρε.

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµήστε, κύριοι συνά-

δελφοι. Αδίκως τα λέτε, γιατί έχουν φύγει, τους έχουν πάρει οι
αστυνοµικοί. Αφήστε τον Πρωθυπουργό να ξεκινήσει.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Να καταδικάσουν τα κόµµατα αυτή
την αθλιότητα!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό θα γίνει την ώρα
που πρέπει, όχι τώρα που είναι στο Βήµα ο Πρωθυπουργός.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα
ερευνηθεί το ζήτηµα. Λίγος ακτιβισµός στο Κοινοβούλιο δεν θα
διαταράξει την οµαλή ροή της συζήτησης. 

Λοιπόν, κυρία Κωνσταντοπούλου, σας έλεγα ότι θέλω να ζη-
τήσω εκ µέρους της παράταξής µας συγγνώµη για την απρεπέ-
στατη αναφορά την οποία ο κ. Κυριαζίδης έκανε στο πρόσωπό
σας και πρέπει να σας πω ότι αυτό δεν είναι πάντα εύκολο. Διότι
η παράταξή µας έχει τη δυνατότητα να διατηρεί την ευπρέπειά
της -και αυτό οφείλουµε να κάνουµε- απέναντι σε µια πολιτικό η
οποία µας έχει αποκαλέσει συλλήβδην «δολοφόνους» και «εγκλη-
µατική οργάνωση». 

Παρά ταύτα εγώ διαχωρίζω τη γυναίκα Ζωή Κωνσταντοπούλου
από την πολιτικό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και η αναφορά µου αυτή γίνεται, γιατί ακριβώς έχουµε µια υπο-

χρέωση ως µια προοδευτική φιλελεύθερη παράταξη να συντρί-
ψουµε στερεότυπα τα οποία έρχονται από το παρελθόν και τα
οποία δεν ταιριάζουν σε µια σύγχρονη ευνοµούµενη κοινωνία. 

Διότι όταν άκουσα αυτή την απρεπέστατη αναφορά η σκέψη
µου πήγε στις πολλές γυναίκες οι οποίες παλεύουν να κάνουν
ένα παιδί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πολλές γυναίκες οι οποίες δαπανούν από το προσωπικό τους

υστέρηµα, αγωνιζόµενες µέσα από εξωσωµατικές γονιµοποι-
ήσεις πολλαπλές απόπειρες, συχνά αποτυχηµένες, από γυναίκες
που έκαναν αποβολές και δεν βρήκαν τη δύναµη να συνεχίσουν
την προσπάθεια να αποκτήσουν παιδιά, από γυναίκες που θέλουν
να υιοθετήσουν, αλλά για διάφορους λόγους δεν µπορούν, και
ναι, ναι, από γυναίκες που κόντρα στα στερεότυπα επιλέγουν οι
ίδιες να µην κάνουν παιδιά, γιατί η απόφαση είναι δική τους και
πρέπει να είναι απολύτως σεβαστή από όλους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γι’ αυτές τις γυναίκες θα µιλήσουµε αύριο, 8 Μαρτίου, Ηµέρα

της Γυναίκας, παρουσιάζοντας το σύνολο των πολιτικών µας.
Αλλά σήµερα δεν είναι αυτό το αντικείµενο της συζήτησής µας,
καθώς έχουµε ολοκληρώσει πια την κορυφαία κοινοβουλευτική
διαδικασία, το κορυφαίο όπλο το οποίο έχει η αντιπολίτευση στα
χέρια της, που δεν είναι άλλο από την πρόταση δυσπιστίας. Θα
επανέλθω στη συνέχεια στο ζήτηµα αυτό. 

Θέλω όµως να σταθώ λίγο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον
χρόνο τον οποίον η Αντιπολίτευση ενωµένη -θα επανέλθω στο
ποιος είναι η ουρά και ποιος είναι ο πρωταγωνιστής αυτής της
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προσπάθειας- αλλά ας αναλογιστούµε λίγο τον χρόνο, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, που η Αντιπολίτευση επέλεξε να κάνει αυτή
την πρόταση δυσπιστίας, µια πρόταση δυσπιστίας, που όπως
είπαν όλα τα κόµµατα, και ο κ. Ανδρουλάκης, αποσκοπεί στο να
φύγει αυτή η Κυβέρνηση. Με τι θα αντικατασταθεί δεν το γνωρί-
ζουµε ακόµα -θα επανέλθω σε αυτό το ζήτηµα- ή µε το τι κάποιοι
προσδοκούν να την αντικαταστήσουν.

Όµως αυτό γίνεται σε ένα περιβάλλον πρωτοφανών γεωπολι-
τικών αναταράξεων. Και επιτρέψτε µου να ξεκινήσω, µιας και κά-
νατε αναφορά, κύριε Αρχηγέ της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και
του ΣΥΡΙΖΑ, στην ολοκληρωθείσα χθες σύνοδο κορυφής, µιλώ-
ντας θα έλεγα και µε αρκετά απαξιωτικά λόγια και για µένα προ-
σωπικά. 

Ξέρετε, όποιος Έλληνας Πρωθυπουργός συµµετέχει σε αυτές
τις συνόδους κορυφής είναι µόνος του χωρίς συµβούλους. Έχει
µπροστά του τη σηµαία της χώρας του και πάντα προσπαθεί να
κάνει το καλύτερο για τη χώρα του. Έχω συµµετάσχει σε σχεδόν
πενήντα τέτοιες συνόδους κορυφής τα πεντέµισι χρόνια που
είµαι Πρωθυπουργός και αυτός είναι πάντα ο σκοπός µου.

Χθες ήταν µια καλή µέρα για την Ελλάδα και µια καλή µέρα για
την Ευρώπη, κύριε Ανδρουλάκη και κύριε Φάµελλε. Διότι για
πρώτη φορά έχουµε συµπεράσµατα, τα οποία θα ήθελα να τα κα-
ταθέσω στο Κοινοβούλιο.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά τα συµπεράσµατα συνιστούν απόλυτη δικαίωση θέσεων
για τις οποίες η Ελληνική Κυβέρνηση και εγώ προσωπικά έχουµε
αγωνιστεί εδώ και πολλά χρόνια. 

Μιλούσα για την ανάγκη στρατηγικής αυτονοµίας της Ευρώ-
πης και πριν ξεσπάσει ο πόλεµος στην Ουκρανία. Μιλούσα για
την ανάγκη να µπορέσουµε να δώσουµε τη δυνατότητα σε εκεί-
νες τις χώρες που το επιθυµούν να έχουν µια λελογισµένη δηµο-
σιονοµική ευελιξία στον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζονται από
τους ευρωπαϊκούς θεσµούς οι αµυντικές δαπάνες. Μιλούσα για
την ανάγκη να µπορέσει η Ευρώπη, επιτέλους, να σκεφτεί τη σύ-
σταση ενός νέου κοινού αµυντικού ταµείου, το οποίο θα χρηµα-
τοδοτηθεί µε ευρωπαϊκό χρέος, προκειµένου να υποστηρίξει την
Κοινή Ευρωπαϊκή Αµυντική Πολιτική. 

Και αυτές οι εθνικές πρωτοβουλίες -δεν ήταν µόνο δικές µας,
αλλά ήµασταν, θα έλεγα, από τους πρωταγωνιστές- αποτυπώθη-
καν, κύριε Ανδρουλάκη και κύριε Φάµελλε, στα συµπεράσµατα
αυτής της Συνόδου Κορυφής. Η χώρα πια έχει τη δυνατότητα,
όπως και όλες οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες, να αξιοποιήσει τη
ρήτρα διαφυγής -τις λεπτοµέρειες θα τις διαπραγµατευτεί ο
Υπουργός Οικονοµικών- έτσι ώστε οι αυξήσεις των αµυντικών
επενδύσεων, οι οποίες πρόκειται να δροµολογηθούν, να µην συ-
νυπολογίζονται στους κανόνες υπολογισµού του ελλείµµατος.
Αυτή είναι µια σηµαντική επιτυχία για τη χώρα. Και θα περίµενα
στοιχειωδώς να έχετε, θα έλεγα, το θάρρος να την αναγνωρίσετε.
Όπως επιτυχία είναι και το γεγονός ότι για πρώτη φορά η Ευ-
ρώπη συζητά ανοιχτά, τουλάχιστον σε επίπεδο αρχηγών κρατών
και κυβερνήσεων, τη δηµιουργία ενός νέου χρηµατοδοτικού ερ-
γαλείου το οποίο θα µπορέσει να χρηµατοδοτήσει νέες επενδύ-
σεις στην άµυνα. 

Και όλα αυτά γίνονται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα
διεθνές περιβάλλον στο οποίο συντελούνται τεκτονικές αλλαγές.
Αυτή είναι η ώρα την οποία επιλέξατε να αξιοποιήσετε το όπλο
σας, την πρόταση δυσπιστίας, µιλώντας ελάχιστα για τα θέµατα
εξωτερικής πολιτικής σήµερα. Προσέξτε, όµως, τι έχουµε να
αντιµετωπίσουµε αυτή τη στιγµή, όχι µόνο ως Ελλάδα, αλλά και
ως Ευρώπη συνολικά:

Ηνωµένες Πολιτείες οι οποίες δεν φαίνονται να είναι όσο πρό-
θυµες ήταν στο παρελθόν να εγγυηθούν την ασφάλεια της Ευ-
ρώπης. Ευρωπαϊκές δυνάµεις, όπως η Γαλλία που µιλούν ανοιχτά
για την επέκταση της πυρηνικής οµπρέλας σε υπόλοιπα ευρω-
παϊκά κράτη. Ένας εµπορικός πόλεµος ο οποίος δροµολογείται
από την άλλη πλευρά του Ατλαντικού, που µετά βεβαιότητος θα
έχει οικονοµικές συνέπειες για το παγκόσµιο εµπόριο. Και δεν νο-
µίζω ότι κανείς θα εξαιρεθεί εάν τελικά εξελιχθεί. Μια Ευρωπαϊκή

Ένωση η οποία δυσκολεύεται σήµερα να πάρει αποφάσεις,
καθώς τουλάχιστον ένα κράτος-µέλος µπλοκάρει συστηµατικά
την έκδοση κοινών συµπερασµάτων σε επίπεδο Ευρωπαϊκού Συµ-
βουλίου. Και ταυτόχρονα ένας πόλεµος στη Ρωσία, µε την Ου-
κρανία αµυνόµενη να αναζητά στήριξη από την Ευρώπη, έτσι
ώστε να µπορέσει -και φαντάζοµαι ότι δεν θα διαφωνεί κανείς µε
αυτό, έχω, βέβαια, τις υποψίες µου διότι κάποιοι αποφεύγουν επι-
µελώς να µιλήσουν για το ζήτηµα αυτό- να διαπραγµατευτεί µια
δίκαιη ειρήνη που θα διασφαλίζει την εδαφική ακεραιότητα και
τη δυνατότητα της Ουκρανίας να εξακολουθεί να υπάρχει ως
ανεξάρτητο κράτος. Και δεν προσθέτω σε αυτά τις εξελίξεις στην
ευρύτερη γειτονιά µας. 

Πραγµατικά άκουσα τον κ. Φάµελλο να µιλά για εξωτερική πο-
λιτική. Σας το λέω ειλικρινά, κύριε Φάµελλε, δεν κατάλαβα σχε-
δόν τίποτα από αυτά που είπατε, και νοµίζω ότι δεν καταλάβατε
και εσείς τίποτα από αυτά που διαβάσατε. Παρακαλώ πολύ να
αλλάξετε λογογράφο όταν µιλάτε για τα θέµατα της εξωτερικής
πολιτικής, γιατί όλα αυτά τα οποία είπατε ήταν προφανώς αντι-
κρουόµενα. Λέγατε το αυτό και το ακριβώς ανάποδο στην ίδια
πρόταση.

Σε αυτή την εξαιρετικά δύσκολη συγκυρία η θέση της Ελλάδας
είναι απολύτως κρίσιµη. Η Ελλάδα πρέπει, και θα παραµείνει
όπως έχει αποδείξει ότι µπορεί να το κάνει, στον σκληρό πυρήνα
των ευρωπαϊκών αποφάσεων για το µέλλον της ευρωπαϊκής ηπεί-
ρου, όχι απλά συµµετέχοντας, αλλά καταθέτοντας προτάσεις οι
οποίες είναι προς όφελος της πατρίδας µας, αλλά και προς όφε-
λος συνολικά της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Η Ελλάδα -και εδώ µου έκαναν πολλή εντύπωση αυτά τα οποία
είπατε, κύριε Ανδρουλάκη- παρά αυτά τα οποία ακούγονται σή-
µερα από τον Πρόεδρο Τραµπ, είναι αποφασισµένη να διαφυλά-
ξει τη στρατηγική της σχέση µε τις Ηνωµένες Πολιτείες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και µου έκανε πολλή εντύπωση ο τρόπος που χρησιµοποι-

ήσατε σήµερα. Ο καθένας µπορεί να έχει την άποψή του για τον
εκλεγµένο Πρόεδρο των Ηνωµένων Πολιτειών. Με αυτόν πρέπει
να συνεργαστούµε. Αλλά δεν ξέρω µήπως ξεπήδησε µέσα σας,
επειδή µιλάτε για το παλιό και το νέο ΠΑΣΟΚ, ένας αντιαµερικα-
νισµός τον οποίο το ΠΑΣΟΚ πάντα καλλιεργούσε -θυµόµαστε τις
καλές εποχές της δεκαετίας του ’80- γιατί πιστεύετε ότι µε αυτόν
τον τρόπο µπορεί να γίνετε αρεστός στο ακροατήριό σας.

Μπορεί να συµφωνεί κανείς ή να διαφωνεί µε τον Πρόεδρο
Τραµπ και θα µπορούσε να πει κανείς πολλά σε αυτό, η Ελλάδα
όµως έχει µία υπογεγραµµένη στρατηγική συµφωνία µε τις Ηνω-
µένες Πολιτείες, την οποία διαπραγµατεύτηκε αυτή η Κυβέρ-
νηση, και αυτή τη συµφωνία θα τη διαφυλάξει και θα αγωνιστεί
να την υπερασπιστεί, και ταυτόχρονα θα παραµείνει ένας ενερ-
γός παράγων περιφερειακής σταθερότητας. 

Αναφερθήκατε στη Συρία. Μα, ο Υπουργός πήγε στη Συρία. Το
γνωρίζετε; Το γνωρίζετε. Τι λέτε, λοιπόν, τότε ότι είµαστε από-
ντες από τις εξελίξεις; Εγώ προσωπικά πήγα στα Ηνωµένα Αρα-
βικά Εµιράτα, στη Σαουδική Αραβία, στην Αίγυπτο. Η Ελλάδα
σήµερα είναι ένας αξιόπιστος εταίρος που µπορεί να συνοµιλεί
µε όλες τις πλευρές και να ασκεί µια εξωτερική πολιτική χρήσιµη
προφανώς για τα εθνικά συµφέροντα, αλλά και χρήσιµη συνολικά
για την Ευρωπαϊκή Ένωση και για την ευρύτερη σταθερότητα της
περιοχής.

Και επειδή άκουσα κάτι που είπατε και δεν θέλω να το αφήσω
αναπάντητο -όπως βλέπετε, δεν έχω έρθει µε έτοιµη οµιλία σή-
µερα, γιατί ήθελα να απαντήσω σε αυτά τα οποία είπατε- για το
ζήτηµα του καλωδίου και ότι διακόπηκαν οι έρευνες, σας κατα-
θέτω το δελτίο Τύπου της «Nexans», που είναι η εταιρεία προµη-
θευτής του καλωδίου. Λέει ότι αυτό το οποίο είπατε, κύριε
Ανδρουλάκη, δεν ισχύει. Ένα σύνθετο πρότζεκτ είναι η ηλεκτρική
διασύνδεση Ελλάδος και Κύπρου µε πολλές παραµέτρους, και
οικονοµικές και γεωπολιτικές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το πρότζεκτ, όµως, αυτό είναι βούλησή µας να συνεχιστεί.
Οπότε καλό είναι όταν µιλάτε στην Εθνική Αντιπροσωπεία τουλά-
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χιστον για αυτά τα ζητήµατα να γνωρίζετε τα δεδοµένα.
Εποµένως, η χώρα µας -για να κλείσω αυτήν την εισαγωγή που

αφορά στα θέµατα εξωτερικής πολιτικής- έχει, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µία υποχρέωση. Και εγώ ως Πρωθυπουργός είµαι
εκλεγµένος Πρωθυπουργός. Γιατί, ξέρετε, όλη αυτή η συζήτηση
για την απονοµιµοποίηση αρχίζει και γίνεται, δεν θα έλεγα κου-
ραστική, αλλά ενδεχοµένως και οριακά προσβλητική. Ο Πρωθυ-
πουργός είναι εκλεγµένος επειδή τον ψήφισαν οι Έλληνες
πολίτες και επειδή αυτή η παράταξη έχει κοινοβουλευτική πλει-
οψηφία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και ξέρετε, κύριε Ανδρουλάκη, επειδή µιλήσατε σχετικά, να

σας πω ότι την κρίση των πολιτών απαξιώνετε. Μέχρι τις επόµε-
νες εκλογές, η Κυβέρνηση αυτή θα έχει την κοινοβουλευτική
πλειοψηφία που της έδωσαν οι πολίτες στις προηγούµενες εκλο-
γές είτε σας αρέσει είτε όχι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και θα συνεχίσει να κάνει τη δουλειά της όσο καλύτερα µπορεί.

Θα επανέλθω στη συνέχεια στις προτεραιότητές µας από εδώ
και στο εξής.

Σε αυτό το περιβάλλον, κυρίες και κύριοι, αυτό το σύνθετο πε-
ριβάλλον, όταν πραγµατικά όλα αλλάζουν, έρχεται η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, µαζί µε τα τρία κόµµατα της ευρύτερης Αριστε-
ράς -όλα τα προϊόντα της διάσπασης του ΣΥΡΙΖΑ και µε κάποιοι
ακόµα τα οποία δεν είναι στη Βουλή σήµερα αλλά ακολουθούν
ασθµαίνοντας- να καταθέσει µια πρόταση δυσπιστίας. Είναι δι-
καίωµά σας, προφανώς κοινοβουλευτικό.

Αναφερθήκατε, κύριε Ανδρουλάκη, στο γεγονός ότι δεν έχετε
τους πενήντα Βουλευτές για να την καταθέσετε µόνος σας. Είναι
µια πραγµατικότητα, δεν τη σχολιάζω. Αλλά, ξέρετε, δεν ήταν
υποχρεωτικό να καταθέσετε πρόταση δυσπιστίας. Θα µπορού-
σατε να ασκήσετε άλλα εργαλεία κοινοβουλευτικού ελέγχου. Το
γεγονός ότι επιλέξατε σήµερα να ταυτιστείτε και να βάλετε τις
υπογραφές σας µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ, µαζί µε τη Νέα Αριστερά,
µαζί µε την κ. Κωνσταντοπούλου, δικαιώνει απόλυτα την τοποθέ-
τησή µου ότι είστε µια συµµαχία των προθύµων, του µηδενισµού
και κυρίως της έλλειψης οποιασδήποτε πειστικής εναλλακτικής
πρότασης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και πραγµατικά για τα κόµµατα και τον ΣΥΡΙΖΑ δεν έχω να πω

πολλά πράγµατα, δεν περίµενα και τίποτα διαφορετικό, αλλά για
εσάς, κύριε Ανδρουλάκη, που θεωρείται ότι είστε θεσµικό κόµµα,
που έχετε κυβερνήσει παραπάνω από είκοσι χρόνια αυτόν τον
τόπο -πάντως, σίγουρα το ΠΑΣΟΚ δεν µπορεί να εµφανίζεται εδώ
πέρα άµοιρο ευθυνών για τα καλά αλλά και για τα στραβά, τα
οποία ουσιαστικά συνιστούν την ιστορία της ελληνικής Μεταπο-
λίτευσης τα τελευταία πενήντα χρόνια- µου κάνει εντύπωση που
έρχεστε εδώ πέρα όχι µόνο µε την υπογραφή σας, αλλά και µε
τον λόγο σας, κύριε Ανδρουλάκη, να νοµιµοποιήσετε ουσιαστικά
τον λαϊκισµό, τα ψέµατα, τα fake news, και όλοι µαζί να γίνεται
ουσιαστικά ο χορηγός του κ. Βελόπουλου.

Ο κ. Βελόπουλος είναι ο µόνος ο οποίος λείπει ουσιαστικά
αλλά είναι πνευµατικός πατέρας πολλών από αυτά τα οποία πρα-
γµατικά ειπώθηκαν. 

Αναρωτιέµαι όταν βλέπετε ότι αυτή τη στιγµή όντως στη χώρα
υπάρχει µία ένταση υπάρχει µία ρητορική η οποία ουσιαστικά
υποβαθµίζει ευθέως το δηµοκρατικό µας πολίτευµα και τους θε-
σµούς, όταν µιλάµε για λαϊκή δικαιοσύνη, όταν µιλάµε για απο-
νοµιµοποιηµένη Κυβέρνηση, έρχεστε εσείς, το ΠΑΣΟΚ, συστη-
µικό κόµµα και συντάσσεστε απόλυτα µε αυτή τη ρητορική. Και
δεν αντιλαµβάνεστε, κύριε Ανδρουλάκη ότι ρίχνετε νερό στο
µύλο των πιο ακραίων φωνών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διότι αυτός ο οποίος θα εκφραστεί αντισυστηµικά -καλή ώρα

οι φιλοξενούµενοι στα θεωρεία- θα προτιµήσουν, κύριε Ανδρου-
λάκη, το πρωτότυπο και όχι το αντίγραφο. Είστε αντίγραφο αυτή
τη στιγµή -και θα έλεγα όχι πολύ επιτυχηµένο- µιας πολιτικής
προσέγγισης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Εταιρεία συµβούλων έχετε ανοίξει; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Τι

είπατε; Δεν καταλαβαίνω τι λέτε, αλλά δεν πειράζει. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ότι τον συµβουλεύετε, και καλά. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν

έχω καµία πρόθεση να σας συµβουλεύσω αλλά έχω απόλυτη
υποχρέωση να αναδείξω το ποιο είναι πραγµατικά το ΠΑΣΟΚ σή-
µερα. Όταν σας αποκαλούσαµε γαλάζιο ΣΥΡΙΖΑ µάλλον κολα-
κευτικοί ήµασταν µε αυτά τα οποία έχουµε ακούσει εδώ πέρα
στην αίθουσα τις τελευταίες ηµέρες τρεις µέρες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή, λοιπόν, η ενδιαφέρουσα συµπόρευση µε σκοπό αναρω-

τιέµαι… Ένα σκοπό έχετε, έτσι δεν είναι; Να φύγει αυτή η Κυβέρ-
νηση. Να φύγει ο Πρωθυπουργός, έτσι δεν είναι; Και να έρθει
ποιος; Αυτό είναι το ερώτηµα. Και µε τι πρόγραµµα; Και µε τι από-
ψεις για την εξωτερική πολιτική, για την οικονοµία, για την παι-
δεία, για την υγεία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Για τα τρένα, κύριε Μητσοτάκη; Για τα Τέµπη;
Για τους πολίτες που είναι έξω; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα
έρθω και σ’ αυτό. 

Μιλήσατε για το κράτος του «πάµε και όπου βγει». Είστε η Αντι-
πολίτευση του «πάµε και όπου βγει». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κανένα σχέδιο. Καµία πρόταση. Καµία ουσιαστική εναλλακτική

ούτε για το ζήτηµα των τρένων. Και θα έρθω σε αυτό, κύριε Φά-
µελλε, µην ανησυχείτε. Ξέρετε, νοµίζετε εδώ µέσα ότι εκφράζετε
τη φωνή της κοινωνίας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Εσείς πάντως όχι, κύριε Μητσοτάκη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Είστε ο αντίλαλος της δικής σας ανεπάρκειας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Η αλαζονεία συνεχίζεται. Μπράβο. Συγχαρητή-
ρια. Συνεχίστε να υποτιµάτε την κοινωνία. Κάντε το. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Εγώ, κύριε Φάµελλε, σέβοµαι και τιµώ τον κάθε συµπολίτη µας ο
οποίος θα διαµαρτυρηθεί ειρηνικά και θα εκφράσει τον πόνο του,
την οργή του, τη δυσαρέσκειά του απέναντι στην Κυβέρνηση.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Την αλήθεια δεν σέβεστε, κύριε Μητσοτάκη. Την
αλήθεια και το δίκιο δεν σέβεστε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τώρα βαράνε τα ΜΑΤ έξω. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Βροχή τα δακρυγόνα. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ας

µιλήσουµε, λοιπόν και για αυτό το ζήτηµα. 
Κοιτάξτε να δείτε. Χρέος της Κυβέρνησης είναι να διαφυλάττει

το δικαίωµα οποιουδήποτε Έλληνα πολίτη να διαδηλώσει. Δεν
είναι να προστατεύσει το κάθε µπαχαλάκια και τον κάθε φορέα
µολότοφ ο οποίος θα έρθει συνειδητά να προκαλέσει βία να βε-
βηλώσει την πόλη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εκτός αν εσείς συντάσσεστε µε αυτή τη λογική κι είστε ακόµα

στο κλίµα του κ. Τσίπρα. Είναι καλές οι µολότοφ ανάλογα µε το
που βρίσκεσαι και ανάλογα µε το που πέφτουνε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Τι ψέµατα είναι αυτά που λες; Τι χυδαιότητες
είναι αυτές; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ψέ-
µατα, ναι. Τα έχουµε ξεχάσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµήστε, κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Όχι, κύριε Πρόεδρε. Δεν µπορεί να λέει τέτοια
ψέµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν κατάλαβα. Θα κά-
νουµε λογοκρισία στον Πρωθυπουργό; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Κριτική θα κάνουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας διέκοψε κανείς
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εσάς; Δεν σας διέκοψε. Για ηρεµήστε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Αυτό που είναι βέβαιο, κύριε Φάµελλε, είναι ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση θα εξακολουθεί να προστατεύει το δικαίωµα στην ελεύθερη
διαµαρτυρία διαφυλάττοντας ταυτόχρονα την τάξη και προστα-
τεύοντας τις περιουσίες των Ελλήνων πολιτών. Είτε σας αρέσει
είτε όχι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί αυτό επιβάλλει το κράτος δικαίου. Δεν υπάρχει µόνο ο

νόµος των µπαχαλάκηδων. Υπάρχουν κι άλλοι σ’ αυτή τη χώρα
που έχουν δικαιώµατα και αρκετά έχουν πληρώσει την επαναστα-
τική γυµναστική της Αριστεράς, όταν σπάγατε τις πόλεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): ... 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Αυτά τελείωσαν, κύριε Φάµελλε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν ακούγεστε, κύριε

Φάµελλε. Ούτε γράφεται τίποτα. Δεν ακούγεστε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): … 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµήστε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): … 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Μήπως εσείς φέρατε τους κυρίους που έριξαν τα τρικάκια; Γιατί
έτσι συµπεριφέρεστε σήµερα. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): … 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, περιµέ-
νετε να τελειώσει κι αν δεν ακούσετε, πείτε το. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν
καταλαβαίνω αυτή τη νευρικότητα. 

Έρχοµαι στο ζήτηµα των Τεµπών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Έγκληµα τα Τέµπη. Έγκληµα. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Έγκληµα. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Γιατί; Δικάσατε ήδη; Δικάσατε ήδη. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: ... (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε, την

επόµενη φορά που θα σας απευθυνθώ, θα σηκωθώ. Και όταν ση-
κώνεται ο Πρόεδρος ξέρετε τι σηµαίνει. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Έρ-
χοµαι λοιπόν στην τραγωδία των Τεµπών. 

Θέλω να ξεκινήσω επειδή άκουσα τον κ. Ανδρουλάκη να επα-
ναφέρει το τι έγινε τις ώρες και τις ηµέρες µετά από αυτό το τρα-
γικό ατύχηµα. Εγώ βρέθηκα την επόµενη µέρα στον τόπο του
δυστυχήµατος µαζί και µε τον Υπουργό Υγείας τότε, τον κ. Πλεύ-
ρη. Ήταν ίσως η πιο δύσκολη στιγµή της ζωής µου. Σίγουρα της
πολιτικής µου διαδροµής. Και νοµίζω ότι όλοι όσοι βρέθηκαν εκεί
βίωσαν τα ίδια συναισθήµατα. Ακόµα πιο έντονα όταν επισκεφτή-
καµε τα νοσοκοµεία για να προσπαθήσουµε να συνοµιλήσουµε
και µε τους γιατρούς αλλά κυρίως µε τους συγγενείς οι οποίοι
απελπισµένοι έψαχναν να µάθουν τι απέγιναν οι συµπολίτες τους. 

Βρεθήκατε και εσείς εκεί, κύριε Ανδρουλάκη, έτσι δεν είναι;
Βρεθήκατε κι εσείς εκεί. Και διέκρινα στα µάτια σας και στις δη-
λώσεις σας τον ίδιο αποτροπιασµό, το ίδιο σοκ που αισθάνθηκε
ο οποιοσδήποτε. Και ο κ. Παππάς ήταν εκεί απ’ ό,τι θυµάµαι. Και
θυµάµαι -και διορθώσετε µε αν κάνω λάθος- ότι σας ενηµέρωνε
τότε η Πυροσβεστική για τις πράξεις στο πεδίο. Έτσι δεν είναι;
Σας είπε ο πυροσβέστης ότι πρέπει να σηκωθούν κάποια βαγόνια
για να δούµε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Σε εµάς; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Σε
εσάς, ναι. Υπάρχει το σχετικό βίντεο. Βεβαίως, κύριε Ανδρου-
λάκη. Να φρεσκάρω λίγο τη µνήµη σας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Να τον καλέσουµε στην προανακρι-
τική. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµήσετε. Δεν θέλατε
να µιλήσει για τα Τέµπη; Μιλάει για τα Τέµπη τώρα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):Για
να φρεσκάρω λίγο τη µνήµη σας: Δήλωση Νίκου Ανδρουλάκη 1-
3-2023, την επόµενη µέρα, µετά την ενηµέρωση την οποία είχατε:
«Θέλω να εκφράσω τα θερµά µου συλλυπητήρια... Η πατρίδα µας
βιώνει µια ανείπωτη τραγωδία. Υπάρχει ένα τεράστιο γιατί. Γιατί
ενώ υπήρχαν οι τεχνικές δυνατότητες τώρα και πολλά χρόνια, να
κρέµονται τόσες ζωές σε ένα ανθρώπινο χέρι». 

«Να κρέµονται τόσες ζωές σε ένα ανθρώπινο χέρι». Του σταθ-
µάρχη, προφανώς. 

Καταθέτω στα Πρακτικά για να θυµόµαστε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα δή-
λωση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Υπάρχει και προηγούµενη φράση. Δια-
βάστε την προηγούµενη φράση.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μισό λεπτό, µισό λεπτό. Βεβαίως, τη διάβασα όλη. Σας ενηµέ-
ρωσε, λοιπόν, εκεί ο αξιωµατικός για το τι συνέβαινε: Για την ανά-
γκη να σηκωθούν τα τρένα, για το γεγονός ότι γινόταν µια
επιχείρηση διάσωσης, για το γεγονός ότι σε αυτές τις επιχειρή-
σεις αυτό το οποίο προέχει πρώτα και πάνω από όλα είναι η προ-
στασία της ανθρώπινης ζωής, ο εντοπισµός αγνοουµένων, ο
εντοπισµός νεκρών. Δεν ξέραµε πόσοι είναι οι νεκροί. Ο κ. Βελό-
πουλος ακόµα και τώρα -δεν τον βλέπω στην Αίθουσα- ισχυρίζε-
ται ότι δεν ήταν πενήντα επτά. Αυτά είναι τα fake news τα οποία
είχαµε να αντιµετωπίσουµε. Υποθέτω ότι θα σας ενηµέρωσε και
ο προϊστάµενος για το γεγονός ότι κάτω ακριβώς από το σηµείο
στο οποίο βρέθηκαν τα τρένα περνούσε ο κεντρικός αγωγός φυ-
σικού αερίου της χώρας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ψέµα!
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κα-

ταθέτω τη σχετική ανακοίνωση του ΔΕΣΦΑ, επειδή φανταζόµουν
ότι θα µου το λέγατε. Πάρτε τη και διαβάσετε τη για να δούµε
ποιος λέει ψέµατα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα
ανακοίνωση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ψεύτες, ψεύτες, ψεύτες! Πάντα ψεύτες ήσασταν και ψεύτες

παραµένετε. Αναρωτιέµαι, λοιπόν, αναρωτιέµαι… 
(Θόρυβος - Διαµαρτυρίες)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατατέθηκε στα Πρα-
κτικά. Μπορείτε να το πάρετε να το δείτε, αντί να φωνάζετε.
Ελάτε να το πάρετε να το δείτε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Ανδρουλάκη, σε σας απευθύνοµαι. Κοιτάξτε να δείτε γιατί
είναι, νοµίζω, σηµαντικές αυτές οι στιγµές. 

Εκεί, λοιπόν, που σας έκαναν την ενηµέρωση, δεν θυµάµαι να
σηκώσατε το χέρι σας και να είπατε «Στοπ, µην κάνετε τίποτα.
Είναι τόπος εγκλήµατος. Πρέπει πρώτα να µείνουν όλα έτσι όπως
είναι». Έτσι είναι, κύριε Ανδρουλάκη. Και έτσι είναι γιατί ήταν µια
επιχείρηση διάσωσης. 

(Θόρυβος - Διαµαρτυρίες)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Γιατί, είχε επιχειρησιακή πληροφόρηση

η Αντιπολίτευση;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ούτε εσείς, κύριε Παππά. Ούτε εσείς, κύριε Παππά.
Διότι αυτό ακριβώς έγινε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν πρόκειται να σταµα-

τήσετε τον Πρωθυπουργό. Θα τα πει. Αφήστε τον να τελειώσει.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Κύριε Ανδρουλάκη, ήσασταν εκεί, ήµουνα εκεί. Και οι δύο είδαµε
ακριβώς τι συνέβαινε. Θέλω να είµαι σαφής και δίκαιος και ειλι-
κρινής απέναντι στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Εάν υπήρξαν επι-
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χειρησιακές αστοχίες στη διαχείριση του πεδίου, αυτές θα ερευ-
νηθούν από τη δικαιοσύνη. Δεν θα δικαστεί κανείς σε λαϊκά δικα-
στήρια και ούτε θα προεξοφληθεί οποιοδήποτε αποτέλεσµα της
δικαιοσύνης, αλλά και της προανακριτικής. 

Εµείς δεν προεξοφλούµε τίποτα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αλλά αναρωτιέµαι, µήπως εσείς έχετε ήδη δικάσει; Εσείς έχετε
ήδη καταδικάσει, ναι ή όχι µε αυτά τα οποία λέτε; Εγώ δεν προ-
δικάζω τίποτα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Θα έρθετε στην προανακριτική. Θα έρθετε να
καταθέσετε;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Εγώ δεν προδικάζω τίποτα, λοιπόν, για την πορεία της προανα-
κριτικής. Όταν συσταθεί η προανακριτική και καλέσει τους µάρ-
τυρες, θα είµαστε εδώ να απαντήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, είστε Αρ-
χηγός κόµµατος, µην το ξεχνάτε. Μην λειτουργείτε όπως αυτοί
στα θεωρεία. Είστε Πρόεδρος κόµµατος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Τον έχω ρωτήσει τρεις φορές, δεν µου απαντάει.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Όταν θέλει, θα
σας απαντήσει.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Μι-
λήσατε και µιλήσαµε για τη σύγκρουση µε το βαθύ κράτος και
πρώτος εγώ οµολόγησα -όχι µία φορά, πολλές- ότι στην τραγω-
δία των Τεµπών το ανθρώπινο λάθος συγκρούστηκε µε το βαθύ
κράτος και το βαθύ κράτος, δυστυχώς, νίκησε. Και αυτό αφορά
όλους µας. 

Αν πιστεύετε ότι δεν αφορά τα κόµµατα που κυβέρνησαν, κά-
νετε µεγάλο λάθος. Και αν πιστεύετε ότι µπορείτε να πείσετε
τους πολίτες ότι τα τρένα λειτουργούσαν τέλεια επί ΣΥΡΙΖΑ -γιατί
αυτό µας είπατε, περίπου, έτσι δεν είναι- ή ότι το ΠΑΣΟΚ δεν έχει
καµία ευθύνη για το γεγονός ότι οι ελληνικοί σιδηρόδροµοι, πρά-
γµατι, είχαν βρεθεί σε µια εξαιρετικά δυσχερή κατάσταση, υπο-
δεέστερη των ευρωπαϊκών σιδηροδρόµων, κάνετε µεγάλο λάθος. 

Εγώ από την πρώτη στιγµή, µε θάρρος, ανέλαβα την πολιτική
ευθύνη που µου αναλογεί. Και πράγµατι, το δυστύχηµα αυτό,
αυτή η τραγωδία, έγινε επί δικών µας ηµερών και σίγουρα εµείς
έχουµε ένα µεγάλο µερίδιο ευθύνης. 

Αλλά, κάνετε µεγάλο λάθος, κύριε Φάµελλε και κύριε Ανδρου-
λάκη, αν πιστεύετε ότι αυτό το οποίο συνέβη στα Τέµπη δεν ήταν
µία συνολική διαχρονική αποτυχία του κρατικού µηχανισµού, για
την οποία και εσείς και εσείς έχετε το δικό σας µερίδιο ευθύνης.
Και αν πιστεύετε ότι µπορείτε να πείσετε τους πολίτες, οι οποίοι
διαµαρτύρονται, ότι φταίει µόνο η Κυβέρνηση και ότι εσείς είστε
τελείως αµέτοχοι των ευθυνών, γιατί το µόνο που σας νοιάζει
είναι να στοχοποιήσετε την Κυβέρνηση, ξέρετε ποιο είναι το απο-
τέλεσµα; Πράγµατι, εγώ θα το δεχτώ. Είναι δύσκολη η προσπά-
θεια να πείσουµε την κοινωνία ότι δεν έγινε συγκάλυψη. Αυτή
είναι η άποψη µου. Θα εξακολουθώ να τη λέω µε όλη τη δύναµη
των επιχειρηµάτων. Και είναι στην κρίση των πολιτών να µε πι-
στέψουν ή όχι. 

Αλλά, δεν σας προκαλεί εντύπωση, κύριε Ανδρουλάκη, ότι το
85% της κοινωνίας θεωρεί ότι η αντιπολίτευση εργαλειοποιεί το
ζήτηµα των Τεµπών; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή είναι η πραγµατικότητα, µιας και µου µιλάτε για τις δη-

µοσκοπήσεις. Δεν σας προβληµατίζει καθόλου; Διότι αυτός ο
ακραία καταγγελτικός λόγος, ο οποίος δεν αναγνωρίζει καµία
απολύτως ευθύνη στο δικό σας κόµµα -και κυρίως στο δικό σας
κόµµα, αλλά εκεί δεν νοµίζω ότι µπορώ να πω πολλά πράγµατα
γιατί µονίµως µε αυτόν τον τρόπο λειτουργείτε- τελικά είναι
αυτός ο οποίος γκρεµίζει την εµπιστοσύνη στο πολιτικό σύστηµα
και επιτρέπει στα διάφορα άκρα -είτε τα άκρα δεξιά είτε τα άκρα
αριστερά- να ανεβαίνουν σήµερα και να διεκδικούν παραπάνω
πολιτικό ρόλο. 

Κοιτάξτε, εγώ εκλέχτηκα Βουλευτής για πρώτη φορά, σαν σή-
µερα, το 2004, πριν από είκοσι ένα χρόνια. Έχω -νοµίζω- δώσει
τα δικά µου διαπιστευτήρια στον αγώνα µου κόντρα στο πελατει-
ακό κράτος και κόντρα σε αντιλήψεις, οι οποίες δεν µου ταίρια-

ζαν και δεν δίστασα να συγκρουστώ και µε τη δικιά µου παρά-
ταξη, όταν το έκανα αυτό. Δεν έχω διστάσει να συγκρουστώ µε
συνδικαλιστές της Νέας Δηµοκρατίας, να διαγράψω συνδικαλι-
στές της Νέας Δηµοκρατίας, επειδή ακριβώς πίστευα -και πι-
στεύω- ότι η µεγάλη παθογένεια του τόπου είναι αυτό το βαθύ
κράτος του ρουσφετιού και του ωχαδερφισµού. 

Η παράταξή µας έχει και αυτή το δικό της µερίδιο ευθύνης,
αλλά, για το Θεό, κύριε Ανδρουλάκη, για το Θεό! Εσείς, δηλαδή,
ήσασταν το κόµµα της αξιοκρατίας, της αξιολόγησης, της αντι-
κειµενικότητας; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είστε σοβαροί τώρα; Είστε σοβαροί; Και πιστεύετε ότι οι πολί-

τες µε αυτόν τον τρόπο θα σας εµπιστευθούν; 
Κοιτάξτε, λοιπόν. Μιλήσαµε για µεγάλες αλλαγές, µιλήσαµε για

την αξιολόγηση. Εγώ θα δεχθώ, κύριε Ανδρουλάκη, ότι, πρά-
γµατι, ο νόµος Πεπονή το 1994 ήταν µια τοµή στη δηµόσια διοί-
κηση. Και, νοµίζω ότι, κάνοντας και εµείς ειλικρινά την αυτο-
κριτική µας, πιστεύω ότι ήµασταν πίσω από τις εξελίξεις όταν
τότε δεν τον ψηφίσαµε. Αλλά αυτό αφορούσε το 1994. 

Εγώ θέλω να ρωτήσω και εσάς και τον κ. Φάµελλο. Τους δύο
νόµους για την αξιολόγηση στο δηµόσιο και τον τρόπο επιλογής
των διοικήσεων στους οργανισµούς του δηµοσίου γιατί δεν τους
ψηφίσατε το 2020 και το 2023 και µου γυρνάτε πίσω το 1994; Τα
καταθέτω και στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης, κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Εγώ, ξέρετε, έχω δώσει µάχη για την αξιολόγηση. Όταν ήµουν
Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης δροµολόγησα ένα σύ-
στηµα αξιολόγησης, το οποίο κατέτασσε τους υπαλλήλους σε
«πολύ καλούς», «ικανοποιητικούς» και «λιγότερο ικανοποιητι-
κούς» και µε πολεµήσατε όλοι λυσσαλέα, εσείς που τώρα είστε
υπέρµαχοι της αξιολόγησης και της αξιοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Δεν ακούστηκε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ναι, εσείς τώρα θα µιλήσετε για αξιολόγηση και αξιοκρατία.
Εσείς, στον ΣΥΡΙΖΑ. 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Προφανώς. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Μι-
λήσατε, κύριε Ανδρουλάκη…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ – Κινή-
µατος Αλλαγής): Μας πείσατε. Ο Ανδρέας Παπανδρέου φταίει
για την καταστροφή στα Τέµπη.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Λοι-
πόν, κοιτάξτε να δείτε. Μιλήσατε για µεγάλες συνταγµατικές αλ-
λαγές. Και επειδή έχουµε µπροστά µας και µία συζήτηση για τη
συνταγµατική Αναθεώρηση, η οποία όπως ξέρετε επιβάλλει την
ανάγκη να µπορέσουµε να διαµορφώσουµε κάποιες ευρύτερες
συναινέσεις, τουλάχιστον, σε µία από τις δύο βουλές -είτε την
προτείνουσα είτε αυτή η οποία θα διαµορφώσει το τελικό κείµενο
του Συντάγµατος- έχω λοιπόν, κύριε Ανδρουλάκη, σήµερα να σας
κάνω µία πρόταση: Να συµφωνήσουµε τώρα…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Για την ηγεσία της δικαιοσύνης.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ακριβώς, εκεί έρχοµαι. 
Να συµφωνήσουµε, λοιπόν, κύριε Ανδρουλάκη, σε τέσσερα θέ-

µατα. Δύο θα τα έχετε θέσει εσείς και δύο θα τα θέσουµε εµείς.
Μιλήσατε, λοιπόν, για την ηγεσία της δικαιοσύνης και τον τρόπο
επιλογής της. Αυτή η Κυβέρνηση έκανε ήδη ένα σηµαντικό βήµα
το οποίο, όπως σας είπα, µου δώσατε την εντύπωση, µπορεί να
κάνω λάθος, ότι ούτε καν γνωρίζατε ότι το είχαµε ψηφίσει, δη-
λαδή τη δυνατότητα να µπορούν οι ολοµέλειες των δικαστηρίων
να προτείνουν -όχι δεσµευτικά, αλλά καταλαβαίνετε ότι δεν είναι
εύκολο για µια Κυβέρνηση να µην λάβει υπ’ όψιν της αυτή την
πρόταση- να κάνει τις προτάσεις της µε ψήφο για τις ηγεσίες των
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ανωτάτων δικαστηρίων. Εγώ, λοιπόν, κύριε Ανδρουλάκη, είµαι
έτοιµος να θέσω προς αναθεώρηση το άρθρο για τον τρόπο επι-
λογής της δικαιοσύνης. 

Είµαι, επίσης, έτοιµος να θέσω προς αναθεώρηση το άρθρο
86 του Συντάγµατος που αφορά την ποινική µεταχείριση Υπουρ-
γών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί, πράγµατι, αν θέλουµε να γεφυρώσουµε σχέσεις εµπιστο-

σύνης µεταξύ της ελληνικής κοινωνίας και του πολιτικού συστή-
µατος, θα πρέπει να µην δίνουµε την εντύπωση ότι το πολιτικό
σύστηµα διά της κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας έχει τη δυνατό-
τητα να προστατεύει πολιτικούς οι οποίοι προέρχονται από την
οικογένεια της εκάστοτε πλειοψηφίας.

Και, ναι, µετά από πολλή σκέψη, πιστεύω ότι ο ρόλος της Βου-
λής, έτσι όπως καθορίζεται από το υφιστάµενο Σύνταγµα και ο
τρόπος µε τον οποίον λειτουργούν οι προανακριτικές επιτροπές,
δεν εξυπηρετεί τελικά τα συµφέροντα απόδοσης της δικαιοσύ-
νης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διότι σήµερα εσείς έχετε ήδη δικάσει τον κ. Τριαντόπουλο ή

θα µπορούσε να ισχυριστεί κανείς ότι µια πλειοψηφία έχει ήδη
αποφασίσει να τον αθωώσει. Για να δούµε και τις δύο όψεις του
νοµίσµατος.

Δύο άρθρα αναθεωρητέα, σε πρώτη φάση, από πλευράς της
Νέας Δηµοκρατίας. Η αναθεώρηση του άρθρου 86, θέλω να θυ-
µίσω στους φωνασκούντες Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, ότι έχει ήδη
γίνει µια φορά. Και ξέρετε, εσείς πού φωνάζετε, τα δικά σας στε-
λέχη είναι προστατευµένα. Διότι την αποσβεστική προθεσµία
εµείς την αλλάξαµε και αφορά τα δικά µας στελέχη. Εσείς είστε
καλυµµένοι όλοι σας από το προηγούµενο Σύνταγµα! Κανείς δε
µπορεί να σας δικάσει και να ήθελε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ψέµατα! Ψέµατα!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θεόφιλε, απόψε είσαι

πολύ ζωηρός. Ήρεµα.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-

χία)
Μην γράφετε τίποτα στα Πρακτικά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Έρ-

χοµαι τώρα, κύριε Ανδρουλάκη…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµία, κύριε Πολάκη.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: …
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ο

πραγµατικός Αρχηγός του ΣΥΡΙΖΑ µιλάει τώρα; Χρειάστηκε λίγο
για να σας αναγνωρίσουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ούτως ή άλλως, ούτε

ακούγεστε ούτε καταγράφεστε. Αδίκως φωνάζετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν

αµφιβάλλαµε ποτέ ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν πήρε διαζύγιο από τον κ. Πο-
λάκη. Είστε εδώ πέρα παρών και καθορίζετε πάντα το ύφος του
κόµµατος. Δεν είχαµε καµία Αµφιβολία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Ανδρουλάκη, επανέρχοµαι…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: …. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµήστε, κύριε Πο-

λάκη. Το λέω για τελευταία φορά.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: …. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μια χαρά είµαι. Μην κα-

ταγράφετε τίποτα απ’ όσα λέει ο κ. Πολάκης.
Συνεχίστε, κύριε Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Κύριε Ανδρουλάκη, αυτά είναι δύο άρθρα, ανάµεσα στα υπό-
λοιπα, τα οποία εµείς θα προτείνουµε προς αναθεώρηση. 

Ελάτε και δεσµευθείτε, λοιπόν, ότι θα συµφωνήσετε κι εσείς
στη συνταγµατική κατοχύρωση της αξιολόγησης και στην αλλαγή
του άρθρου 16.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Ανδρουλάκη δεν µας δίνεται η δυνατότητα σήµερα να

απαντήσετε, αλλά θα αναµένω την απάντησή σας µε µεγάλο εν-
διαφέρον. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια πρόταση δυσπιστίας ουσια-
στικά αφορά το σύνολο του κυβερνητικού έργου και προφανώς
θέτει σε αµφισβήτηση όλη την κυβερνητική πολιτική. Προφανώς,
δεν είναι πρόθεσή µου σήµερα να µιλήσω για όλους τους άξονες
πολιτικής της Κυβέρνησης. Επιτρέψτε µου να σταθώ σύντοµα,
κύριε Πρόεδρε, σε δύο τοµείς οι οποίοι πιστεύω ότι στην πα-
ρούσα συγκυρία έχουν ιδιαίτερη σηµασία. 

Ο πρώτος αφορά την εθνική άµυνα. Εντός των επόµενων εβδο-
µάδων θα προκαλέσω συζήτηση σε επίπεδο Αρχηγών κοµµάτων
προκειµένου η Κυβέρνηση, δια εµού και του Υπουργού Εθνικής
Άµυνας, να παρουσιάσει το νέο εξοπλιστικό πρόγραµµα της
χώρας για την επόµενη δωδεκαετία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και να περιγράψει όχι µόνο τους εξοπλισµούς τους οποίους

προκρίνουµε, κατόπιν εισηγήσεων από τα Γενικά Επιτελεία, αλλά
και τη συνολική φιλοσοφία της αµυντικής µας πολιτικής, καθώς
και της ανάγκης να µπορέσουµε επιτέλους να κάνουµε κάτι το
οποίο η αλήθεια είναι δεκαετίες δεν µπορέσαµε να το πετύχουµε
κι αυτό είναι να τονώσουµε το σύστηµα καινοτοµίας της χώρας
και να µπορούµε να έχουµε περισσότερη ελληνική προστιθέµενη
αξία στις αµυντικές επενδύσεις τις οποίες κάνουµε. 

Θα τοποθετηθούµε, λοιπόν, µπροστά στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία, θα εξειδικεύσει στη συνέχεια ο Υπουργός Άµυνας στην κλει-
στή Επιτροπή Εξοπλισµών τις λεπτοµέρειες του προγράµµατος,
που δεν είναι εύκολο να συζητηθούν δηµόσια, και θα αναµένω
την τοποθέτηση όλων των κοµµάτων γι’ αυτό το εξαιρετικά κρί-
σιµο ζήτηµα το οποίο, όπως είπα και στην εισαγωγή µου, έχει και
εθνική, αλλά και ευρωπαϊκή διάσταση. 

Δυο κουβέντες, γιατί αναφερθήκατε και σε αυτά, κύριε Αν-
δρουλάκη, κύριε Φάµελλε, για την οικονοµία. Επειδή αναφέρεστε
συνέχεια ότι η Ελλάδα αποκλίνει από την Ευρώπη, µας είπατε µά-
λιστα ότι «οι µισθοί καταρρέουν», αν άκουσα καλά, κύριε Ανδρου-
λάκη, θέλω να σας θέσω υπ’ όψιν σας τα στοιχεία της ανάπτυξης
για το έτος 2024. Ανάπτυξη 2,3% µε µέσο ευρωπαϊκό όρο 0,9%.
Ανάπτυξη, δηλαδή, η οποία είναι υπερδιπλάσια του ευρωπαϊκού
µέσου όρου. Και είναι µία ανάπτυξη η οποία δεν στηρίζεται όπως
στο παρελθόν στην κατανάλωση και στα δανεικά, αλλά σε µεγα-
λύτερο βαθµό στις εξαγωγές, στις επενδύσεις, στην εξωστρέ-
φεια. 

Αυτό είναι το αποτέλεσµα µιας συνετής οικονοµικής πολιτικής
η οποία έχει αποτύπωµα για τους πολίτες. Το αποτύπωµα εκφρά-
ζεται µέσω της αύξησης των µισθών, εκφράζεται µέσω της αύ-
ξησης του κατώτατου µισθού. Εντός των επόµενων εβδοµάδων
θα ανακοινώσουµε τη νέα αύξηση του κατώτατου µισθού και θα
είµαστε απολύτως συνεπείς στη δέσµευσή µας για κατώτατο
µισθό 950 ευρώ στο τέλος της τετραετίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μια ανάπτυξη η οποία προφανώς χρησιµοποιεί τους ευρωπαϊ-

κούς πόρους που αυτή η Κυβέρνηση διαπραγµατεύτηκε. Κύριε
Ανδρουλάκη, αν κατάλαβα καλά, µας είπατε ότι 1,5 δισεκατοµ-
µύριο τουλάχιστον από τα προγράµµατα τα οποία ανακοινώσαµε
είναι ουσιαστικά δικά σας, εσείς τα σκεφτήκατε, τα ψηφίσατε, τα
επεξεργαστήκατε.

Έχω µια πρόταση λοιπόν. Θα εισηγηθώ στο Υπουργείο Οικο-
νοµικών το Ταµείο Ανάπτυξης και Ανθεκτικότητας, ΤΑΑ, να µετο-
νοµαστεί σε ΤΑΑΑ, «Ταµείο Ανάπτυξης και Ανθεκτικότητας Ανδ-
ρουλάκη». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Για να είµαστε και λίγο σοβαροί, κύριε Ανδρουλάκη, το Ταµείο

Ανάκαµψης το διαπραγµατεύτηκα προσωπικά εγώ και έφερα στη
χώρα 36 δισεκατοµµύρια ευρώ, σε µία εξαιρετικά δύσκολη, επί-
πονη, πενθήµερη -όχι δεκαεπτάωρη- διαπραγµάτευση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Οι πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης διοχετεύονται σήµερα σε

όλο το φάσµα της οικονοµίας, στην κοινωνική πολιτική, στα νο-
σοκοµεία µας. Δεν θα µιλήσω αναλυτικά σήµερα για την υγεία,
άλλα ογδόντα δύο νοσοκοµεία και παραπάνω από εκατόν εξήντα
κέντρα υγείας κατασκευάζονται µε τους πόρους του Ταµείου
Ανάκαµψης. Για να µη λέµε ότι δεν έχει κοινωνικό αποτύπωµα το
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Ταµείο Ανάκαµψης. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Η οικονοµική µας πολιτική είναι αυτή η οποία µας επιτρέπει σή-
µερα να µπορούµε να µειώνουµε το κόστος δανεισµού, να µπο-
ρέσουµε να υλοποιούµε τις συµβατικές επενδύσεις στην άµυνα,
διατηρώντας τη δηµοσιονοµική ισορροπία, να µπορούµε να αντι-
µετωπίζουµε τη φοροδιαφυγή και να επιστρέφουµε τα πρόσθετα
έσοδα πίσω στους πολίτες. 

Διότι µιλήσαµε πολύ για την κακή πλευρά του βαθέως κρά-
τους. Υπάρχει και µια άλλη πλευρά, όµως.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Για το e-mail θα µας πείτε τίποτα;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Αυτά θα τα βρει η δικαιοσύνη, κύριε Ανδρουλάκη. Δεν είµαστε
ούτε ανακριτές, ούτε εισαγγελείς, εκτός αν έχετε µπλέξει τους
ρόλους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επανέρχοµαι, λοιπόν, στα ζητήµατα της οικονοµίας. Αυτή η οι-

κονοµική πολιτική είναι η οικονοµική πολιτική η οποία µας επιτρέ-
πει να είµαστε αισιόδοξοι ότι έχουµε καλύτερες µέρες µπροστά
µας. Και µιας και µιλάµε για το βαθύ κράτος, ναι, αυτό το βαθύ
κράτος ήταν το κράτος το οποίο ανεχόταν τη φοροδιαφυγή τόσα
χρόνια. Πόσες και πόσες κυβερνήσεις πέρασαν και είπαν «θα κα-
ταπολεµήσουµε τη φοροδιαφυγή» και ήρθε αυτή η Κυβέρνηση
και πέτυχε τον στόχο που έθεσε εκεί που οι υπόλοιποι είχαν απο-
τύχει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και ναι, κάποιοι δυσαρεστήθηκαν από αυτή την πολιτική επι-

λογή, αλλά κάναµε το κοινωνικό δίκαιο και το οικονοµικά ορθό.
Αυτή η οικονοµική πολιτική είναι που µας επιτρέπει 1η Ιουλίου να
δώσουµε αύξηση 100 ευρώ σε όλους τους ένστολους, συµπλη-
ρωµατική, πέραν των υπόλοιπων αυξήσεων, οι οποίες θα τεθούν
σε εφαρµογή µε την αύξηση του κατώτατου µισθού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή η οικονοµική πολιτική είναι η πολιτική η οποία δηµιουργεί

θέσεις εργασίας και έχει φέρει την ανεργία κάτω του 9%, όταν
την παραλάβαµε στο 17%.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή η οικονοµική πολιτική, που σε συνδυασµό µε την ευαι-

σθησία µας για τους εργαζόµενους, µας επιτρέπει να εφαρµό-
ζουµε την κάρτα εργασίας και για πρώτη φορά να αποκαλύπ-
τονται κρυφές υπερωρίες και να προστατεύουµε τα δικαιώµατα
των εργαζόµενων, δίνοντας ταυτόχρονα τη δυνατότητα να µπο-
ρούν οι εργοδότες στις υπερωρίες να πληρώνουν µειωµένες ερ-
γοδοτικές εισφορές, για να έχουν αυξηµένο κίνητρο, να µπορούν
να τις δηλώνουν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή η οικονοµική πολιτική, κυρίες και κύριοι και θα κλείσω µε

αυτό, κύριε Πρόεδρε, είτε το θέλετε είτε όχι θα συνεχιστεί για
την επόµενη διετία. Θα ολοκληρωθεί το 2027. Θα τεθεί στην
έγκριση του ελληνικού λαού, ο οποίος θα επιβεβαιώσει και πάλι
την εµπιστοσύνη του στην Κυβέρνησή µας, όπως η Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα θα επιβεβαιώσει σήµερα την εµπιστοσύνη της σε
αυτή την Κυβέρνηση, δίνοντας ψήφο εµπιστοσύνης και καταψη-
φίζοντας την πρόταση δυσπιστίας της πρόθυµης συµµαχίας των
µηδενιστών.

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της προτάσεως
δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης που υπέβαλαν οι Πρόεδροι των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων: «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Νικό-
λαος Ανδρουλάκης, «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Σωκρά-
της Φάµελλος, «Νέα Αριστερά» κ. Αλέξης Χαρί- τσης, «Πλεύση
Ελευθερίας - Ζωή Κωνσταντοπούλου» κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου,
οι Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών τους Οµάδων και εννέα ανε-
ξάρτητοι Βουλευτές, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος
και 142 του Κανονισµού της Βουλής. 

Υπενθυµίζω ότι την πρώτη ηµέρα, Τετάρτη 5 Μαρτίου του
2025, η συνεδρίαση ολοκληρώθηκε στις 3.27’ το ξηµέρωµα. Η

συνεδρίαση της δεύτερης ηµέρας, Πέµπτη 6 Μαρτίου του 2025,
ολοκληρώθηκε 4.30’ το πρωί και έχουν µιλήσει εκατόν είκοσι έξι
Βουλευτές επί του καταλόγου, εννέα Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι, είκοσι έξι Υπουργοί, Αναπληρωτές Υπουργοί και Υφυ-
πουργοί, δύο πρώην Πρωθυπουργοί, οκτώ Πρόεδροι Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων και ο Πρωθυπουργός, δηλαδή συνολικά
εκατόν εβδοµήντα δύο οµιλητές σε τριήµερη συζήτηση που διήρ-
κησε περισσότερο από σαράντα δύο ώρες. Συνεπώς η τριήµερη
συζήτηση της πρότασης δυσπιστίας διήρκησε χρονικά περισσό-
τερο από κάθε άλλη µέχρι σήµερα και µε ρεκόρ οµιλητών.

Θα ακολουθήσει η λήψη απόφασης µε ονοµαστική ψηφοφορία
που θα διεξαχθεί µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, σύµφωνα µε τις
διατάξεις των άρθρων 142, παράγραφος 4 και 5 σε συνδυασµό
µε τις διατάξεις των άρθρων 141, παράγραφος 3 και 5, 72 και
72Α του Κανονισµού της Βουλής, όπως ισχύουν.

Οι αποδεχόµενοι την πρόταση δυσπιστίας απαντούν ΝΑΙ. Οι µη
αποδεχόµενοι την πρόταση δυσπιστίας απαντούν ΟΧΙ. Οι αρνού-
µενοι ψήφο απαντούν ΠΑΡΩΝ. Η σχετική απόφαση λαµβάνεται
µε την απόλυτη πλειοψηφία του όλου αριθµού των Βουλευτών
δηλαδή µε 150+1, όπως ορίζει το Σύνταγµα και ο Κανονισµός
της Βουλής.

Επίσης, οι Βουλευτές δύνανται να ψηφίσουν µε επιστολές που
θα αποσταλούν στο Προεδρείο σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του
Κανονισµού όπως ισχύει, οι οποίες και θα συνυπολογιστούν στην
καταµέτρηση.

Συνεπώς, εισερχόµαστε στην ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφο-
φορία.

Στην οθόνη σας εµφανίζεται ψηφοδέλτιο µε την πρόταση δυ-
σπιστίας κατά της Κυβέρνησης και δίπλα οι λέξεις ΝΑΙ, ΟΧΙ,
ΠΑΡΩΝ. Επαναλαµβάνω, όσοι αποδέχονται την πρόταση απα-
ντούν ΝΑΙ, όσοι δεν αποδέχονται την πρόταση απαντούν ΟΧΙ, οι
αρνούµενοι ψήφο ΠΑΡΩΝ.

Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει. Αφού καταχωρίσετε την ψήφο
σας, έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή και να την αναθεω-
ρήσετε. Αν έχετε οποιαδήποτε απορία µπορείτε να απευθύνεστε
στο Προεδρείο και τους αρµοδίους υπαλλήλους της Βουλής προ-
κειµένου να σας συνδράµουν.

Σας ενηµερώνω επίσης ότι στο Προεδρείο έχουν περιέλθει,
σύµφωνα µε το άρθρο του Κανονισµού της Βουλής, επιστολές
συναδέλφων Βουλευτών µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο
τους. Οι ψήφοι αυτές, όπως προαναφέραµε, θα συνυπολογι-
στούν στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

Πριν ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας, να
ενηµερώσω το Σώµα ότι ενηµερώθηκα από τη Φρουρά της Βου-
λής και αρνιόµουν να το πιστέψω ότι είναι αλήθεια, ότι οι τρεις
κύριοι στο άνω θεωρείο είχαν εισέλθει µε επίσηµες προσκλήσεις
από συγκεκριµένη Κοινοβουλευτική Οµάδα. Επαναλαµβάνω, αρ-
νιόµουν να το πιστέψω, µέχρι που είδα δελτίο Τύπου της συγκε-
κριµένης Κοινοβουλευτικής Οµάδας που συνέχαιρε τους τρεις
φοιτητές για το θέµα αυτό.

Σε ό,τι αφορά τους κυρίους, δεν είναι δουλειά της Βουλής να
ασχοληθεί. Θα ασχοληθεί η δικαιοσύνη. Σε ό,τι αφορά, όµως, τη
συγκεκριµένη Κοινοβουλευτική Οµάδα, µέχρι το τέλος της περιό-
δου δεν πρόκειται να επιτρέψω ξανά να παραλάβουν καµία ποτέ
επίσηµη πρόσκληση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-

ρίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(Κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας την Προεδρική Έδρα κα-
ταλαµβάνει ο Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ
ΜΠΟΥΡΑΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα ήθελα να σας ενη-
µερώσω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επιστολές συναδέλφων,
σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής, µε τις
οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα κατα-
χωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης και θα συ-
νυπολογιστούν στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:

9346 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’ - 7 ΜΑΡΤΙΟΥ 2025 9347



9348 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9350 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9352 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9354 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Υπάρχουν στην Αί-
θουσα Βουλευτές που δεν ψήφισαν; Κανείς.

Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Εψήφισαν συνολικά 293 Βουλευτές.
Υπέρ της πρότασης δυσπιστίας, δηλαδή ΝΑΙ, ψήφισαν 136

Βουλευτές.
Κατά της πρότασης δυσπιστίας, δηλαδή ΟΧΙ, ψήφισαν 157

Βουλευτές.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΑΡΩΝ εψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης, που

υπέβαλαν οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων: «ΠΑΣΟΚ
- Κίνηµα Αλλαγής» κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης, «ΣΥΡΙΖΑ - Προο-
δευτική Συµµαχία» κ. Σωκράτης Φάµελλος, «Νέα Αριστερά» κ.
Αλέξανδρος (Αλέξης) Χαρίτσης, «Πλεύσης Ελευθερίας» κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου, οι Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών τους
Οµάδων και εννέα ανεξάρτητοι Βουλευτές, σύµφωνα µε τα
άρθρα 84 του Συντάγµατος και 142 του Κανονισµού της Βουλής,
απορρίπτεται.

Οι θέσεις των Βουλευτών, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψή-
φιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριοι συνάδελφοι,
παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’
ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 10 Μαρτίου
2025.

Α. Επίκαιρες Ερωτήσεις Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 594/25-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ροδόπης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ, προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Κρί-
σιµη κατάσταση λόγω αποδυνάµωσης του Αναισθησιολογικού
Τµήµατος του Γενικού Νοσοκοµείου Κοµοτηνής».

2. Η µε αριθµό 593/25-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Χαράλαµπου Μαµουλάκη προς τον Υπουρ-
γό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Ο κίνδυνος
απώλειας πόρων από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας
προ των πυλών».

3. Η µε αριθµό 609/4-3-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Για τις ελλείψεις σε υπαλ-
λήλους πληροφοριών πτήσεων (AFISO) και την ασφάλεια των
πτήσεων στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας (ΥΠΑ)».

4. Η µε αριθµό 589/24-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελλη-
νικής Λύσης κ. Στυλιανού Φωτόπουλου προς τον Υπουργό Δικαιο-
σύνης µε θέµα: «Χωρίς την υποσχεθείσα σύζευξη µε τις αρµόδιες
αρχές και υπηρεσίες η πλατφόρµα δήλωσης περιουσιακής κατά-
στασης».

5. Η µε αριθµό 617/4-3-2025 επίκαιρη ερώτηση της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας και Βου-
λευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Οι οργα-
νωµένες επιθέσεις ένστολων αστυνοµικών σε πολίτες στις 28-2-
2025, ανήµερα της 2ης επετείου από το έγκληµα των Τεµπών, την
ώρα της µεγαλειώδους συγκέντρωσης των πολιτών σε όλη την
Ελλάδα, µε αίτηµα την απόδοση δικαιοσύνης και το τέλος της
ατιµωρησίας για το έγκληµα στα Τέµπη, που στέρησε τη ζωή σε
πενήντα επτά ανθρώπους, τραυµάτισε σοβαρά δεκάδες άλλους
και πλήγωσε βαθιά την ελληνική κοινωνία».

6. Η µε αριθµό 601/26-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της ανεξάρ-
τητης Βουλευτού Νοµού Πέλλας κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς την
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Επι-
στροφή αναδροµικών σε όλους τους συνταξιούχους».

Β. Επίκαιρες Ερωτήσεις Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 603/27-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα: «Άµεση ανάκληση της
απόφασης κατάργησης της Βάσης Ετοιµότητας - Επιφυλακής µε
έδρα την Καβάλα».

2. Η µε αριθµό 595/25-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Ανάπτυ-
ξης µε θέµα: «Δηµιουργία ενός νέου αναπτυξιακού πλαισίου
ενισχύσεων για υφιστάµενες και νέες επιχειρήσεις στη Θεσσα-
λία».

3. Η µε αριθµό 610/4-3-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Νικολάου Καραθανασόπουλου προς τον Υ-
πουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα:
«Για τις ζηµίες στον Δήµο Αργοστολίου από τις πληµµύρες την
13η Φεβρουαρίου 2025 - µέτρα αντιπληµµυρικής προστασίας και

αποκατάστασης - ανακούφισης των πληγέντων στην Τοπική Κοι-
νότητα Περατάτων της Δηµοτικής Ενότητας Λειβαθούς του
Δήµου Αργοστολίου».

4. Η µε αριθµό 605/28-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ.
Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων µε θέµα: «Επιτακτική ανάγκη άµεσης καταβολής
αποζηµιώσεων στους κτηνοτρόφους του Έβρου, των οποίων το
ζωικό κεφάλαιο θανατώθηκε λόγω της πρόσφατης ζωονόσου, µε
επίσης αναγκαία την αναστολή της υποχρέωσης καταβολής από
µέρους τους ασφαλιστικών, φορολογικών και δανειακών υποχρε-
ώσεων, µέχρι την πλήρη ως άνω αποπληρωµή και την ανασύ-
σταση του ζωικού τους κεφαλαίου»

5. Η µε αριθµό 618/4-3-2025 επίκαιρη ερώτηση της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας και Βου-
λευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Περιπτώ-
σεις παρακρατικής δράσης και οργανωµένης προβοκάτσιας σε
βάρος των διαδηλωτών, σε συνεργασία µε την Ελληνική Αστυνο-
µία, ανήµερα της 2ης Επετείου από το έγκληµα των Τεµπών, στις
28-2-2025, στη διάρκεια της µεγαλειώδους διαµαρτυρίας των πο-
λιτών για δικαιοσύνη, για την τιµωρία των ενόχων, κυβερνητικών
και πολιτικών προσώπων, και για τον τερµατισµό της κυβερνητι-
κής συγκάλυψης».

6. Η µε αριθµό 604/27-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ
- Κινήµατος Αλλαγής κ. Ουρανίας Θρασκιά προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Τέµπη: Σχετικά µε τη στήριξη της ψυχικής υ-
γείας όσων βίωσαν την ανείπωτη τραγωδία».

7. Η µε αριθµό 597/25-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού  Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον
Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Το Θεαγένειο Αντικαρκινικό Νοσοκο-
µείο Θεσσαλονίκης (ΑΝΘ) εκπέµπει SOS».

8. Η µε αριθµό 611/4-3-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αφροδίτης Κτενά προς
τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε θέµα: «Να αντιµετω-
πιστεί η υποβάθµιση των λειτουργιών του Εθνικού Κέντρου Τε-
κµηρίωσης και ηλεκτρονικού περιεχοµένου (ΕΚΤ)».

9. Η µε αριθµό 606/3-3-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Οδική σύνδεση Αεροδροµίου
Καστελλίου µε Μεσαρά και νότιο τµήµα του Ηρακλείου».

10. Η µε αριθµό 598/25-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Πρεβέζης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Κωνσταντίνου Μπάρκα προς την Υ-
πουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Έλλειψη
ενηµέρωσης και εγκυκλίου για τη διαδικασία στα κέντρα πιστο-
ποίησης αναπηρίας (ΚΕΠΑ) - Οι ασθενείς σε αδιέξοδο».

11. Η µε αριθµό 612/4-3-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Προβλήµατα
ασφαλείας στην κατασκευή της σήραγγας της γραµµής 4 του
µετρό».

12. Η µε αριθµό 616/4-3-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χίου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Σταύρου Μιχαηλίδη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής µε θέµα: «Φθίνουσα πορεία του Ελληνικού
Νηολογίου».

13. Η µε αριθµό 600/25-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον
Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Τραγικές οι ελλείψεις στο ΕΚΑΒ Θεσ-
σαλονίκης».

14. Η µε αριθµό 614/4-3-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Παπαναστάση προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Για το “Πόρισµα Ελέγχου”
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του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών για την Ελ-
ληνική Αεροπορική Βιοµηχανία Α.Ε.».

15. Η µε αριθµό 602/27-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κορινθίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Γεωργίου Ψυχογιού προς τον Υπουργό
Μετανάστευσης και Ασύλου, µε  θέµα: «Επιδείνωση των συνθη-
κών στις Κλειστές Ελεγχόµενες Δοµές Νήσων (ΚΕΔΝ)».

16. Η µε αριθµό 615/4-3-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Υγείας
µε θέµα: «Αθέµιτες και παράνοµες χρεώσεις των ασφαλισµένων

από ιδιωτικές δοµές υγείας, κατά κατάφωρη παραβίαση των υπο-
χρεώσεων τους προς τον ΕΟΠΥΥ και κερδοσκοπώντας σε βάρος
των ασθενών».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 23.36’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 10
Μαρτίου 2025 και ώρα 14.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


